
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ορκωµοσία των Βουλευτών κ.  Άγγελου Τόλκα του Χα-

ραλάµπους και κ. Κωνσταντίνου Κόλλια του Ταξιάρχου, που
αντικαθιστούν αντίστοιχα τις κυρίες Ευφροσύνη Καρασαρλί-
δου και Μαρία-Ελένη Σούκουλη-Βιλιάλη, οι οποίες απώλεσαν
τη βουλευτική τους ιδιότητα, σύµφωνα µε τις υπ’ αριθµό
14/28.6.21 και 15/28.6.21 αποφάσεις του Ανώτατου Ειδικού
Δικαστηρίου, σελ. 15967

2. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτού, σελ. 15967

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15967, 15968, 15972,
15981, 15982, 15983, 15987, 15988, 15993, 15994, 15995,
15997, 16022, 16023, 16025, 16028,16030, 16033, 16037,
16039, 16040, 16041, 16050, 16054, 16055, 16057, 16084

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 2 Ιουλίου 2021, σελ. 15972

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: Η Διαρκής

Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Μεσοπρό-
θεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025»,
σελ. 15967

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και

Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών, Μετανά-
στευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών,
Εξωτερικών και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 30.6.2021 σχέδιο
νόµου: «Πρόληψη  και καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης
της τροµοκρατίας - Τροποποίηση του ν. 4557/2018 - Ενσω-
µάτωση της Οδηγίας 2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά
µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παρά-
νοµες δραστηριότητες µέσω του ποινικού δικαίου και διατά-
ξεις για την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης, σελ.
15967

ii. Οι Υπουργοί Οικονοµικών Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Δικαιοσύνης, Εσωτε-
ρικών, Επικρατείας και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµι-
κών και Εξωτερικών καθώς και ο Υφυπουργός Παρά Τω
Πρωθυπουργώ κατέθεσαν την 01.07.2021 σχέδιο νόµου: «α)
Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία ορισµένων άρθρων
των Οδηγιών (ΕΕ) 2017/2455, (ΕΕ) 2019/1995 και (ΕΕ)
2018/1910 όσον αφορά ορισµένες υποχρεώσεις που απορ-
ρέουν από τον φόρο προστιθέµενης αξίας για παροχές υπη-
ρεσιών και πωλήσεις αγαθών εξ αποστάσεως και σχετικές
ρυθµίσεις» -β) Τροποποιήσεις του νόµου 4649/2019 «Πρό-
γραµµα παροχής εγγύησης σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών

ιδρυµάτων» (Α 206) βάσει της C(2021) 2545/09.04.2021
(2021/N) εγκριτικής απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για παράταση του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» -γ) Διατάξεις
για την ρύθµιση οφειλών και την παροχή δεύτερης ευκαιρίας-
Τροποποιήσεις ν.4738/2020 και λοιπές διατάξεις», σελ. 16047

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιο-
νοµικής Στρατηγικής 2022-2025», σελ. 15968-16059

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 16018-16038
ΒΙΤΣΑΣ Δ., σελ. 15995-16002
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 15980-15995
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 16038-16084
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 16002-16018
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Αθήνα, σήµερα την 1η Ιουλίου 2021, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.43’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, θα προβούµε στην
ορκωµοσία των συναδέλφων κ. Άγγελου Τόλκα του Χαραλάµ-
πους και κ. Κωνσταντίνου Κόλλια του Ταξιάρχου, που αντικαθι-
στούν αντίστοιχα τις κ. Ευφροσύνη Καρασαρλίδου και Μαρία –
Ελένη Σούκουλη – Βιλιάλη, οι οποίες απώλεσαν τη βουλευτική
τους ιδιότητα, σύµφωνα µε τις υπ’ αριθµό 14/28-6-21 και 15/28-
6-21 αποφάσεις του Ανώτατου Ειδικού Δικαστηρίου. 

Καλούνται οι συνάδελφοι κ. Άγγελος Τόλκας και κ. Κωνσταν-
τίνος Κόλλιας να προσέλθουν και να δώσουν τον νενοµισµένο
όρκο ενώπιον του εκπροσώπου της Εκκλησίας.

(Στο σηµείο αυτό προσέρχονται οι Βουλευτές κ. Άγγελος Τόλ-
κας και κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας και δίνουν τον παρακάτω όρκο: 

«Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης
Τριάδος να είµαι πιστός στην πατρίδα και το δηµοκρατικό πολί-
τευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να εκπλη-
ρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου.»)

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άξιοι, άξιοι!
Ο Πρόεδρος της Βουλής, που παρακολούθησε την ορκωµοσία

σας, εκ µέρους όλων µας σας εύχεται «καλώς ήρθατε» και µία
καλή και γόνιµη θητεία. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Άξιοι, άξιοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα διακόψουµε για

δέκα λεπτά για να µπούµε µετά στην ηµερήσια διάταξη. 
Παρακαλώ οι Γραµµατείες των κοµµάτων να ειδοποιήσουν

τους εισηγητές και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να
είναι εγκαίρως στην Αίθουσα. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Θα ξεκινήσουµε µε κάποιες ανακοινώσεις. 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Με-
σοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025». 

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τού.  

Τέλος, οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Επικρατείας, οι Αναπληρω-
τές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερικών, καθώς
και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις
30-6-2021 σχέδιο νόµου: «Πρόληψη και καταστολή της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες και της χρη-
µατοδότησης της τροµοκρατίας - Τροποποίηση του ν.4557/2018
- Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά
µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνο-
µες δραστηριότητες µέσω του ποινικού δικαίου και διατάξεις για
την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης. Παραπέµπονται
στη αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Με-
σοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 24 Ιουνίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε α συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. Ειδικότερα, η
συζήτηση του σχεδίου νόµου προτείνεται να διεξαχθεί σε κύ-
κλους οµιλητών, που θα περιλαµβάνουν οµιλητές µε την αναλο-
γία πέντε Νέα Δηµοκρατία, πέντε ΣΥΡΙΖΑ, ένας Κίνηµα Αλλαγής,
Κοµµουνιστικό Κόµµα, Ελληνική Λύση, ΜέΡΑ25. Τα ονόµατα των
οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις κοινοβουλευτικές οµάδες µε
σχετικές επιστολές και η αρµόδια υπηρεσία έχει καταρτίσει κα-
τάλογο, που θα σας διανεµηθεί. Υπενθυµίζω ότι οι οµιλητές που
επιθυµούν να τοποθετηθούν µέσω τηλεδιάσκεψης θα µιλήσουν
µόλις ολοκληρωθούν οι κύκλοι των οµιλητών µε φυσική παρου-
σία. Προσθήκες δεν θα γίνουν δεκτές παρά µόνο αµοιβαίες αλ-
λαγές. 

Προσέξτε: Είναι πενήντα επτά συνάδελφοι που έχουν γραφτεί.
Κάναµε ένα υπολογισµό και χονδρικά σε δεκατρείς ώρες θα µι-
λήσουν όλοι οι συνάδελφοι. Καλά, αυτονόητο είναι, εισηγητές
και Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Οι δυο Αρχηγοί των µεγάλων
κοµµάτων ευρισκόµενοι εκτός Αθηνών, είναι σίγουρο ότι δεν θα
παραβρεθούν και δεν θα µιλήσουν. Για τους υπολοίπους δεν έ-
χουµε ενηµέρωση µέχρι στιγµής αν θα έρθει κάποιος ή κάποιοι
για να µιλήσουν. 

Θα ήθελα, λοιπόν, γύρω στις 24.00’ που εκτιµώ ότι θα έχει
εξαντληθεί ο κατάλογος, αλλά όπως και αν είναι διότι οι υπάλλη-
λοι θα µείνουν άλλες δυο ώρες για την ψηφοφορία, να ολοκλη-
ρώσουµε τη συνεδρίαση µε τη διαδικασία που είπα η οποία είναι
η κλασική. Εντάξει, δεν είναι όλα τα κόµµατα, αλλά είναι δυο,
τρία, τέσσερα κόµµατα. Άρα, µπορούµε να ξεκινήσουµε µε τη
σύµφωνη γνώµη σας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άρα, δεν πάµε αύριο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κύριε Τσακα-

λώτο, γι’ αυτό το πάµε πολλές ώρες για να ελευθερωθεί η Πα-
ρασκευή . Και νοµίζω ότι έχει γίνει και µια συνεννόηση από τον
Ειδικό Γραµµατέα µε τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες των κοµµά-
των να τελειώσουµε σήµερα. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Θεόδω-
ρος Καράογλου για δεκαπέντε λεπτά.

Παράκληση για την τήρηση του χρόνου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την οµιλία µου στην
Ολοµέλεια από το σηµείο που σταµάτησα στην πρώτη συνε-
δρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής για το Μεσοπρό-
θεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής περιόδου 2022-
2025. Στον επίλογο εκείνης της τοποθέτησής µου είχα πει ότι το
µυστικό της επιτυχίας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
είναι το τετράπτυχο: Τολµάµε, επιχειρούµε, σχεδιάζουµε, εφαρ-
µόζουµε. Αυτοί είναι κατά τη άποψή µου οι τέσσερις βασικότεροι
πυλώνες της χρηστής διακυβέρνησης, βάσει της οποίας κάθε
υπεύθυνη ηγεσία οφείλει να παίρνει κρίσιµες αποφάσεις µε γνώ-
µονα την αυτοπειθαρχία, τον ρεαλισµό και την κοινωνική δικαιο-
σύνη. Τώρα που ο πολιτικός χρόνος επιταχύνεται εξαιτίας της
πανδηµίας είναι σηµαντικό µία κυβέρνηση να χτίζει σχέσεις εµ-
πιστοσύνης. Να κινητοποιεί ένα συλλογικό όραµα και να εµπνέει
συνυπευθυνότητα. Διότι µόνο τότε µπορεί να είναι αποτελεσµα-
τικότερη η αντιµετώπιση των µεγάλων προκλήσεων. Οι δύσκολοι
µήνες της πανδηµίας ανέδειξαν µε τον πλέον ειλικρινή τρόπο µία
παγκόσµια στροφή προς την τεκµηριωµένη εµπειρία και τη
γνώση. Ο ορθός λόγος έγινε ξανά µέρος της καθηµερινότητας
και σε ό,τι αφορά τα κράτη είναι πλέον πασιφανές ότι όσες κυ-
βερνήσεις διοίκησαν και δεν αρκέστηκαν στη διαχείριση των κα-
ταστάσεων µπορούν τώρα να κοιτάζουν το µέλλον µε αισιοδοξία.
Μια εξ αυτών, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και η Κυ-

βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία έπραξε ότι ήταν και
είναι ανθρωπίνως δυνατό προκειµένου να µετριάσει τις επιπτώ-
σεις της υγειονοµικής κρίσης. 

Κατά την τελευταία διετία στηρίξαµε νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις διαθέτοντας συνολικά 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2020 δό-
θηκαν 23,1 δισεκατοµµύρια, άλλα 15,8 δισεκατοµµύρια θα
δοθούν το 2021, ενώ προβλέπονται άλλα 2,1 δισεκατοµµύρια το
2022. Δεσµευθήκαµε στην αρχή της κρίσης πως κανείς συµπα-
τριώτης µας, κανείς Έλληνας δεν θα νιώσει µόνος του και το κα-
ταφέραµε. Και αυτό, γιατί ο πολιτικός µας προσανατολισµός είχε
σαφή κατεύθυνση τα αποτελέσµατα, που παράγονται καθηµε-
ρινά από τις µεταρρυθµίσεις είναι µετρήσιµα και πορευθήκαµε,
έχοντας χρονοδιάγραµµα και πάνω από όλα στόχο.

Η ισορροπία, που πετύχαµε ανάµεσα στη θωράκιση του επι-
χειρείν και τη διαφύλαξη των θέσεων εργασίας επιβεβαιώνεται
µε τον πλέον περίτρανο τρόπο από το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο
Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής περιόδου 2022-2025. Οι προβλέ-
ψεις του δεν είναι απλώς αισιόδοξες, είναι η επιβράβευση της
εθνικής προσπάθειας να κρατήσουµε όρθια την Ελλάδα. Κάπως
έτσι σήµερα είµαστε στην ευχάριστη θέση να µιλούµε για την
ασφαλή µετάβαση της ελληνικής οικονοµίας από τη µερική ανά-
καµψη στην ολική επαναφορά. Σε λίγους µήνες η πατρίδα µας
θα επωφελείται από τα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης. Ανα-
ζήτησα αρκετά στοιχεία και µπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι ποτέ
ξανά η χώρα µας δεν είχε στη διάθεσή της παρόµοιου ύψους ευ-
ρωπαϊκών πόρων για να στηρίξει την ανάπτυξη. Υπό αυτή την
οπτική η πρόκληση, που έχουµε µπροστά µας δεν περιορίζεται
στην εξεύρεση κεφαλαίων, αλλά επεκτείνεται στην εκκίνηση αρ-
κετών επενδυτικών ιδεών που είναι ικανές να απορροφήσουν
τους διαθέσιµους πόρους.

Επί της ουσίας, το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής αποκαλύπτει την ολική επαναφορά της εθνικής µας
οικονοµίας στην κανονικότητα. Μας περιγράφει την Ελλάδα του
µέλλοντος και µας δείχνει ότι πρέπει να είµαστε αισιόδοξοι πως
η Ελλάδα, η πατρίδα µας, µπορεί να γίνει η χώρα της ευηµερίας
και να χαρίσει πλούτο και ασφάλεια στους πολίτες της. Ας ανα-
λογιστούµε ότι ο ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας
θα τρέχει µε 3,6% το 2021, µε 6,2% το 2022, ενώ την υπόλοιπη
περίοδο του Μεσοπροθέσµου έως το 2025 θα κυµαίνεται στα-
θερά γύρω στο 4%. Δεν µας αρκεί η ισχυρή ανάκαµψη, εργαζό-
µαστε για τη βιώσιµη ανάπτυξη µε ταυτόχρονη αλλαγή του
παραγωγικού µας µοντέλου. Εάν στους συναδέλφους της Αντι-
πολίτευσης η παραπάνω πρόταση φαντάζει ουτοπική, ας λάβουν
υπ’ όψιν τους την εντυπωσιακή εκτίµηση του Διοικητή της Τρά-
πεζας της Ελλάδος του κ. Γιάννη Στουρνάρα ότι το Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν της χώρας µας είναι εφικτό να αναπτυχθεί µε
ετήσιο ρυθµό 3,5% για ολόκληρη την επόµενη δεκαετία. Σε πρα-
κτικό επίπεδο αυτό σηµαίνει ότι εφόσον επιβεβαιωθεί η παρα-
πάνω εκτίµηση το 2031 το ΑΕΠ της χώρας θα φτάσει στα 240
δισεκατοµµύρια, κυµαινόµενο δηλαδή, στα επίπεδα του µακρινού
στο χθες, στο παρελθόν 2008. Φυσικά, για να πετύχουµε ένα
τόσο φιλόδοξο στόχο απαιτείται µία συγχορδία θετικών εξελί-
ξεων. Ωστόσο, είναι προφανές ότι διαθέτουµε τις κατάλληλες
προϋποθέσεις να πετύχουµε τη µεγαλύτερη σε διάρκεια και
έκταση περίοδο ανάπτυξης για το ελληνικό κράτος. Το γεγονός
αυτό καταδεικνύει τη σηµασία της ορθής αξιοποίησης των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Η στοχευµένη διάθεσή τους, σε
συνδυασµό µε τις µεταρρυθµίσεις που υλοποιούµε, είναι οι δυο
καταλύτες για να διασφαλίσουµε την ταχύτερη δυνατή µετάβαση
της χώρας σε ένα µέλλον ισχυρής, βιώσιµης, πράσινης, εξωστρε-
φούς ανάπτυξης.

Τα όσα σας αναφέρω δεν αποτελούν θεωρίες, αλλά εκτιµήσεις
βασισµένες σε συγκεκριµένες παραδοχές. Για παράδειγµα, σύµ-
φωνα µε το Μεσοπρόθεσµο οι ιδιωτικές επενδύσεις λόγω και των
πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης θα αυξηθούν φέτος κατά 7%.
Πιο συγκεκριµένα, το 2022 θα εκτιναχθούν στο 30,3% και τα επό-
µενα χρόνια θα συνεχίσουν να αυξάνονται κατά 12,3% το 2023
και κατά 10,8% το 2024 και κατά 7,4% το 2025. Ανοδική πορεία,
όµως, θα ακολουθήσουν και οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών
κατά 10,4% το 2021, κατά 13,8% το 2022, κατά 7,5% το 2023,
κατά 6,2% το 2024 και κατά 5,2% το 2025. Το ίδιο θα συµβεί και
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µε την ιδιωτική κατανάλωση η οποία φέτος θα αυξηθεί κατά
2,6%, το 2022 κατά 2,9%, το 2023 κατά 2,1%, το 2024 κατά 2,8%
και το 2025 κατά 2,2%. Η επαναφορά του όγκου της ιδιωτικής
κατανάλωσης το 2022 στα επίπεδα του 2019 σηµαίνει ότι του
χρόνου θα έχουµε ανακτήσει το σύνολο των απωλειών της οικο-
νοµικής κρίσης. 

Από την αλληλουχία των εξελίξεων, που σας περιγράφω θα
επηρεαστούν θετικά τόσο το επίπεδο της απασχόλησης όσο και
ο ονοµαστικός µέσος µισθός, ξεπερνώντας το επίπεδο του 2019
κατά 1,6% η απασχόληση και κατά 1,1% το επίπεδο του µέσου
µηνιαίου µισθού.

Όπως είναι αναµενόµενο, η βελτίωση του επιπέδου απασχό-
λησης θα οδηγήσει στην αποκλιµάκωση της ανεργίας, το ποσο-
στό της οποίας φέτος αναµένεται να κυµανθεί γύρω στο 16,3%
για να µειωθεί στο 14,4% το 2022, στο 13,2% το 2023, στο 11,9%
το 2024 και στο 11,1% το 2025. 

Παράλληλα, προβλέπεται η έξοδος της χώρας από το καθε-
στώς της ενισχυµένης εποπτείας εντός του 2022, η επίτευξη µο-
νοψήφιου ποσοστού στα λεγόµενα κόκκινα δάνεια εντός του
2022, καθώς και η επίτευξη επενδυτικής βαθµίδας έως το πρώτο
εξάµηνο του 2023. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία, που σας παρέθεσα
µαρτυρούν ότι η οικονοµία µας άντεξε και αντέχει, όπως αντέχει
η βιοµηχανία µας και η µεταποίηση, όπως αντέχει και η ανταγω-
νιστικότητα της οικονοµίας µας, η οποία βελτιώνεται σηµαντικά. 

Είναι ενδεικτικό επίσης ότι οι καταθέσεις των πολιτών αυξά-
νονται για 15ο συνεχόµενο µήνα και σ’ αυτούς, που θα βιαστούν
να ισχυριστούν ότι αποταµιεύουν λίγοι, απαντώ ότι σύµφωνα µε
τα επίσηµα στοιχεία, το 57% µιας αύξησης κατά 33 δισεκατοµ-
µύρια καταθέσεων τον τελευταίο ενάµιση χρόνο οφείλεται στα
πολλά νοικοκυριά. 

Άρα το µεσοπρόθεσµο δεν είναι ταξικό, όπως επισήµανε στην
επιτροπή η Αντιπολίτευση. Αντίθετα, είναι ρεαλιστικό. Δεν είναι
άδικο, αλλά από τον δηµοσιονοµικό χώρο, που θα προκύψει από
τα πρωτογενή πλεονάσµατα ανοίγει ο δρόµος για να υποστηριχ-
θούν µειώσεις φόρων σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις µέσω νέας
µείωσης φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. Δεν είναι για τα
σκουπίδια, αλλά προβλέπει εκατόν εννέα χιλιάδες εκατόν εβδο-
µήντα πέντε προσλήψεις έως το 2025, δίχως να παρεκκλίνουµε
από τον κανόνα τού «ένα προς ένα». Το 2021 αναµένονται τριά-
ντα δύο χιλιάδες οκτακόσιες εβδοµήντα προσλήψεις, το 2022 εί-
κοσι τρεις χιλιάδες διακόσιες δεκατέσσερις, το 2023 δεκαεννέα
χιλιάδες πεντακόσιες τρεις, το 2024 είκοσι χιλιάδες πεντακόσιες
δέκα και το 2025 δεκατρείς χιλιάδες εβδοµήντα επτά. Αυτές οι
προσλήψεις στον δηµόσιο τοµέα θα προστεθούν στις περίπου
διακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, που θα δηµιουργηθούν
στο ίδιο χρονικό διάστηµα στον ιδιωτικό τοµέα χάρη στην κινη-
τοποίηση των ιδιωτικών κεφαλαίων συνολικού ύψους 100 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης
και του νέου ΕΣΠΑ. 

Με λίγα λόγια, η οικονοµία τα αµέσως επόµενα χρόνια είναι το
κλειδί όλων των εξελίξεων. Την οικονοµία πρέπει να την καταλα-
βαίνεις, να τη διαβάζεις, να τη διαχειρίζεσαι µε ταπεινότητα και
να ελίσσεσαι στις ιδιαιτερότητες, που θα συναντήσεις. Η οικονο-
µία δεν θέλει εγωισµούς ούτε υποσχέσεις. Θέλει πράξεις, ρεα-
λισµό, σύνεση και µέτρο. Θέλει να γίνεσαι η ευκαιρία που
ψάχνουν όλοι, όπως η δική µας Κυβέρνηση έγινε η ευκαιρία να
χαµογελάσουν ξανά οι Έλληνες. 

Σχεδόν δύο χρόνια µετά τις εθνικές εκλογές της 7ης Ιουλίου
του 2019 κοιτάµε τους συµπατριώτες µας στα µάτια γιατί υλο-
ποιήσαµε το µεγαλύτερο κοµµάτι των προεκλογικών µας δεσµεύ-
σεων, παρά το γεγονός ότι το µεγαλύτερο µέρος της κυβερ-
νητικής µας θητείας είναι µια πρωτόγνωρη υγειονοµική κρίση.
Όταν η Αντιπολίτευση επένδυε στην προοπτική της καµένης γης
λόγω του κορωνοϊού, εµείς αγωνιζόµασταν για να παραµείνει η
Ελλάδα όρθια και όσο η Αντιπολίτευση συµπεριφέρεται ως τα-
ραξίας, εµείς µετατρέπουµε την πατρίδα µας σε εργοτάξιο υλο-
ποίησης νέων επενδύσεων.

Πράγµατι είναι αλήθεια αυτό που ακούστηκε στην πρόσφατη
συνεδρίαση του πολιτικού συµβουλίου του ΣΥΡΙΖΑ. Πράγµατι
δεν σώζεστε µε τίποτα. Ενδεικτική του πανικού σας είναι η αντί-

δραση στην προπληρωµένη «κάρτα ελευθερίας» των 150 ευρώ
στους νέους δεκαοκτώ ως είκοσι πέντε ετών, προκειµένου να εµ-
βολιαστούν κατά της πανδηµίας. Δεν πρόκειται για κάποιο επί-
δοµα, όπως ισχυρίζεστε, αλλά για ένα προσκλητήριο ευθύνης
και συµµετοχής στο εµβολιαστικό πρόγραµµα. Δεν στοχοποι-
ούµε τη νεολαία, αλλά κινητροδοτούµε τα νέα παιδιά, που επλή-
γησαν πολύ από την πανδηµία δίχως να έχουν λάβει καµµιά
ανταπόδοση από το κράτος, όπως συνέβη µε άλλες ηλικιακές ή
επαγγελµατικές οµάδες. Σας διαβεβαιώνω –και νοµίζω ότι το ξέ-
ρετε κιόλας- ότι η παροχή κινήτρων για τη συµµετοχή των πολι-
τών στο εµβολιαστικό πρόγραµµα δεν είναι και δεν αποτελεί
ελληνική έµπνευση. 

Σε κάθε περίπτωση, η στόχευσή µας είναι τριπλή, πρώτον να
καταστεί ελκυστικότερη για τη συγκεκριµένη οµάδα η συµµετοχή
στους εµβολιασµούς, δεύτερον να αξιοποιηθούν τα 150 ευρώ
για λόγους, που είναι άµεσα συνδεδεµένοι µε τον πολιτισµό και
τον τουρισµό της χώρας και τρίτον να στηριχθεί η εγχώρια
αγορά µ’ έναν έµµεσο τρόπο που µπορεί να ξεπεράσει τα 150
εκατοµµύρια ευρώ, δεδοµένου ότι αφορά σχεδόν ένα εκατοµµύ-
ριο νέους.

Η δηµόσια ασφάλεια και προστασία της υγείας είναι προτεραι-
ότητά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν γίνεται διαφορε-
τικά, διότι στην οικονοµία η επιστροφή της κοινωνικής και
επαγγελµατικής ζωής σε ρυθµούς προ COVID εποχής είναι το
κλειδί, που θα ξεκλειδώσει την ανάπτυξη της εθνικής µας οικο-
νοµίας. Το όριο της ελευθερίας µας είναι η υγεία µας και η υγεία
των άλλων και νοµίζω ότι σ’ αυτό θα συµφωνήσουµε όλοι. Από
το φθινόπωρο µάς χωρίζουν περίπου εξήντα ηµέρες από σή-
µερα. Οποιοδήποτε πισωγύρισµα θα είναι καταστροφικό.

Συνοψίζοντας, θετική ψήφος στο Μεσοπρόθεσµο είναι θετική
ψήφος στο µέλλον της Ελλάδος. Η οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας δεν µπορεί να τεθεί υπό οµηρία ιδεοληπτών και δικαιω-
µατιστών. Η Ελλάδα αλλάζει, η Ελλάδα ανακάµπτει, η Ελλάδα
προχωρά προς τα εµπρός. Σήµερα καλούµαστε να δείξουµε µε
την ψήφο µας ποιοι την ενθαρρύνουν να κοιτάξει µε αισιοδοξία
το αύριο και ποιοι θέλουν να την κρατήσουν όµηρο τού χθες. 

Κατανοώ ότι για τον ΣΥΡΙΖΑ είναι µια δύσκολη περίοδος, διότι
ως κίνηµα αδυνατεί να ευδοκιµήσει σε συνθήκες ανάπτυξης και
δηµιουργίας πλούτου. Το γνωρίζουν πολύ καλά, γι’ αυτό κάνουν
ό,τι περνάει από το χέρι τους προκειµένου να υπονοµεύσουν την
αναπτυξιακή πορεία της χώρας. Όσο, όµως, εσείς περνάτε στο
πολιτικό περιθώριο, η Ελλάδα προσχωρεί µε υπερηφάνεια στο
µπλοκ των ισχυρών κρατών. Έχει φωνή, έχει λόγο, έχει στιβαρή
Κυβέρνηση, που διαθέτει όραµα. 

Εξυπακούεται ότι η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας υπερψη-
φίζει το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
για την περίοδο 2022-2025.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η γε-
νική εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στη συζήτηση
που προηγήθηκε στις επιτροπές για το Μεσοπρόθεσµο καταθέ-
σαµε τις ενστάσεις µας σχετικά µε το πλάνο, που χτίζει η Κυβέρ-
νηση για τα επόµενα χρόνια. Για εµάς η συζήτηση θα έπρεπε να
περιλαµβάνει τις προτάσεις για την επαύριο της πανδηµίας. Θα
έπρεπε να περιλαµβάνει απαντήσεις στα ερωτήµατα που γέν-
νησε η πρωτοφανής υγειονοµική κρίση. Θα έπρεπε να καλύπτει
τις έκτακτες ανάγκες που δηµιουργήθηκαν. Όλα αυτά βέβαια θα
ήταν στη βάση τού να ανοίξουν τον δρόµο για τη δίκαιη ανά-
πτυξη. Με βάση αυτό, θα έπρεπε να συζητάµε το σχέδιο δράσης
της επόµενης περιόδου, ένα σχέδιο επανεκκίνησης της οικονο-
µίας, ένα σχέδιο στήριξης της κοινωνίας. 

Δυστυχώς, τίποτε απ’ αυτά δεν βλέπουµε εδώ. Δυστυχώς για
άλλη µια φορά υποβαθµίζεται η συζήτηση και ο διάλογος στη
Βουλή. Γιατί το λέω αυτό; Διότι µάθαµε τα σχέδιά σας για τη φο-
ρολογία ή την κοινωνική ασφάλιση και τα µάθαµε χωρίς να ενη-
µερώνεται η Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά έπρεπε να περιµένου-
µε να ενηµερωθούµε από διαρροές στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
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σης ή από τις συνεντεύξεις των Υπουργών. 
Εδώ στο Μεσοπρόθεσµο τίποτα από αυτά δεν συµπεριλαµβά-

νεται. Ακόµη και η νέα πρότασή σας για το ασφαλιστικό, αυτό
που συζητήθηκε πριν από λίγες µέρες στο Υπουργικό Συµβούλιο,
κύριοι της Συµπολίτευσης, κύριε Υπουργέ, δεν περιλαµβάνεται
στο νοµοσχέδιο, που ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε, δεν συµ-
περιλαµβάνεται κάτι στο Μεσοπρόθεσµο. 

Μιλάµε για το νέο ασφαλιστικό σας, που θα πλήξει ξανά τους
νέους και τις νέες αυτής της χώρας. Η Κυβέρνηση σκιαγραφεί
το τι έγινε στη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης σαν ένας εξω-
τερικός παρατηρητής χωρίς να παρουσιάζει έναν απολογισµό
του έργου της. Οι πρώτες σελίδες της αιτιολογικής αναλώνονται
στην αυταρέσκεια σας. Οι λέξεις «εργασία», «κοινωνία», «δηµό-
σια υγεία» απουσιάζουν.

Το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο κανονικά αποτελεί την στρατηγική
της χώρας για την επόµενη τριετία. Το δικό σας, όµως, δεν πα-
ρουσιάζει κανένα πλάνο. Το µόνο, που είναι βέβαιο είναι ότι έστω
και αυτά τα ανεπαρκή µέτρα στήριξης της κοινωνίας που πήρατε
λόγω της πανδηµίας τερµατίζονται το 2022-2023. Όλα τελει-
ώνουν χωρίς καµµία πρόνοια για το τι θα γίνει µε το συσσωρευ-
µένο χρέος, µε τις δυσκολίες στη ρευστότητα για τα νοικοκυριά
και για τις επιχειρήσεις. 

Και όλα αυτά τελειώνουν, παρ’ όλο που στη σελίδα 21 του Με-
σοπρόθεσµου αναφέρεται ότι η εντατικοποίηση των µέτρων στή-
ριξης το 2020 αποτέλεσε ανάχωµα στην ύφεση περίπου στο 7%.
Δικαιώνετε αναδροµικά τις προτάσεις µας. Μας δικαιώνετε όταν
από την αρχή της πανδηµίας υποστηρίξαµε ότι η µεγαλύτερη
κρατική παρέµβαση και στήριξη µειώνει τον κίνδυνο της ύφεσης.
Μέχρι και η Τράπεζα της Ελλάδος επισηµαίνει ότι πρέπει να απο-
φύγουµε πρόωρη απόσυρση των µέτρων στήριξης και παρ’ όλα
αυτά εσείς τα σβήνετε όλα µεµιάς. Δεν γίνεται, όµως, να αγορά-
ζετε το µισό επιχείρηµα και στην υλοποίηση του να κάνετε τα αν-
τίθετα. Μας λέτε ότι τα µέτρα στήριξης άγγιξαν τα 41 δισεκατοµ-
µύρια και µιλάτε συνεχώς για ιδιωτικοποίηση της στήριξης. 

Από το δικό σας Μεσοπρόθεσµο στον πίνακα 18 βλέπουµε ότι
η παροχή ρευστότητας το 2020 άγγιξε µε το ζόρι τα 8 δισεκα-
τοµµύρια και το 2021 τα 11 δισεκατοµµύρια. Μέχρι και τη διαφη-
µιστική δαπάνη του ΕΟΤ προσµετράτε για να καταλήξετε δήθεν
στα πολυπόθητα 41 δισεκατοµµύρια. 

Σε πρόσφατη µελέτη σχετικά µε τους κινδύνους της πανδη-
µίας το 2020 ο ΟΟΣΑ σηµειώνει ότι σχεδόν το 80% των Ελλήνων
απαντά πως χρειάζεται περισσότερη ή πολύ περισσότερη κρα-
τική παρέµβαση. Μα, καλά όλος αυτός ο κόσµος δεν πήρε τα 41
δισεκατοµµύρια που δήθεν µοιράσατε, ούτε είδε την καµπάνια
του ΕΟΤ;

Έχουµε µπροστά µας ένα Μεσοπρόθεσµο ευχολόγιο, ένα
αφήγηµα που λέει ότι η Κυβέρνηση θα φέρει την οµαλοποίηση
και την κανονικότητα στα επόµενα δύο χρόνια. Πώς θα γίνει,
όµως, αυτό; Οι προβλέψεις σας βασίζονται σε ένα έωλο σχέδιο
κενό περιεχοµένου. Δηλώνετε πού θέλουν να φτάσουν τα µεγέθη
της οικονοµίας χωρίς να το στηρίζετε κάπου. Η πρόβλεψη για
ανάπτυξη αναδιαµορφώνεται στο 3,6% φέτος από το 4,8% του
προϋπολογισµού, στο 6,2% το 2022 και λίγο πάνω από 4% τα
επόµενα χρόνια.

Πού βασίζονται, κύριε Υπουργέ, όλα αυτά τα σενάρια; Είµαστε
λίγο δύσπιστοι, όπως καταλαβαίνετε, γιατί έχετε πέσει έξω σε
όλες σας τις προβλέψεις από την αρχή της πανδηµίας. Παραδέ-
χεστε πια ότι το 2020 είχατε την τρίτη µεγαλύτερη ύφεση στην
Ευρωζώνη σε ποσοστό 8,2%, για την οποία φέρετε ακέραια την
ευθύνη και µας απαντάτε, βέβαια, ότι υπάρχουν και χειρότερα.
Προβλέπετε υψηλά πλεονάσµατα, που φτάνουν το 2,8% το 2024
και 3,7% το 2025. 

Ποιες είναι οι συζητήσεις, που έχουν γίνει µε τους ευρωπαϊ-
κούς θεσµούς; Διερωτόµαστε τι στάση έχει κρατήσει η ελληνική
Κυβέρνηση σε αυτές; Ποια είναι η θέση σας τέλος πάντων µιας
και τώρα η υπεραπόδοση δεν συµπιέζει την ελληνική οικονοµία,
όπως λέγατε;

Μιλάτε για µια δηµοσιονοµική προσαρµογή εννιά ποσοστιαίων
µονάδων από φέτος µέχρι το 2023, που επιστρέφουµε σε πλεο-
νάσµατα, προσαρµογή που παρουσιάζεται σαν επιστροφή στην
κανονικότητα. Δεν καταλαβαίνετε ότι πρέπει να ενηµερώσετε την

αντιπροσωπεία και τους πολίτες για το τι θα κάνετε; Πρόκειται
για 16 δισεκατοµµύρια. Θα τα καλύψετε απ’ ό,τι λέτε από την πε-
ρικοπή των µέτρων στήριξης και των φοροελαφρύνσεων, που
έχετε κάνει κατά τη διάρκεια της πανδηµίας; Επίσης, θα τα κα-
λύψετε από την εκρηκτική αύξηση κατά 28% των εσόδων από
φόρους; Ποιους φόρους και από πού όµως; 

Τι άλλο µας λέτε για την επαλήθευση του σεναρίου σας; Μας
λέτε ότι οι επενδύσεις θα τρέχουν τα επόµενα χρόνια µε ταχύτη-
τες, που δεν έχουµε ξαναδεί µε τον ετήσιο πραγµατικό ρυθµό να
φτάνει το 30%. Έχει ξαναγίνει κάπου αυτό, κύριε Υπουργέ; Πέ-
στε το και σε εµάς να το γνωρίζουµε. Πότε έχει ξαναγίνει και πού
έχει ξαναγίνει αυτό;

Λέτε ότι το Ταµείο Ανάκαµψης θα συµβάλει στην ανάπτυξη. Οι
πόροι, όµως, του ταµείου σύµφωνα µε το σχέδιο σας δεν κατευ-
θύνονται στην πλειοψηφία της κοινωνίας. Στηρίζεστε στην αύ-
ξηση της αποταµίευσης, λέτε για να αυξηθεί η ιδιωτική κατα-
νάλωση. Για ποια αποταµίευση, όµως, µιλάµε; Αυτή που παρα-
δέχεστε στο Μεσοπρόθεσµο ότι επήλθε υπό το φόβο και την
αβεβαιότητα για το µέλλον, υπό το φόβο για την υγεία, για την
αβεβαιότητα στην εργασία;

Τέλος, προτείνετε σειρά ιδιωτικοποιήσεων όχι από κάποια εξω-
γενή πίεση, αλλά από την εµµονική προσκόλληση σας σε µια
φθαρµένη αντίληψη για την ανάπτυξη και το παραγωγικό µον-
τέλο, ένα παραγωγικό µοντέλο ίδιο εδώ και σαράντα χρόνια που
έφερε την οικονοµία στην κατάσταση, που την έφερε µε την κρί-
ση του 2010. Μιλάτε για ιδιωτικοποιήσεις στο νερό, στο ρεύµα,
στις συντάξεις, στην υγεία. Όλα προσφέρονται για το κέρδος! 

Δεν στηρίζετε τον πρωτογενή τοµέα παρά την ανθεκτικότητα
που έδειξε, όπως λέτε, στο Μεσοπρόθεσµο. Ξεχνάτε ότι η υγει-
ονοµική κρίση φανέρωσε τα όρια του ιδιωτικού τοµέα και την
ανάγκη ύπαρξης ενός ισχυρού δηµόσιου πυλώνα. Χρησιµοποι-
είτε αυτήν τη συγκυρία για να εφαρµόσετε ακραίες νεοφιλελεύ-
θερες πολιτικές. 

Έτσι εδώ πέρα έχουµε τα τελευταία σας νοµοθετήµατα µέσα
στην πανδηµία, τα οποία αρχίζετε και υλοποιείτε. Υλοποιείτε τον
νέο Πτωχευτικό Κώδικα, ρευστοποιείτε περιουσίες, φέρνετε πε-
ραιτέρω ελαστικοποίηση των σχέσεων εργασίας, τελευταίος ερ-
γασιακός νόµος είναι ο νόµος Χατζηδάκη.

Ξέρετε, όµως, ότι στην Ελλάδα το 16% των συµβάσεων είναι
συλλογικές, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση το ποσοστό των συλ-
λογικών συµβάσεων αγγίζει το 60%. Διερωτόµαστε τι έχει, πραγ-
µατικά, να περιµένει ο εργαζόµενος κόσµος από σας; Τι έχει να
περιµένει από εσάς εκτός από απλήρωτες ώρες ατελείωτης ερ-
γασίας, όταν µόνοι σας λέτε πως µε τόση ανάπτυξη, που θα
δούµε ο ονοµαστικός µέσος µισθός αναµένεται να παραµείνει
στο επίπεδο του 2019. 

Εµείς αντιλαµβανόµαστε την ιστορική βαρύτητα της νέας επο-
χής και ζυγίζουµε τα ερωτήµατα, που γέννησε η πανδηµία.
Έχουµε καταθέσει προτάσεις για τη στήριξη της υγείας. Έχουµε
καταθέσει προτάσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας. Έ-
χουµε καταθέσει τις προτάσεις µας για το Ταµείο Ανάκαµψης,
τις οποίες λοιδορείτε, κύριε Υπουργέ και τις έχουµε καταθέσει
όχι µετά από δική µας εσωτερική επεξεργασία, αλλά µετά από
διαβούλευση µε την κοινωνία. Έχουµε καταθέσει προτάσεις για
ένα νέο πλαίσιο των εργασιακών σχέσεων πριν από λίγες µέρες,
που προβλέπει πως οι νέοι και οι νέες αυτής της χώρας πρέπει
να δουλεύουν λιγότερο και να αµείβονται περισσότερο.

Η πρόταση η δική µας, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, στοχεύει στη
µείωση των ανισοτήτων. Είναι κάτι, που το τελευταίο διάστηµα
συζητιέται πάρα πολύ. Αυτό είναι κάτι που η δική σας Κυβέρνηση
δεν το έχει δει µέχρι τώρα. 

Η αύξηση του ΑΕΠ σε αριθµούς δεν σηµαίνει τίποτα όταν δεν
συνοδεύεται από αύξηση του βιοτικού επιπέδου του συνόλου της
κοινωνίας, όταν δεν στηρίζεται σε δίκαιο και σύγχρονο παραγω-
γικό µοντέλο, αλλά στηρίζεται στη γνώση, στην τεχνολογία, στις
επιχειρήσεις και ιδίως, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, στη βάση
της ανανέωσης, όπως επίσης στην ενίσχυση του ενιαίου και κα-
θολικού κοινωνικού κράτους, στη δικαιότερη φορολογία, στην
ανάσχεση της κλιµατικής αλλαγής.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, γιατί δεν απαντάει στις ανάγ-
κες της κοινωνίας. Καταψηφίζουµε τις προτάσεις και στεκόµαστε
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απέναντί σας µαζί µε την κοινωνία, µαζί µε τη νεολαία που λοι-
δορήσατε, µαζί µε τη νεολαία που χτυπήσατε και τώρα προσπα-
θείτε να την εξαγοράσετε. Εµείς σας λέµε ότι δεν θα προχωρήσει
το σχέδιό σας. Το µέλλον, που φτιάχνετε δεν µας χωράει όλους
και η ανατροπή του δεν περνάει από το χέρι σας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης, ειδικός αγορητής
από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση παρουσιάζοντας το Μεσοπρόθεσµο

πανηγυρίζει σαν να βρήκε τον κλεµµένο πίνακα του Πικάσο.
Μέσα, όµως, στην χαρά και την αγωνία της να µας παρουσιάσει
ένα αφήγηµα µεγάλης, πράσινης και ταχείας ανάπτυξης, αυτό
θα καταρρεύσει και θα της πέσει µε τον ίδιο τρόπο από τα χέρια.
Φοβού τους πανηγυρίζοντες, λοιπόν. 

Ειδικά, µετά από τόσα που ξέσπασε η δηµοσιονοµική κρίση,
δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ δείχνουν σαν να µην
έχουν καταλάβει. Ο ΣΥΡΙΖΑ, µετά το µνηµόνιο του και τα 81 δι-
σεκατοµµύρια µε την υποχρέωση του αποθέµατος και τις άλλες
δεσµεύσεις αφηγείται ότι κάπως τα κατάφερε και συµµάζεψε τα
οικονοµικά. Η Κυβέρνηση χρησιµοποιώντας αυτά τα χρήµατα
του αποθέµατος και την εύκολή της πρόσβαση σε δανεικά υπο-
σχέθηκε ανάπτυξη, η οποία θα τρέξει µε συγκεκριµένους ρυθ-
µούς τα επόµενα χρόνια. 

Έτσι, βέβαια, η σοβαρή συζήτηση για το πώς θα φτιάξουµε
µια ελληνική, βιώσιµη οικονοµία, κλωτσάµε το τενεκεδάκι πιο
πέρα και µεταθέτουµε το πρόβληµα για τα επόµενα χρόνια.

Καταλήγουµε σήµερα να συζητάµε το Μεσοπρόθεσµο 2022-
2025 µε µια υποχρεωτική και τυπική διαδικασία στη Βουλή. Αντί
να συµφωνήσουµε µε τους παραγωγικούς φορείς της χώρας,
αντί να πούµε ξεκάθαρες αλήθειες στον ελληνικό λαό, στους επι-
χειρηµατίες, στην ελληνική κοινωνία για το πόσο δύσκολο θα
είναι η συνέχεια για την προσπάθειά µας να φτιάξουµε µια άλλη
οικονοµία, οδηγούµαστε απλά σε συζητήσεις και γενικότητες µε
καλές προθέσεις. Το ίδιο κάνατε, κύριε Υπουργέ, και στο Ταµείο
Ανάκαµψης για το σχέδιο «Ελλάδα 2.0». Και κάνετε αυτές τις
επιλογές κατά την άποψή µας, γιατί δεν θέλετε να φωτιστούν οι
σκοπιµότητες που επιδιώκει το οικονοµικό σας σχέδιο.

Δεν έχει ιδιαίτερη αξία να ξέρουµε τα νούµερα, όπως παρου-
σιάζονται απλά κάθε χρόνο για επενδύσεις αν δεν ξέρουµε ποιες
επενδύσεις είναι αυτές, πότε θα γίνουν και από ποιους φορείς.
Μόνο έτσι θα ξέρουµε αν τα µακροοικονοµικά και δηµοσιονοµικά
σας σενάρια είναι ρεαλιστικά. Δυστυχώς, δεν µπορούµε να σας
εµπιστευτούµε και δεν µπορούµε, επίσης, να µην κάνουµε αυ-
στηρή κριτική όταν βλέπουµε ότι οι προβλέψεις και οι παραδοχές
γίνονται, όχι τόσο για να σχεδιαστούν πολιτικές, αλλά για να δια-
µορφωθούν προσδοκίες και θετικό κλίµα στην ελληνική κοινωνία
µέσα από αυτοεκπληρούµενες προσδοκίες. 

Δεν µπορούµε να µην κάνουµε κριτική όταν βλέπουµε µια Κυ-
βέρνηση να ψάχνει συνεχώς για δικαιολογίες και όχι για λύσεις.
Και το λέω αυτό, γιατί στην ίδια την αιτιολογική έκθεση του Με-
σοπρόθεσµου, η λογική που το διαπνέει είναι: «Ξέρετε, εµείς κά-
νουµε ό,τι µπορούµε». «Τι θέλετε να κάνουµε;». Όµως, οι
αποκλίσεις στα νούµερα, σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες,
έχουν να κάνουν µε την εξάρτηση της χώρας από τον τουρισµό
και διάφορα άλλα τέτοια. Και δεν λέµε ότι είναι εύκολο να κάνετε
σταθερές προβλέψεις µέσα σε ένα τόσο ασταθές περιβάλλον,
αλλά µε όσα περιγράφετε σε αυτό το Μεσοπρόθεσµο παρουσιά-
ζετε, δυστυχώς, µία ψευδαίσθηση κανονικότητας. Έχουµε ψευ-
δαίσθηση της κανονικότητας στα τέσσερα βασικά σηµεία που
παρουσιάζετε, και στον ρυθµό ανάπτυξης και στην αντιµετώπιση
της πανδηµίας και στις επενδύσεις και στα ζητήµατα, που αφο-
ρούν την ανεργία. Σε όλα αυτά αυτό, που κάνετε τα τελευταία
δύο χρόνια στήνετε απλά αφηγήµατα. 

Για να δούµε, όµως, τι ακριβώς λέτε µε αυτό το Μεσοπρόθε-
σµο που µας παρουσιάζετε. Στην ουσία, µας λέτε τέσσερα πράγ-
µατα. Πρώτον, όσον αφορά τους ρυθµούς ανάπτυξης, λέτε ότι
στο τρέχον έτος θα έχουµε 3,6% ανάπτυξη, το 2022, για να

βγουν τα νούµερα, το εκτινάζετε στο 6,2% και τα υπόλοιπα χρό-
νια θα έχουµε έναν µέσο όρο ανάπτυξης περίπου στο 4%. Και
βέβαια, ποιος θα φέρει την ευθύνη εάν δεν πετύχουµε αυτούς
τους στόχους; Τότε θα βρούµε χίλιες προφάσεις για να πούµε
ότι δεν το πετύχαµε και ότι έφταιγε η πανδηµία, οι κοινωνικές τά-
ξεις, το κακό δηµόσιο, που δεν µπορεί να είναι αποτελεσµατικό.
Βεβαίως, µόνιµη επωδός, όπως σε όλα τον τελευταίο καιρό, η
πανδηµία. «Τα νούµερα δεν βγαίνουν». «Τι να κάνουµε;». Δυστυ-
χώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Πιστεύω ότι επενδύετε πολλά στο ελατήριο του 6,2 για το
2022. Και βέβαια, δεν γυρίζετε πίσω για να δείτε τι έχετε πετύχει
µέχρι τώρα. Η χώρα είχε την τρίτη µεγαλύτερη ύφεση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά µετά την Ισπανία και την Ιταλία
το τελευταίο διάστηµα. Η Κυβέρνηση έκανε την πιο επεκτατική
δηµοσιονοµική πολιτική, αλλά, εν τέλει, είχε δυσανάλογα χαµη-
λότερη οικονοµική απόδοση απ’ όλες τις χώρες. Το επιχείρηµα
του τουρισµού δεν είναι πειστικό, αφού δείχνει ότι χώρες µε µε-
γάλη τουριστική εξάρτηση τα πήγαν καλύτερα από εµάς. 

Ο πίνακας της ΕΛΣΤΑΤ, τον οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά
αναφέρει ότι και η Κροατία και η Πορτογαλία, µε εξίσου σηµαν-
τική εξάρτιση είχαν καλύτερα αποτελέσµατα. Είναι προφανές ότι
η κατανοµή των πόρων θα µπορούσε να γίνει µε καλύτερη στό-
χευση, για να έχει καλύτερα αποτελέσµατα. Αν ο κ. Σταϊκούρας
δεν θέλει να ρωτήσει τον Πορτογάλο οµόλογό του, επειδή δεν
είναι οµοϊδεάτες, µπορεί να ρωτήσει τον Κροάτη ή τον Κύπριο.
Πώς οι χώρες αυτές πέτυχαν καλύτερα αποτελέσµατα στην ίδια
συγκυρία;

Καταθέτω στα Πρακτικά τον πίνακα, ο οποίος περιέχει τα στοι-
χεία αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα πρέπει επίσης να ξεχνάµε ότι και πριν από τον COVID
είχε φανεί ότι η Κυβέρνησή σας αποσκοπούσε µε την πολιτική
της στη στήριξη των µεγάλων και οικονοµικά ισχυρών της αγο-
ράς, πιστεύοντας, όπως πάντα, στην απλή θεώρηση των πραγ-
µάτων, ότι εφόσον βρεθούν πόροι και η αγορά κινηθεί θα έχουµε
ανάπτυξη. Βέβαια, τη λέξη «ανάπτυξη» και «µεγέθυνση» τις ταυ-
τίζουµε πάντα.

Θυµόµαστε όλοι ότι αυτή χώρα για δεκαετίες ξόδεψε εξαιρε-
τικά µεγάλους χρηµατικούς πόρους από την Ευρώπη, αλλά, δυ-
στυχώς, δεν πετύχαµε βιώσιµη ανάπτυξη. Κάθε φορά, η ανά-
πτυξή µας εξαρτιόταν από τα λεφτά που πετούσαµε στην αγορά.
Δυστυχώς, ακόµα και τώρα που µιλάµε, η Κυβέρνηση αδυνατεί
να παρουσιάσει ένα νέο σχέδιο στρατηγικό. Όλοι µιλάµε για νέο
παραγωγικό µοντέλο. Ποιο είναι αυτό; Χωρικά πού θα αναπτυχ-
θεί; Ποιοι είναι οι τοµείς και ποιο το σχέδιό της για να αρχίσουµε
να µετράµε τα αποτελέσµατα της προσπάθειας; Επίσης, δεν µας
έχει δείξει καµµία πρόθεση να επαναδιαπραγµατευτεί µε την Ευ-
ρώπη τις βαριές κληρονοµιές του ΣΥΡΙΖΑ, τα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα του 3,5%. Δεν µας λέει τι θα κάνει µε την υποθήκευση
της δηµόσιας περιουσίας µέσω του υπερταµείου για ενενήντα
εννιά χρόνια. 

Δυστυχώς, τα επόµενα χρόνια 2022-2025 θα δούµε να νοµιµο-
ποιείται το άδικο µείγµα της φορολογικής πολιτικής, κυρίως, για
τα λαϊκά νοικοκυριά που καθιέρωσε η προηγούµενη κυβέρνηση
και συνεχίζει η σηµερινή. Και αναφέροµαι στη σχέση έµµεσων
και άµεσων φόρων, που σύµφωνα µε το Μεσοπρόθεσµο αυτή η
σχέση θα βαίνει συνεχώς αυξανόµενη. 

Ας δούµε, λοιπόν, επίσης για την πανδηµία. Ό,τι δώσαµε, δώ-
σαµε. Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, µε τον πιο καθαρό τρόπο είπε
ότι αν έχουµε νέο κύµα, δεν υπάρχουν χρήµατα για στήριξη. 

Τρίτο και βασικό σηµείο: Μας λέτε ότι µε το νέο Μεσοπρόθε-
σµο θα «βρέξει» επενδύσεις. Μην ξεχνάµε ότι αυτός ήταν ο κύ-
ριος λόγος για τον οποίο έχασε τις εκλογές η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, πέρα από τα αφηγήµατα, τα οποία δεν ήταν αντίστοιχα
µε την πολιτική της. Δεν µπόρεσε να πείσει τον ελληνικό λαό ότι
είναι ικανή να φέρει ανάπτυξη στη χώρα και να την οδηγήσει σε
µια βιώσιµη ανάπτυξη. 

Εσείς δύο χρόνια τώρα, µε το Ελληνικό οι µπουλντόζες θα έµ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 15971



παιναν µέσα σε δύο εβδοµάδες, µε το πώς χειρίζεστε τα θέµατα
τα τραπεζικά -θυµίζω την Τράπεζα Πειραιώς- είστε ικανοποιηµέ-
νοι ότι έχετε προωθήσει πράγµατα αυτή την περίοδο τα οποία
υπόσχονται βιώσιµη ανάπτυξη στη χώρα; 

Και τέταρτο βασικό σηµείο του Μεσοπροθέσµου είναι η µεί-
ωση της ανεργίας. Η ανεργία, όµως, δεν αποκλιµακώθηκε κυ-
ρίως επειδή αυξήθηκε η απασχόληση, αλλά επειδή αυξάνεται ο
πληθυσµός εκτός εργατικού δυναµικού.

Και δεν τα λέµε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, για να ασκήσουµε
µόνο κριτική, αλλά για να δούµε αν σχεδιάζετε, πραγµατικά, ορ-
θολογικά. Εσείς σε µία τέτοια αγορά εργασίας, όπου η ψαλίδα
ανάµεσα σε εργαζόµενους και µη ενεργούς, έκλεισε απότοµα και
επέστρεψε στα επίπεδα του Δεκεµβρίου του 2014, επιλέξατε να
θεσµοθετήσετε το απλήρωτο δεκάωρο και την εξίσωση των υπε-
ρωριών σε όλους τους κλάδους. Αντί να προωθήσετε την απα-
σχόληση περισσοτέρων συµπολιτών µας, θεσµοθετείτε την
υπεραπασχόληση αυτών, που παραµένουν στην αγορά εργα-
σίας. Και εδώ είναι η βασική διαφορά στην αντίληψή µας, αλλά
και η απόσταση και η διαχωριστική γραµµή, που χωρίζει τις έν-
νοιες «προοδευτικής πολιτικής» και «νεοσυντηρητικής πολιτι-
κής». 

Νοµίζω ότι έχει αναφερθεί ξανά στην Αίθουσα ότι η απάντηση
του Αµερικανού Προέδρου, του κ. Μπάιντεν, «πληρώστε περισ-
σότερα», είναι η συνταγή, που µας δείχνει ότι σοβαρότερες
χώρες από εµάς, µε πολύ καλύτερη πολιτική, µε πολύ λιγότερα
προβλήµατα επιλέγουν άλλους τρόπους προκειµένου να ενισχύ-
σουν τη ζήτηση και να προωθήσουν τη βιώσιµη λειτουργία της
αγοράς τους. 

Ακόµα και το αφήγηµα του Πρωθυπουργού για την πιο πρά-
σινη Κυβέρνηση, η οποία κατευθύνει πόρους στην επίτευξη των
κλιµατικών στόχων για την πράσινη µετάβαση στην οικονοµία,
δεν είναι, δυστυχώς, και τόσο πράσινο. Αν δει κανείς τα συγκρι-
τικά στοιχεία των προγραµµάτων των άλλων κρατών-µελών, που
κατατέθηκαν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή -αυτό, ξέρετε, µε το κα-
λύτερο πρόγραµµα που καταθέσαµε!- προπαγανδίζει ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -είναι το δικό µας αφήγηµα- θα
διοχετεύσει στην πράσινη µετάβαση το 37% των διαθέσιµων
πόρων του Ταµείου Ανάπτυξης. Τι έκαναν οι άλλες χώρες; Η Σλο-
βακία διοχετεύει το 42% των πόρων, η Αυστρία το 59% των
πόρων, το Λουξεµβούργο το 61% των πόρων, η Δανία το 59%
των πόρων, η Ισπανία το 49% των πόρων και η Γερµανία το 42%.
Αυτά είναι τα νούµερα τα πραγµατικά των προγραµµάτων, που
κατατέθηκαν. 

Και δεν είναι µόνο το προσωπικό ζήτηµα, που θα έπρεπε να
είναι πιο µεγάλο το ποσοστό το δικό µας, µιας και εµείς ξεκινάµε
από πιο χαµηλά σε σχέση µε τη Δανία ή την Αυστρία, που δεν
έχουν το ίδιο µέγεθος µε εµάς, αλλά είναι και ποιοτικό, γιατί το
σχέδιο της Κυβέρνησης προωθεί ένα µοντέλο που τελικά εξαρ-
τάται από τις εισαγωγές και την κατανάλωση. Και αυτό επιβεβαι-
ώνεται και µε το δικό σας αφήγηµα στη σελίδα 39 της αιτιολογική
έκθεση του προϋπολογισµού του 2021 όπου αναφέρεται ότι οι
καθαρές εξαγωγές αγαθών αναµένεται να µειωθούν κατά 2,9 του
ΑΕΠ το 2021 εξαιτίας της µεγάλης αύξησης των εισαγωγικών
αγαθών, εν µέσω επενδύσεων, σε κατασκευαστικό και τεχνολο-
γικό εξοπλισµό. 

Τα χρήµατα, λοιπόν, θα επιστρέψουν πίσω σε αυτούς, που µας
χρηµατοδοτούν για να προωθήσουµε την ανάπτυξη στη χώρα.
Ο ίδιος τρόπος τόσα χρόνια σε αυτή τη χώρα. Αντί να στηρίξουµε
την ντόπια παραγωγή, ενισχύουµε την εργασία των άλλων
χωρών, γιατί την εργασία των πολιτών των άλλων χωρών αγορά-
ζουµε µε αυτόν τον τρόπο. 

Στο Μεσοπρόθεσµο, όµως, αλλά και στο σχέδιο «Ελλάδα 2.0»,
δεν φαίνεται καν να υπολογίζετε, να συνυπολογίζετε αυτή την
επίδοση. Επέκταση, νούµερα χωρίς ουσία. Με άλλα λόγια, υπάρ-
χει ο κίνδυνος ένα µεγάλο µέρος των δηµοσίων επενδύσεων να
έχει ελάχιστη προστιθέµενη αξία στην ελληνική οικονοµία. 

Θα πανηγυρίζουµε, λοιπόν, για το 6% ανάπτυξη και για το κο-
ντά στα 4% τα επόµενα ένα, δύο χρόνια, αλλά, τελικά, ο Έλληνας
οινοποιός, αγρότης, βιοτέχνης, που προσπαθεί να εξάγει, θα δει
να µειώνονται οι εξαγωγές του. 

Για να το αξιολογήσουµε, όµως, αυτό σε βάθος, θα έπρεπε να

έχουµε ένα πραγµατικό σχέδιο σε λεπτοµέρειες και όχι αυτό που
µας καταθέσατε στη Βουλή, αυτό που, πραγµατικά, καταθέσατε
σε πλήρη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Έτσι θα µπορού-
σαµε να κάνουµε ουσιαστική κριτική και να σας καταθέσουµε
ιδέες.

Προβλέπετε, επίσης, την κινητοποίηση περίπου ενός ευρώ
ιδιωτικής δαπάνης για κάθε ένα ευρώ δηµόσιας δαπάνης. Δεν
υπάρχει καµµία τεκµηρίωση, δυστυχώς, για το πώς θα το πετύ-
χουµε αυτό και η πρόβλεψη, κατά την άποψή µας, είναι υπεραι-
σιόδοξη. Αθροιστικά οι πόροι του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων και οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης στο υποθετικό,
βέβαια, σενάριο ότι αφορούν αµιγώς ακαθάριστο σχηµατισµό
παγίου κεφαλαίου και όχι άλλες δαπάνες, αντιστοιχούν στην κα-
λύτερη περίπτωση στο 50%. Η υπόλοιπη διαφορά πρέπει να κα-
λυφθεί από τους κινητοποιούµενους πόρους, από τις υπόλοιπες
επενδύσεις του ιδιωτικού τοµέα, αλλά και από άµεσες ξένες
επενδύσεις, οι οποίες µεσοσταθµικά την τελευταία πενταετία κι-
νούνται γύρω στα 3 δισεκατοµµύρια. 

Είναι φανερό ότι ο στόχος αυτός είναι εξαιρετικά δύσκολος
και τίθεται σε αµφιβολία αν µπορείτε να τον πετύχετε. Ακόµα κι
αν όλες οι δηµόσιες επενδύσεις γίνονταν µε συµπράξεις ή ρή-
τρες ιδιωτικού τοµέα, οι ρήτρες που επέβαλλαν υποχρεωτικά το
ένα ευρώ ιδιωτικού χρήµατος για κάθε ευρώ δηµόσιας επένδυ-
σης θα ήταν απαραίτητες.

Ανησυχητικό και προβληµατικό, επίσης, είναι ότι δεν υπάρχει
καµµία πρόβλεψη για τη στήριξη της τοπικής αυτοδιοίκησης που
είναι ένας µοχλός ανάπτυξης. Και νοµίζω ότι από εκεί πρέπει να
ξεκινήσουµε για να φτιάξουµε ένα άλλο κράτος.

Βλέπουµε, λοιπόν, στο Μεσοπρόθεσµο ότι σωρευτικά για την
πενταετία οι ΟΤΑ θα ενισχυθούν µόλις µε δυόµισι χιλιάδες νέους
εργαζόµενους έναντι τριάντα χιλιάδων εργαζοµένων, που προ-
γραµµατίζετε στην κεντρική διοίκηση. Έτσι δεν γίνεται «επιτε-
λικό» κράτος, ούτε αλλάζει η αντίληψη λειτουργίας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έχει ανάγκη να δηµιουργήσει ένα αφή-
γηµα ταχείας ανάκαµψης, το οποίο, όµως, δυστυχώς, δεν στηρί-
ζεται σε ρεαλιστική βάση. Με κάθε τρόπο χρησιµοποιείτε κάθε
εργαλείο για να υπηρετήσετε αυτό το σκοπό. Θέλετε να δηµι-
ουργήσετε µια ψευδαίσθηση κανονικότητας για τα χρόνια που
έρχονται. Είναι αλήθεια, βέβαια, ότι η χώρα έχει ένα πολύ µεγάλο
πακέτο πόρων µπροστά της, το οποίο αποτελεί, δυστυχώς, και
την τελευταία, ίσως, ευκαιρία προκειµένου να στήσουµε µια βιώ-
σιµη οικονοµία. Ωστόσο, τα επόµενα χρόνια, 2022-2025, ελλο-
χεύουν δύο πολύ µεγάλοι κίνδυνοι για την ελληνική οικονοµία.
Πρώτον, αυτό που προανέφερα, ότι ένα µέρος των δαπανών, δυ-
στυχώς, θα οδηγηθεί έξω από την ελληνική οικονοµία και θα έχει
ελάχιστη προστιθέµενη αξία και, δεύτερον, η επιστροφή σε λο-
γικές λιτότητας παράλογων πλεονασµάτων. 

Η Κυβέρνηση πρέπει ξεκάθαρα να ταχθεί µε τις πολιτικές δυ-
νάµεις της Ευρώπης, που πιέζουν για κατάργηση των προβλέ-
ψεων περί πλεονασµάτων του Συµφώνου Σταθερότητας. Είναι
ανεδαφικό να περιµένουµε ότι η διόρθωση του πλεονάσµατος
κατά 165% σε µία πενταετία θα µπορέσει να συνυπάρξει µε µία
αύξηση του ΑΕΠ της τάξης του 26%. Είναι σαν να λέµε ότι η
χώρα µας τα επόµενα χρόνια θα ανακτήσει το χαµένο εισόδηµα
τη δεκαετίας των µνηµονίων, ασκώντας, βέβαια, µια συντηρητική
δηµοσιονοµική πολιτική.

Πώς θα τα πετύχετε όλα αυτά; Ως πρόθεση, βέβαια, όπως
πάντα ακούγεται θαυµάσια. Στα αποτελέσµατα θα κριθείτε. Το
Κίνηµα Αλλαγής καλεί την Κυβέρνηση να υιοθετήσει την πρό-
τασή µας για µονιµοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης στην Ευ-
ρώπη. Ο δρόµος προς την ανάκαµψη θα είναι εξαιρετικά δύσκο-
λος. Το σχέδιο «Ελλάδα 2.0», δυστυχώς, έτσι όπως το έχετε δο-
µήσει, θα µας οδηγήσει σε µία Ελλάδα δύο ταχυτήτων. Είµαστε
εξαιρετικά επιφυλακτικοί µε τους στόχους, που βάζετε στο Με-
σοπρόθεσµο Πρόγραµµα, το οποίο συζητάµε σήµερα. Κυρίως,
όµως, διαφωνούµε µε τις βασικές κατευθύνσεις της οικονοµικής
σας πολιτικής που περιγράφονται σε αυτό και γι’ αυτό τον λόγο,
όπως είναι φυσικό, το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάµης): Κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 2 Ιουλίου 2021 και ώρα
9.00’.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής )

1. Η µε αριθµό 893/25-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύλου Πολάκη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Αναγκαία παράταση χρονοδιαγραµµάτων και χαλάρωση ασφυ-
κτικών όρων στα αγροτοκτηνοτροφικά προγράµµατα και ενισχύ-
σεις».

2. Η µε αριθµό 902/26-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Θεόδωρο Λιβάνιο
µε θέµα: «Φτωχός συγγενής και για την Κυβέρνηση της ΝΔ η Πε-
ριφερειακή Τηλεόραση-Επιβάλλονται άµεσα και ουσιαστικά
µέτρα στήριξης της».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής )

1. Η µε αριθµό 905/28-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Μέτρα στήριξης για τη µελισσοκοµία και υλοποίηση του προ-
γράµµατος ενίσχυσης των µελισσοκόµων της Κρήτης».

Τον λόγο τώρα θα πάρει η συνάδελφος κ. Διαµάντω Μανωλά-
κου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Η Κυβέρνηση όπως παρουσίασε ως φιλολαϊκό, φιλεργατικό

τον αντεργατικό νόµο-έκτρωµα, το ίδιο επιχειρεί και µε το Μεσο-
πρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025, το
οποίο προβλέπει αντιδραστικές αναδιαρθρώσεις σε βάρος της
εργατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων. 

Το παρουσιάζει, λοιπόν, ως αναπτυξιακό όραµα. Μόνο που το
όραµα είναι αντιλαϊκά προαπαιτούµενα στο όνοµα της καπιταλι-
στικής ανάκαµψης της οικονοµίας, που ενισχύουν τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους σε βάρος των λαϊκών αναγκών και συνοψί-
ζονται στους βασικούς τοµείς όπως τους διατυπώνει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή: δηµοσιονοµική διάρθρωση, αγορά εργασίας,
υγειονοµική περίθαλψη, χρηµατοπιστωτικός τοµέας, επιχειρηµα-
τικό περιβάλλον και άλλα.

Βέβαια, και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ, και τα άλλα
αστικά κόµµατα ζητούν περισσότερα και νωρίτερα.

Το όραµά σας λοιπόν είναι το άνοιγµα νέων πεδίων κερδοφο-
ρίας για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Ωστόσο το λογαριασµό
των δισεκατοµµυρίων ευρώ θα πληρώσει ο λαός µέσα από ένα
καινούργιο νέο µνηµόνιο, µε νέες αλυσίδες στα κοινωνικά δικαιώ-
µατα και ελευθερίες, αλλά και κυρίως στο επίπεδο ζωής του που
θα χειροτερεύει. Το πιστοποιούν τα ίδια τα νούµερα του µεσο-
πρόθεσµου που είναι µαρτυριάρικα. Ξεφωνίζουν ότι είναι κοµ-
µένο και ραµµένο για το πώς θα ικανοποιηθούν οι ανάγκες του
κεφαλαίου για ανάπτυξη της κερδοφορίας τους. 

Οι προσδοκίες που καλλιεργεί η Κυβέρνηση και τα άλλα
αστικά κόµµατα ότι µε γενναία στήριξη από το κράτος και το Τα-
µείο Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα απαλλάξουν το κα-
πιταλιστικό σύστηµα από τις αντιφάσεις, τα αδιέξοδα και τις
κρίσεις τους ότι στρώνουν το έδαφος για µια βιώσιµη ανάπτυξη
από την οποία θα ωφεληθούν εξίσου το κεφάλαιο και οι εργαζό-
µενοι, θα αποδειχτούν για άλλη µια φορά ένα µεγάλο συνειδητό
ψέµα. 

Τα ίδια λοιπόν τα νούµερα καταµαρτυρούν ότι και το µεσοπρό-
θεσµο είναι ταξικό και άδικο αφού, πρώτον, διασφαλίζει πρό-
σθετο δηµοσιονοµικό χώρο για να χρηµατοδοτηθούν οι παρεµ-
βάσεις στήριξης των επιχειρηµατικών οµίλων µέσω των κρατικών
προϋπολογισµών σε συνδυασµό µε τον πακτωλό των εκταµιεύ-
σεων από το Ταµείο Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
θα τα πληρώσει ο λαός µε περισσότερους φόρους. Δηλαδή ο
προσανατολισµός και οι δαπάνες είναι υπέρ των επενδυτών και
όχι των λαϊκών αναγκών. 

Δεύτερον, αν και περιγράφεται ότι από το 2022 αναµένεται ση-
µαντική επιτάχυνση του ετήσιου ρυθµού οικονοµικής ανάκαµψης
στο 6,2% µε διατήρησή του κοντά περίπου στο 4% κατά µέσον
όρο στην υπόλοιπη µεσοπρόθεσµη περίοδο, δεν ισχύει το ίδιο
για την ιδιωτική κατανάλωση. Η συµµετοχή της ιδιωτικής κατα-
νάλωσης στο ΑΕΠ αναµένεται να διαµορφωθεί σε χαµηλότερο
επίπεδο το 2022 από ό,τι το 2019, εν αντιθέσει βεβαίως µε τη
συµµετοχή των επενδύσεων.

Μάλιστα, στο τέλος της µεσοπρόθεσµης περιόδου η ιδιωτική
κατανάλωση αναµένεται να έχει περιορισθεί µόλις στο 6,5% του
ΑΕΠ, δηλαδή χαµηλότερα και από το 2007. Άρα, δυσµενέστερη
η εξέλιξη για το λαϊκό εισόδηµα.

Την ίδια περίοδο ο µέσος ετήσιος ρυθµός αύξησης του ονο-
µαστικού µισθού προβλέπεται στο 2,4%, ωστόσο η βαθµιαία άνο-
δος του πληθωρισµού αναµένεται να περιορίσει τη µέση αύξηση
του πραγµατικού µισθού στο θλιβερό 0,8%. Ήδη η ακρίβεια στα
βασικά είδη ανάγκης θερίζει. 

Τρίτον, ο φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων απογειώνε-
ται και σε απόλυτα µεγέθη από 9,59 δισεκατοµµύρια το 2021, σε
12,6 δισεκατοµµύρια το 2025. Μιλάµε για µια αύξηση 32%. Το
βάθος της κρίσης δεν τιθασεύεται από την αστική πολιτική σε
όλες τις εκδοχές της, ενώ το λογαριασµό θα πληρώσουν πάλι οι
εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, όπως πλήρωσαν τα δέκα χρό-
νια µνηµονίων µε περικοπές σε µισθούς και δικαιώµατα, για να
ανακάµψει η κερδοφορία του κεφαλαίου. Επιβεβαιώνεται λοιπόν
η ταξικότητα της πολιτικής του αστικού κράτους. 

Παράλληλα, το σύνολο των κρατικών δαπανών από 70,1 δισε-
κατοµµύρια το 2021 αναµένεται να συµπιεστεί στα 63,8 το 2025,
ενώ µετά την απόσυρση των έκτακτων µέτρων στήριξης, που
πάρθηκαν στο πλαίσιο της κρίσης θα αποκατασταθούν από πε-
ρισσότερο στοχευµένες παρεµβάσεις στήριξης του κεφαλαίου. 

Τέταρτον, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για την ερ-
γοδοσία κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες από το 2021 και το
2022 σηµαίνει µείωση του µη µισθολογικού κόστους για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους και απώλειες του κρατικού προϋπολογι-
σµού κατά 815 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως.

Πέµπτον, µειωµένοι θα είναι στον τακτικό προϋπολογισµό οι
πόροι για υγεία και παιδεία, που αποδεικνύουν τον αντιλαϊκό χα-
ρακτήρα του µεσοπρόθεσµου, ενώ το πρόγραµµα δηµοσίων
έργων του κρατικού προϋπολογισµού θα είναι στην υπηρεσία και
θα χρηµατοδοτηθούν οι επενδύσεις των επιχειρηµατικών οµίλων.
Μέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα δαπανη-
θούν κεφάλαια συνολικού ύψους 14,4 δισεκατοµµύρια ευρώ για
έργα, που θα χρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. Δηλαδή συνολικά σε ορίζοντα τετραετίας και
µόνο από το σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Έργων θα
αποδοθούν στους επιχειρηµατικούς οµίλους ποσά 42,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ –χρήµα µε τη σέσουλα. Σε αυτούς πηγαίνουν
τα δισεκατοµµύρια ευρώ και όχι βέβαια σε λαϊκές ανάγκες. 

Τα χρήµατα βέβαια θα προέρχονται από τους προϋπολογι-
σµούς των κρατών-µελών και από δάνεια µε εγγύηση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης έναντι µελλοντικών εισπράξεων, που θα φορ-
τωθούν και πάλι στις πλάτες των λαών µε τη µορφή ιδίων πόρων,
αυξηµένων εθνικών εισφορών και ούτω καθεξής µέχρι το 2058,
οπότε και προβλέπεται να αποπληρωθούν τα σχετικά κεφάλαια
στις χρηµαταγορές. 

Αυτά τα χρήµατα ωστόσο δεν θα διατεθούν για νέες ΜΕΘ, για
νοσοκοµεία, για γιατρούς, για σχολικές αίθουσες ή αντισεισµική
προστασία, για καθηγητές, για µέσα µαζικής µεταφορά, για µι-
σθούς ή συντάξεις, αλλά θα πάνε για τη στήριξη του κεφαλαίου. 

Ωστόσο, δεν µπορείτε να αποφύγετε το καθεστώς αυξηµένης
αβεβαιότητας. Όλοι ξέρουµε ότι βρισκόµαστε µπροστά σε σύν-
θετες εξελίξεις. Ζούµε µία βαθιά καπιταλιστική κρίση, που ενι-
σχύθηκε µε την πανδηµία και υπάρχουν πολλοί παράγοντες για
απρόβλεπτες εξελίξεις από το βάθος της κρίσης, το τέταρτο
κύµα πανδηµίας, τα καταχρεωµένα νοικοκυριά και αυτοαπασχο-
λούµενους, το χρέος και άλλα. 

Ήδη τα αστικά επιτελεία οµολογούν πλέον ανοιχτά στις εκθέ-
σεις τους ότι έρχονται λουκέτα και ανεργία και ότι τα ελλείµµατα,
τα κρατικά χρέη και το ιδιωτικό χρέος, που φουσκώνουν εξαιτίας
των µέτρων στήριξης των επιχειρήσεων, µετατρέπονται ξανά σε
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µεγάλο βραχνά, προετοιµάζοντας τους εργαζόµενους, τους χι-
λιάδες αυτοαπασχολούµενους της πόλης και του χωριού ότι έρ-
χεται σοκ στην κυριολεξία και ότι θα πληρώσουν µέχρι τέλους
τις κρατικές και άλλες ενισχύσεις που δόθηκαν στο κεφάλαιο και
ότι, σε τελική ανάλυση, την προσπάθεια στήριξης και ανάπτυξης
θα την πληρώσουν οι εργαζόµενοι. 

Η διαχείριση λοιπόν της νέας καπιταλιστικής οικονοµικής κρί-
σης από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις αστικές κυβερνήσεις γί-
νεται σε βάρος του λαού και σε όφελος της υποβοήθησης της
καπιταλιστικής κερδοφορίας. 

Εξάλλου και στη γενική συνέλευση του Συνδέσµου Ελλήνων
Βιοµηχάνων, ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ εγκωµίαζε τους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης µε τα σκληρά αντιλαϊκά προαπαιτού-
µενα, αλλά και τα άλλα χρηµατοδοτούµενα εργαλεία όπως ΕΣ-
ΠΑ, Αναπτυξιακή Τράπεζα, την παρέµβαση στο τραπεζικό σύ-
στηµα για την ενίσχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων και
άλλα, δηλαδή τη στήριξη της ανάκαµψης του κεφαλαίου. 

Μπορεί συνολικά οι εισηγητές των άλλων κοµµάτων να κάνουν
κριτική ότι τα νούµερα είναι τόσο αισιόδοξα, που καταντούν ευ-
χολόγια, αποφεύγουν όµως να πουν για τον προσανατολισµό
των πόρων, ακόµα και αν είναι µικρότερα τελικά τα µεγέθη. Πάνε
καθαρά στις ανάγκες για κερδοφορία των επενδυτών και όχι των
λαϊκών αναγκών. Σε αυτό τον προσανατολισµό είστε σύµφωνοι
και τον στηρίζετε όλοι µε τις αποχρώσεις, που υπάρχουν και ας
καταψηφίσατε το µεσοπρόθεσµο. Το σάπιο αστικό σύστηµα στη-
ρίζετε, µε ασήµαντες διαφορές στην αστική διαχείριση. 

Τελικά, όλα αυτά τα µέτρα-προαπαιτούµενα για την καπιταλι-
στική κρίση, δηλαδή η µεγάλη κρατική παρέµβαση, που εφαρ-
µόζεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικά σε συνθήκες
δηµοσιονοµικής επεκτατικής πολιτικής και νοµισµατικής χαλά-
ρωση, δεν αποτελούν µια προοδευτική στροφή στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Αποτελεί απλώς µία νέα έκδοση διαχειριστικής µορφής, που
θα οδηγεί την αναπαραγωγή του ίδιου φαύλου κύκλου της καπι-
ταλιστικής οικονοµίας, δηλαδή θα διαµορφώσει τις προϋποθέ-
σεις για την εκδήλωση µιας νέας καπιταλιστικής κρίσης ακόµα
πιο βαθιάς. 

Αυτά τα µέτρα, λοιπόν, ούτε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση του
ΣΥΡΙΖΑ τα αµφισβητεί. Αντίθετα, περπατάτε στους ίδιους άξονες
του αστικού σχεδιασµού για την επόµενη περίοδο. Αρκεί να δει
κανείς την όψη του προγράµµατος «Ελλάδα 2.0» της Νέας Δη-
µοκρατίας και το «Ελλάδα +» του ΣΥΡΙΖΑ που εστιάζουν στις
ίδιες κλαδικές προτεραιότητες της λεγόµενης πράσινης ψηφια-
κής µετάβασης στην κατεύθυνση της ευρωενωσιακής και διε-
θνούς νέας πράσινης κοινωνικής συµφωνίας του λεγόµενου
«Green New Deal», στον αντιλαϊκό χαρακτήρα του. 

Δίκαια, λοιπόν, το 21ο συνέδριο του ΚΚΕ, που ολοκληρώθηκε
πριν από πέντε µέρες στην ανάλυση για τις εξελίξεις στην εγχώ-
ρια οικονοµία αναφέρει ότι αντικειµενικά σήµερα συγκρούονται
δύο διαµετρικά αντίθετες στρατηγικές ανάπτυξης µε κριτήριο
την ανάπτυξη, αλλά για ποιον; Για το µονοπωλιακό κεφάλαιο ή
για την εργατική τάξη και τις λαϊκές δυνάµεις; Ποια εξουσία και
ιδιοκτησία χρειάζεται ο λαός; Ανάπτυξη για ποιον σκοπό, για το
κέρδος ή για την κάλυψη των εργατικών λαϊκών αναγκών; 

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, για εµάς, πρόοδος για την εργα-
τική τάξη, για τον λαό δεν είναι η προώθηση των καπιταλιστικών
µεταρρυθµίσεων για να βγει το κεφάλαιο από την κρίση. Πρό-
οδος για τον λαό είναι να µπει µπροστά στην πάλη για ανατροπή,
που θα φέρει την ικανοποίηση των σύγχρονων λαϊκών αναγκών
µε αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ, µε
την εργατική τάξη στην εξουσία. Πρόοδος είναι να ενισχύσει τον
καθηµερινό αγώνα ενάντια στα µονοπώλια και τις κυβερνήσεις
του απαιτώντας την κατάργηση όλων των αντεργατικών νόµων,
που του φόρτωσαν µε τα µνηµόνια, αλλά και µετά από αυτά.
Πρόοδος και το πραγµατικό νέο είναι η υπαγωγή της «πράσινης»
και ψηφιακής τεχνολογίας στον επιστηµονικό κεντρικό σχεδια-
σµό στο έδαφος της κοινωνικής ιδιοκτησίας και της εργατικής
εξουσίας, δηλαδή η κοινωνική σχέση, που επιτρέπει τη χρησιµο-
ποίηση των µέσων παραγωγής για την ανάπτυξη και κατανοµή
του εργατικού δυναµικού, σύµφωνα µε επιστηµονικά διαµορφω-
µένους στόχους για τη λαϊκή ευηµερία, αξιοποιώντας τις νέες

δυνατότητες, που γεννά η σύγχρονη εποχή της αλµατώδους επι-
στηµονικής και τεχνολογικής ανάπτυξης του περάσµατος στη λε-
γόµενη τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση».

Σήµερα αυτές οι επιστηµονικές δυνατότητες ενισχύουν σηµαν-
τικά την υλική βάση, τις υλικές δυνατότητες για να αντικαταστα-
θούν από την κοινωνική ιδιοκτησία. Εµείς θεωρούµε ότι ακριβώς
η νέα κοινωνία του σοσιαλισµού-κοµµουνισµού είναι η απάντηση
για τα οξυµένα λαϊκά προβλήµατα του 21ου αιώνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Η εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα έχουν συµφέρον να ορ-
γανώσουν την πάλη και για τις δικές τους σύγχρονες ανάγκες.
Εξάλλου, αυτοί παράγουν τον πλούτο και πρέπει να τον γεύονται
και όχι να καταδικάζονται σε φτώχεια, ανασφάλεια και αβεβαι-
ότητα. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το Μεσοπρόθεσµο, γιατί είναι σε βά-
ρος του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο συνάδελφος κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, ο ειδικός αγορητής από
την Ελληνική Λύση. 

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρώτη επι-

τροπή αναφέραµε πως από πέρυσι ζητούσαµε συνεχώς την κα-
τάθεση ενός ενδιάµεσου προϋπολογισµού κατά το παράδειγµα
της πολύ πλουσιότερης Γερµανίας που, όµως, δεν θέλει να βα-
δίζει στο άγνωστο µε βάρκα την ελπίδα, όπως συνηθίζει η Ελ-
λάδα. Η αιτία ήταν ότι είχαν αλλάξει εντελώς τα εγχώρια και
διεθνή δεδοµένα, οπότε ο υφιστάµενος προϋπολογισµός ήταν
για τα σκουπίδια. Δυστυχώς δεν εισακουστήκαµε, οπότε η Ελ-
λάδα το 2020 βάδιζε στα τυφλά, µε αποτέλεσµα να εκτοξευθούν
τα «δίδυµα» ελλείµµατα και τα «δίδυµα» χρέη της στα ύψη. Προ-
φανώς δε υπήρχε δηµοσιονοµική εκτροπή, παρά τις αντίθετες
διαβεβαιώσεις της κυβέρνησης.

Το Μεσοπρόθεσµο τώρα είναι και ένα είδος ενδιάµεσου προ-
ϋπολογισµού του 2021, σηµειώνοντας πως ο προηγούµενος, που
κατατέθηκε µερικούς µήνες πριν είναι ξανά για τα σκουπίδια. Για
παράδειγµα, η πρόβλεψη του ρυθµού ανάπτυξης έχει µειωθεί
στο 3,6% για το 2021 από 4,8% που ήταν στον προϋπολογισµό,
ενώ έχουν αυξηθεί τα µέτρα της Κυβέρνησης, πολλά από τα
οποία είναι σπατάλη, όπως η σκανδαλώδης παροχή υποθετικών
κερδών στη «FRAPORT» και στον «Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών»
ύψους πάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επειδή τώρα η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί συχνά τον λαϊκισµό
ρωτώντας εάν θεωρούµε σπατάλη τη στήριξη των Ελλήνων,
παρά το ότι εµείς αναφερόµαστε σε άλλα µέτρα, όπως στα 300
εκατοµµύρια, που είπα παραπάνω, εντούτοις θα αναφέρουµε το
εξής παράδειγµα: Υποθετικά µας ρωτάει κάποιος εάν θεωρούµε
σπατάλη το να δώσει 1.000 ευρώ στο άνεργο παιδί του. Η απάν-
τησή µας είναι πως προφανώς όχι, αρκεί να του πει πως τα 1.000
ευρώ είναι µε δανεικά χρήµατα που θα κληθεί να τα πληρώσει
πίσω στο πολλαπλάσιο. Επίσης, πως θα ήταν ίσως καλύτερα να
τα καταφέρει το παιδί του µε 500 ευρώ βρίσκοντας επιπλέον
απασχόληση σε άλλο τοµέα, όπως στον πρωτογενή που εισά-
γουµε εργαζόµενους, για να µη χάσει αργότερα το σπίτι του λό-
γω των χρεών του.

Αλήθεια, δεν είναι σπατάλη η πρόσληψη ακόµη τριάντα πέντε
χιλιάδων δηµοσίων υπαλλήλων, όπως αναφέρεται στο Μεσοπρό-
θεσµο, όταν ήδη έχουν αυξηθεί κατά εκατό χιλιάδες σε σχέση
µε το 2014, πόσω µάλλον όταν αναγράφεται ψευδώς πως για
κάθε έναν που απολύεται θα προσλαµβάνεται ένας; Είναι φιλε-
λεύθερη πολιτική η ακόµη µεγαλύτερη διόγκωση του κράτους; 

Σηµειώνοντας πως για όλα όσα λέµε έχουµε ήδη καταθέσει
έγγραφα στα Πρακτικά στις επιτροπές, ειδικά όσον αφορά τις
θριαµβολογίες της Κυβέρνησης για µια µελλοντική έκρηξη επεν-
δύσεων και ανόδου του ΑΕΠ, θα επιστήσουµε την προσοχή στο
εξής απλό παράδειγµα: Όταν κάτι µειωθεί από το δέκα στο πέντε
και µετά αυξηθεί από το πέντε στο έξι, τότε η αύξηση είναι ασφα-
λώς 20%, χωρίς όµως φυσικά να καλύπτει την προηγούµενη κα-
τάρρευση. 

Συνεχίζοντας, η δική µας πρόβλεψη για τον ρυθµό ανάπτυξης
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του 2021 ήταν 4,5% περίπου δύο µήνες πριν, µετά την κατάρ-
ρευση του 2020, καθώς επίσης και τη σωρευτική όλων των ετών
των µνηµονίων, που δεν συνέβη στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Εντούτοις, όταν εµφανίστηκε η παραλλαγή «Δέλτα»
του ιού και ιδίως οι αποφάσεις ορισµένων χωρών, όπως πρό-
σφατα της Αυστραλίας, να επιβάλλουν ξανά σκληρά lockdown,
αρχίσαµε να αµφιβάλουµε. Η βασική αιτία είναι πως στην πρό-
βλεψή µας δεν είχαµε συµπεριλάβει κανένα lockdown, ενώ συµ-
µετείχε ο τουρισµός µε το 50% περίπου των εσόδων το 2019,
τονίζοντας πως εµείς δεν συµφωνήσαµε ποτέ µε τα lockdown,
δηλαδή µε τα κλειδώµατα, που κοστίζουν 3-4 δισεκατοµµύρια
µηνιαία, διαπιστώνοντας από τις Ηνωµένες Πολιτείες και αλλού
πως δεν έχουν κανένα αποτέλεσµα στην υγεία, ενώ καταστρέ-
φουν εντελώς την οικονοµία.

Είναι δυνατόν, λοιπόν, να ψηφίσουµε ένα Μεσοπρόθεσµο, που
δεν έχει λάβει υπ’ όψιν του αυτούς τους κινδύνους, µε τους οποί-
ους δυστυχώς πρέπει να µάθουµε να ζούµε στο µέλλον; Δεν θα
πρέπει να βρεθεί λύση για να µην εξαρτάται η οικονοµία µας σε
τέτοιο βαθµό από τον τουρισµό, ειδικά λόγω των προβλέψεων
για περισσότερες πανδηµίες, αλλά και λόγω του λανθασµένου
τουριστικού µας µοντέλου που καταστρέφει τις υποδοµές µας
χωρίς αντίστοιχη ωφέλεια; 

Περαιτέρω, για τα σκουπίδια δεν είναι µόνο ο προϋπολογισµός
του 2021, αλλά και το Μεσοπρόθεσµο, αφού εκτός από τα αριθ-
µητικά λάθη, που εµπεριέχει και τα οποία αναδείξαµε στις επι-
τροπές, ακόµη και τα απολογιστικά του ΑΕΠ δεν συµφωνούν µε
τα πιο πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ.

Εκτός αυτού, µόλις µερικούς µήνες πριν είχε προϋπολογιστεί
έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης ύψους 11,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και τώρα αυξάνεται στα 16,9 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Θα το ανεχόταν κανείς, αλήθεια, ποτέ από τον διαχειριστή της
πολυκατοικίας του, πόσω µάλλον όταν θα έπρεπε να δανειστεί
ξανά για να το καλύψει;

Ειδικά όσον αφορά την εξέλιξη της ανεργίας, το ευχολόγιο
έχει υπερβεί κάθε ρεκόρ µε την πρόβλεψη του Μεσοπρόθεσµου
για µείωσή της στο 11% το 2025. Θυµίζει την πρόβλεψη του κ.
Βενιζέλου το 2012 για µείωση του χρέους ως προς το ΑΕΠ µε τη
βοήθεια του PSI στο 120% το 2020, ενώ τελικά διαµορφώθηκε
στο 205% και ο δανεισµός πάνω από το 227%.

Σε σχέση τώρα µε το επόµενο ευχολόγιο µε τον πίνακα της
εξέλιξης του χρέους ως προς το ΑΕΠ, θα µπορούσαµε εύκολα
να παρουσιάσουµε στην Κυβέρνηση ή στους Έλληνες οποιοδή-
ποτε σενάριο, ακόµη και ένα σενάριο που θα προέβλεπε τον µη-
δενισµό του χρέους. Το θέµα, όµως, δεν είναι τα σενάρια αλλά
η εφαρµογή τους, κριτήριο της οποίας δεν µπορεί να είναι το
µέλλον αλλά το παρελθόν.

Εν προκειµένω, πότε κατάφερε ταυτόχρονα η Ελλάδα να αυ-
ξάνει τις επενδύσεις µε διψήφιο ποσοστό κάθε χρόνο, να αυξάνει
τα φορολογικά έσοδα παρά τη µείωση των συντελεστών, να πε-
ριορίζει τα ελλείµµατα µετατρέποντάς τα σε πλεονάσµατα, χωρίς
την επιβολή δηµοσιονοµικών µέτρων -µνηµονίων δηλαδή- να µει-
ώνονται οι τόκοι του χρέους παρά την αύξηση των δανεικών και
να είναι καθοδική η αναλογία του χρέους ως προς το ΑΕΠ;

Αν µας υποδείξετε κάποια εποχή στο παρελθόν που συνέβη
κάτι τέτοιο, όλα αυτά δηλαδή που αναφέραµε -όλα µαζί- ευχαρί-
στως να το πιστέψουµε. Διαφορετικά, είναι αδύνατο.

Ο µοναδικός τρόπος να επιτευχθεί είναι η επιτάχυνση της δια-
δικασίας αλλαγής του ιδιοκτησιακού καθεστώτος της χώρας µε
το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, µε τους πλειστηρια-
σµούς της ιδιωτικής και µε την παροχή γης και ύδατος στους
επενδυτές κατά το παράδειγµα της «ELDORADO GOLD», της
«FRAPORT» και ούτω καθεξής. Μόνο έτσι θα τα κατάφερνε η Ελ-
λάδα ενδεχοµένως να έχει αυτούς τους ρυθµούς ανάπτυξης, µία
ανάπτυξη, όµως, που δεν θα ωφελούσε καθόλου τους Έλληνες
αλλά τους νέους ιδιοκτήτες της χώρας.

Σε κάθε περίπτωση, βέβαια, το δικό µας όραµα, το όραµα της
Ελληνικής Λύσης, δεν είναι µια χώρα µε καζίνο, µε ναρκωτικά -
θυµίζοντας το νοµοσχέδιο για την κάνναβη- µε ΚΥΤ παράνοµων
µεταναστών, µε αυξηµένη εγκληµατικότητα και µε φυλασσόµενα
θέρετρα για πλούσιους ξένους, τους οποίους θα υπηρετούν εξα-
θλιωµένοι Έλληνες και δύστυχοι µετανάστες µε µισθούς πείνας.

Τέτοιο όραµα εµείς δεν έχουµε.
Ειδικά όσον αφορά το πρόγραµµα «SURE» που χρηµατοδοτεί-

ται επίσης µε δανεικά, η Κυβέρνηση δεν κατανοεί πως λειτουργεί
µόνο για τη βιοµηχανία, επειδή υπάρχει τεχνογνωσία και διά βίου
απασχόληση ποιοτική –στη βιοµηχανία εννοούµε- και καλοπλη-
ρωµένη. Στον τουρισµό δεν ωφελεί σχεδόν καθόλου, αφού δεν
απαιτείται τεχνογνωσία, ενώ µε 534 ευρώ και σε συνθήκες αβε-
βαιότητας οι νέοι µας προτιµούν να φύγουν στο εξωτερικό για
να µπορέσουν να επιβιώσουν αξιοπρεπώς, δυστυχώς.

Σε σχέση τώρα µε το θέµα των ταµειακών διαθεσίµων, έχουµε
τεκµηριώσει δεκάδες φορές πως το περίφηµο «µαξιλάρι» ήταν
και είναι ανύπαρκτο, αφού τα χρήµατα είναι δεσµευµένα από τον
ESM και τα repos. Γιατί συνεχίζεται, αλήθεια, η κοροϊδία όλων
µας; Σε τι ωφελεί;

Πολύ σωστά, άλλωστε, ο Υπουργός Ανάπτυξης, που µπορεί
µεν να κάνει πολλές κυβιστήσεις αλλά είναι ειλικρινής, δήλωσε
χθες πως δεν υπάρχουν άλλα χρήµατα, οπότε εάν έρθει η παν-
δηµία τον χειµώνα, όπως είπε, η Ελλάδα θα τελειώσει οικονοµικά.
Αυτά ακριβώς ήταν τα λόγια του.

Σε σχέση δε µε τα αποτελέσµατα της γενικής κυβέρνησης, έλ-
λειµµα δηλαδή το 2021 και το 2022 -έλλειµµα σηµαίνει ζηµίες,
βέβαια- καθώς επίσης πρωτογενή πλεονάσµατα από το 2023 έως
το 2025 κατά 2%, 2,8% και 3,7%, θα είναι κάτι παραπάνω από δύ-
σκολη η πραγµατοποίησή τους, απαιτώντας ένα ακόµη σκληρό
µνηµόνιο, το πέµπτο κατά σειρά.

Σηµειώνουµε εδώ, πως προβλέπονται 30 δισεκατοµµύρια
ευρώ επιπλέον έσοδα την περίοδο 2022-2025 από φόρους εισο-
δήµατος και ΦΠΑ σε σχέση µε αυτά του 2021, µε κριτήριο, βέ-
βαια, την άνοδο του ΑΕΠ. Τι θα συµβεί, όµως, εάν ακολουθήσει
ένα επόµενο «κλείδωµα» και αν διαρκέσει η πανδηµία;

Όσον αφορά στα ελλείµµατα, εάν χρειαστεί να τοποθετηθούν
ξανά οι τουριστικοί υπάλληλοι σε αναστολή, αφού µάλλον δεν
θα υπάρχει ο αναµενόµενος τουρισµός, δεν πρέπει να δοθεί ση-
µασία στις πιθανές πληθωριστικές πιέσεις διεθνώς, όπως φαίνε-
ται από τις αυξήσεις στους ναύλους των κοντέινερ, από τις
πρώτες ύλες, στην Ελλάδα από τις εισαγόµενες, δυστυχώς, ζωο-
τροφές, από την αύξηση του κόστους ηλεκτρισµού και λοιπά; Τι
θα συµβεί εάν χρεοκοπήσουν επιχειρήσεις και δεν καταβληθεί
µεγάλο µέρος της επιστρεπτέας προκαταβολής, καθώς επίσης
των παρατάσεων φόρων; Υπάρχουν εναλλακτικές, «σχέδιο β’»
δηλαδή, ή µήπως στηριζόµαστε στη συνέχεια της χρηµατοδότη-
σής µας από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, όπου από τα 37
δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν ήδη αναλωθεί τα 26 δισεκατοµµύ-
ρια, 27 δισεκατοµµύρια ευρώ; Μέχρι πότε θα µας χρηµατοδο-
τούν οι Γερµανοί και µε ποιο αντάλλαγµα;

Όσον αφορά, τώρα, στις επενδύσεις που παρουσιάζονται ως
το µαγικό φάρµακο της ανάπτυξης -αν και αφορούν µόνο στους
ξένους και στην εγχώρια ολιγαρχία που αδηµονεί να αποµυζήσει
τα χρήµατα του Ταµείου Ανασυγκρότησης και των ΕΣΠΑ- ο στό-
χος είναι προφανώς να αποπροσανατολίσουν από τις αποτυχίες
των µνηµονίων, καθώς επίσης και της Κυβέρνησης στα δύο κα-
ταστροφικά για την οικονοµία της χώρας χρόνια της θητείας της,
που µοιάζουν µε αυτά του 2004-2009 µε τη γνωστή κατάληξη της
χρεοκοπίας.

Σε κάθε περίπτωση, δεν προβλέπεται καµµία παραγωγή σε επί-
πεδο κεντρικού σχεδιασµού, όπως για παράδειγµα ηλεκτρικών
αυτοκινήτων, αν και αναφέρεται το σχέδιο, αλλά χωρίς ποσά. Εν
προκειµένω, εάν δεν διατεθούν τουλάχιστον 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ ετησίως από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για κα-
θαρές εγχώριες επενδύσεις, καθώς επίσης εάν δεν πειστούν οι
τράπεζες να χρηµατοδοτήσουν τις ελληνικές µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις -προφανώς έχουν µάθει να διασώζονται µε τα χρήµατα
των Ελλήνων, οπότε δεν έχουν κανέναν λόγο να παίρνουν τέτοια
ρίσκα- δεν πρόκειται να αναπτυχθεί ποτέ βιώσιµα η Ελλάδα,
προς όφελος, δηλαδή, των Ελλήνων.

Αλήθεια, ισχύει ο ισχυρισµός των τραπεζών, σύµφωνα µε τον
οποίο µόλις το 5% -µόλις το 5%!- των επτακοσίων χιλιάδων περί-
που ελληνικών επιχειρήσεων, δηλαδή µόλις τριάντα πέντε χιλιά-
δες, είναι αξιόχρεες; Εάν πράγµατι συµβαίνει, τι µέτρα θα λάβε-
τε;

Περαιτέρω, στο δηµόσιο χρέος και στη βιωσιµότητά του. Ανα-
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µένεται να ανέλθει στο 204,8% του ΑΕΠ το 2021, καθώς επίσης
να µειωθεί στο 156,9% το 2025, κάτι που φυσικά εξαρτάται από
την εξέλιξη του ΑΕΠ και των ελλειµµάτων. Παραδόξως, όµως,
στη δέκατη αξιολόγηση προβλέπεται στο 191,6% το 2024, ενώ
στο Μεσοπρόθεσµο στο 166,1%. Πώς είναι δυνατόν να συµβαίνει
κάτι τέτοιο; Μήπως δίνεται µια άλλη εικόνα προς τα έξω και άλλη
προς τα µέσα για λόγους κοµµατικής σκοπιµότητας;

Όσον αφορά δε στο κόστος χρηµατοδότησής του στη δέκατη
αξιολόγηση, τα τοκοχρεολύσια δηλαδή, το 2021, το 2022 και το
2023 είναι πολύ πιο υψηλά από το όριο της βιωσιµότητας του
15% του ΑΕΠ, ενώ στο Μεσοπρόθεσµο αναφέρονται -κακώς φυ-
σικά- µόνο οι τόκοι. Γιατί αλήθεια; Πού είναι τα χρεολύσια; Δεν
υπάρχουν;

Συνεχίζοντας, στις εγγυήσεις του δηµοσίου που φτάνουν στα
10 δισεκατοµµύρια ευρώ, πρόκειται προφανώς για µία νέα µέ-
θοδο άδηλου χρέους και χρηµατοδότησης, όπως συµβαίνει µε
τα repos που είναι εκτός ελέγχου, έχοντας υπερβεί κατά πολύ
το 1 τρισεκατοµµύριο ευρώ ετησίως. Συµπεριλαµβάνουν αυτές
του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ», ενώ αποτελούν µία έµµεση χρηµατο-
δότηση των τραπεζών, όπως άλλωστε και τα προγράµµατα-γέ-
φυρα της πανδηµίας, αφού τα πάντα, τα πάγια µένουν στις
τράπεζες ή στα funds. Πόσες φορές ακόµη θα ενισχυθούν οι
τράπεζες από τους Έλληνες; Πόσες από αυτές τις εγγυήσεις θα
καταπέσουν και πώς θα καλυφθούν;

Στο µεγάλο θέµα τώρα των αποκρατικοποιήσεων, όπου τα συ-
νολικά έσοδα την περίοδο 2011-2025 προβλέπονται στα 12,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ από 50 δισεκατοµµύρια ευρώ που αναµε-
νόταν στην αρχή -12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, στην αρχή έλεγαν
για 50 δισεκατοµµύρια ευρώ!- ενώ όλες αυτές καταγράφονται
ως επενδύσεις, το πλέον απαράδεκτο είναι η πρόθεση ιδιωτικο-
ποίησης του νερού, για το οποίο σήµερα διεξάγονται διεθνώς
πόλεµοι, παρά το ότι χαρακτηρίστηκε µε οµόφωνη απόφαση ως
αντισυνταγµατικό από το Σ.τ.Ε.. Το γεγονός αυτό σηµαίνει πως
όποια κυβέρνηση το επιχειρήσει, θα βρεθεί προφανώς αντιµέ-
τωπη µε τη δικαιοσύνη. 

Κλείνοντας, ο όρος «αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου» εµ-
φανίζεται µόνο µία φορά στο Μεσοπρόθεσµο, στη σελίδα είκοσι
εννέα, χωρίς καν να αναλύεται, γεγονός που σηµαίνει πως χρη-
σιµοποιείται προσχηµατικά όπως πολλές άλλες αναφορές της
Κυβέρνησης. Σε ποια αλλαγή παραγωγικού µοντέλου, όµως,
αναφέρεται, όταν συνεχίζει να θεωρεί τον τουρισµό βαριά βιο-
µηχανία, αντί για παροχή φθηνών υπηρεσιών, όταν οι τιµές στα
ξενοδοχεία µας έχουν καταρρεύσει, ενώ το σηµαντικότερο –προ-
φανώς- δεν είναι τα έσοδα αλλά τα κέρδη, όταν οι Έλληνες
έχουν καταντήσει εξαθλιωµένα γκαρσόνια της Ευρώπης, µε τους
νέους µας να εγκαταλείπουν µαζικά τη χώρα; Το 2020-2021 δό-
θηκαν µόνο 183 εκατοµµύρια ευρώ στήριξη στον πρωτογενή
τοµέα µε τα µέτρα της πανδηµίας. Μιλάµε για µόλις 183 εκατοµ-
µύρια ευρώ! Πόσω µάλλον, όταν προέχει σήµερα η τροφική
επάρκεια λόγω των έντονων πληθωριστικών πιέσεων! 

Είναι πολλά τα λάθη και πολλά τα ερωτηµατικά. Οπότε λογικά,
καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, καλοπροαίρετα όπως πάντα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώνουµε τις
εισηγήσεις µε την αγόρευση του συναδέλφου Κρίτωνα - Ηλία Αρ-
σένη από το ΜέΡΑ25, ο οποίος καλείται και στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουργέ, όπως έχουµε τονίσει από

την αρχή, κατ’ αρχάς εδώ πέρα µιλάµε για την επιστροφή της
ιδιωτικοποίησης της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ, του νερού, τη στιγµή
που είναι γνωστή και η δεύτερη απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας.

Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι η πρώτη απόφαση ακύ-
ρωσε τη µεταβίβαση της κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου του
νερού στο ΤΑΙΠΕΔ και η δεύτερη της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για τη
µεταβίβαση του νερού ΕΥΔΑΠ - ΕΥΑΘ στο υπερταµείο. Κι εσείς
εδώ πέρα έρχεστε να δεσµεύσετε για ακόµα µία φορά τη χώρα
ότι θα ιδιωτικοποιήσει το νερό. 

Τελικά, γίνεται προφανές ότι οι αποφάσεις του Συµβουλίου

της Επικρατείας σας αφορούν µόνο όταν «βγάζουν λάδι» τα δικά
σας δωράκια στους διάφορους επιχειρηµατίες, δηλαδή όταν δι-
καιώνουν και επιτρέπουν τη συνέχιση των διαφόρων έργων που
προωθείτε. Όταν είναι αρνητικές, απλά δεν τις λαµβάνετε υπ’
όψιν. 

Βλέπουµε, όµως, ότι πέρα από τα δωράκια στους επιχειρηµα-
τίες, έχετε πολλά δωράκια και για τους πολίτες εδώ. Στο Μεσο-
πρόθεσµο, αυτό που συζητάµε σήµερα, σχεδιάζετε ούτε λίγο
ούτε πολύ να επιβάλετε 10 δισεκατοµµύρια ευρώ νέων φόρων
µέχρι το 2025! 

Βέβαια, τους φόρους δεν τους βάζετε γενικά. Τους έχετε πάρα
πολύ καλά εστιασµένους εκεί πέρα που θα πονέσει τους οικονο-
µικά ασθενέστερους, γυναίκες και άντρες. Έτσι, όπως γνωρίζει
και ένας πρωτοετής φοιτητής οικονοµικών, οι έµµεσοι φόροι
είναι αυτοί που πλήττουν δυσανάλογα τους φτωχούς. Αυτούς
τους έµµεσους φόρους, λοιπόν, σχεδιάζετε µε αυτό που µας κα-
λείτε να ψηφίσουµε, να τους αυξήσετε κατά 22%, από 25,9 δισε-
κατοµµύρια το 2021 σε 31,7 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2025. 

Βέβαια, αυξάνετε και τους φόρους προς τα φυσικά πρόσωπα
εν γένει, κατά 32%. Φυσικά πρόσωπα είναι οι πολίτες και όχι οι
επιχειρήσεις. Στους πολίτες, λοιπόν, αυξάνετε τα έσοδα από
τους φόρους κατά 32%, από τα 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στα
12,6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και πώς να µην αυξάνετε τους φόρους, όταν εδώ πέρα εσείς
δεσµεύεστε για δυσθεώρητα πλεονάσµατα; Να θυµίσουµε ότι το
µνηµόνιο ΣΥΡΙΖΑ µας δέσµευε µε 2,2 δισεκατοµµύρια µέχρι το
2060, εσείς για το 2025 δεσµευτήκατε για 3,7 δισεκατοµµύρια
πρωτογενές πλεόνασµα.

Κύριε Υπουργέ, πού είναι ο κ. Μητσοτάκης που έλεγε ότι θα
διαπραγµατευτεί τα πρωτογενή πλεονάσµατα; Δεν ξέρω, ακόµα
και ο κ. Σταϊκούρας, ο οποίος απουσιάζει από όλες τις συζητή-
σεις επί του θέµατος, πού είναι να µας πει τι έγινε αυτή η δια-
πραγµάτευση; Πήγατε στους Ευρωπαίους και διαπραγµατευτή-
κατε; Πήγατε και κάνατε µεγάλη διαπραγµάτευση; Σας ζήτησαν
8 δισεκατοµµύρια πλεόνασµα και εσείς το φέρατε στα 3,7 δισε-
κατοµµύρια; Πείτε µας τι έχει γίνει.

Μάλλον, καλύτερα θα ήταν να σας τα πούµε εµείς. Δεν κάνατε
καµµία διαπραγµάτευση. Όπως περιγράφει και το άρθρο στον
«ECONOMIST» πρόσφατα, έχετε µετατραπεί στο πολύ καλό παι-
δί της Ευρώπης που λέει «ναι» σε όλα. Δεν το λέµε εµείς. Ακόµα
και ο «ECONOMIST» το λέει. Έχετε µετατραπεί στο καλό παιδί
της Ευρώπης. Ενώ η Ουγγαρία και η Πολωνία, παραβιάζοντας
τις θεµελιώδεις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, «βγαίνουν λάδι»
και δεν έχουν καµµία επίπτωση, η Ελλάδα επί Κυβέρνησής σας
δεν διαπραγµατεύεται τη µείωση και το να τελειώσει αυτό το αί-
σχος, η οικονοµική ασφυξία των πρωτογενών πλεονασµάτων.
Δεν  διαπραγµατεύεται τον διαµοιρασµό της προσφυγικής φρον-
τίδας. Δεν διαπραγµατεύεται τίποτα.

Βέβαια, δεν διαπραγµατεύεστε µε τους ισχυρούς. Όταν
αφορά στους αδύναµους πολίτες, εκεί πέρα δεν είστε καθόλου
τα καλά παιδιά. Εκεί πέρα είστε ξεκάθαρα δυναστικοί. Εξυπηρε-
τείτε τα ολιγαρχικά συµφέροντα ξανά και ξανά. Υπάρχει και έκ-
φραση στον λαό µας γι’ αυτή τη συµπεριφορά.

Κι ενώ εσείς θα κάνετε αυτή τη δηµοσιονοµική προσαρµογή
που ξεπερνάει κάθε άλλο µνηµόνιο και ενώ εσείς αυξάνετε τους
φόρους πάνω από τα προηγούµενα µνηµόνια, µας περιγράφετε
και µία αύξηση του ΑΕΠ η οποία είναι αστεία. Μας λέτε ότι τη
φετινή χρονιά θα αυξηθεί το ΑΕΠ στο 3,6% και υπολογίζετε -για
να τεκµηριώσετε αυτήν την άποψη, για τώρα, στο κείµενο που
µας καταθέσατε πριν από λίγες µέρες και που δεσµεύει τη χώρα
για τα επόµενα πέντε χρόνια- ότι θα έχει άνοδο ο τουρισµός και
θα φθάσει στο 50% του 2019, στα δεκαπέντε εκατοµµύρια. Δεν
υπάρχει ένας επιχειρηµατίας στον τουρισµό που να τη συµµερί-
ζεται, µε δεδοµένο ότι όταν εσείς το καταθέσατε ήταν γνωστό
το νέο κύµα κορωνοϊού, τα lockdown που έχουν αρχίσει και δια-
δίδονται στον κόσµο και πώς αυτό επηρεάζει τον τουρισµό στην
Ελλάδα. Αυτή τη στιγµή, οι όποιες κρατήσεις υπάρχουν ακολου-
θούνται διαρκώς από ακυρώσεις, ακόµα και στους σηµαντικότε-
ρους τουριστικούς προορισµούς. Όταν ένας ξενοδόχος έχει
κρατήσεις για τον Ιούλιο και τον Αύγουστο, δεν έχει ιδέα πραγ-
µατικά αν θα έχει επισκέπτες τον Ιούλιο και τον Αύγουστο. 

15976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κι εσείς µιλάτε µε πλαστά νούµερα. Πλαστά νούµερα στα δη-
µόσια έσοδα, πολύ ρεαλιστικά έσοδα στους φόρους και στα πλε-
ονάσµατα. Μία δυστοπία µας φέρνετε. Για να το πούµε πιο
ξεκάθαρα, µας φέρνετε ένα µνηµόνιο. Έχουµε ξεκινήσει να ονο-
µάζουµε διαφορετικά τα µνηµόνια. Κάνουµε «δηµιουργική βά-
φτιση» των µνηµονίων. Ο ΣΥΡΙΖΑ το είπε «ενισχυµένη επιτήρη-
ση». Εσείς πώς θα το πείτε; Τελικά είναι το Μεσοπρόθεσµο;

Βέβαια, είναι ένα κείµενο από το οποίο βγαίνει µία έπαρση από
την αρχή ως το τέλος. Επαίρεστε ότι είχαµε ως χώρα µικρότερη
ύφεση το πρώτο τρίµηνο του 2020 και λέτε ότι αυτό δείχνει το
πόσο εξαιρετική ήταν η οικονοµία µε βάση τις πολιτικές της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη.

Την ίδια στιγµή όλοι ξέρουµε πλέον ότι το πρώτο τρίµηνο του
2020 δεν ήµασταν εκτεθειµένοι στον κορωνοϊό, είχαµε πολύ
µικρή έκθεση στον κορωνοϊό σε σχέση µε όλη την υπόλοιπη Ευ-
ρώπη, γιατί ακριβώς είχαµε τόσο λίγες επαφές µε την Κίνα. 

Η έκθεση έγινε µε δικές σας πολιτικές επιλογές, όταν επιλέ-
ξατε να ανοίξετε τη χώρα στον τουρισµό χωρίς κανένα µέτρο, µε
έναν αλγόριθµο EVA ο οποίος δεν είχε εκτεθεί στη διεθνή επι-
στηµονική κοινότητα, δεν είχε περάσει από κάποιο επιστηµονικό
περιοδικό. Σας βόλευε, γιατί επέτρεπε να είστε υπάκουοι, να
υπακούετε στις διαταγές των µεγάλων πολυεθνικών του τουρι-
σµού, που σας είπαν ότι «αν µας βάλετε µέτρα, δεν ερχόµαστε
στην Ελλάδα». Και ανοίξατε τη χώρα χωρίς κανένα µέτρο στην
πράξη και φτάσαµε τόσες χιλιάδες οικογένειες σε αυτή τη χώρα
να θρηνούν συνανθρώπους µας. 

Βέβαια, όταν πάµε στο κόστος της επιδηµίας στο ΑΕΠ συνο-
λικά για το 2020, πέρα από τα υπόλοιπα, βλέπουµε ότι αυτό είναι
πολύ παραπάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Και, βέβαια, για
να αποφύγετε να δικαιωθούµε στο ΜέΡΑ25, και ο Γιάνης Βαρου-
φάκης όταν σας έλεγε ότι θα είναι η ύφεση από 10% ως 15%, η
ΕΛΣΤΑΤ έκανε τροµερά «ταχυδακτυλουργικά». Αναθεωρήσατε
το ΑΕΠ του 2019, το µειώσατε πάνω από 4 δισεκατοµµύρια. Δεν
σας έφτασε, όµως, αυτό. Μετά µειώσατε και το ΑΕΠ του ’18, του
’17, του ’16 -του ‘15 το κρατήσατε σταθερό- του ’14, του ’13, του
’12, του ’11, του ’10. 

Αλήθεια, ποια ήταν τα καινούργια δεδοµένα για την ΕΛΣΤΑΤ
για το 2010;  Ζούµε πραγµατικά ένα θέατρο του παραλόγου εδώ
πέρα. Καταφέρατε µε όλα αυτά να µην φαίνεται η µείωση στο
ονοµαστικό ΑΕΠ, που είναι στην πράξη 10%, και να µην φαίνεται
πόσο γιγάντια είναι η απόσταση από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Δεν θα το δείχνετε στα νούµερα, θα το νιώθουν µόνο οι πολί-
τες στην τσέπη τους, θα το νιώθουν οι άνθρωποι που δηλώνουν
σήµερα ότι δεν θα αντέξουν να ανοίξουν την επιχείρησή τους
ξανά, οι πολίτες που χάνουν τα σπίτια τους, οι πολίτες που τους
κλείνετε τις επιχειρήσεις τους µέσω των επιστρεπτέων προκατα-
βολών, τις µικρές επιχειρήσεις, που µέσω του πτωχευτικού κώ-
δικα χάνουν τα σπίτια τους, που µέσω της αδιανόητης σκληρής
πολιτική σας να µην συγχωρείτε τα φορολογικά και ασφαλιστικά
βάρη των επιχειρήσεων που χρεοκοπούν µέσα στην πανδηµία.
Όλοι αυτοί νιώθουν τα τραγικά αποτελέσµατα των πολιτικών
σας. 

Και εσείς βέβαια, τώρα που κόσµος είναι αδύναµος του δίνετε
τη χαριστική βολή µε το εργασιακό, το ασφαλιστικό, µε το πτω-
χευτικό, µε τον «ΗΡΑΚΛΗ». Γιατί θέλετε να κλείσουν οι µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις και οι αυτοαπασχολούµενοι, γιατί είναι εµ-
πόδιο -και το έχετε πει ξανά και ξανά- για εσάς και τα συµφέ-
ροντα µε τα οποία ταυτίζεστε η µικρή επιχειρηµατικότητα. Σας
ενοχλεί που στην Ελλάδα το 90% των δηµοσίων εσόδων και των
ασφαλιστικών εισφορών προέρχονται από τη µικρή και µεσαία
επιχειρηµατικότητα. Και όσα δεν καταφέρατε να κάνετε µε τα
µνηµόνια ελπίζετε να τα καταφέρετε τώρα µε όλα όσα νοµοθε-
τείτε και µε την πανδηµία. 

Εγώ πιστεύω πραγµατικά στο δαιµόνιο των πολιτών αυτής της
χώρας ότι θα καταφέρουν να σας διαψεύσουν για ακόµη µια
φορά, ότι θα καταφέρουν να διαψεύσουν για ακόµη µια φορά τα
σχέδια σας, τα οποία περιλαµβάνουν και το Ταµείο Ανάκαµψης,
που δίνει 43 δισεκατοµµύρια και βάλε στους πολύ λίγους, την
ίδια στιγµή που στους µικρούς και µεσαίους θα δώσει 1,5 δισε-
κατοµµύρια. Και σε ποιους; Σε αυτούς που έχουν δικαίωµα να
πάρουν δάνειο από τις τράπεζες. 

Νοµοθετήσατε µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ την απλοποίηση των αδει-
οδοτήσεων για νέες επιχειρήσεις για να δώσετε χρήµα και απλο-
ποιηµένες διαδικασίες στα πέντε συµφέροντα του εξωτερικού
και της Ελλάδας που θέλουν να συγκεντρώσουν τις οικονοµικές
δραστηριότητες στα χέρια τους. Γιατί αυτό είναι το ουσιαστικό
σας σχέδιο. Την ίδια στιγµή τους χαρίσατε -και τα δύο κόµµατα-
τις πύλες εισόδου της χώρας, τις υπαρξιακές υποδοµές, τα µο-
νοπώλια της χώρας, τα εργαλεία για οποιοδήποτε σχεδιασµό της
ανάπτυξης και του µέλλοντος. 

Αυτούς τους ανθρώπους τους απαλλάσσετε από οποιοδήποτε
επιχειρηµατικό ρίσκο, είτε ονοµάζονται «FRAPORT», που της δώ-
σατε 178 εκατοµµύρια την προηγούµενη βδοµάδα για διαφυ-
γόντα κέρδη, όπως η ίδια η εταιρεία υπολόγισε, είτε λέγονται
«αυτοκινητόδροµοι» που έχετε κάνει παραχώρηση, είτε λέγεται
«ENERGEAN», είτε λέγεται «AEGEAN», είτε οτιδήποτε. Και είναι
«ουρά», απ’ ό,τι µαθαίνουµε, οι επιχειρήσεις που ζητάνε αντί-
στοιχη µεταχείριση από το Υπουργείο σας. 

Οι ιδιωτικοποιήσεις που επικαλείστε και φτάνετε να ιδιωτικο-
ποιείτε µέχρι και το νερό, τη ΔΕΗ, τα δίκτυα, όχι µόνο θα γίνουν
µπιρ παρά, αλλά θα πληρώσουµε και από πάνω. Δεν θα πληρώ-
σουµε έµµεσα, θα πληρώσουµε άµεσα µέσα από διαφόρων
ειδών ρήτρες και επιδοτήσεις που προβλέπετε και εφαρµόζετε
διαρκώς. 

Θα προσπαθήσω να τηρήσω τον χρόνο. Θα περιοριστώ σε µία
ακόµα παρατήρηση. Αναφέρεστε διαρκώς στον φθηνό δανεισµό.
Ξεχνάτε τη διεθνή συγκυρία, ξεχνάτε το πρόβληµα εξαγοράς
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, ξεχνάτε την ανασφάλεια
που κάνει τους πολίτες να τρέχουν στα οµόλογα γενικά, παγκο-
σµίως και ξεχνάτε επίσης και το πόσο χαµηλά είναι τα επιτόκια
στις ΗΠΑ και αλλού. Με το που θα ανέβουν λόγω του πληθωρι-
σµού τα επιτόκια στις ΗΠΑ η κατάσταση στην Ελλάδα θα γίνει
δύσκολη όσον αφορά στον δανεισµό και θα βρείτε νέες δικαιο-
λογίες για να επιβάλλετε επιπλέον µνηµονιακά µέτρα. 

Γι’ αυτό σας καλούµε τώρα να συνετιστείτε, να πάτε και να δια-
πραγµατευτείτε την εξάλειψη οποιουδήποτε πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος, όπως έχετε δεσµευτεί, να σταµατήσετε το ράλι των
φόρων, όπως είχατε δεσµευτεί προεκλογικά ότι θα κάνατε, να
αποσύρετε τον πτωχευτικό, να αποσύρετε τον «ΗΡΑΚΛΗ», να
συγχωρέσετε τα φορολογικά και ασφαλιστικά βάρη στους αν-
θρώπους που οι επιχειρήσεις τους κλείνουν λόγω του κορω-
νοϊού, να κάνετε δηλαδή τα αυτονόητα για να ενισχύσετε αυτή
τη στιγµή την οικονοµία µας. Και, βέβαια, να µας φέρετε ένα Με-
σοπρόθεσµο µε πραγµατικά στοιχεία, το οποίο να έχει κάποια πι-
θανότητα να εφαρµοστεί. Και να µην είναι για ακόµη µια φορά
όπως ο προϋπολογισµός, που σας λέγαµε ότι ήταν ανεφάρµο-
στος και είδαµε ότι ήταν ανεφάρµοστος καθώς φέρατε µία φα-
νερή και µία κρυφή αλλαγή του προϋπολογισµού πριν από έναν
µήνα περίπου. Σας καλούµε να κάνετε τα αυτονόητα. Σας κα-
λούµε να σταµατήσετε τη χρεοκοπία των Ελλήνων πολιτών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα διακόψουµε τη
ροή του καταλόγου. Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βε-
λόπουλος, ο οποίος θα πάρει τον λόγο. 

Θα συνεχίσουµε µετά από τον κατάλογο µε τους τέσσερις
πρώτους συναδέλφους τους κυρίους Υψηλάντη, Μαµουλάκη, Λι-
ούπη, Ανδρέα Λοβέρδο. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας επαινέσω για ένα πράγµα.

Θεωρώ ότι από τους εκατό πενήντα οκτώ Βουλευτές, αλλά και
τους εξωκοινοβουλευτικούς Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας
είστε ο πλέον έντιµος και ο πλέον ειλικρινής. Ελπίζω να µε ακούει
ο Υπουργός, όχι τίποτα άλλο, τον παινεύουµε κιόλας. Είναι ο µο-
ναδικός που είπε ότι δεν υπάρχουν λεφτά και ότι δεν µπορούµε
να τα βρούµε. Εδώ και µήνες. 

Και είπε µια αλήθεια, αλλά µια αλήθεια που είναι αποτέλεσµα
των κακών επιλογών της Κυβέρνησης και όλων των κυβερνήσεων
που δεν έχουν αλλάξει δοµή παραγωγικής ανασυγκρότησης,
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διότι η χώρα δεν παράγει πλούτο και παράγει µόνο χρέη. Θα
ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι κάθε άνθρωπος,
κάθε πολιτικός, κάθε Βουλευτής δικαιούται να κάνει ένα λάθος.
Μόνο ένας ανόητος µπορεί να συνεχίζει να επιµένει στο λάθος
και εσείς, δυστυχώς, συνεχίζετε να κάνετε λάθη.

Δεν σας αποκαλώ ανόητους, αλλά σας αποκαλώ τουλάχιστον
µη σοβαρούς και σωστούς στην άσκηση οικονοµικής πολιτικής.
Και αυτό δεν αναφέρεται µόνο στην παρούσα Κυβέρνηση, ανα-
φέρεται σε όλες τις κυβερνήσεις που πέρασαν από αυτό το Κοι-
νοβούλιο.

Θλίβοµαι από τη σηµερινή εικόνα του Κοινοβουλίου. Πριν από
µήνες είχαµε πει ως Ελληνική Λύση ότι χρειάζεται ένα νέο Με-
σοπρόθεσµο, νέος προϋπολογισµός, γιατί έχει εκτροχιαστεί ο
προηγούµενος. Το κάνατε µετά από µήνες και λείπουν οι πολιτι-
κοί Αρχηγοί. Ντρέποµαι πραγµατικά που δεν είναι εδώ οι πολιτι-
κοί Αρχηγοί. Είναι προϋπολογισµός αυτό που καταθέτει η
Κυβέρνηση. Είναι προϋπολογισµός! Είναι η άσκηση οικονοµικής
πολιτικής για τους επόµενους µήνες, µε βάση τα όσα µας λέει.
Και αντί να είναι εδώ οι πολιτικοί Αρχηγοί -ο κ. Τσίπρας αµετα-
νόητος πάει στα Σκόπια σε ένα φόρουµ, είναι σηµαντικότερο από
τον προϋπολογισµό το φόρουµ των Σκοπίων για αυτούς, την
επαίσχυντη πολιτική Συµφωνία των Πρεσπών την τηρούν απα-
ρέγκλιτα, όπως και η Νέα Δηµοκρατία- οι  πολιτικοί Αρχηγοί
απουσιάζουν. Ο Πρωθυπουργός  έχει πάει στη Δράµα περιοδεία.
Είναι σηµαντικότερο από τον προϋπολογισµό να πας στη Δράµα,
ενώ είναι δράµα η κατάσταση στην Ελλάδα. Είναι απίστευτα αυτά
που συµβαίνουν µε το πολιτικό προσωπικό. 

Βγείτε στον κόσµο και πείτε συζητάµε προϋπολογισµό σήµερα
και λείπει ο Πρωθυπουργός. Λείπουν οι Αρχηγοί των πολιτικών
κοµµάτων. Πλέον, είµαι βέβαιος ότι υπάρχει µια συµφωνία µε-
ταξύ των τριών, τουλάχιστον -και το καταγγέλλω εδώ, δεν είναι
η πρώτη φορά που γίνεται αυτό- παλαιών κοµµάτων εξουσίας.
Δεν είναι δυνατόν να είναι σηµαντικότερο το φόρουµ των Σκο-
πίων από έναν προϋπολογισµό. Δεν είναι σηµαντικότερη η Δράµα
στην παρούσα φάση του προϋπολογισµού. Θα µπορούσε να πάει
αύριο το πρωί. Εκτός εάν επειδή είναι Παρασκευή, Σάββατο, Κυ-
ριακή πάει στα Χανιά ο Πρωθυπουργός. Λέω! Γιατί εγώ τον πέ-
τυχα το προηγούµενο Σαββατοκύριακο να πηγαίνει στα Χανιά.
Εγώ γύριζα από την Κω και την Κάλυµνο από περιοδεία και αυτός
πήγαινε στα Χανιά. Δικαίωµά του, ανθρώπινη επιλογή να ξεκου-
ραστεί, αλλά όταν έχεις έναν προϋπολογισµό, γιατί είναι προ-
ϋπολογισµός, πρέπει να είσαι εδώ να δικαιολογήσεις αυτά που
λες, γιατί όλα όσα καταγράφονται σε αυτό που φέρατε τώρα
είναι έωλα.

Κάνετε συνεχώς λάθη. Λάθος πρώτο. Το έλλειµµα αυξάνεται
µέρα µε τη µέρα ιλιγγιωδώς, µε ρυθµούς ακατάπαυστους και
υπόσχεστε ανάπτυξη. Πώς όταν αυξάνεις τα ελλείµµατα θα φέ-
ρεις ανάπτυξη; Το έλλειµµα του κρατικού προϋπολογισµού 10,8
δισεκατοµµύρια το πρώτο πεντάµηνο. Στο -15% το εµπορικό ισο-
ζύγιο το προηγούµενο τετράµηνο. Ακούστε λίγο για να καταλά-
βετε τι σηµαίνει εµπορικό ισοζύγιο, µήπως και καταλάβουν τα
κόµµατά σας ότι από το ’74 µέχρι και σήµερα καταστρέψατε την
υπ’ αριθµόν 1 τακτική µιας χώρας για να έχει επάρκεια και αυ-
τάρκεια αγαθών. Όταν έχεις εµπορικό ισοζύγιο ελλειµµατικό ση-
µαίνει ότι κάνεις εισαγωγές. Σηµαίνει ότι έχεις εκροή συναλλάγ-
µατος. Σηµαίνει ότι πρέπει να βρεις τρόπους, ώστε αυτές οι ει-
σαγωγές να µην συνεχίζουν να υφίστανται και δυστυχώς υφί-
στανται. Είµαστε µια χώρα που το γάλα των παιδιών της το κάνει
εισαγωγή. Είµαστε µια χώρα που το κρέας που τρώµε, το σου-
βλάκι το ελληνικό, είναι εισαγόµενο από Ολλανδία, Γερµανία,
Δανία. Για ποια χώρα µιλάτε; Και όλα αυτά σηµαίνουν αύξηση
του δηµόσιου κι εξωτερικού µας χρέους. Αυτό είναι το πρώτο
λάθος.

Δεύτερο λάθος. Μας µιλάτε για καλά οικονοµικά, ότι πηγαί-
νουµε καλά, όταν είµαστε µέσα στις τρίτες χώρες πρώτοι στο
χρέος. Πάνω από 200% παγκοσµίως. Είµαστε η χώρα µε το µε-
γαλύτερο χρέος παγκοσµίως.

Η Ελλάδα έχει τον τρίτο υψηλότερο δείκτη χρέους ως προς
το ΑΕΠ, στον κόσµο! Αυτό πετύχατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι του Κινήµατος Αλλαγής, που λεί-
πουν όλοι. Μια ζωή αυτοί λείπουν από εδώ. Λείπουν! Με 205% η

χώρα µας είναι µια ανάσα πίσω από το Σουδάν. Από το Σουδάν,
το ακούτε; Από το Σουδάν σε χρέος. Πίσω, βέβαια, από την πρω-
ταθλήτρια Ιαπωνία µε 257%, αλλά µε µερικούς αστερίσκους για
την Ιαπωνία. Η Ιαπωνία έχει 4% ΦΠΑ. Έχει αγοράσει οµόλογα
κρατικά των Αµερικανών. Παράγει προϊόντα, κάτι που δεν κά-
νουµε εµείς και βέβαια, -το κυριότερο- έχει ένα πλεόνασµα στο
εµπορικό της ισοζύγιο. Αυτό σηµαίνει ότι έχει ελπίδες να µειώσει
το χρέος. Ποια είναι η ελπίδα από τη Νέα Δηµοκρατία; Πώς θα
µειωθεί το χρέος; Πείτε µας και αφήστε τα νούµερα τα ψεύτικα
που τα αλλάζετε κάθε µήνα. Πείτε µας πώς θα µειωθεί το χρέος
µας; Από πού; Από τα φουρφουράκια που βάζετε στις ανεµογεν-
νήτριες;  Ακόµη και τώρα είστε αµετανόητοι και εσείς και το
ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής, που λείπει πάντα.

Τρίτο λάθος µε το PSI. Επικαλούνται όλοι το PSI. Το PSI δολο-
φόνησε τα ασφαλιστικά ταµεία, δολοφόνησε την οικονοµία. Δεν
µπορώ να ακούω ότι το PSI µείωσε το χρέος µας και ακούω Υ-
πουργούς να το λένε στα κανάλια σας. Τα έχετε κάνει ΝΔ «ΣΚΑΪ»,
ΝΔ «STAR», όλα τα κανάλια είναι υπέρ της Νέας Δηµοκρατίας.
Τώρα τελευταία βγάζουν και τον Τσίπρα περισσότερο. Δικαίωµά
τους είναι, έτσι και αλλιώς δεν µας ενδιαφέρουν τα συστηµικά
σας κανάλια. 

Ακούστε τώρα τι κάνατε. Μειώθηκε βέβαια το χρέος µε το PSI
κατά 51,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, αλλά χρεοκόπησαν οι τράπεζες
τις οποίες εµείς ανακεφαλαιώσαµε µε 44 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Κάντε την αριθµητική ρε παιδιά, συν, πλην είναι, κάντε την. Συν
15 δισεκατοµµύρια από πάνω αναβαλλόµενο φόρο. Σε ποιους τα
λέτε αυτά;  Ενοχλούµαι, γιατί µιλάω ως επιχειρηµατίας σε εσάς
τους Νεοδηµοκράτες Βουλευτές που εκτιµώ πάρα πολύ για τις
αγωνίες σας, όπως και τους υπόλοιπους, ή αν θέλετε, για όλο
αυτό που νιώθετε ότι γίνεται αλλά δεν µπορείτε να µιλήσετε. Γιατί
ξέρω Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που ασφυκτιούν από
αυτά που γίνονται.

Τέταρτο λάθος. Με το εργασιακό  νοµοσχέδιο δολοφονήσατε
την εργασία. Γιατί; Τι ισχύει στην Ευρώπη; Σουηδία: Η οκτάωρη
εργασία γίνεται εξάωρη µε ίδιες αποδοχές. Γαλλία: Απαγόρευση
εργασίας µετά τις έξι το απόγευµα. Στην Ελλάδα µπορείς να έρ-
θεις δυο ώρες το πρωί, δυο ώρες το µεσηµέρι, τρεις ώρες το
βράδυ, µια ώρα µετά τη µία. Ελβετία: Δηµοψήφισµα για κατώ-
τατο µισθό 3.500 ευρώ. Στην Ελλάδα ο κατώτατος µισθός είναι
300 ευρώ µε ανεργία 57%. Είναι 300 ευρώ. Πηγαίνετε εσείς να
ζήσετε µε 300 ευρώ! Εδώ υπάρχουν συνάδελφοι που δεν πατούν
ποτέ στη Βουλή και πληρώνονται κανονικά τον µισθό τους. Δη-
λαδή, τι να συζητάµε τώρα; Και εδώ να ζήσει ο άλλος µε 300
ευρώ; Πώς να ζήσει, πείτε µου εσείς.

Πέµπτο λάθος. Δεν διαγράψατε ποτέ τα δάνεια των Ελλήνων,
αλλά έχετε διαγράψει δάνεια άλλων, καναλαρχών, οµολογιακά
δάνεια, κάποιου κυρίου που παίρνει καζίνο τελευταία, του κ. Πη-
λαδάκη, όπου του κάνατε διαγραφή χρέους 90%. Γιατί; Για πείτε
µου εσείς. Και τώρα βάζουν κάτι άλλους περίεργους τύπους να
πάρουν τα καζίνο του. Σοβαρά µιλάτε; Αυτό είναι κυβέρνηση; Δεν
θα πω για τα δάνεια που χρωστάτε, αλλά γιατί να κάνετε κατά-
σχεση στο σπίτι του Έλληνα; Και δεν µιλώ για τον απατεώνα που
δεν πληρώνει ποτέ, συνήθως οι απατεώνες χρωστούν πολλά
λεφτά. Αυτός που χρωστάει 10.000 ευρώ, 20.000 ευρώ είναι άν-
θρωπος που δεν έχει να πληρώσει, γιατί δεν έχει εργασία. Δεν
έχει να φάει! Δεν θα πω ότι το χρέος µας φτάνει τα 380 δισεκα-
τοµµύρια. Όταν έχεις ΑΕΠ 168 δισεκατοµµύρια, δεν βγαίνουν τα
νούµερα. Δεκαπέντε Σκυλακάκηδες να µου φέρετε εδώ, απλή
αριθµητική είναι. Όσο και να κοροϊδέψετε τον κόσµο δεν βγαί-
νουν τα νούµερα! Και αντί να σχεδιάσετε σοβαρά µια οικονοµία,
λείπετε σήµερα από τον προϋπολογισµό και ο Πρωθυπουργός
και οι υπόλοιποι. Δεν ντρεπόµαστε λίγο;

Έκτο λάθος. Ακολουθείτε κατά γράµµα το δόγµα Πισσαρίδη.
Αν διαβάσετε το δόγµα Πισσαρίδη λέει: Σώζουµε µόνο τους µε-
γάλους, τους δικούς µας, και τους χρηµατοδότες µας. Αυτό λέει
το δόγµα Πισσαρίδη. Όχι, όµως, τους µικρότερους, τους µικρο-
µεσαίους. Επί δεκαετίες κάνατε µια οικονοµία που βασίστηκε
πάνω στο δόγµα της µικροµεσαίας επιχείρησης και αφήνετε τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις να καταρρέουν οικονοµικά, χωρίς δα-
νεισµό. Αυτό είναι οικονοµικός ρατσισµός.

Έβδοµο λάθος. Στηρίζετε µόνο τους µεγάλους. Θέλετε απο-
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δείξεις; Δεν θα σας πω µόνο την ιστορία µε τη «LAMDA», µε το
Ελληνικό, τη µεταβίβαση των µετοχών µε αέρα κοπανιστό για να
κονοµήσει ο Λάτσης, δεν θα σας πω µόνο αυτά. Του δώσατε γη
τεράστιας χρηµατικής αξίας για 300 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει
πάρει δάνεια, έχει πάρει εγγυητικές, έχει πάρει ένα σωρό πράγ-
µατα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Η πρώτη δόση…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αφήστε, κύριε Ναύαρχε, αφήστε!
Είστε η ντροπή, ως παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή,

µε αυτά που κάνετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι 957…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ακούστε που σας λέω και δεν θέλω διακοπές από κανέναν. 
Είστε η ντροπή, πραγµατικά, της συνέχειας της Συµφωνίας

των Πρεσπών και της Χάγης. Για να τελειώνει η ιστορία. Μέχρι
εδώ ήµουν ευγενικός.

Έβδοµο λάθος. Ειδικά για το Ελληνικό τα έχει αναλύσει ο κ.
Βιλιάρδος εδώ εξαιρετικά. Και αν δεν ξέρετε να σας κάνει φρον-
τιστήριο. Να τον καλέσετε να σας τα πει ακριβώς τα νούµερα,
για να µην λέτε ό,τι θέλετε εδώ.

Ακούστε τώρα. Άλλο λάθος. Όγδοο. Προστασία από πιστωτές
στη «FRAPORT» θέλετε, στην «AEGEAN» θέλετε; Το καταλα-
βαίνω. Ο Μουζενίδης «άπλωσε» 300 εκατοµµύρια επιταγές σ’ όλη
τη Χαλκιδική και εδώ είναι οι συνάδελφοι, ο κ. Καράογλου και οι
υπόλοιποι από τη βόρεια Ελλάδα. 300 εκατοµµύρια ευρώ «κα-
νόνι» βάρεσε. Γιατί δεν στηρίχθηκε η «ΕLLINAIR» και στηρίχθηκε
µόνο η «AEGEAN»; Δεν πήρε ούτε 1 ευρώ. Βάρεσε «κανόνι» 300
εκατοµµύρια ευρώ αυτή η εταιρεία και τα πήραν οι άλλοι, οι ξε-
νοδόχοι οι µικροί, τα καταλύµατα, τα µαγαζιά. Γιατί δεν κάνει κάτι
η Κυβέρνηση για να στηρίξει αυτή την ιστορία, γιατί η Χαλκιδική
καταρρέει, η Μακεδονία καταρρέει; Θα µου πείτε ότι το όνοµα
«Μακεδονία» χαρίσατε στους Σκοπιανούς. Για τη Χαλκιδική θα
ενδιαφερθείτε; Ε, λοιπόν, ας σοβαρευτούµε λίγο, για να µη λέµε
πράγµατα που δεν ισχύουν.

Ένατο λάθος. «Σκοτώσατε» τη ΔΕΗ. Τι έλεγε ο κ. Χατζηδάκης
εδώ πέρα στις 16 Σεπτεµβρίου του 2020; «Έχοντας προχωρήσει
στη διάσωση της ΔΕΗ, τώρα προχωράµε στην απελευθέρωση
της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας για να πέσουν οι τιµές», µας
είπε. Ωραία. «Θα αδιαφορήσουµε για τις αντιδράσεις», λέει ο κ.
Χατζηδάκης, ο ειδικός άνθρωπος των ειδικών εκτελέσεων και
αποστολών. 28-6-2021: Ανακοινώνεται η τιµή του ρεύµατος. Στην
Ελλάδα αυξήθηκε κατά 36%. Παραιτήθηκε ο Χατζηδάκης; Όχι.
Είµαστε οι ακριβότεροι στην Ευρώπη σε ρεύµα. Γιατί; Διότι πρέ-
πει να βάλετε ανεµοδουράκια και αυτά τα περίεργα τα φουρφου-
ράκια; Έχετε γεµίσει την Ελλάδα µε ανεµογεννήτριες. Η δήλωση
Χατζηδάκη είναι εδώ, θα την καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής.

Δέκατο λάθος της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλετε, λέει, ανάπτυξη.
Μα, χωρίς ενέργεια, ανάπτυξη δεν υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι.
Αν µια χώρα δεν διαθέτει ενέργεια, δεν µπορεί να έχει ανάπτυξη.
Το καταλαβαίνουµε αυτό; Είναι ψευδεπίγραφη η ανάπτυξη χωρίς
την ενέργεια. Πηγαίνει ο κ. Δένδιας στη Σαουδική Αραβία και λέει
ότι δεν θέλει η Ελλάδα φυσικό αέριο, που είναι και οικολογικό,
ως ενεργειακό αγαθό. Ποιος είναι ο κ. Δένδιας που δεν θέλει φυ-
σικό αέριο; Ποιος τον έχρισε αυτόν Πρωθυπουργό της χώρας να
λέει ότι δεν θέλουµε φυσικό αέριο; Ταυτόχρονα, από τότε ανε-
βαίνει η τιµή του φυσικού αερίου στα ύψη. Πηγαίνει και η κ. Μπα-
κογιάννη µετά και λέει ότι σε τριανταπέντε χρόνια δεν θα χρεια-
ζόµαστε πετρέλαιο. Καλά, δεν ξέρω. Πόσων ετών είναι η κ. Μπα-
κογιάννη; Εγώ είµαι 55. Σε τριανταπέντε χρόνια θα είµαι 90, δεν
ξέρω αν θα ζω. Τα παιδιά µας, όµως θα ζουν. Δεν έχεις το δι-
καίωµα να λες «δεν θέλω φυσικό αέριο και δεν θέλω πετρέλαιο»,
λες και είµαστε Σαουδική Αραβία ή µια χώρα που έχει τεράστιο
πλούτο.

Φτάνουµε στο σηµείο τώρα και η τιµή του λιγνίτη ανεβαίνει κα-
τακόρυφα παγκοσµίως. Τα στοιχεία είναι εδώ. Θα τα καταθέσω
στα Πρακτικά. Τον λιγνίτη που ο Πρωθυπουργός ακύρωσε µε µία
δήλωσή του για να δουλεύουν οι ανεµογεννήτριες των Γερµανών
σε µια συνέντευξή του στη Γερµανία. Είναι εγκληµατικά τα λάθη

που κάνετε. 
Ενδέκατο λάθος. Επενδύετε σε «φούσκες» επικίνδυνες. Αι-

ολικά πάρκα, φωτοβολταϊκά κ.λπ.. Σύµφωνα µε τον µεγαλύτερο
οργανισµό ενέργειας, η βιοµηχανία αιολικής ενέργειας έως το
2030 θα παράγει διακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες τόνους απορ-
ριµµάτων. Θα καταλαµβάνουν σηµαντικό χώρο στις ήδη κορε-
σµένες χωµατερές ταφής αποβλήτων του πλανήτη. Τα υλικά
ανεµογεννητριών είναι σύνθετα, µη ανακυκλώσιµα, τοξικά, δεν
διαχειρίζονται οικολογικά, η καύση τους εκλύει τοξικά αέρα στην
ατµόσφαιρα. Με τη λήξη του ορίου ζωής τους µετά από είκοσι
χρόνια παραµένουν τελικά κουφάρια σιδερικών, µη έχοντας θε-
σµικό πλαίσιο οικολογικής διαχείρισης. Αυτήν τη µελέτη θα την
καταθέσω, γιατί υπάρχει και άλλη µελέτη. Ακούστε. Οι χώρες της
βόρειας Ευρώπης έχουν εντοπίσει τους κινδύνους από τοξικά
απόβλητα και τα στέλνουν σε χωµατερές, αλλά σε αφρικανικές
χώρες κι εσείς γεµίζετε την Ελλάδα µε ανεµογεννήτριες για να
µας κάνετε αφρικανική χώρα. Δεν θα σας το επιτρέψουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ είναι η µελέτη. Θα την παραδώσω σε όποιον θέλει. Είναι

και από το Πανεπιστήµιο του Χάρβαρντ για τα φωτοβολταϊκά ότι
είναι ρυπογόνα και τοξικά. Υπάρχει κάποιος πιο καλός καθηγητής
από ολόκληρο Πανεπιστήµιο που ασχολείται µε την ενέργεια,
αυτό του Χάρβαρντ; Δεν µιλώ για τον Πρωθυπουργό, γιατί µια
ειδίκευση πήρε ο Πρωθυπουργός στο Χάρβαρντ, όπως και πολ-
λοί επιστήµονες εδώ µέσα –φαντάζοµαι- έχουν ειδίκευση. Το πα-
νεπιστήµιο το ίδιο µίλησε και εδώ θα καταθέσω όλες τις µελέτες
στα Πρακτικά για να µάθουν κάποιοι όλη την αλήθεια. Χάρβαρντ
και µελέτη ρυπογόνων ανεµογεννητριών, για να σταµατήσει το
παραµύθι. Γιατί το κάνετε; Για να δουλέψουν οι πέντε κολλητοί
σας της ελίτ εδώ στην Ελλάδα που έχουν ανεµογεννήτριες, οι
πέντε κολλητοί σας εφοπλιστές, µεγαλολιγάρχες, οι οποίοι κο-
νοµάνε από ανεµογεννήτριες και φωτοβολταϊκά. Αυτή είναι η
αλήθεια. Και δίνετε και 12 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανά-
καµψης για να δουλεύει η οικονοµία της Γερµανίας, όχι η οικο-
νοµία της Ελλάδας. Πρέπει να ντρεπόµαστε.

Φωτοβολταϊκά. Χάρβαρντ, business review. «Οικολογικός
εφιάλτης τα τοξικά απόβλητα των φωτοβολταϊκών». Ε, λοιπόν, τι
να σας πω; «Οι ηλιακοί συλλέκτες δηµιουργούν πενήντα φορές
περισσότερα απόβλητα από τις προβλέψεις και πολλά απ’ αυτά
είναι τοξικά». Τα λέω όλα αυτά γιατί έχω ολόκληρη ανάλυση εδώ
–είναι πολύ µεγάλη, θα την προσπεράσω- για να πάµε στο δω-
δέκατο λάθος. 

Άλλα λέτε, άλλα κάνετε. Τι πέτυχε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία
στον τοµέα της ενέργειας; Ενώ υποσχέθηκε εξυγίανση της ΔΕΗ
και µείωση της τιµής αγοράς, απελευθέρωσε την αγορά δίνοντας
σε ιδιώτες. Τι έγινε εκείνος ο κολλητός σας ο Μηλιώνης; Τον θυ-
µάστε; Φλώρος-Μηλιώνης, «ENERGA», πώς λεγόταν; Έπινε σαµ-
πάνιες στη Μύκονο µε κάτι κοπελίτσες. 200 εκατοµµύρια ευρώ.
Κάποιοι χαµογελούν, αλλά έτσι είναι. Αποφυλακίστηκε. Επέ-
στρεψε ένα ποσό, είπε και µια συγγνώµη, πήρε τα υπόλοιπα και
τα έφαγε. Δεν έχω τίποτα µε τον άνθρωπο. Ας κάνει τη δουλειά
του όπως νοµίζει αυτός. Εµένα µε ενδιαφέρει τι κάνουµε εµείς.
Ας κάνει ό,τι θέλει, αλλά δεν µπορεί να κοροϊδεύει τον ελληνικό
λαό, να του κλέβει τα λεφτά και να το παίζει και ολιγάρχης. Και
τώρα µπαίνει πού; Ακούστε, κύριοι, τι ψηφίσατε. Μαθαίνω ότι
µπαίνει στην κάνναβη ο κύριος, γίνεται µεγαλοεπιχειρηµατίας
κάνναβης. Τα λέω για να ξέρουµε τι κάνετε. Η σύµπλευση, η δια-
πλοκή.

Δέκατο τρίτο λάθος: Απελευθερώσατε την αγορά –λέει- δίνον-
τάς τη σε ιδιώτες. Έκλεισε τους λιγνίτες, ενώ η Γερµανία είναι
πρωταθλήτρια σε λιγνίτη. Βόλεψε τις ανεµογεννήτριες, προσέ-
λαβε και golden boys στη ΔΕΗ, οι οποίοι παίρνουν 200 - 300 χι-
λιάδες ευρώ τον χρόνο και αυξάνετε και το ρεύµα κατά 36%.
Αυτό είναι επιτυχία; Εδώ είναι τα στοιχεία, θα τα καταθέσω και
αυτά στα Πρακτικά.

Δέκατο τέταρτο λάθος: Θεωρείτε, χωρίς σχέδιο πραγµατικά,
τον τουρισµό βιοµηχανία. Κάνετε εγκληµατικό λάθος. Ο τουρι-
σµός δεν είναι βιοµηχανία. Καταλάβετέ το επιτέλους. Από το
1974 µέχρι σήµερα λέτε για βιοµηχανικό τουριστικό προϊόν.
Όταν οκτώ στα δέκα ξενοδοχεία δεν σερβίρουν ελληνικό προϊόν,
τότε έχετε πρόβληµα να καταλάβετε τα αυτονόητα. Είναι εισα-
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γόµενα. Ό,τι καταναλώνεται στα ξενοδοχεία είναι εισαγόµενο,
άρα δεν υπάρχει βιοµηχανία, δεν έχουµε παραγωγή. 

Θα τονίσω από την πλευρά µου κάτι που δεν έχετε καταλάβει,
δηλαδή ότι ο τουρισµός είναι επικίνδυνος, είναι πολυκυκλικός το-
µέας της οικονοµίας. Φαντάζοµαι ότι ο κ. Σκυλακάκης ξέρει τι
σηµαίνει πολυκυκλικός τοµέας, αφού όταν υπάρχει ανάπτυξη,
αναπτύσσεται και ο τουρισµός. Όταν δεν υπάρχει ανάπτυξη και
υπάρχει πρόβληµα µε τον εφοδιασµό της αγοράς, ποιος θα σε
ταΐσει; Ο αέρας των ανεµογεννητριών; Όχι. Ο αγρότης, ο κτηνο-
τρόφος, ο αλιέας µπορεί να σε ταΐσει. Καταλάβετέ το.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δέκατο πέµπτο λάθος. Σε υφέσεις µειώνεται η σηµασία της

επιλογής µιας κυβέρνησης µε βάση τα έσοδα και τα κέρδη και
όχι τον αριθµό των πελατών και αναφέροµαι στον τουρισµό. Η
Πορτογαλία, παραδείγµατος χάριν, µε δέκα εκατοµµύρια τουρί-
στες, έχει τον ίδιο τουριστικό τζίρο µε την Ελλάδα µε εικοσιπέντε
εκατοµµύρια. Ξεχνάτε επίσης ότι τα εικοσιπέντε εκατοµµύρια
των τουριστών που µας δίνουν το ίδιο ευρώ µε την Πορτογαλία
των δέκα εκατοµµυρίων καταπονούν τις υποδοµές και πίνουν
νερό και πλένονται, που σηµαίνει ότι καταναλώνουµε και αγαθά
τα οποία είναι πολύτιµα. Άρα, προτιµήστε δέκα εκατοµµύρια του-
ρίστες να σας φέρνουν 100 ευρώ παρά πεντακόσια εκατοµµύρια
τουρίστες να σας φέρνουν 100 ευρώ. Τα απλά σάς λέµε. Αν δεν
έχετε σχέδιο, να σας το παραδώσουµε εµείς. Έχουµε ολόκληρη
µελέτη για το πώς µπορούν να γίνουν όλα αυτά, ολόκληρο βιβλίο
τριακοσίων σελίδων. Το έχω πει στον Πρωθυπουργό, το ξανα-
λέω, φωνάζω. Εντάξει. 

Δέκατο έκτο λάθος. Βάζετε διόδια παντού. Στον Προµαχώνα
τα διόδια πριν βγεις από την Ελλάδα γιατί τα πληρώνουµε; Πείτε
µου εσείς. Πώς θα κάνει εξαγωγή του κτηνοτροφικού προϊόντος
ο άλλος; Περνάς από τον Προµαχώνα και µετά έχει διόδια. Ο κτη-
νοτρόφος που θέλει να µεταφέρει τα προϊόντα του, ο αγρότης,
η εταιρεία γιατί να πληρώνει παραπάνω διόδια; Διότι πολύ απλά
µε τα συνεχή διόδια αυξάνεται το κόστος µεταφοράς, το οποίο
µετακυλίεται στην τιµή του προϊόντος. Πόσο πιο απλά να τα πω;
Δεν τα καταλαβαίνετε ούτε αυτά; Για να κονοµάει η «ΑΥΤΟΚΙΝΗ-
ΤΡΟΔΡΟΜΟΣ ΑΙΓΑΙΟΥ Α.Ε.», η διαπλεκόµενη εταιρεία, η φίλη
σας, για να κονοµάνε τώρα που µαλώνουν µεταξύ τους η «ΓΕΚ
ΤΕΡΝΑ» µε τον «ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟ» για την Εγνατία Οδό και σκοτώ-
νονται και δεν ξέρετε τι να κάνετε; Τα διόδια ή θα καταργηθούν
ή θα πηγαίνουν στην τσέπη των Ελλήνων, όχι των ολιγαρχών. Τε-
λεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δέκατο έβδοµο λάθος. Δεν στηρίξατε ποτέ τον πρωτογενή το-

µέα. Έχετε δει τις ζωοτροφές; Υπάρχουν συνάδελφοι που είναι
από επαρχία. Έχετε δει πού έχουν πάει οι ζωοτροφές, πού έχουν
ανέβει οι τιµές; Πουλάει ο αγρότης 15 λεπτά το καλαµπόκι στον
έµπορο και το αγοράζει ο κτηνοτρόφος µε 26. Δείτε διαφορά.
Σας λέω νούµερα. Σκορπίζετε επιδόµατα στους λαθροµετανά-
στες.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή συνεχώς λέτε ψέµατα
στον ελληνικό λαό, διάβασα το δικό σας site, το parapolitika.gr.
«Βόµβα για την οικονοµία τα επιδόµατα µεταναστών» λέει το
parapolitika.gr του κ. Μαρινάκη και του κ. Κουρτάκη, στον οποίο
όλοι οι Νεοδηµοκράτες Υπουργοί βαρούν προσοχές.

«Ωρολογιακή βόµβα οι αθρόες εγκρίσεις αιτηµάτων ασύλου.
Όσο ο αριθµός µεταναστών αυξάνεται γεωµετρικά, η χώρα µας
συνεχίζει…» -ακούστε- «να δίνει χρήµατα από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό». Επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό, λέει το
site σας. Όταν δίνετε άσυλο, είστε υποχρεωµένοι, υποχρεώνετε
την Ελλάδα να πληρώνει λεφτά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ ‘
Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επιδόµατα: Ποια είναι αυτά; Το δικό σας site το parapolitika.gr.
Ούτε αυτά διαβάζετε; Ακούστε, λοιπόν. Επίδοµα τέκνου, επίδοµα
γέννησης, επίδοµα διαµονής στην Ελλάδα, προνοιακά επιδόµατα
-ΟΠΕΚΑ, κ.λπ.- ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Όλα τα επιδόµατα
τα παίρνουν οι λαθροµετανάστες που γίνονται µετανάστες. Και
τα δίνετε εσείς. Όχι, όµως, εσείς, ο κρατικός προϋπολογισµός.
Σταµατήστε το παραµύθι της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, λοιπόν. Και
η σίτιση αφορά στον κρατικό προϋπολογισµό της χώρας. Επί-

δοµα στέγασης. Δεκάδες εκατοντάδες χιλιάδες λαθροµετανά-
στες παίρνουν εκατοµµύρια ευρώ.

Εµείς τι λέµε; Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα να πάρουν οι Έλληνες
και αν µπορώ θα δώσω και στους άλλους. Αυτή είναι η ποιοτική
µας διαφορά. Δεν λέµε «µόνο», λέµε «πρώτα». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Υπάρχουν, λοιπόν, ένα σωρό επιδόµατα. Διαβάστε στο para-

politika.gr. 
Δέκατο έβδοµο λάθος: Η Ελλάς είναι η εικοστή έκτη χώρα σε

κίνδυνο λειψυδρίας. Επαναλαµβάνω, λειψυδρίας! Ένα από τα µε-
γαλύτερα εγκλήµατα σας κυοφορείται τώρα. Επιχειρείτε να που-
λήσετε το καλύτερο νερό του κόσµου, το ελληνικό ύδωρ! Αυτό
µην το κάνετε! Είναι έγκληµα! Το νερό είναι αγαθό, δεν είναι προ-
ϊόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δέκατο όγδοο λάθος, το ακαταδίωκτο. Έχετε κάνει µια Κυβέρ-

νηση που είναι πάνω από τον θεό και πάνω από τη δικαιοσύνη.
Είναι δυνατόν σε τροπολογία στο άρθρο 19 χθες για το ασφαλι-
στικό να φέρνετε το ακαταδίωκτο για όσους «παίξουν» τις συν-
τάξεις των Ελλήνων στο Χρηµατιστήριο; Δεν ντρέπεστε λίγο;
Ακαταδίωκτο στους γιατρούς, ακαταδίωκτο στους Υπουργούς,
ακαταδίωκτο στους γενικούς γραµµατείς για τον κορωνοϊό, ακα-
ταδίωκτο και στο ασφαλιστικό, επειδή θα κάνουµε το «πορτο-
φόλι» για να επενδύουν κάποιοι στο διοικητικό συµβούλιο; Το
διοικητικό συµβούλιο, λέει, και όσοι απαρτίζουν αυτό τον πε-
ρίεργο φορέα και θα επενδύουν, αν πέσουν έξω να µην έχουν
καµµία ευθύνη. Ωραίοι είστε! Ακαταδίωκτο παντού, να µην σας
πειράξει κανένας. Θα λεηλατήσετε τη χώρα, θα την ισοπεδώσετε
και δεν µπορεί µετά να ζητήσει κανένας τον λόγο. Θα λέτε ότι
υπάρχουν πολιτικές ευθύνες. Κοροϊδεύουµε τον κόσµο!

Αν έπρεπε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, να έχουµε µάθει ένα
πράγµα σε αυτήν τη χώρα τα χρόνια της κρίσης, είναι ότι τα επι-
δόµατα σηµαίνουν «φόρος αύριο», τα επιδόµατα του σήµερα
είναι φόρος του αύριο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς δεν διαφωνούµε να δίνουµε επιδόµατα. Διαφωνούµε µε

τη λογική σας. Να δίνουµε επιδότηση στην εργασία, ναι. Να πα-
ράγω πλούτο και να διανείµω  χρήµα, ναι. Ενηµερώστε τον ελ-
ληνικό λαό ότι τα 500άρια ή τα 400άρια που πήραν οι νέοι, είναι
χρήµατα που πρέπει να επιστραφούν σε δέκα, δεκαπέντε χρόνια
ως 700 και 800 ευρώ. Από πού θα τα πάρετε; Από τον ίδιο θα τα
πάρετε, από τα παιδιά του. 

Άκουσα έναν Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας να µιλάει για
τον νέο πατριωτισµό. Για εµάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας -
και ξέρω ότι συµφωνείτε πολλοί από εσάς- δεν υπάρχει παλιός
και νέος πατριωτισµός. Ο πατριωτισµός είναι ένας: αγάπη για
την πατρίδα, σεβασµός στο Θεό και φροντίδα για την οικογένεια
των Ελλήνων! Όλα τα άλλα είναι αερολογίες. Αυτός είναι πατριω-
τισµός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί το δόγµα σας, δυστυχώς -γιατί έχουµε διαφορετικά δόγ-

µατα µε όλους σας- το δόγµα της Νέας Δηµοκρατίας και των
υπόλοιπων κυβερνητικών παλαιοκοµµάτων είναι: µην παρατάς τα
όνειρά σου, συνέχισε να κοιµάσαι βλέποντας τα. 

Εµείς τι λέµε, όµως; Μην τα παρατάς, συνέχισε να ονειρεύεσαι
και να αγωνίζεσαι για να ολοκληρώσεις τα όνειρά σου. Είναι ποι-
οτική η διαφορά µας! Ποιοτική! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα, επειδή πιέζει και ο χρόνος και για να µην µε διακόψει ο

κύριος Πρόεδρος, τις προτάσεις µας σας τις καταθέσαµε πολλές
φορές, τις είπαµε. Ελπίζω κάποια στιγµή να µας ακούσει η Νέα
Δηµοκρατία. 

Τι ισχύει, λοιπόν, τώρα για τον κορωνοϊό. Γιατί για εµάς είναι
πολύ σηµαντικό να µην εφαρµόζεται το δόγµα του Όργουελ.
Είστε «οργουελιστές». Τι έλεγε ο Όργουελ; Ανά πάσα στιγµή,
ανά κάθε λεπτό, ανά κάθε συγκυρία υπάρχει µια ορθοδοξία, δη-
λαδή ένα σύνολο ιδεών που υποτίθεται πως όλοι οι σωστώς σκε-
πτόµενοι άνθρωποι δέχονται χωρίς καµµία συζήτηση. Αυτό λέει
ο Όργουελ. Αυτό κάνετε τώρα. Επιβάλλετε ένα δόγµα, κάποιον,
µια ορθόδοξη αντίληψη, ένα θέσφατο ως άποψη επιστηµονική. 

Για εσάς, λοιπόν, ορθοδοξία είναι τα εµβόλια, η ορθόδοξη δο-
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ξασία. Για εµάς η αµφιβολία δεν είναι µια ευχάριστη κατάσταση.
Γιατί αµφιβάλλουµε, κύριοι συνάδελφοι, αµφιβάλλουµε για όλα
όσα µας λέτε και θα σας το αποδείξω σε λίγο. Όµως, η βεβαι-
ότητα σας είναι µια παράλογη, προκλητική κατάσταση. Και αυτό
το είπε ο Βολτέρος. Σύνδεσα, λοιπόν, τον Όργουελ µε τον Βολ-
ταίρο για να καταλάβετε τι κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριοι της Κυβέρνησης, θέλετε να είστε έντιµοι µε τον κορω-

νοϊό, όλοι όσοι είστε υπέρ του υποχρεωτικού εµβολιασµού, όλοι
σας; Ζητάµε, λοιπόν, ως Ελληνική Λύση από όλους εσάς που θέ-
λετε να επιβάλλετε υποχρεωτικά τον εµβολιασµό στους υπόλοι-
πους, που απειλείτε, που τροµοκρατείτε -ίσως και να έχετε και
δίκιο και να έχουµε άδικο εµείς- να βγάλετε τα πιστοποιητικά εµ-
βολιασµού για να δω πόσοι εµβολιάστηκαν. Αυτό σηµαίνει δια-
φάνεια πολιτικής ζωής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βγάλτε τα πιστοποιητικά εµβολιασµού που θέλετε να τα κά-

νετε υποχρεωτικό για τους Έλληνες. Όλοι να τα βγάλετε. Όλοι!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ορίστε!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ορίστε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ορίστε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όλοι να τα βγάλετε! Βγάλτε τα!
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε,

σας παρακαλώ. Κύριε Υψηλάντη, καθίστε κάτω σας παρακαλώ. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ηρέµησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε, πό-

σο χρόνο θα χρειαστείτε ακόµα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα ήθελα πέντε µε δέκα λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
Ηρεµήστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθίστε κάτω, σας

παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Χατζηδάκη, µύγα σας τσίµπησε ή το εµβόλιο;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Σας είπα να τα βγάλετε όλοι. Εγώ δεν το έχω κάνει καν.
Βγάλτε τα εσείς οι µπολιασµένοι. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Βγάλτε τα όµως! Βγάλτε τα όλοι! Δύο σηκωθήκατε! Εκατόν
πενήντα οκτώ είστε! Βγάλτε τα όλοι! 

Ξέρω πολύ καλά τι λέω εγώ εδώ. Δεν λέω ό,τι θέλω. Επιτρέψτε
µου να ξέρω καλύτερα από εσάς τι λέω. Όλοι να τα βγάλετε. Θα
ξεγυµνωθείτε, για να µην πω καµµία άλλη κουβέντα, για να δει ο
ελληνικός λαός ότι κάποιοι τον υποχρεώνουν, αλλά κάποιοι από
εσάς κάνουν και τις πάπιες, για να τελειώνει η ιστορία. Όσο για
την κίνηση να σηκωθείτε, δεν κατάλαβα. Όλοι! Αν, λοιπόν, θέλετε
να προσκοµίσουν όλοι στον Πρόεδρο της Βουλής τα πιστοποι-
ητικά εµβολιασµού. 

Και λέω, λοιπόν, πού κατάντησαν την Ελλάδα. Ακούω τον Πρό-
εδρο του «Make a Wish» στις Ηνωµένες Πολιτείες, τον Ρίτσαρντ
Ντέιβις, να λέει ότι τα παιδιά που είναι λίγο πριν τον θάνατο, γιατί
έχουν πρόβληµα υγείας, δεν θα λάβουν την ευχή για υλοποίηση
αν δεν κάνουν το εµβόλιο. Το καταλαβαίνουµε; Μιλάµε για απάν-
θρωπη κατάσταση. Δεν είναι ανθρωπότητα αυτό. Αυτό είναι
απανθρωπιά.

Και επειδή είστε απελπισµένοι, καταφεύγετε σε απελπισµένα
µέτρα. Το µεγαλύτερο όπλο άσκηση πολιτικής είναι η πειθώ.
Πρέπει να πείσετε τον κόσµο ότι έχετε δίκιο. Όταν καταφεύγετε

στην εξαγορά, απλά παραδέχεστε ότι αποτύχατε να πείσετε και
οµολογείτε σε όλους εµάς και στην κοινωνία ότι είστε απελπι-
σµένοι. Δωράκια. Δεν υπάρχει χειρότερο δίδαγµα για τους νέους
από αυτό που κάνατε. Εγκληµατήσατε στη νεολαία για ακόµα µια
φορά. Εξαγοράζετε την υπευθυνότητα; Σοβαρά µιλάµε τώρα;
Αυτό είναι εγκληµατικό! Με 150 ευρώ θα εξαγοράσετε την υπευ-
θυνότητα του πολίτου; Τι πάτε να κάνετε; Εκµαυλίζετε νέους αν-
θρώπους. Εκµαυλίζετε συνειδήσεις. Και κάνετε και άλλα λάθη. 

Λάθος πρώτο: Παράνοµη διάκριση πολιτών σε εµβολιασµέ-
νους και ανεµβολίαστους.

Ακούστε, όµως, ποιο είναι το χειρότερο, το λάθος το δεύτερο.
Βγαίνουν οι Υπουργοί σας και λένε ότι κανονική ζωή θα έχουν
µόνο οι εµβολιασµένοι. Είναι δυνατόν να λέγονται αυτά από πο-
λιτικούς, από Υπουργούς; Είναι δυνατόν;

Δήλωση Σκέρτσου -δεν είναι και εκλεγµένος ο άνθρωπος, είναι
δηµοσιογράφος, τον βάλατε εκεί κάθε µέρα να βρίζει τους Έλ-
ληνες-: Οι ανεµβολίαστοι περιορίζουν τις δυνατότητες που έχουν
ως ελεύθεροι πολίτες να ζουν κανονικά. Αυτό µόνο ο θεός το έχει
πει, ο θεός κανείς άλλος.

Ευτυχώς o Πρωθυπουργός είναι προσεκτικός σε τέτοιου εί-
δους δηλώσεις. Ευτυχώς! Δεν ξέρω, όµως, αν οι άλλοι Υπουργοί
του που βγαίνουν από δίπλα και αλυχτούν, αν έχουν πάρει εντολή
να αλυχτούν για να µην εκτεθεί ο Πρωθυπουργός.

Τρίτο λάθος: Δήλωση Σκέρτσου πάλι, τα όποια περιοριστικά
µέτρα δηµόσιας υγείας θα είναι τοπικού ή σηµειακού χαρακτήρα,
θα αφορούν µόνο τους ανεµβολίαστους και δεν θα συνοδεύονται
από οικονοµική εξάρτηση και στήριξη.

Βάλτε µας και ένα αστεράκι κίτρινο εδώ, ένα βραχιολάκι, όπως
λέει και ο Αναστασιάδης να τριγυρνάνε οι στιγµατισµένοι, οι
ανεµβολίαστοι που δεν θέλουν, φοβούνται. Δεν σας λέω ότι δεν
θέλουν να εµβολιαστούν, φοβούνται.

Τέταρτο λάθος: γίνατε επιδοµατική Κυβέρνηση. Το κόµµα που
έφερε κάποτε τον υποκατώτατο µισθό, η Νέα Δηµοκρατία -ακού-
στε- και όταν έµεναν άνεργοι τους έλεγε επιδοµατίες, τώρα τους
δίνει 150 ευρώ. 

Θα σας αφήσω µια δήλωση του Έλληνα Πρωθυπουργού, ο
οποίος όταν η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έδινε επιδοµατάκια, στις 16
Δεκεµβρίου του 2017, είπε: «Δεν είναι µεταρρύθµιση να δίνεις
400 ευρώ στους νέους, δεκαοκτώ έως είκοσι τεσσάρων ετών, για
να περάσουν καλύτερα Χριστούγεννα». Τότε, ο ΣΥΡΙΖΑ έδινε 400
ευρώ για τα Χριστούγεννα. Τα έδινε. Και βγήκε ο Πρωθυπουργός
και είπε: «…και να θεωρήσουν ότι µε αυτόν τον τρόπο έρχεται η
ελπίδα. Αυτό είναι φιλοδώρηµα. Δεν είναι οι βαθιές αλλαγές που
περιµένουν σήµερα οι νέοι». Φαίνεται, ότι οι βαθιές αλλαγές στα-
µατούν µε το τσίµπηµα της βελόνας και στα 150 ευρώ. Ο Πρω-
θυπουργός της χώρας τα έλεγε τότε. 

Αυτό σας λέω µ’ ενοχλεί. Σου δίνουν 150 ευρώ για να κάνεις
το εµβόλιο. Δίνουν 150 ευρώ στους νέους για να λένε τα Σκόπια,
Μακεδονία. Δίνουν 150 ευρώ για να δεχθούµε το Ισλάµ. Δίνουν
150 ευρώ για να µην έχω αµφιβολία και άποψη. Δίνουν 150 ευρώ
για να ξεχάσουµε τους προγόνους µας. Δίνουν 150 ευρώ για να
λες οποιονδήποτε έρχεται εδώ Έλληνα. Δίνουν 150 ευρώ για να
πιστεύω ότι αγιοποιούµε την όποια κακή επιλογή της Κυβέρνη-
σης, να διαλύουµε την οικογένεια. Δίνουν 150 ευρώ για να µην
κάνεις και παιδιά. Δίνουν 150 ευρώ για να διαφηµίζεις οτιδήποτε
σου λέει το σύστηµα. Δίνουν 150 ευρώ για να βλέπεις τουρκικές
σειρές στα δικά σας κανάλια. Δίνουν 150 ευρώ για πολυπολιτι-
σµικές κοινωνίες. Δίνουν 150 ευρώ για να πεθάνει η Ελλάδα και
να ζήσεις εσύ. Ε, όχι, ρε παιδιά! Έλεος! Φτάνει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πέµπτο λάθος: Παίρνετε αποφάσεις, τις οποίες αποδίδεται σε

ειδικούς. Βγαίνει η κ. Λινού χθες και σας εκθέτει ανεπανόρθωτα.
Λέει: «Το freedom pass των 150 ευρώ είναι επικίνδυνο». Δεν συµ-
βουλεύτηκαν τους ειδικούς. Λέτε ψέµατα στους Έλληνες ότι οι
ειδικοί αποφασίζουν. Δεν αποφασίζουν οι ειδικοί. Αποφασίζετε
εσείς. Θα έχετε εσείς την ευθύνη για ό,τι γίνει. Εσείς είστε οι
υπεύθυνοι και θα κάνουµε τα πάντα για να απολογηθείτε γι’ αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έκτο λάθος: Σπαταλάτε χρήµατα για λάθος λόγους. Ακούστε

τι γίνεται. Και φαντάζοµαι δεν το ξέρει κανένας εδώ µέσα. Δώ-
σατε 200 εκατοµµύρια ευρώ στα παλιο-κάναλα να σας λιβανίζουν
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και να σας θυµιατίζουν όλη µέρα. Το εµβόλιο της µηνιγγίτιδας
για ένα βρέφος γίνεται σε τρεις δόσεις. Το ξέρετε; Οι τρεις δό-
σεις κοστίζουν 100 ευρώ η µία, δηλαδή σύνολο 300 ευρώ. Για να
το χορηγήσει χωρίς κόστος το κράτος δεν έχει χρήµατα. Τα πλη-
ρώνουν οι γονείς. Τα ξέρετε αυτά; Όµως, δίνεται 150 ευρουλάκια
να πάνε να εµβολιαστούν µε ένα εµβόλιο αµφιβόλου ποιότητας.
Ψάξτε το λιγάκι. 

Έβδοµο λάθος. Κι εγώ χρησιµοποιώ τα λόγια σας, δεν λέω τι
πιστεύω εγώ. Το τι πιστεύω εγώ δεν έχει καµµία σηµασία ή τι πι-
στεύουν οι επιστήµονες και οι γιατροί του κόµµατός µας. 

Ο Κοντοζαµάνης λέει στη Βουλή, στις 31 Μάϊου 2021: «Τα εµ-
βόλια έχουν άδεια κυκλοφορίας, όχι άδεια χρήσης». Τι θέλετε να
σας πω περισσότερο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε, πό-
σο χρόνο θα χρειαστείτε ακόµα; Έχουµε φτάσει τα τριάντα τρία
λεπτά. Δείξτε µια κατανόηση, γιατί έχουµε µεγάλο κατάλογο και
η συνεδρίαση θα πάει µέχρι τα µεσάνυχτα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Θα λείπουν οι πολιτικοί Αρχηγοί, κύριε Πρόεδρε, και ο
δικός σας. Ας µιλήσω λίγο παραπάνω. πειράζει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι χρόνοι δεν συµ-
ψηφίζονται. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν το έχετε κάνει ποτέ σε άλλον Αρχηγό, εσείς ειδικά.
Είστε ευγενής άνθρωπος. Θέλω να µε ακούσετε άλλα τρία λεπτά. 

Λέω λοιπόν ότι ο κ. Κοντοζαµάνης, στις 31 Μαΐου 2021 λέει ότι
τα εµβόλια έχουν άδεια κυκλοφορίας, όχι άδεια χρήσης. Πείτε
µου τώρα, εγώ φταίω που έχω αµφιβολίες; Εγώ φταίω και ο Έλ-
ληνας, ο ψεκασµένος; Ή είναι ψεκασµένοι αυτοί που λένε ότι
µπορεί να το κάνεις ενώ δεν έχει άδεια χρήσης; Δήλωση στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο είναι αυτή. 

Όγδοο λάθος, το ακαταδίωκτο. Για τα εµβόλια δεν έχει ευθύνη
η Κυβέρνηση, δεν έχει ευθύνη ο κατασκευαστής, δεν έχει ευθύνη
ο γιατρός που σ’ εµβολιάζει, αλλά αν δεν εµβολιαστείς είσαι
ανεύθυνος. Βγάλτε συµπέρασµα. Σας λέω µερικά πράγµατα που
όντως µας δηµιουργούν αµφιβολίες. 

Ένατο λάθος σας: Κρύβετε τις παρενέργειες. Έχω µπροστά
µου δηµοσίευµα, αλλά και έκθεση του Αµερικάνικου Οργανισµού
Φαρµάκων που µιλάει για σπάνιες καρδιακές φλεγµονές µυοκαρ-
δίτιδας, περικαρδίτιδας, κυρίως σε νέους. Ο Malone, ο εφευρέ-
της του mRNA, λέει ότι κακώς γίνονται τα εµβόλια mRNA. Θα το
καταθέσω κι αυτό στα Πρακτικά. Ο Malone είναι ο κατασκευα-
στής του mRNA. 

Άλλο λάθος. Πώς βγαίνετε και λέτε ότι είναι ασφαλή; 
Εντέκατο λάθος. Δεν ανακοινώνετε τις παρενέργειες. Ευρω-

παϊκός Οργανισµός Καταγραφής Παρενεργειών: Ολλανδία, αριθ-
µός εµβολιασµών:  οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες
άνθρωποι. Ελλάδα: οκτώ εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες άνθρω-
ποι. Καταγεγραµµένες παρενέργειες στην Ολλανδία: εβδοµήντα
εννιά χιλιάδες. Στην Ελλάδα τρεις χιλιάδες. Τι DNA έχουµε εµείς
οι Έλληνες; Δεν το πιάνει τίποτα. Ψέµατα µε ψέµατα. Εδώ είναι
τα στοιχεία και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. Μειώνετε τα
πάντα για εντυπώσεις και για να λέτε ψέµατα στον κόσµο. 

Για τη µετάλλαξη δεν θα πω. Κοροϊδεύετε πάλι τον κόσµο. 
Δέκατο τρίτο λάθος: Δηλώσεις τρόµου από Υπουργούς. Όσοι

εµβολιαστείτε θα ζήσετε. Όσοι αρνηθείτε µπορεί να πεθάνετε.
Το είπε Υπουργός αυτό. Λέγονται αυτά τα πράγµατα; 

Λάθος δέκατο τέταρτο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε: Θεωρείτε
το εµβόλιο πανάκεια. Για το Ισραήλ που εµβολιάστηκαν οι περισ-
σότεροι, αυτοί που µπήκαν στα νοσοκοµεία ήταν οι εµβολιασµέ-
νοι. Το ξέρετε αυτό; Σταµατήστε να λέτε ψέµατα στον κόσµο.
Στη Βρετανία το ίδιο. Στο Ισραήλ επαναφέρεται το lockdown και
οι µάσκες. Δεν είναι πανάκεια το εµβόλιο. Τι είναι πανάκεια; Για
τις ασθένειες µία είναι η λύση. Είναι το φάρµακο που δεν κάνατε
τίποτα και δεν βοηθήσατε να βγει το φάρµακο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βέβαια, είναι και αυτό που κάνατε µε τη Ρωσία. Σήµερα το

πρωί και χθες, η Ρωσία και ο Πρόεδρος Πούτιν ο ίδιος κατήγγειλε
την Κυβέρνηση. Είναι δυνατόν να παίζετε µε τη νοηµοσύνη άλ-
λων χωρών. Τους λέτε, ελάτε χωρίς τεστ, σας αφήνουµε και πέ-
ντε µέρες µετά τους λέτε, όχι, δεν µας αφήνει η Γερµανία; Αυτή

είναι σωστή διακυβέρνηση από τη Νέα Δηµοκρατία; Βγήκε ο
Πούτιν και είπε: «Τους κάνουν ό,τι θέλουν οι Ευρωπαίοι. Ενώ
αποφάσισαν αυτό, το γύρισαν τούµπα.».

Εγώ ερωτώ εσάς: Ο Ρώσος πολίτης που πλήρωσε για να κλεί-
σει εισιτήριο, για κλείσει ξενοδοχείο και που ήθελε να έρθει στην
Ελλάδα, πώς θα έρθει τώρα; Κάνετε λάθη. Είστε ερασιτέχνες
πραγµατικά. Μόλις σας λένε οι Γερµανοί κάτι, το εκτελείτε επί
τόπου. 

Λάθος δέκατο έκτο και δέκατο έβδοµο: Βάζετε επιχειρηµατίες
να ελέγχουν τον κόσµο. Ο Χριστός και η Παναγία! Θα κάνετε
πορτιέρη τον επιχειρηµατία και θα κάνει face control για το ποιος
µπαίνει και ποιος βγαίνει, επειδή είστε ανίκανοι οι ίδιοι να κυβερ-
νήσετε ή ανίκανοι στο να βρείτε τρόπους; Είναι απίστευτο. Δεν
µιλώ για τα προσωπικά δεδοµένα.

Σας λέω το εξής, για να καταλάβετε τι σηµαίνει πολιτικό προ-
σωπικό της χώρας. Κάναµε ένσταση αντισυνταγµατικότητας,
συµφώνησαν όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά δεν συµ-
φώνησαν να ψηφίσουν. Αυτοί είστε, κύριοι της Αριστεράς, της
ψευτο-Αριστεράς. Τουλάχιστον, οι κοµµουνιστές απείχαν. Μπρά-
βο τους. Προς τιµήν τους. Οι υπόλοιποι λένε: «Έχετε δίκιο, είναι
αντισυνταγµατικό, αλλά δεν ψηφίζουµε γιατί διαφωνούµε ιδεο-
λογικά». 

Θα κλείσω µε κάτι απλό. Φτιάξατε ψευτο-ιδεολογίες. Εδώ,
σέρνετε την Εκκλησία και τον Αρχιεπίσκοπο πίσω από τις εγκλη-
µατικές επιλογές σας. Δεν ξέρω ποια συναλλαγή µπορεί να
υπάρχει. Δεν θέλω να το πιστέψω. Δεν είναι, όµως, δυνατόν η Εκ-
κλησία, η Ορθοδοξία, που µιλάει για δόγµα, για πίστη –µπορεί
να διαφωνεί κάποιος- να σύρετε πίσω από υποχρεωτικότητες εµ-
βολίων. Είναι εγκληµατικά όλα αυτά. 

Κλείνω, λοιπόν, εδώ. Φτιάξατε όλοι σας ψευτο-ιδεολογίες.
Εσείς, έτσι κι αλλιώς, δεν είστε Νέα Δηµοκρατία. Καµµία σχέση
δεν έχετε µε το πατριωτικό κόµµα του Κωνσταντίνου Καραµανλή,
µε τη λαϊκή δεξιά. Καµµία σχέση δεν έχετε, εν πάση περιπτώσει,
µε τη Μακεδονία µας, µε τα εθνικά µας θέµατα, µε την οικονοµία.
Είστε ψευτο-ιδεολόγοι εκ του ασφαλούς όλοι. Είσαι ψευτο-Αρι-
στερός µέχρι να πλουτίσεις. Είσαι ψευτο-Δεξιός µέχρι να πεινά-
σεις. Σας τα λέω ένα, ένα για να τα καταλάβετε. Είσαι ψευτο-
αναρχικός µέχρι να γίνεις Αρχηγός. Είσαι ψευτο-άθεος µέχρι να
πέσει το αεροπλάνο. 

Η δική µας ιδεολογία είναι τελείως διαφορετική. Η δική µας
ιδεολογία είναι µία και είναι η Ελλάδα µας, η πατρίδα µας και οι
Έλληνες. Τίποτα άλλο, ούτε Αριστεροί ούτε Δεξιοί ούτε Κεν-
τρώοι, γιατί τα έχετε εκµαυλίσει όλα. 

Κλείνοντας να πω το εξής: Μες στα πρόβατα µπορεί να κρυ-
φτεί ένας λύκος. Ποτέ το αντίστροφο. Ο Έλληνας, όµως, δεν
είναι ούτε λύκος ούτε πρόβατο. Ο Έλληνας είναι λιοντάρι. Αυτή
είναι η άποψή µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµαστε στον

πρώτο κύκλο οµιλητών µε φυσική παρουσία. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, να ευχηθώ καλό µήνα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι. Θα ήθελα να επιδείξω και το πιστοποιητικό
εµβολιασµού µου, το ευρωπαϊκό πιστοποιητικό εµβολιασµού που
έχει ξεκινήσει από σήµερα να εφαρµόζεται στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Δεύτερον, ήθελα να πω το εξής: Το Βήµα αυτό, δυστυχώς,
πολλές φορές από Βήµα δηµοκρατίας µεταβάλλεται σε Βήµα
λαϊκισµού ειδικά όταν γίνονται αναφορές σε ψευδή στοιχεία….  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…όταν -κι ενώ µας παρακολουθεί ο ελληνικός λαός- παρου-
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σιάζεται σήµερα η χώρα µας ως πρώτη στα ελλείµµατα, ενώ στην
πραγµατικότητα βρίσκεται στη 16η θέση και όταν προηγούνται
η Μεγάλη Βρετανία, η Ιρλανδία, η Ολλανδία, η Ελβετία, το Βέλ-
γιο, η Δανία και όταν οι Ηνωµένες Πολιτείες βρίσκονται στην 20η

θέση βάσει στοιχείων. Και αυτά τα ακούµε διά στόµατος Αρχη-
γών κοµµάτων, οι οποίοι θέλουν να εµφανιστούν και ως υπερ-πα-
τριώτες, ενώ εµείς δήθεν, οι σηµερινοί της Νέας Δηµοκρατίας,
δεν εκπροσωπούµε τις αξίες τις πραγµατικές, ένα κόµµα που
στηρίζουµε εδώ και πάνω από σαράντα χρόνια και βρίσκεται στις
επάλξεις για τις µεγάλες εθνικές κατακτήσεις. Εδώ έχουµε κα-
ταντήσει, δυστυχώς. 

Και, βέβαια, δεν αρνείται κανείς ότι αυτό το Μεσοπρόθεσµο
Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2021-2025 υποβάλλεται σε
µια στιγµή που η παγκόσµια οικονοµία, αλλά και η ελληνική, συ-
νεχίζει να δοκιµάζεται από τις αρνητικές επιπτώσεις του κορω-
νοϊού. 

Τα δηµοσιονοµικά µέτρα που ελήφθησαν από την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς, επίσης, και τα
µέτρα των ευρωπαϊκών θεσµών, περιόρισαν σηµαντικά τις αρνη-
τικές οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας. 

Μέσα στο πλαίσιο αυτό κατά το τρέχον έτος είναι αληθές ότι
δεν συνέτρεξαν οι προβλέψεις του προϋπολογισµού -και είναι
επόµενο- τόσο για τα µακροοικονοµικά όσο και για τα δηµοσιο-
νοµικά µεγέθη. Ωστόσο, δηµιουργείται πλέον η πεποίθηση ότι ξε-
περνώντας την κατάσταση αυτή που δηµιουργεί η πανδηµία, η
ελληνική οικονοµία µπορεί να µπει στην τροχιά µιας πρωτόγνωρα
δηµιουργικής εποχής. Υπάρχουν προϋποθέσεις. Χρειάζεται ενό-
τητα. Χρειάζεται αποφασιστικότητα. 

Όµως, η πεποίθησή µας αυτή ισχυροποιείται από το γεγονός
ότι η σηµερινή Κυβέρνηση, µε ορθές επιλογές και πολιτικές στον
τοµέα της υγείας, της οικονοµίας, του εκσυγχρονισµού του κρά-
τους και στην ψηφιακή διακυβέρνηση, προσέδωσε, επιτέλους,
στη χώρα µας µία ήπια ισχύ την οποία δεν είχε γνωρίσει τις τε-
λευταίες δεκαετίες. Από το κακό παράδειγµα έχουµε γίνει πλέον
το καλό παράδειγµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και το κυριότερο;
Δηµιουργεί το κατάλληλο πολιτικό περιβάλλον µε τις αναγκαίες
µεταρρυθµίσεις σε όλους τους τοµείς, από την εκπαίδευση έως
την αγορά εργασίας και το ασφαλιστικό -µε αυτό τον τρόπο η
χώρα κερδίζει την εµπιστοσύνη των αγορών και των επενδυτών-
στοχεύοντας στην αναθέρµανση της οικονοµίας µε ενέργειες ενι-
σχυτικές της επιχειρηµατικότητας και αποφυγή ασφυκτικών πε-
ριοριστικών µέτρων στην επιχειρηµατική πρωτοβουλία. Αυτές
είναι επιδιώξεις που έχουν να κάνουν µε τη βελτίωση της καθη-
µερινότητας, συνοδευόµενες µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
θα διαλύουν τα καρκινώµατα και θα επιταχύνουν θεσµικές αλλα-
γές που παγιώνουν τη θέση της Ελλάδας στην Ευρώπη. Και η
Ελλάδα  µπορεί και θέλει να ευηµερεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Η αλλαγή στο Σύµφωνο Σταθερότητας και Ανάκαµψης θα απο-
τελέσει σηµαντική στροφή στην πραγµατική οικονοµία ώστε να
υπάρχει ευελιξία στην αντιµετώπιση κρίσεων, καλύτερος συντο-
νισµός των εξελίξεων στην πραγµατική οικονοµία και θέσει των
δηµοσίων επενδύσεων σε ένα σωστό πλαίσιο προστασίας και
ανάπτυξης.

Μέσα σε αυτά το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα
αποτελέσει ένα µοναδικό εργαλείο που θα µπορέσει όχι µόνο να
τονώσει την οικονοµία, αλλά και να καταστεί µέσο για µια ισχυρή
Ελλάδα στον 21ο αιώνα. 

Η έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή του ελληνικού σχε-
δίου µεταρρυθµίσεων και επενδύσεων, που θα χρηµατοδοτηθεί
από το Ταµείο Ανάκαµψης, και λόγω του µεγέθους και του άρ-
τιου σχεδιασµού του δηµιουργεί τεράστιες προσδοκίες. Τα ποσά
δεν θα τα επαναλάβω για οικονοµία χρόνου. Είναι, άλλωστε, γνω-
στά. 

Στο Μεσοπρόθεσµο για το 2021 ο ρυθµός ανάπτυξης εκτιµά-
ται στο 3,6%, ενώ για το 2022 προβλέπεται η αναπτυξιακή έκ-
ρηξη της τάξης του 6,2%. Αναµένουµε κατά µέσο όρο ανάπτυξη
της τάξης του 4%. Αυτό µεταφράζεται σε σωρευτική αύξηση των
επενδύσεων κατά 88,4%, των εξαγωγών κατά 43,1%, σε µείωση
της ανεργίας κατά πέντε µονάδες για το ίδιο χρονικό διάστηµα,
σε µείωση των κόκκινων δανείων σε µονοψήφιο ποσοστό το
2022, αλλά και σε ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας έως το

πρώτο εξάµηνο του 2023. Τα φορολογικά έσοδα µετά από τη µεί-
ωση του 2020-2021 λόγω του περιορισµού της οικονοµικής δρα-
στηριότητας, αλλά και των µέτρων στήριξης των νοικοκυριών και
επιχειρήσεων, αναµένεται να ανακάµψουν. 

Οι πρωτογενείς δαπάνες του κράτους µετά από τις µεγάλες
εκταµιεύσεις του 2020 και 2021 µεγάλων ποσών για τη στήριξη
των εισοδηµάτων φυσικών προσώπων και επιχειρήσεων, καθώς,
βεβαίως, και του ΕΣΥ οµαλοποιείται. Σηµαντικές οι προβλέψεις
για τους τοµείς της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, της συν-
ταξιοδοτικής δαπάνης, της δαπάνης του ΟΠΕΚΑ για κοινωνικές
παροχές όπως είναι το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, τα οικο-
γενειακά και αναπηρικά επιδόµατα, το στεγαστικό επίδοµα, το
επίδοµα γέννησης, αλλά και, τέλος, οι δαπάνες του ΕΟΠΥΥ για
φάρµακα και λοιπές παροχές ασθένειας. Τέλος, οι προβλέψεις
για τη χρηµατοδότηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Βασικός δηµοσιονοµικός στόχος την περίοδο 2021-2025
παραµένει η ταχύτερη απορρόφηση των πόρων που προβλέπον-
ται από τα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα.

Το Μεσοπρόθεσµο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αποτυπώνει
µια νέα, ελπιδοφόρα εποχή για τη χώρα µας µέσω ρεαλιστικών
στόχων που από την ύφεση µας οδηγούν στην ισχυρή, βιώσιµη,
σταθερή ανάπτυξη, που θα βασίζεται στην πράσινη µετάβαση
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, στη θωράκιση της κοινωνικής
συνοχής µέσω της τόνωσης της απασχόλησης και, βεβαίως, στις
ιδιωτικές επενδύσεις. 

Με αυτές τις σκέψεις δηλώνω ότι υπερψηφίζω το Μεσοπρό-
θεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής µαζί µε την πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού που αισθάνεται ασφάλεια µετά από
αυτά τα οποία έχει ζήσει ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια και ιδιαί-
τερα εκείνον τον Ιούλη του 2015 µε τη διακυβέρνηση Τσίπρα, Βα-
ρουφάκη, Καµµένου.

Θα ήθελα, κλείνοντας -καταχρώµαι λίγο το χρόνο- να πω από
αυτό το Βήµα ως υπεύθυνος πολίτης και πολιτικός -και απευθύ-
νοµαι στους Δωδεκανήσιους και ιδιαίτερα σε αυτούς που ασχο-
λούνται στον τοµέα του τουρισµού-  τα εξής: Να µην ακούν τις
φωνές αυτές του λαϊκισµού και να επιδιώξουν, µε τη σύµφωνη
γνώµη, βεβαίως, και των ιατρών τους, να εµβολιαστούν. Έτσι θω-
ρακίζουν τον εαυτό τους, θωρακίζουν την οικονοµία την τοπική,
θωρακίζουν τη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για δέκα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Χή-
τα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αποκάλεσε ψεύτη τον Πρόεδρο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ούτε δέκα δευτερόλεπτα δεν θα

χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή είναι λάθος να ακούγονται ανακρίβειες -µάλλον ήταν

σε ταραχή ο συνάδελφος όταν µιλούσε ο Πρόεδρός µας και δεν
αντιλήφθηκε αυτά που έλεγε- ο Πρόεδρός µας αναφέρθηκε,
κύριε συνάδελφε, σε χρέος πρωτιά. Χρέος επί του ΑΕΠ, όχι σε
ελλείµµατα. Πάµε άλλη µία: Αναφέρθηκε σε πρωτιά χρέος επί
του ΑΕΠ, όχι σε ελλείµµατα. Είναι βασικές αρχές της οικονοµίας
αυτές. Να σας στείλουµε ένα βιβλίο µε τις βασικές αρχές της οι-
κονοµίας για να το διαβάσετε. Διαβάστε λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Χαράλαµπος
Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι προφανές σε όλους και όλες µας
ότι οποιαδήποτε πρόβλεψη για το µέλλον της ελληνικής οικονο-
µίας στις παρούσες συνθήκες είναι, πραγµατικά, επισφαλής και
παρακινδυνευµένη. Αυτό, φυσικά, δεν χρεώνεται στην Κυβέρ-
νηση ούτε στον Υπουργό Οικονοµικών, αλλά στις πρωτόγνωρες
συνθήκες που βιώνουµε όλοι εδώ και σχεδόν δύο χρόνια. Ωστό-
σο, η πανδηµία δεν µπορεί να αποκρύψει τις κεντρικές παραλεί-
ψεις και ιδεοληψίες στην ασκούµενη οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησης, οι οποίες, όπως είναι λογικό, αποτυπώνονται και στο
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µεσοπρόθεσµο πλαίσιο που καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε. 
Στην παρούσα οµιλία, λοιπόν, θα ήθελα να περιοριστώ και να

εδράσω την επιχειρηµατολογία µου σε πέντε βασικούς λόγους
και αιτίες για τους οποίους πιστεύω ότι η σηµερινή στρατηγική
που καλούµαστε να ψηφίσουµε, δεν είναι κάτι άλλο παρά ένα ευ-
χολόγιο, παρά µία έκθεση ιδεών. Και γιατί το λέω αυτό; Θεωρώ
ότι οι πέντε βασικοί λόγοι άπτονται της αµφισηµίας και διγλωσ-
σίας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας σε Ελλάδα και Ευ-
ρώπη, στο ακαριαίο πάγωµα των επιδοµάτων -όπου θα δούµε και
τις επιπτώσεις που θα υπάρχουν στην ελληνική οικονοµία- στην
βραδύτατη ανάκαµψη του τουρισµού και εν γένει του τουριστι-
κού προϊόντος, στην κακή ποιότητα των επενδύσεων του σχεδίου
«Ελλάδα 2.0» και, φυσικά, σε µία οικονοµία που στηρίζεται, βάσει
του σχεδιασµού σας, σε χαµηλές µισθολογικές απολαβές. 

Ξεκινάµε, λοιπόν. 
Λόγος πρώτος, τι κάνει στην Ευρώπη ο κ. Μητσοτάκης. Η Ευ-

ρώπη και κατ’ επέκταση και η Ελλάδα έχει αποσοβήσει τα χειρό-
τερα µέχρι στιγµής εξαιτίας της ευελιξίας που επέδειξε η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή µέσα από τη γενική ρήτρα διαφυγής από τους
κανόνες του συµφώνου σταθερότητας. 

Ωστόσο, το έκτακτο καθεστώς της γενικής ρήτρας διαφυγής
δεν γνωρίζουµε µετά βεβαιότητας πόσο θα κρατήσει. Η πρό-
βλεψη επαναφοράς του συµφώνου µετά το 2022 εναπόκειται –
το τονίζω αυτό, εναπόκειται- στην αβεβαιότητα της πανδηµίας,
αλλά και στις πολιτικές διεργασίες σε επίπεδο ευρωπαϊκών θε-
σµών. 

Το σηµερινό χαµηλό κόστος χρηµατοδότησης του δηµοσίου
τοµέα από τις χρηµαταγορές δεν είναι αποτέλεσµα της οικονο-
µικής πολιτικής της παρούσας Κυβέρνησης, αλλά αποτέλεσµα
του έκτακτου προγράµµατος αγοράς τίτλων λόγω πανδηµίας
που συρρίκνωσε το επιτόκιο δανεισµού όλων των χωρών, όλων
των κρατών µελών. Και φυσικά το χαµηλό κόστος χρηµατοδότη-
σης είναι αποτέλεσµα του µαξιλαριού των 37 δισεκατοµµυρίων
που κληρονόµησε η παρούσα Κυβέρνηση από την απελθούσα.
Αυτό δεν το λέµε εµείς. Το λέτε εσείς και µάλιστα ευδιάκριτα στο
παρόν µεσοπρόθεσµο και µάλιστα στη σελίδα 9. 

Άρα οι τυµπανοκρουσίες για την άνθιση της ελληνικής οικονο-
µίας εν µέσω πανδηµίας χαρακτηρίζονται επιεικώς υπερβολικές,
όχι γιατί η χαλάρωση των κανόνων άσκησης δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής δεν συνιστούν µια ριζική αναδιάταξή τους, αλλά επειδή
γι’ αυτήν την αλλαγή, που δίνει σήµερα οξυγόνο στην ελληνική
οικονοµία, εσείς δεν κάνετε τίποτα. 

Αυτό που έχει λοιπόν ενδιαφέρον είναι ποια είναι η θέση σας,
η πραγµατική σας θέση, σε σχέση µε αυτούς τους κανόνες από
τούδε και εφεξής. Τι θέση κρατάει ο Υπουργός Οικονοµικών και
ο Πρωθυπουργός στις Βρυξέλλες, στο εξωτερικό, όταν καλείται
να τοποθετηθεί για το µέλλον της γενικής ρήτρας διαφυγής; 

Θεωρείτε ότι η σηµερινή προσωρινή χαλάρωση πρέπει να οδη-
γήσει σε µία µόνιµη τροποποίηση του συµφώνου σταθερότητας
ή συντάσσεται ο Υπουργός Οικονοµικών µε φωνές, συχνά προ-
ερχόµενες από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, που επιχειρηµατο-
λογούν για την αναγκαιότητα αµέσου επιστροφής από το 2023
στην πανευρωπαϊκή λιτότητα; Από το σηµερινό µεσοπρόθεσµο
και από τις προβλέψεις του καταλαβαίνουµε ότι µάλλον ισχύει
το δεύτερο. 

Δεύτερος λόγος είναι το απότοµο πάγωµα των επιδοµάτων και
διευκρινίζω. Στις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου περιλαµβά-
νονται τα µέχρι σήµερα ψηφισθέντα µέτρα για τη στήριξη των
πληττόµενων κοινωνικών κατηγοριών από τις συνέπειες της παν-
δηµίας. Το σηµερινό µεσοπρόθεσµο ωστόσο δεν προεγγράφει
κανένα επιπρόσθετο µέτρο που θα χρειαστεί να πάρει η ελληνική
Κυβέρνηση από τούδε και εφεξής. Δεν δηµιουργεί ένα µειωµένο
µαξιλάρι ασφαλείας για τα έτη 2022-2023, παρ’ όλο που όλοι
γνωρίζουµε ότι τα µέτρα περιορισµού που εφαρµόζει η Κυβέρ-
νηση είναι και θα συνεχίσουν να είναι ευέλικτα. Έτσι, θα συνεχί-
σουν να εντείνονται σε εθνικό ή τοπικό επίπεδο, ανάλογα µε το
µέλλον του ιού και των µεταλλάξεών του. 

Και συµφωνούµε µε τον ευέλικτο χαρακτήρα των µέτρων.
Όµως, το µεσοπρόθεσµο παίρνει ως κύρια παραδοχή ότι η παν-
δηµία τελείωσε και ότι η Κυβέρνηση δεν θα χρειαστεί να πάρει
κανένα επιπρόσθετο µέτρο στήριξης πληττόµενων κοινωνικών

κατηγοριών και αυτό ενόσω τόσο οι διεθνείς οργανισµοί όσο και
η αιτιολογική έκθεση του παρόντος σχεδίου του µεσοπρόθε-
σµου, που µας φέρατε σήµερα προς ψήφιση, χαρακτηρίζουν ως
ζωτικής σηµασίας µόνο τη σταδιακή αποκλιµάκωση εθνικών µέ-
τρων στήριξης του ιδιωτικού τοµέα και της εργασίας. Αναφέρε-
ται ευδιάκριτα στη σελίδα 50 του παρόντος σχεδίου. 

Αν λοιπόν όσα υποστηρίζετε στο µεσοπρόθεσµο είναι αληθή,
τότε η ελληνική οικονοµία δεν απειλείται µόνο από την απότοµη
επαναφορά της λιτότητας αλλά και από το έµφραγµα –το έµ-
φραγµα, το τονίζω- του ακαριαίου τέλους των επιδοµάτων προς
τον ιδιωτικό τοµέα. 

Τρίτος λόγος, τρίτη αιτία κοµβική και καθοριστική είναι η βρα-
δύτατη, η αργή ανάκαµψη του τουρισµού. Η πρόβλεψη για
ισχυρή ανάκαµψη της οικονοµίας στη χώρα µας στηρίζεται στην
υπόθεση, στην παραδοχή της άµεσης και γρήγορης ανάκαµψης
της διεθνούς τουριστικής ζήτησης. Μάλιστα, ο Υπουργός Οικο-
νοµικών είναι τόσο αισιόδοξος που µας καλεί σήµερα να συµφω-
νήσουµε ότι τα συνολικά φορολογικά έσοδα, χωρίς αυξήσεις σε
καµµία κλίµακα, θα είναι το 2022 υψηλότερα από το 2019 ήτοι
90,19 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 89, 62 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Ωστόσο, η αισιοδοξία αυτή δεν υποστηρίζεται από τα µηνύ-
µατα της τουριστικής αγοράς. Η αισιοδοξία αυτή, επίσης, δεν
υποστηρίζεται από την άποψη των ευρωπαϊκών ηγεσιών που επι-
µένουν σε σκληρή στάση –και πιθανότατα ορθά- στο ζήτηµα της
χαλάρωσης των µέτρων περιορισµού των διεθνών ταξιδιών. 

Η αισιοδοξία αυτή δεν υποστηρίζεται, παραδείγµατος χάριν,
και από τη στάση που κρατά η Μεγάλη Βρετανία, σχετικά µε τον
υγειονοµικό κίνδυνο που παρουσιάζει η χώρα µας, προφανώς
απόρροια και απότοκο της άστοχης, της κακής διαχείρισης της
υγειονοµικής κρίσης εδώ στην Ελλάδα.

Η αισιοδοξία σας αυτή δεν υποστηρίζεται ούτε και από τις
προβλέψεις των διεθνών οργανισµών, όπως ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Τουρισµού για την αναµενόµενη ανάκαµψη της παγκό-
σµιας ζήτησης τουριστικών υπηρεσιών. Αν δηλαδή ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Τουρισµού και το τουριστικό βαρόµετρο σήµερα
προβλέπουν ότι η επαναφορά της διεθνούς τουριστικής ζήτησης
στα προ του 2020 επίπεδα θα γίνει σε ένα διάστηµα δύο-τριών
ετών, εσείς µέσα από ποιες παραδοχές υποστηρίζετε ότι µε τα
έσοδα από τον τουρισµό θα έχουν αποκατασταθεί µέχρι το 2022;

Τέταρτος λόγος, η κακή ποιότητα, η κακή σύνθεση των επεν-
δύσεων του σχεδίου «Ελλάδα 2.0». Η πανδηµία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, οδήγησε –και γι’ αυτό δεν φταίει φυσικά η συγκε-
κριµένη, η παρούσα Κυβέρνηση- στην αποκάλυψη του δυσθεώ-
ρητου ελλείµµατος στο ισοζύγιο συναλλαγών της χώρας µας. 

Ως γνωστόν το έλλειµµα αυτό από τη Μεταπολίτευση και µετά
καλύπτεται κυρίως από τα τουριστικά έσοδα. Το έλλειµµα αυτό
βεβαίως δεν είναι καινούργιο. Είναι «ο ελέφαντας µέσα στο δω-
µάτιο», σχετικά µε τις ελλείψεις και τις αδυναµίες της ελληνικής
οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σηµειωτέον τη στιγµή του σοκ και εν µέσω κατάρρευσης της
ελληνικής οικονοµίας, οι ελληνικές εξαγωγές διατήρησαν τον δυ-
ναµισµό τους. Στην αιτιολογική έκθεση του Μεσοπρόθεσµου
αναφέρεται µάλιστα ότι το δεύτερο εξάµηνο του 2020 ήταν χρο-
νιά ρεκόρ για τον όγκο των ελληνικών εξαγωγών, φτάνοντας και
φλερτάροντας µε τα 8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Μαµουλάκη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Το ερώτηµα όµως
για το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας και το ερώτηµα στο
οποίο η Εθνική Αντιπροσωπεία πρέπει να απαντήσει είναι τι κά-
νουµε εµείς για να ενισχύσουµε τον δυναµισµό αυτών των εξα-
γωγικών κλάδων της ελληνικής οικονοµίας και συγκεκριµένα τι
µέρος από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, πόρους ουσια-
στικούς, σκοπεύουµε να κατευθυνθούµε στη µεταποίηση προ-
ϊόντων υψηλής προστιθέµενης αξίας, στην περιβαλλοντική ανα-
βάθµιση της βιοµηχανίας και της βιοτεχνίας και στην εµπέδωση
ενός µοντέλου κυκλικής οικονοµίας στη µεταποίηση. 

Και η απάντηση δυστυχώς είναι τραγική. Μόλις 400 εκατοµµύ-
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ρια ευρώ, ήτοι 2% επί του συνόλου του budget του προϋπολογι-
σµού του Ταµείου Ανάκαµψης, οδηγούνται σε ενισχύσεις που
έχει προβλέψει για τη βιοµηχανία και τη ναυτιλία µαζί, ενώ η κυ-
κλική οικονοµία λάµπει κυριολεκτικά διά της απουσίας της από
το σχέδιο «Ελλάδα 2.0»

Και καταλήγω µε τον πέµπτο λόγο, η οικονοµία που στηρίζεται
στις χαµηλές µισθολογικές απολαβές. Το πρόβληµα εν κατα-
κλείδι µε τη δική σας πρόταση για το Ταµείο Ανάκαµψης είναι το
µοντέλο ανάπτυξης που προδιαγράφουν για τη χώρα τόσο το µε-
σοπρόθεσµο σχέδιο όσο και το σχέδιο «Ελλάδα 2.0».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Μα-
µουλάκη, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Μισό λεπτό. 
Ένα µοντέλο ανάπτυξης που στηρίζεται στην ένταση της ερ-

γασίας και στα χαµηλά εργατικά χαµηλά, στις χαµηλές µισθολο-
γικές απολαβές, ένα µοντέλο ανάπτυξης που συνδέεται µε τη
χρηµατοδότηση της οικονοµίας µε αµιγώς τραπεζικά κριτήρια,
στο οποίο χρήµατα θα οδηγηθούν, θα καταλήξουν σε κλάδους
που είναι ήδη εδώ όπως ο τουρισµός, ο κατασκευαστικός το-
µέας, οι χρηµατοµεσιτικές φούσκες και οι ιδιώτες, κρατικοδίαιτοι
ιδιώτες, που επί χρόνια αποµυζούν από τα σπλάχνα του ελληνι-
κού δηµοσίου. 

Τίποτα για την εργασία, τίποτα για τους µικροµεσαίους και κυ-
ρίως τίποτα για την παραγωγική πράσινη ανασυγκρότηση της
χώρας µας!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θερµή παράκληση για τήρηση του χρόνου. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε

ένα σηµείο καµπής για την ελληνική οικονοµία. Την τελευταία δε-
καετία βιώσαµε δύσκολες καταστάσεις µε επιστέγασµα τη διετή
υγειονοµική κρίση. Όµως, για πρώτη φορά µετά από περισσό-
τερο από δέκα χρόνια βρήκαµε νοµίζω την άκρη του νήµατος.
Όλα τα δεδοµένα συγκλίνουν στο ότι είµαστε στην αρχή µιας
νέας ευοίωνης περιόδου για µια δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη. 

Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
2022-2025 περιλαµβάνει όλα τα δηµοσιονοµικά στοιχεία που συν-
θέτουν τις προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας για την επόµενη
τριετία. Σηµατοδοτεί τη µετάβαση σε µια αναπτυξιακή πορεία µε
πολλές ευκαιρίες που πρέπει να αξιοποιήσουµε στο µέλλον. 

Το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας έθεσε από την αρχή
ήδη προεκλογικά σαν στόχο την προσέλκυση και διευκόλυνση
επενδύσεων Ξεπερνάµε την παρωχηµένη νοοτροπία ότι το κρά-
τος πρέπει να χρηµατοδοτεί την οικονοµία και κάνουµε την ανα-
γκαία µετάβαση σε µια οικονοµία φιλική προς ιδιωτικές επεν-
δύσεις και κεφάλαια.

Μόνο µε αυτόν τον τρόπο θα καταστούν υγιή τα δηµοσιονο-
µικά µεγέθη µακροπρόθεσµα, µε ναυαρχίδα την τεράστια επέν-
δυση στο Ελληνικό που βελτιώνει την όψη της Αττικής, που
δηµιουργεί χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και κυρίως αλλάζει τον
τρόπο που αντιµετωπίζουµε τις µεγάλες επενδύσεις στην Ελ-
λάδα. Με αυτή τη µεγάλη προσπάθεια να έχει ήδη ξεκινήσει ορα-
µατιζόµαστε ένα πιο αισιόδοξο και αναπτυξιακό µέλλον για τη
χώρα µας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο κάθε άλλο παρά ένα κενό σχέδιο
είναι, όπως ακούστηκε από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Η τεράστια αλλαγή που συζητάµε δεν είναι έωλη ούτε
στηρίζεται σε υπερεκτιµήσεις της Κυβέρνησης. Είναι απτή, είναι
αληθινή και είναι αποτέλεσµα τριών κυρίως παραγόντων, πρώ-
τον, της τεράστιας προσπάθειας για στήριξη των επιχειρήσεων
και των εργαζοµένων την περίοδο της πανδηµίας που διανύουµε,
µε στόχο να µην χαθούν θέσεις εργασίας και να µην κλείσουν
επιχειρήσεις, δεύτερον, των ευρωπαϊκών κεφαλαίων µέσω του
Ταµείου Ανάπτυξης και του ΕΣΠΑ ύψους 51 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και τρίτον, της θεαµατικής αύξησης των εξαγωγών που
αναµένουµε τις επόµενες χρονιές.

Οι αριθµοί που προβλέπονται -όχι από µας- µιλούν από µόνοι
τους. Άµεσα τη χρονιά την οποία διανύουµε και µέχρι το 2022

βλέπουµε τα πρώτα σηµάδια ανάκαµψης. Το 2021 αναµένεται ο
ρυθµός ανάπτυξης να φτάσει το 3,6% και το 2022 να εκτιναχθεί
στο 6,2%. Και να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι αυτό είναι ένα µετριο-
παθές σενάριο, υπό την έννοια ότι σε διεθνές επίπεδο έχουν γίνει
ακόµα πιο αισιόδοξες προβλέψεις για τους επερχόµενους ρυθ-
µούς ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας.

Οι επενδύσεις παραµένουν στο επίκεντρο, αυξάνονται κατά
7% τη χρονιά που διανύουµε, ενώ προβλέπεται έκρηξη της επεν-
δυτικής δραστηριότητας το 2022 κατά 30,3% και συνεχίζεται η
δυναµική των επενδύσεων στη χώρα µας όλες τις χρονιές έως
το 2025.

Ως συνέπεια της επενδυτικής δραστηριότητος έρχεται και η
µεγάλη αύξηση των εσόδων από τις ιδιωτικοποιήσεις. Υπολογί-
ζεται ότι συνολικά περισσότερα από 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
θα εισρεύσουν στα δηµόσια ταµεία µέχρι το 2025.

Οι εξαγωγές προβλέπεται να αυξηθούν κατά 13,7% το 2022
και συνεχίζουν να αυξάνονται µέχρι το 2025 µε ρυθµό 6% ετη-
σίως.

Επιπλέον ανάπτυξη αναµένεται χάρη στην αύξηση της ιδιωτι-
κής κατανάλωσης ως απόρροια της εµπιστοσύνης των πολιτών.
Ήδη τη χρονιά που διανύουµε η αύξηση αναµένεται να είναι της
τάξης του 2,6% και συνεχίζει να αυξάνει σταθερά µέχρι το 2025.

Συνολικά, µέχρι το 2022 το ελληνικό ΑΕΠ θα µεγεθυνθεί πε-
ρισσότερο από την παγκόσµια οικονοµία και πιο πολύ σε σύγ-
κριση µε τις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η
Ελλάδα παύει από το 2022 να βρίσκεται υπό καθεστώς ενισχυ-
µένης εποπτείας. Το 2023 είναι ακόµα πιο ελπιδοφόρο µε επι-
στροφή στα πρωτογενή πλεονάσµατα. Το πρωτογενές πλεόνασ-
µα υπολογίζεται το 2025 να φτάσει το 3,7% του ΑΕΠ.

Ταυτόχρονα, αναµένεται µείωση των αρνητικών δεικτών. Το
χρέος της δηµόσιας κυβέρνησης, της γενικής κυβέρνησης, που
βρίσκεται στο 204,8% του ΑΕΠ, θα πέσει στο 189,5% το 2022 και
θα φθάσει το 156,9% το 2025.

Μία από τις αναµενόµενες συνέπειες της θεαµατικής βελτίω-
σης της οικονοµίας είναι και ο περιορισµός της ανεργίας από
16,3% τη φετινή χρονιά στο 11,1% το 2025. Διακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας θα έχουν δηµιουργηθεί µέχρι τότε, ένα
πραγµατικά εκπληκτικό νούµερο που θα αλλάξει δραστικά τις
ζωές πολλών συµπολιτών µας.

Αναµένεται, ταυτόχρονα, σηµαντική µείωση των κόκκινων δα-
νείων η οποία ήδη έχει διαφανεί.

Θα ήταν παράλειψη να µην αναφερθώ επιγραµµατικά στις βα-
σικές ενέργειες της Κυβέρνησης αυτό τον ενάµιση χρόνο της
πανδηµίας: Αποζηµίωση ειδικού σκοπού για εργαζόµενους, ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους και µικρές επι-
χειρήσεις, επτά κύκλοι επιστρεπτέας προκαταβολής ύψους 8,2
δισεκατοµµυρίων ευρώ για εξακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις και
ελεύθερους επαγγελµατίες, «ΓΕΦΥΡΑ Ι» για επιδότηση δανείων
κύριας κατοικίας και «ΓΕΦΥΡΑ ΙΙ» για επιδότηση επιχειρηµατικών
δανείων, αναστολή πληρωµών φορολογικών και ασφαλιστικών
υποχρεώσεων συνολικού κόστους 300 εκατοµµυρίων ευρώ για
το 2021, επιδότηση κεφαλαίου κίνησης για τις επιχειρήσεις στον
κλάδο της εστίασης και του τουρισµού, µείωση για το 2021 της
προκαταβολής φόρου από το 100% στο 70%, αναστολή της ει-
δικής εισφοράς αλληλεγγύης για τον ιδιωτικό τοµέα για το 2021
και το 2022 και βέβαια, όλα αυτά ταυτόχρονα µε την προσπάθεια
αναχαίτισης της πανδηµίας µε ένα πολύ επιτυχηµένο κατά γενική
οµολογία εµβολιαστικό πρόγραµµα, άψογο και άρτιο στην οργά-
νωσή του.

Η συµπίεση των οικονοµικών µεγεθών της τελευταίας δεκαε-
τίας σε συνδυασµό µε την υγειονοµική απειλή, ταλάνισαν την ελ-
ληνική οικογένεια και την κοινωνία, µας δίδαξαν πολλά, να
θέτουµε καλύτερα τις προτεραιότητές µας, να εκτιµάµε απλές
καθηµερινές στιγµές και κυρίως µας προετοίµασαν να αξιοποι-
ήσουµε όπως πρέπει την επερχόµενη έκρηξη των µεγεθών της
εθνικής οικονοµίας.

Τώρα, µε µεγαλύτερη σύνεση και πιο έµπειροι από ποτέ µπο-
ρούµε να υποδεχτούµε την τεράστια ευκαιρία που µας δίνεται
να χτίσουµε όλοι µαζί την Ελλάδα του µέλλοντος για τις νέες γε-
νιές, χωρίς τις υπερβολές του παρελθόντος αλλά µε σοβαρότητα
και σοβαρό σχεδιασµό.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λιούπη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λοβέρδος Ανδρέας από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση πρέπει

να είναι πάντα στην Αίθουσα. Καταλαβαίνουµε ότι είναι θέµατα
και προσωπικών αναγκών πολλές φορές, αλλά επειδή θα µιλή-
σουµε για οικονοµικά θέµατα, θα τον ήθελα εδώ τον Υπουργό.

Ξεκινώ, όµως, µε ένα θέµα εκτός σχεδίου νόµου, συνεπώς δεν
πειράζει που δεν είναι.

Κυρίες, κύριοι, θέλω να θυµίσω σε όσους δεν θυµούνται καλά
ότι οι εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015 έγιναν µε τον θόρυβο
γύρω στις 15 µε 16 Σεπτεµβρίου –αν θυµάµαι καλά- που δηµι-
ουργήθηκε από τις λεγόµενες «διώξεις κατά Παπασταύρου» και
τα χτυπήµατα κατά Σαµαρά που ήταν ο Πρωθυπουργός στην κυ-
βέρνηση στην οποία συµµετείχα και εγώ πριν από λίγους µήνες.
Τον κ. Παπασταύρου τον ήξερα ως δικηγόρο και ως συντονιστή
του έργου µας σε σχέση µε την εφαρµογή των µνηµονίων και τί-
ποτα περισσότερο. Δεν τον ήξερα περισσότερο. Και φυσικά,
όταν άκουσα εκείνες τις ειδήσεις, είχα και εγώ αιφνιδιαστεί.

Μετά από έξι χρόνια, έχοντας, βεβαίως και την εµπειρία των
προανακριτικών επιτροπών για τον κ. Παπαγγελόπουλο και τα
όσα έλεγα εδώ στη Βουλή αγορεύοντας –είχα µάθει πια την υπό-
θεση- ήξερα ότι αυτή η ιστορία θα καταλήξει µε βούλευµα στο
αρχείο γιατί µεσολάβησε άπρακτη η προθεσµία προσφυγής-προ-
σβολής των βουλευµάτων, όπου ο άνθρωπος κηρυσσόταν πανη-
γυρικά αθώος. Αυτό έλλειπε, αυτό έγινε χθες.

Το αναφέρω, κυρίες και κύριοι, γιατί αυτά τα πράγµατα τα
οποία στοίχισαν τη θλίψη και τον κατατρεγµό για το 10% της
ζωής του συγκεκριµένου ανθρώπου -το 10% του χρόνου της
ζωής του συγκεκριµένου ανθρώπου!- δεν πρέπει να επαναλη-
φθούν στην Ελλάδα και όλοι αυτοί οι οποίοι τα οργάνωναν για
να προσφέρουν υπηρεσίες πρέπει να εξαφανιστούν από το πο-
λιτικό πρόσωπο της πατρίδας µας.

Πάµε τώρα στα θέµατα της οικονοµίας. Απασχόλησε όλη την
Αντιπολίτευση, το πρωί άκουγα στην τηλεόραση τον κ. Κατρούγ-
καλο σωστά να σχολιάζει τις δηλώσεις τις προχθεσινές του κ. Γε-
ωργιάδη -ή τις χθεσινές- ότι η Ελλάδα και η οικονοµία µας δεν
αντέχουν ακόµη ένα lockdown, ακόµη ένα κλείσιµο της αγοράς.
Ακόµα και τα τοπικά κλεισίµατα της αγοράς οπωσδήποτε είναι
πάρα πολύ αρνητικά. Ωστόσο, όταν ένας Υπουργός που συµµε-
τέχει στο οικονοµικό επιτελείο το λέει αυτό, στέλνει και ένα µή-
νυµα στις διεθνείς αγορές.

Μπορεί ο κ. Γεωργιάδης να µιλάει για την Ελλάδα και για να
παραδειγµατίσει τους αρνητές, αλλά το µήνυµα για την εθνική
οικονοµία είναι διεθνές. Αφορά την Κυβέρνηση αυτό το µήνυµα;
Αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών ότι είµαστε στο έλεος των
επόµενων lockdown ή όχι; Διότι αν είναι µια φραστική υπερβολή,
πάει καλά. Έχει και µια ουσία να κλονίσει τους ντε και καλά αρ-
νητές. Όµως, αν είναι µια εκτίµηση του οικονοµικού επιτελείου
της Κυβέρνησης, πάρα πολύ κακώς υπάρχει και πάρα πολύ
κακώς λέγεται. 

Είναι εδώ τώρα ο κ. Σταϊκούρας, ο οποίος θα θυµάται µια δική
του δήλωση σε µια παλαιότερη συζήτησή µας ότι η ελληνική οι-
κονοµία δεν απειλείται. Και έγινε όχι επειδή είναι ανεπίγνωτος
των προβληµάτων που έχει η ελληνική οικονοµία, αλλά γιατί είναι
υποχρεωµένος να στέλνει θετικό διεθνές µήνυµα. Θα θέλαµε,
λοιπόν, να µας σχολιάσει αυτό το λεχθέν από τον κ. Γεωργιάδη.
Πράγµατι είµαστε στο έλεος του επόµενου lockdown ή όχι; Ή
αντέχουµε; 

Πάντως, αν η Κυβέρνηση φοβάται τόσο πολύ αυτό το επόµενο
lockdown, τότε θα πρέπει να λάβει την απόφαση για τον υποχρε-
ωτικό εµβολιασµό τουλάχιστον τριών κατηγοριών εργαζοµένων:
των εργαζόµενων στον τοµέα της υγείας, των εργαζόµενων εκ-
παιδευτικών και των εργαζόµενων στα τουριστικά επαγγέλµατα
και ειδικά στην εστίαση. Διότι δεν µπορείς να λες µένω στην
εστίαση και καθορίζω ποιοι είναι οι όροι µε τους οποίους µπορεί
να µπει ένας πελάτης σε έναν κλειστό χώρο εστιατορίου και να

µην έχεις αποφασίσει την υποχρεωτική προστασία του από τον
µη εµβολιασµένο σερβιτόρο ή εργαζόµενο στις υπηρεσίες της
εστίασης. Αυτή η αντίφαση είναι φοβερή και η ατολµία της Κυ-
βέρνησης παροιµιώδης. Περνάνε οι µήνες και πλησιάζουµε προς
τον Σεπτέµβριο. Επί τη ευκαιρία, καλό µήνα!

Όσον αφορά στο Μεσοπρόθεσµο τώρα, όλοι κάνουµε εκτιµή-
σεις για την πορεία της οικονοµίας τα επόµενα χρόνια, τουλάχι-
στον µέχρι το 2023. Και όταν κάνεις ένα Μεσοπρόθεσµο µέχρι
το 2023, το µυαλό σου πηγαίνει και αµέσως µετά. Να θυµίσω τις
ανόητες υπερβολές στην Αίθουσα αυτή από την πλευρά κάποιων
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για ύφεση 15% το 2020, για ύφεση
άνω του 10% το 2020 και τελικά για το γεγονός ότι η οικονοµία
έκλεισε µε ύφεση 8,2%. Ωστόσο, επειδή υπήρξε αυτή η ύφεση -
και το 8,2% µεγάλο είναι!-, χρησιµοποιώ τους αριθµούς για να
τονίσω πως πρέπει να αποφεύγονται οι υπερβολές, όταν ο λαός
απαιτεί από τους πολιτικούς µετριοπάθεια, σοβαρότητα και λο-
γική. Θέλω, λοιπόν, να πω ότι όσον αφορά και τις προβλέψεις για
ανάπτυξη για το τρέχον έτος και για το επόµενο, πρέπει να
έχουµε κι εµείς στο µυαλό µας όταν τις σχολιάζουµε από πού ξε-
κινάµε. Μπορεί οι αριθµοί να φαίνονται πολύ αισιόδοξοι, αλλά
συγκρίνονται µε αυτούς του 2020 που οι ρυθµοί της οικονοµίας
ήταν υφεσιακοί και µάλιστα σε µεγάλο βαθµό.

Συνεπώς ένα 6% που προβλέπει ο άλλος για το 2022 –αυτά
είναι µέσα στο Μεσοπρόθεσµο- δεν πρέπει να νοείται ως µια
προσδοκία, ωσάν να µη µεσολάβησε η πανδηµία και το 2020.
Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ σοβαροί. Μακάρι αυτή η πρό-
βλεψη να είναι σωστή, αν και η πρόβλεψη του προϋπολογισµού
για το 2021 δεν βγαίνει σωστή, κατά τα λεγόµενά σας σήµερα.
Άρα, υπάρχει µια αστοχία της τάξης του 1 συν κάτι τοις εκατό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν τούτοις, ο Έλληνας πολίτης, η Ελληνίδα πολίτης που µας
ακούει θα πρέπει να ξέρει ότι κάθε αισιόδοξη πρόβλεψη σήµερα
για το 2021, για το 2022 και για το 2023 γίνεται µε βάση το αρ-
νητικό δεδοµένο του έτους 2020. Συνεπώς πρέπει να είµαστε
πάρα πολύ σοβαροί και µετρηµένοι και πρέπει κάποια στιγµή η
Κυβέρνηση να αρχίσει να συζητάει και να µας λέει ότι το 2023
δεν µπορεί ξαφνικά να καταστεί έτος επιστροφής στα θηριώδη
πρωτογενή πλεονάσµατα. 

Το ερώτηµά µας είναι, πρώτον, αν θα υπάρξει σταδιακή ή
άµεση χαλάρωση, σταδιακή ή άµεση επάνοδος στη δηµοσιονο-
µική πειθαρχία. Διότι η λογική λέει ότι το πρώτο εξάµηνο του
2023 πρέπει να εµπεριέχει και µία σταδιακή προσαρµογή. Επί-
σης, τα πρωτογενή πλεονάσµατα θα είναι αυτά που είχαν απο-
φασιστεί πριν την πανδηµία; 

Εµείς, λοιπόν, ως Ελληνικό Σοσιαλιστικό Κόµµα, ως ΠΑΣΟΚ,
αλλά και ως ενεργό µέλος -και όχι µε τα ηµίµετρα του ΣΥΡΙΖΑ
που ο Πρόεδρός του συµµετέχει ως παρατηρητής στο Ευρω-
παϊκό Σοσιαλιστικό Κόµµα και η Κοινοβουλευτική του Οµάδα στο
Ευρωκοινοβούλιο συµµετέχει στη «GUE», δηλαδή σε ένα κοµµάτι
των κοµµάτων της Αριστεράς- µε τη συνέπεια που έχουµε και µε
το κόµµα στο οποίο ανήκουµε στην Ευρώπη θα παλέψουµε να
µην επανέλθουµε στα θηριώδη πρωτογενή πλεονάσµατα που
υπήρχαν πριν την πανδηµία. 

Η Κυβέρνηση, όµως, εν τω µεταξύ -και µε αυτό κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- πρέπει να φροντίσει να ευστοχεί στα µέτρα που φέρνει
για την επιτάχυνση της ανάπτυξης, διότι τόσο η νοµοθεσία που
ψηφίσαµε την περασµένη εβδοµάδα περί κατάργησης των γρα-
φειοκρατικών διαδικασιών αδειοδότησης των επιχειρήσεων είναι
και περιορισµένης εµβέλειας, αλλά και άστοχη, όπως µου δό-
θηκε η ευκαιρία να αποδείξω στην οµιλία µου την περασµένη
εβδοµάδα, αλλά και η νοµοθεσία του Υπουργείου Μεταφορών
για την επιτάχυνση κατά βάση των διαδικασιών υπογραφής δη-
µοσίων συµβάσεων είναι και αυτή µια αντιγραφή του νόµου Σπίρ-
τζη και τίποτα περισσότερο. Και λέω νόµος Σπίρτζη, γιατί ο
νόµος Σπίρτζη υπέστη τετρακόσιες τροποποιήσεις στην πενταε-
τία που παρήλθε και έως το 2019. Ωστόσο, και τα υπόλοιπα µέτ-
ρα που φέρνει δεν είναι µέτρα επιτάχυνσης της ροής του χρή-
µατος στην οικονοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και µε αυτό να κλεί-
σετε, κύριε Λοβέρδο. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά τούτο, είναι πάρα πολύ χρήσιµο
να αφοσιωθεί η Εθνική Αντιπροσωπεία αυτό το χρονικό διάστηµα
του δεύτερου εξαµήνου του τρέχοντος έτους µε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης, αλλά και µε δικές µας παρεµβάσεις σε εκείνες
τις νοµοθετικές ρυθµίσεις οι οποίες θα επιταχύνουν τη ροή των
χρηµάτων του Ταµείου Ανάκαµψης στην ελληνική οικονοµία και
δεν θα την επιβραδύνουν, όπως σήµερα είναι διαρθρωµένο το
ελληνικό δικαιικό σύστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώ-
ρα…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να ζητήσω τον λόγο για
τη δική µου τοποθέτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, έχει έρθει
ο κ. Βαρουφάκης…

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε
Πρόεδρε…(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βαρουφάκη,
ο κύριος Υπουργός ζήτησε τον λόγο για την οµιλία του. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Να ακού-
σετε και εµένα και µετά να µιλήσετε, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση να προτάξουµε τον κ. Βαρουφάκη ως Πρό-
εδρο Κοινοβουλευτικής Οµάδας και ευθύς αµέσως θα πάρετε
τον λόγο εσείς. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησε προηγουµένως τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να σας ενηµερώσω
ότι πέρα από το γεγονός ότι οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες ενη-
µερώνουν για το πότε περίπου θα µιλήσουν οι πολιτικοί Αρχηγοί,
από τη στιγµή που εισέρχονται στην Αίθουσα της Ολοµέλειας σε
συζητήσεις νοµοσχεδίων, τους προτάσσουµε δίνοντάς τους τον
λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Δεν έχω καµµία αντίρρηση, κύριε Πρόεδρε, αρκεί να
µην έχουµε καµµία υπέρβαση της ώρας. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Καµµία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο, λοιπόν,

έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ.
Γιάνης Βαρουφάκης. 

Ορίστε, κύριε Βαρουφάκη, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και είναι

πολύ σηµαντικό το σηµερινό νοµοσχέδιο, θα ξεκινήσω µε κάτι το
οποίο είναι εξίσου σηµαντικό, µε αυτό το οποίο συζητιέται από
τον κόσµο µας σε κάθε άκρη της ελληνικής επικράτειας και
αφορά την εµβολιαστική διαδικασία. Το µεγάλο ζητούµενο, και
εδώ θα συµφωνήσω µε την Κυβέρνηση, είναι να πείσουµε τους
Έλληνες, τις Ελληνίδες, ιδίως τους νέους, να εµβολιαστούν. Για
να το κάνουµε αυτό απαιτείται ένα πράγµα, η πειθώ. Χρειάζεται
να τους πείσουµε µε επιχειρήµατα. 

Θέλω να σχολιάσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα του
Πρωθυπουργού στην τηλεόραση τις προηγούµενες µέρες που
απευθύνθηκε στη νεολαία µε το ειρωνικό υφάκι, στην ίδια νεο-
λαία την οποία ψευδώς κατηγορούσε τους προηγούµενους
µήνες, αυτόν τον ενάµιση χρόνο της καραντίνας, ότι εκείνη µε τα
κορωνοπάρτι στις πλατείες διέδιδε τον ιό, όταν γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά από την παγκόσµια βιβλιογραφία ότι ο ιός δεν µετα-
διδόταν έτσι. Μεταδιδόταν στα µέσα µαζικής µεταφοράς, βασικά
στους χώρους δουλειάς, στα σουπερµάρκετ. 

Ο ίδιος Πρωθυπουργός που τόλµησε να δαιµονοποιήσει τη νε-
ολαία, να στείλει τα ΜΑΤ του κ. Χρυσοχοΐδη στις πλατείες να
τους σπάσουν στο ξύλο, τώρα τους µιλάει µε ένα απαξιωτικό, ει-
ρωνικό ύφος «Τσιµπηθείτε και τσιµπήστε και 150 ευρώ»! Είναι
ένα ύφος το οποίο δεν συνάδει ούτε µε τον στόχο της Κυβέρνη-
σης που είναι να πείσει αυτούς τους ανθρώπους να εµβολια-
στούν ούτε και µε το ήθος και ύφος ενός Πρωθυπουργού.

Ταυτόχρονα είµαστε σε µία περίοδο που από το Υπουργείο

Παιδείας παρατηρούµε δύο διαστάσεις πολιτικής ή έλλειψης πο-
λιτικής. Η µία είναι µία συνεχής νοµοθέτηση πραγµάτων τα οποία
µας πηγαίνουν πίσω, δηλαδή από πανεπιστηµιακές αστυνοµίες
που δεν θα έπρεπε να υπάρχουν έτσι όπως τις προβλέπετε ή από
µέτρα όπως για παράδειγµα ο ελάχιστος βαθµός εισαγωγής που
ουσιαστικά παίρνετε ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της νεολαίας και
τους λέτε «Πηγαίνετε να πληρώσετε τα δίδακτρα στους φίλους
µας τους ιδιώτες κολλεγιάρχες». Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας.
Αυτά λέτε στους νέους και στις νέες µας.

Ταυτόχρονα, η δεύτερη διάσταση –και τώρα µιλώ ως πανεπι-
στηµιακός- είναι η εξής: Δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει εσείς,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι που δεν είστε πανεπιστηµιακοί,
αλλά έχει καταργηθεί η διαδικασία αξιολόγησης της γνώσης των
φοιτητών. Σκεφτείτε το αυτό και ξεχάστε λίγο τις πολιτικές και
κοµµατικές µας αντιπαραθέσεις. Όταν κάνεις εξετάσεις µέσα
από το ΖΟΟΜ, ουσιαστικά καταστρατηγείς τη δυνατότητα του
καθηγητή ή της καθηγήτριας να αξιολογεί τις γνώσεις των φοι-
τητών. Στο «Open University» στη Βρετανία, που είναι οι πρώτοι
διδάξαντες της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, ποτέ δεν θα σκε-
φτόντουσαν να κάνουν εξετάσεις εξ αποστάσεως. Διδασκαλία
ναι, κατάρτιση ναι, εκπαίδευση ναι. Όχι, όµως, εξετάσεις. Ακόµα
και στο «Open University» µαζεύονται δύο εβδοµάδες τον χρόνο
σε έναν χώρο στην περιοχή τους, σε ένα πανεπιστήµιο της πε-
ριοχής και δίνουν γραπτές εξετάσεις, γιατί αλλιώς δεν µπορείς
να αξιολογήσεις τα γραπτά. Είναι πάρα πολύ απλό. Ποιος καθη-
γητής αυτή τη στιγµή µπορεί να γυρίσει και να σας πει ότι ο βαθ-
µός που έβαλε δεν αφορά τις επιδόσεις ενός φροντιστή, ενός
φίλου του φοιτητή ή της φοιτήτριας, ο οποίος έλαβε τα θέµατα
από τον φοιτητή ή τη φοιτήτρια µέσα από ένα e-mail, επέστρεψε
τις απαντήσεις «cut and paste» ή έστω και αντιγραφή και τον
πήρε ο καθηγητής; Θα µου πείτε «Δεν έχουµε εµπιστοσύνη
στους φοιτητές;». Όχι βέβαια, δεν έχουµε. Αλλιώς δεν θα κάναµε
εξετάσεις. Αλλιώς, θα τους ζητούσαµε να αυτοαξιολογηθούν. 

Και η ίδια η κ. Κεραµέως, η πιο ανάξια Υπουργός Παιδείας που
έχει περάσει από αυτή τη Βουλή, από αυτό το κράτος, από αυτήν
την πολιτεία, έρχεται τώρα και υπόσχεται αξιολόγηση. Οι ανάξιοι
δεν έχουν τη δυνατότητα να αξιολογούν. Η κ. Κεραµέως έπρεπε
να είναι σπίτι της και όχι µαζί µε τον κ. Μητσοτάκη να εµπαίζουν
τη νεολαία και ταυτόχρονα να ζητούν και τους νέους να ακού-
σουν την Κυβέρνηση και να εµβολιαστούν. Έτσι υπονοµεύετε την
προσπάθεια που είναι κοινή –και δική σας και δική µας- να πεί-
σουµε τους νέους να εµβολιαστούν.

Θα αναφερθώ τώρα στο ζήτηµα της ηµέρας. Θέλω να σας θυ-
µίσω ότι ο µήνας που έφυγε χθες είχε µία δεκαετή επέτειο. Θυ-
µάστε το Μεσοπρόθεσµο του ΠΑΣΟΚ που πέρασε τον Ιούνιο του
2011, µετά από τον χηµικό πόλεµο εναντίον των αγανακτισµένων,
εναντίον διαδηλωτών απ’ έξω; Ποτέ την ιστορία µας δεν είχαµε
χρησιµοποιήσει εµείς, η πολιτεία, η Αστυνοµία, τέτοιες τεράστιες
ποσότητες χηµικών εναντίον διαδηλωτών, από τα χηµικά που –
όπως γνωρίζετε, φαντάζοµαι και αν δεν το γνωρίζετε, ψάξτε το
να δείτε ότι έτσι είναι- απαγορεύονται στα πεδία των µαχών!

Θα το πω άλλη µία φορά. Τα χηµικά που χρησιµοποίησαν εδώ
τον Ιούνιο του 2011, για να εκκενώσουν την πλατεία Συντάγµα-
τος, για να περάσει το Μεσοπρόθεσµο του ΠΑΣΟΚ, απαγορεύον-
ται στα πεδία των µαχών. Αν τα χρησιµοποιήσουν το Ισραήλ, οι
Ηνωµένες Πολιτείες, το Ιράκ –δεν ξέρω εγώ ποιος- υποτίθεται
ότι εγκαλούνται από το Διεθνές Δίκαιο.

Ποιο είναι το πικρό µάθηµα του Μεσοπρόθεσµου του 2011; Το
πικρό µάθηµα του Μεσοπρόθεσµου του 2011 είναι ότι το «Κάτσε
καλά» στους πτωχευµένους, το «Κάτσε καλά» στον πτωχευµένο
λαό, ακόµα και αν κάτσει καλά ο πτωχευµένος λαός, δεν βοηθάει.
Όταν µπήκαµε στα µνηµόνια το 2009-2010 είχαµε εισόδηµα 237
και χρέος 300. 

Όταν εσείς, κύριε Σταϊκούρα, µας παραδώσατε το Υπουργείο
Οικονοµικών τον Ιανουάριο του 2015, είχε κλείσει το 2014 µε ει-
σόδηµα 177, δηλαδή από τα 237 στα 177, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ και το χρέος είχε πάει από τα 400 στα 320. Αυτή
ήταν η µεγάλη επιτυχία του Μεσοπρόθεσµου του 2011. Τότε, ο
κ. Σαµαράς το έλεγε πάρα πολύ σωστά. Θυµάστε ότι µαζί κάναµε
κριτική στο Μεσοπρόθεσµο του 2011, άσχετο αν µετά µε ένα
νεύµα της κ. Μέρκελ πέρασε κι αυτός µία οβιδιακή µεταµόρ-
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φωση, όπως και ο Τσίπρας τον Ιούλιο του 2015. Ήταν µία οβι-
διακή µεταµόρφωση, για την οποία εγώ δεν θα είχα πρόβληµα,
αν ήταν υπέρ της οικονοµίας µας, υπέρ του λαού µας. Δεν ήταν.

Καθώς µίλησα για τα δέκα χρόνια από τον χηµικό πόλεµο εναν-
τίον των διαδηλωτών για το Μεσοπρόθεσµο του 2011, ας µιλήσω
και για την άλλη επέτειο προ εξαετίας. Διανύουµε την επετειακή
εβδοµάδα του δηµοψηφίσµατος.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το να έχουµε διαφω-
νίες µεταξύ µας για το τι θα έπρεπε να έχει γίνει ή τι έγινε, κ.λπ.,
είναι εύλογο. Εµείς λέµε «Ναι» στις εύλογες διαφωνίες. Μας συν-
τηρούν. Είναι το άλας της γης και της δηµοκρατίας οι έντιµες
διαφωνίες. Οι ένοχες διαστρεβλώσεις, όµως, δεν βοηθούν τον
διάλογο. Και δεν βοηθούν ούτε καν τους διαστρεβλωτές, γιατί
κάποια στιγµή η αλήθεια λάµπει.

Ακόµα κι εδώ πέρα, κάθε φορά που λέω οτιδήποτε, είτε είναι
για την παιδεία, είτε είναι για τη συνεπιµέλεια, για οτιδήποτε, ση-
κώνεται ο κ. Σταϊκούρας ή κάποιος Βουλευτής που θέλει να γίνει
Υπουργός στη θέση του κ. Σταϊκούρα, χαλίφης στη θέση του χα-
λίφη και λέει πάλι το ίδιο παραµύθι για τον Βαρουφάκη που
έκλεισε τις τράπεζες.

Μπορούµε, λοιπόν, να είµαστε λίγο σοβαροί όσον αφορά τα
γεγονότα; Στις 23 Απριλίου του 2015, ο κ. Ντράγκι κοινοποίησε
σε ιδιωτικό νοµικό γραφείο στις Βρυξέλλες την πρόθεσή του να
µας κλείσει τις τράπεζες. Και πού το ξέρω; Μας το λέει ο ίδιος.
Πήρε, µάλιστα, µε χρήµατα των Ευρωπαίων πολιτών µία γνωµά-
τευση για το κατά πόσον είχε το δικαίωµα νοµικά να το κάνει.
Εµείς, δηλαδή εγώ προσωπικά και ο Φάµπιο Ντε Μάσι, ο Γερµα-
νός Ευρωβουλευτής αρχικά και Βουλευτής µετά της Bundestag,
καταθέσαµε ένα απλό ερώτηµα στον κ. Ντράγκι –µιλάω τώρα
αυτή τη στιγµή για την 23η Απριλίου- και είπαµε «Παρακαλούµε,
κύριε Ντράγκι, µπορείτε να µας δώσετε τη γνωµάτευση; Τι σας
είπαν; Είχατε σκοπό –το παραδέχεστε- να κλείσετε τις τράπεζες.
Τι σας είπαν; Ήταν νόµιµο να παγώσετε τον ELA και να κλείσετε
τις τράπεζες;».

Η απάντηση του κ. Ντράγκι είναι εδώ υπογεγραµµένη. Είναι
απάντηση της 17ης Σεπτεµβρίου του 2015 και λέει ουσιαστικά
«Δεν σας το δίνω», το οποίο εγείρει και κάποια ερωτήµατα, γιατί
αν του είχαν πει ότι είναι νόµιµο αυτό που έκανε, γιατί δεν µας
το δίνει; Όµως, δεν µπορούµε να ξέρουµε το περιεχόµενο. Πάν-
τως υπάρχει παραδοχή του κ. Ντράγκι εδώ –και θα το καταθέσω
στα Πρακτικά της Βουλής για το δείτε και εσείς- ότι όντως είχε
πάρει γνωµάτευση από ιδιωτικό γραφείο των Βρυξελλών την 23η

Απριλίου για το αν ήταν νόµιµο να µας κλείσει τις τράπεζες. Το
ότι ο Βαρουφάκης έκλεισε τις τράπεζες ελέγχεται κατ’ ελάχιστον
ως ανακριβές.

Θα σας πω για τη λογική του κ. Ντράγκι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, και θα καταθέσω στα Πρακτικά τρία πράγµατα. Το ένα
είναι µία δεύτερη επιστολή της 16ης Οκτωβρίου του 2017 από τον
Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας κ. Βίτορ Κον-
στάντσιο, έναν εξαιρετικό άνθρωπο παρεµπιπτόντως που τον
ξέρω και προσωπικά, ο οποίος και αυτός εξηγεί γιατί δεν θα µας
δώσουν τα χαρτιά, γιατί δεν θα µας δώσουν τη γνωµάτευση.

Τέλος, θα καταθέσω ένα τρίτο πολύ χοντρό πακέτο που είναι
µία συλλογή χιλιάδων υπογραφών κορυφαίων οικονοµολόγων
της Ευρώπης και πολιτικών από όλα τα κόµµατα, ακόµα και δε-
ξιών κοµµάτων, σοσιαλδηµοκρατικών κοµµάτων και του ΣΥΡΙΖΑ,
που υποστηρίζουν το αίτηµά µας, του κ. Φάµπιο Ντε Μάσι και
εµού, να δούµε –να δείτε κι εσείς- τι ήταν αυτή η γνωµάτευση.
Δεν θέλετε να δείτε τη γνωµάτευση αυτή, τι του είπαν του κ.
Ντράγκι; Καλά έκανε και έκλεισε τις τράπεζες; Δεν σας ενδιαφέ-
ρει;

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 κ. Γιάνης Βαρου-

φάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά δεν ενδιαφέροµαι
στο πλαίσιο της Ολοµέλειας της Βουλής να κάνουµε συζήτηση
για αυτά που έγιναν. Αυτό που µε ενδιαφέρει είναι τι γίνεται εκεί
έξω, στον κόσµο µας, στον δικό µας κόσµο, στον δικό σας κόσµο,
στον ελληνικό λαό. Μετά τη συνθηκολόγηση του κ. Τσίπρα και

όσων έχουν µείνει στον ΣΥΡΙΖΑ από τότε –πολύ λίγοι σε σχέση
µε αυτούς που ήµασταν- η λογική ήταν να αποδεχτούµε το «Κάτ-
σε καλά».

Ε, κάτσατε καλά, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, όπως κάθεστε
και εσείς καλά σήµερα. Και τι πετύχατε; Να δούµε τη χρονοσειρά
της χρεοδουλοπαροικίας; Πάµε στο ΑΕΠ. Το 2009 ήταν 237,
όπως είπαν προηγουµένως. Εσείς µου παραδώσατε 177 το 2014,
σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ. Το 2019, όταν βγήκατε εσείς Κυβέρ-
νηση, ήταν 183. Είχε πάει από τα 237 στα 177 και λίγο πάνω από
τα 183. Σήµερα είναι στα 166. Το χρέος στο µεταξύ πήγε από τα
300 στα 320 δισεκατοµµύρια το 2014, στα 330 το 2019, στα 370
σήµερα. 

Με άλλα λόγια, η χρεοδουλοπαροικία βαθαίνει. Αν υπήρχε
ένας λόγος να είµαστε πτωχευµένοι το 2010, υπάρχουν δέκα σή-
µερα. Και µην µου λέτε για τα αρνητικά επιτόκια. Αυτά δεν αφο-
ρούν εσάς. Εσείς οι ίδιοι, το δικό σας Υπουργείο, κύριε Υπουργέ,
παραδέχεται ότι ένα µικρό κοµµάτι µόνο είναι στις αγορές και
διατιµάται µε αυτά τα επιτόκια, το µεγαλύτερο είναι στην τρόϊκα.
Και εκεί είναι θετικότατο το επιτόκιο. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Παρακαλώ λίγο πιο δυνατά τον
ήχο. Δεν ακούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να ανέ-
βει η ένταση των µικροφώνων. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Εµένα
δεν ακούτε; 

Συνήθως µε κατηγορείτε ότι µιλάω πολύ δυνατά και λέω πολλά
περισσότερα από αυτά που έπρεπε να πω. Αλλά, χαίροµαι πάρα
πολύ, κύριε δήµαρχε. 

Κύριε ναύαρχε ή κύριε δήµαρχε; Εγώ προτιµώ το «δήµαρχε»,
έτσι σας γνωρίζω. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ό,τι θέλετε.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Καλώς. 
Ας έρθω στην ουσία. Η ουσία είναι η εξής. Εµείς λέγαµε από

την 20η Μαρτίου εδώ µέσα -ψάξτε να βρείτε τα Πρακτικά της
Βουλής- ότι η πανδηµία αυτή θα βαθύνει τη χρεοδουλοπαροικία
και ότι εάν δεν πετύχετε µέσα από ένα ευρωοµόλογο τη µετα-
φορά βαρών δηµόσιου χρέους από τους ισχνούς «ώµους» του
Υπουργείου Οικονοµικών της Ελλάδας, της Ιταλίας, της Ισπανίας
στους «ώµους» της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα σας επιβάλουν νέο
πακέτο λιτότητας και νέα «χρηµατοδότηση» -σε εισαγωγικά- ανα-
κύληση του χρέους. Σήµερα έρχεστε να µας επιβεβαιώσετε απο-
λύτως. Αυτό που κάνετε σήµερα είναι αυτό που είχαµε προ-
βλέψει τον Μάρτιο του 2020. 

Μια και σας έχω εδώ, κύριε Σταϊκούρα, θέλω να σας πάω πίσω
στην 8η Απριλίου του 2020. Ήσασταν εσείς εκεί, ήµουν εγώ εδώ
και σας είχα πει ότι θα σας ενισχύσουµε ως κόµµα αν πάτε στο
Eurogroup –είχατε Eurogroup εκείνη τη µέρα µετά τη συνε-
δρίαση- και απειλήσετε µε βέτο εάν δεν γίνει αυτός ο εξευρω-
παϊσµός, η µεταφορά των βαρών από τους ισχνούς «ώµους» των
Υπουργείων Οικονοµικών στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά
την αύξηση του χρέους λόγω της πανδηµίας, που ήταν απαραί-
τητη. Και είχατε σηκωθεί και είχατε πει ότι «εγώ δεν θα γίνω Βα-
ρουφάκης, εγώ θα πάω συναινετικά, δεν πρόκειται να πάω σαν
το κακό παιδί που λέει “όχι”». Και σας είχα πει: «Μόλις απωλέ-
σατε την ευκαιρία της διαπραγµάτευσης». Γιατί όταν πηγαίνετε
πριν το Eurogroup και έχετε εξαγγείλει από πριν ότι δεν θα βά-
λετε βέτο, καλύτερα να µην πάτε, καλύτερα να διαβάστε το com-
municate του Eurogroup µετά. Δεν έχει καµµία απολύτως
σηµασία τι θα πείτε. Όχι προσωπικά. Όµως, η µόνη δύναµη που
έχει ο Υπουργός Οικονοµικών µιας πτωχευµένης χώρας, µιας
ισχνής χώρας, σ’ αυτό το γίγνεσθαι του Eurogroup είναι η πιθα-
νότητα να βάλει βέτο. Όπως το έχει ασκήσει και ο Ολλανδός,
που είναι βέβαια πιο δυνατός, αλλά και ο Ούγγρος, διάφοροι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση όταν κέρδισαν κάτι µε το βέτο. Όπως ο
Ανδρέας Παπανδρέου το 1983, αλλιώς δεν θα υπήρχαν ΕΣΠΑ
σήµερα. 

Δεν λέω να το χρησιµοποιείτε το βέτο Δευτέρα, Τετάρτη και
Παρασκευή, αλλά αυτό το έγκληµα που κάνατε, κύριε Σταϊκούρα
–σας το είχα πει και τότε- είναι ότι απεµπολήσατε το βέτο πριν
πάτε µέσα. Δέσατε τα χέρια σας και τα δύο µε µια αλυσίδα και
σας είχα πει ότι «θα φέρετε πέµπτο µνηµόνιο», το οποίο κάνετε
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σήµερα.
Θα µου πείτε: «Ποιο µνηµόνιο; Τι είναι αυτά; Ο κ. Τσίπρας λέει

ότι το κατήργησε». Μπορούµε να είµαστε σοβαροί; Αν, δηλαδή,
το τρίτο µνηµόνιο ο κ. Τσίπρας το είχε ονοµάσει «Το σύµφωνο
µε την Ευρώπη για την ανάκαµψη του έθνους», δεν θα ήταν µνη-
µόνιο; Μνηµόνιο είναι. 

Τι είναι µνηµόνιο; Επιτρέψτε µου έναν ορισµό, γιατί έχει σηµα-
σία να συνεννοούµαστε και νοµίζω ότι µπορούµε να συνεννοη-
θούµε στο τι σηµαίνει «µνηµόνιο». Το «µνηµόνιο» είναι για µια
χώρα σαν την Ελλάδα που δεν µπορεί να εξυπηρετήσει το χρέος
της. Απόδειξη είναι ότι είµαστε στον ESM. Αν µπορούσαµε, δεν
θα ήµασταν στον ESM. Δεν θα µπορούσατε εσείς εν µέσω παν-
δηµίας να χρηµατοδοτήσετε τα ελλείµµατα, που καλά κάνετε και
χρηµατοδοτείτε, αν δεν υπήρχε η χρηµατοδοτική διευθέτηση
ενός κράτους που δεν µπορεί να κάνει αυτό που κάνει η Γερµα-
νία ή ακόµη και η Γαλλία, να στέκεται όρθιο στα πόδια του. Αυτή
η ανακύκλωση από την τρόικα του χρέους µας είναι το ένα προ-
απαιτούµενο για να µιλάµε για µνηµόνιο. Δεν φτάνει. Υπάρχει και
το δεύτερο, η λιτότητα. 

Σας είχα πει ότι δεδοµένου ότι δεν γίνεται αναδιάρθρωση του
χρέους, ότι δεν δηµιουργείται ένα πραγµατικό ευρωοµόλογο για
να µεταφερθεί ένα κοµµάτι χρέους από τους «ώµους» του κρά-
τους µας ή της Ιταλίας, της Ισπανίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
για να προσποιείστε ότι αποπληρώνετε το χρέος θα πρέπει να
βάλετε στο Μεσοπρόθεσµό σας εξοντωτικά, «µατωµένα», όπως
λέει το ΚΚΕ, πλεονάσµατα. 

Εσείς όταν είχατε εκλεγεί –το θυµάµαι, το είχα συζητήσει και
µε σας και µε τον κ. Μητσοτάκη, το λέγατε και προεκλογικά- εί-
χατε θεωρήσει σωστά ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δεσµεύσει τη χώρα µέχρι
το 2060 σε ένα πρωτογενές πλεόνασµα που δεν είναι βιώσιµο.
Το 2,2%, αν θυµάστε. Από το 2024-2025 µέχρι το 2060. Εσείς το
λέγατε και λέγατε ότι θα πάτε να διαπραγµατευτείτε για να µει-
ωθεί κάτω από το 2,2% το διαχρονικό ελάχιστο πρωτογενές πλε-
όνασµα, να πέσει κάτω από 2,2%. 

Βέβαια, όταν αποδέχεσαι την αύξηση του χρέους λόγω του γε-
γονότος ότι «πουλήσατε» εκείνη την αποφράδα µέρα, την 8η

Απριλίου, το ευρωοµόλογο, λέγοντας ότι «εγώ δεν βάζω βέτο
στο «nein» της κ. Μέρκελ» -ή του κ. Σουλτς τότε- το οποίο ευ-
ρωοµόλογο υποτίθεται ότι το υποστήριζε ο Πρωθυπουργός, ου-
σιαστικά ποια είναι η µόνη σας εναλλακτική; Αυτό που κάνετε
σήµερα: Πάµε το πρωτογενές πλεόνασµα –µιλάµε για γύρω στα
16 δισεκατοµµύρια πρωτογενές πλεόνασµα µέχρι το 2025, από
τα δικά σας νούµερα το βγάζω αυτό- στο 3,7%. Από το 2,2%, που
ήταν επονείδιστο, αισχρό, σύµφωνα µε εσάς, µέχρι το 2060 µας
λέτε 3,7% για το 2025. Να δούµε τι θα πείτε για το 2026, γιατί
είναι Μεσοπρόθεσµο αυτό. Το µακροπρόθεσµο θα έρθει µαζί µε
τη νέα χρηµατοδοτική παρέµβαση, η οποία θα έρθει, κύριε Σταϊ-
κούρα. 

Παρακαλώ πάρα πολύ κάντε τη χάρη στον εαυτό σας και στην
υστεροφηµία σας να το παραδεχτείτε. Φέτος η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα στο πλαίσιο του PEPP, του Προγράµµατος Αγο-
ράς Οµολόγων για την πανδηµία συγκεκριµένα, όχι γενικά της
ποσοτικής χαλάρωσης, αγόρασε 20 και κάτι δισεκατοµµύρια στη
δευτερογενή αγορά. Μένουν γύρω στα 13, 14, 15, κάπου εκεί να
αγοράσει µέχρι τον Μάρτιο του 2022. Μετά τελειώνει. Και εσείς
ο ίδιος λέτε ότι θα έχουµε πιστοληπτική αναβάθµιση για µετά το
2022-2023. Και τι θα γίνει από τον Ιανουάριο όταν θα πάψει η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να κρατάει τα χαµηλά επιτόκια τόσο
χαµηλά; Εκτός αν έχετε κάποια µυστική συµφωνία µε την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα που δεν την ξέρουµε εµείς. Αν την
έχετε, παρακαλώ να µας την καταθέσετε, να ξέρουµε και εµείς
τι είναι η συµφωνία και τι τους δώσατε. Γιατί αυτοί, ξέρετε, δεν
δίνουν ποτέ τίποτα, αν δεν βγάλουν και από τη «µύγα ξύγκι», από
την «πέτρα αίµα». 

Θα µου πείτε, βέβαια, ότι «το Ταµείο Ανάκαµψης έρχεται».
Εσείς οι ίδιοι µας λέτε ότι µέχρι το 2025 θα έρθουν 14-15 δισε-
κατοµµύρια. Εσείς το λέτε. Ενισχύσεις, τα δάνεια δεν µετράνε.
Έτσι; Οι ενισχύσεις µετράνε. Θα έρθουν, λοιπόν, 14-15 δισεκα-
τοµµύρια. Έχετε ένα πρωτογενές πλεόνασµα µέχρι το 2025 την
ίδια εποχή 16 δισεκατοµµύρια. Φέτος θα πρέπει να αποπληρώ-
σετε µόνο 11,5 δισεκατοµµύρια. Του χρόνου θα πρέπει να απο-

πληρώσετε γύρω στα 9,5 δισεκατοµµύρια. 
Είναι ξεκάθαρο ότι µακροοικονοµικά αν το δεις το Ταµείο Ανά-

καµψης είναι ασήµαντο. Βέβαια, για την παρέα σας είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, «θα φάνε µε χρυσά κουτάλια». Αλλά, όσον αφο-
ρά τη µακροοικονοµία της Ελλάδας είναι µακροοικονοµικά ασή-
µαντο. Δεν θα σας βοηθήσει να λύσετε το πρόβληµα του προ-
ϋπολογισµού σας. 

Θέλετε κι άλλη µία απόδειξη; Γιατί το καλό είναι ότι τουλάχι-
στον µε τα νούµερα, ακόµα και τα δικά σας που αποδεικνύονται
ιδιαίτερα υπέρµετρα αισιόδοξα µε την πορεία -αυτό συµβαίνει
σε όλες τις κοινωνίες- το λέτε. Λέτε ότι οι φόροι µεταξύ του 2019
και του 2025 θα αυξηθούν 16%. 16% θα αυξήσετε τη φορολογία,
το συνολικό ποσό των φόρων που θα βγάλει το κράτος. Τα δικά
σας στοιχεία είναι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Φορολο-
γικά έσοδα. Έχει διαφορά.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Οι φόροι
έσοδα είναι. 

Έξοδα είναι οι φόροι; Οι φόροι είναι αυτοί, κύριε Σταϊκούρα.
Δεν είπα για φορολογικούς συντελεστές. Ξέρω πολύ καλά τη δια-
φορά µεταξύ συντελεστή και ποσού. Δεν θα µου κάνετε µάθηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Το ποσό των φόρων, των φορολογικών εσόδων, που είναι ένα

και το αυτό, θα ανέβει 16%. Ταυτόχρονα, οι δαπάνες από φέτος
µέχρι το 2025 θα µειωθούν 9%. Αυτό τι σηµαίνει; Επιβεβαίωση
αυτού που λέµε. Φέρνετε σήµερα λιτότητα και το δηλώνετε και
οι ίδιοι µέσα από τα χαρτιά. 

Να σας πω και κάτι άλλο, κύριε Σταϊκούρα; Για σκεφτείτε το
λίγο αυτό. Το πρωτογενές πλεόνασµα του 3,7% -Εσείς το ξέρετε,
αλλά δεν το λέτε στον κόσµο τον δικό σας, της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Εµείς το λέµε στον δικό µας κόσµο- είναι το ίδιο µε πρωτο-
γενές έλλειµµα του ιδιωτικού τοµέα. Το δηµόσιο πλεόνασµα
ισούται µε το ιδιωτικό έλλειµµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Θα βάλετε το µακρύ χέρι σας, της ΑΑΔΕ, που δεν σας ανήκει

κιόλας και κάνει ό,τι θέλει, στις τσέπες των δικών σας οπαδών,
των δικών µας ανθρώπων, των ανθρώπων που αντιπαθούν όλους
εµάς, τα πολιτικά κόµµατα, και θα τους αποσπάσετε το 3,7%. 

Κλείνω για να µιλήσει και ο κύριος Υπουργός. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το Μεσο-

πρόθεσµο του 2011 και τον χηµικό πόλεµο εκείνο ήρθαµε στο
2021. Από το πρώτο µνηµόνιο του Μαΐου του 2010 ερχόµαστε σ’
αυτό που εµείς ονοµάζουµε «πέµπτο µνηµόνιο» για τους λόγους
που σας ανέφερα. 

Δεν δουλεύουν τα µνηµόνια. Η ιδέα που είχε ο κ. Παπανδρέου
µε τον κ. Παπακωνσταντίνου. Ο κ. Παπακωνσταντίνου πρώτος
και έπεισε τον κ. Παπανδρέου, µε την οποία διαφωνούσε ο κ. Σα-
µαράς που µετά πείστηκε για να γίνει Πρωθυπουργός και να ξε-
χάσει ότι διαφωνούσε. Μετά πήγαµε εµείς µε τον κ. Τσίπρα να
εναντιωθούµε. Μετά πείστηκε για κάποιο λόγο ότι έπρεπε να συν-
θηκολογήσει σε αυτή τη διαδικασία. Αυτή η διαδικασία µειώνει
συνεχώς τη δυνατότητα του ελληνικού λαού να είναι βιώσιµος
ως λαός, ως έθνος, ως κράτος, ως οικονοµία. Αυτή η αβάσταχτη
συνέπεια της ανεύθυνης υπακοής µετατρέπεται από την πανδη-
µία σε µια εµβάθυνση της χρεοδουλοπαροικίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κύκλοι των κυβερνώντων
έχουν πολλά να κερδίσουν. Το είπα και την περασµένη εβδο-
µάδα. Εγώ υπολογίζω ότι ένα 5% του ελληνικού λαού -οι πιο
πλούσιοι- κέρδισαν από τα µνηµόνια και κερδίζουν πολύ περισ-
σότερα σήµερα µε τις πωλήσεις των κόκκινων δανείων, ακριβώς,
όπως τα αρπακτικά τρέφονται από τις σάρκες ενός ηµιθανούς
πτώµατος.

Αυτό το 5% µε το Ταµείο Ανάκαµψης θα γίνει 15%. Θα υπάρξει
άλλο ένα 10% του ελληνικού πληθυσµού που κάτι θα κερδίσει.
Κάποιοι πολύ περισσότερο από άλλους, αλλά κάτι θα κερδίσει.
Το 85% του ελληνικού λαού είναι καταδικασµένο στη διαδικασία
που ξεκίνησε από το 2011. Ευτυχώς, η ζωή δεν το βάζει κάτω.
Ξαποσταίνει µόνο, όπως συνέβη και µετά τον χηµικό πόλεµο της
πλατείας Συντάγµατος το 2011, όταν δεν ξαναγύρισαν οι αγανα-
κτισµένοι στην πλατεία. Αυτό δεν σήµαινε, όµως, ότι η ελληνική
κοινωνία δεν έχει τη δυνατότητα το 2015 να σηκωθεί και να σας
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πετάξει ένα 62% «όχι», για να µπορέσουµε επιτέλους και εµείς
να σταθούµε όρθιοι απέναντι στην ιστορία µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εσείς πήγατε µε τους κατακτητές. Λιβανίζετε τον Ντράγκι ο

οποίος και σε εσάς το ίδιο θα έκανε. Εσάς, κύριε Σταϊκούρα θα
σας εξευτέλιζε τη τρόικα. Εσείς δεν κλείσατε το δεύτερο µνηµό-
νιο γιατί σας ζητούσαν να κάνετε πράγµατα που πήγαιναν κόντρα
στη συνείδησή σας και θέλετε να τα κάνουµε εµείς, επειδή µας
απείλησε ο κ. Ντράγκι µε την πιο αντιευρωπαϊκή πολιτική του να
κλείνεις τις τράπεζες µιας χώρας; Εγώ προσωπικά τον Μάριο τον
συµπαθώ, αλλά όποιος ήταν στη θέση του ήταν υποχρεωµένος
µε έναν απάνθρωπο τρόπο ουσιαστικά να πλήξει την ιδέα της Ευ-
ρώπης, της Ευρωπαϊκής Δηµοκρατίας και βεβαίως, τη χώρα µας.

Το ΜέΡΑ25 είµαστε εδώ –όχι ότι θυµάµαι το παρελθόν, εµείς
το έχουµε ξεχάσει το παρελθόν και αν όχι το έχουµε ξεχάσει, το
έχουµε βάλει στην άκρη- και µας ενδιαφέρει ένα πράγµα: Να δια-
τηρήσουµε ένα ήρεµο πάθος για τους πολλούς, για το 85% εκεί
έξω και να καταθέτουµε συνέχεια ένα άρτιο σχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θεόδωρος Σκυλακά-
κης.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι κύριοι Βου-
λευτές, το Μεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που κατέθεσε η
Κυβέρνηση δείχνει την πορεία που ελπίζουµε και προσδοκούµε
ότι θα έχει η οικονοµία µας τα επόµενα χρόνια και θεωρώ ότι
µπορούµε λελογισµένα να είµαστε αισιόδοξοι για το µέλλον. Σε
δηµοσιονοµικούς όρους και µακροοικονοµικούς όρους, το Με-
σοπρόθεσµο προβλέπει στο σενάριο βάσης του υψηλή ανά-
πτυξη. Φέτος είναι 3,6% που είναι µια δύσκολη και παράδοξη
χρονιά, 6,2% προβλέπουµε το 2022, 4,1% το 2023, 4,4% το 2024
και 3,3% το 2025. Προβλέπουµε στο τέλος αυτής της περιόδου
µια σοβαρή µείωση της ανεργίας της τάξεως του 11% το 2025
και στη διάρκεια της περιόδου ένα χαµηλό µέσο πληθωρισµό στο
1,3%.

Η πορεία ως τώρα –πρέπει να σας εξοµολογηθώ- ήταν καλύ-
τερη του αναµενοµένου σε σχέση µε την πανδηµία. Η Αντιπολί-
τευση –θυµίζω- ο κ. Τσίπρας και ο κ. Βαρουφάκης είχαν προβλέ-
ψει στη Βουλή εδώ 12% και 15% αντίστοιχα ύφεση. Ο µέσος
όρος της Ευρωζώνης είναι στο 6,2% και εµείς πήγαµε στο 8,2%
κατά τι καλύτερα απ’ ό,τι και εµείς προβλέπαµε το Φθινόπωρο,
όταν καταθέσαµε τον προϋπολογισµό.

Επίσης, τα ελληνικά οµόλογα έχουν σήµερα το χαµηλότερο
κόστος δανεισµού στην ιστορία και σηµειώνω γιατί άκουσα διά-
φορα επιχειρήµατα ότι αυτό ίσχυε και αµέσως πριν την πανδη-
µία. Όσο δε για το επιχείρηµα ότι το µαξιλάρι ήταν ο λόγος,
σηµειώνω ότι µε ίδιο ακριβώς µαξιλάρι επί ΣΥΡΙΖΑ είχαµε επιτό-
κια πάνω από 3% και τώρα έχουµε κάτω από 1%, οπότε είναι
σαφές ότι σε ό,τι αφορά την πορεία των οµολόγων που απεικο-
νίζουν την αξιοπιστία µιας χώρας, όπως ορθώς λέει ο κ. Βρού-
τσης, αδιάψευστος µάρτυρας είναι τα επιτόκια που έχουµε
επιτύχει. Και το πρώτο τρίµηνο είχαµε µια πολύ καλύτερη ύφεση
της Ευρωζώνης, 1,4% έναντι 3% που σηµαίνει ότι η οικονοµία
µας –γιατί αν δείτε και τους επιµέρους συντελεστές που ήταν
επενδύσεις, εξαγωγές, βιοµηχανική παραγωγή όλα πάνω και η
κατανάλωση λελογισµένα κάτω- αντιδρά πολύ καλά στις συνέ-
πειες της πανδηµίας. Έχουµε 168 δισεκατοµµύρια –και είναι
πολύ σηµαντικό αυτό- καταθέσεις ιδιωτικού τοµέα επιχειρήσεις
και νοικοκυριά τον Απρίλιο έναντι 142 δισεκατοµµυρίων που εί-
χαµε όταν ξεκίνησε η κρίση. Που σηµαίνει ότι έχουµε 26 δισεκα-
τοµµύρια παραπάνω καταθέσεις και ένα σηµαντικό µέρος αυτών
των καταθέσεων θα µπει πίσω στην οικονοµία. Αυτό είναι το ση-
µαντικό γιατί ένα κοµµάτι οφείλεται στην αναβαλλόµενη κατανά-
λωση. Συν του ότι πετύχαµε στο Ταµείο Ανάκαµψης να έχουµε
περισσότερα από τον µέσο όρο της Ευρώπης -αυτό σηµαίνει δια-
πραγµάτευση, διαπραγµάτευση είναι να πάρεις όχι από τον µέσο
όρο αλλά από οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρώπης κατά κε-
φαλήν- και προχωρούµε µε µεγάλη ταχύτητα στην εφαρµογή
του. Θυµίζω ότι το καταθέσαµε δεύτεροι στην Ευρώπη και ήµα-

σταν οι τρίτοι που πήραµε την έγκριση από την επιτροπή και
τώρα πιστεύω ότι µπορώ να σας ενηµερώσω ότι προχωράει πολύ
καλά η σχετική διαπραγµάτευση και στο συµβούλιο και πολύ
σύντοµα θα έχουµε την πλήρη, αν θέλετε, την έγκριση και από
το συµβούλιο θα έχουµε την εκταµίευση. Ήδη τα πρώτα έργα
υπογράφονται και µπαίνουν στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Προχθές υπέγραψα και µπήκε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων η εφαρµογή πολεοδοµικών σχεδίων στο σύνολο της
χώρας ένα από τα πιο σηµαντικά µεταρρυθµιστικά έργα που θα
ζήσει η Ελλάδα στα επόµενα χρόνια.

Σε σχέση µε τους στόχους που θέσαµε, είναι σαφές ότι παρά
την πολύ µεγάλη ενίσχυση που δώσαµε στην αγορά και στα νοι-
κοκυριά δεν έχουµε δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό, αντίθετα φτά-
σαµε στο τέλος µιας µεγάλης κρίσης, της µεγαλύτερης παγκόσ-
µιας κρίσης των τελευταίων σαράντα-πενήντα ετών µε τη χώρα
να βλέπει µε αισιοδοξία το µέλλον και πετύχαµε και ένα σηµαν-
τικό ποσοστό εµβολιασµού, όπου το πρωί που κοίταζα πλησίαζε
το 50% στη µία δόση και το 38% στις δύο δόσεις.

Ταυτόχρονα, βλέπουµε όλοι ότι δεν υπάρχει δευτερογενής
κρίση, δεν υπάρχει η έκρηξη της ανεργίας και των λουκέτων που
κάποιοι προέβλεπαν και που υπήρχε και πραγµατικός κίνδυνος
όταν ξεκίνησε αυτή η κρίση. Κρατήσαµε την κουλτούρα πληρω-
µών. Το βλέπω στα έσοδα εγώ καθηµερινά. Η κουλτούρα πλη-
ρωµών έχει κρατηθεί πολύ καλά. Και πετύχαµε –και αυτό είναι
ένα κοµµάτι της τραπεζικής πολιτικής- µια σοβαρή µείωση κόκ-
κινων δανείων και µια συνέχιση και των µεταρρυθµίσεων και των
επενδύσεων, παρά το γεγονός ότι ήµασταν στην καρδιά µιας
πανδηµίας.

Τώρα, για να διευκρινίσουµε µερικά πράγµατα, το παρόν Με-
σοπρόθεσµο δεν έχει νέες πολιτικές. Έχει µόνο ό,τι είναι νοµο-
θετηµένο, εξ ού και µετά από το 2023, από το 2024 και µετά,
εµφανίζει πρόσθετα πρωτογενή πλεονάσµατα, τα οποία βεβαίως
γράφουµε στο ίδιο το Μεσοπρόθεσµο –αν κάποιος κάνει τον
κόπο να το διαβάσει- ότι θα αξιοποιηθούν για τις κυβερνητικές
πολιτικές και κατά κύριο λόγο για µείωση φόρων και εισφορών.
Όµως, δεν έχουµε σήµερα γνώση τού τι θα συµφωνήσουµε ως
ευρωπαϊκές χώρες, τι θα συµφωνήσει η Ευρώπη συνολικά για
τους στόχους µετά το 2023, συνεπώς δεν µπορούµε και να προσ-
διορίσουµε τι δηµοσιονοµικός χώρος θα µείνει µε βάση το Με-
σοπρόθεσµο για να γράψουµε και ποιες πολιτικές θα εφαρµό-
σουµε.

Υπάρχουν προφανώς αβεβαιότητες ακόµα. Οι αβεβαιότητες
είναι η «ουρά» της πανδηµίας, θα έλεγα εγώ, η οποία αφορά
κατά κύριο λόγο τον εµβολιασµό και είναι από εκεί και πέρα οι
παρενέργειες της γρήγορης ανάκαµψης που θα υπάρξει -και
υπάρχει ήδη διεθνώς- στον πληθωρισµό, στα επιτόκια και οι πα-
ρενέργειες της ταχείας ανάκαµψης που θα έχουµε στην Ελλάδα,
στην αγορά εργασίας µε µια πολύ θετική πτυχή που είναι –σας
το προβλέπω- η αύξηση των µισθών η οποία θα έλθει και σε κά-
ποιους κλάδους και κατηγορίες ήδη αρχίζει και παρατηρείται.
Μια αρνητική πτυχή είναι ότι θα έχουµε ελλείψεις ανθρώπινου
δυναµικού γιατί έφυγαν εκατοντάδες χιλιάδες εξαιρετικά ικανοί
Έλληνες την προηγούµενη περίοδο σε κρίσιµους τοµείς και θα
πρέπει να προσελκύσουµε αυτούς τους ανθρώπους να γυρίσουν
πίσω, κάτι που ήδη έχει ξεκινήσει η Κυβέρνηση µε τα µέτρα τα
οποία λαµβάνει από πάρα πολλές πλευρές, φορολογικά, ασφα-
λιστικά κ.λπ..

Το Μεσοπρόθεσµο έχει ένα συντηρητικό σενάριο για το πώς
θα εξελιχθεί και αυτό το βλέπετε αν κοιτάξετε τις δικές µας προ-
βλέψεις σε σχέση µε τις προβλέψεις των διεθνών φορέων και ορ-
γανισµών και το βλέπετε και από το γεγονός ότι δεν έχουµε βάλει
πλήρη απορρόφηση του Ταµείου Ανάκαµψης µέχρι 31-12-2015
που είναι η βασική µας στόχευση, διότι ενώ έχουµε δυνατότητα
να απορροφήσουµε και το 2026, εµείς έχουµε στοχεύσει να τα
απορροφήσουµε όλα µέχρι το τέλος του 2025. Όµως για λόγους
δηµοσιονοµικής συντηρητικής προσέγγισης έχουµε κρατήσει
στο δηµοσιονοµικό µέρος, όχι στον πραγµατικό µας σχεδιασµό,
και µια απορρόφηση του 2026.

Ετέθη από την Αντιπολίτευση –νοµίζω από τον κ. Λοβέρδο- το
θέµα τού τι επιπτώσεις µπορεί να έχει η «ουρά» της πανδηµίας
και αν θα υπάρξει και άλλο lockdown κ.λπ. και τι δυνατότητες
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έχει η χώρα. Εδώ θα σας πω το εξής: Η Ελλάδα έχει ταµειακά
διαθέσιµα, όµως έχει υποστεί µια πολύ σοβαρή δηµοσιονοµική
αφαίµαξη. Κατά τη γνώµη µου, από την ώρα που υπάρχει η δυ-
νατότητα του εµβολιασµού, το lockdown δεν µπορεί να είναι
λύση. Από την ώρα που ένα µεγάλο ποσοστό του πληθυσµού εµ-
βολιάζεται, από την ώρα που υπάρχουν διαθέσιµα εµβόλια, πρέ-
πει να λύσουµε το όποιο πρόβληµα υπάρχει µε την «ουρά» της
πανδηµίας και τις όποιες µεταλλάξεις µέσω του εµβολιασµού.
Δεν µπορεί να βάλουµε στο τραπέζι µια λύση τύπου lockdown, η
οποία θα έχει σοβαρές δηµοσιονοµικές και µακροοικονοµικές
επιπτώσεις που όλοι αντιλαµβανόµαστε, γιατί όλα αυτά αθροί-
ζονται. Τα δηµοσιονοµικά είναι «αθροιστικό» παιχνίδι, είναι κάτι
που µπορείς να πηγαίνεις πολύ καλά µέχρι ένα διάστηµα και αν
αφήσεις να σου ξεφύγει, να πάθεις ατυχήµατα. Εµείς δεν πρό-
κειται να επιτρέψουµε κανένα ατύχηµα και θα πετύχει η πολιτική
των εµβολιασµών. Αυτή είναι η λύση, δεν υπάρχει άλλη εκδοχή.

Θα υπάρχει προφανώς µια επάνοδος στους δηµοσιονοµικούς
κανόνες και θα πρέπει να καταλάβει και το Σώµα και οι αξιότιµοι
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ότι η επάνοδος στους δηµοσιο-
νοµικούς κανόνες θα είναι για την Ελλάδα το κλειδί του επόµενου
διαστήµατος, διότι εµείς δεν θα έχουµε διαφορετική µεταχείριση
σε σχέση µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες από πλευράς δηµοσιο-
νοµικών κανόνων. Τους ίδιους κανόνες θα εφαρµόσουµε µε τις
άλλες χώρες. Αυτή είναι η βασική συµφωνία. Το θέµα, όµως,
είναι τι θα σηµαίνουν οι κανόνες για µια χώρα που έχει πολύ µε-
γάλο χρέος. Εδώ, λοιπόν, έχουµε µια ανοικτή διαπραγµάτευση,
η οποία θα εξελιχθεί στους επόµενους µήνες και όταν θα ολο-
κληρωθεί –πιστεύω µε επιτυχία- θα µπορέσουµε στο επόµενο
Μεσοπρόθεσµο και στον επόµενο προϋπολογισµό προφανώς να
αρχίσουµε να αποτυπώνουµε τις πολιτικές που θα εφαρµοστούν.

Δεν έχω πολλά να πω για την Αντιπολίτευση, γιατί δεν είχε να
πει πολλά η Αντιπολίτευση. Αυτό το λέω µε λύπη. Θα ήταν πιο
ενδιαφέρον να είχαµε να απαντήσουµε ουσιαστικά. 

Θα πω δυο-τρία πράγµατα σε ό,τι αφορά τις διαµαρτυρίες από
την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ κατά κύριο λόγο για το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Θα ήθελα να πω ότι ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ παρουσίασε µια πρό-
ταση µε έντεκα χιλιάδες λέξεις και κανέναν αριθµό. Δεν έδωσε
κανένα στοιχείο για το πού θα έµπαιναν τα χρήµατα. Συνεπώς,
είναι δύσκολο να του ασκήσω κριτική. Δεν µπορώ να ασκήσω κρι-
τική σε κάποιον που δεν αποκαλύπτει την πραγµατική του πολι-
τική. 

Σε ό,τι αφορά το ΚΚΕ, το ΚΚΕ αναµένει ακόµα την κρίση που
θα καταστρέψει τον καπιταλισµό. Έχει περάσει ένας αιώνας και
η µόνη κρίση που κατέστρεψε κάτι ήταν η κρίση που κατέστρεψε
τον κοµµουνισµό, συνεπώς δεν έχω να κάνω κάποιο άλλο σχό-
λιο.

Σε ό,τι αφορά τον κ. Βελόπουλο, το µόνο σχόλιο που έχω να
κάνω είναι ότι µου φαίνεται παράδοξη αυτή η επιµονή στα ρυπο-
γόνα καύσιµα, στα «βρώµικα» καύσιµα και µάλιστα σε εισαγό-
µενα «βρώµικα» καύσιµα. Δεν βλέπω τόση επιµονή ούτε από τη
Ρωσία και τη Σαουδική Αραβία που είναι µεγάλοι παραγωγοί πε-
τρελαίου και αερίου. Δεν καταλαβαίνω την ώρα που έχουν πάει
50 ευρώ τον τόνο οι τιµές των ρύπων και καθίσταται τελείως απα-
γορευτική η παραγωγή µε λιγνίτη –ρωτήστε τη ΔΕΗ- γιατί αυτός
επιµένει στα ρυπογόνα καύσιµα. Είναι ένα µυστήριο το οποίο δεν
µπορώ να απαντήσω, να σας πω την αλήθεια, και δεν είναι και
δική µου δουλειά.

Σε ό,τι αφορά τον κ. Βαρουφάκη που ήταν ο τελευταίος, τον
µισό του χρόνο για το Μεσοπρόθεσµο που αφορά την περίοδο
2022-2025 τον αφιέρωσε στο γιατί δεν έκλεισε τις τράπεζες το
2015 ενώ το υπέγραψε. Κάθε φορά που εµφανίζεται στη Βουλή,
καλώς ή κακώς αυτό τον κυνηγά ως ερινύα, ως τύψεις συνειδή-
σεως, το τι έκανε το 2015. Βλέπει µάλιστα και µε τα µάτια τού τι
έκανε το 2015 όλα όσα έρχονται στο µέλλον. Του δείχνουµε ανά-
πτυξη, βλέπει λιτότητα. Του δείχνουµε φορολογικά έσοδα που
προέρχονται από την ανάπτυξη, του δείχνουµε µειώσεις φόρων
και βλέπει αύξηση των φόρων. Ξέρετε, δεν µπορεί κανείς να βοη-
θήσει κάποιον που τον καταδιώκουν οι τύψεις του. Αυτό θα πρέ-
πει να το βρει µε τον εαυτό του.

Θα τελειώσω λέγοντας ότι η επόµενη µέρα δηµοσιονοµικά έχει
έναν πολύ απλό κανόνα. Θα έχουµε και θα δαπανούµε έσοδα

στον βαθµό που θα αυξάνουµε την παραγωγικότητα, τις επενδύ-
σεις και θα προωθούµε µεταρρυθµίσεις. Αυτή είναι η πολιτική
της Κυβέρνησης και γι’ αυτό θα πετύχει, αλλά µην έχετε καµµία
αµφιβολία. Δεν υπάρχει άλλη εναλλακτική οδός. Δεν υπάρχουν
µαγικά χρήµατα. Δεν υπάρχουν χρήµατα που να έρχονται από
το πουθενά. Έρχονται από επενδύσεις και µεταρρυθµίσεις.

Και πετυχαίνει αυτή η Κυβέρνηση, γιατί έχει πείσει για αυτήν
την πολύ απλή αλήθεια τον ελληνικό λαό. Ο ελληνικός λαός θέλει
ένα καλύτερο µέλλον, θέλει ένα µέλλον που να έχει δουλειές για
τα παιδιά του, να έχει καλύτερο περιβάλλον, να έχει κοινωνικές
παροχές και ξέρει πια ότι αυτό το φέρνει µία νοικοκυρεµένη,
προσεκτική, τεχνοκρατικά αποτελεσµατική και πολιτικά λογική
διαχείριση, όπως αυτή που κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα τον λόγο έχει
ο κ. Παπαδηµητρίου Χαράλαµπος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Το Μεσοπρόθεσµο θυµίζει σε πολλές και πολλούς ή τουλάχι-
στον θα έπρεπε να θυµίζει εκείνο το µήνα των «αγανακτισµένων».
Τότε δεν υπήρχε ακόµη ως θέµα εξέγερσης το µνηµόνιο. Η εξέ-
γερση ήταν το Μεσοπρόθεσµο. 

Και µου επιτρέπει αυτό να δω την πρόοδο που έχει κάνει ο
τόπος, ώστε να φτάσουµε σήµερα να έχουµε ένα Μεσοπρόθε-
σµο, το οποίο έχει φτιαχτεί, όπως θα λέγαµε για άλλο θέµα, από
ελληνικά χέρια, αφορά πλήρως την Ελλάδα, έχουµε πλήρη ιδιο-
κτησία των όσων γράφονται εκεί µέσα χωρίς αυτό βεβαίως ποτέ
να σηµαίνει ότι δεν θα πρέπει να γίνει πολλή δουλειά για να πάνε
καλύτερα τα βασικά µεγέθη. 

Η αλήθεια, όµως, είναι µία. Αυτήν τη στιγµή η χώρα εξαντλεί -
ελπίζουµε όλοι- την τελευταία φάση µιας κρίσης που κανείς δεν
µπορούσε να έχει προβλέψει ούτε ως προς το είδος της κρίσης
ούτε ως προς το βάθος της κρίσης ούτε ως προς τον τρόπο µε
τον οποίο θα χτυπούσε όλη την κοινωνία, την παραγωγή και τα
κράτη. 

Άρα, το γεγονός ότι ήδη µπορούµε να βλέπουµε τα δύο πρώτα
χρόνια µε µία σχετική σιγουριά οφείλεται σε δύο γεγονότα, τα
οποία έχουν αλλάξει τη χώρα. Δεν τα είχαµε προφανώς το 2011.
Δεν είχαµε την εµπειρία που µας έδωσε η µεγάλη δεκαετής
κρίση, ακόµη θα έλεγα και την καταστροφική εµπειρία µετά το
2015. Δεν είχαµε την εµπειρία των λαθών που έκανε και η παρά-
ταξη της Νέας Δηµοκρατίας όταν έβλεπε µπροστά µόνο καλές
µέρες, ενώ στην οικονοµία ειδικά στη µακρά διάρκεια, όπως λέµε
οι οικονοµολόγοι, υπάρχουν και οι κακές. 

Το Μεσοπρόθεσµο, όµως, που έχει οργανώσει το Υπουργείο
Οικονοµικών είναι σπουδαιότερο και για έναν άλλο λόγο. Πλέον
µεσοπρόθεσµα προγράµµατα έχουν όλα τα κράτη και είναι κατά
κάποιο τρόπο κυλιόµενα, δηλαδή, κάθε χρόνο φροντίζουµε να
υπάρχει µία προσαρµογή στα δεδοµένα. Και η προσαρµογή στα
δεδοµένα η πιο σπουδαία που έχουµε είναι ότι αυτήν τη στιγµή
η Ελλάδα έχει ένα Μεσοπρόθεσµο που κυλάει µαζί µε τα άλλα
ευρωπαϊκά κράτη. Δεν είµαστε κόντρα, δεν είµαστε αλλού, δεν
έχουµε εµείς το πρόβληµα και οι άλλοι δήθεν, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, κάποιοι από αυτούς πράγµατι να είναι καλά. 

Άρα η Ελλάδα είναι συντονισµένη και αυτό έχει τεράστια ση-
µασία. Έχει τεράστια σηµασία γι’ αυτό µε το οποίο τελείωσε ο κ.
Σκυλακάκης νωρίτερα, η εµπιστοσύνη είναι αυτή που µετρά. Την
εµπιστοσύνη εάν χάσεις, χάνεις από εκεί και πέρα πολλά και
πολύ δύσκολα µπορείς να τα ανακτήσεις. Και το γεγονός ότι η
Κυβέρνηση φροντίζει σε κάθε βήµα να είναι σε συνεννόηση µε
την πραγµατική οικονοµία, µε τους θεσµούς έτσι όπως τους
έλεγε και ο κ. Βαρουφάκης όταν τους µεταγλώττισε, µε τον ελ-
ληνικό λαό είναι σηµαντικό. 

Ας πάρω το στοιχείο που βγήκε πριν από λίγη ώρα. Το Ινστι-
τούτο Οικονοµικών και Βιοµηχανικών Ερευνών έδωσε τον δείκτη
κλίµατος, είναι ο πιο καλός δείκτης που εγώ τουλάχιστον γνω-
ρίζω, διότι µας είπε πολύ νωρίτερα από το 2009 -µόνο αυτό αρκεί
για να πούµε πόσο καλός είναι- ότι τα πράγµατα δεν πήγαιναν
καλά. Έδωσε, λοιπόν, το δείκτη. Είναι πάνω λίγο τον Ιούνιο, λίγο
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πιο πάνω από τον Μάιο, αλλά είναι, κυρίως αυτό έχει σηµασία,
στο υψηλότερο επίπεδο των δεκαπέντε τελευταίων µηνών και σε
επίπεδο υψηλότερο από το επίπεδο που είχαµε πριν την πανδη-
µία. 

Άρα βλέπετε ότι αυτό που γίνεται από τη µεριά της διαχείρισης
του κράτους είναι σε συνάρτηση, συµβαδίζει, συµπλέει µε αυτό
που βλέπει έξω εκεί η κοινωνία. Και η κοινωνία είναι όλοι, είναι
και οι εργαζόµενοι, είναι και οι επιχειρηµατίες. Μόνον ο κ. Τσί-
πρας από τη θέση µάλιστα του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντι-
πολιτεύσεως θα έκανε αυτό το τόλµηµα να πει µια κουβέντα έτσι
γιατί ακούγεται ωραία -προφανώς και ακούγεται ωραία- να πει
κάτι απλώς για να του πούνε τι ωραίες ιδέες έχει χωρίς να έχει
αναλογιστεί καθόλου ποιο είναι το επόµενο βήµα. Τα 800 ευρώ
προφανώς και είναι στόχος, ένας στους δέκα παίρνει τον βασικό,
τον κατώτατο. Όλοι οι άλλοι οι άνθρωποι που είναι σε δυσκολία,
δυστυχώς, παίρνουν πολύ λιγότερα, διότι διευρύνθηκε κατά την
διακυβέρνηση του κ. Τσίπρα το µεγάλο πρόβληµα µε αυτούς που
ενώ δουλεύουν κανονικό ωράριο τους δηλώνουν για µη κανονικό,
για περιορισµένο ωράριο και το υπόλοιπο είναι στη «µαύρη». Εκεί
είναι ένα σηµαντικό πρόβληµα και γι’ αυτούς περίµενα να πει κάτι
ένας άνθρωπος, ο όποιος θέλει να είναι αριστερός αν και τσιτά-
ρει Φόρµπς και όταν τσιτάρεις Μάλκολµ Φόρµπς πάει να πει ή
ότι οι λογογράφοι κάτι βρήκαν πρόχειρο ή ότι παρέλειψαν να του
πουν ότι ο Μάλκολµ Φόρµπς είπε και κάτι άλλο πολύ ενδιαφέρον
για τον ίδιο προσωπικά. Είχε πει -επειδή βλέπω το δήµαρχο να
µε κοιτάζει-: «Επιθυµούµε να µας βλέπουν οι άλλοι σαν αυτό που
θα θέλαµε να έχουµε γίνει. Καλός, λοιπόν, ο Φόρµπς, αλλά δεν
φτιάχνεις στα λόγια την οικονοµία. Γιατί όταν λες 800 και λες για
τριάντα πέντε ώρες, δηλαδή µια αύξηση κόστους περίπου στο
30%, ποτέ δεν είπε µε ποιον τρόπο θα γίνει, για ποιους ούτε αυτό
είναι ευκρινές, κάτι θα είναι λέει και ίσως πιλοτικό πρόγραµµα.

Τι θα συµβεί, όµως, στα παραπάνω κλιµάκια; Εδώ εµείς υπο-
στηρίζουµε ότι πρέπει γρήγορα να πάµε στις συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις, πρέπει το κατώτατο να ορίζεται µε συλλογική
διαπραγµάτευση. Τι έννοια έχει αυτή τη στιγµή να βγαίνεις, πέ-
ραν του πολιτικού οφέλους αν υπάρχει, δεν βλέπω. Και εκεί είναι
που πρέπει να φτάσουµε και ελπίζω ότι ο Υπουργός Οικονοµικών
θα είναι ο πρώτος εισηγητής αυτής της θετικής για την εµπιστο-
σύνη που προσδίδει στην οικονοµία εξέλιξης.

Θέλω µε την ευκαιρία να πω µιας που αναφέρθηκα στον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για να µην έχουµε διχο-
γνωµίες, ας κοιτάξει τα τελευταία νούµερα. Δεν είχαµε ύφεση το
’19. Η ύφεση ξεκίνησε µε την πανδηµία. Δεν υπάρχει διαφωνία.
Τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ είναι εκεί. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος (Μπάµπης) Πα-
παδηµητρίου καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και θα τελειώσω µε µία παράκληση. Εδώ η εµπιστοσύνη ανα-
κτάται και για έναν άλλο λόγο, διότι οι φόροι µειώνονται. Βλέπετε
στο Μεσοπρόθεσµο ότι ο ΕΝΦΙΑ παραµένει κολληµένος και είναι
εξαιρετικά σηµαντικό στοιχείο της εµπιστοσύνης η οποία πρέπει
να υπάρχει. Βλέπετε ότι οι τόκοι που θα πληρώνουµε για το δα-
νεισµό, που µειώθηκαν ήδη λίγο, θα παραµείνουν µειωµένοι,
γύρω στα 4,8 δισεκατοµµύρια. Και θέλω να πω ότι -γι’ αυτό πρέ-
πει να επικοινωνείς µε τις αγορές, πρέπει να επικοινωνείς µε τον
έξω κόσµο- όλες οι ενδείξεις που έχουµε είναι ότι ακόµη και αν
αρχίσει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να αποσύρει την πλεο-
νάζουσα ρευστότητα, η ελληνική οικονοµία θα δανείζεται µε εξαι-
ρετικά καλούς όρους. Και είναι στο χέρι µας όχι µόνον γιατί θα
πάρουµε πολλά λεφτά, φυσικά θα πάρουµε, αλλά κυρίως γιατί
θα έχουµε µέχρι τότε ολοκληρώσει το πρόγραµµα των µεταρ-
ρυθµίσεων, θα συνεχίσουµε να συµµετέχουµε θετικά στα ευρω-
παϊκά πράγµατα, θα συνεχίσουµε στην πολιτική της ανόδου των
εισοδηµάτων ολόκληρης της κοινωνίας, θα συνεχίσουµε να µπο-
ρούµε να απορροφούµε κεφάλαια όχι µόνο το «2.0», αλλά κεφά-
λαια πολλά που ενδιαφέρονται να έρθουν στην Ελλάδα, φτιάχ-
νοντας έργα - φάρους, όπως είναι αυτό του Ελληνικού που σε
λίγο καιρό ελπίζω ότι θα έχουµε αρχίσει να βλέπουµε πολύ πιο
συγκεκριµένα πράγµατα. 

Κυρίως, όµως, θα εξαλείψουµε µία για πάντα από τη χώρα -

ελπίζω- ένα πράγµα που µας ταλάνισε πολύ τις κατηγορίες οι
οποίες εκτοξεύονται χωρίς να υπάρχει τίποτε το αληθινό, χωρίς
να υπάρχει καµµία πραγµατική δηµοσιογραφική ή άλλη έρευνα.
Τις κατηγορίες που κάνουν τους ανθρώπους που συµµετέχουν
στη διακυβέρνηση να φαίνονται απατεώνες και οι οποίες ευτυ-
χώς καταρρέουν στα δικαστήρια.

Γι’ αυτό θέλω να αποδώσω τιµή στον Σταύρο Παπασταύρου,
τον οποίο υποστήριξα από τότε που άκουσα την πρώτη φορά να
τον κατηγορούν, γιατί ήξερα λεπτοµέρειες γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Περιµένω ακόµη τον κύριο Τσίπρα να κρατήσει την υπόσχεση

που είχε δώσει από τα κυβερνητικά έδρανα. Είναι τίµιο. Είναι
αυτό που χρειάζεται όταν είσαι Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης. 

Να θυµίσω ότι ακόµη πριν λίγες µέρες Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
προσπαθούσαν να συνδέσουν µε την υπόθεση «NOVARTIS» και
µία κ. Νιάρου που έκανε κάτι περίεργες έρευνες -τώρα πριν λίγες
µέρες- µε την «NOVARTIS», άλλη ατιµία η οποία καταρρέει και
αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και δεν θα ξεχάσω ότι οι ίδιοι άνθρωποι µε την πολύτιµη απ’
ότι φάνηκε βοήθεια του κ. Καµµένου ήταν αυτοί που κατηγορού-
σαν και προηγούµενους αξιωµατούχους τη στιγµή που η Ελλάδα
ήταν πληγωµένη ότι τα έκαναν όλα για να κλέψουν. Αναφέροµαι
στον Αντρίκο Παπανδρέου.

Και δεν ξεχνώ ότι οι ίδιοι είναι αυτοί που υποστήριζαν, ακόµη
και µέσα από δικαστικές, που δεν µπορώ παρά να τις πω σκοτει-
νές διελκυστίνδες, το κυνηγητό του Ανδρέα Γεωργίου, ενώ η
υπόθεση είχε λήξει πρακτικά το 2010 και το πολύ το 2011, όταν
η Ελλάδα είχε ξεκαθαρίσει τους λογαριασµούς της και πήγαινε
µπροστά.

Ας µην τα επαναλάβουµε ποτέ και ας πάµε µπροστά όλοι µαζί.
Είναι το µόνο που µπορώ να πω και να ελπίζω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Παππάς, ο κ. Κατσώτης και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το βασικό ζητούµενο στο Μεσοπρόθεσµο

Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής που έχετε καταθέσει είναι
αν θα υπάρξει και σε ποιο ύψος ανάπτυξη για την περίοδο 2022
- 2025. Ψηλά έχετε βάλει τα νούµερα και πολύ δύσκολα θα επα-
ληθευτούν. Μακάρι, για τη χώρα µας, να µην απογοητευτείτε. 

Θα ξεκινήσω όµως την παρέµβασή µου µε τον βασικότερο
αυτή την ώρα παράγοντα των εξελίξεων που θα επηρεάσουν την
πορεία της χώρας, την πανδηµία. Ασφαλώς και πρέπει να προ-
χωρήσουν οι εµβολιασµοί, αλλά οι εκτιµήσεις σας για την πορεία
της πανδηµίας αφήνουν πολλά ρίσκα στην επίτευξη των στόχων
που έχετε υιοθετήσει, ενώ παράλληλα, η αναφορά σας στην ανά-
πτυξη του παραγωγικού τοµέα της χώρας είναι αόριστη έως
ασήµαντη. Βέβαια, θα είναι µέγιστο λάθος αν καλύψετε τις δια-
φορές που θα υπάρξουν µε τις ιδιωτικοποιήσεις. Το τονίζουµε
αυτό το πράγµα, γιατί είναι πάρα πολύ βασικό. 

Παραδέχεστε µε το Μεσοπρόθεσµο ότι η βασική χρηµατοδό-
τηση των επενδύσεων που αναµένετε θα αυξηθούν σωρευτικά
κατά 88% έως το 2025 και θα προέλθει κυρίως από κονδύλια
ύψους 70 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τα επόµενα επτά έτη, από
τα οποία περισσότερα από 30 δισεκατοµµύρια εντάσσονται στο
πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για την πε-
ρίοδο 2021- 2026 -θα πω πιο κάτω περισσότερα- από τα οποία
αυτά που λέτε αντιστοιχούν στην έκτη µεγαλύτερη κατανοµή του
ταµείου µεταξύ των είκοσι επτά κρατών µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Θα επαναλάβω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι χτίζετε ψηλά τη
φωλιά στις προσδοκίες σας και θα λυγίσει κλώνος. Μακάρι, να
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µη λυγίσει, αλλά, δυστυχώς, θα διαψευστείτε. 
Ούτε στην ενηµέρωση που είχαµε πριν λίγο καιρό από την Κυ-

βέρνηση για το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά ούτε και µε τη σηµερινή
σας πρόταση µας κάνατε σοφότερους. Τελικά, τι κάνετε µε το
Μεσοπρόθεσµο; Διασφαλίζετε ένα πρόσθετο δηµοσιονοµικό
χώρο για να χρηµατοδοτηθούν οι παρεµβάσεις στήριξης επιχει-
ρηµατικών οµίλων µέσω των κρατικών προϋπολογισµών, σε συν-
δυασµό µε τον πακτωλό των εκταµιεύσεων από το Ταµείο
Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο προσανατολισµός, δη-
λαδή, και οι δαπάνες είναι υπέρ των επενδυτών και όχι υπέρ των
λαϊκών αναγκών.

Επιτρέψτε µου, να σταθώ ιδιαίτερα στον πρώτο πυλώνα, την
πράσινη µετάβαση, για τον οποίο έχει εκδηλωθεί τεράστιο ενδια-
φέρον και έχουν ήδη γνωστοποιηθεί συγκεκριµένες προτάσεις.
Οι συνολικοί πόροι που αναµένεται να απορροφήσει ξεπερνούν
τα 10 δισεκατοµµύρια, από τα οποία τα 6 δισεκατοµµύρια προ-
έρχονται από το Ταµείο Ανάκαµψης και τα υπόλοιπα 4 δισεκα-
τοµµύρια από ιδιωτική και τραπεζική συµµετοχή. Οι δραστηριό-
τητες, δε, που µπορούν να ενταχθούν στον συγκεκριµένο πυ-
λώνα είναι πολλές, όπως η αξιοποίηση του δυναµικού της χώρας
σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Έχει ήδη αρχίσει ένα πολύ µε-
γάλο πανηγύρι, η µετάβαση στη µετα-λιγνιτική περίοδο, η προ-
ώθηση µεγάλων επενδύσεων σε αρδευτικά και αντιπληµµυρικά
έργα και άλλα. Όµως, εάν δούµε µόνο τις ανάγκες για κάθε µία
από αυτές τις δραστηριότητες υπερκαλύπτουν τα προϋπολογι-
σθέντα ποσά. Επίσης, έχει διαµορφωθεί ήδη µια κατάσταση από
τους χειρισµούς της Κυβέρνησης, ιδιαίτερα από πλευράς ΡΑΕ,
όσον αφορά τις αδειοδοτήσεις, τις άδειες παραγωγών που δί-
νονται αυτή τη στιγµή σωρηδόν σε όλη τη χώρα και έτσι, προ-
εξοφλείται η εισροή των διαθεσίµων του ταµείου σε συγκεκρι-
µένα συµφέροντα.

Από την άλλη πλευρά, όλες οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
που έχουν πληγεί από την πανδηµία και έχουν ανάγκη να επα-
νέλθουν στην κανονική τους λειτουργία θα αντιµετωπίσουν πρό-
βληµα τόσο της συµµετοχής -υπάρχει και είναι µεγάλο το
πρόβληµα- όσο και του ότι δεν έχουν τη δυνατότητα από πλευ-
ράς τραπεζών στήριξης. Δύσκολα παρέχεται σήµερα σε όλες
αυτές τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις µια στοιχειώδης στήριξη,
για να µπορέσουν να σταθούν όρθιοι. 

Στην πρόσφατη συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και
Εµπορίου παρουσιάσατε ένα µοντέλο των περιοχών που θα
µπουν στο ταµείο δίκαιης µετάβασης στην απολιγνιτοποίηση.
Πρόκειται για ένα ταµείο που θα χρηµατοδοτηθεί από το Ταµείο
Ανάκαµψης και στηρίζεται σε πέντε πυλώνες και χρειάζεται συ-
νολικά 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ειλικρινά, πού θα βρεθούν όλα
αυτά τα χρήµατα, για να µπορέσουν να καλύψουν όλα τα αιτή-
µατα που αυτή την ώρα εµφανίζονται σε αιολικά, σε φωτοβολ-
ταϊκά τόξα; Έχουν πάρει άδειες και έχουν χαρακτηριστεί ήδη
«στρατηγικής σηµασίας» επενδύσεις. 

Εµείς, επειδή έχετε αφήσει αναπάντητο το ερώτηµα για το
πώς θα αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της χώρας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη. 
Επιµένουµε ότι ο αγροτοδιατροφικός τοµέας πρέπει να έχει

δεσπόζουσα θέση, γιατί είναι ένας παραγωγικός τοµέας που
ανανεώνεται φυσικά, έχει υψηλή ανταποδοτικότητα σε µικρό
χρόνο και µάλιστα, χωρίς να απαιτεί υψηλά κεφάλαια καλύπτει
τη βασικότερη παράµετρο της επιβίωσης ενός λαού, τη δια-
τροφή, ενώ ταυτόχρονα προσφέρει τεράστιες εξαγωγικές δυνα-
τότητες. Συνάµα, βέβαια, είναι ο χώρος που παρουσιάζει υψηλό
δείκτη στενών συνεργειών µε άλλους κλάδους και τοµείς της
πραγµατικής οικονοµίας, όπως η µεταποίηση, οι εξαγωγές, ο
τουρισµός, η εστίαση, το τοπικό εµπόριο κ.τ.λ.. 

Ο πράσινος µετασχηµατισµός που ήδη υπάρχει µια δέσµευση,
όσον αφορά τη νέα κοινή αγροτική πολιτική, δεν αποτελεί για
εµάς ένα εγχείρηµα που µας φοβίζει. Ίσα-ίσα, θα τον υπηρετή-
σουµε και δεν θα µας δηµιουργήσει επιφυλάξεις. Δεν µπορούµε
όµως -και αυτό µην το ξεχνάει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή- να απο-
δεχθούµε ότι η ελληνική γεωργία έχει σήµερα ανάγκες για να
υπηρετήσει ποιοτικά και οικολογικά προϊόντα όταν ήδη η χώρα

µας έχει όλες αυτές τις προϋποθέσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πρέπει να ολοκλη-

ρώσετε, κύριε συνάδελφε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …και συγκαταλέγεται ανάµεσα

στις πιο φιλικές προς το περιβάλλον. 
Όλα αυτά είναι σίγουρο ότι δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν στο Με-

σοπρόθεσµο που καταθέσατε. Δεν έχει ληφθεί ούτε καν η νέα
ΚΑΠ που προχθές συµφωνήθηκε, ούτε καν γνωρίζουµε αν το
στρατηγικό σχέδιο για τον αγροτικό χώρο έχει κατατεθεί και τι
περιέχει και αν έχει συµπεριληφθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΌΛΟΥ: Για όλους αυτούς τους λόγους
καταψηφίζουµε το Μεσοπρόθεσµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Ιωάννης Παππάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου και αφού σας ευχηθώ καλό µήνα, επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω µε µια ιστορική αναδροµή. Σαν σήµερα πριν έξι χρό-
νια, όταν µε απόφαση Τσίπρα η Ελλάδα σύρθηκε σε ένα διχα-
στικό δηµοψήφισµα - παρωδία, η πατρίδα µας κατέγραφε µια
θλιβερή πρωτιά. Η Ελλάδα έγινε η µοναδική χώρα - µέλος της
ευρωζώνης που αθέτησε πληρωµή στο Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο. Με την ευγενική χορηγία του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ µπή-
καµε στην ίδια λίστα µε τις χώρες του τρίτου κόσµου όπως η
Σοµαλία, η Ζιµπάµπουε και το Σουδάν. Είχαµε περιέλθει σε κα-
θεστώς τεχνικής χρεοκοπίας. Οι τράπεζες ήταν κλειστές, το Χρη-
µατιστήριο ήταν κλειστό, οι Έλληνες πολίτες ήταν σε ουρές έξω
από τα ΑΤΜ είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο για να βγά-
λουν 60 ευρώ και αυτό µία φορά την ηµέρα. 

Το αναφέρω αυτό γιατί τις εικόνες αυτές, τα γεγονότα και τις
καταστάσεις δεν πρέπει να τις ξεχάσουµε όσο µακριά και να φαί-
νονται, γιατί ήταν µόλις στο κοντινό χτες µε υπαίτιους, εσάς κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι, επίσης, χρήσιµο να κάνουµε µία σύγκριση. Πριν έξι χρό-
νια η οικονοµία είχε σταµατήσει να λειτουργεί µε ευθύνη της κυ-
βέρνησης Τσίπρα, της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Σήµερα η
ελληνική οικονοµία, εν µέσω µιας παγκόσµιας κρίσης, δείχνει ότι
περνάει τον κάβο και την κρίση και κοιτάει το µέλλον µε αισιοδο-
ξία και κυρίως µε σχέδιο. Αυτό συµβαίνει µε αποκλειστική ευθύνη
και επιτυχία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για την οποία είµαστε και υπε-
ρήφανοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής 2022 - 2025» καλούµαστε να χαράξουµε την πορεία
που θέλουµε να ακολουθήσει η οικονοµία µας για έξοδο από τις
συµπληγάδες της πανδηµίας. Ο στόχος δεν είναι απλά η οικονο-
µική ανάπτυξη, αλλά και η θετική επίδραση της οικονοµίας στην
κοινωνία η οποία επλήγη σφοδρά από την πανδηµία. 

Οι στόχοι, πέρα από δείκτες και αριθµούς, αλλά και η κατά-
ληξη του µεσοπρόθεσµου, είναι πολλοί. Νέες θέσεις εργασίας
µέχρι το 2025 που θα φτάσουν στον ιδιωτικό τοµέα µέχρι τις δια-
κόσιες χιλιάδες, ενώ στο δηµόσιο, χωρίς να παραβλέπουµε τη
συµφωνία του 1 προς 1, θα είναι σχεδόν εκατόν δέκα χιλιάδες
έως το 2025. Περαιτέρω φορολογική ελάφρυνση νοικοκυριών
και επιχειρήσεων µέσω νέας µείωσης φόρων και ασφαλιστικών
εισφορών. 

Ήρθε η ώρα µετά από ενάµιση χρόνο πανδηµίας να επανέλ-
θουµε στην ανάπτυξη και να φέρουµε ανάκαµψη που δεν θα απο-
τυπώνεται µόνο σε πίνακες, αλλά θα αγγίζει τους συµπολίτες
µας, πράγµα πολύ σηµαντικό και ιδιαίτερα πρωτεύον για εµάς
που είµαστε στο χώρο της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το Μεσοπρόθεσµο διαµορφώνει τον οδικό χάρτη για την επι-
στροφή στην ισχυρή ανάπτυξη και σε µεγάλο βαθµό αντανακλά
την εµπιστοσύνη που έχει κερδίσει η χώρα µας από τις διεθνείς
αγορές. Η εµπιστοσύνη αυτή, ωστόσο, είναι κάτι που κερδήθηκε
και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Σε αυτό βοήθησαν, βέβαια,
οι χειρισµοί της Κυβέρνησης σε όλα τα επίπεδα, ιδιαίτερα στο
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υγειονοµικό επίπεδο, όπως το εµβολιαστικό πρόγραµµα το οποίο
αποτελεί παράδειγµα και τα µέτρα στήριξης τα οποία έλαβε η
Κυβέρνηση, συνολικά µέτρα στήριξης ύψους 41 δισεκατοµµύρια
ευρώ από την έναρξη της πανδηµίας. Είκοσι τέσσερα δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2020. Μέχρι σήµερα έχουν διατεθεί 17 δισεκα-
τοµµύρια, ενώ στο σχεδιασµό υπάρχουν και για το 2022 ήδη
προγραµµατισµένα 2,9 δισεκατοµµύρια για βοήθεια. 

Να θυµίσω: Επτά κύκλοι επιστρεπτέας προκαταβολής, χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία του Ταµείου Εγγυοδοσίας της Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας και του Ταµείου Επιχειρηµατικότητας, ανα-
στολές φορολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων, µείωση
προκαταβολής φόρου, εκπτώσεις ΦΠΑ, µείωση ενοικίων για τις
κλειστές επιχειρήσεις και έως και 100% για τις επιχειρήσεις
εστίασης, µείωση ασφαλιστικών εισφορών, µείωση φόρου εισο-
δήµατος. 

Αυτές και πολλές ακόµα ήταν αποφάσεις που πάρθηκαν για
να µπορέσει η οικονοµία και η κοινωνία να σταθούν όρθιες σε
µια πρωτόγνωρη κατάσταση. 

Το ελληνικό ΑΕΠ θα µεγεθυνθεί στη διετία 2021 - 2022 περισ-
σότερο από σχεδόν κάθε άλλη χώρα της ευρωζώνης, αλλά και
περισσότερο -και το τονίζω αυτό- από την παγκόσµια οικονοµία.
Μέχρι το 2025 η Ελλάδα θα «τρέχει» µε ταχύτερους και θετικούς
ρυθµούς ανάπτυξης.

Για το 2021 ο ρυθµός ανάπτυξης εκτιµάται στο 3,6%, ενώ για
το 2022 προβλέπεται στην τάξη του 6,2%. Αυτό συνεπάγεται σω-
ρευτική αύξηση των επενδύσεων κατά σχεδόν 88% και των εξα-
γωγών µας κατά 43,1%. Επίσης, θα έχουµε µείωση της ανεργίας
κατά πέντε µονάδες για το ίδιο χρονικό διάστηµα. Επιπλέον θα
έχουµε -και είναι σηµαντικό για την οικονοµία µας- µείωση των
κόκκινων δανείων σε µονοψήφιο ποσοστό µέσα στο 2022 και
ανάκτηση επενδυτικής βαθµίδας έως το πρώτο εξάµηνο του
2023. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέποντας πιο καθαρά το τέλος
της κρίσης, οφείλουµε ένα νέο περιβάλλον για την οικονοµία
µας. Όπλο µας τα κοινοτικά κονδύλια ύψους 51 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ που αναµένουµε ως χώρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση
ως το 2030 και η αύξηση των εξαγωγών µας από 10,4% φέτος
κατά 13,7% το 2022 και συνεχής αύξηση µε ρυθµό έως και 6%
τα επόµενα χρόνια.

Θα σας κουράσω µε τους αριθµούς, αλλά είναι αναγκαίο να
τους ακούµε. Είναι σηµαντικό να τους µαθαίνουµε, γιατί όπως
είπε και ο Αναπληρωτής Υπουργός έντεκα χιλιάδες καταθέσατε,
αλλά νούµερα δεν είδαµε πουθενά. Δεν ξέρουµε αυτές οι λέξεις
πού στοχεύουν και τι λένε. Και, επιτέλους, πρέπει να µάθετε να
λέτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό, γιατί είναι πολύ σηµαντικό
πλέον τη σήµερον ηµέρα. Το έχουν όλοι ανάγκη και πάνω από
όλα το έχουν ανάγκη οι Έλληνες πολίτες. Γιατί µιλάµε για το µέλ-
λον της χώρας µας. 

Το χρέος της γενικής κυβέρνησης ως ποσοστό του ΑΕΠ θα
µειωθεί από 205% φέτος σε 189% το 2022, ενώ θα φτάσει µέχρι
156% το 2025. Αύξηση ιδιωτικής κατανάλωσης: Ποσοστά ενθαρ-
ρυντικά, σχεδόν κοντά στο 3% για κάθε χρόνο. Και αύξηση της
ιδιωτικής κατανάλωσης σηµαίνει άνοδο του πήχη της ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. Ευχαριστώ. 
Αποκλιµάκωση της ανεργίας το ποσοστό της οποίας θα δια-

µορφωθεί από 16,3% φέτος έως το 2025 όπου θα φτάσει στο
11,1%. Αύξηση των επενδύσεων φέτος κατά 7%, 30,3% το 2022,
12% το 2023 ενώ µέχρι το 2025 θα πάει στο 7,4%. Και η ραγδαία
αύξηση των επενδύσεων, όπως καταλαβαίνετε, παρασύρει και
τα έσοδα από τις ιδιωτικοποιήσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν περιµένω ούτε εγώ
ούτε κανείς από την Νέα Δηµοκρατία να ψηφίσετε το Μεσοπρό-
θεσµο. Επαναστατική γυµναστική λέγεται και αν ήταν ολυµπιακό
άθληµα θα µπορούσατε άνετα να πάρετε µετάλλιο στους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες του Τόκιο φέτος. Οι µοναδικές σας αποχές από
αυτή τη γυµναστική ήταν κατά τη διάρκεια που ήσασταν στα κυ-
βερνητικά έδρανα και ένα µεσοπρόθεσµο τότε µε σφραγίδα ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν καλό και το ψηφίσατε µε τα δυο σας χέρια. Κάντε,
όµως, µία χάρη σε εµάς και στον ελληνικό λαό: Αντί να πετάτε

πυροτεχνήµατα για να υφαρπάξετε ψήφους, καταθέστε προτά-
σεις γόνιµες και σοβαρές. Η Κυβέρνηση µας έχει αποδείξει ότι
και ακούει και επεξεργάζεται.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα θα
λάβει ο Χρήστος ο Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας, στη συνέχεια ο κ. Καββαδάς, η κ.
Μάλαµα, ο κ. Μυλωνάκης και ο κ. Γρηγοριάδης. Υπάρχει ένας
συνωστισµός Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Τους βάλαµε µε
ενδιάµεσα οµιλητές από τον κατάλογο των Βουλευτών. Στο
τέλος του πρώτου κύκλου θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός, απ’ ό,τι
µας είπε. Βέβαια, αυτό επιδέχεται και µεταβολής.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αλήθεια, ποιον αφορά το πλαίσιο της δηµοσιονοµικής στρα-

τηγικής 2022 - 2025 που φέρνει η Κυβέρνηση για ψήφιση; Τους
εργαζόµενους και το λαό ή το κεφάλαιο; Μήπως η στρατηγική
σας είναι ουσιαστική προστασία των ανέργων µε αύξηση του επι-
δόµατος ανεργίας χωρίς προϋποθέσεις, η διασφάλιση του εισο-
δήµατος όσων εργαζοµένων και αυτοαπασχολούµενων πλήττο-
νται από την πανδηµία; Μήπως είναι η αύξηση µισθών και συν-
τάξεων; Μήπως είναι η φοροελάφρυνση των εργαζοµένων, των
αυτοαπασχολούµενων, των βιοπαλαιστών αγροτών; Μήπως είναι
η διαγραφή χρεών που πνίγουν το λαό; 

Μήπως είναι να σταµατήσουν οι πλειστηριασµοί και κατασχέ-
σεις; Μήπως είναι να στηρίξετε και να ενισχύσετε το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας µε προσλήψεις υγειονοµικού και άλλου προσωπι-
κού, να κατασκευαστούν οι αναγκαίες ΜΕΘ, για να µην πεθαίνει
ο κόσµος, να δηµιουργήσετε πλαίσιο πρωτοβάθµιας υγείας µε
υποδοµές και προσωπικό;

Μήπως είναι να κατασκευάσετε νέες αίθουσες για την ασφά-
λεια των µαθητών, να κάνετε αντιπυρικά, αντιπληµµυρικά έργα
και άλλα µέτρα αντισεισµικής θωράκισης;

Όλα αυτά όχι µόνο δεν συµπεριλαµβάνονται στη στρατηγική
σας. Αντίθετα, τα επιδεινώνει για να ικανοποιήσει ανάγκες του
κεφαλαίου. Στο µεσοπρόθεσµο δεν χωρούν η µονιµοποίηση των
καθαριστριών του Υπουργείου Οικονοµικών, κύριε Υπουργέ. Δεν
χωρούν η µονιµοποίηση των καθαριστριών των σχολείων, των ερ-
γαζοµένων στους δήµους µε τα προγράµµατα κοινωφελούς ερ-
γασίας, των τεσσάρων χιλιάδων συµβασιούχων στην υγεία. Δεν
χωρούν όλα αυτά στη στρατηγική σας.

Στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο ενσωµατώνονται όλα τα αντιλαϊκά
προαπαιτούµενα που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση, προκειµένου
να εξασφαλιστεί ακόµα περισσότερος δηµοσιονοµικός χώρος
για ζεστό κρατικό χρήµα και προνόµια στους επιχειρηµατικούς
οµίλους, µε σκοπό να ανακάµψουν θερίζοντας παραπέρα εργα-
σιακά δικαιώµατα και λαϊκές ανάγκες. Δηµιουργεί για το κεφά-
λαιο νέους όρους και νέα πεδία κερδοφορίας µε κίνητρα φορο-
απαλλαγές, νέες χρηµατοδοτήσεις και νέες ανατροπές στη ζωή
των εργαζοµένων και του λαού. 

Προβάλλετε τον ισχυρισµό των διακοσίων χιλιάδων θέσεων ερ-
γασίας, για να δικαιολογήσετε την πολιτική στήριξη του κεφα-
λαίου. Αυτές είναι ένα µικρό µέρος από το ένα εκατοµµύριο
επίσηµα εγγεγραµµένων, µε την πραγµατική ανεργία να είναι
ενάµιση εκατοµµύριο. 

Όµως, τι δεν λέτε; Ότι αυτές οι θέσεις θα είναι µε άθλιους
όρους αµοιβής και εργασίας, όπως διαµορφώθηκαν και από το
τελευταίο αντεργατικό τερατούργηµα που ψηφίσατε. Η βιοµη-
χανία αντιλαϊκών αντεργατικών νόµων µε στόχο να γίνουν οι ερ-
γαζόµενοι πιο φθηνοί, πιο ευέλικτοι, έχει φτιάξει µια µεγάλη µάζα
φθηνών και άγρια εκµεταλλευόµενων εργαζοµένων χωρίς δικαιώ-
µατα στη δουλειά. 

Αυτή είναι η στρατηγική σας. Τα δίνετε όλα για την ανάκαµψη
των κερδών του κεφαλαίου, µε την ολοένα και µεγαλύτερη αύ-
ξηση εκµετάλλευσης. Τους λύνετε τα χέρια για να ληστεύουν
τους εργαζόµενους, να απασχολούν όπως και όσο θέλουν, να
απολύουν όποτε θέλουν, να πληρώνουν όποτε θέλουν και όσο
θέλουν.

Απαιτούν περιορισµό και απαγόρευση της συνδικαλιστικής
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δράσης, γύψο κυριολεκτικά στο εργατικό συνδικαλιστικό κίνηµα,
να γίνει όλη η χώρα µια µεγάλη ειδική οικονοµική ζώνη άγριας
εκµετάλλευσης και το υλοποιήσατε µε το τερατούργηµα που ψη-
φίσατε πριν λίγες µέρες. 

Η Κυβέρνηση, σε συνέχεια προηγούµενων ρυθµίσεων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ψήφισε το πρώτο προαπαιτούµενο του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, το αντεργατικό έκτρωµα, µε κύριο στόχο να ασκήσει τη
µέγιστη κρατική και εργοδοτική βία και τροµοκρατία στους αγώ-
νες των εργαζοµένων, στο ταξικό κίνηµα. 

Γι’ αυτό όλες οι κυβερνήσεις ανέτρεψαν στοιχειώδεις δηµο-
κρατικές και συνδικαλιστικές ελευθερίες, έθεσαν µεγάλα εµπό-
δια στη συµµετοχή των εργαζοµένων στα σωµατεία τους, στους
αγώνες τους και ιδιαίτερα στο δικαίωµα στην απεργία, ώστε να
υλοποιηθούν οι ανατροπές εµβληµατικών κατακτήσεων, όπως το
οκτάωρο, πενθήµερο, σαραντάωρο, οι συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις, οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας που λέει ο κ. Παπα-
δηµητρίου ότι ο κατώτερος µισθός πρέπει να είναι µέσα από
συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Όµως, εχθές προχθές ακόµη ψή-
φισε αυτός να γίνεται µε απόφαση του Υπουργού. 

Περαιτέρω, η θέσπιση του δεκάωρου, η κατάργηση αµοιβής
των υπερωριών, η τηλεργασία είναι ρυθµίσεις για παραγωγή µε-
γαλύτερης υπεραξίας στον τηλεργαζόµενο, αφού η αύξηση του
εργάσιµου χρόνου και η ηµερήσια κατανοµή αυξάνει την κερδο-
φορία. Η µονιµοποίηση του κατώτερου µισθού, µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας, και µε κριτήρια την κερδοφορία του κεφα-
λαίου θωρακίζει τους επιχειρηµατικούς οµίλους από τη διεκδί-
κηση καλύτερων όρων αµοιβής και εργασίας των εργαζοµένων. 

Σε συνέχεια των νόµων που ψήφισαν διαχρονικά όλες οι κυ-
βερνήσεις, κατεδαφίζοντας την κοινωνική ασφάλιση, το νέο αν-
τιδραστικό νοµοσχέδιο µε τίτλο «Ασφαλιστική µεταρρύθµιση για
τη νέα γενιά: Εισαγωγή κεφαλαιοποιητικού συστήµατος προκα-
θορισµένων εισφορών στην επικουρική ασφάλιση, ίδρυση, ορ-
γάνωση και λειτουργία Ταµείου Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής
Ασφάλισης και συναφείς διατάξει» έρχεται να ανάψει το πράσινο
φως για την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης και την
παραπέρα κλιµάκωση της επίθεσης συνολικά στα κοινωνικοα-
σφαλιστικά δικαιώµατα, θέτοντας στον τζόγο τις επικουρικές
συντάξεις. 

Ο ατοµικός ασφαλιστικός κουµπαράς που εισάγει το νοµοσχέ-
διο σηµαίνει ότι η προστασία των γηρατειών γίνεται απολύτως
ατοµική υπόθεση. Η σύνταξη σταµατά να είναι προστασία και µε-
τατρέπεται σε επένδυση, οι δε ασφαλισµένοι σε επενδυτές που
ρισκάρουν και µπορεί να αποτύχουν κιόλας και να βρεθούν στο
δρόµο. 

Τα δηµοσιεύµατα περισσεύουν για τη στάση που έχουν απέ-
ναντι στα κεφαλαιοποιητικά συστήµατα επενδυτές, οι οποίοι λένε
ότι αφού τα επιτόκια είναι µηδενικά, δεν τους συµφέρει και απαι-
τούν το κεφάλαιο, οι εισφορές των εργαζοµένων να παίζονται και
αυτές στον τζόγο έτσι ώστε αν χαθούν, χάθηκαν. 

Η διακοπή εισφορών των νέων ασφαλισµένων προς το ισχύον
σύστηµα θα δηµιουργήσει µια νέα οικονοµική µαύρη τρύπα στην
επικούρηση ύψους 56 δισεκατοµµυρίων ευρώ, η οποία θα φορ-
τωθεί και πάλι στους φορολογούµενους και θα θέσει σε κίνδυνο
τις συντάξεις των σηµερινών συνταξιούχων και των ασφαλισµέ-
νων που θα παραµείνουν σε αυτό, γεγονός που καταρρίπτει την
επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης ότι το νοµοσχέδιο αυτό
αφορά αποκλειστικά τους νέους εργαζόµενους και όχι τους γο-
νείς και τους παππούδες, όπως λέτε. 

Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι απαιτούν συναίνεση από άλλες πο-
λιτικές δυνάµεις που στηρίζουν το δρόµο των µονοπωλίων και
φυσικά των παρατάξεών τους και των ανθρώπων τους µέσα στα
συνδικάτα. Ο εργοδοτικός και κυβερνητικός συνδικαλισµός προ-
σφέρει σηµαντικές υπηρεσίες στους στόχους του κεφαλαίου. 

Χθες η ηγετική οµάδα της ΓΣΕΕ και του ΣΕΒ υπέγραψαν την
εθνική συλλογική σύµβαση εργασίας µε βάση το νόµο Βρούτση
- Αχτσιόγλου που αποτελεί ένα εργαλείο συµπίεσης του µέσου
µισθού, την ίδια στιγµή συνολικά που το κόστος ζωής για την ερ-
γατική οικογένεια ανεβαίνει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µεγάλη συµβολή στην επιδίωξη να κρύβεται η

αλήθεια ότι υπάρχει άλλη εναλλακτική προοπτική. Στη λογική του
µικρότερου κακού επιχειρεί να ενσωµατώσει εργατικές λαϊκές
δυνάµεις στην αντίληψη ότι χωρίς ρήξη και σύγκρουση µε το
δρόµο των µονοπωλίων, µε κυβερνητική εναλλαγή, θα µπορούσε
να µπει φρένο στην επίθεση και να έρθει η ελπίδα. 

Δηµοσιοποίησε τη θέση του για τα εργασιακά και είναι χαρα-
κτηριστικό των δεσµεύσεων απέναντι στους επιχειρηµατικούς
οµίλους ότι δεν αναφέρουν έστω την κατάργηση ενός νέου νό-
µου. Μιλούν για 800 ευρώ, διατήρησαν όµως τα 534 και το πήγαν
στα 650 και δεν επανέφεραν τα 751 ευρώ. Μιλούν για τριαντα-
πεντάωρο, αλλά τεσσεράµισι χρόνια έκαναν τη διευθέτηση µε
δωδεκάωρο στους γιατρούς, µε εννιάωρο στον ΟΣΕ. 

Δεν κάνουν καµµία αναφορά στο εργατικό τερατούργηµα της
Νέας Δηµοκρατίας, που διασφαλίζει τον έλεγχο από το κράτος
και την εργοδοσία στα συνδικάτα και η λειτουργία τους που κα-
ταργεί το δικαίωµα στην απεργία. Καµµία αναφορά!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ποιες είναι οι αιτίες που εµποδίζουν την κοινωνική πρόοδο,
που αποτελούν βαρίδι στην κοινωνική εξέλιξη; Είναι η κυριαρχία
των µονοπωλιακών οµίλων, το κυνήγι του κέρδους, οι καπιταλι-
στές, οι ιµπεριαλιστικές ενώσεις τους και τα κόµµατά τους.

Μπορεί να συµβιβαστεί η εργατική τάξη, ο λαός µε την εκτε-
ταµένη ανεργία, τους µισθούς πείνας και τη δουλειά - λάστιχο,
το µοίρασµα µιας θέσης εργασίας σε δύο και τρεις ή θα διεκδι-
κήσει τις σύγχρονες εργατικές λαϊκές ανάγκες και τη δυνατότητα
της εποχής µας να τις υλοποιήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κατσώτη, ολοκλη-
ρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα υπάρχουν όλες οι δυνατότητες για σταθερή δουλειά,

µε δικαιώµατα, µείωση του εργάσιµου χρόνου, καθολική κοινω-
νική ασφάλιση, υψηλού επιπέδου δωρεάν υπηρεσίες υγείας πρό-
νοιας, προστασία της υγείας και ασφάλεια στους χώρους δου-
λειάς. Υπάρχουν όλες οι προϋποθέσεις παραγωγικές, επιστηµο-
νικές και τεχνολογικές, για να υπάρχει φιλολαϊκή ανάπτυξη και
να υπάρξει αξιοπρεπής ζωή, δουλειά µε δικαιώµατα. 

Η επίθεση που δέχεται η εργατική τάξη βρίσκεται σε εξέλιξη.
Δεν έχει τέλος, αν τέλος δεν βάλουν οι εργαζόµενοι µε τη δύναµη
της οργάνωσης, της ενότητας της εργατικής τάξης και µε σχέδιο
για την ανατροπή της αντιλαϊκής πολιτικής και των εκπαιδευτικών
σχέσεων. 

Γι’ αυτό αγωνίζεται το ΚΚΕ, κύριε Σκυλακάκη. Αποκαλύπτει
τους σχεδιασµούς του κεφαλαίου, των κυβερνήσεών του. Ανα-
δεικνύει τις οδυνηρές συνέπειες για την πλειοψηφία του λαού
µας. Προβάλλει την ανάγκη οργάνωσης µε αφοβία, ανυπακοή
και µια αντεπίθεση συνολικά του εργατικού λαϊκού κινήµατος
διεκδικώντας τις πραγµατικές ανάγκες, ανάγκες που είπαµε ότι
ενώ µπορούν να ικανοποιηθούν -γιατί η εξέλιξη της επιστήµης
απογείωσαν την παραγωγικότητα της εργασίας- ο πλούτος είναι
αµύθητος και δυστυχώς στέκεται εµπόδιο το κέρδος µιας χού-
φτας καπιταλιστών. 

Αυτό είναι προφανές ότι η εργατική τάξη και ο λαός µέσα από
τους αγώνες τους, µε συµπόρευση µε το ΚΚΕ, θα το ανατρέψει
αργά ή γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ. 
Αν ήσασταν ο κ. Λαµπρούλης, θα σας άφηνα και άλλο να µιλή-

σετε, για να µου το ανταποδώσει όταν θα είναι κι εκείνος Πρό-
εδρος και να µου δώσει περισσότερο χρόνο. 

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ελληνικής Λύσης -ακολουθεί ο κ. Γρηγοριάδης, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25- στο µισό από τον προβλε-
πόµενο χρόνο. 

Θα σας δώσω επτά λεπτά. Φαντάζοµαι θα πάτε λίγο παρα-
πάνω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Σταϊκούρα, απαντώντας σε όσα είπε ο κ. Σκυλακάκης, ο
οποίος σηµείωσε µία εµµονή, όπως είπε, του Προέδρου µας µε
κάποιες ρυπογόνες µορφές ενέργειας, δεν ξέρω πού αναφερό-
ταν, γιατί υδρογονάνθρακες αποκλείεται να είναι, τώρα, µάλλον
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στους λιγνίτες αναφερόταν. Θέλουµε κάποια στιγµή στην οµιλία
σας να µας πείτε και εσείς γιατί η Ελλάδα είναι αναγκασµένη να
κλείσει τον λιγνίτη το 2023, όταν η Γερµανία που µας το υποδει-
κνύει πάει µέχρι το 2035. Η Γερµανία πάει µέχρι το 2035, η Πο-
λωνία, η Τουρκία, η Σερβία. Στη Σερβία φτιάχνουν εργοστάσιο.
Οι Κινέζοι αυτή τη στιγµή φτιάχνουν εργοστάσιο λιγνίτη στη Σερ-
βία και η Ελλάδα το κλείνει, µια κουκκίδα στον χάρτη, λες και η
Ελλάς ευθύνεται για τη ρύπανση όλου το περιβάλλοντος. Είναι
φοβερά αυτά τα πράγµατα! Δηλαδή τώρα, να είµαστε και κάπου
λογικοί!

Κύριε Σταϊκούρα, τι µπορεί, βέβαια, να προσθέσει κανείς µετά
την οµιλία του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης και του εισηγητή
µας, του οικονοµολόγου, του Βασίλη Βιλιάρδου;

Πέντε πράγµατα, όµως, για να καταλάβει ο κόσµος και επίσης,
άµα κάπου διαφωνείτε, να µας το πείτε.

Θεωρούµε ότι πάτε στο άγνωστο µε βάρκα την ελπίδα, χωρίς
ένα ολοκληρωµένο -πατριωτικό πραγµατικά- σχέδιο για την πα-
τρίδα µας.

Δεν οδηγούµαστε πουθενά, κύριε Σταϊκούρα, µε νούµερα
απλά που δεν βγαίνουν. Δεν οδηγούµαστε πουθενά µε επικοινω-
νιακά τρικ, µε νέα Greek Statistics, µε «Ελλάδα 2.0» και τα λοιπά.
Δεν οδηγούµαστε, δυστυχώς -και το λέµε µε πολύ καλή διάθεση,
ούτε και να µαλώσουµε, µε πολύ καλή διάθεση, µακάρι να δια-
ψευστούµε εµείς- δεν οδηγούµαστε πουθενά µε ευχολόγια.

Η πολιτική σας αποδεικνύεται, δυστυχώς, πολύ κατώτερη των
προβληµάτων αλλά και των προκλήσεων που αντιµετωπίζουν η
χώρα, τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά εκεί έξω που αγωνιούν, οι
επιχειρήσεις, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αλλά κυρίως και οι
εργαζόµενοι Έλληνες πολίτες.

Τα σπασµένα, όµως, των δικών σας πολιτικών επιλογών θα τα
πληρώσουν οι αγρίως -σκληρά αγρίως- φορολογούµενοι Έλλη-
νες και αντί γνώµονά σας να ήταν ο Γολγοθάς αυτών των πολιτών
που τον τραβάνε και η διευκόλυνσή τους για τη δύσκολη συνέ-
χεια, εσείς τους µαστιγώνετε. Τους µαστιγώνετε γιατί βρίσκεστε
σε διαταγές των εντολέων σας και οι διαταγές είναι των δανει-
στών, των ξένων συµφερόντων και των τραπεζών. Ξεκάθαρα
πράγµατα! Για τα µάτια, λοιπόν, αυτών φτωχοποιήσατε τους Έλ-
ληνες µε νέο Πτωχευτικό, για αυτούς ξεπουλάτε τη δηµόσια πε-
ριουσία, για ψίχουλα -γιατί είναι ψίχουλα- και τα χαρακτηρίζετε
και επενδύσεις. Γιατί ό,τι παίρνουµε από τις πωλήσεις της δηµό-
σιας περιουσίας που είναι ψίχουλα τα παρουσιάζετε ως επενδύ-
σεις. Και για αυτούς διχάζετε τους Έλληνες και την ελληνική
κοινωνία και δηµιουργείτε πολίτες δύο κατηγοριών.

Φτωχοποιήσατε, εκβιάσατε και φτάσατε στο σηµείο -το έσ-
χατο!- µέχρι και να δωροδοκήσετε Έλληνες µε τα 150 ευρώ, για
να το συνδέσω. Και καταρρέει αυτή η προσπάθεια δωροδοκίας
των νέων δεκαοκτώ έως είκοσι πέντε -τα είπαµε και χθες, θα τα
πούµε και σήµερα- η συντριπτική πλειοψηφία των νέων, αν κυ-
κλοφορείτε έξω, αν έχετε παιδιά, αν έχετε ανίψια, αν έχετε γνω-
στούς και φίλους, καταλάβατε ότι σας γύρισε την πλάτη και όχι
µόνο σας γύρισε την πλάτη, έχει εξοργιστεί µαζί σας. Ευτυχώς -
παύλα- δυστυχώς, ένας µικρός αριθµός, από τις εννιακόσιες σα-
ράντα χιλιάδες ελληνόπουλα στις ηλικίες αυτές τριάντα χιλιάδες
πήγαν να εµβολιαστούν, από τις εννιακόσιες χιλιάδες. Είναι ένα
θετικό αυτό, ότι τα παιδιά αυτά έχουν αντίληψη για τον τρόπο µε
τον οποίο πάτε να το περάσετε, για το ρουσφέτι αυτό στους
νέους.

Κύριε Σταϊκούρα -διαβάζω στις εφηµερίδες- µια επίσηµη απάν-
τηση από τον Υπουργό Οικονοµικών ζητά η Ελληνική Λύση: Ποιο
είναι το κονδύλι που υπολογίσατε για αυτά τα 150 ευρώ; Διαβά-
ζουµε ότι είναι 150 εκατοµµύρια ευρώ, 130 εκατοµµύρια ευρώ,
140 εκατοµµύρια ευρώ. Θέλουµε µια επίσηµη απάντηση πόσα
είναι τα λεφτά αυτά που υπολογίσατε.

Βρήκαµε τόσα εκατοµµύρια για να δωροδοκήσουµε τα νιάτα
µας και την ίδια ώρα 250.000 ευρώ, 250 ρηµάδια χιλιάρικα δεν
βρήκαµε για να ενδώσουµε στους γιατρούς του «Παπανικολάου»
για το φάρµακο µε τα λεµφοκύτταρα; Δεν τα βρήκαµε αυτά τα
λεφτά;

Μην πω για την επιλογή της Κυβέρνησης του ολικού lockdown
που κόστισε κοντά στα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ τον µήνα. Μπου-
κώσατε και τα κανάλια µε άλλα 100 εκατοµµύρια ευρώ, για να

µην ξεσκεπάζουν τα πολιτικά σας εγκλήµατα εδώ και ενάµιση
χρόνο.

Και δείτε τώρα τι κάνατε: Εσείς δεν ήσασταν εδώ, κύριε Σταϊ-
κούρα, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, εδώ, από το ιερό
αυτό Βήµα της Βουλής πριν από ενάµιση µήνα που ουσιαστικά
τι κάνατε; Βρίζατε τους νέους! Τώρα λέει «οφείλαµε αυτό στους
νέους», πριν ενάµιση µήνα τι έλεγε; «Η βασική αιτία διασποράς
είναι η διασκέδαση των νέων ανθρώπων», «Μην κλείνουµε το µάτι
σ’ αυτούς που µε ανέντιµη και ανεύθυνη στάση υπονοµεύουν την
υγεία των πολλών», Κυριάκος Μητσοτάκης, Βήµα της Βουλής
πριν από ενάµιση µήνα. Τότε τα νέα τα παιδιά τι ήταν; Κακοµα-
θηµένα; Και τώρα ξαφνικά είναι καλά παιδιά και τα δωροδο-
κούµε; Άδωνις Γεωργιάδης: «Είναι κακοµαθηµένα, τέλος!».

Μπογδάνος για τις καταλήψεις και τα λοιπά: «Τρέφουµε το
φίδι στον κόρφο µας».

Κυρανάκης για τους νέους που και καλά σέβεστε: «Μα, δεν
µπαίνουν στο internet να φτιάξουν ένα σωστό βιογραφικό για να
βρουν δουλειά και θέλουν και δουλειά οι νέοι;».

Τόσο υποτιµητικά µιλούσατε για τα νιάτα µας, για τη νεολαία
µας.

Γεωργιάδης: «Δεν ντρέπονται τα παλιόπαιδα;».
Έκατσα εχθές µία-µία και τις βρήκα µε ηµεροµηνίες.
Κυριάκος Μητσοτάκης: «Μην στοχοποιείτε τους νέους, µας

λέτε, λες και είναι παντελώς ανεύθυνοι οι νέοι ή υπεράνω κριτι-
κής». Από εδώ τα έλεγε αυτά και τώρα 150 αργύρια. Τα παιδιά
τα αδικήσαµε, πάρτε 150 ευρώ!

Και ακούσαµε και το άλλο αµίµητο, Ντόρα Μπακογιάννη, µι-
λώντας σε εστιάτορα εχθές: «Να βάλουµε όλοι πλάτη», λέει και
λέει ο άνθρωπος «τι να κάνουµε, κυρία Μπακογιάννη, δηλαδή,
να αφήνω την κουζίνα µου σαν σεφ να βγαίνω έξω να τσεκάρω
ποιος θα µπει µέσα και ποιος όχι; Τη δουλειά του κράτους, της
πολιτείας θα την κάνω εγώ, ο εστιάτορας;». Για τον θεό δηλαδή,
είναι τρελά πράγµατα αυτά!

Και είπε -και είναι και λογικό- δηλαδή στα λεωφορεία θα ξανα-
βάλουµε εισπράκτορες να δούµε ποιοι θα µπαίνουν µέσα, ποιοι
θα είναι εµβολιασµένοι και ποιοι όχι; Αυτοί είστε και αυτά θα κά-
νετε!

Και αν είναι αλήθεια αυτό, κύριε Σταϊκούρα, που µόλις πριν
από λίγο διαβάσαµε, το έχετε τερµατίσει το µηχανάκι. Ο εκβια-
σµός σας δεν έχει έλεος! Μόνο µε αρνητικό test οι µετακινήσεις
από νοµό εις νοµό για τους ανεµβολίαστους, πριν από δώδεκα
λεπτά εισηγήθηκε η επιτροπή. Εάν αυτό γίνει πράξη, είναι του-
λάχιστον ανατριχιαστικό, να µην µπορεί να µετακινηθεί ο Έλλη-
νας από νοµό σε νοµό χωρίς test. Θα πληρώνουν, λοιπόν, τέσ-
σερα άτοµα 80, 100 ευρώ για να πάνε να φάνε για test, πάρε test
για να µετακινηθείς, πάρε PCR για εκεί, τι είναι αυτά τα πράγ-
µατα;

Ανακοινώσατε όχι προνόµια, κύριε Σταϊκούρα, δεν είναι προ-
νόµια αυτά. Αυτά είναι αφαίρεση δηµοκρατικών συνταγµατικών
δικαιωµάτων των Ελλήνων. Αυτά ανακοινώσατε, δεν ανακοινώ-
σατε ελευθερίες για εµβολιασµένους, όχι, ανακοινώσατε αιχµα-
λωσία για τους ανεµβολίαστους, δηλαδή όποιος δεν υποκύπτει
στον εκβιασµό σας δεν πρόκειται να πάει πουθενά. Ωραία! Δεν
θα σας βγει σε καλό αυτό! Πάρτε το αλλιώς, αλλάξτε ρότα, δεν
θα σας βγει σε καλό.

Χωρίς εµβόλιο, λοιπόν και χωρίς test φυλακίζετε τους Έλλη-
νες! Βάζετε φυλακή τους Έλληνες κανονικά, όπως σας το λέω,
ή µήπως µε το µοριακό που θα πληρώνουν, κύριε Υπουργέ, από
την τσέπη τους θα µπορούν να αντεπεξέλθουν; Ξέρετε πόσο
κάνει ένα µοριακό test, γνωρίζετε για µια τετραµελή οικογένεια
για να βγει για ένα φαγητό; Θέλει 80 ευρώ, 100 ευρώ τέσσερα
άτοµα. Τι θα γίνει τώρα δηλαδή; Είναι δουλειά αυτή;

Άρα πείτε το ανοιχτά -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- θεσπίσατε
πλαγίως, νοµίζοντας ότι είστε έξυπνοι, τον υποχρεωτικό εµβο-
λιασµό. Αυτό κάνατε, σµπαραλιάσατε το Σύνταγµα κατ’ εξακο-
λούθηση και κατ’ επανάληψη, αυτό κάνετε εσείς και οι προ-
κάτοχοί σας που χρεοκοπήσατε την Ελλάδα µε την κοµµατική
διαπλοκή όλα αυτά τα χρόνια που έχετε επιβάλει, αλλά να είστε
σίγουροι ότι θα κριθείτε σύντοµα από τους πολίτες και από τον
θεό που τρέµετε και φοβάστε πραγµατικά. Η απάντηση θα έρθει
πολύ σύντοµα. Πάρτε το αλλιώς, γιατί η Ελλάδα γονάτισε!

15996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Χήτα.
Τον λόγο έχει ο κ. Γρηγοριάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του ΜέΡΑ25, µε τον ίδιο χρόνο µε τον κ. Χήτα. Μετά είναι ο
κ. Καββαδάς, η κ. Μάλαµα, ο κ. Μυλωνάκης, η κ. Αδαµοπούλου,
η κ. Καφαντάρη, ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κινήµατος Αλλαγής, µετά εσείς, ο κ. Τσακαλώτος και µετά ο
κ. Σταϊκούρας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τον κ. Τσακα-
λώτο εγώ και µετά ο κ. Σταϊκούρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Βρούτσης µετά τον
κ. Τσακαλώτο; Και µετά ας κάνει κριτική ο κ. Σταϊκούρας.

Εσείς θα κάνετε κριτική στον Τσακαλώτο και µετά ο Σταϊκού-
ρας σε εσάς! Α, όχι; Αστειεύοµαι, είναι σαφές.

Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να αποφύγω τον πειρασµό και να

ξεκινήσω αναφερόµενος σε όσα άκουσα πριν, έκπληκτος πρέπει
να πω, από τον Υπουργό κ. Σκυλακάκη, ο οποίος κατηγόρησε πε-
ρίπου τον κ. Βαρουφάκη για το ότι επανέρχεται µε µία µανία στο
ίδιο θέµα, στο 2015 που έκλεισαν οι τράπεζες, που από τον ίδιο
πηγάζει αυτή η µανία -άκουσον, άκουσον, ο πιο συκοφαντηµένος
άνθρωπος επί δέκα χρόνια στην Ελλάδα µε αυτή τη συκοφαντία,
από τον ίδιο πηγάζει η µανία- µε την οποία δείχνει τις ερινύες ή
την ερινύα, κύριε Υπουργέ, που ακολουθούν τον κ. Βαρουφάκη.

Έχω να πω, λοιπόν, στον κ. Σκυλακάκη -ξέρω ότι είναι κάπου
στον χώρο και εύχοµαι να µε ακούει και να έρθει να µου απαντή-
σει- ότι δεν είναι καθόλου έντιµο πολιτικά να ξεχνά ότι πριν από
µία εβδοµάδα ακριβώς, όπως λέει ο λαός «πριν αλέκτωρ λαλήσει
τρις» δηλαδή, πριν από µία εβδοµάδα εδώ ήµασταν κι εγώ και
αυτός, αναγκάστηκα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να
πάρω τον λόγο, κύριε Σταϊκούρα, για να του ζητήσω να µου πει
κατά ποιον τρόπο ζηµίωσε ο Βαρουφάκης το ελληνικό δηµόσιο
κατά την εξάµηνη διαπραγµάτευση. Και τότε απαντώντας σε
µένα είπε «κλείνοντας τις ελληνικές τράπεζες». Άρα δεν είναι η
ερινύα που κυνηγάει και αναγκάζει τον κ. Βαρουφάκη να επανέρ-
χεται σε ένα θέµα, για το οποίο ο ίδιος έχει δηλώσει ευθαρσώς
και δηµοσίως ότι καθόλου δεν του αρέσει να επανέρχεται, αλλά
είναι ο κ. Σκυλακάκης, ο οποίος σαν κοινός συκοφάντης δέκα
χρόνια µετά συνεχίζει την ίδια χυδαία, µε συγχωρείτε για την έκ-
φραση, συκοφαντία.

Και για να τελειώνουµε µε αυτό το θέµα µια κι έξω, κύριε Σταϊ-
κούρα, µια και είστε εδώ, αν ενδιαφέρεστε να µάθετε την αλή-
θεια εσείς και ο ελληνικός λαός, κάντε εξεταστική των πραγ-
µάτων επιτροπή τώρα, σήµερα, χθες ή προχθές, για να πάει ο
κάθε κατεργάρης στον πάγκο του, να πάει ο κ. Βαρουφάκης στη
φυλακή αν πρέπει. Ή µήπως πρέπει να πάει κάποιος άλλος στη
φυλακή, κάποιοι άλλοι που πρωθυπούργεψαν και υπούργεψαν,
που πρωθυπούργεψαν χωρίς να έχουν εκλεγεί, χωρίς να είναι αι-
ρετοί από τον ελληνικό λαό και ούτω καθεξής; Εξεταστική των
πραγµάτων επιτροπή τώρα για όλα τα µνηµόνια ή αλλιώς σιωπή-
στε για πάντα! Δεν υπάρχει άλλος δρόµος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αγαπητέ, κύριε Σταϊκούρα, απευθύνοµαι σε εσάς τώρα. Ήθελα

να σας ρωτήσω το εξής: Μπερδεύετε τον εαυτό σας µε τον κ.
Στουρνάρα; Έχετε ένα πρόβληµα σε σχέση µε την ταυτότητά
σας; Διότι έµαθα ότι την προηγούµενη εβδοµάδα µόλις έφυγα
από την Αίθουσα και αφού είχα µόλις απαντήσει στον κ. Σκυλα-
κάκη ότι ο κ. Στουρνάρας είναι αυτός που είναι υπεύθυνος για
την εκροή κεφαλαίων και για το γεγονός ότι φτάσαµε εδώ που
φτάσαµε µε τις ελληνικές τράπεζες, πήρατε εσείς τον λόγο και
είπατε ότι κατηγόρησα εσάς. Σας ξεκαθαρίζω, λοιπόν, ότι σε καµ-
µία περίπτωση δεν κατηγόρησα εσάς. Δεν σας θεωρώ τόσο αν-
θέλληνα όσο τον κ. Στουρνάρα.

Και εξηγούµαι αµέσως, γιατί ξέρω ότι και ο κ. Βρούτσης εξε-
γείρεται συχνά όταν κατηγορώ ευθέως για ανθέλληνα τον φίλο
και συνάδελφό του. Όµως, πώς αλλιώς θα µπορούσε να χαρα-
κτηρίσει κάποιος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έναν Έλληνα κεν-
τρικό τραπεζίτη, όταν αυτός στις αρχές του Δεκεµβρίου του
2014, τότε διοικητής της τράπεζας της πατρίδας µας, προβαίνει
στην πρωτοφανή για τα παγκόσµια χρονικά όλων των κεντρικών

τραπεζών του κόσµου προειδοποίηση για µελλοντική έλλειψη
ρευστότητας που πρόκειται να έρθει στη χώρα, εννοώντας προ-
φανώς αν δεν επανεκλεγεί ο κ. Σαµαράς; Με αυτή τη δήλωση βε-
βαίως, όπως ξέρετε, κύριε Στουρνάρα, γιατί είστε οικονοµο-
λόγος κι εγώ ηθοποιός, πυροδότησε αυτοµάτως έξοδο καταθέ-
σεων από τις τράπεζες, δηλαδή λειτούργησε αντίθετα από τη
συνταγµατική του αποστολή; Αντί να εξασφαλίσει τη σταθερό-
τητα του τραπεζικού συστήµατος της χώρας, της κεντρικής τρά-
πεζας της οποίας προήδρευε, για µικροπολιτικούς λόγους την
υπονόµευσε, κύριε Υπουργέ. Μικροκοµµατάρχης της Νέας Δη-
µοκρατίας αντί για υπεύθυνος εθνικός τραπεζίτης µας. Αυτός
είναι ο κ. Στουρνάρας!

Και βεβαίως εσείς, κύριε Σταϊκούρα, δεν είστε κ. Στουρνάρας,
γιατί πραγµατικά µέχρι τώρα έχετε φερθεί λιγότερα ανθελληνικά,
ακόµα και κατά τη δική µου γνώµη. 

Και έρχοµαι τώρα στην ουσία. Πού να είναι, άραγε, σήµερα ο
αγαπητός κ. Μητσοτάκης; Πού είναι ο Πρωθυπουργός µας; Το
Μεσοπρόθεσµο σχέδιό του είναι για το οποίο θριαµβολογούσε
µε όλο του το δίκιο απ’ ό,τι έχω µάθει. Πού είναι; Δεν είναι εδώ
για να το υπερασπιστεί; Πού είναι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης; Πού είναι ο κ. Τσίπρας; Πού είναι η Αρχηγός του
τρίτου κόµµατος; Πού είναι οι ηγεσίες όλων των κοµµάτων; Ξέ-
ρετε, είναι κωµικοτραγικό. Σε επίπεδο πολιτικών Αρχηγών µόνο
η Ελληνική Λύση και εµείς τοποθετηθήκαµε για ένα ζήτηµα, όπως
είναι το Μεσοπρόθεσµο σχέδιο της Κυβέρνησής σας για τα επό-
µενα χρόνια. Και αναρωτιέται κανείς: Γιατί δεν είναι εδώ ο Πρω-
θυπουργός; Πραγµατικά πείτε µου, γιατί δεν είναι εδώ; Γιατί
αποφεύγετε, όπως ο διάολος το λιβάνι, την αντιπαράθεση σε κο-
ρυφαίο επίπεδο; Εδώ έρχεστε για ψύλλου πήδηµα. Αν ο κ. Μη-
τσοτάκης δεν βγάλει ένα διάγγελµα κάθε εβδοµάδα, όπου να
λέει να τσιµπηθούν λίγο οι νέοι µας µε το εµβόλιο, για να τσιµ-
πήσουν και το εκατοπενηντάρι και διάφορες τέτοιες χυδαιότητες
-συγγνώµη για την έκφραση- δεν γίνεται. Όµως, δεν πάνε έτσι οι
λαοί, να απευθύνεται ένας Πρωθυπουργός έτσι σε νέους ανθρώ-
πους.

Πού είναι, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός σας αν δεν έχει κάποιο
λάκκο η φάβα; Θα εξηγήσω αµέσως, κύριε Στουρνάρα, ποιον
λάκκο έχει η φάβα.

Κατ’ αρχάς το Μεσοπρόθεσµο σχέδιο που καταθέτετε σήµερα
είναι ταυτοχρόνως και η οµολογία σας, κύριε Υπουργέ και αγα-
πητή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ότι το πέµπτο µνηµόνιο
δεν είναι πλέον προ των πυλών, αλλά είναι εδώ, στογγυλοκάθισε
από σήµερα µε αυτό το σχέδιό σας. Θα µου πείτε από πού το
εξάγω αυτό, µήπως είµαι αυθαίρετος, γιατί είµαι ηθοποιός. Όχι!
Βουλευτής είµαι, ένας δύσµοιρος Βουλευτής του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου είµαι και θα σας πω αµέσως από πού το εξάγω. 

Κύριε Στουρνάρα, το Μεσοπρόθεσµό σας προβλέπει «κού-
ρεµα»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριο Στουρνάρα;
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Σταϊκούρα, εννο-

ούσα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτά εί-

χατε πει και την άλλη φορά!
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν τα είχα πει, κύριε Σταϊκούρα

µου, δεν τα είχα πει! Αυτή τη φορά έκανα το λάθος. Και το έκανα
γιατί ακριβώς σας εγκάλεσα στην τάξη λέγοντάς σας ότι δεν
είστε τόσο ανθέλληνας. Εσείς δεν έχετε κάνει τέτοιες δηλώσεις
«πάρτε τα λεφτά αν δεν κυβερνάµε εµείς έξω, πλούσιοι φίλοι
µας». Δεν τα έχετε κάνει.

Για να µη µπερδευόµαστε, θα σας λέω «κύριε Υπουργέ», για
να είµαστε ικανοποιηµένοι και οι δύο. 

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, λοιπόν, τι σηµαίνει όταν το Μεσοπρό-
θεσµό σας προβλέπει 3,7 πρωτογενές πλεόνασµα σε σχέση µε
το ποσοστό επί του εθνικού ακαθάριστου εισοδήµατος; Ξέρετε
τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι υπερβαίνει και αυτό το δύσµοιρο πρω-
τογενές πλεόνασµα της θλιβερής κυβέρνησης Τσίπρα, όταν αυτή
συνθηκολόγησε. Το 2025 θα ήταν µόλις 2,2%. Εσείς καταφέρατε
να το κάνετε µεγαλύτερο. 

Ξέρετε τι είναι το πρωτογενές πλεόνασµα, κύριε Υπουργέ;
Είναι ο γνωστός «ελέφαντας» στο τεράστιο αυτό µαστόδοντο,
για το οποίο τόσες µέρες συζητάµε, το οποίο ήρθε ξανά στο δω-
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µάτιο. Η παύση, η λύτρωση του ελληνικού λαού για τρία χρόνια
είναι εξαιτίας της πανδηµίας. Οι θεσµοί είναι ανάλγητοι, αναλγη-
τότεροι του πιο ανάλγητου πράγµατος. Πρόκειται να µας ξανα-
πιούν το αίµα! Και το βλέπω πολύ καθαρά. Είναι 2,2% το 2023
και 2,8% το 2024. 

Αυτά τα πρωτογενή πλεονάσµατα, κύριε Υπουργέ, βγαίνουν
µόνο µε δύο τρόπους: µε µειώσεις µισθών και συντάξεων και αυ-
ξήσεις φόρων. Τις αυξήσεις φόρων οµολογεί ωραιότατα το Με-
σοπρόθεσµο σχέδιό σας, δεν χρειάζεται να τις πω εγώ. Τέλος
πάντων. Σας τα είπε όλα αυτά ο κ. Βαρουφάκης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, για να µη µακρηγορήσω, θέλω να αναφερθώ
σε δύο θέµατα της επικαιρότητας. Το ένα είναι η δωροδοκία
νέων παιδιών. Ακούστε! Το συµπέρασµα είναι ένα και σαφές.
Έχετε χάσει τα παιδιά σας και θα σας πω και πώς χάσατε τα παι-
διά σας. Τα χάσατε γιατί τα συκοφαντείτε ενάµιση χρόνο τώρα
ότι φταίνε για την εκτόξευση της πανδηµίας, για την οποία φταίτε
εσείς, όταν τελείως άκριτα και χωρίς κανέναν λόγο, όπως απο-
δείχθηκε εκ των υστέρων από τα έσοδα, ανοίξατε τον τουρισµό
µε δειγµατοληπτικό, θυµίζω, έλεγχο, έναν στους εβδοµήντα που
περνούν τα σύνορά µας µε έναν δικό σας αλγόριθµο, που κανείς
δεν ξέρει πού τον βρήκατε και πώς τον εφηύρατε. 

Ξέρετε, λοιπόν, πώς χάσατε την εµπιστοσύνη των παιδιών µας;
Τη χάσατε τη στιγµή που πέρυσι τέτοια εποχή τους δέρνατε,
τους χτυπούσατε, ο κ. Χρυσοχοΐδης, όχι εσείς προσωπικά, στη
µικρή πλατεία της Κυψέλης, στη δεύτερη πλατεία της Κυψέλης,
όταν πήγαιναν εκεί τριάντα, σαράντα άτοµα του γυµνασίου και
του λυκείου για να ξεσκάσουν. Ξέρετε τι έβλεπαν αυτά τα παιδιά
την άλλη µέρα; Έβλεπαν τους γονείς τους να στοιβάζονται σε
ένα βαγόνι µε άλλους εκατόν πενήντα γονείς εργάτες για να
πάνε να δουλέψουν. Όταν έβλεπαν τους εαυτούς τους, έβλεπαν
µια Κυβέρνηση να τους δουλεύει ψιλό γαζί, να τους λέει «θα σε
σκοτώσω στο ξύλο, γιατί ήρθες µε άλλους δέκα συνοµήλικους
να γλεντήσεις εδώ στην πλατεία σε ανοιχτό χώρο και θα αφήσω
τον µπαµπά και τη µαµά σου να πεθάνουν από COVID µέσα σε
ένα βαγόνι µε άλλους εκατόν πενήντα ανθρώπους»!

Και σαν να µην έφτανε που χάσατε την εµπιστοσύνη τους,
αλλά -και βεβαίως θα το πω κι αυτό-, έχετε χάσει παράλληλα και
την εµπιστοσύνη των γερόντων, καθώς αποδεικνύεται ότι µόνο
το 60% περίπου, το 58% των γερόντων -που έκλεισαν πια αυτοί,
δεν διορθώνονται- έχει εµβολιαστεί. Και αυτό επίτευγµά σας
είναι!

Και αφού έχετε χάσει, λοιπόν, την εµπιστοσύνη των παιδιών
και των γερόντων, τώρα ήρθε η δωροδοκία. Δεν είναι ιθαγενείς
τα παιδιά σας, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρωθυπουργέ, για να τους
κουνάτε καθρεφτάκια! Με τα 150 ευρώ θα τους θυµόσαστε και
θα χάσετε και αυτούς που σκόπευαν να εµβολιαστούν.

Και τέλειωσα και φεύγω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα σχόλιο που
νοµίζω ότι είναι συµβολικό και σηµειολογικό. Ο δύσµοιρος Πάµ-
πλο Πικάσο φιλοτέχνησε το 1909 έναν πίνακα. Για όσους θέλουν
να µάθουν, στο Παρίσι πήγε το 1900. Και εκεί επηρεάστηκε πολύ
από τον Τουλούζ - Λωτρέκ, ο οποίος πέθανε την ίδια χρονιά του
1900. Προκειµένου να αυτονοµηθεί, εφηύρε τον εαυτό του, ο
Πάµπλο Πικάσο, από τις αρχές του 1900, λίγα χρόνια µετά τον
θάνατο του Τουλούζ - Λωτρέκ, µε την περίφηµη µπλε περίοδό
του. 

Αυτό το έργο, λοιπόν, το οποίο χάρισε στον ελληνικό λαό για
τη λεβεντιά του να αντισταθεί στο ναζισµό ο Πάµπλο Πικάσο
έµεινε έναν αιώνα και δέκα χρόνια αλώβητο. Αυτό το θαυµάσιο
έργο της µπλε περιόδου αυτού του τεράστιου καλλιτέχνη δεν
έπεσε ποτέ κάτω, κύριε Πρόεδρε, επί έναν αιώνα και δέκα δεκα-
πέντε χρόνια! Δεν έπεσε κάτω ούτε καν από τα χέρια του κλέφτη
που τον έκλεψε απ’ ό,τι φαίνεται, γιατί δεν έχει σηµάδια! Έπεσε,
όµως, κάτω όταν έγινε συστατικό µιας φθηνής φιέστας ενός φθη-
νότατου Υπουργού, δύο φθηνότατων ακατάλληλων Υπουργών! 

Και φεύγοντας, λέω ακατάλληλη την κυρία Μενδώνη.
Έχω εδώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ελληνικέ λαέ που τυ-

χόν µας ακούς, το «Πολιτισµός SOS», γιατί η κ. Μενδώνη, εκτός
από το να κάνει φιέστες, που ρίχνει και ποδοπατιούνται πίνακες
παγκόσµιας κληρονοµιάς για όλη την υφήλιο, δεν έχει καθόλου

τον νου της να ταΐσει πεινασµένους ηθοποιούς µετά από ενάµιση
χρόνο πανδηµίας.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο κ. Καββαδάς έχει τον λόγο από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-

λουθεί η κ. Μάλαµα.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, αρχικά θέλω να ευχηθώ

«καλό µήνα» σε όλους σας.
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα αφορά το µέλλον.

Κάνει προβλέψεις, αποτυπώνει τα αποτελέσµατα από ένα σχέδιο
ανάπτυξης που έχει τεθεί ήδη σε εφαρµογή. 

Υπάρχει, όµως, µία προϋπόθεση για την επιτυχία του, η υγεία
µας, η υγεία όλων µας, καθενός ξεχωριστά και η προστασία της
δηµόσιας υγείας στο σύνολό της. Για να έχουµε ανάπτυξη, πρέ-
πει να είµαστε σε θέση να παράγουµε. Θα πρέπει να έχουµε ανοι-
χτά καταστήµατα και επιχειρήσεις, ανοιχτά εργοστάσια, να εί-
µαστε σε θέση να προσφέρουµε υπηρεσίες και γενικά να κινούµε
την οικονοµία µας.

Γι’ αυτό, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω σήµερα την οµιλία
µου µε µία έκκληση προς τους Έλληνες πολίτες: Εµβολιαστείτε!
Θωρακιστείτε απέναντι σε αυτόν τον ύπουλο εχθρό που ακόµα
και όταν πιστεύουµε ότι τον νικήσαµε, βρίσκει τρόπους, µεταλ-
λάσσεται και ξεφυτρώνει πάλι και µάλιστα πιο επιθετικός.

Κάνω έκκληση στους νέους να εµβολιαστούν. Κάνω έκκληση
στις µέσες ηλικίες που βρίσκονται στην πιο παραγωγική φάση
της ζωής τους, να µη φοβηθούν. Κάνω έκκληση και στους πιο κα-
χύποπτους να µην πιστεύουν τα σενάρια συνωµοσίας για τα εµ-
βόλια. Η ιατρική επιστήµη είναι εδώ για να υπηρετεί υπεύθυνα
τον άνθρωπο. Εµβολιαστείτε! Προστατευτείτε! Προστατέψτε
τους οικείους και τους συνανθρώπους σας! Εµβολιαστείτε για
να επιστρέψουµε στην κανονική µας ζωή, στην οικονοµία, στην
κοινωνικότητα, στους φίλους και στις δραστηριότητες µας, µία
και καλή!

Επανερχόµενος στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα έλεγα ότι η ψήφιση του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής συνδέεται µε την επιλογή της
Κυβέρνησης να προτάξει τη στήριξη της αναπτυξιακής διαδικα-
σίας, µία επιλογή που βασίζεται σε ένα συγκροτηµένο και συνε-
κτικό σχέδιο. Θεµέλιό της είναι η αξιοποίηση των πόρων από το
Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ, τις ιδιωτικές επενδύσεις, αλλά και
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που την τριετία 2022 -
2025 θα ανέλθει σε 28,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Απ’ αυτά, τα 24,4
δισεκατοµµύρια ευρώ προέρχονται από το συγχρηµατοδοτού-
µενο σκέλος και τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ από το εθνικό σκέ-
λος.

Αναµφισβήτητα, το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής διαµορφώθηκε µέσα στις ιδιαίτερες συνθήκες που
δηµιούργησε η πανδηµία. Χρειάστηκε και εκεί ένα ορθολογικό
σχέδιο για να αντιµετωπιστούν οι επιπτώσεις της πανδηµίας. Δεν
είναι τυχαίο ότι οι προτεραιότητες που τέθηκαν συνέβαλαν στο
να έχουµε σήµερα ένα Μεσοπρόθεσµο µε σαφή αναπτυξιακή
στόχευση. Τους τελευταίους δεκαέξι µήνες, παρά τις οριακές και
πρωτόγνωρες συνθήκες, η ελληνική οικονοµία στάθηκε όρθια. Σ’
αυτό συνέβαλαν τα στοχευµένα µέτρα στήριξης. Μέσα στη διετία
2020 - 2022, η Κυβέρνηση διέθεσε ή θα διαθέσει πάνω από 40
δισεκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη επιχειρήσεων, εργαζοµέ-
νων, αλλά και της πραγµατικής οικονοµίας. Διατηρήθηκαν θέσεις
εργασίας, δόθηκαν αποζηµιώσεις και οικονοµικές ενισχύσεις,
ενεργοποιήθηκαν ειδικά προγράµµατα ενίσχυσης µε κεφάλαιο
κίνησης επιχειρήσεων στην εστίαση και στον τουρισµό και σε άλ-
λους κλάδους. Διατηρήθηκαν σε υψηλό επίπεδο τα ταµειακά δια-
θέσιµα. Υπήρξε συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση που επιβρα-
βεύτηκε µε την εµπιστοσύνη των αγορών.

Μέσα σε αυτό το χρονικό διάστηµα, όχι µόνο δεν υπήρξαν φο-
ρολογικές επιβαρύνσεις, αλλά -το αντίθετο- είχαµε µείωση φό-
ρων. Να υπενθυµίσω τη µείωση της προκαταβολής φόρου για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις επιχειρήσεις, τη µείωση
του συντελεστή φορολόγησης για τις επιχειρήσεις στο 22%.
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Είναι η δεύτερη µείωση που γίνεται επί Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µετά την πρώτη µεί-
ωση από το 26% στο 24%. Να θυµίσω, επίσης, την αναστολή της
Ειδικής Εισφοράς Αλληλεγγύης που η προηγούµενη κυβέρνηση
την είχε µετατρέψει σε έναν µόνιµο φόρο αυξάνοντας και τους
συντελεστές της, τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά
τρεις µονάδες.

Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής απο-
τυπώνει τον κυρίαρχο στόχο αυτής της Κυβέρνησης που συνο-
ψίζεται σε µία µόνο λέξη: «ανάπτυξη». Οι προβλέψεις και οι εκτι-
µήσεις παραπέµπουν σε υψηλούς και βιώσιµους ρυθµούς ανά-
πτυξης για τα επόµενα χρόνια. Το 2022 προβλέπεται ανάπτυξη
6,2%, το 2023 4,1%, το 2024 ανάπτυξη 4,4% και το 2025 3,3%.
Υπολογίζεται ότι το ΑΕΠ από τα περίπου 165 δισεκατοµµύρια
ευρώ φέτος, θα φτάσει τα 217 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2025.

Το πλαίσιο που διαµορφώνει η Κυβέρνηση και οι µεταρρυθµί-
σεις δηµιουργούν τις προϋποθέσεις αύξησης των ιδιωτικών επεν-
δύσεων. Το 2022 θα γίνει το πρώτο µεγάλο άλµα. Οι επενδύσεις
θα παρουσιάσουν αύξηση που θα υπερβεί το 30%, ενώ τα επό-
µενα χρόνια προβλέπεται διψήφιος αριθµός. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, στις προβλέψεις του Μεσοπρόθε-
σµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής είναι η δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας. Εκτιµάται ότι θα δηµιουργηθούν διακό-
σιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας έως το 2025. Η Ελλάδα που
µέχρι πριν από λίγα χρόνια κατέγραφε θηριώδη ποσοστά ανερ-
γίας, για πρώτη φορά το 2025 θα έχει ανεργία κοντά στο 10 -
11%. Αυτό το ποσοστό ανεργίας, όµως, αρχίζει να αποκλιµακώ-
νεται από το 2022, όταν και αναµένεται να µειωθεί στο 14,4%. Το
2023 θα µειωθεί στο 13,2% και το 2024 στο 11,9%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη

θέση στην οποία έχει περιέλθει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Πε-
ρίµεναν µνηµόνια, περιοριστικές πολιτικές, επιβολή νέων φόρων
και αντί γι’ αυτά βλέπουν µία ξεκάθαρη αναπτυξιακή πολιτική,
ενίσχυση των επενδύσεων και µείωση των φορολογικών επιβα-
ρύνσεων.

Τα φορολογικά έσοδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χτί-
ζονται µέσα από υπερφορολόγηση. Αυτός είναι ο εύκολος δρό-
µος για σας, αλλά ο επώδυνος δρόµος για τα εκατοµµύρια
Ελλήνων πολιτών. Αύξηση φορολογικών εσόδων µπορεί να υπάρ-
ξει µέσα από την ανάπτυξη, την αύξηση του ΑΕΠ, ενώ ταυτό-
χρονα η δηµιουργία δηµοσιονοµικού χώρου δίνει τη δυνατότητα
µείωσης των φόρων.

Το Μεσοπρόθεσµο σκιαγραφεί µία Ελλάδα που γυρίζει σελίδα
και µπαίνει σε δυναµική τροχιά ανάπτυξης. Αλλάζει το παραγω-
γικό πρότυπο, µεταβαίνει σε ένα νέο «πράσινο» και βιώσιµο οι-
κονοµικό µοντέλο, επιτυγχάνει τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της
οικονοµίας της, δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας. 

Η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών στηρίζει αυτήν την επιλογή,
στηρίζει τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Καββαδά.

Τον λόγο έχει η κ. Μάλαµα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία και µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κατρίνης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάρτιση του Μεσοπρόθε-

σµου Δηµοσιονοµικού Πλαισίου οφείλει να στηρίζεται σε αξιόπι-
στες εκτιµήσεις και προβλέψεις ώστε να ενισχύει και να ενισ-
χύεται γενικότερα η σταθερότητα της ελληνικής οικονοµίας, να
ενθαρρύνονται οι επενδύσεις και να έχει αξιοπιστία το οικονοµικό
πλάνο του κράτους και στο εσωτερικό, αλλά και στο εξωτερικό.

Υπάρχουν αυτά τα στοιχεία στο Μεσοπρόθεσµο που µας πα-
ρουσιάζει η Κυβέρνηση; Μα, φυσικά και όχι. Πρόκειται για µία
άσκηση επί χάρτου, που φαίνεται να µην την πιστεύει ούτε η ίδια
η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών. Το Μεσοπρόθεσµο που

παρουσιάζει σήµερα η Κυβέρνηση γράφτηκε για να αναθεωρηθεί
το πολύ σε δύο µήνες, όταν και θα πέσει η κουρτίνα του καλο-
καιρινού κυβερνητικού αφηγήµατος. 

Το Μεσοπρόθεσµο αυτό θα έπρεπε να αποσυρθεί, γιατί είναι
εντελώς εκτός τόπου και χρόνου. Κανείς δεν πιστεύει τις προ-
βλέψεις. Κανείς δεν πιστεύει τα νούµερα που παραθέτει. Κανείς
δεν πιστεύει στην αξιοπιστία του, διότι πολύ απλά η Κυβέρνηση
το κατασκεύασε στη βάση των δικών της επικοινωνιακών αναγ-
κών και όχι της πραγµατικής ελληνικής οικονοµίας. 

Συγκεκριµένα, υπάρχει κανένας στο Eurogroup που να πι-
στεύει ότι η ελληνική οικονοµία θα αναπτυχθεί το 2021 µε 3,6 %
ανάπτυξη και το 2022 µε 6,2% ανάπτυξη; Τέτοια αναπτυξιακή
έκρηξη δεν είχε η Ελλάδα ούτε στις πιο χρυσές της εποχές. Γιατί
γράφετε τέτοια χονδροειδή ψεύδη; Γιατί δεν λέτε ότι το 2020 το
πρωτογενές έλλειµµα έφτασε τα 12 δισεκατοµµύρια, δηλαδή
µισό µνηµόνιο; Τα 12 από αυτά δισεκατοµµύρια είναι ακριβώς η
απώλεια που υπέστη η οικονοµία από την κατάρρευση πέρυσι
του τουρισµού. Φέτος θα γίνει διαφορετικά; Ήδη ο τουρισµός
οδεύει προς κατάρρευση. Ενδεχοµένως η χρονιά να είναι, δυ-
στυχώς, χειρότερη από την περσινή. Και άρα πώς θα µαζέψετε
όλα αυτά τα λεφτά που λέτε; Ψέµα, λοιπόν, πρώτο η υποτιθέµενη
αναπτυξιακή έκρηξη. Μάλλον, προς υφεσιακή έκρηξη βαδίζουµε. 

Ανακρίβεια δεύτερη η υπόθεση ότι η ιδιωτική κατανάλωση θα
ανέβει κατά 2,6% φέτος και κατά 2,9% του χρόνου. Βγείτε έξω
λίγο να κοιτάξετε την εικόνα της Ερµού. Πηγαίνετε στις εµπορι-
κές αγορές άλλων πόλεων να δείτε αν υπάρχει κανείς που ψωνί-
ζει. Μιλήστε µε παραγωγούς, µιλήστε µε µεταποιητές αγροτικών
προϊόντων και ρωτήστε τους τι ψωνίζει ο κόσµος. Πηγαίνετε σε
ένα σουπερµάρκετ να δείτε τις αυξήσεις στα είδη πρώτης ανάγ-
κης. Πηγαίνετε να βάλετε βενζίνη στο αυτοκίνητό σας να δείτε
πόσο έχει ανέβει το λίτρο του καυσίµου. Πώς, λοιπόν, θα ανέβει
η ιδιωτική κατανάλωση; Με τον τουρισµό στα τάρταρα και την
ακρίβεια στα ύψη; Με τις απλήρωτες υπερωρίες του «εργασια-
κού Χατζηδάκη»; Ή µε το εµβολιαστικό voucher θα ψωνίσει ο κό-
σµος; 

Ψέµα τρίτο ότι αναµένεται έκρηξη επενδύσεων. Λέτε ότι το
2021 οι ιδιωτικές επενδύσεις θα παρουσιάσουν αύξηση στην Ελ-
λάδα κατά 7% και το 2022 κατά 30,3%. Μα, πώς µπορείτε να
ισχυρίζεστε κάτι τέτοιο; Πού ακριβώς και από ποιους θα γίνουν
αυτές οι επενδύσεις; 

Για την ώρα πάντως βλέπουµε µόνο το «τσουνάµι» αποεπέν-
δυσης από την ελληνική οικονοµία. Στα δύο χρόνια διακυβέρνη-
σής σας κατέρρευσαν οι δύο πιο µεγάλοι τουριστικοί όµιλοι στην
Ελλάδα, η «THOMAS COOK» και ο Όµιλος «Μουζενίδη». Έκλεισε
η «PITSOS». Έκλεισε πάνω από το 20% των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. Διαλύθηκαν οι αεροµεταφορές, τα αεροδρόµια και
οι αυτοκινητόδροµοι υπάρχουν µόνο µέσα από τις κρατικές χρη-
µατοδοτήσεις. Ο αγροτικός τοµέας έχασε πάνω από 40% της
εξαγωγικής του δυναµικής και εσείς µιλάτε για αυξήσεις σε ιδιω-
τικές επενδύσεις σε ποσοστά που θα ζήλευε ακόµη και η Κίνα;
Και µε αυτά τα νούµερα θα πάτε να υπερασπιστείτε την αξιοπι-
στία της ελληνικής οικονοµίας απέναντι στο Eurogroup;

Η µόνη αλήθεια που υπάρχει σ’ αυτό το Μεσοπρόθεσµο είναι
η αλήθεια της υπερχρέωσης της ελληνικής οικονοµίας. Εκεί οι
αριθµοί δεν επιδέχονται πολιτικό µακιγιάζ από εσάς. 185 δισεκα-
τοµµύρια χρέος το 2021 και πάνω από 200 δισεκατοµµύρια για
το 2022 και για το 2023, σχεδόν διπλάσιο δηλαδή απ’ όταν µπή-
καµε στο πρώτο µνηµόνιο. Εάν σε αυτό αθροίσουµε τα κόκκινα
δάνεια που εκτοξεύτηκαν και το ιδιωτικό χρέος προς το κράτος,
δηλαδή το χρέος σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία, τότε κατα-
λαβαίνουµε ότι η ελληνική οικονοµία είναι µία «χύτρα» έτοιµη να
εκραγεί. 

Εσείς, αντί να λαµβάνετε µέτρα ανακούφισης αυτού του χρέ-
ους, αυξάνετε τους φόρους, όπως κάνατε πρόσφατα µε τις αν-
τικειµενικές αξίες των ακινήτων. Και πού οδηγεί όλο αυτό; Μα
φυσικά, προς µία ραγδαία ύφεση. 

Υπάρχει, όµως, και κάτι στο Μεσοπρόθεσµο που προσπαθείτε
να κρύψετε πάση θυσία. Είναι η δέσµευσή σας για τα πρωτογενή
πλεονάσµατα. Δεσµεύεστε για πρωτογενή πλεονάσµατα «µα-
µούθ» για τα έτη 2023 και 2025, 3 δισεκατοµµύρια πλεόνασµα -
λέτε- το 2023, 5 δισεκατοµµύρια 700 εκατοµµύρια το 2024 και 8
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δισεκατοµµύρια το 2025! 
Αλήθεια, αυτά τα νούµερα τα έχετε συµφωνήσει µε τους δα-

νειστές µας; Αν ναι, να το πείτε, γιατί πρακτικά αυτό σηµαίνει ότι
σχεδιάζετε ένα νέο µνηµόνιο. Και όλως τυχαίως σπρώχνετε αυ-
τούς τους ανεδαφικούς στόχους για τα χρόνια αµέσως µετά τη
λήξη της κυβερνητικής σας θητείας. Σχεδιάζετε µήπως από-
δραση και φόρτωµα του λογαριασµού στους επόµενους; Το ίδιο,
δηλαδή, που είχατε κάνει και το 2012.

Πώς θα µαζευτούν αυτά τα λεφτά από τα ερείπια της ελληνι-
κής οικονοµίας; Από την «καµένη γη» του ελληνικού τουρισµού,
από τον µαρασµό της ελληνικής αγροτικής παραγωγής και µε-
ταποίησης; Αλλά µάλλον αυτό δεν σας ενδιαφέρει, γιατί ξέρετε
ότι τότε δεν θα είστε εσείς στην κυβέρνηση και θα κληθεί κά-
ποιος άλλος πάλι να λύσει το πρόβληµα. 

Το Μεσοπρόθεσµο που µας παραθέτετε σήµερα είναι µε δυο
λόγια ένα µνηµόνιο κυβερνητικής ασυνέπειας και εµπαιγµού απέ-
ναντι στους επαγγελµατίες, απέναντι στους εργαζόµενους, απέ-
ναντι σε όλους όσους βρίσκονται σε κατάσταση δυσκολίας. 

Εµείς σας καλούµε να πείτε την αλήθεια και, κυρίως, να αλλά-
ξετε µείγµα οικονοµικής πολιτικής, εάν θέλετε να αφήσετε κάτι
όρθιο όταν θα εγκαταλείψετε την εξουσία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς σας ευχαριστού-
µε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
για ένα λεπτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, στις 9 Ιουνίου 2021 η αγαπητή συνάδελφος,
η κ. Αχτσιόγλου, ανέφερε: «Είναι δεδοµένο ότι το 2021 θα σηµει-
ωθούν θετικοί ρυθµοί ανάπτυξης κοντά στο 3%». Βρείτε τα µε-
ταξύ σας. Θα σηµειωθούν ή δεν θα σηµειωθούν; Άλλα λέτε εσείς,
άλλα λέει η τοµεάρχης σας. 

Δεύτερον, πήρα τον λόγο για να καταθέσω έναν πίνακα, γιατί
αντιλαµβάνοµαι ότι το επαναλαµβάνετε συχνά συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης. Λέτε ότι κανείς δεν µας πιστεύει, ότι λέµε ψέ-
µατα, ασυνέπεια, εµπαιγµός, ότι το 3,6% που έχουµε για το 2021
είναι ο πιο αισιόδοξος δείκτης που υπάρχει. 

Καταθέτω στα Πρακτικά -και θα ήθελα να τα σχολιάσετε- τα
εξής: Η Τράπεζα Πειραιώς εκτιµά 6,3% για φέτος. Η Scope Rat-
ings 6,5%. Η Εθνική Τράπεζα 5,7%. Η DBRS 5%. Το Γραφείο
Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή, όπου επικεφαλής
ήταν ο γενικός γραµµατέας του Υπουργείου Οικονοµικών επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, 3,6%-4,8%. Η Τράπεζα της Ελλάδος 4,2%. Η HSBC σήµερα
4,5%. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 4,1% και ο ΟΟΣΑ -θα επανέλθω σε
αυτό που το επικαλούσασταν στον προϋπολογισµό γιατί έλεγε
ένα 1%- πλέον 3,8%. Δηλαδή, είµαστε οι πιο συντηρητικοί στις
εκτιµήσεις σε σχέση µε όλους τους οίκους και λέτε ότι έχουµε
αποµονωθεί; Παρακαλώ να το σχολιάσετε κάποια στιγµή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Κατρί-
νης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής για
δώδεκα λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δη-

µοσιονοµικής Στρατηγικής που κατέθεσε η Κυβέρνηση αποτυ-
πώνει την προσπάθειά της να µετατρέψει τις επιθυµίες σε εκτι-
µήσεις. Υποτιµά κρίσιµα δεδοµένα, τετραγωνίζει τον κύκλο σε
ορισµένες περιπτώσεις και σε κάποιες άλλες κρύβει το plan B
που σίγουρα υπάρχει. 

Η πανδηµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει αναδείξει την
αναγκαιότητα αναθεώρησης των κανόνων του Συµφώνου Σταθε-
ρότητας και η σχετική συζήτηση έχει ανοίξει ήδη στην Ευρώπη.
Πρώτος έκανε την αρχή ο κ. Ντράγκι.

Περιέργως η ελληνική Κυβέρνηση αποφεύγει αυτή τη συζή-

τηση, ενώ θα έπρεπε αν όχι να αναλάβει σχετικές πρωτοβουλίες,
τουλάχιστον να συµµετάσχει σε αυτήν, τη στιγµή µάλιστα που η
χώρα µας είναι µια χώρα που το δηµόσιο χρέος αγγίζει το 210%
του ΑΕΠ και η εφαρµογή των κανόνων του Συµφώνου Σταθερό-
τητας θα είναι εξαιρετικά επώδυνες για την ελληνική οικονοµία
και κυρίως για τους Έλληνες πολίτες.

Το γεγονός ότι η Γερµανία δεν θέλει να ανοίξει η σχετική συ-
ζήτηση δεν σηµαίνει ασφαλώς ότι θα πρέπει η Κυβέρνηση να φο-
βάται να αναφερθεί στην ανάγκη αλλαγής αυτών των κανόνων.
Και αυτός ακριβώς ο φοβικός τρόπος αντιµετώπισης αποτυπώ-
νεται στο Μεσοπρόθεσµο που συζητάµε σήµερα. Αποκαλυπτικό
παράδειγµα οι προβλέψεις για τα πρωτογενή πλεονάσµατα. Τα
πρωτογενή πλεονάσµατα 2,8% το 2024 και 3,7% το 2025 είναι
πολύ υψηλά για τις δυνατότητες της ελληνικής οικονοµίας και
αυτό το γνωρίζουµε όλοι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Το ρεαλιστικό και εφικτό σενάριο θα ήταν πλεονάσµατα της
τάξεως του 1,5% το οποίο θα έδινε και τον απαιτούµενο δηµο-
σιονοµικό χώρο για ανάπτυξη της οικονοµίας. Το πιο εντυπω-
σιακό, όµως, είναι ότι η Κυβέρνηση βάζει υψηλότερους στόχους
πρωτογενών πλεονασµάτων απ’ αυτά που είχαν επιβληθεί στη
χώρα µε το µνηµόνιο του ΣΥΡΙΖΑ που προέβλεπε πλεονάσµατα
2,2% για την περίοδο 2023 - 2030 και εγώ λέω ότι είναι καλός ο
στόχος. Πρόβλεψη!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): …(δεν
ακούστηκε).

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εσείς τον βάζατε, κύριε Υπουργέ. Εσείς
λέτε ότι θα πετύχουµε από τα πλεονάσµατα. Στόχος ήταν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι στό-
χος…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν σας το επιβάλλουν, ωραία, το θέλετε
εσείς. Εσείς το βάζετε, λοιπόν.

Εγώ, λοιπόν, σας καλώ κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή να µας
πείτε αν δεν επιτευχθούν οι υπεραισιόδοξοι στόχοι για την ανά-
πτυξη, για την αύξηση των επενδύσεων κατά 30% µόνο το 2022,
πώς θα πιάσετε τους στόχους ή τις προβλέψεις για πρωτογενή
πλεονάσµατα 2,8% το 2024 και 3,7% το 2025; Γιατί για να γνωρί-
ζουν οι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλεόνασµα 3,7% είναι 7,5
δισεκατοµµύρια ευρώ. Μπορείτε εσείς, κύριε Υπουργέ, να δε-
σµευτείτε σήµερα ότι δεν θα επιβάλλετε νέες φορολογικές επι-
βαρύνσεις; Διότι στις προβλέψεις του Μεσοπροθέσµου υπάρχει
αύξηση φορολογικών εσόδων σωρευτικά 12,5 δισεκατοµµύρια
µέχρι το 2025. Εάν δεν επιτευχθεί ο στόχος των υψηλών ρυθµών
ανάπτυξης, πώς θα ισοσκελίσετε την απώλεια των στόχων για
φορολογικά έσοδα; Γιατί µιλάτε για µείωση των φόρων και την
ίδια στιγµή προβλέπετε αύξηση φορολογικών εσόδων για τα επό-
µενα έτη.

Να σας θυµίσω ότι ακριβώς το ίδιο σενάριο ήταν και το σενά-
ριο του προϋπολογισµού το 2021 και τώρα είναι στο Μεσοπρό-
θεσµο και αναθεωρείτε τους στόχους κατά 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Άρα, µιλάµε για σχέδια επί χάρτου. Εσείς αυξάνετε τους
φόρους, τους καταλογίζετε στους πολίτες, αλλά αυτά τα έσοδα
δεν εισπράττονται. Το λέµε εµείς αυτό; Εδώ τα στοιχεία της
ΑΑΔΕ για το πρώτο τρίµηνο το 2021 δείχνουν νέα ληξιπρόθεσµα
2,16 δισεκατοµµύρια και πάνω από ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες
πενήντα χιλιάδες φορολογούµενοι να βρίσκονται υπό αναγκα-
στικά µέτρα είσπραξης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και την
ίδια στιγµή οι φορολογούµενοι από τους οποίους εσείς προβλέ-
πετε ότι τα επόµενα χρόνια -µάλιστα µιλάτε και για οµαλότητα,
θα έχουµε και φορολογική οµαλότητα- θα αποδώσουν αυξηµένα
έσοδα, θα πρέπει να πληρώσουν φορολογικές υποχρεώσεις που
είχαν ανασταλεί επί δεκατέσσερις µήνες, φορολογικές υποχρε-
ώσεις που έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµες, τις τρέχουσες φορο-
λογικές υποχρεώσεις -σε όλα αυτά προσθέτουµε και τις υπο-
χρεώσεις στα ασφαλιστικά ταµεία- και φυσικά 5 δισεκατοµµύρια
επιστροφή από την επιστρεπτέα προκαταβολή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µιλάει για εξήντα
εννέα κατηγορίες µέτρων στήριξης εν µέσω πανδηµίας που συ-
νολικά αγγίζουν τα 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτό βεβαίως
συµπεριλαµβάνει εντέχνως και τα 6 τρισεκατοµµύρια που µο-
χλεύτηκαν από τις τράπεζες, καθώς και παρεµβάσεις µείωσης
εσόδων που αφορούν κυρίως -όχι καθολικά- σε αναστολές πλη-
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ρωµής υποχρεώσεων. 
Πρώτη παρατήρηση, έπιασαν τόπο αυτές οι παρεµβάσεις; Σε

κάποιο βαθµό έπιασαν. Όµως, σύµφωνα µε µελέτη του Ελληνι-
κού Δηµοσιονοµικού Συµβουλίου που δηµοσιεύτηκε πρόσφατα
τα µέτρα στήριξης της Κυβέρνησης δεν εξασφάλισαν υψηλό πο-
σοστό αναπλήρωσης απωλεσθέντος εισοδήµατος αφού η χώρα
κατατάσσεται στη δέκατη έκτη θέση, µε ποσοστό αναπλήρωσης
41,2% ανάµεσα στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες που υιοθέτη-
σαν µέτρα στήριξης.

Δεύτερη παρατήρηση. Στηρίζετε την ανάπτυξη στην έκρηξη
επενδύσεων έως το 2025, κυρίως µε βάση την αξιοποίηση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης, κάτι το οποίο είναι ένα εύλογο
σενάριο. Εµείς έχουµε θέσει διαφορετική οπτική σε σχέση µε την
έλλειψη προστιθέµενης αξίας για την εγχώρια οικονοµία, κάτι
που πιστοποιεί και το Μεσοπρόθεσµο, αφού η αύξηση εισαγω-
γών στα αγαθά 6,2% το 2021 και 8,9% το 2022, λόγω εξοπλισµού
για τα έργα του σχεδίου «Ελλάδα 2.0», δείχνει ότι οι περισσότε-
ρες επενδύσεις βασίζονται σε εισαγωγή τεχνολογικού εξοπλι-
σµού απ’ έξω και όχι σε εγχώρια προστιθέµενη αξία, ιδιαίτερα
για την ελληνική βιοµηχανία και µεταποίηση. Σε επενδύσεις πα-
λαιού κεφαλαίου που προβλέπετε αυξήσεις που φθάνουν το 30%
βρισκόµαστε σήµερα που µιλάµε, προφανώς όχι µε ευθύνη µόνο
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά µε διαχρονική ευ-
θύνη, στην εικοστή τρίτη θέση ανάµεσα σε εξήντα τέσσερις θέ-
σεις στον δείκτη ΙND, ενώ τα τελευταία δεκατρία χρόνια βρισ-
κόµαστε σε πολύ χαµηλές θέσεις. Και έχει µεγάλη σηµασία ποιες
είναι και οι άµεσες επενδύσεις που θα προκριθούν, αφού το 2020
το µεγαλύτερο ποσοστό των άµεσων ξένων επενδύσεων αφο-
ρούσε επενδύσεις σε ακίνητα, σε κόκκινα δάνεια και σε αυξήσεις
µετοχικών κεφαλαίων. Δεν είναι αυτές επενδύσεις που έχει
ανάγκη η ελληνική οικονοµία σήµερα.

Τρίτη παρατήρηση. Μιλάει το Μεσοπρόθεσµο για οµαλή µετά-
βαση οικονοµίας στη µετά COVID εποχή, µε σταδιακή άρση των
µέτρων στήριξης, µε τα µέτρα που θα εφαρµοστούν στο δεύτερο
εξάµηνο να έχουν ήδη ανακοινωθεί εδώ και πάρα πολλούς µήνες.
Εδώ, βέβαια, δηµιουργήθηκε µια σύγχυση, γιατί βγήκε ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης χθες και είπε ότι δεν υπάρχουν λεφτά να δώ-
σουµε το επόµενο διάστηµα αν χρειαστεί να πάρουµε περιορι-
στικά µέτρα. Σήµερα βγαίνει ο κ. Σκέρτσος και προαναγγέλλει
ότι δεν θα χρειαστεί να πάρουµε περιοριστικά µέτρα, λες και
είναι επιδηµιολόγος και ξέρει την εξέλιξη. Όλοι απευχόµαστε να
δηµιουργήσει προβλήµατα, αλλά κανείς δεν µπορεί σήµερα µε
βεβαιότητα να πει ότι η µετάλλαξη «Δέλτα» και η πιθανή εξά-
πλωσή της θα προκαλέσει προβλήµατα δηµόσιας υγείας ή αντο-
χής στα νοσοκοµεία.

Εδώ, λοιπόν, η βεβαιότητα ότι δεν θα χρειαστεί να πάρουµε
µέτρα µου θυµίζει τη βεβαιότητα προϋπολογισµού του 2021 που
έλεγε ότι θα τελειώσουµε τον Γενάρη του 2021 µε την πανδηµία,
ότι δεν θα χρειαστεί να δώσουµε χρήµατα πέραν του Μαρτίου
του 2021 και όλα αυτά αναθεωρήθηκαν πολύ γρήγορα και µε
πολύ µεγάλη, αλλά αναγκαία επιβάρυνση και σε αυτό βεβαίως
δεν θα µπορούσαµε να κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση.

Η προχθεσινή έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος προειδοποιεί
την ίδια στιγµή για τον κίνδυνο βιωσιµότητας πολλών επιχειρή-
σεων και θέσεων εργασίας αν αποσυρθούν απότοµα τα µέτρα
στήριξης, όπως ουσιαστικά προαναγγέλλουν τα κυβερνητικά
χείλη. Η Κυβέρνηση µιλάει για µία οικονοµική πολιτική στο Με-
σοπρόθεσµο µέσα γραµµένο 2020 - 2021 που έχει στόχο την
αποτροπή εξόδου βιώσιµων επιχειρήσεων από την αγορά. Και
ερωτάω εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος καθορίζει
ποιες είναι οι βιώσιµες επιχειρήσεις; Το τραπεζικό σύστηµα το
οποίο υποχρηµατοδοτεί συστηµατικά την ελληνική οικονοµία και
δη τώρα που υπάρχει πολύ µεγάλη ανάγκη για ρευστότητα; Οι
ίδιες οι τράπεζες που σήµερα δεν δίνουν δάνεια είναι οι ίδιες
τράπεζες που περιµένει η Κυβέρνηση ότι θα χρηµατοδοτήσουν
την οικονοµία τα επόµενα χρόνια; Μόλις πριν από δύο µέρες ο
Υπουργός ανέλαβε µια πρωτοβουλία, έκανε µία σύσκεψη, κάλεσε
όλους τους φορείς, τους τραπεζίτες και κάνατε, αν δεν κάνω
λάθος, κύριε Υπουργέ και µία σύσταση - παραίνεση να διευρυν-
θούν οι όροι και οι προϋποθέσεις ρευστότητας, αλλά ακόµη και
στα προγράµµατα της αναπτυξιακής τράπεζας για τις µικρές επι-

χειρήσεις δεν υπάρχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, γιατί και οι ίδιοι
οι µικροί επαγγελµατίες και επιχειρηµατίες, λόγω της τακτικής
των τραπεζών είναι πάρα πολύ διστακτικοί. Διάβασα µάλιστα ένα
δηµοσίευµα ότι η τράπεζα έχει στείλει πενήντα χιλιάδες ενηµε-
ρωτικά σηµειώµατα και έχει πάρει µέχρι στιγµής µόνο χίλιες πεν-
τακόσιες αιτήσεις. Τα στοιχεία, λοιπόν, της έκθεσης της Τρά-
πεζας της Ελλάδος σε αυτό το κοµµάτι είναι αµείλικτα. Οι ση-
µαντικοί πόροι που συγκέντρωσαν οι τράπεζες δεν διοχετεύτη-
καν σε χορηγήσεις. Τα έχω πάρει ακριβώς, όπως τα γράφει, η
ενδιάµεση έκθεση της νοµισµατικής πολιτικής. Οι τράπεζες πι-
στοδοτούν την οικονοµία µε τη στήριξη, κυρίως, προγραµµάτων
της Αναπτυξιακής Τράπεζας. Το πρώτο τετράµηνο του 2020 οι
τράπεζες συνέχισαν να κατευθύνουν µεγαλύτερο µέρος των δα-
νείων τους προς τις µεγάλες επιχειρήσεις σε σύγκριση µε τις µι-
κροµεσαίες, η πιστωτική επέκταση προς τα νοικοκυριά συνέχισε
να µειώνεται το 2020 και το πρώτο τετράµηνο του 2021 και τα
επιτόκια δανεισµού, αν και είναι µειωµένα -όντως- σε σχέση µε
πέρσι, αποκλίνουν σηµαντικά σε σχέση µε τη ζώνη του ευρώ.

Η έλλειψη ρευστότητας αποδεικνύεται, λοιπόν, το µεγαλύτερο
πρόβληµα της οικονοµίας και των επιχειρήσεων σήµερα και η ει-
κόνα στην αγορά µετά το καλοκαίρι φοβάµαι ότι θα είναι πολύ
δύσκολη αν δεν ληφθούν άµεσα και δραστικά µέτρα ενίσχυσης
της ρευστότητας µε συµµετοχή του τραπεζικού συστήµατος και
όχι αυτήν την επιλεκτική στρατηγική που έχουν υιοθετήσει έως
σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το 2022 µε βάση το Μεσο-
πρόθεσµο προβλέπονται πολλά µηδενικά. Εµένα µου θυµίζουν
τα µηδενικά που προέβλεπε ο προϋπολογισµός του 2021, τα
οποία αναθεωρήθηκαν βέβαια, αφού η οικονοµία, σύµφωνα µε
την Κυβέρνηση, θα επανέλθει σε κανονικούς ρυθµούς. Όλοι το
ευχόµαστε. Μακάρι η πανδηµία να µη µας επηρεάσει. Μηδέν
στην αποζηµίωση ειδικού σκοπού, µηδέν στα έκτακτα επιδόµατα
ανεργίας, µηδέν προγράµµατα ρευστότητας µε εγγύηση του δη-
µοσίου. Αυτό δεν το καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ. Τουλάχιστον
στο κοµµάτι της ρευστότητας στις τράπεζες µε την εγγύηση του
δηµοσίου θα έπρεπε να προβλεφθεί ότι θα συνεχιστούν αυτά τα
προγράµµατα για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Μηδέν για τη
στήριξη του πρωτογενούς τοµέα. Όµως, προβλέπει 15 εκατοµ-
µύρια ευρώ για ενίσχυση αερολιµένων και αεροπορικών εται-
ρειών, λες και όλη η οικονοµία θα επανέλθει, αλλά µόνο οι
αεροπορικές µεταφορές θα έχουν πρόβληµα. 

Για τον πρωτογενή τοµέα αναφέρετε ότι αποδείχθηκε ανθεκτι-
κός, άρα µάλλον η Κυβέρνηση εκτιµά ότι δεν χρειάζεται στήριξη.
Εξάλλου δεν είναι τυχαίο ότι παρά τα πολλά προβλήµατα σε κτη-
νοτρόφους το 2020, δεν απορροφήθηκαν τα 150 εκατοµµύρια
ευρώ που ο κ. Σταϊκούρας είχε δώσει στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης, ενώ συνολικά για τη διετία 2020 - 2021 όλοι ξέρουµε,
ιδιαίτερα στην επαρχία, ότι υπάρχουν ακόµα επιπτώσεις και προ-
βλήµατα µε απώλεια εισοδήµατος λόγω της πανδηµίας, και τα
ποσά που θα δοθούν συνολικά είναι 184 εκατοµµύρια ευρώ για
το 2020 - 2021. 

Ο κ. Σκυλακάκης στην επιτροπή µίλησε για σοβαρή βελτίωση
του τραπεζικού συστήµατος. Δεν µας είπε βέβαια ότι το τραπε-
ζικό σύστηµα βρίσκεται σε κενό αέρος εδώ και πολύ καιρό. Αυ-
ξήσεις µετοχικών κεφαλαίων στις τράπεζες. Τα οµολογιακά
δάνεια και η αναβάθµιση αποδοτικών κεφαλαίων αντιστοιχούν σ’
ένα ποσό πάνω από 20 δισεκατοµµύρια ευρώ που θα χρειαστούν
οι τράπεζες τα επόµενα χρόνια.

Επίσης, µίλησε ο κ. Σκυλακάκης για εµπιστοσύνη στα ελληνικά
οµόλογα από το εξωτερικό, αλλά δεν ανέφερε την υποσηµείωση
της Τράπεζας της Ελλάδος για τον ορατό κίνδυνο αύξησης των
επιτοκίων σε περίπτωση λήξης του προγράµµατος «PPP». 

Επίσης, ο Αναπληρωτής Υπουργός µίλησε για την πολύ µε-
γάλη µείωση των κόκκινων δανείων, αλλά δεν αναφέρθηκε στον
κίνδυνο αποδυνάµωσης της κεφαλαιακής βάσης των τραπεζών
λόγω της ακολουθούµενης πολιτικής µείωσης των κόκκινων δα-
νείων, σύµφωνα πάντα µε την έκθεση της Τράπεζας της Ελλά-
δος. 

Για τα προγράµµατα «ΓΕΦΥΡΑ I» και «ΓΕΦΥΡΑ II» δεν ξέρω τα
ποσά. Λέτε ότι στο «ΓΕΦΥΡΑ I» το 2020 εκταµιεύτηκαν µόνο 23
εκατοµµύρια ευρώ και προβλέπετε 314 το 2021; Απ’ ό,τι είδα από
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τις ανακοινώσεις του Υπουργείου, ήταν περισσότερα τα ποσά
που εκταµιεύτηκαν το 2020 για το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» και στο
«ΓΕΦΥΡΑ II» νοµίζω ότι ο αριθµός των αιτήσεων, κύριε Υπουργέ,
δεν επιβεβαιώνει τις αισιόδοξες εκτιµήσεις για υπαγωγή πάνω
από εκατό χιλιάδων επιχειρήσεων σ’ ένα πρόγραµµα που όντως
θα ήταν ένα δείγµα στήριξης για τις επιχειρήσεις σ’ αυτήν την
πολύ δύσκολη συγκυρία. 

Όσον αφορά τον εξωδικαστικό, δεν έχουµε εικόνα πόσες αι-
τήσεις έχουν γίνει µέχρι σήµερα. Το λέω αυτό γιατί στην πλατ-
φόρµα του εξωδικαστικού, δυστυχώς, πρέπει να µπουν πάνω
από εβδοµήντα φορείς για να είναι λειτουργικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Μεσοπρόθεσµο προβλέπε-
ται ότι το κόστος για την επέκταση µείωσης ασφαλιστικών εισφο-
ρών του 2022 ανέρχεται σε 816 εκατοµµύρια ευρώ και σε 767
από την αναστολή στην εισφορά αλληλεγγύης. Από εκεί και
πέρα, όµως, δεν υπάρχει αναφορά στο δηµοσιονοµικό κόστος
για τα επόµενα χρόνια, δηλαδή δεν υπάρχει επιβάρυνση προϋπο-
λογισµού. Άρα αν δεν υπάρξει µια λογική και πειστική απάντηση
από την πλευρά του Υπουργείου, µπορεί κανείς να συµπεράνει
ότι η ενεργοποίηση συγκεκριµένων µέτρων είναι µέχρι το 2022
και µόνο. Θα διατηρήσετε τα µέτρα αυτά και µετά το 2022; Θα
επεκτείνετε την εφαρµογή τους σε δηµοσίους υπαλλήλους και
συνταξιούχους; Αυτά είναι κάποια ερωτήµατα που νοµίζω ότι θα
πρέπει να απαντηθούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι τελείως
διαφορετική και σίγουρα είναι πολύ µακριά από τις ωραιοποιηµέ-
νες και υπεραισιόδοξες εκτιµήσεις που περιέχονται στο Μεσο-
πρόθεσµο. Θα σας υπενθυµίσω ότι η ελληνική οικονοµία πριν
ακόµα ξεκινήσει η πανδηµία είχε µπει σε ύφεση, όπως επιβεβαι-
ώνεται και από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Να θυµίσω ότι η συντρι-
πτική πλειοψηφία των ελληνικών µικροµεσαίων, µικρών και πολύ
µικρών επιχειρήσεων δεν έχει καµµία πρόσβαση στον τραπεζικό
δανεισµό. Να σας υπενθυµίσω ότι οι οφειλές προς την εφορία
και τα ασφαλιστικά ταµεία αυξάνονται και σε λίγο καιρό φοβάµαι
ότι θα εκτοξευτούν, αφού θα πρέπει οι πολίτες να καταβάλουν
τις υποχρεώσεις που έχουν ανασταλεί και τις τρέχουσες υποχρε-
ώσεις, µε τους τζίρους στην αγορά να είναι εµφανώς µειωµένοι.

Να σας θυµίζω επίσης ότι στη χώρα µας έχει κάνει την εµφά-
νισή της η ακρίβεια, οι ανατιµήσεις βασικών ειδών διατροφής και
η Κυβέρνηση απλώς αρέσκεται να λέει ότι στον καπιταλισµό δεν
µπορούµε να παρέµβουµε και να ρυθµίσουµε όταν βλέπουµε αυ-
ξήσεις στις τιµές. Αυτό είπε ο κ. Γεωργιάδης την προηγούµενη
εβδοµάδα. 

Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η πανδηµία «πά-
γωσε» τις εξελίξεις και σκέπασε µ’ ένα πέπλο την πραγµατικό-
τητα και «πάγωσε» επίσης και τον πολιτικό χρόνο. Από εδώ και
πέρα, όµως, αρχίζει η ώρα της αλήθειας για όλους. Ο κ. Μητσο-
τάκης έχει βάλει σκοπίµως όλες τις επιλογές στο τραπέζι. Ξέρει
ότι δεν µπορεί να συνεχίσει να κυβερνά µε τον ίδιο τρόπο και
µέσα στο ίδιο πλαίσιο µέχρι το φθινόπωρο του 2022, όταν και θα
αναγκαστεί να φέρει στη Βουλή έναν εντελώς διαφορετικό προ-
ϋπολογισµό που θα αποκαλύψει την οδυνηρή πραγµατικότητα
για την πλειοψηφία των πολιτών. Γι’ αυτό στον σχεδιασµό του
παραµένουν οι πρόωρες εκλογές ό,τι και αν λέει, όσες διαβεβαι-
ώσεις και αν δίνει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): O κ. Μυλωνάκης από την

Ελληνική Λύση έχει τον λόγο. Ακολουθεί η κ. Αδαµοπούλου από
το ΜέΡΑ25.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν ο

κ. Γρηγοριάδης ξέρει τίποτα παραπάνω και αν σε λίγες µέρες
δούµε στις θέσεις σας τον κ. Στουρνάρα, πάντως σήµερα θα τα
ακούσετε εσείς.

Δεν ξέρω αν η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, περπατάει, αν βγαί-
νετε καθόλου στον κόσµο. Μετά τον κ. Σκέρτσο που σήµερα το
πρωί προανήγγειλε την οικονοµική εξόντωση των ανεµβολία-
στων, έρχεται τώρα η επιτροπή των δήθεν ειδικών να κάνει ανα-
κοινώσεις. Δεν ξέρω αν σας έχουν ρωτήσει καθόλου για την
οικονοµική δυσπραγία των Ελλήνων, αλλά νοµίζω ότι κάτι ξέρουν

κι αυτοί. Μόνο -λέει- µε αρνητικό τεστ θα κινούνται οι ανεµβολία-
στοι από νοµό σε νοµό, δηλαδή το 65% του ελληνικού λαού. Δη-
λαδή, αν κάποιος πάει από την Αθήνα στην Αλεξανδρούπολη που
περνάει δέκα νοµούς, από νοµό σε νοµό πρέπει να κάνει τεστ και
να είναι αρνητικό; Μάλλον πρέπει να σταµατήσετε αυτές τις στα-
λινοναζιστικές µεθόδους, γιατί σε λίγο θα δούµε και στα όρια
κάθε νοµού συρµατοπλέγµατα, στρατιώτες µε όπλα και µπορεί
να δοθεί και η εντολή «καθαρίστε τους ανεµβολίαστους». Νοµίζω
ότι µπορεί να το κάνετε και αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Προς θεού! Τι είναι αυτά που λέτε;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κόψτε την πλάκα. Κύριε Βρούτση,

ακούστε µε, γιατί η πλάκα έχει και τα όριά της. Δεν µπορεί ο ελ-
ληνικός λαός να σας ανέχεται άλλο. Αν θέλετε, κατεβείτε σε
εκλογές τώρα. Είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινή-
µατος Αλλαγής ότι θα πάτε σε εκλογές. Όχι δεν θα πάει σε εκλο-
γές, αλλά και µε τη σκέψη µόνο ότι θα κατέβει στο πεζοδρόµιο,
δεν πρόκειται να σκέφτεται τις εκλογές. 

Επειδή η πλάκα πρέπει να κοπεί, παρακαλούµε πάρα πολύ, πι-
στοποιητικά εµβολιασµού. Ήδη κατετέθη µια επιστολή στον Πρό-
εδρο της Βουλής από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης κ.
Βελόπουλο να κατατεθούν στον Πρόεδρο της Βουλής όλα τα πι-
στοποιητικά εµβολιασµού όλων των Βουλευτών -και των τριακο-
σίων- για να δούµε εδώ πέρα ποιοι είναι οι έξυπνοι και ποιοι είναι
οι πονηρούληδες. 

Θα τα ακούσετε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, γιατί Κυβέρνηση εί-
σαστε και εκλέγεστε από τον ελληνικό λαό. Θα πάτε µεθαύριο
στη Φθιώτιδα και θα ζητήσετε την ψήφο του κόσµου. Μπορεί να
υπάρχουν άνθρωποι µε προβλήµατα υγείας, µε αλλεργίες, που
ο οικογενειακός τους γιατρός δεν τους επιτρέπει. Θα πρέπει δη-
λαδή να λέει στον καθένα ο κάθε άνθρωπος «εγώ έχω πρόβληµα
υγείας, έχω αλλεργία, έχω την καρδιά µου, έχω το ένα, έχω το
άλλο»; Μα, µου λες να το κάνει ο γιατρός έγγραφα. Δηλαδή πρέ-
πει να απολογείται ο καθένας στον καθέναν; Προσωπικά δεδο-
µένα. Να µάθει ο ταβερνιάρης τι έχω εγώ. Όχι, ρε φίλε, δεν είναι
έτσι τα πράγµατα.

Λοιπόν, για να κοπεί η πλάκα, τα πιστοποιητικά εµβολιασµού
να κατατεθούν στον Πρόεδρο της Βουλής, ανοιχτά να κατατε-
θούν στη Βουλή και να βγουν όπως βγαίνουν τα πόθεν έσχες στο
διαδίκτυο για να µάθει ο κόσµος ποιος κάνει εµβόλιο και ποιος
δεν κάνει και όποιος έχει πρόβληµα να το πει και αυτό. Αφήστε
τις εξυπνάδες!

Βγήκε ο κ. Σκυλακάκης προηγουµένως και είπε, κύριε Υπουρ-
γέ, ότι  το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που καταθέσαµε σήµερα
και συζητούµε ελπίζουµε και προσδοκούµε πως θα είναι σύµ-
φωνα µε τις προβλέψεις µας. Παραµύθια της Χαλιµάς! 

Σας λέγαµε πριν από λίγους µήνες ότι το πρόγραµµα του προ-
ϋπολογισµού που καταθέτετε δεν πρόκειται να βγει, θα αναγκα-
στείτε να φέρετε διορθωτικό. Ορίστε, δεν ήρθε διορθωτικός; Δεν
είναι διορθωτικός; Δεν υπάρχει διορθωτικός, κύριε Υπουργέ; Τί-
ποτα δεν διορθώνει; Όλα πάνε τέλεια τελικά σε αυτήν την Κυ-
βέρνηση, σε αυτήν τη χώρα; Ο ελληνικός λαός είναι τόσο χαρού-
µενος, οικονοµικά ανεπτυγµένος; Όλα είναι τέλεια, λοιπόν! Ήρ-
θατε και σώσατε την Ελλάδα και εσείς, όπως και οι προηγούµε-
νοι. Ό,τι άφησε άκαυτο ο ΣΥΡΙΖΑ, το καίτε εσείς τώρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Πρέπει να καταλάβουµε ένα πράγµα όλοι, ότι η χώρα, κύριε
Υπουργέ, παράγει συνέχεια ελλείµµατα και θα παράγει ελλείµ-
µατα και το χρέος συνεχώς θα µεγαλώνει. Είστε έγκριτος οικο-
νοµολόγος και κυρίως στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα, που είναι
πολύ σοβαρός.

Για να δούµε, λοιπόν, πρωτογενή τοµέα έχουµε; Τίποτα, ηµι-
θανής. Δευτερογενή τοµέα, µεταποίηση, βιοµηχανία έχουµε; Νε-
κρός. Και πάµε να στηριχθούµε µόνο στον τριτογενή τοµέα, στην
παροχή υπηρεσιών. Αυτό κάνουµε. Παροχή υπηρεσίας.

Να το πούµε, όµως, απλά για να το καταλάβει ο ελληνικός
λαός. Σε ένα σπίτι όταν δεν µπαίνει µέσα εισόδηµα και συνεχώς
δανείζεται η οικογένεια, τι παράγει; Χρέη. Μήπως δεν είναι έτσι;
Χρέη δεν παράγει; Χρέη. Αφού δεν παράγει πλούτο και παράγει
χρέη, κάποια στιγµή θα σταµατήσει να σου δανείζει ο άλλος ή
θα σου πάρει το σπίτι ή θα σε βγάλει στο πεζοδρόµιο να κάνεις
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άλλες δουλειές. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα να κοροϊδεύουµε
συνέχεια τον κόσµο. 

Δεν έχετε κάνει τίποτα δύο χρόνια ούτε στον πρωτογενή
τοµέα. Τώρα ο κ. Δένδιας λέει δεν χρειαζόµαστε υδρογονάνθρα-
κες, δεν θέλουµε να εξάγουµε πετρέλαια. Δεν θέλουµε τίποτα
τελικά εµείς. Τι θέλουµε; Δέκα φουρφουράκια, δέκα ανεµογεν-
νήτριες να γυρνάνε γύρω-γύρω να παράγουν λίγο ρεύµα για να
κονοµάνε ορισµένοι και ορισµένα φωτοβολταϊκά. Αντί να σπεί-
ρουµε τα χωράφια µας, να βγάλουµε τρόφιµα να φάει ο ελληνι-
κός λαός, τα γεµίζουµε µε φωτοβολταϊκά και κάνουµε τον αγ-
ρότη µικροεπενδυτή, µικροεπιχειρηµατία. Γέµισε ο κόσµος µε τέ-
τοια φωτοβολταϊκά παντού. Πηγαίνετε στην Κωπαΐδα στη λίµνη,
πηγαίνετε δεξιά, αριστερά να δείτε τι γίνεται. 

Δεν έχω περισσότερο χρόνο για να µπούµε σε επιµέρους ανα-
λύσεις, θα µπορούσαµε να µιλήσουµε αρκετά. Επειδή, όµως, µί-
λησε και ο κ. Βιλιάρδος, µίλησε και ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης εγώ, κύριε Υπουργέ, αν θέλετε να το χρησιµοποιήσετε,
αν θέλετε να το διαβάσετε θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής το νέο επικαιροποιηµένο πρόγραµµα της Ελληνικής Λύσης.
Είναι τετρακόσιες ενενήντα σελίδες. Μέσα σε αυτό αναλυτικά,
µε πρακτικό τρόπο θα δει η Κυβέρνηση πώς µπορεί µία χώρα να
αναπτυχθεί. Και δεν µιλάω για την µακροοικονοµία, λέω να ξεκι-
νήσουµε κάποια στιγµή να παράγουµε πλούτο. Δεν παράγουµε
πλούτο. Αυτό, λοιπόν, εδώ πέρα είναι ένα εγχειρίδιο, το οποίο
νοµίζω ότι µπορεί να το χρησιµοποιήσει το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Αν θέλετε ρίξτε µια µατιά, εγώ θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά της Βουλής. Τώρα επικαιροποιήθηκε και µπορούµε να το
συζητήσουµε αν θέλετε σε ορισµένες παραγράφους οι οποίες
αφορούν και το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα και την οικονοµία
και την καθηµερινότητα της οικονοµίας, αλλά και το µακροπρό-
θεσµο πρόγραµµα που έλεγε ο κ. Σκυλακάκης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν νέο επικαιροποιηµένο
πρόγραµµα της Ελληνικής Λύσης, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί να σας πω κάτι; Και ολοκληρώνω αυτό. Η χαλαρή δηµο-
σιονοµική πολιτική που έχουµε τώρα και σας δίνει το δικαίωµα
να µην σφίξετε άλλο τα λουριά στον ελληνικό λαό, που είναι έτοι-
µος να πέσει στο κρεβάτι, θα είναι και το ’22, µια χαλαρή δηµο-
σιονοµική πολιτική. Από το ’23 και µετά θα είναι σφιχτή η
δηµοσιονοµική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης απέναντι µας.
Τότε τι θα κάνουµε, κύριε Υπουργέ; Τότε που πρέπει να πληρώ-
σουµε, τι θα κάνουµε χωρίς να παράξουµε τίποτα;

Άρα, λοιπόν, πρέπει να καταλάβει όλος ο κόσµος ότι τα απλά
πρέπει να εφαρµόσουµε, τα πολύ απλά, µην πάµε στα δύσκολα
µαθηµατικά και στις εξισώσεις, τις οποίες δεν τις καταλαβαίνει
ο µέσος Έλληνας πολίτης. Δεν µπορεί να κοροϊδεύουµε τον
κόσµο. 

Από τον Σεπτέµβριο θα δουν οι Έλληνες πολίτες τους λογα-
ριασµούς της ΔΕΗ ανεβασµένους. Το λέµε από τώρα για να µην
τους έρθει νταµπλάς, θα είναι πάνω από 30% η αύξηση στους
λογαριασµούς. Πάτε να ιδιωτικοποιήσετε µέρος του νερού και
το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι όπου έχει εφαρµοστεί το έχει µε-
τανιώσει η κάθε χώρα η Ισπανία, η Γερµανία, η Πορτογαλία, η
Γαλλία και ξαναγύρισε πάλι το νερό στις δηµόσιες και δηµοτικές
επιχειρήσεις. 

Εµείς αυτό το οποίο θέλουµε να πούµε είναι σταµατήστε να
κάνετε πράγµατα τα οποία θα τα µετανιώσετε µεθαύριο, διότι ο
ελληνικός λαός δεν συγχωρεί. Ακαταδίωκτο παντού! Οι επικου-
ρικές συντάξεις και οι συντάξεις των Ελλήνων χάθηκαν µε το
Χρηµατιστήριο, µε την εταιρεία «ΔΕΚΑ» -θυµάστε, κύριε Υπουρ-
γέ- που αγόραζε και κρατούσε τραπεζικές µετοχές της Εθνικής
και άλλων τραπεζών. Κανένας δεν τιµωρήθηκε από εκεί, κανένας
από την εταιρεία «ΔΕΚΑ». Το ίδιο πάτε να κάνετε και τώρα. Δη-
λαδή, οι επικουρικές συντάξεις θα µαζεύονται σε ένα κουµπαρά
-εσείς το λέτε- και θα µπορεί ο Μυλωνάκης που είναι διαχειρι-
στής να τις διαχειρίζεται όπως θέλει, όπως θέλει να διαχειρίζεται
τα λεφτά, να τα βάζει στο Χρηµατιστήριο, να κάνει επενδύσεις,
κ.λπ.. Και αν χαθούν τα λεφτά αυτά, το ακαταδίωκτο, δεν θα ευ-
θύνεται κανένας. Ο πολίτης, όµως, µετά από τριάντα χρόνια που

θα έχει πληρώσει, δεν θα έχει να πάρει τη σύνταξή του. Είναι
πάρα πολύ απλά. 

Η Ελληνική Λύση δεν θα ψηφίσει αυτό το Μεσοπρόθεσµο,
διότι είναι κάτι το οποίο δεν αντέχετε ούτε καν να το συζητάτε.
Πρέπει, λοιπόν, από την αρχή να ξεκινήσουµε από το µηδέν κά-
ποια στιγµή για να φτιάξουµε πρωτογενή, δευτερογενή τοµέα
για να µπούµε στον τριτογενή και να µπορέσουµε να βγάλουµε
τη χώρα από το αδιέξοδο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρία
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Ήθελα απλά να καταθέσω κάτι στα Πρακτικά, επειδή ο κ. Γρη-
γοριάδης προηγουµένως αµφισβήτησε κάτι που είπα σε ανα-
φορά του ιδίου στις 23 Ιουνίου προς το πρόσωπό µου µε µια
σχετική δόση ειρωνείας. Καταθέτω στα Πρακτικά αυτά που είπε
και ελπίζω να διορθώσει τα λεγόµενά του. Προφανώς είχε άδικο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγρα-
φα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητούµε σήµερα έχει τον τίτλο

«Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022 -
2025». Ωραίος τίτλος, βαρύγδουπος, αλλά για να γινόµαστε λίγο
κατανοητοί και πιο αυτονόητοι από τους πολίτες, οι οποίοι µε ιδι-
αίτερη αγωνία παρακολουθούν τις εξελίξεις για τα οικονοµικά
της χώρας στην ουσία αυτό το νοµοσχέδιο ούτε λίγο ούτε πολύ
δεν είναι τίποτα περισσότερο από έναν κυβερνητικό καζαµία
προβλέψεων για τα έτη 2022 - 2025.

Το πρόβληµα λοιπόν είναι ότι, κύριε Υπουργέ, ένας λογικός
άνθρωπος δεν µπορεί να έχει την παραµικρή εµπιστοσύνη στις
προβλέψεις σας. Και αυτό συµβαίνει όχι γιατί τα διάφορα µον-
τέλα πρόγνωσης των δηµοσιονοµικών δεδοµένων και ζητηµάτων
είναι άχρηστα, αλλά γιατί υπάρχει διάχυτη ανησυχία ότι δεν είστε
ειλικρινείς. Το προεκλογικό αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν να δηλώνει προεκλογικά ότι θα διαπραγµατευτεί µε τους
θεσµούς τη µείωση των υπέρογκων πρωτογενών πλεονασµάτων.
Μάλιστα, το θεσµοθετηµένο πλαίσιο από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση ήταν σαφές, 3,5% πρωτογενές πλεόνασµα µέχρι το ’22,
2,2% του ΑΕΠ από το ’23 µέχρι το 2060. 

Ήρθε η πανδηµία, η οποία δεν κατήργησε, αλλά ανέστειλε, πά-
γωσε προσωρινά την απαίτηση των θεσµών για αυτό το κεφαλικό
χαράτσι. Και ερχόµαστε σήµερα στο Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής για αυτά τα έτη, το οποίο τι κάνει;
Επαναφέρει την Ελλάδα στη µνηµονιακή τάξη των υψηλών πρω-
τογενών πλεονασµάτων. Τα είπε και ο κ. Βαρουφάκης, 2% για το
2023, 2,8% για το 2024 και παρακαλώ 3,7% για το 2025.

Κι αυτό, βεβαίως, γιατί, όπως σας υπενθύµισε ο κ. Βαρουφά-
κης, χάσατε τη µεγάλη ευκαιρία για το ευρωοµόλογο, χάσατε
την ευκαιρία τον Απρίλιο του 2020 να βάλετε ένα βέτο, έτσι ώστε
να γίνει µετακύλιση όλων αυτών των βαρών από τις πλάτες των
ευρωπαϊκών κρατών στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτά τα χρήµατα τώρα είναι χρήµατα τα οποία θα καταβάλ-
λουν µέσω αιµατηρής φορολογίας και βάναυσων περικοπών οι
ίδιοι οι Έλληνες φορολογούµενοι πολίτες. Θα τα καταβάλλουν
οι συνταξιούχοι, οι ασφαλισµένοι, οι άνεργοι, σύσσωµη, δηλαδή,
η ελληνική κοινωνία. Δεν είναι χρήµατα τα οποία απλά θα αφαι-
ρεθούν από την οικονοµία, αλλά δεν θ’ ανακυκλωθούν καν εντός
της ελληνικής οικονοµίας, ούτε καν ως µεταβιβάστηκες πληρω-
µές, έστω ως επιδόµατα, έστω για την ενίσχυση της δηµόσιας
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παιδείας, της δηµόσιας υγείας, για την ενίσχυση της δηµόσιας
ασφάλισης. Είναι χρήµατα, τα οποία θα τσακίσουν ουσιαστικά
τον ιδιωτικό τοµέα, διότι συνεπάγονται βάναυσες περικοπές, ενώ
-υποτίθεται- ότι το αφήγηµα σας είναι ότι κατευθύνονται εν είδει
κεφαλικού φόρου για την εξυπηρέτηση ενός δηµοσίου χρέους.
Για ποιο δηµόσιο χρέος µιλάµε; Μιλάµε για ένα µη βιώσιµο δη-
µόσιο χρέος. Άρα, λοιπόν, το σχήµα αυτό, το οποίο εσείς προ-
ωθείτε είναι αντιαναπτυξιακό, ένα σχήµα το οποίο θα προκαλέσει
στην Ελλάδα µία ανεπανόρθωτη υπανάπτυξη.

Επίσης, δεν παρουσιάζετε την πραγµατική κατάσταση στη
χώρα µας, σε σχέση µε την ύφεση. Σας το είχαµε πει από την
αρχή της πανδηµίας ότι η ύφεση θα είναι οδυνηρή. Εσείς µιλού-
σαµε για 0% µε 1,5% του ΑΕΠ, ενώ εµείς σας είχαµε προειδο-
ποιήσει ως ΜέΡΑ25 ότι θα είναι δέκα µε είκοσι φορές χειρότερη.
Και βεβαίως, επιβεβαιωθήκαµε, οπότε αναγκαστήκατε ν’ αναθε-
ωρήσετε, αναγκαστήκατε να παραδεχτείτε το λάθος σας. Το ίδιο
ανεδαφικές και µη ρεαλιστικές και ανειλικρινείς ήταν οι προβλέ-
ψεις σας για τον προϋπολογισµό, για τα µακροοικονοµικά και δη-
µοσιονοµικά µεγέθη. 

Και για να σας δείξω πόσο έξω πέσατε, συγκεκριµένα στο ΑΕΠ
του 2021 πέσατε έξω κατά 33%, αφού αναµένεται ν’ αυξηθεί
κατά 3,6% έναντι 4,8% που είχατε παρουσιάσει στον προϋπολο-
γισµό. Στο πρωτογενές έλλειµµα µάλιστα το σφάλµα σας φτάνει
στο 87%, αφού θα φτάσει το 7,1% του ΑΕΠ έναντι του 3,8% του
προϋπολογισµού σας. 

Με λίγα λόγια, λοιπόν, είναι σαφές ότι παρουσιάζετε στον ελ-
ληνικό λαό πλαστές εκτιµήσεις, υπερβολικά αισιόδοξες που κα-
ταλήγουν να είναι, όχι µόνον ανειλικρινείς, αλλά και παράλογες
και αναξιόπιστες. Βεβαίως, αν λάβουµε υπ’ όψιν και άλλα θέµατα
τα οποία ανέκυψαν κατά τα δύο χρόνια της διακυβέρνησής σας,
είστε µια παράταξη, όπως και το ΠΑΣΟΚ, εξοικειωµένη µε το µα-
γείρεµα των αριθµών. Έχετε ιδιαίτερη τεχνογνωσία. Θα υπενθυ-
µίσω την έκθεση της EUROSTAT το 2010, που αναφέρει στη
σελίδα είκοσι έξι ότι υπήρξε εσκεµµένη υποβολή νοθευµένων,
λανθασµένων στοιχείων σε πλήθος περιπτώσεων για τα έτη 2005
- 2009. Άρα, παλιά µου τέχνη κόσκινο το µαγείρεµα των αριθµών. 

Παρ’ ότι επίσης υπάρχουν πολλές ρευστότητες έντονες, οι
οποίες σας έχουν επισηµανθεί και από το ΜέΡΑ25 αλλά και από
το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, εσείς επιµένετε σε αλ-
λοπρόσαλλα σενάρια τα οποία αγνοούν αυτές τις επισφάλειες.
Αναφέροµαι, βεβαίως, στην αδυναµία ταχύτητας επαναφοράς
της οικονοµικής δραστηριότητας των επιχειρήσεων, της ανάκαµ-
ψης δηλαδή των επιχειρήσεων, στην αδυναµία τους να ανταπο-
κριθούν και τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις στις υποχρεώσεις
τους, αλλά και στο οποιοδήποτε ενδεχόµενο να λάβουν έστω µία
επιπρόσθετη στήριξη από τον δηµόσιο κορβανά. Οι κίνδυνοι λοι-
πόν αυτοί παραµένουν ενεργοί και για το έτος 2022 και για τα
έτη 2023 µέχρι 2025, όπου οι εξωπραγµατικές προβλέψεις σας
βασίζονται σε προαπαιτούµενα τα οποία δεν είναι καν εγγυη-
µένα. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά τα παλάτια τα χτισµένα στην
άµµο, υπάρχει και µια χειρότερη πτυχή, η οποία έχει να κάνει µε
κάτι το οποίο γενικά διαδίδεται από διάφορους συναδέλφους,
ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει -λέει- σαφές πρόγραµµα και πλαί-
σιο και στόχο ως προς την επανεκκίνηση της οικονοµίας. Αµφι-
σβητώ έντονα αυτόν τον ισχυρισµό, ο οποίος έχει και στηρίζεται
σε δύο πολύ σκληρά µέτωπα, στην επανεκκίνηση της οικονοµίας,
έτσι όπως την οραµατίζονται επιτελικά στελέχη. 

Το πρώτο µέτωπο είναι το εργατοασφαλιστικό µε τον αντερ-
γατικό οδοστρωτήρα του κ. Χατζηδάκη, ο οποίος νοµιµοποίησε
ουσιαστικά την κινεζοποίηση των µισθών και των εργασιακών
όρων που ήδη, έτσι κι αλλιώς, εφαρµοζόταν. Επίσης, υπάρχει το
ασφαλιστικό θέµα, το οποίο θα παραδώσει τα αποθεµατικά των
ασφαλιστικών ταµείων και τις εισφορές των ασφαλισµένων σε
golden boys που θα τα τζογάρουν στις διεθνείς χρηµαταγορές,
απαλλασσόµενοι, µάλιστα, από οποιαδήποτε ποινική και αστική
ευθύνη για ζηµία που θα προκαλέσουν µε όλο αυτό το ρίσκο, κα-
θιερώνοντας το ακαταδίωκτο στο άρθρο 19 του νοµοσχεδίου.

Το δεύτερο σκληρό µέτωπο βεβαίως είναι η µοιρασιά από τους
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Αφ’ ενός αυτά τα λεφτά είναι
µακροοικονοµικά ασήµαντα, όπως σας είπε ο κ. Βαρουφάκης,

αφ’ ετέρου εδώ, όπως επίσης σας είπε, θα έχουµε το µεγάλο φα-
γοπότι στους λίγους και εκλεκτούς της Κυβέρνησης, τη µεγάλη
πίτα για τους λίγους και τη µεγάλη πείνα και τους πολλούς, αφού
δεν θα καταλήξει τίποτα από αυτά τα λεφτά στις τσέπες των µι-
κροµεσαίων και των χαµηλών στρωµάτων. 

Τελειώνω, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε -και σας ευχαριστώ για την
ανοχή- λέγοντας ότι τα προβλήµατα τα οποία έχει προκαλέσει η
Κυβέρνηση στον ελληνικό λαό είναι πολλά, ότι δυστυχώς έχει
επιφέρει βαθιά τραύµατα και πλήγµατα στο σώµα των θεσµών
της κοινωνίας και της οικονοµίας. Εξανεµίζετε οποιαδήποτε προ-
σπάθεια να αναστραφεί το κλίµα. Δανειζόµενη ένα σχήµα λόγου
από την ορολογία των συνεργείων αυτοκινήτων, θα παραδώσετε
µία χώρα, η οποία θα είναι σαράβαλο και µη επισκευάσιµη. 

Όσο λοιπόν µένετε στην εξουσία, τόσο χειρότερα για τις Ελ-
ληνίδες και τους Έλληνες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Συζητάµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
2022 - 2025. Μιλάµε, λοιπόν, για το πλαίσιο αυτό που ουσιαστικά
πρέπει να περιλαµβάνει τη στρατηγική συγκεκριµένα της επόµε-
νης τετραετίας. Μεγάλες προσδοκίες εγώ θα χαρακτήριζα αυτό
το οποίο κατατέθηκε και συζητάµε, ένα σχέδιο -αν θέλετε- επί
χάρτου. Γιατί το λέω αυτό; Υπάρχουν οι εξής παραδοχές: Οι κυ-
βερνητικές προβλέψεις, ειδικά στο καλό σενάριο της ανάπτυξης
βασίζονται στο ότι θα υπάρξει πλήρης αξιοποίηση των πόρων
του Ταµείου Ανάκαµψης, αναθέρµανση της ιδιωτικής κατανάλω-
σης, εκρηκτική άνοδος των επενδύσεων, ειδικά το 2022, ενί-
σχυση των εξαγωγών.

Επανέρχοµαι στο θέµα της αύξησης της κατανάλωσης. Κάτι
τέτοιο, βέβαια, θα σηµαίνει ότι η ελληνική οικονοµία ουσιαστικά
θα απογειωθεί, ενώ αυτή τη στιγµή η χώρα µας δυστυχώς το
2020 κατέγραψε την τρίτη χειρότερη θέση στην Ευρώπη. Με
βάση, όµως, το Μεσοπρόθεσµο αυτό από πρωτογενές έλλειµµα
7,1%, θα φτάσουµε σε πρωτογενές πλεόνασµα 3,7% το 2025.
Προβλέπεται, επίσης, πως σε αυτό που συζητάµε επιστροφή
στην κανονικότητα από το 2023. Βέβαια, πώς θα γίνει αυτή επι-
στροφή στην κανονικότητα; Θα γίνει µε την κατάργηση όποιων
µέτρων στήριξης υπάρχουν αυτή τη στιγµή και λόγω της πανδη-
µίας; Θα γίνει µε την αύξηση της φορολογίας των φυσικών προ-
σώπων ή µέσα από τη λογική του ξεπουλήµατος όλων των
δηµόσιων υποδοµών, κάτι το οποίο είναι και στον πυρήνα της λο-
γικής και πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας; Κρίσιµες δηµόσιες
δοµές. 

Βέβαια, ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης χθες στη
γενική συνέλευση του ΣΕΒ αναφέρθηκε και είπε ότι η ανάπτυξη
που θα έρθει τα επόµενα χρόνια θα είναι ισχυρή. Εµφανίζεται ο
κ. Μητσοτάκης σίγουρος. Πώς θα αυτά; Εσείς, κύριε Υπουργέ,
κύριε Σταϊκούρα, στο Υπουργικό Συµβούλιο µιλήσατε παρουσιά-
ζοντας το Μεσοπρόθεσµο σε έξι κινδύνους: αβεβαιότητα στο
υγειονοµικό πεδίο, αβεβαιότητα στις τουριστικές εισπράξεις,
υψηλή µεταβλητότητα στις εξωτερικές µακροοικονοµικές εξελί-
ξεις, εξωτερικοί κίνδυνοι, συµµετρικές ευρωπαϊκές απειλές,
ασυµµετρία στην ανάκτηση των οικονοµικών απωλειών µεταξύ
κλάδων και επιχειρήσεων, συσχέτιση σταδιακής απόσυρσης µέ-
τρων µε βιωσιµότητα επιχειρήσεων. Εσείς τα είπατε. 

Βέβαια, ο κ. Μητσοτάκης είναι σίγουρος για την ανάπτυξη.
Το Μεσοπρόθεσµο, λοιπόν, δεν απαντά στις ανάγκες της ελ-

ληνικής κοινωνίας σήµερα. Η κοινωνία µας τι θέλει; Πρώτα απ’
όλα θέλει υγεία, δηµόσια υγεία ισχυρή. Θέλει εργασία, παιδεία,
δραστική µείωση της ανεργίας και, βέβαια, κοινωνική προστασία.
Η Κυβέρνηση, όµως, της Νέας Δηµοκρατίας είναι σταθερά προ-
σανατολισµένη σε νεοφιλελεύθερες πολιτικές, σε νέο-Θατσερι-
κές ιδεοληψίες, θα έλεγα, ενώ δεν υπάρχει διαβούλευση µε τους
φορείς και την κοινωνία. Μακριά από την κοινωνία και τις ανάγκες
της είναι αυτά τα οποία προτείνονται. 

Όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, ας
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ρίξουµε µια µατιά στο τι συµβαίνει στην ελληνική κοινωνία σή-
µερα.

Άνοιξε η εστίαση µε πολλά προβλήµατα και πολλά καταστή-
µατα τα οποία, ουσιαστικά, δεν άνοιξαν. Δεν δόθηκε η προκατα-
βολή επανεκκίνησης, την οποία είχατε υποσχεθεί. Νοµίζω ότι
ήταν ένα 7%. Πολλές επιχειρήσεις, γενικότερα, µετά το τελευ-
ταίο lockdown δεν άνοιξαν καθόλου. Προειδοποιούσε η ΓΣΕΒΕΕ
για αυτό. Και, βέβαια, έχουµε και το κοινωνικό απαρτχάιντ πλέον
να εισάγεται σε εµβολιασµένους και µη. Ειδικά στον τοµέα της
εστίασης οι ίδιοι οι φορείς τους έχουν βγει και έχουν διατυπώσει
συγκεκριµένες προτάσεις και ενστάσεις. Βέβαια, ίσως να περι-
µένουµε να δηµιουργήσετε και µια αστυνοµία εστίασης. Έτσι κι
αλλιώς εσείς για οτιδήποτε Αστυνοµία δηµιουργείτε, όπως κά-
νατε στα πανεπιστήµια κ.λπ.. Δεν έχουν, όµως, ακόµα διαλευκαν-
θεί οι όροι και οι συνθήκες που θα λειτουργήσουν τα καταστή-
µατα της εστίασης.

Ας πάµε τώρα στην επιχειρηµατικότητα. Σύµφωνα και µε τον
Πρόεδρο του ΕΒΕΑ δεκαπέντε µε είκοσι πέντε χιλιάδες επιχει-
ρήσεις από τις οκτακόσιες χιλιάδες που είναι στη χώρα µας,
έχουν δυνατότητα προσφυγής σε τραπεζικό δανεισµό. Αυτό είναι
κάτι πάρα πολύ σηµαντικό για την επανεκκίνηση της οικονοµίας,
όπως λέµε. Η ανεργία είναι γύρω στο 17% όταν ο µέσος όρος
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 7%. Χαρτζιλικώνετε, όµως, τους
νέους µε 150 ευρώ για να εµβολιαστούν, που πέραν των άλλων
και της λογικής που εισάγετε, που είναι στο DNA της παράταξής
σας, υπάρχει και ένας δηµόσιος κίνδυνος, που επεσήµαναν και
οι επιστήµονες, οι ειδικοί, ότι µε τον πρώτο εµβολιασµό, ο οργα-
νισµός, το άτοµο δεν είναι ασφαλές απέναντι στον κορωνοϊό και
στην πανδηµία.

Τώρα, όµως, έρχοµαι σε ένα πολύ σοβαρό θέµα, κυρία Πρό-
εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αύξηση των τιµών. Οι
τιµές ανεβαίνουν ραγδαία. Ας πάµε σε ένα σουπερµάρκετ που
πάει η ελληνική οικογένεια. Ας δούµε τους λογαριασµούς της
ΔΕΗ, που πέραν της αύξησης που κάνατε το Σεπτέµβριο του
2019 της τάξεως του 19% µε 20% στις τιµές -και το έζησε το ελ-
ληνικό νοικοκυριό- έρχονται και νέες ανατιµήσεις µέσα από την
άνοδο της χονδρεµπορικής τιµής του ηλεκτρικού που θα µετα-
κυλιστεί στον καταναλωτή. Αντί να λάβουµε µέτρα, συνεχίζουµε
την ίδια λογική της εξάρτησης της χώρας µας από φυσικό αέριο,
εισαγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, ακόµα και πυρηνικής, αποκοπές
ηλεκτρικού στις λαϊκές γειτονιές. Εγώ έχω ζήσει στην εκλογική
µου περιφέρεια, στη δυτική Αθήνα, συνοδεία ΜΑΤ να διακόπτεται
ηλεκτρικό ρεύµα. 

Αυτή είναι η ανάπτυξη σας, η οποία συµπληρώνεται και µε την
τελευταίας στιγµής κεκαλυµµένη τροπολογία προχθές στη
Βουλή για την ιδιωτικοποίηση του Εξωτερικού Υδροδοτικού Δι-
κτύου, του ΕΥΔ, µετά από τρία χρόνια µε ΣΔΙΤ. Δηλαδή, προχω-
ρείτε, παρά την απόφαση του Σ.τ.Ε., µελλοντικά -σε τρία χρόνια
λέτε- στην ιδιωτικοποίηση της ΕΥΔΑΠ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Απουσιάζει, λοιπόν, και η ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχει-

ρήσεων και ο κύριος Υπουργός Ανάπτυξης δήλωσε µε σαφήνεια,
«Τέρµα οι επιδοτήσεις από το φθινόπωρο αν έχουµε τέταρτο
κύµα». 

Το Ταµείο Ανάκαµψης, όµως, είναι κάτι το πολύ σοβαρό. Οι
πόροι του πρέπει να αξιοποιηθούν για την κοινωνία, την εργασία
και τη µείωση των ανισοτήτων. «Πράσινη» µετάβαση 37% του Τα-
µείου Ανάκαµψης, ενώ άλλες χώρες έχουν µεγαλύτερο ποσοστό,
είναι κάτι πολύ σηµαντικό µεν, αλλά υπολείπεται όταν ο κ. Μη-
τσοτάκης εµφανίζεται σαν ο «πράσινος» Πρωθυπουργός που
προχωρεί και πρώτος και στη βίαιη απολιγνιτοποίηση στη δυτική
Μακεδονία και στην κεντρική Πελοπόννησο χωρίς σχέδιο και, βέ-
βαια, υποκαθιστώντας µε φυσικό αέριο εισαγόµενο και εξυπηρε-
τώντας εκλεκτούς φίλους επιχειρηµατίες.

Δεν αναφέρεται σε αυτό που κατατέθηκε, το νέο αναπτυξιακό
µοντέλο που απαιτείται σήµερα, κάτι το οποίο και ο ΟΗΕ σε παγ-
κόσµιο επίπεδο και ο Γενικός Γραµµατέας Γκουτιέρες αναφέρει
«πράσινη ανάκαµψη από την κρίση στην καινούργια εποχή -
µέτρα συγκεκριµένα για την κλιµατική αλλαγή». 

Κλείνω µε το εξής: Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει προτάσεις. Τις έχει καταθέ-
σει. Νέο κοινωνικό συµβόλαιο στην εργασία, κατάργηση των
νόµων που πρόσφατα ψήφισε η Πλειοψηφία και επαναφορά και
του κατώτερου µισθού στα 800 ευρώ και πιλοτική εφαρµογή του
35ώρου, όπως γίνεται και σε άλλες χώρες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, κλεί-
στε σας παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Σας
ευχαριστώ πολύ.

…δηµόσιο σύστηµα υγείας και ενίσχυσή του, όχι αυτό που ξε-
κινάτε και γίνεται στο «Αττικό» Νοσοκοµείο σήµερα στη δυτική
Αθήνα, που υπάρχει και κινητοποίηση του κόσµου….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: …όπου προχωράτε για ιδιω-
τικοποιήσεις µέσω ΣΔΙΤ, όπως έχει αναγγείλει πολλές φορές ο
κύριος Πρωθυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ!

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Μιλάµε για άρση των ανισο-
τήτων. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριοι συνάδελφοι, θα υπάρχει ανοχή, αλλά όχι τόσο πολύ.
Τον λόγο τώρα έχει για ένα λεπτό ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα για λόγους

ηθικής τάξεως να απαντήσω ευγενέστατα στον κύριο Υπουργό,
ο οποίος εν πολλοίς έχει δίκιο κιόλας.

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε κάποιο δίκιο. Είναι η αλήθεια ότι ανα-
τρέχοντας στο βίντεο, πράγµατι απαντώντας στον κ. Σκυλακάκη,
ο οποίος πάλι έχει συκοφαντήσει τον κ. Βαρουφάκη, λέω «…ο κ.
Σταϊκούρας…». Στη συνέχεια, όµως, η φράση λέει, «…ο εγκάθε-
τός σας στην Τράπεζα της Ελλάδος». Κατά τη δική µου γνώµη
εγκάθετος, έτσι; Πάντως εσείς τραπεζίτης της Τράπεζας της Ελ-
λάδος δεν υπήρξατε τίποτα µέχρι τώρα. Δεν σας το εύχοµαι κιό-
λας. Εποµένως, ο καλόπιστος παρατηρητής καταλαβαίνει ότι
είναι λάθος από αυτά που λέµε εν τη ρύµη του λόγου. Ου γαρ
έρχεται µόνον το γήρας. Πενήντα έξι στα πενήντα επτά πια. Βε-
βαίως, πραγµατικά, έκανε το όνοµά σας εφάµιλλο µε του κ.
Στουρνάρα, το οποίο είναι κακό πράγµα. Το καταλαβαίνω. Όµως,
δεν είχα την πρόθεση να σας µειώσω µε αυτό τον τρόπο. 

Απλώς, λοιπόν, για την αποκατάσταση της αλήθειας να πω ότι
έχετε δίκιο τυπικά. Συγνώµη για αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Τσακαλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ελπίζω οι συνάδελφοι και οι συναδέλφισσες να µη µε κατηγο-

ρήσουν µετά από την οµιλία µου ότι ξαφνικά έχω µια κρίση µε-
γαλοµανίας και υπεροψίας. Έχω, όµως, την αίσθηση ότι η Κυβέρ-
νηση έχει βάλει στόχο να πείσει ακόµα και µένα ότι έχει µια φυ-
σική ροπή προς την πολιτική απάτη. Με ξεπερνάτε!

Ας αρχίσω µε τα υγειονοµικά που δεν έχετε ευθύνη. Σας υπο-
στηρίξαµε υπεύθυνα στην πρώτη φάση. Σας υποστηρίζουµε για
τους εµβολιασµούς. Το ξεκαθαρίσαµε αυτό µε τον κ. Γεωργιάδη,
το έχει ξεκαθαρίσει και ο Πρόεδρος. Σας έχουµε επαινέσει για
το πώς έχετε οργανώσει τους εµβολιασµούς. Είναι ένα πολύ
καλό σύστηµα. Και έρχεστε τώρα µε το 150 ευρώ που είναι πολύ
πιο σηµαντικό. Μου έχει κάνει εντύπωση. Και οι άλλοι το υποστή-
ριξαν. Θέλω, λοιπόν, να σας εξηγήσω το βαθύ χάσµα ανάµεσά
µας πάνω σε αυτά τα 150 ευρώ. 

Πριν από πάρα πολλά χρόνια ένας µεγάλος βρετανός οικονο-
µολόγος, ο Ρίτσαρντ Τίτµους, έκανε µια ανάλυση, µία µελέτη για
την αιµοδοσία. Χώρισε τα δύο συστήµατα -δωρεάν ή µε πλη-
ρωµή- και ανακάλυψε ότι εκεί που είναι δωρεάν δίνουν περισσό-
τερο αίµα και καλύτερης ποιότητας αίµα. Όµως, υπήρχε και ένα
άλλο κοµµάτι της µελέτης που ήταν η Ιαπωνία, που πριν από το
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο είχαν το σύστηµα δωρεάν και µετά από το
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, την αµερικάνικη κατοχή, πήραν το αµερι-
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κανικό σύστηµα µε πληρωµή και έπεσε και η ποιότητα και η πο-
σότητα του αίµατος που έδιναν.

Εσείς, κύριε Σταϊκούρα, θα το καταλάβετε και αυτό είναι πολύ
παράξενο για έναν οικονοµολόγο: Για κάτι που έδινες τσάµπα,
τώρα σας πληρώνω και δίνετε λιγότερο. Δεν είναι αυτό που µα-
θαίνουµε στο πρώτο έτος στους φοιτητές.

Γιατί -λέει ο Ρίτσαρντ Τίτµους- όταν πλήρωναν οι Γιαπωνέζοι
µετά το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο έδιναν λιγότερο αίµα και χαµηλό-
τερη ποιότητα; Η χαµηλότερη ποσότητα είναι κάτι προφανές
γιατί και κάποιος που είχε ηπατίτιδα, θα το έδινε τώρα για να
πάρει τα λεφτά. Αλλά η ποσότητα γιατί; Γιατί η αιµοδοσία είναι
δωρεά, είναι µια κοινωνική συνεισφορά στους συνανθρώπους. 

Άρα, όταν εσύ βάζεις λεφτά γι’ αυτό, το αλλάζεις από µια
δωρεά, από ένα κοινωνικό σύστηµα που όλοι στηρίζουµε ο ένας
τον άλλον, σε µια αγοραία ανταλλαγή και αυτό έχει πολλή σηµα-
σία για τα 150 ευρώ, για τα παιδιά που και µπαίνουν σε αµφισβή-
τηση «γιατί µου δίνουν 150 ευρώ για κάτι που έτσι κι αλλιώς είναι
καλό για µένα;», αλλά δεν τους επιτρέπεται να εκφράσουν την
κοινωνική τους αλληλεγγύη, να µπορούν -αυτό που λένε οι οικο-
νοµολόγοι- να υπάρχει εκτός από τις αγοραίες σχέσεις και µη
αγοραίες σχέσεις, να υπάρχει το κοινωνικό κεφάλαιο που συνερ-
γάζεται ο κόσµος, ο δηµόσιος τοµέας, όπου στη δηµόσια σφαίρα
λειτουργούµε διαφορετικά από ό,τι σε µια αγορά. 

Και αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία γιατί όλη η πολιτική σας
είναι όλα να µετατραπούν σε αγοραίες σχέσεις και αυτό έχει αρ-
νητικές συνέπειες ακόµα και για τον καπιταλισµό, ακόµα και για
το δικό σας µοντέλο. Γιατί ακόµα και το δικό σας µοντέλο στηρί-
ζεται σε κρυφές πηγές αλληλεγγύης και συνεργασίας, που εσείς
µε τον τρόπο που λειτουργείτε, περιθωριοποιείτε ακριβώς αυτές
τις σχέσεις. 

Πριν από µία εβδοµάδα έσκισα το γόνατό µου και πήγα σε ένα
κέντρο υγείας γιατί χρειαζόµουν τρία ράµµατα. Δεν θα πω πού
είναι γιατί δεν σας έχω εµπιστοσύνη ότι δεν θα είστε εκδικητικοί.
Και ήταν εκεί µια πολύ καλή, εξαιρετική νοσηλεύτρια, ένας πολύ
καλός γιατρός και επί µισή ώρα, όσο µου έκαναν τα ράµµατα -
και µου τα έκαναν µε µεγάλη βελόνα γιατί δεν είχαν τη µικρή βε-
λόνα, είχε τελειώσει- µου λέγανε τα παράπονα, τα παράπονα που
έχουν, ότι δεν έχουν το µηχάνηµα το ακτινογραφικό, ότι οι για-
τροί είναι µη µόνιµοι και φοβούνται, ότι δεν υπάρχουν αρκετοί
γιατροί, ότι τους έχετε αφήσει στην τύχη τους. 

Και ο κ. Σκυλακάκης µας λέει ότι δεν έχει άλλα µέτρα -όπως
δεν έχει, θα έρθω ξανά σε αυτό- αλλά το 2023, αν όλα πάνε καλά,
θα έχουµε φοροαπαλλαγές. Δικαιούµαστε εµείς να ρωτήσουµε,
µετά από όλο αυτό που τράβηξε η ελληνική κοινωνία, αν πρέπει
να έχετε κάποιο στόχο να φτάσουµε στο µέσο όρο δαπανών, τις
δηµόσιες δαπάνες στην υγεία ως ποσοστό του ΑΕΠ; Είναι παρά-
λογο να το ζητήσουµε αυτό; Και το µόνο που ακούµε είναι ότι
έχουµε στόχο για µείωση στους φόρους το 2023. Πού θέλετε να
το πάτε; Πότε θα το πάτε; Πού θα είναι οι καινούργιες δαπάνες;

Μας λέει ο κ. Σκυλακάκης -και γι’ αυτό είπα αυτό που είπα στην
εισαγωγή µου- ότι δεν άκουσε κανένα επιχείρηµα από την Αντι-
πολίτευση -νοµίζω αναφερόταν σε όλους µας, όχι µόνο σε εµάς,
κύριε Κατρίνη και κύριε Καραθανασόπουλε- κανένα επιχείρηµα
και άρα δεν απαντά. 

Πρέπει να πω για τον κ. Σκυλακάκη. τον Αναπληρωτή Υπουργό
σας, ότι είτε δεν προσέχει πολύ στις επιτροπές και στην Ολοµέ-
λεια ή προσέχει και δεν καταλαβαίνει, γιατί εγώ άκουσα πολλά
επιχειρήµατα από όλους µας. Άκουσα, για παράδειγµα, το επι-
χείρηµα για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές που το µεσοπρόθεσµο
γράφει ότι ήταν 8,7 δισεκατοµµύρια, το φτάσατε περίπου στα
900 εκατοµµύρια. 

Δεν είχατε την καλοσύνη να πείτε ότι το µεγάλο κοµµάτι το κά-
ναµε επί δικής µας θητείας, παρά όλα όσα λέγατε πως στεγνώ-
νουµε την οικονοµία, πως δεν µας ενδιαφέρει η πραγµατική
οικονοµία. Ούτε βέβαια θέλετε να χρησιµοποιείτε τα τελευταία
στοιχεία του Απριλίου που λένε ότι έχουν αυξηθεί οι ληξιπρόθε-
σµες. Να σας απαντήσω ότι στεγνώνετε την οικονοµία, ότι δεν
ενδιαφέρεστε;

Είπα το άλλο επιχείρηµα για τις δαπάνες, όπου για τις δαπάνες
µας έλεγε ο κ. Σκυλακάκης 4 δισεκατοµµύρια θα υπάρχουν -πριν
και µετά τις εκλογές- και τώρα το Μεσοπρόθεσµο λέει θα έχουµε

µόνο µεταρρυθµίσεις. Και η απάντησή του ποια ήταν; Ότι τώρα
µε την πανδηµία δεν µπορούµε να κάνουµε επισκόπηση δαπα-
νών. 

Πραγµατικά; Η επισκόπηση δαπανών είναι για έκτακτες δαπά-
νες για την υγεία; Έτσι καταλαβαίνετε την επισκόπηση δαπανών;
Ή είναι κάτι που εµείς υιοθετήσαµε για να υπάρχει µόνιµος µη-
χανισµός για σπατάλες, όχι προφανώς για την παιδεία, για την
υγεία, για τις επενδύσεις. 

Θέσαµε κάποια επιχειρήµατα, θέλαµε να αρχίσουµε κάποια
συζήτηση και να µάθουµε την άποψή σας για την αλλαγή του
Συµφώνου Σταθερότητας. Ρωτήσαµε. Ακούµε ότι η Κοµισιόν στο-
χεύει να αλλάξει τις παραµέτρους, δηλαδή, αντί να χρειάζεται να
φτάνει στο 60% το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ, να φτάνει στο
90%. Αυτό ακούµε. Ποια είναι δική σας άποψη;

Είναι ένα καλό σύστηµα που απλώς θέλουµε να αλλάξουµε τις
παραµέτρους, δηλαδή, να πάει από 60% στο 90%; Ή είναι κάτι
που η Ελλάδα και ο νότος απαιτεί σε ριζική µεταρρύθµιση του
Συµφώνου Σταθερότητας και του six pack και του two pack; Δεν
πρέπει να µας το πείτε αυτό; Είναι κρυφό µυστικό ποια είναι η
άποψή σας για ένα κορυφαίο ζήτηµα της ευρωπαϊκής οικονοµι-
κής και χρηµατοπιστωτικής αρχιτεκτονικής; Έχετε άποψη, δεν
έχετε άποψη; Είναι µόνο θέµα παραµέτρων; Είναι ένα θέµα πιο
ριζικό; Θα προσπαθήσετε; Δεν είστε σίγουροι ότι έχετε τους
ισχυρισµούς; Αλλά κάτι να πείτε!

Και πάµε στο µεγάλο έλλειµµα αυτού του Μεσοπρόθεσµου. Τι
προβλέπεται για την κοινωνία; Τι προβλέπεται για τις ανισότητες,
για το gini; Ο λόγος εισόδηµα για τους είκοσι πιο πλούσιους σε
σχέση µε είκοσι πιο φτωχούς; Κάποιος δείκτης; Τι προβλέπεται
από το Μεσοπρόθεσµο, από αυτό που κάνετε ήδη για το εργα-
σιακό, απ’ όλα τα µέτρα που έχετε πάρει; Θα µειωθούν οι ανισό-
τητες στην Ελλάδα; Δεν θα µειωθούν οι ανισότητες στην Ελλάδα;
Είστε ευχαριστηµένοι µε την εξέλιξη των ανισοτήτων;

Έκανα µια πρόταση, για να φανεί στον ελληνικό λαό ότι υπάρ-
χει µια στοιχειώδης κατανοµή, να µοιραστούµε δηλαδή το βάρος
της αναπροσαρµογής λόγω του COVID µε έναν έκτακτο φόρο
επί των πλούτων και είπε ο κ. Σκυλακάκης ότι εµείς δεν βάζουµε
νέους φόρους. 

Αλήθεια; Έχετε ακούσει τη συζήτηση, την πανεπιστηµιακή συ-
ζήτηση, τη συζήτηση Υπουργών Οικονοµικών ότι λόγω του CO-
VID πρέπει να σκεφτούµε σοβαρά ποιοι θα πληρώσουν τις έκτα-
κτες δαπάνες και την αύξηση του χρέους; Και, ωραία, το έκτακτο
όπως καταλαβαίνετε δεν το λύνει το ζήτηµα. Όµως, είναι ένα
σήµα, ένα σήµα προς την κοινωνία ότι είµαστε πραγµατικά στην
ίδια βάρκα. Δεν είµαστε κάποιοι εδώ και κάποιοι αλλού. 

Υπάρχει κάποια ένδειξη σε αυτό το Μεσοπρόθεσµο ότι δεν πι-
στεύετε στο trickle down, ότι δηλαδή δεν πιστεύετε αυτό που
απορρίπτεται όλο και περισσότερο και από πολιτικούς και από
επιστήµονες ότι θα δίνουµε φοροαπαλλαγές στους πλούσιους
και θα γίνουν πλούσιοι και κάποια στιγµή θα φτάσουν και οι πιο
φτωχοί; Προκύπτει από κάπου αυτό το πράγµα;

Δώσατε µια εξήγηση γιατί δεν έχουν άλλα µέτρα. Την έδωσε
ο κ. Σκυλακάκης, δεν ξέρω αν θα έχετε την ίδια προσέγγιση, ότι
είναι δύσκολα τα πράγµατα, ότι δεν ξέρουµε τι θα γίνει στο Σύµ-
φωνο Σταθερότητας, ποιοι θα είναι οι νέοι κανόνες και άρα θα
δούµε το 2023. 

Το «ΒΗΜΑ» και η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» γιατί έγραφαν αυτά που
έγραφαν την προηγούµενη Κυριακή; Έγραφαν ότι αντιθέτως µε
τι γράφει το Μεσοπρόθεσµο για 3% µείωση των κοινωνικών ει-
σφορών, για µείωση στην εισφορά αλληλεγγύης -που γράφει ότι
δεν υπάρχουν, ότι τελειώνουν-, λένε ότι όχι µόνο θα υπάρξουν,
όχι µόνο είναι µόνιµα µέτρα, αλλά θα επεκταθούν κιόλας. 

Μπορώ να περιµένω ένα γράµµα υπογεγραµµένο από εσάς
και τον κ. Σκυλακάκη στον διευθυντή του «ΒΗΜΑΤΟΣ» και στον
διευθυντή της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», που να εξηγεί «δεν ξέρουµε τι
διαρροή πήρατε, από πού την πήρατε, αλλά δεν ήρθε από εµάς»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για λίγο ακόµη, κυρία Πρόεδρε.
«Γιατί εµείς τιµάµε την υπογραφή µας και η δική µας υπο-

γραφή είναι στο Μεσοπρόθεσµο, που λέει ρητά ότι τέλος αυτά
και θα δούµε το 2023. Γιατί µας εκθέτετε ως Κυβέρνηση, λέγον-
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τας ότι αυτά τα µέτρα θα συνεχίσουν και θα αυξηθούν εν προ-
κειµένω;».

Δηλαδή, έχουµε µεσοπρόθεσµο για τους έξω, να τους πεί-
σουµε ότι θα φθάσουµε στο 2% το πρωτογενές πλεόνασµα και
µετά θα αυξηθεί, αλλά µέσα λέµε το πολιτικό µήνυµα προς τις
εκλογές -δεν ξέρω αν έχει δίκιο ο κ. Κατρίνης- «έρχονται και
άλλες φοροαπαλλαγές και δεν έχετε δει τίποτα µέχρι τώρα»;

Δεν είναι λίγο απάτη αυτό; Δεν είναι ένα επικοινωνιακό παιχνίδι
αυτό;

Να περιµένω το γράµµα σας στον διευθυντή του «ΒΗΜΑΤΟΣ»
και της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» που να εξηγεί πόσο λάθος κάνουν και
ότι δεν µπορείτε να φανταστείτε πώς παραπληροφορήθηκαν και
από ποιον, αλλά σίγουρα όχι από εσάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη αίσθησης κοινωνικού
χώρου, κοινωνικού κεφαλαίου είναι ένα τεράστιο πρόβληµα για
όλες τις νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις και είναι µέρος γιατί δεν
έχουν τα αποτελέσµατα που περιµένουν.

Η έλλειψη, όµως, στόχων για την ανισότητα είναι το σοβαρό
πολιτικό ζήτηµα που πρέπει να το δουλέψουµε και το Κίνηµα Αλ-
λαγής και το ΜέΡΑ25 και το ΚΚΕ και εµείς. Πρέπει να βρεθεί ένα
µέτωπο µε τρία, τέσσερα σηµεία, τα οποία θα έχουν στόχο να
πάρουµε σοβαρά τις ανισότητες όλων των ειδών σε αυτή την κοι-
νωνία και σε αυτή την οικονοµία και του πλούτου και του εισοδή-
µατος και την πρόσβαση στα κοινωνικά αγαθά και τις περιφε-
ρειακές ανισότητες. Οτιδήποτε άλλο σηµαίνει µοιρολατρία σε
µια κυβέρνηση που νοµίζει ότι µε τα επικοινωνιακά τρικ µπορεί
να κυβερνήσει για πάντα. Στο χέρι µας είναι να τους αποδείξουµε
ότι δεν ισχύει κάτι τέτοιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα απαντήσω συνολικά στον αγαπητό συνάδελφο, τον κ.

Τσακαλώτο, θα το κάνω στην οµιλία µου σε λίγο. Απλά µόνο για
ένα σηµείο: Επειδή µιλήσατε για απάτη, ότι άλλα λέµε εντός Ελ-
λάδος και άλλα λέµε εκτός Ελλάδος, θέλω να σας πω ότι έκανα
µία εισήγηση στο Υπουργικό Συµβούλιο. Η εισήγηση που έκανα
στο Υπουργικό Συµβούλιο είναι δηµόσια διαθέσιµη, βγήκε και
σχετικό δελτίο Τύπου.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άρα, θα γράψετε γράµµα στο
«ΒΗΜΑ» και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μου επι-
τρέπετε; Μα, υπάρχει το site του Υπουργείου Οικονοµικών. Μι-
λάω δηµόσια στο Βήµα της Βουλής, θα τα καταθέσω και στη
Βουλή στην οµιλία µου. Στο Υπουργικό Συµβούλιο υπάρχει και η
τοποθέτηση η οποία είναι και στο site του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, άρα, εκφράζει τη θέση του Υπουργείου Οικονοµικών και της
ελληνικής Κυβέρνησης µε παρρησία, ίδια γραµµή εντός Ελλάδος
και εκτός Ελλάδος. Έχω µια σειρά από µόνιµες µειώσεις φόρων
και έχω και µία δεύτερη σελίδα που λέµε «µη µόνιµες µειώσεις
φόρων», µε στόχο ανάλογα µε τον δηµοσιονοµικό χώρο, όπως
είπατε, να µονιµοποιηθούν.

Και έχω τέσσερις αναφορές, όχι δύο. Εγώ θα προσέθετα και
τη µείωση του ΦΠΑ στις µεταφορές και στον καφέ και στα µη αλ-
κοολούχα ποτά και στον κινηµατογράφο και στα θέατρα και στο
τουριστικό πακέτο µέχρι το τέλος του έτους. Έχουµε απόλυτη
σαφήνεια, απόλυτη διαφάνεια και απόλυτη ειλικρίνεια. Μην µι-
λάτε, συνεπώς, για απάτες!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Βρούτσης.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, να µιλάµε και λίγο οι Συρι-

ζαίοι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τι να σας πω, κυρία συ-

νάδελφε; Ο προηγούµενος συνάδελφος έτσι µου έχει αφήσει την
κατάσταση, ο κ. Βίτσας µού την άφησε έτσι την κατάσταση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Φωτίου, τώρα ενοχληθήκατε
που µίλησε ο κ. Τσακαλώτος, να µην µιλήσει o Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Όχι, κύριε Βρούτση, τώρα ήρθα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Εντάξει, αλλά τώρα κάνετε την παρα-

τήρηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς διεξάγεται µια πολύ ση-

µαντική συζήτηση -στην οποία θα αναφερθώ ενδελεχώς- αρκετοί
συνάδελφοι εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ αµφισβήτησαν κάποια στοι-
χεία µε κεντρικό αυτό της ανάπτυξης, τους δείκτες και την ανά-
πτυξη, όπως προσδιορίζεται από το νοµοσχέδιο που έχει κατα-
τεθεί από το Υπουργείο Οικονοµικών.

Ο Υπουργός Οικονοµικών πριν από λίγο ανέφερε αρκετές τρά-
πεζες που δίνουν πολύ πιο αισιόδοξα σενάρια -δεν θα τα επανα-
λάβω, τα κατέθεσε και στη Βουλή- και λίγο πριν -λίγο πριν!- η
UniCredit ανακοίνωσε ανάπτυξη για το 2021 5,5%, πολύ πιο
υψηλό από το ποσοστό το οποίο εµείς περιγράφουµε στο Μεσο-
πρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής.

Διαδέχοµαι στο Βήµα τον αξιότιµο πρώην Υπουργό Οικονοµι-
κών, τον κ. Τσακαλώτο, µε εκτίµηση και σεβασµό στο πρόσωπό
του, καθώς είχε διατελέσει Υπουργός για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα.

Κύριε Τσακαλώτο, θα περίµενα να είστε πιο ουσιαστικός, πιο
συγκεκριµένος και πιο προτασιακός, υπό την έννοια ότι σε ένα
τέτοιο σηµαντικό νοµοσχέδιο που σήµερα διεξάγεται η συζήτησή
του στη Βουλή -το θεωρώ πιο σηµαντικό και από τον προϋπολο-
γισµό, καθ’ ότι ο προϋπολογισµός αναφέρεται στο µέλλον ενός
έτους, ενώ σήµερα κάνουµε και αποτυπώνουµε τον σχεδιασµό
για τα επόµενα πέντε χρόνια µε τον τρέχοντα χρόνο- οφείλατε
ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση να είχατε πιο συγκεκριµένες προ-
τάσεις.

Εγώ άκουσα τη λέξη «απάτη» τρεις φορές. Θα συνιστούσα -
για να µην το επεκτείνω- όταν λέτε τη λέξη «απάτη» από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να είστε πιο προσεκτικοί διότι ανασύρονται µνήµες πολύ
εύκολα. Καλό είναι να τις αφήσουµε στο παρελθόν, εννοώ την
απάτη των υποσχέσεων που είχαν δοθεί.

Αναφερθήκατε στις ανισότητες, χωρίς να ακούσω τη δική σας
πρόταση. Θυµίζω ότι η κυβέρνηση επί Αντώνη Σαµαρά ήταν αυτή
η οποία έφερε το Ελάχιστο Εγγυηµένο Εισόδηµα στην Ελλάδα.
Βλέπω την κ. Φωτίου να διαµαρτύρεται.

Το συνεχίσατε, κυρία Φωτίου, ενώ στην αρχή το αµφισβητού-
σατε και το λέγατε παγίδα φτώχειας. Αυτές είναι πολιτικές.

Δηµιουργήσαµε το «Α21», δηλαδή το επίδοµα των παιδιών,
αυτή η κυβέρνηση επί Αντώνη Σαµαρά την περίοδο εκείνη. Η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θέσπισε το επίδοµα για τα
παιδιά τα οποία γεννώνται. Αυτές είναι πολιτικές κατά των ανι-
σοτήτων.

Και αυτό που άκουσα επίσης, κύριε Τσακαλώτο, είναι τη φρά-
ση «φόρο στον πλούτο». Μπορείτε να το εξειδικεύσετε; Τι εννο-
είτε «φόρο στον πλούτο»; Ξέρετε, στην πολιτική διαδικασία -και
το ξέρει πολύ καλά ο κ. Τσακαλώτος- είναι πολύ εύκολο να πετάς
λέξεις στον αέρα οι οποίες είναι ιδιαίτερα ελκυστικές. Είναι
ιδίωµα της Αριστεράς να κερδίζει τις εντυπώσεις µε τέτοιες φρά-
σεις. «Φόρο στον πλούτο», το ακούει κάποιος και λέει «πω, πω,
υπάρχει ένας πλούτος ο οποίος κυκλοφορεί ανάµεσά µας, ας τον
φορολογήσουµε να βρούµε έσοδα για το δηµόσιο». Ποιος είναι
αυτός ο πλούτος; Κάντε το συγκεκριµένο!

Διότι εδώ στην Ελλάδα το µόνο που κάναµε όλα αυτά τα χρό-
νια είναι ότι ξεζουµίσαµε κάθε επιχειρηµατία, κάθε συνταξιούχο,
κάθε εργαζόµενο µέσα και από τις αυξηµένες εισφορές -τις υψη-
λότερες σε επίπεδο Ευρώπης, 46,6% ασφαλιστικές εισφορές-
και σε επίπεδο φορολογίας από τα υψηλότερα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Άρα, λοιπόν, όταν και όποτε έρχεστε σε αυτό το Βήµα και θέ-
λετε να κάνετε πραγµατική αντιπαράθεση, παρακαλώ πάρα πολύ
να είστε πιο συγκεκριµένοι και πιο στοχευµένοι και πιο εξειδικευ-
µένοι.

Τι είναι το πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι; Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.
Είναι καζαµίας, όπως το είπε η συνάδελφος από το ΜέΡΑ25;
Απάντηση: Όχι.
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Καζαµίας, κυρίες και κύριοι του ΜέΡΑ25 είναι να έρχεσαι από
αυτό το Βήµα ως αρχηγός κόµµατος και να προβλέπεις ότι η
ύφεση για το 2020 θα είναι 15% και τελικά να είναι 8,2%, αυτό
είναι Καζαµίας.

Έχουµε αποδείξει διαχρονικά ως Κυβέρνηση -διαχρονικά!- µε
έµφαση τώρα την περίοδο του Κυριάκου Μητσοτάκη και το εξαι-
ρετικό οικονοµικό επιτελείο που έχουµε ότι αυτά που λέµε είναι
µετρηµένα µέχρι και το τελευταίο ευρώ. Έχω προσωπική εµπει-
ρία ως πρώην Υπουργός, βλέπω τον Θανάση Πετραλιά, τον Γε-
νικό Γραµµατέα, νύχτες, µέρες συζητούσαµε τη δύσκολη περίο-
δο του 2021 για να πάρουµε τα µέτρα, τα µέτρα δηλαδή στήρι-
ξης επιχειρήσεων και εργαζοµένων, µετρώντας και το 1 cent, κά-
νοντας απίθανους υπολογισµούς, για να είµαστε ακριβείς.

Αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής για το
2022 - 2025 είναι ένα κείµενο το οποίο στηρίζεται σε δύο πολύ
σηµαντικά σηµεία. Πρώτον, σε ακριβείς οικονοµικές µετρήσεις
που απορρέουν µέσα από τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονο-
µικών µη αµφισβητήσιµες, παραδοχές οι οποίες -προσέξτε, ει-
πώθηκε, αλλά θα το πω πιο εµφατικά- είναι ιδιαίτερα συντηρη-
τικές και αποδεικνύεται και από το επίπεδο της ανάπτυξης που
προβλέπει το 3,6% για το 2021, όταν όλες οι άλλες τράπεζες και
οι άλλοι διεθνείς οργανισµοί το δίνουν πάνω από 4% και 4,5%. 

Το δεύτερο είναι ότι είναι αποτέλεσµα πολιτικών που πήραµε
την απόφαση να εφαρµόσουµε από την πρώτη στιγµή που γίναµε
Κυβέρνηση, πολιτικές οι οποίες είναι συγκεκριµένες και µετρή-
σιµες, µη αµφισβητήσιµες. Είναι ήδη νοµοσχέδια του κράτους τα
οποία θα συνεχιστούν. 

Και γίνοµαι πιο συγκεκριµένος. Αυτό το πλαίσιο δηµοσιονοµι-
κής στρατηγικής µέχρι το 2025 στηρίζεται στους µειώσεις των
φόρων, αυτά που ψηφίσαµε εδώ. Δεν τα αναλύω, είναι ήδη γνω-
στά. Αφορά και τους επιχειρηµατίες και τους συνταξιούχους και
τους µισθωτούς. Μειώσεις φόρων. 

Δεύτερον, στηρίζεται στις µειώσεις των ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Δέκα µονάδες µειώθηκαν αθροιστικά οι ασφαλιστικές ει-
σφορές. Το πιο επώδυνο απ’ όλη τη φορολογική διαδικασία είναι
το ονοµαζόµενο «µη µισθολογικό κόστος», που υπονοµεύει και
τη νόµιµη εργασία και το εισόδηµα του εργαζόµενου και τις υγι-
είς και συνεπείς επιχειρήσεις. Από το 46,6% πήγαµε στο 40,6%
το 2014 και τώρα µε τέσσερις µονάδες φτάνουµε στο 36,6%.
Είναι το ψηφιακό κράτος, το οποίο το 2021 αναπτύχθηκε µε θε-
αµατικό τρόπο. Είναι η δηµιουργία κλίµατος για προσέλκυση
επενδύσεων. Αµφισβητεί κανείς ότι όλος ο κόσµος βλέπει και συ-
ζητάει για την Ελλάδα, για τη µοναδική πολιτική που αναπτύχ-
θηκε αυτά τα δύο χρόνια στη χώρα µας και την εικόνα που
έβγαλε προς τα έξω; Είναι οι µεταρρυθµίσεις που ήδη κάναµε
στην παιδεία που κατηγορείτε. Δίνει δύναµη. Είναι οι µεταρρυθ-
µίσεις που αφορούν τον ασφαλιστικό νόµο 4670, που φέρνει και
εφαρµόζει πλέον ένα σταθερό ασφαλιστικό σύστηµα στη χώρα,
βιώσιµο µέχρι το ’70. Είναι η τηλεργασία, είναι η ψηφιακή σύν-
ταξη «ΑΤΛΑΣ». Αυτές είναι µεταρρυθµίσεις. Είναι η ψηφιακή
κάρτα…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Καταργήθηκε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: …«ΕΡΓΑΝΗ», που έρχεται να προστα-

τεύσει τον εργαζόµενο. Είναι το ισχυρό τραπεζικό σύστηµα, το
οποίο, αφού κλυδωνίστηκε αρκετά µέσα από πολιτικές οι οποίες
έχουν αναλυθεί διαχρονικά εδώ, έρχεται σήµερα και δείχνει ότι
έχουµε δύο πολύ θετικά στοιχεία, παρά τις αδυναµίες του. Κα-
νείς δεν διεκδίκησε ότι είναι στο τέλειο επίπεδο. Πρώτον, τα κόκ-
κινα δάνεια φτάνουν σε µονοψήφιο αριθµό το 2022 και, δεύτε-
ρον, έχουµε µεγάλη αύξηση καταθέσεων. 

Επιπλέον, το τελευταίο είναι αυτό το οποίο παρήχθη από όλη
αυτή την πολιτική διαδικασία, τις µεταρρυθµίσεις, τους νόµους
και είναι η αξιοπιστία της χώρας, η οποία είναι µετρήσιµη, συγ-
κεκριµένη και αποτυπώνεται από το ύψος του δανεισµού.

Με τον ΣΥΡΙΖΑ, που πράγµατι είχε µειωθεί το επιτόκιο δανει-
σµό, ήταν µεγαλύτερο από το 3% όταν το παραλάβαµε, και σή-
µερα είναι µικρότερο από το 1%. Αυτό είναι το συγκριτικό στοι-
χείο που κάνει την Ελλάδα αξιόπιστη και να έλκει επενδύσεις και
να είναι µία χώρα σοβαρή, η οποία την επόµενη µέρα µπορεί να
αποτελέσει χώρο, ώστε να έρθουν χρήµατα και να επενδυθούν
στην πατρίδα µας δηµιουργώντας θέσεις εργασίας.

Το ζήτηµα που αφορά το νοµοσχέδιο πιο ουσιαστικά στηρίζε-
ται σε κάποιες παραδοχές, οι οποίες έχουν να κάνουν, πρώτον,
µε τον εµβολιασµό, δεύτερον, µε την αξιοποίηση του πακέτου
ανάκαµψης και, τρίτον, µε τον διεθνή τουρισµό. Πάνω σ’ αυτό
θέλω να πω το εξής: Αυτή είναι µια µεγάλη κουβέντα και νοµίζω
ότι είναι η πρώτη φορά που µπορεί να συζητάµε για τις προοπτι-
κές µιας οικονοµίας, στηριζόµενοι σε παραδοχή, όπως είναι ο εµ-
βολιασµός, και ο καθένας έχει το δικαίωµα να διατηρεί την προ-
σωπική του θέση και άποψη. Γνωρίζουµε όλοι ότι δεν είναι απε-
ριόριστες οι δηµοσιονοµικές αντοχές, όχι της ελληνικής οικονο-
µίας, αλλά καµµιάς οικονοµίας. Και γνωρίζουµε ότι αυτή η
Κυβέρνηση έδωσε 41 δισεκατοµµύρια ευρώ, όχι από την τσέπη
των Υπουργών, αλλά από τον κρατικό προϋπολογισµό µε µεθο-
δολογία, µε τρόπο και µε πρόγραµµα. Φυσικά οι αντοχές καµµίας
οικονοµίας δεν είναι απεριόριστες. Και είµαστε στην κρίσιµη
στιγµή που το 45% που έχει κάνει πρόβλεψη το πρόγραµµα, το
πλαίσιο στρατηγικής για το 2021 συγκριτικά µε το 2019, και το
80% που έχουµε κάνει για το 2022 είναι στόχοι που πρέπει να
πιαστούν.

Επιπλέον, υπάρχει και κάτι ακόµα πιο σηµαντικό. Από εδώ και
πέρα είναι ατοµική ευθύνη του καθενός να συνειδητοποιήσει ότι
το θέµα του εµβολιασµού είναι κάτι που δεν αφορά µόνο τον ίδιο
υγειονοµικά, αλλά αφορά οικονοµικά και την οικογένειά του,
αλλά και την ίδια του τη χώρα. Διότι, αν δεν πάµε καλά στο ζή-
τηµα αυτό και, ο µη γένοιτο, έρθει τέταρτο κύµα και τα δηµοσιο-
νοµικά δεν αντέξουν, τότε οι επιπτώσεις θα είναι δραµατικές για
όλους ανεξάρτητα. Άρα αυτό είναι ένα σηµείο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που µας ενώνει. Ας κάνουµε την πολιτική αντιπαρά-
θεση σε οτιδήποτε άλλο, αλλά εδώ πρέπει να είµαστε απόλυτοι
και συγκεκριµένοι. Ναι, πρέπει να εµβολιαστούν όλοι αδιάκριτα,
και εννοώ µέσα στο πλαίσιο των υγειονοµικών δυνατοτήτων που
έχει ο καθένας. Όµως, εδώ ο εµβολιασµός πρέπει να είναι καθο-
λικός και σε όλη την επικράτεια. Το ζήτηµα πλέον είναι και υγει-
ονοµικό, αλλά και οικονοµικό. 

Τα στοιχεία του δηµοσιονοµικού πλαισίου τα οποία αποτυπώ-
νονται είναι πραγµατικά, όχι µόνο ρεαλιστικά, αλλά θα έλεγα και
πολύ αισιόδοξα, µε την ελπίδα και την προοπτική που δίνουν για
µία ισχυρή οικονοµία, η οποία, αν αφαιρέσουµε το διάστηµα που
περάσαµε τον κάβο της πανδηµίας, µας δίνει την ελπίδα και την
αισιοδοξία ότι η Ελλάδα περνάει σε ένα άλλο επίπεδο και ότι αλ-
λάζουµε σελίδα. Το λένε τα στοιχεία, στοιχεία που έχουν να κά-
νουν, όπως αποτυπώνονται, σε συγκεκριµένους και πολύ σηµα-
ντικούς δείκτες, τους οποίους είµαι υποχρεωµένος να αναφέρω,
γιατί η συζήτηση είναι και τεχνική. 

Ανάπτυξη 3,6% το 2021, 6,2% το 2022, 4,1% το 2023, 4,4% το
2024 και 3,3% το 2025, όταν το 2019 η ανάπτυξη ήταν 1,9% και
το 2020, αυτό που είπα πριν, ύφεση - 8,2.

Ανεργία, στόχος πρώτης προτεραιότητας: Από το 19,8% που
ήταν το 2018, είµαστε στο 16,3% για το 2021, πράγµα που δείχνει
ότι αντέξαµε και ότι τα µέτρα που πήραµε ήταν στη σωστή κα-
τεύθυνση. Είχαµε βάλει ως στόχο µε το Υπουργείο Οικονοµικών
τη διατήρηση θέσεων εργασίας και τη ρήτρα απαγόρευσης από-
λυσης. Αυτό είναι κοινωνική ευαισθησία! Και το πετύχαµε. Είµα-
στε στο 16,3% και προβλέπεται ότι το 2025 θα είναι στο 11,1%.
Είµαστε χαρούµενοι; Όχι! Πρέπει να φτάσουµε στον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι το 7%. Εκεί είναι ο στόχος.
Όµως, πάµε βήµα-βήµα και περάσαµε και τον σκόπελο της παν-
δηµίας.

Όσον αφορά στο χρέος, από το 204% το 2021, πέφτει στο
156,9% το 2025. Το πρωτογενές πλεόνασµα από -7,1% το 2021
θα είναι στο +3,7% το 2025. Οι εξαγωγές το 2021 ήταν στο
10,4%, στο 13,8% θα πάνε το 2022, στο 7,5% το 2023, 6,2% το
2024 και 5,2% το 2025. Ιδιωτική κατανάλωση: Από -5,2% το 2020
σε 2,6% το 2021, 2,9% το 2022 και φτάνει στο 2,2% το 2025. Κόκ-
κινα δάνεια: Μονοψήφιο ποσοστό το 2022. Επενδύσεις: 7% το
2021, στο 30,3% το 2022, στο 14,3% το 2023, στο 10,8% το 2024
και στο 11,1% το 2025.

Επειδή έπιασα το υπονοούµενο του κ. Τσακαλώτου όσον
αφορά το ζήτηµα των φορολογικών και ασφαλιστικών µέτρων,
κάτι που είναι έκκληση και προς το Κοινοβούλιο και προς την Κυ-
βέρνηση, το ζήτηµα που δεν περιγράφεται µετά το 2023 είναι το
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ζήτηµα της εισφοράς αλληλεγγύης και των ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Είναι πεποίθησή µας ότι αυτά δεν θα αλλάξουν. Θα συνεχί-
σουν να είναι µειωµένα. Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε σε
αύξηση είτε ασφαλιστικών εισφορών είτε της εισφοράς αλληλεγ-
γύης. Είναι κάτι πάρα πολύ δύσκολο. Προσέξτε! Η Κυβέρνηση
κάνει τον προγραµµατισµό της και το Υπουργείο Οικονοµικών
κάνει τους χειρισµούς του. Όπως έγινε για το 2021, που µας εγ-
καλούσατε και λέγατε «τι θα γίνει το 2022», είδατε ότι το 2022
έγινε. Κρατήθηκε και η εισφορά αλληλεγγύης και η µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών. Το έφερε η Κυβέρνηση. Πιστεύω και
εύχοµαι, δεν µπορεί να είναι διαφορετικά, η µείωση των φόρων
και των ασφαλιστικών εισφορών να κρατηθούν και τα επόµενα
χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ελπίδα ότι αυτό το δη-
µοσιονοµικό πλαίσιο στρατηγικής για την πατρίδα µας θα είναι
και εφαρµόσιµο και υλοποιήσιµο, κλείνω την τοποθέτησή µου,
γιατί νοµίζω ότι, πέρα από τις προσωπικές ή πολιτικές και κοµ-
µατικές διαφορές, αποτελεί ευχή όλων, γιατί στο τέλος µάς ενώ-
νει η Ελλάδα και το καλό της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ποιον λόγο θέλετε
να πάρετε τον λόγο;

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό,
όπως και την προηγούµενη φορά που µίλησα, µόνο και µόνο για
να πω στον κ. Βρούτση για τα περί «Καζαµία» στις προβλέψεις
του Αρχηγού µου, που δεν είναι εδώ αυτή τη στιγµή.

Κύριε Βρούτση, είπατε σαφώς, αν κατάλαβα καλά, ότι οι προ-
βλέψεις του Αρχηγού µας, του κ. Βαρουφάκη, για 10-15% ύφεση
τον χρόνο που πέρασε, έπεσαν στο κενό, καθώς η ύφεση είναι
8,2%. Σας θυµίζω -και το ξέρετε καλύτερα από µένα- ότι, για να
βγει η ύφεση 8,2%, η ΕΛΣΤΑΤ αναγκάστηκε να µειώσει κατά 4,5
δισεκατοµµύρια ευρώ το ΑΕΠ του προηγούµενου χρόνου, του
2018. Όµως, δεν ήταν µόνο αυτό, γιατί εκεί θα µπορούσαµε να
υποθέσουµε ότι η ΕΛΣΤΑΤ διαπίστωσε, ως είθισται, ένα λάθος
σε έναν χρόνο και το µείωσε. 

Πρέπει, επίσης, να σας θυµίσω -και το ξέρετε καλύτερα από
µένα- ότι η ΕΛΣΤΑΤ αναγκάστηκε να µειώσει, για να βγει αυτή η
δήθεν ύφεση 8,2%, το πρωτογενές πλεόνασµα και του 2018 και
του 2017 και του 2016 και του 2015 και του 2014 και του 2013
και του 2012 και του 2011 και του 2010!

Γελάει ο κόσµος, κύριε Βρούτση!
Επίσης, αγαπητέ κύριε Σταϊκούρα και κύριε Βρούτση, µιας και

είστε και ο αρµόδιος Υπουργός, πρέπει να σας θυµίσω ότι, για
να βγει αυτή η µαγική εικόνα του 8,2%, έπρεπε να αφαιρεθεί και
ο αρνητικός πληθωρισµός, ο λεγόµενος «αποπληθωρισµός».
Πράγµατι, ο αποπληθωρισµός συνέβη και είναι διαπιστωµένος.
Όµως, αφορούσε µόνο τα πολύ υψηλά εισοδήµατα, καθώς µπο-
ρεί η Lamborghini και η Ferrari να µειώθηκαν κατά 10.000, 20.000
ή 50.000 ευρώ, αλλά όσοι ζουν στην «Μπανανία» που λέγεται
«Ελλάδα» ξέρουν ότι στα σουπερµάρκετ οι τιµές για τον φτωχό
κόσµο αυξήθηκαν. Άρα δεν υπήρξε κανένας αποπληθωρισµός
για τις τσέπες µας. Για τον κ. Λάτση, τον κ. Νιάρχο ή τον κ. Βαρ-
δινογιάννη βεβαίως και υπήρξε.

Εποµένως, κύριε Βρούτση, όλη η υφήλιος ξέρει ότι είναι πα-
ραπάνω από 12% η ύφεσή µας σήµερα και όσα ΑΕΠ και να αλ-
λάξετε σε δεκαετίες, δεν αλλάζει αυτή η ύφεση.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής

Στρατηγικής για την περίοδο 2022 - 2025, που καταρτίζεται
πράγµατι σε περιβάλλον υψηλής αβεβαιότητας, εξαιτίας της
πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Στο ρευστό αυτό περιβάλλον, το οικονοµικό επιτελείο µε αί-
σθηµα χρέους έναντι της πατρίδας, δικαίου έναντι της κοινωνίας
και ευθύνης έναντι των πολιτών σχεδιάζει και υλοποιεί τις βέλτι-
στες πολιτικές, εντός του πεδίου όµως των εφικτών λύσεων. Επι-
τυγχάνει, εκπέµποντας ασφάλεια και σταθερότητα, την υπέρβα-
ση της κρίσης, µε την οικονοµία σε λειτουργία και την κοινωνία
όρθια, έχοντας θέσει τις βάσεις αρχικά για ανάκαµψη και στη συ-
νέχεια για ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Ακριβώς για αυτές τις δύο λέξεις θα σας µιλήσω σήµερα, δη-
λαδή την ανάκαµψη και την ανάπτυξη, για τις ενδείξεις ταχείας
και ισχυρής οικονοµικής ανάκαµψης και υψηλής και διατηρήσι-
µης οικονοµικής ανάπτυξης.

Ξεκινάω από την πρώτη ενότητα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία ανακάµ-

πτει ταχέως και ισχυρά. Πρόδροµοι δείκτες και πολιτικές επιλο-
γές το επιβεβαιώνουν. Συγκεκριµένα, πρώτον, η ύφεση της
οικονοµίας είναι ηπιότερη από τις αρχικές προβλέψεις. Μάλιστα,
το πρώτο τρίµηνο του έτους η ελληνική οικονοµία παρουσίασε
ανάπτυξη 4,4%, που είναι η τρίτη καλύτερη ευρωπαϊκή επίδοση
σε όρους τριµηνιαίας µεταβολής του ΑΕΠ. 

Δεύτερον, η χώρα συγκρατεί την ανεργία µέσα στην υγειονο-
µική κρίση, επιδεικνύοντας µία από τις καλύτερες ευρωπαϊκές
επιδόσεις. Τα εθνικά µέτρα στήριξης της απασχόλησης, µαζί µε
το ευρωπαϊκό πρόγραµµα «SURE», αποτέλεσαν ανάχωµα στη
διόγκωση της ανεργίας. Μάλιστα, σύµφωνα µε τη EUROSTAT
σήµερα, ανακοινώθηκε πριν από λίγο ότι για τον Μάιο η ανεργία
-αν και πράγµατι δυστυχώς υψηλή- µειώθηκε από το 16,9% τον
Μάιο του 2020 στο 15,4% εφέτος. Είναι µία σηµαντική βελτίωση
το τελευταίο χρονικό διάστηµα.

Τρίτον, η βιοµηχανική παραγωγή κινείται σταθερά ανοδικά. Η
βιοµηχανία της χώρας αντέχει για έκτο συνεχόµενο µήνα, µε ση-
µαντική αύξηση περίπου 10% σε επίπεδο του πρώτου τετραµή-
νου του 2021. 

Τέταρτον, οι προσδοκίες στη µεταποίηση ενισχύονται. Ο δεί-
κτης υπεύθυνων προµηθειών ξεπέρασε τους τρεις τελευταίους
µήνες -ήδη βγήκαν τα στοιχεία και για τον τέταρτο µήνα- το επί-
πεδο αναφοράς των πενήντα µονάδων. 

Και ξέρετε πάρα πολύ καλά, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Τσα-
καλώτο, τι σηµαίνει αυτό.

Πέµπτον, ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος -και πάλι επικαιρο-
ποιήθηκαν τα στοιχεία- σκαρφάλωσε περίπου στα προ κορω-
νοϊού επίπεδα.

Έκτον, οι ιδιωτικές καταθέσεις, παρά το γεγονός ότι άνοιξε η
οικονοµία και έχει ενισχυθεί η κατανάλωση, συνεχίζουν να αυξά-
νουν, µάλιστα για τα νοικοκυριά για δέκατο πέµπτο συνεχόµενο
µήνα. Μέσα στην υγειονοµική κρίση έχουν ενισχυθεί οι καταθέ-
σεις κατά περίπου 23 δισεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων -για
να µη βιαστούν κάποιοι- το 57% είναι καταθέσεις νοικοκυριών.

Έβδοµον, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια µειώνονται. Τους τε-
λευταίους δώδεκα µήνες, τα κόκκινα δάνεια µειώθηκαν κατά 15
δισεκατοµµύρια ευρώ ή κατά 24%.

Όγδοον, το κόστος δανεισµού στις αγορές χρήµατος -όχι κε-
φαλαίου- είναι σταθερά αρνητικό, όπως αποτυπώνεται στα επι-
τόκια των Εντόκων Γραµµατίων του Ελληνικού Δηµοσίου.

Ένατον, το κόστος δανεισµού στις αγορές κεφαλαίου είναι
ιστορικά χαµηλό, όπως αποτυπώνεται στα επιτόκια των Εκδό-
σεων Οµολόγων του Ελληνικού Δηµοσίου.

Δέκατον -αν θέλετε, για µένα πιο σηµαντικό και από τις δύο
προηγούµενες αναφορές για τις αγορές χρήµατος και κεφα-
λαίου είναι το περιθώριο επιτοκίου- τα spreads του Ελληνικού
Οµολόγου διαρκώς συρρικνώνονται και όχι µόνο έναντι της Γερ-
µανίας, αλλά και όλων των χωρών του Νότου. Μάλιστα, µε την
Ιταλία έχουµε αρνητικό πρόσηµο τώρα, που σηµαίνει ότι βεβαίως
βοήθησαν οι ευρωπαϊκές αποφάσεις, βεβαίως βοήθησαν οι απο-
φάσεις νοµισµατικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, αλλά η χώρα µε την αξιοπιστία που έχει στο εξωτερικό
επέτυχε πολύ καλύτερα αποτελέσµατα από όλες τις άλλες
χώρες του Νότου.

Ενδέκατον, η ελληνική οικονοµία αναβαθµίζεται. Τρεις οίκοι
αξιολόγησης αναβάθµισαν την πιστοληπτική ικανότητα της
χώρας µέσα στην υγειονοµική κρίση.
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Δωδέκατον, σηµαντικές διαρθρωτικές αλλαγές υλοποιούνται.
Ενδεικτικά, στο πεδίο µόνο της οικονοµίας µειώνονται φόροι και
ασφαλιστικές εισφορές σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα. Θεσπί-
στηκαν φορολογικά κίνητρα για την προσέλκυση επενδύσεων,
νοµοθετήθηκε ένα συνεκτικό σχέδιο για τη ρύθµιση του ιδιωτικού
χρέους, υλοποιείται ένα νέο σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο για την
εταιρική διακυβέρνηση ανωνύµων εταιρειών, υλοποιήθηκε το επι-
τυχηµένο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τη µείωση του συσσωρευ-
µένου όγκου µη εξυπηρετούµενων δανείων. 

Υλοποιούνται αποκρατικοποιήσεις, όπως είναι σε µαρίνες και
σε περιφερειακά λιµάνια, αξιοποιείται η δηµόσια περιουσία,
όπως έγινε µε την επένδυση στο Ελληνικό, αναδιοργανώνονται
εταιρείες του δηµοσίου που κόστισαν πολύ στους Έλληνες φο-
ρολογούµενους, όπως είναι τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά, η ΛΑΡ-
ΚΟ, η ΕΑΒ, τα ΕΛΤΑ, ενώ ολοκληρώθηκε η διαδικασία εξυγίαν-
σης στην ΕΛΒΟ. Μεταρρυθµίζεται το πλαίσιο προσδιορισµού των
αντικειµενικών αξιών ακινήτων, εκσυγχρονίζεται το θεσµικό πλαί-
σιο αρωγής για φυσικές καταστροφές. Το αποτέλεσµα είναι η
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας στις διεθνείς κατατάξεις διαρ-
κώς να βελτιώνεται την τελευταία διετία.

Δέκατο τρίτο. Η Κυβέρνηση στηρίζει γενναία και ουσιαστικά
πληττόµενους πολίτες. Έχει απλώσει γρήγορα, αποτελεσµατικά
και αποφασιστικά ένα ευρύ δίχτυ προστασίας πάνω από νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις, µε συνολικά δηµοσιονοµικά µέτρα και πα-
ρεµβάσεις ενίσχυσης της ρευστότητας ύψους 41 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ την περίοδο 2020 - 2022 -γιατί είπατε κάποιοι ότι δεν
υπάρχουν µέτρα και στο επόµενο διάστηµα- περιορίζοντας στο
µέτρο του εφικτού τον αντίκτυπο της οικονοµικής κρίσης. 

Δέκατο τέταρτο. Ταυτόχρονα, η γενική ρήτρα διαφυγής από
το δηµοσιονοµικό πλαίσιο που προβλέπεται στο Σύµφωνο Στα-
θερότητας και Ανάπτυξης ισχύει για φέτος, έχει επεκταθεί για το
2022, παρέχοντας τη δυνατότητα για οµαλή µετάβαση σε δηµο-
σιονοµική ισορροπία. 

Απαντάω σε δύο τοποθετήσεις από την πλευρά του Κινήµατος
Αλλαγής. Ναι, πράγµατι η δηµοσιονοµική προσαρµογή θα είναι
σταδιακή. Απαντάω στον κ. Λοβέρδο. 

Κύριε Κατρίνη, θα επιµείνω -επειδή ξέρετε ότι σας παρακο-
λουθώ µε πολύ µεγάλη προσοχή- ότι τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα µέχρι το 2025 δεν είναι στόχοι. Πολύ, πολύ, πολύ µεγάλη
η διαφορά από αυτό που βλέπετε. Είναι οι εκτιµήσεις µας και οι
προβλέψεις µας για το τι θα επιτευχθεί ακολουθώντας αυτή την
οικονοµική πολιτική. Οι στόχοι θα τεθούν σε ευρωπαϊκό επίπεδο
µετά το 2022 και εκεί προφανώς θα διαπραγµατευθούµε να είναι
οι χαµηλότεροι δυνατοί. Τότε που θα έχουµε στόχους αυτό το
αποτέλεσµα που βλέπετε σήµερα µέχρι τους στόχους, που θα
είναι πολύ χαµηλότεροι, θα αξιοποιηθεί κυρίως για µειώσεις
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών και για άσκηση κοινωνικής
πολιτικής. 

Άρα δεν µιλάµε για στόχους, θα επιµείνω σε αυτό. Η συζήτηση
είναι πολύ πρόωρη για τους στόχους σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
αλλά δεν σηµαίνει ότι δεν θα ανοίξει από Σεπτέµβριο. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα και δεν θα είναι εύκολη η συζήτηση. Δεν είναι
λίγες οι φωνές οι οποίες θέλουν γρήγορη προσαρµογή δηµοσιο-
νοµικά, αλλά θεωρώ ότι θα υπερισχύσουν οι φωνές της λογικής.
Όταν αποφασιστούν οι στόχοι σε ευρωπαϊκό επίπεδο, τότε ο δη-
µοσιονοµικός χώρος που θα προκύψει µε βάση τη διαφορά µε-
ταξύ των εκτιµήσεων του Μεσοπρόθεσµου και των στόχων που
θα τεθούν θα πάει -όλη αυτή η διαφορά- για περαιτέρω µειώσεις
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. 

Δέκατο πέµπτο και τελευταίο. Προβλέπεται ενίσχυση σε σχέση
µε το 2020 των τουριστικών εισπράξεων και αναµένεται η προ-
καταβολή και η εκταµίευση δόσης από το Ταµείο Ανάκαµψης το
δεύτερο εξάµηνο του έτους. 

Όλα αυτά τα δεκαπέντε σηµεία που σας είπα είναι δεκαπέντε
πρόδροµοι δείκτες και δεκαπέντε πολιτικές οι οποίες αποτυπώ-
νονται σε συγκεκριµένους δείκτες και διαγράµµατα που παρου-
σίασα στο Υπουργικό Συµβούλιο και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά που σας είπα µέχρι τώρα αφορούν το µέχρι σήµερα.
Προσπαθώ να σας αποδείξω αν υπάρχει ρεαλισµός στην εκτί-
µηση της Κυβέρνησης για ισχυρή και ταχεία ανάκαµψη. Όλα συ-
νεπώς συγκλίνουν στην πρόβλεψη ότι η οικονοµία θα ανακάµψει
φέτος ταχέως και ισχυρά. Η επίτευξη δε του στόχου για ανά-
πτυξη 3,6% φέτος είναι απολύτως εφικτή και ρεαλιστική. 

Κατέθεσα στα Πρακτικά έναν πίνακα. Ουδείς έκτοτε -ανέβηκαν
τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι της Αντιπολίτευσης- δεν
σχολίασε τον πίνακα. Εµείς λέµε 3,6% και όλοι οι οίκοι έρχονται
και λένε ότι «θα πάτε καλύτερα από το 3,6%». Και η Αντιπολί-
τευση λέει ότι «είστε αισιόδοξοι». Δηλαδή, αν είµαστε εµείς αι-
σιόδοξοι, όλες οι τράπεζες, η Τράπεζα της Ελλάδος, οι εταίροι,
οι θεσµοί, ο ΟΟΣΑ τι είναι; Άρα θεωρώ ότι µε αυτές τις εκτιµή-
σεις υπάρχει απόλυτος ρεαλισµός σ’ αυτά τα οποία έχουµε ανα-
δείξει.

Παρά ταύτα, ως Υπουργείο Οικονοµικών δεν αναθεωρούµε τις
προβλέψεις µας για το 2021, παρά τις θετικές ενδείξεις, µέχρι
να έχουµε καλύτερη εικόνα της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής για
την πορεία της οικονοµίας το πρώτο εξάµηνο του έτους, λαµβά-
νοντας πράγµατι υπ’ όψιν και την αβεβαιότητα στο υγειονοµικό
πεδίο και την υψηλή µεταβλητότητα στις εξωτερικές µακροοικο-
νοµικές εξελίξεις. 

Έκανε αναφορά σε αυτό η κ. Καφαντάρη, λέγοντας ότι το είπα
στο Υπουργικό Συµβούλιο και πώς είναι δυνατόν να είµαστε τόσο
αισιόδοξοι για 3,6%; Είναι η απόκλιση µεταξύ του 3,6% και των
εκτιµήσεων των άλλων θεσµών για το πώς θα πάει η ελληνική οι-
κονοµία. Εµείς ακόµα µετράµε αυτούς τους κινδύνους. 

Επιπρόσθετα, υπάρχει, όπως σας είπα, µεγάλη αβεβαιότητα.
Η µάχη µε τον κορωνοϊό δεν έχει τελειώσει. Ο εµβολιασµός είναι
η ασπίδα για την προστασία της δηµόσιας υγείας και ταυτόχρονα
είναι το εισιτήριο επανόδου στην κανονικότητα. Μάλιστα, προ-
στίθενται και συγκεκριµένα µέτρα ενθάρρυνσης του εµβολια-
σµού. 

Οι περιορισµοί στην οικονοµία είναι καταστροφικοί και για την
πραγµατική οικονοµία και για τα δηµόσια οικονοµικά, έλλειµµα -
χρέος, παρά τα ασφαλή επίπεδα ταµειακών διαθεσίµων που
έχουµε χτίσει. Όσο µεγαλύτερο µέρος του πληθυσµού είναι εµ-
βολιασµένο, τόσο λιγότερο χώρο αφήνουµε στις νέες µεταλλά-
ξεις να εξαπλωθούν, να προσβάλουν τους ανεµβολίαστους και
να µας οδηγήσουν σε όποιους περιορισµούς που και σήµερα
υφίστανται µε µεγάλο κόστος για την οικονοµία. 

Σε αντιδιαστολή τώρα µε την υπευθυνότητα και τον ρεαλισµό
της Κυβέρνησης, που νοµίζω σας απέδειξα µε συγκεκριµένα
στοιχεία, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αφού πριν από λίγους
µήνες πόνταρε στην καταστροφή της χώρας, σήµερα µηδενίζει
τις επιτυχίες της κοινωνίας. Της κοινωνίας είναι οι επιτυχίες.

Υπενθυµίζω ότι η αρµόδια τοµεάρχης οικονοµικών του ΣΥΡΙΖΑ
κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισµού είχε δη-
λώσει ότι η ύφεση θα συνεχιστεί και το πρώτο εξάµηνο του 2021
και η ανάκαµψη δεν θα ξεπεράσει το 1%. Στις 9 Ιουνίου -το επα-
ναλαµβάνω- σε ραδιοφωνική της συνέντευξη δήλωνε: «Το ότι θα
υπάρξει το 2021 κάποιος θετικός ρυθµός ανάπτυξης είναι δεδο-
µένο. Μην το αµφισβητούµε και µην το θεωρούµε και κάποιο επί-
τευγµα. Δηλαδή, το 2021 θα σηµειωθούν κάποιοι θετικοί ρυθµοί
ανάπτυξης κοντά στο 3% ενδεχοµένως.». Το 1% έγινε 3%, είναι
εύκολες οι µεταβολές. Και συνέχισε λέγοντας: «Αυτό θα συµβεί
κοντά στα 3%. Όταν έχεις µια τόσο βαθιά ύφεση, η επόµενη χρο-
νιά είναι αυτονόητο ότι θα έχει µια αναπτυξιακή τάση. Είναι σχε-
δόν µαθηµατικό.». Προφανώς, τα µαθηµατικά της κ. Αχτσιόγλου
άλλαξαν το 2021 σε σχέση µε το 2020. 

Αυτό είναι θετικό και είναι θετικό γιατί οι επιτυχίες είναι συλ-
λογικές, που πιστώνονται σε όλες και σε όλους. Στην κρίση απο-
δείξαµε ως χώρα ότι µπορούµε να τα καταφέρουµε. Η χώρα µας
τα πήγε συγκριτικά καλά σε όλα τα επίπεδα, σε όλα τα πεδία. Η
κοινωνία επέδειξε δυνάµεις, επέδειξε αντοχές. Οι πολίτες φανέ-
ρωσαν κρυµµένες αρετές, υποτιµηµένες δυνατότητες. Η Κυβέρ-
νηση ανέδειξε υπευθυνότητα και όλα αυτά αποτιµώνται και
αναγνωρίζονται σε παγκόσµιο επίπεδο. Κερδίσαµε αξιοπιστία,
εµπιστοσύνη, κύρος. Επιτύχαµε µε σύνεση, υπευθυνότητα και
µεθοδικότητα τους στόχους που έχουµε θέσει. Όλα αυτά απο-
τελούν πολύτιµη παρακαταθήκη για το µέλλον της πατρίδας µας
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και πάνω σε αυτά πρέπει να στηριχθούµε µε αυτοπεποίθηση. 
Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα στοιχεία συγ-

κλίνουν ότι η ανάκαµψη το 2021 θα είναι ισχυρή και ότι µέσα στο
2022 θα καλύψουµε το σύνολο των απωλειών του 2020. 

Είναι, όµως, µόνο αυτός ο στόχος της Κυβέρνησης; Η απάν-
τηση είναι σαφής: Όχι. Έχουµε θέσει φιλόδοξους αλλά και πάλι
ρεαλιστικούς στόχους για τα προσεχή έτη. 

Πρώτος στόχος η βελτίωση της ποσότητας του πλούτου, µε
την επίτευξη µεσοµακροπρόθεσµα υψηλών και διατηρήσιµων
ρυθµών οικονοµικής µεγέθυνσης. 

Δεύτερος στόχος η βελτίωση, όχι της ποσότητας µόνο, αλλά
και της ποιότητας του πλούτου, µε τη σηµαντική αύξηση των
επενδύσεων και των εξαγωγών. 

Τρίτος στόχος η έξοδος της χώρας από το καθεστώς ενισχυ-
µένης εποπτείας το 2022. 

Τέταρτος στόχος η επίτευξη µονοψήφιου ποσοστού µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων στα χαρτοφυλάκια των τραπεζών το
2022. 

Πέµπτος στόχος η δηµοσιονοµική βελτίωση το 2022, όπως
βλέπουµε στο Μεσοπρόθεσµο, και η επίτευξη ρεαλιστικών πρω-
τογενών πλεονασµάτων ως στόχους από το 2023. 

Έκτος στόχος η αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας σε
επενδυτική βαθµίδα ως το πρώτο εξάµηνο του 2023, ο οποίος
εξαρτάται εν πολλοίς και από την επίτευξη των προηγούµενων
στόχων. 

Η επίτευξη αυτών των έξι στόχων είναι απολύτως εφικτή, γιατί
προϋποθέτουν τον σχεδιασµό µιας ολοκληρωµένης, συνεκτικής
οικονοµικής στρατηγικής, την οποία η Κυβέρνηση ήδη υλοποιεί
µεθοδικά και συντεταγµένα. Στρατηγική που εδράζεται σε επτά
πυλώνες.

Πρώτος πυλώνας: Η συνέχιση ενίσχυσης πληττόµενων οικο-
γενειών και επιχειρήσεων και η σταδιακή µετάβαση σε µέτρα
επανεκκίνησης της οικονοµίας. Μέτρα όπως είναι το πρόγραµµα
«ΓΕΦΥΡΑ» για την επιδότηση δόσεων δανείων, νοικοκυριών και
επιχειρήσεων. Ακόµα δεν έχει εκταµιευθεί περίπου µισό δισεκα-
τοµµύριο ευρώ. Η επιδότηση µέρους των παγίων δαπανών επι-
χειρήσεων. Ακόµη δεν έχει εκταµιευθεί άλλο µισό δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ. Η µη επιστρεπτέα επιχορήγηση σε µικρές επιχειρή-
σεις, µέσω των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, παραπάνω
από 800.000.000 ευρώ. Η υλοποίηση στοχευµένων προγραµµά-
των στήριξης κλάδων της οικονοµίας µέσω του ΕΣΠΑ. Το νέο εγ-
γυοδοτικό πρόγραµµα µέσω των τραπεζών για πολύ µικρές
επιχειρήσεις. Η επέκταση των αποζηµιώσεων ειδικού σκοπού για
εργαζόµενους, καθώς και το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ». Η κά-
λυψη όλων των ασφαλιστικών εισφορών για τη δηµιουργία νέων
θέσεων απασχόλησης, µέτρα που αθροιστικά το δεύτερο εξά-
µηνο του έτους θα ανέρχονται στα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Να,
ο πρώτος πυλώνας για να έχουµε όχι µόνο ανάκαµψη, αλλά και
βιώσιµη ανάπτυξη.

Δεύτερος πυλώνας: Η υλοποίηση µιας συνετής δηµοσιονοµι-
κής πολιτικής στην κατεύθυνση µείωσης φόρων και ασφαλιστι-
κών εισφορών, κυρίως και πρωτίστως για τη µεσαία τάξη.

Έχουµε ήδη προχωρήσει σε πολλές και σηµαντικές µόνιµες
µειώσεις φόρων που περικλείονται στο Μεσοπρόθεσµο και για
όλα τα επόµενα χρόνια, σε λιγότερο από δύο χρόνια, παρά την
κρίση. Πρέπει πάντα να τα επαναλαµβάνουµε. Μείωση του
ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 22%, µείωση του εισαγωγικού φορο-
λογικού συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο 9%,
αύξηση του αφορολόγητου για κάθε τέκνο, µείωση του φορολο-
γικού συντελεστή κερδών επιχειρήσεων από το 28% στο 22%,
µείωση του φορολογικού συντελεστή για τα µερίσµατα από το
10% στο 5%, µείωση της προκαταβολής φόρου για τα φυσικά
πρόσωπα που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα από το
100% στο 55%, µείωση της προκαταβολής φόρου για τα νοµικά
πρόσωπα από το 100% στο 80%, µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών, χαµηλός φορολογικός συντελεστής για όλα τα αγρο-
τικά σχήµατα 10% και πολύ πρόσφατα µονιµοποίηση του
µειωµένου κατά 30% ΦΠΑ σε πέντε ελληνικά νησιά, όσο θα υπάρ-
χουν σε αυτά δοµές αιτούντων άσυλο.

Επαναλαµβάνω, όλες αυτές οι µειώσεις φόρων είναι µόνιµες.
Έγιναν από αυτή την Κυβέρνηση και έγιναν σε λιγότερο από δύο

χρόνια. Δεν καταργούνται µε το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο, όπως
εσφαλµένα υποστήριξε η τοµεάρχης οικονοµικών του ΣΥΡΙΖΑ,
ούτε βεβαίως είναι περιορισµένες, όπως και πάλι εσφαλµένα
υποστήριξε. Τουναντίον, συµπληρώνονται από πρόσθετες µει-
ώσεις φόρων, όπως είναι η αναστολή καταβολής ειδικής εισφο-
ράς αλληλεγγύης και η επιπλέον µείωση των ασφαλιστικών
εισφορών για το 2021 και για το 2022, οι οποίες, ανάλογα µε τον
δηµοσιονοµικό χώρο, θα µονιµοποιηθούν και αυτές. Ενώ, τέλος,
έχουµε χορηγήσει και φορολογικά κίνητρα για την προσέλκυση
νέων επενδύσεων, όπως είναι ενδεικτικά η µείωση κατά 50% του
φορολογικού συντελεστή για τις νεοφυείς επιχειρήσεις, η θέ-
σπιση έκπτωσης φόρων στις δαπάνες που αφορούν λήψη υπη-
ρεσιών για ενεργειακή λειτουργική και αισθητική αναβάθµιση
κτηρίων, η αναστολή ΦΠΑ στις νέες οικοδοµές, η αναστολή του
φόρου υπεραξίας ακινήτων για τρία έτη, ο νέος τρόπος φορο-
λόγησης εισοδηµάτων της αλλοδαπής που κάνουν φορολογική
κατοικία στην Ελλάδα, είτε αυτό αφορά επενδυτές είτε συνταξι-
ούχους είτε Έλληνες που έφυγαν στα χρόνια της κρίσης είτε
εταιρείες ειδικού σκοπού διαχείρισης οικογενειακής περιουσίας.

Συνεπώς αποδεδειγµένα η µείωση φόρων, κυρίως για τη µε-
σαία τάξη, αποτελεί προτεραιότητα της σηµερινής Κυβέρνησης,
σε αντιδιαστολή µε την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Τρίτος πυλώνας: Η διατήρηση ισχυρών ταµειακών αποθεµά-
των, µέσα από την υλοποίηση συνεπούς, έξυπνης και διορατικής
εκδοτικής στρατηγικής. Το οικονοµικό επιτελείο αξιοποιεί τα τα-
µειακά διαθέσιµα µε ορθολογισµό, αναπληρώνοντας -προσέξτε-
τις εκροές και εισροές που προέρχονται, κυρίως, από επιτυχη-
µένες εξόδους στις αγορές µε πολύ χαµηλό κόστος δανεισµού.

Για να κλείσω και αυτό το ερώτηµα, θα αναφερθώ στις εισροές
πόρων στα ταµειακά διαθέσιµα της χώρας. Ό,τι σας λέω είναι η
δεύτερη ενότητα, την οποία καταθέτω και αυτή στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι εισροές πόρων στα ταµειακά διαθέσιµα της χώρας την τε-
λευταία διετία ήταν 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το κόστος των µέ-
τρων στήριξης τα δύο χρόνια είναι 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ό,τι
βγάλαµε ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το δώσαµε στην
κοινωνία. Όλη η στήριξη της κοινωνίας οφείλεται αποκλειστικά
και µόνο στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε αποτέλε-
σµα τα ταµειακά διαθέσιµα της χώρας σήµερα να ανέρχονται πε-
ρίπου στα 34 δισεκατοµµύρια ευρώ, έχοντας µάλιστα αποπλη-
ρώσει το 80% των δανείων από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Αποδεικνύεται έτσι ότι χειριζόµαστε τα δηµόσια οικονοµικά µε
σεβασµό στις µεγάλες, στις πολύχρονες θυσίες των πολιτών.
Όπως βλέπετε, είναι προϋποθέσεις για ανάπτυξη -προσέξτε, όχι
ανάκαµψη, ανάπτυξη- που σας αποδεικνύω ότι τις υλοποιούµε
κιόλας. 

Τέταρτος πυλώνας: Η δηµιουργία των κατάλληλων προϋποθέ-
σεων για ισχυρή πιστωτική επέκταση µέσα και από ένα ισχυρό
και υγιές τραπεζικό σύστηµα. Τρεις είναι οι βασικές προτεραι-
ότητες εδώ. Υλοποιείται ο νόµος για τη ρύθµιση οφειλών και την
παροχή δεύτερης ευκαιρίας. Πολλοί υποστηρίζατε ότι θα απο-
τύχει ο νόµος και ότι δεν θα υπάρχει ενδιαφέρον. Μέσα σε έναν
µήνα, λοιπόν, είκοσι τρεις χιλιάδες τετρακόσια εβδοµήντα οκτώ
µοναδικά ΑΦΜ έχουν κάνει αίτηση στην ηλεκτρονική πλατφόρµα
εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών. Ξαναλέω, είκοσι
τρεις χιλιάδες τετρακόσια εβδοµήντα οκτώ. Αυτό δεν το πίστευε
κανένας. Από τις είκοσι τρεις χιλιάδες τετρακόσιους εβδοµήντα
οκτώ, δεκαπέντε χιλιάδες εννιακόσιοι ενενήντα τέσσερις συµπα-
τριώτες µας έχουν οριστικοποιηµένη αίτηση και µε άρση απορ-
ρήτου και αναµένουν στοιχεία των πιστωτών. 

Δεύτερος πόλος σ’ αυτόν τον πυλώνα. Κινητοποιούνται επι-
πλέον πόροι για τραπεζικό δανεισµό από τον φάκελο δανείων
στο πλαίσιο του «Ελλάδα 2.0». Πόσα; Είναι 12,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Τρίτον, εξυγιαίνονται οι ισολογισµοί των ελληνικών τραπεζών
και µειώνεται περαιτέρω το απόθεµα των µη εξυπηρετούµενων
δανείων, µέσα από την επέκταση και την παράταση του προ-
γράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Σύντοµα θα νοµοθετήσουµε στη Βουλή. 
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Πέµπτος πυλώνας: Η συνέχιση του προγράµµατος αποκρατι-
κοποιήσεων, η προώθηση αξιοποίησης δηµόσιας περιουσίας, η
υλοποίηση διαρθρωτικών αλλαγών και µεταρρυθµίσεων που θα
ενισχύσουν τι; Όχι απλώς την ανταγωνιστικότητα, αλλά τη διαρ-
θρωτική ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, δίνοντας προτεραι-
ότητα στη βελτίωση της ποιότητας και της αποδοτικότητας της
εκπαίδευσης, της κατάρτισης, της διά βίου µάθησης, της έρευ-
νας, της τεχνολογικής ανάπτυξης, της τεχνολογίας, της καινοτο-
µίας και της επιχειρηµατικότητας, µε τη λειτουργία ενός κράτους
παραγωγικού, αποδοτικού, αποτελεσµατικού, ποιοτικού, ψηφια-
κού και δίκαιου, ενός κράτους που θα µεριµνά και θα παρεµβαί-
νει για τη βέλτιστη λειτουργία του µηχανισµού της αγοράς, θα
παρεµβαίνει για την εξασφάλιση της µέγιστης δυνατής οικονο-
µικής αποτελεσµατικότητας και την κοινωνικά δικαιότερη κατα-
νοµή του πλούτου και του εισοδήµατος.

Έκτος πυλώνας: Η βέλτιστη αξιοποίηση των ευρωπαϊκών χρη-
µατοδοτικών εργαλείων. Το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας έχει ως κύριο στόχο την κάλυψη του µεγάλου κενού
σε επενδύσεις, παραγωγικότητα, εθνικό προϊόν, απασχόληση. Οι
βασικές προτεραιότητες αξιοποίησης των ευρωπαϊκών κονδυ-
λίων µέσα από το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» εστιάζουν στη στήριξη
της καινοτοµικής επιχειρηµατικότητας, στην ενίσχυση της κυκλι-
κής οικονοµίας, στην προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων, στην
ενίσχυση των ενεργητικών πολιτικών απασχόλησης, στην υλο-
ποίηση πολυτροπικών υποδοµών µεταφορών, στη δίκαιη µετά-
βαση στην απολιγνιτοποίηση, στην τεχνολογική αναβάθµιση
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, στην άµβλυνση των κοινωνικών
αποκλεισµών και στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής. 

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εύλογα θέτετε κάποιους προβλη-
µατισµούς για το τι προβλέπουµε και πού υπάρχουν αυτές οι πο-
λιτικές για το κοινωνικό κράτος. Αν δείτε ποσοστιαία, επειδή
µιλούσαµε για ποσοστά, αν δείτε τις υπερβάσεις συναδέλφων,
θα καταλάβετε. Αλλά βλέπετε ότι δεν κάνω παρεµβάσεις. Σέβο-
µαι όλους τους οµιλητές και παίρνω µία φορά τον λόγο και απαν-
τάω σε όλους. Δεσµεύοµαι ότι δεν θα ξανατοποθετηθώ, εκτός
εάν προκληθώ.

(Θόρυβος - γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Τότε θα σας χαϊδεύουµε, για να

µην ξαναπαρέµβετε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εάν προ-

κληθώ σε προσωπικό επίπεδο.
Για παράδειγµα, ούτως ή άλλως, όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι επιλέξατε να µιλήσετε πριν από µένα. 
Κύριε Τσακαλώτο, στο κοµµάτι του «Ελλάδα 2.0»…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εάν µου επιτρέπετε,

κύριε Υπουργέ, µισό λεπτό, σας παρακαλώ πολύ. Δεν σας δια-
κόπτω. Επειδή γίνονται παρατηρήσεις. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ποιοι είναι οι χρόνοι που µπορεί να µι-
λήσει ο κάθε Υπουργός. Νοµίζω ότι ειδικά εσείς υπήρξατε Υ-
πουργός και γνωρίζετε πολύ καλά. Έχουµε δεκαοκτώ, εννιά,
πέντε και τρία λεπτά. Άρα δεν έχει υπερβεί τον χρόνο του. Ένα
είναι αυτό.

Και το δεύτερο, επειδή έγινε προηγουµένως παρατήρηση, θέ-
λω να σας πω ότι εδώ υπάρχει µια κατάσταση την οποία βρήκα
από τον κ. Βίτσα µε δεδοµένα πώς θα µιλήσουν οι οµιλητές. Άρα
µη µου κάνετε παρατηρήσεις για το αν µπαίνουν ενδιαµέσως ή
µιλάνε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να συνεχίσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Τρεις σύντοµες παρατηρήσεις σε συγκεκριµένα ερωτήµατα τα

οποία µου θέσατε. 
Ανώτατα όρια δαπανών φορέων του κρατικού προϋπολογι-

σµού. Υγεία: Το 2019 ήταν κοντά στα 4 δισεκατοµµύρια. Το 2020
4,8 δισεκατοµµύρια. Το 2021 4,3 δισεκατοµµύρια. Και πάµε στα
4,5, 4,5, 4,6, 4,5. Άρα, σε κάθε περίπτωση, οι ανώτατες οροφές
δαπανών για την υγεία είναι υψηλότερες από την προ κορωνοϊού
εποχή. Κατά αντιστοιχία στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων από 20.274.000.000 το 2019, πάµε το 2025 σε
21.434.000.000, συν 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Θα µου πείτε, µα δεν βλέπω γραµµένες συγκεκριµένες πολιτι-

κές. Στο σχέδιο «Ελλάδα 2.0», το οποίο συζητήσαµε και το οποίο
είναι δηµόσια διαθέσιµο, θα δείτε ότι υπάρχουν προϋπολογισµοί
της τάξεως περίπου 5,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε επενδυτικούς
πόρους που κινητοποιούνται οριακά υψηλότερους, 5,3, και
έχουµε τέσσερις θεµατικές ενότητες. Δεν έχω χρόνο, αλλά πολύ
ευχαρίστως κάποια στιγµή να το συζητήσουµε και αυτό εξειδι-
κευµένα. Αύξηση των θέσεων εργασίας και προώθηση συµµετο-
χής στην αγορά εργασίας, ενίσχυση των ψηφιακών δυνατοτήτων
της εκπαίδευσης, ενίσχυση της προσβασιµότητας, της αποτελε-
σµατικότητας και της ποιότητας της δηµόσιας υγείας -απαντάω
στο σκέλος της υγείας- και αύξηση της πρόσβασης σε αποτελε-
σµατικές και χωρίς αποκλεισµούς κοινωνικές πολιτικές συν 601
εκατοµµύρια ευρώ. Στην προηγούµενη ενότητα για την υγεία
1.536.000.000 ευρώ. 

Είπατε επίσης να µην κάνουµε αναφορά ή γιατί δεν κάναµε
αναφορά στη µεγάλη βελτίωση των ληξιπροθέσµων οφειλών που
έγινε από την προηγούµενη κυβέρνηση. Θα µου επιτρέψετε να
σας πω ότι γι’ αυτό το θέµα έχω µια ιδιαίτερη ευαισθησία, γιατί
υπηρέτησα στο Υπουργείο Οικονοµικών την περίοδο 2012 - 2015
ως Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών υπεύθυνος για τη µεί-
ωση, όσο είναι εφικτό, των ληξιπροθέσµων οφειλών. 

Παραλάβαµε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές -και θα το καταθέσω
στα Πρακτικά- στα 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τις ρίξαµε τον Δε-
κέµβριο του 2014 στα 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα µην τα
τσουβαλιάζουµε όλα. Το 9,6 έγινε 3,8 από την κυβέρνηση τότε
που είχε κορµό τη Νέα Δηµοκρατία και συµµετοχή και άλλων πο-
λιτικών κοµµάτων. 

Στη συνέχεια ανέβηκαν οι ληξιπρόθεσµες οφειλές. Ήταν η πε-
ρίφηµη διαπραγµάτευση και η δηµιουργική ασάφεια, µεταξύ
άλλων, και του κ. Βαρουφάκη από τα 3,8 στα 7,4. Και πράγµατι
µας παραδώσατε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές στα 2,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, όσα είναι και σήµερα. Εµείς µειώσαµε τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές από τα 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ στα 3,8 και
εσείς από τα 3,8 δισεκατοµµύρια στα 2,2. Για αυτό µιλάµε. Το
καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι τα επίσηµα στοιχεία που δηµοσιο-
ποιούνται κάθε µήνα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται συνεπώς σε ό,τι αφορά το Ταµείο Ανάκαµψης για
ένα πλέγµα εκατόν έξι επενδύσεων και εξήντα οκτώ µεταρρυθ-
µίσεων, που συνδυάζουν οικονοµική αποτελεσµατικότητα µε κοι-
νωνική συνοχή και δικαιοσύνη. Αυτοί οι πόροι µαζί µε τα κονδύλια
του πολυετούς δηµοσιονοµικού πλαισίου 2021 - 2027 -µην τους
ξεχνάµε- πρέπει να αξιοποιηθούν τάχιστα και αποτελεσµατικά.
Και αυτό πράττει η Κυβέρνηση µε µεθοδικότητα, µε χρονοδια-
γράµµατα, διαδικασίες παρακολούθησης και µηχανισµούς εφαρ-
µογής.

Τέλος, έβδοµος πυλώνας: Η ενεργός συµµετοχή της χώρας,
όπως γίνεται τα τελευταία δύο χρόνια, στις πρωτοβουλίες για τη
νέα ευρωπαϊκή οικονοµική αρχιτεκτονική, που θα περιλαµβάνει
µεταξύ άλλων την εµβάθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την ολο-
κλήρωση της τραπεζικής ένωσης, την προώθηση της ένωσης των
κεφαλαιαγορών, τη διαµόρφωση ενός νέου διεθνούς θεσµικού
πλαισίου για τη φορολόγηση των πολυεθνικών επιχειρήσεων -και
συµµετέχουµε σε αυτό και σήµερα στον ΟΟΣΑ- και τις αλλαγές
στο Σύµφωνο Σταθερότητας και Ανάπτυξης, αλλαγές που θα
πρέπει να διασφαλίζουν τη µακροπρόθεσµη διατηρησιµότητα
των δηµόσιων οικονοµικών, να προσφέρουν τη µέγιστη δυνατή
ευελιξία στην αντιµετώπιση κρίσεων και να ενθαρρύνουν τις
επενδύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υλοποίηση ήδη συγκεκριµέ-
νων πολιτικών από την Κυβέρνηση, που εδράζονται σε αυτούς
τους επτά πυλώνες, οδηγεί σε αισιόδοξες προβολές και εκτιµή-
σεις για το µέλλον. Καθιστά εφικτή την επίτευξη του στόχου µε-
τασχηµατισµού της οικονοµίας, µε αύξηση της ποσότητας και
της παραγωγικότητας, µε βελτίωση της ποιότητας του εθνικού
πλούτου και την ανασύνθεση των συστατικών του ΑΕΠ, προκει-
µένου η ελληνική οικονοµία να αυξήσει την ανταγωνιστικότητα
και την εξωστρέφειά της. 
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Προς επιβεβαίωση όλων αυτών -αφήστε τι λέει η ελληνική Κυ-
βέρνηση-, σύµφωνα µε τις τελευταίες προβλέψεις της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής που κατέθεσα στα Πρακτικά, η Ελλάδα θα
εµφανίσει 6% αύξηση του ΑΕΠ της το 2022. Δεν το λέµε εµείς.
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υποστηρίζει ότι η Ελλάδα θα αναπτυχθεί
µε 6%, όταν ο µέσος όρος της Ευρωζώνης θα είναι περίπου 4%,
και αυτή η ανάπτυξη θα οδηγήσει σε πρωτογενή πλεονάσµατα
και όχι τα πρωτογενή πλεονάσµατα σε ανάπτυξη. Η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή υποστηρίζει -όχι η ελληνική Κυβέρνηση- ότι οι επενδύ-
σεις θα αυξηθούν κατά 15%, όταν ο µέσος όρος της Ευρωζώνης
θα είναι 5% το 2022. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υποστηρίζει ότι οι
εξαγωγές θα αυξηθούν στην Ελλάδα κατά 8%, όταν ο µέσος
όρος της Ευρωζώνης θα είναι µηδενικός. Αφήστε την ελληνική
Κυβέρνηση, να µιλήσουµε για κάποιες άλλες εκτιµήσεις. 

Άρα φαίνεται ότι µε τις πολιτικές που υλοποιούµε πάνω σε αυ-
τούς τους επτά άξονες επιτυγχάνουµε βιώσιµη ανάπτυξη, ριζική
ανακατεύθυνση, µεταµόρφωση της παραγωγικής βάσης της
χώρας, αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, δηµι-
ουργία πολλών καλών θέσεων απασχόλησης και δίκαιη κατανοµή
του εθνικού πλούτου, µε την ταυτόχρονη άµβλυνση ανισοτήτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, σήµερα σας µίλησα
για δεκαπέντε δείκτες της οικονοµίας, για επτά µεσοµακροπρό-
θεσµους οικονοµικούς στόχους και για επτά άξονες πολιτικής,
που συνθέτουν όλα µαζί µια ολοκληρωµένη, συνεκτική, τεκµη-
ριωµένη και ρεαλιστική οικονοµική στρατηγική. Από κανένα κόµ-
µα δεν άκουσα κάτι αντίστοιχο. Ξέρουµε πού είµαστε και γνωρί-
ζουµε πού θέλουµε να πάµε. Οι εξελίξεις εµπνέουν ρεαλιστική
αισιοδοξία ότι θα τα καταφέρουµε. Με το βλέµµα στραµµένο στο
µέλλον εργαζόµαστε σκληρά γι’ αυτό. Έχουµε όραµα, στρατη-
γικό σχέδιο και προπαντός πίστη στην ιστορία, στις δυνατότητες
και στις προοπτικές της πατρίδας και των πολιτών της. Είναι
χρέος όλων µας -κυριολεκτώ- έναντι των καλών πολλών σελίδων
της ιστορίας µας και των επόµενων γενεών να έχουµε µια διε-
θνώς αξιοπρεπή και διαρκώς ισχυροποιούµενη πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον την τοπο-
θέτηση του Υπουργού Οικονοµικών. Βεβαίως, κύριε Υπουργέ,
θέλω αυτό που αναφέρατε «σε λιγότερο από δύο χρόνια παρά
την κρίση» να το αντιστρέψω, ότι χάρη στην κρίση και ρήτρα δια-
φυγής µπορέσατε να έχετε µια ευελιξία δηµοσιονοµική για να
εφαρµόσετε πολλά από τα φορολογικά µέτρα που έχετε πει. 

Μιλάτε για εισροές 41 δισεκατοµµύρια και εκροές 41 δισεκα-
τοµµύρια, συνυπολογίζοντας στα 41 δισεκατοµµύρια -τα λέει το
Μεσοπρόθεσµο- τα 6 δισεκατοµµύρια των τραπεζών. Δεν ξέρω
αν τα λεφτά των τραπεζών τα αισθάνεστε λεφτά της Κυβέρνη-
σης, όµως δεν µας είπατε τίποτα, σαράντα λεπτά, για το τι θα
κάνετε για να αυξηθεί η ρευστότητα από τις τράπεζες στις επι-
χειρήσεις. Δεν είπατε τίποτα. Σαράντα λεπτά µιλήσατε για όλο
το πλαίσιο, για το φάσµα, της πολιτικής και δεν είπατε απολύτως
τίποτα γι’ αυτό. 

Πανηγυρίζετε για τις είκοσι τρεις χιλιάδες τετρακόσιες εβδο-
µήντα οκτώ αιτήσεις που έγιναν στον εξωδικαστικό. Σας είπα
πριν από λίγο ότι ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες
φορολογούµενοι είναι υπό µέτρα αναγκαστικής είσπραξης. Και
εσείς και ο κ. Βρούτσης πανηγυρίζετε ότι 47% είναι τα κόκκινα
δάνεια στις τράπεζες. Βεβαίως, είναι τα µισά, γιατί τα άλλα έχουν
πάει στους servicer, αλλά και αυτά τα µισά είναι σε µέτρα αναγ-
καστικής εκτέλεσης. Να δούµε πόσες ρυθµίσεις θα γίνουν σε
όλο αυτό.

Και τέλος κάτι αισιόδοξο. Μέσα στην όλη κουβέντα εγώ βλέπω
ως θετική την αναφορά σας -και είναι η πρώτη φορά, νοµίζω, που
ακούγεται από µέλος της Κυβέρνησης- ότι θα επιδιώξετε να µει-
ώσετε τους στόχους των πρωτογενών πλεονασµάτων κάτω από
αυτό που έχετε προβλέψει για το 2024 και 2025 και φτάνουν

µέχρι 3,7%, άρα κάτω και από τον στόχο του 3,5% που έχουµε
δεσµευθεί. 

Με αυτό, λοιπόν, θέτει τον πήχη για πρώτη φορά η Κυβέρνηση.
Στη συζήτηση µάλιστα εκφράσατε και µια αισιοδοξία ότι το υπό-
λοιπο που θα υπάρχει από αυτό που έχετε περιγράψει από αυτό
που θα συµφωνηθεί, θα χρησιµοποιηθεί για αναπτυξιακούς σκο-
πούς. «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα». 

Εµείς στηρίζουµε αυτή την προσπάθεια, εφόσον είναι δέ-
σµευση και προσπάθεια της Κυβέρνησης, επισήµως σήµερα δια-
τυπωµένη στην Ολοµέλεια, ότι θα διεκδικήσει τα πλεονάσµατα
να είναι κάτω από τους στόχους που γράφει το Μεσοπρόθεσµο,
γιατί όλοι συµφωνούµε ότι αυτός ο στόχος θα είναι προς όφελος
της µεγάλης πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα σχολιάσω

ό,τι είπατε. Τα έχουµε πει πολλές φορές.
Πραγµατικά, όµως, δεν κατάλαβα για την υγεία. Δηλαδή, δεν

κατάλαβα αν οι δηµόσιες δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ στην
πενταετία θεωρείτε ότι θα συγκλίνουν προς τον µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και µε ποιο ποσοστό θα ήσασταν εσείς ευ-
χαριστηµένοι. Γιατί µας είπατε αριθµούς απόλυτους, δαπάνες.
Δηλαδή, τι στόχο έχετε να φτάσουν οι δηµόσιες δαπάνες ως πο-
σοστό του ΑΕΠ στην πενταετία κι αν αυτό το ποσοστό που έχετε
στόχο µάς φτάνει κάπου κοντά στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είπαµε να
µην παρέµβω περισσότερο για ν’ ακούσουµε τους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-
λετε να δώσετε µία απάντηση τους ενός λεπτού, δεν µπαίνει ζή-
τηµα. Αφού σας κάνουν ερωτήσεις οι συνάδελφοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σε τίτ-
λους: Σας έδωσα την αύξηση των οροφών. Προφανώς, αν κάνετε
διαίρεση µε το ΑΕΠ, βγάζετε τα αποτελέσµατα. 

Δεύτερη παρατήρηση. Μειώσεις φόρων έγιναν και πριν από
την υγειονοµική κρίση, όχι µόνο ο ΕΝΦΙΑ. Η φορολόγηση στα φυ-
σικά πρόσωπα στα χαµηλότερα εισοδήµατα, η αύξηση του αφο-
ρολόγητου για κάθε τέκνο, η µείωση φορολογίας των επιχειρή-
σεων, τα φορολογικά κίνητρα για τις κατασκευές, τα φορολογικά
κίνητρα για τις νεοφυείς επιχειρήσεις έγιναν πριν από την οικο-
νοµική κρίση.

Και, τρίτον, µην κάνετε το ίδιο λάθος, το επαναλαµβάνετε. Δεν
είναι στόχοι. Το είπατε και πάλι στην οµιλία σας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέσατε τον στόχο, το είπατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι τα

πρωτογενή πλεονάσµατα που απορρέουν από την ασκούµενη οι-
κονοµική πολιτική και από τους ρυθµούς ανάκαµψης και ανάπτυ-
ξης της οικονοµίας. 

Σήµερα δεν είµαστε σε θέση να σας πούµε το 2025 όλη η Ευ-
ρώπη τι δηµοσιονοµικούς στόχους και κανόνες θα έχει. Όταν θα
τους καθορίσουµε σε ευρωπαϊκό επίπεδο και η Ελλάδα θα συµ-
µετέχει -και προφανώς θέλουµε και θα έχουµε χαµηλότερα πρω-
τογενή πλεονάσµατα-, θα αξιοποιήσουµε τον όποιο δηµοσιονο-
µικό χώρο, κυρίως στην κατεύθυνση µειώσεων φόρων και ασφα-
λιστικών εισφορών, αλλά και στην αύξηση και στην ενίσχυση της
κοινωνικής πολιτικής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Πολύ αισιόδοξα τα µηνύµατα της οµιλίας σας, κύριε Υπουργέ,

αν και µάλλον δεν είµαστε όλοι στο ίδιο µήκος κύµατος σε αυτή
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την Αίθουσα. Γιατί άκουσα, εν είδει κριτικής, από συναδέλφους
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από την επιτροπή ότι το νέο Με-
σοπρόθεσµο δεν περιέχει τίποτα καινούργιο, πως περιλαµβάνει
µόνο όσα η Κυβέρνηση έχει εξαγγείλει για την επόµενη τετραε-
τία. 

Πρώτα απ’ όλα αυτό θα µπορούσε να είναι µόνο θετικό για
µας, καθώς αποδεικνύει ότι η Νέα Δηµοκρατία τηρεί τις δεσµεύ-
σεις της και εφαρµόζει απαρέγκλιτα το πρόγραµµα για το οποίο
την ψήφισε ο ελληνικός λαός, ξεπερνώντας ακόµα και τον κάβο
του κορωνοϊού. 

Κύριε Υπουργέ, το Μεσοπρόθεσµο όντως περιλαµβάνει σε
αδρές γραµµές το στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της χώρας τα
επόµενα χρόνια. Περιέχει τόσο τις άµεσες δηµοσιονοµικές πα-
ρεµβάσεις όσο και τις έµµεσες συνέπειες στα δηµοσιονοµικά
από ένα πλήθος εµβληµατικών έργων, προγραµµάτων και επεν-
δύσεων που αλλάζουν το µέλλον της χώρας. 

Πολύ πρόσφατο παράδειγµα είναι η τεράστια πρώτη δόση που
καταβλήθηκε από τον ιδιώτη επενδυτή για την αξιοποίηση του
Ελληνικού, ενός έργου που θα καθορίσει και την οικονοµική και
περιβαλλοντική ανάπτυξη της Αττικής για τις επόµενες δεκαε-
τίες. Η εκκίνηση της επένδυσης στο πρώην αεροδρόµιο του Ελ-
ληνικού αποτελούσε σταθερά µια από τις σηµαντικές αναπτυξια-
κές προτεραιότητες της Κυβέρνησης. Γιατί δεν αφορά µόνο τον
κοινωνικό ιστό γύρω από το ακίνητο του µητροπολιτικού πόλου
Ελληνικού - Αγίου Κοσµά ή την οικονοµία της Αττικής. Αφορά και
την ανάπτυξη του µεγαλύτερου αστικού πάρκου στην Ευρώπη,
το οποίο θα είναι ανοικτό στο κοινό, µε µέγεθος µεγαλύτερο των
δύο χιλιάδων στρεµµάτων, που θα αποτελέσει γέφυρα σύνδεσης
του θαλασσίου µετώπου µε τον ορεινό όγκο του Υµηττού και
έναν σηµαντικότατο πνεύµονα πρασίνου για τον αστικό ιστό της
Αθήνας. 

Παρόµοια οραµατικά έργα φέρνει στη χώρα µας και το Ταµείο
Ανάκαµψης. Ήδη για το 2021 υπολογίζεται θετική συµβολή στην
ανάπτυξη κατά 1,4%, ενώ η συνεπαγόµενη µέση αύξηση στον
ετήσιο ρυθµό ανάπτυξης της περιόδου 2021 - 2025 εκτιµάται σε
1,3 ποσοστιαία µονάδα µόνο από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα εµπροσθοβαρές χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα, το οποίο σχεδιάζεται να εκτελεστεί στο µεγαλύτερο
µέρος του εντός του συζητούµενου Μεσοπρόθεσµου, µε έµφαση
σε δηµόσια έργα υποδοµών, ΣΔΙΤ για υποδοµές, δράσεις για τη
µεταρρύθµιση του δηµοσίου σε υπηρεσίες και εξοπλισµό και
ιδιωτικές επενδύσεις. 

Βασικοί άξονες του σχεδίου είναι η πράσινη ανάπτυξη, η ψη-
φιακή µετάβαση, η απασχόληση, η υγεία, η παιδεία, η κοινωνική
προστασία και, βέβαια, η προσέλκυση νέων ιδιωτικών επενδύ-
σεων, µε τελικό στόχο τον µετασχηµατισµό της εθνικής οικονο-
µίας. 

Η συνολική ευρωπαϊκή στήριξη ανέρχεται σε 30,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, όµως το σχέδιο στοχεύει στην προσέλκυση άλλων
26,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που θα περιλαµβάνουν τόσο ίδιους
πόρους των επενδυτών όσο και τραπεζικές δανειοδοτήσεις για
την ολοκλήρωση των νέων έργων. 

Το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας είναι ένας
µελετηµένος οδικός χάρτης µε εκατόν εβδοµήντα έργα, επενδύ-
σεις και µεταρρυθµίσεις συνολικού ύψους 57 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που αφορούν κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδα, δηµιουρ-
γώντας επιπλέον διακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας και αυξά-
νοντας το ΑΕΠ κατά 7 µονάδες περισσότερο µέσα στην επόµενη
εξαετία απ’ ό,τι αν το Ταµείο Ανάκαµψης δεν υφίστατο. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα νέων δηµόσιων επενδύσεων απο-
τελεί και η πρόσθετη ενίσχυση του Υπουργείου Υγείας άµεσα µε
47 εκατοµµύρια και µε 241 εκατοµµύρια το 2022, 267 εκατοµµύ-
ρια το 2023, 293 εκατοµµύρια το 2024 και άλλα 229 εκατοµµύρια
το 2025 µόνο µέσα από το ίδιο το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Πρόκειται, λοιπόν, για πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ που
θα κατευθυνθεί σε τρεις βασικές προτεραιότητες: 

Στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του τοµέα της υγείας, που πε-
ριλαµβάνει, µεταξύ άλλων, την ανάπτυξη εθνικού ηλεκτρονικού
φακέλου υγείας του πολίτη και κλινικών πληροφοριακών συστη-
µάτων και, δεύτερον, την ενίσχυση δράσεων τηλεϊατρικής.

Δεύτερον, στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε την ανα-

βάθµιση υποδοµών και ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού των κέν-
τρων υγείας, την επανεκπαίδευση του προσωπικού τους και τη
φροντίδα χρόνιων νοσηµάτων και την ανακουφιστική αγωγή.

Τρίτον, πάρα πολύ σηµαντικός άξονας είναι αυτός των ανακαι-
νίσεων και εκσυγχρονισµού νοσοκοµείων, µε ολοκληρωµένες πα-
ρεµβάσεις αναβάθµισης των υλικοτεχνικών υποδοµών του ΕΣΥ
σε ολόκληρη την Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα τεράστιο στοί-
χηµα ανάπτυξης της πατρίδας µας, το οποίο κερδίζει καθηµερινά
η ελληνική Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, γιατί δεν είναι
µόνο το Ταµείο Ανάκαµψης. Και µιλώ για την αξιοποίηση συνο-
λικά των 72 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τα έτη 2021 - 2027 που
έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην πράξη αυτό σηµαίνει
νέο ΕΣΠΑ, νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία για τους αγρότες και τις
παραγωγικές επιχειρήσεις και, βέβαια, κλείσιµο του προηγούµε-
νου ΕΣΠΑ. Και εδώ πρέπει να κάνουµε και κάποιες διαπιστώσεις
για το προηγούµενο ΕΣΠΑ 2014 έως 2020, για να αποφύγουµε
µελλοντικά λάθη. 

Σε ό,τι αφορά τις ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις, παραλάβαµε
πριν ακριβώς δύο χρόνια από την προηγούµενη κυβέρνηση -ας
µου επιτραπεί να πω- ένα ναυάγιο. Δισεκατοµµύρια ευρωπαϊκών
πόρων είχαν συσσωρευθεί αδιάθετα, λόγω της διαχειριστικής
ανικανότητας της προηγούµενης κυβέρνησης. Κρίσιµα προγράµ-
µατα, όπως το ΕΠΑΝΕΚ για την καινοτοµία, είχαν να επιδείξουν
απογοητευτική απορροφητικότητα, στερώντας την οικονοµία
από πολύτιµα κονδύλια. Την κατάσταση αυτή η Νέα Δηµοκρατία
κατάφερε να την αντιστρέψει πλήρως, η οποία, µάλιστα, µε α-
φορµή την πανδηµία πέτυχε να αξιοποιήσει τα λιµνάζοντα δισε-
κατοµµύρια ευρώ, ενισχύοντας εκατοµµύρια δικαιούχους στην
πραγµατική οικονοµία. 

Το προηγηθέν, όµως, απίστευτο φιάσκο της προηγούµενης κυ-
βέρνησης υπογραµµίζει πόσο σηµαντικά είναι τα ευρωπαϊκά κον-
δύλια για τη στήριξη της κοινωνίας και την ανάπτυξη της εθνικής
οικονοµίας, για το µέλλον, δηλαδή, της χώρας, το οποίο προσ-
δοκούν όλοι οι πολίτες να είναι καλύτερο, φωτεινότερο και πιο
σίγουρο για τους ίδιους και τα παιδιά τους. 

Αυτή ακριβώς η νέα ελπιδοφόρα προοπτική του Μεσοπρόθε-
σµου είναι ίσως ο καλύτερος τρόπος να σηµατοδοτήσουµε την
αρχή της τρίτης εκατονταετίας του σύγχρονου ελληνικού κρά-
τους και, ταυτόχρονα, να δεσµευθούµε πως οι δύο αιώνες από
την Παλιγγενεσία θα αποτελέσουν εφαλτήριο επανεκκίνησης της
καλύτερης Ελλάδας που έχουµε γνωρίσει ποτέ. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε, που ήσασταν και συνεπέστατος στον
χρόνο σας.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλεξιάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επειδή ακούστηκε ένα σχόλιο προηγουµένως που αφορούσε

και εµένα και τη θητεία µου στο Υπουργείο Οικονοµικών, εγώ
θέλω να πω και να υπενθυµίσω ότι, παρά το ότι κατείχα στατιστι-
κά -όχι από άποψη ποιότητας, αλλά από άποψη στατιστικής- την
πρώτη θέση µεταξύ των Υπουργών της τότε κυβέρνησης σε οµι-
λίες και σε απαντήσεις επίκαιρων ερωτήσεων, ποτέ δεν έκανα
υπέρβαση καθορισµένου χρόνου από τα δεκαοκτώ λεπτά στα
τριάντα επτά λεπτά! Αν υπάρχει κάποιο ανάλογο επιχείρηµα, να
το ακούσω και να ζητήσω δηµόσια συγγνώµη την επόµενη φορά. 

Όµως, η διαφωνία µας, κύριε Υπουργέ, δεν είναι στον χρόνο
της οµιλίας, όπου χρειαστήκατε τριάντα επτά λεπτά. Είναι στο
περιεχόµενο της οµιλίας. Ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε
εδώ το Μεσοπρόθεσµο και σωστά το συζητάµε, διότι είναι ση-
µαντικό να συζητούνται αυτά τα ζητήµατα σε επίπεδο Κοινοβου-
λίου. Αφήνω το τι λέγατε ως Νέα Δηµοκρατία όσο ήσασταν στην
αντιπολίτευση και το τι στάση κρατούσατε απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτά µαζί µε πολλά άλλα τα έχετε ξεχάσει και τα έχετε παραγρά-
ψει. 

Ερχόµαστε στο σήµερα. Είναι θετικό να συζητούµε και για
αυτό εµείς ήρθαµε µε οµιλίες µας στην αντίστοιχη επιτροπή και
της κ. Παπανάτσιου και του Ευκλείδη Τσακαλώτου και µε συνέν-
τευξή δηµόσια της Έφης Αχτσιόγλου, της αρµόδιας τοµεάρχη,
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και τοποθετηθήκαµε δηµόσια, κριτικάραµε και είπαµε τις από-
ψεις µας.

Τι απαντήσατε σε αυτό; Διότι καταλαβαίνουµε την αλλεργία
σας στον διάλογο, διότι δεν θέλετε να κάνετε διάλογο. Δεν κά-
νετε διάλογο καν µε τους κοινωνικούς και τους παραγωγικούς
φορείς, δεν κάνετε µε τα κόµµατα στη Βουλή. Καταλαβαίνω τον
φόβο σας για διάλογο ως Νέα Δηµοκρατία. Για αυτό και προτι-
µάτε τους µονολόγους στις εκποµπές στην τηλεόραση και το να
µην τολµάτε. 

Δεν θυµάµαι, κύριε Υπουργέ –σας προκαλώ να µου το θυµί-
σετε  µετά, σε κάποια παρέµβασή σας -, πότε έχετε βγει σε κά-
ποια αντίστοιχη τηλεοπτική εκποµπή µαζί µε εκπρόσωπο άλλου
κόµµατος να συζητήσετε για τα θέµατα οικονοµικής πολιτικής;
Μακάρι να το κάνετε το επόµενο χρονικό διάστηµα. Εγώ για τον
τοµέα µου είµαι διαθέσιµος όποτε έχετε χρόνο. 

Σε σχέση, όµως, µε το αν θα γίνει ουσιαστική ή όχι συζήτηση,
δεν καταλαβαίνω ειδικά την παρέµβαση του κ. Σκυλακάκη. Όπως
ξέρετε, ο κ. Σκυλακάκης και ο κ. Γεωργιάδης είναι οι αγαπηµένοι
µου Υπουργοί, πολιτικά οι αγαπηµένοι µου Υπουργοί, διότι είναι
σαφέστατοι σε αυτό που λένε. Δεν κρύβονται, δεν προφυλάσ-
σονται. Είναι σαφέστατοι σε αυτό που λένε και σε αυτό που εκ-
πέµπουν. 

Ο κ. Σκυλακάκης, λοιπόν, έρχεται και λέει ότι δεν έκανε κριτική
και προτάσεις ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι εδώ. Αν ήταν εδώ, θα ξεπερ-
νούσα τα όρια της πολιτικής ευγένειας και θα του απαντούσα.
Όµως, θέλω να καταλάβω αν αυτός ο άνθρωπος, που είναι
Υπουργός, παρακολουθεί τις συνεδριάσεις των επιτροπών, πα-
ρακολουθεί το τι λέµε µέσα στην Αίθουσα αυτή. Έχει πολιτικά
επιχειρήµατα; Καταλαβαίνω ότι θέλει να παραγράψει και να σβή-
σει ένα µέρος του πολιτικού παρελθόντος του για συγκεκριµέ-
νους λόγους, αλλά ας σεβαστεί στοιχειωδώς τους πολιτικούς
του συνοµιλητές. 

Ερχόµαστε να συζητήσουµε σήµερα το Μεσοπρόθεσµο και
από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ακούστηκαν και σωστές κριτικές και
σωστές τοποθετήσεις. Εδώ, όµως, έρχεται ένα ερώτηµα: Τι είναι
το Μεσοπρόθεσµο; Είναι µια άσκηση, µια συζήτηση, µια ανα-
γκαία συζήτηση για µια πρόβλεψη. Και ερωτά ο απλός πολίτης:
Αυτοί που κάνουν αυτή την πρόβλεψη έπεσαν έξω σε άλλες προ-
βλέψεις; Η Νέα Δηµοκρατία και το Κίνηµα αλλαγής -ΠΑΣΟΚ προ-
ηγουµένως- έπεσαν έξω σε προβλέψεις τους και οδήγησαν τη
χώρα στα βράχια και στη χρεοκοπία; Ναι ή όχι; 

Όµως, και από τότε που αναλάβατε, δύο χρόνια πριν, για το
έλλειµµα το 2020 πέσατε έξω ή όχι στις προβλέψεις σας; Διότι,
όταν εµείς σας µιλούσαµε για το έλλειµµα, µας λέγατε εδώ µέσα
για καταστροφολόγους κ.λπ. και το έλλειµµα έκλεισε πολλαπλά-
σιο από αυτό το οποίο σας λέγαµε εµείς. Ποιος έπεσε έξω στις
προβλέψεις του; Και τι γίνεται µε το έλλειµµα του 2021; Για να
δούµε την πρόβλεψή σας. 

Σε σχέση, λοιπόν, µε αυτούς που κουνούν πολιτικά το δάχτυλο
στον ΣΥΡΙΖΑ, ας απαντήσουν πρώτα τι προέβλεπαν πριν από το
2014 και τι ανάλυση έκαναν για το πώς φτάσαµε στην κρίση. Και
ελπίζω να έλθει ο αγαπηµένος Υπουργός, ο κ. Σκυλακάκης, κά-
ποια στιγµή στη Βουλή να καταδεχθεί να κάνει ουσιαστική συζή-
τηση, είτε εδώ είτε όπου αλλού θέλει, και να µας απαντήσει. Αυτή
η τοποθέτησή του για το «µαξιλάρι»-αποθεµατικό του ΣΥΡΙΖΑ
των 37 δισεκατοµµυρίων αν ήταν σωστό ή όχι, είναι ακόµα εν
ισχύ ή είναι λάθος;

Εκτός, κύριε Υπουργέ, από τις εκατόν τριάντα σελίδες του Μα-
κροπρόθεσµου, υπάρχει και η πραγµατική οικονοµία. Χθες πήγα
σε φαρµακείο στη γειτονιά µου και µου είπαν: «Τι έγινε; Τελεί-
ωσαν τα λεφτά που αφήσατε;». Λέω: «Γιατί;». Χτες ήταν να πλη-
ρωθούν οι φαρµακοποιοί.

Καταθέτω στα Πρακτικά πλήρη ανάρτηση από συγκεκριµένο
blogspot των φαρµακοποιών, που σας εγκαλούν διότι καθυστε-
ρείτε να υποβάλετε αιτιολογική έκθεση και χθες 30 Ιουνίου που
έπρεπε να πληρωθούν οι φαρµακοποιοί και είχαν επιταγές οι άν-
θρωποι, δεν πληρώθηκαν! Ε, τους είπα και εγώ: «Καλά, µην είστε
υπερβολικοί τώρα. Κάποιο πρόβληµα θα υπήρχε, όπως µε τις
συντάξεις που δεν πληρώθηκαν, επειδή κάποιο τεχνικό πρόβλη-
µα θα υπήρχε, κάτι τέτοιο. Τώρα κάνουν άλλα στο επιτελικό κρά-
τος.». Προσπάθησα να δικαιολογήσω και εγώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως µετά γυρνάω στο σπίτι, διαβάζω και βλέπω, Υπουργός
σας και κορυφαίος Υπουργός: «Δεν υπάρχουν λεφτά, δεν υπάρ-
χουν άλλα λεφτά. Αν έρθει πανδηµία τον χειµώνα, τελειώσαµε
οικονοµικά.». Και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε. Είστε ο αρµό-
διος Υπουργός Οικονοµικών. Πρέπει να απαντήσετε. Ο Υπουρ-
γός σας ψεύδεται, δεν έχει πληροφόρηση ή συµβαίνει κάτι άλλο;
Διότι, αν το συνδυάσουµε το ένα µε το άλλο, οδηγούµαστε
κάπου. Και ο αρµόδιος αυτός Υπουργός, ο αγαπηµένος µου πο-
λιτικά αυτός Υπουργός, είναι Υπουργός αρµόδιος για την ανά-
πτυξη. Είναι αυτός ο οποίος συναντάται µε επενδυτές. Τι θα τους
πει; Ότι δεν έχουµε χρήµατα; Είναι ο Υπουργός που έχει σχέση
µε τις αγορές των οµολόγων, είναι αυτός που έχει τη διεθνή ει-
κόνα της χώρας στις επενδύσεις. 

Είπε ο κ. Σκυλακάκης: «Πετύχαµε µε τις τράπεζες.». Ρωτάει
άλλος πολίτης: Έχετε καταλάβει ότι οι τράπεζες αύξησαν τα
έξοδα δοσοληψιών µε τις επιχειρήσεις από 40% έως 100%; Δη-
λαδή, ένας βιοτέχνης στο Περιστέρι που πλήρωνε 0,20% ανά
σώµα επιταγής, έχει φτάσει στο 0,40% -αυτά τα συζητάτε;- και
για κάθε πληρωµή από 1 ευρώ στο 1,40; 

Συζητάτε µε τις τράπεζες ότι δείχνουν την έξοδο σε δώδεκα
χιλιάδες εργαζόµενους, µε τεράστιες επιπτώσεις στα θέµατα
ανεργίας και εξυπηρέτησης του πολίτη;

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, γιατί εγώ δεν θέλω να καταχραστώ
τον χρόνο, µε δύο παρατηρήσεις. Ακούστηκε -και από τον χώρο
της Νέας Δηµοκρατίας και από τον χώρο του Κινήµατος Αλλα-
γής- µία αναφορά σε συγκεκριµένο φορολογούµενο, που σε δι-
καστική υπόθεση δικαιώθηκε. Διάβασα στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» για
«Δριµύ κατηγορώ Σαµαρά κατά Τσίπρα» για τον συγκεκριµένο
φορολογούµενο. Μπήκα και στο site της Νέας Δηµοκρατίας, δεν
είδα πουθενά κάποια ανάρτηση, κάποιος τεχνικός λόγος θα
υπάρχει. Αλλά δεν καταλαβαίνω, η εντολή φορολογικού ελέγχου
για τον συγκεκριµένο φορολογούµενο επί ΣΥΡΙΖΑ βγήκε; Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έδωσε εντολή φορολογικού ελέγχου για τον συγκεκριµένο
φορολογούµενο; Αν υπάρχει έστω και ένα δηµοσίευµα, αν υπάρ-
χει µια κοινοβουλευτική αναφορά, αν υπάρχει µία οµιλία σας ότι
ο Αλεξιάδης ως αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός παρενέβη
εναντίον του συγκεκριµένου φορολογούµενου, να βγείτε να το
πείτε εδώ, δηµόσια, και να φέρετε και το τι είχατε πει τότε, όχι
τώρα που το θυµηθήκατε. 

Και το λέω αυτό, διότι εµείς τη µόνη παρέµβαση που κάναµε
σαν κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό- είναι να
επιταχυνθούν οι έλεγχοι της λίστας Λαγκάρντ, διότι βλέπαµε τα
θέµατα παραγραφής που έρχονταν, γιατί επί των ηµερών σας
είχε βαλτώσει και εµείς το τρέξαµε.

Και µία τελευταία κουβέντα για το θέµα που αφορά τη λειτουρ-
γία του Κοινοβουλίου. Με τον Παύλο Πολάκη µπορεί κάποιος να
συµφωνεί πολιτικά ή να διαφωνεί. Αλλά εδώ έχουµε ένα θέµα
που αφορά το Κοινοβούλιο. Γι’ αυτό και η επιστολή των Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ προς την Πρόεδρο της Επιτροπής Δηµόσιας Δι-
οίκησης και οι αναφορές µας γενικά και ο αγώνας που δίνουµε.
Μπορεί κάποιος να συµφωνεί ή να διαφωνεί, αλλά αυτό που γί-
νεται µε τη φίµωση ενός Βουλευτή για τις πολιτικές ή τις επιστη-
µονικές του απόψεις, όσο αν συµφωνεί ή διαφωνεί κανείς µε
αυτό, είναι πολιτικό θέµα δηµοκρατίας, που αφορά όλη τη
Βουλή. Και σε αυτό το ζήτηµα ο Παύλος δεν είναι µόνος του. Εί-
µαστε όλοι µαζί του. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, ας γίνουµε λίγο πιο πεζοί σε σχέση µε αυτά
τα οποία στη µισή ώρα και κάτι µάς αναλύσατε εδώ πέρα και ας
απαντήσουµε στο συγκεκριµένο ερώτηµα: Από το µεσοπρόθε-
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σµο πρόγραµµα ποιος κερδίζει και ποιος χάνει; Πιστεύω είναι ένα
καταλυτικό ερώτηµα αυτό για τους εργαζόµενους, τους αυτοα-
πασχολούµενους, τους συνταξιούχους, τη νεολαία. Υπάρχει
απάντηση σε αυτό; Εµείς λέµε ότι υπάρχει βεβαίως απάντηση σε
αυτό και το δίνουν τα ίδια τα στοιχεία του Μεσοπρόθεσµου που
εσείς δώσατε στη δηµοσιότητα και σήµερα συζητάµε.

Να δούµε, για παράδειγµα, τα φορολογικά έσοδα; Με βάση
τα δικά σας στοιχεία λέτε ότι το 2025 τα φορολογικά έσοδα θα
φτάσουν τα 58 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή θα αυξηθούν κατά
13 δισεκατοµµύρια από το 2021. Από πού θα προέλθει ο κύριος
όγκος αυτών των επιπλέον εσόδων; Το 70% -το 70%, επαναλαµ-
βάνω!-, δηλαδή τα 9 δισεκατοµµύρια θα προέλθουν αφ’ ενός από
την αύξηση των έµµεσων φόρων των πιο αντιλαϊκών φόρων, που
είναι 6 δισεκατοµµύρια επιπλέον, και, αφ’ ετέρου, τα υπόλοιπα 3
δισεκατοµµύρια θα προέλθουν από την αύξηση των εσόδων από
τον φόρο φυσικών προσώπων. 

Άρα, δηλαδή, λέτε ότι από τη µεγαλύτερη πίτα των φορολογι-
κών εσόδων θα µεγαλώσει ακόµη περισσότερο το κοµµάτι που
θα πληρώσει ο λαός και θα µειωθεί -ποιο κοµµάτι;- το κοµµάτι
που πληρώνουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Αυτό ως προς το σκέ-
λος των εσόδων.

Να πάµε και στο σκέλος των δαπανών. Η µισθοδοσία παραµέ-
νει παγωµένη το 2025 στα ίδια ουσιαστικά επίπεδα του 2021; Πα-
ραµένει παγωµένη. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι η αύξηση του ΑΕΠ δεν
µεταφράζεται και σε αύξηση της δαπάνης για µισθοδοσία. Άρα,
δηλαδή, οι δαπάνες για µισθοδοσία θα µειωθούν ως ποσοστό
του ΑΕΠ.

Στην υγεία παραµένουν στα ίδια επίπεδα µε το 2021 οι συνο-
λικές δαπάνες για την υγεία το 2025; Παραµένουν. Τι σηµαίνει
αυτό; Σε µία πίτα που µεγαλώνει, -γιατί θα µεγαλώσει όπως λέτε
το ΑΕΠ- ποσοστιαία οι δαπάνες που κατευθύνονται στην υγεία
θα µειωθούν. Αυτό σηµαίνει λοιπόν ότι τα χάλια τής πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας, που τα βλέπουµε καθηµερινά, θα παρα-
µείνουν και δεν πρόκειται να αντιµετωπιστούν. Στην παιδεία στα
ίδια επίπεδα παραµένουν και πάλι οι συνολικές δαπάνες το 2025
σε σχέση µε το 2021. Άρα και εδώ ως ποσοστό του ΑΕΠ οι δα-
πάνες που κατευθύνονται για την παιδεία µειώνονται.

Και βεβαίως το αποτέλεσµα του Μεσοπρόθεσµου είναι φα-
νερό. Επιστροφή το 2023 στα µατωµένα πρωτογενή πλεονά-
σµατα και στην ενισχυµένη βεβαίως εποπτεία. Και αυτός ακριβώς
ο στόχος αποτελεί τη συνέχιση του µεσοπρόθεσµου προγράµ-
µατος του ΣΥΡΙΖΑ, της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Έτσι λοιπόν είναι καθαρό ότι το Μεσοπρόθεσµο είναι αντι-
λαϊκό. Κάνει µια ουσιαστική αναδιανοµή σε βάρος των πολλών
και προς όφελος των λίγων. Και γι’ αυτό δεν είναι τυχαία η έκ-
φραση την οποία δίνει η ίδια η γνώµη του Ελληνικού Δηµοσιονο-
µικού Συµβουλίου όπου στη σελίδα 2 τονίζει ότι είναι εµφανής ο
επενδυτικός προσανατολισµός του Μεσοπρόθεσµου. Άρα, δη-
λαδή, µεγάλο κοµµάτι της πίτας θα πάει για να εξυπηρετηθούν
οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι.

Αλλά και οι προβλέψεις που γίνονται στο Μεσοπρόθεσµο για
την πορεία ανάπτυξης του ΑΕΠ είναι προβλέψεις οι οποίες οδη-
γούν σε µία αβέβαιη και επισφαλή ανάπτυξη. Βεβαίως δεν µιλάµε
µόνο για την περίπτωση εµφάνισης και τέταρτου κύµατος παν-
δηµίας µετά το καλοκαίρι εξαιτίας της µετάλλαξης «Δέλτα» του
ιού. Και η Κυβέρνηση παραµένει στην ανορθολογική λογική της
ατοµικής ευθύνης και στην άρνηση να θωρακίσει το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. Αλλά υπάρχουν και άλλοι κίνδυνοι επισφάλειας
των προβλέψεων, όπως για παράδειγµα τα κόκκινα δάνεια. Γιατί
µπορεί, κύριε Υπουργέ, να είπατε ότι µειώνονται, αλλά δεν έχετε
συνυπολογίσει τη νέα γενιά κόκκινων δανείων από την εκδήλωση
της νέας καπιταλιστικής κρίσης, ούτε βεβαίως λέτε ότι αυτή η
µείωση των κόκκινων δανείων ήταν απλά και µόνο η µεταφορά
των κόκκινων δανείων από τις τράπεζες µε αποτέλεσµα το ιδιω-
τικό χρέος να παραµένει σε γιγαντιαία επίπεδα και βεβαίως ο κίν-
δυνος των πλειστηριασµών για τα κόκκινα δάνεια να επικρέµαται
µε βάση και τον νέο πτωχευτικό κώδικα πάνω από τα φτωχά
λαϊκά στρώµατα.

Αλλά και τα ίδια τα δικά σας τα µεγέθη τι λένε, κύριε Υπουργέ,
ακόµη και αν επιτευχθεί το 6,2% το 2022; Αλήθεια σε αυτό το
6,2% συνυπολογίσατε και τη λογιστική αύξηση του ΑΕΠ που θα

προκύψει από την αύξηση των αντικειµενικών αξιών; Αλλά ακόµη
κι αν αυτό το 6,2% επιτευχθεί, είναι σίγουρο ότι η επιστροφή στα
επίπεδα του 2019 θα γίνει µετά από µια τετραετία, δηλαδή το
2023 και βλέπουµε.

Και από αυτή την άποψη είναι γεγονός πως η αγωνία σας και
η αγωνία της Κυβέρνησης, όχι µόνο εσάς προσωπικά, είναι ολο-
φάνερη σε κάθε µέτρο το οποίο παίρνετε. Όπως για παράδειγµα
η προσπάθεια σας να εξαγοράσετε τον εµβολιασµό των νέων µε
την δωροκάρτα εκτός από µία εκφυλισµένη εκδοχή της ατοµικής
ευθύνης και προσπάθεια συγκάλυψης της γύµνιας του δηµόσιου
συστήµατος υγείας, είναι και µια κίνηση επί της ουσίας χρηµα-
τοδότησης των επιχειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται
στις µεταφορές, στην ακτοπλοΐα και στον τουρισµό. 

Γιατί για ακόµη µια φορά αποδεικνύονται έωλες οι προβλέψεις
σας για την πορεία του τουρισµού. Είναι ένα ακόµη δείγµα του
ανορθολογισµού της κυβερνητικής πολιτικής που αντί να στηρί-
ξει το δηµόσιο σύστηµα υγείας και ιδιαίτερα την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, υπονοµεύει τελικά µε την δωροκάρτα την ίδια
την προστασία της υγείας του λαού και της νεολαίας.

Αλλά ας δούµε λίγο πιο συγκεκριµένα τι λέτε εσείς στο Μεσο-
πρόθεσµο. Να πάρουµε και να εξετάσουµε την πορεία της ιδιω-
τικής κατανάλωσης. Η πορεία της ιδιωτικής κατανάλωσης δείχνει
ότι θα είναι η µισή από την αύξηση του ΑΕΠ. Τι σηµαίνει λοιπόν
αυτό; Ότι ολοένα και µικρότερο κοµµάτι της παραγόµενης πίτας
θα πηγαίνει προς τα λαϊκά στρώµατα.

Δηλαδή θα γίνονται αναλογικά όλο και πιο φτωχοί, αφού θα
µεγαλώνει το κοµµάτι της πίτας και ποιοι θα παίρνουν λιγότερο;
Τα λαϊκά στρώµατα. Μιλάτε για αύξηση της ιδιωτικής κατανάλω-
σης που θα είναι όση είναι και η µείωση της ανεργίας. Δηλαδή
παραδέχεσθε ότι οι µισθοί το 2025 θα παραµένουν καθηλωµένοι
στα επίπεδα του 2021, ακόµη και την περίοδο της ανάπτυξης. Η
αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης είναι ονοµαστική γιατί ένα
µεγάλο κοµµάτι της σχετίζεται µε την αύξηση του τιµάριθµου.
Δηλαδή η πραγµατική αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης τείνει
προς το µηδέν. Αυτό επιβεβαιώνει ότι χαρακτηριστικό της γνώ-
ρισµα της «Ελλάδας 2.0» θα είναι η παραµονή στη σχετική εξα-
θλίωση µιας πολύ µεγάλης µερίδας του λαού και της νεολαίας
µας.

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα που λειτουργεί συµπληρωµα-
τικά προς το Ταµείο Ανάκαµψης αποτελεί εργαλείο εξυπηρέτη-
σης των αναγκών διαχείρισης της καπιταλιστικής κρίσης και της
ανάγκης για την καπιταλιστική µετάβαση και βεβαίως έχει και µια
σειρά από αντιλαϊκά προαπαιτούµενα για την εκταµίευση και την
πορεία αυτή, προαπαιτούµενα που αποτελούν τις λεγόµενες
«βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές» σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Γι’ αυτό άλλωστε είναι και πανευρωπαϊκό µνηµόνιο. Αυτές
οι «βέλτιστες πρακτικές» αποτυπώνονται στο εργασιακό τερα-
τούργηµα το οποίο ψηφίστηκε πριν από λίγο διάστηµα, µε τη δι-
ευθέτηση του χρόνου εργασίας, µε τον φτηνό και αναλώσιµο
χωρίς δικαιώµατα εργαζόµενο, µε την εντατικοποίηση της εργα-
σίας, την αύξηση της εκµετάλλευσης για να θωρακιστεί η αντα-
γωνιστικότητα και η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Θα ακολουθήσει το επόµενο προαπαιτούµενο, δηλαδή η δη-
µιουργία ενός επικουρικού ταµείου µε κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα το οποίο επί της ουσίας θα δώσει ζεστό χρήµα στις επι-
χειρήσεις, τζογάροντας τις εισφορές των εργαζοµένων στις χρη-
µαταγορές. Και λέτε ότι οι όποιες απώλειες από αυτό το τζογά-
ρισµα θα καλυφθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό. Και βε-
βαίως θα καλυφθούν ενδεχοµένως και οι τρύπες οι οποίες θα
υπάρχουν στο ήδη υπάρχον επικουρικό ταµείο από τη µείωση
των εισφορών των νέων εργαζοµένων. Έτσι λοιπόν θα οδηγήσει
σε µείωση συνολικά των επικουρικών εισφορών το νέο ταµείο και
βεβαίως σε µια τεράστια αναδιανοµή του πλούτου προς όφελος
των λίγων, αλλά και µία αναδιανοµή ανάµεσα στους πολλούς,
που θα κληθούν µέσω της φορολογίας να καλύψουν τις τρύπες
και τα κενά της επικουρικής ασφάλισης λόγω του τζογαρίσµα-
τος. Βεβαίως θα ακολουθήσουν και άλλοι νόµοι, νέος επενδυτι-
κός νόµος, νέα µείωση των φορολογικών συντελεστών για τους
επιχειρηµατικούς οµίλους.

Όλα αυτά τα µέτρα εµείς λέµε καθαρά ότι δεν είναι µέτρα ιδε-
ολογικής τύφλωσης λόγω του νεοφιλελευθερισµού, όπως σας

16016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάνουν κριτική τα άλλα κόµµατα, και τονίζουµε ότι είναι µέτρα
αναγκαία για την καπιταλιστική ανάπτυξη. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο και εφαρµόζονται παντού, συνολικά στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αποτελούν δηλαδή τις «βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτι-
κές» που τις αντιγράφετε και στην Ελλάδα. Είναι µέτρα τα οποία
υλοποίησε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν στην κυβέρνηση και σήµερα συ-
νεχίζει να τα υλοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γιατί
η φθηνή εργατική δύναµη είναι η άλλη όψη της καπιταλιστικής
ανάκαµψης. Η ανάκαµψη των κερδών του κεφαλαίου απαιτεί κα-
θηλωµένους µισθούς, απαιτεί µείωση του λεγόµενου µη µισθο-
λογικού κόστους, απαιτεί ευελιξία στην αγορά εργασίας. Ο νέος
γύρος των πράσινων και ψηφιακών επενδύσεων έχει ανάγκη από
χαµηλή φορολογία για το µεγάλο κεφάλαιο και µετατόπιση της
φορολογίας των λαών. Χρειάζεται µεγάλα πακέτα χρηµατοδότη-
σης προς τους οµίλους που θα τα πληρώσει ο λαός σε επόµενη
φάση. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο άλλωστε και η πολιτική του
Μεσοπρόθεσµου δεν είναι καινούργια. Τα µνηµόνια και οι µετα-
µνηµονιακές δεσµεύσεις αποτυπώνονται σε αυτόν που υπηρέτη-
σαν πιστά τόσο ΣΥΡΙΖΑ, όσο και η Νέα Δηµοκρατία σήµερα.
Έχει, δηλαδή, το ίδιο αντιλαϊκό πρόσηµο, την ίδια κατεύθυνση
µε τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης.

Και επί της ουσίας εµείς λέµε καθαρά ότι ακόµη και αυτή η
πρόταση την οποία καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ για το «νέο κοινωνικό
συµβόλαιο» δεν είναι απλά ανέφικτη, αλλά είναι µια εξαιρετικά
επικίνδυνη πρόταση για τον λαό και τη νεολαία, για την εργατική
τάξη. Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ είναι πρόταση ταξικής συνεργασίας
ανάµεσα στον λαό και τους επιχειρηµατικούς οµίλους για να
έρθει η καπιταλιστική ανάπτυξη. Καλείτε δηλαδή τους εργαζό-
µενους να σκύψουν το κεφάλι, να υποταχθούν στην εξαθλίωση
του πράσινου ψηφιακού καπιταλισµού. Το «νέο κοινωνικό συµ-
βόλαιο» που προβάλλει ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια
ξαναζεσταµένη σοσιαλδηµοκρατική σούπα ενός τάχα φιλολαϊκού
καπιταλισµού που όλο έρχεται και ποτέ στο τέλος δεν έρχεται.

Στην ίδια ακριβώς λογική κινείται και η πρόταση που µας έκανε
ο κ. Τσακαλώτος πριν από λίγο για τρία, τέσσερα σηµεία που
µπορούµε να συγκλίνουµε όλοι µαζί για να µειώσουµε, λέει, τις
ανισότητες. Δηλαδή επί της ουσίας µάς ζητάει να αποδεχθούµε
τις ανισότητες, να αποδεχθούµε την κλεψιά σε βάρος των εργα-
ζόµενων και απλώς και µόνο να µειώσουµε το ποσοστό της κλε-
ψιάς για κάτι λίγο, τη στιγµή που οι ανισότητες λόγω ακριβώς
της νέας τεχνολογίας αυξάνονται µε γεωµετρική πρόοδο.

Έτσι, λοιπόν, η ίδια η πορεία επιβεβαιώνει ότι η καπιταλιστική
ανάπτυξη δεν µπορεί να γίνει φιλολαϊκή. Ακόµη και αν επικαλεί-
στε τον Μπάιντεν για να προσπαθήσετε να αλλάξετε κάτι τέτοιο,
δεν µπορείτε να συγκαλύψετε ότι ο Μπάιντεν, ο κατά τα άλλα φι-
λολαϊκός και σοσιαλδηµοκράτης, βοµβαρδίζει ολόκληρη τη
Μέση Ανατολή και ετοιµάζεται για νέες επεµβάσεις στον κόσµο.
Η ανάπτυξη που επικαλείται η Κυβέρνηση είτε θα είναι βιώσιµη
είτε δίκαιη ανάπτυξη είτε και µετακαπιταλιστική ανάπτυξη, όπως
λένε κάποια άλλα κόµµατα, δεν είναι τίποτα άλλο παρά µια προ-
σπάθεια συγκεκριµένη να συγκαλύψουν τη συµφωνία τους για
την υπεράσπιση ενός παρωχηµένου συστήµατος, όπως είναι το
καπιταλιστικό σύστηµα, ενός σάπιου και βαθιά αντιδραστικού συ-
στήµατος που διευρύνει καθηµερινά την ψαλίδα ανάµεσα στις
δυνατότητες ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών και στο επίπεδο
της ικανοποίησης αυτής.

Η απάντηση στα αδιέξοδα του λαού και στα λαϊκά προβλήµατα
δεν µπορεί να βρεθεί µέσα στο καπιταλιστικό σύστηµα. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο και το ΚΚΕ προτείνει τη σύγκρουση και την
επαναστατική ανατροπή αυτής της κατάστασης. Ο σοσιαλισµός
είναι το µέλλον της ανθρωπότητας. Είναι αυτός που µπορεί να
απελευθερώσει τον άνθρωπο από τα δεινά του καπιταλισµού, να
οργανώσει δηλαδή την οικονοµία, αξιοποιώντας το σύνολο των
τεχνολογικών και επιστηµονικών δυνατοτήτων, µε στόχο την ικα-
νοποίηση των λαϊκών αναγκών και όχι του καπιταλιστικού κέρ-
δους.

Ο κ. Σκυλακάκης µπορεί να χλευάζει όσο θέλει τον σοσιαλισµό
αλλά αυτός ο χλευασµός δεν µπορεί να συγκαλύψει την αδυνα-
µία του να απαντήσει στο αµείλικτο ερώτηµα γιατί ενώ η τεχνο-
λογία δίνει τις δυνατότητες να ζήσει ο κόσµος καλύτερα αυτός
ζει χειρότερα σε παγκόσµιο επίπεδο. Και δεν απαντάει στα ερω-

τήµατά µας όχι γιατί δεν µπορεί αλλά γιατί άµα τολµήσει να
απαντήσει θα γκρεµιστεί το αφήγηµά του, το αφήγηµά σας, που
είναι αφήγηµα κοινό όλων σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε µε

το παρόν νοµοσχέδιο να εγκρίνουµε το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο
Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής για τα επόµενα τρία καθοριστικά
για την αναπτυξιακή πορεία της χώρας µας έτη.

Αποτελεί ένα πλαίσιο δηµοσιονοµικών δεικτών και στόχων, οι
οποίοι δοκιµάστηκαν καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµικής κρί-
σης. Πλέον, οι δηµοσιονοµικοί αυτοί στόχοι διαµορφώνονται και
χαράσσονται υπό την προοπτική ελέγχου της πανδηµίας, χαλά-
ρωσης των µέτρων περιορισµού και την απρόσκοπτη υλοποίηση
του εµβολιαστικού προγράµµατος στο σύνολο του γενικού πλη-
θυσµού.

Υπό την προϋπόθεση, λοιπόν, ότι αφήνουµε πίσω µας τις σκο-
τεινές ηµέρες της πανδηµίας, το παρόν Μεσοπρόθεσµο αποτυ-
πώνει εµπράκτως το στίγµα της φιλελεύθερης οικονοµικής µας
πολιτικής σε όλα τα επίπεδα. Οι βασικές συνιστώσες του δηµο-
σιονοµικού πλαισίου σκιαγραφούν το ιδεολογικό πρόσηµο της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για το πώς οραµατίζεται
το παραγωγικό µοντέλο της πατρίδας µας τα επόµενα χρόνια.
Άµεση ανάκαµψη, σταθερά ανοδικός και ταχύς ρυθµός ανάπτυ-
ξης, η οποία ανάπτυξη θα καθιερωθεί µε τρόπο πάγιο και ισχυρό.

Η σταδιακή επιστροφή στα πρωτογενή πλεονάσµατα και η
ταυτόχρονη πτώση του χρέους της γενικής κυβέρνησης, οι διαρ-
κώς αυξανόµενοι ρυθµοί ανάπτυξης, η πτώση της ανεργίας ως
απότοκη της εισροής κεφαλαίου, η προσέλκυση επενδύσεων και
η συνακόλουθη δηµιουργία θέσεων εργασίας, καθώς και η αύ-
ξηση του φορολογητέου εισοδήµατος των πολιτών µε παράλ-
ληλη ελάφρυνση των φορολογικών συντελεστών συνιστούν το
πλέγµα άσκησης της δηµοσιονοµικής πολιτικής για τα επόµενα
χρόνια. Με λίγα λόγια, οραµατικός ρεαλισµός, συνετή δηµοσιο-
νοµική διαχείριση µε σαφές αναπτυξιακό πρόσηµο για όλους.
Αυτός, άλλωστε, ήταν και ο προγραµµατικός στόχος της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας εξαρχής. Ήδη, το τρένο της ανά-
πτυξης είχε µετατεθεί σε ράγες αµετάθετης οικονοµικής προό-
δου, πορεία που προσωρινά διέκοψε η πανδηµία.

Επέδειξε, όµως, ότι χάρις στα πρώτα βήµατα υλοποίησης του
προγράµµατός µας η ελληνική οικονοµία άντεξε και εν τέλει στά-
θηκε ξανά στα πόδια της µε τις λιγότερες δυνατές απώλειες. Και
για να µιλήσουµε και µε αριθµούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οι επενδύσεις προβλέπεται να αυξηθούν 7% φέτος, 30,3% το
2022 και να διατηρηθούν σε υψηλά επίπεδα αύξησης για τα επό-
µενα χρόνια 12,3% το 2023, 10,8% το 2024 και 7,4 % το 2025
λόγω των πόρων του Εθνικού Σχεδίου Ανάπτυξης, οι οποίοι θα
συµβάλουν σηµαντικά στις υψηλές αποδόσεις που προβλέπονται
για την ελληνική οικονοµία τα επόµενα χρόνια. Αύξηση ΑΕΠ 6,2%
το 2022 και 4% κατά µέσο όρο περίπου για το υπόλοιπο της πε-
ριόδου του Μεσοπρόθεσµου Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής.

Οι επενδύσεις είναι το πιο κρίσιµο στοίχηµα απ’ όλα. Θα απο-
τελέσει τον καταλύτη για την ολική επαναφορά της ελληνικής οι-
κονοµίας, κυρίως διότι οι επενδύσεις θα δηµιουργήσουν θέσεις
εργασίας για τους νέους µας, οι οποίοι, όχι µόνο δεν θα εξαναγ-
κάζονται να φεύγουν στο εξωτερικό, αλλά θα παραµένουν στην
πατρίδα µας για υψηλά αµειβόµενες υπηρεσίες. Πετυχαίνουµε
έτσι και το brain gain και ενισχύουµε την κοινωνική κινητικότητα.

Πτώση της ανεργίας στο 11,1% για το 2025 έναντι 11,9% το
2024, 13,2% το 2023, 14,4% το 2022 και 16,3% φέτος προβλέπει
το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής. 

Αξίζει να σηµειωθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εµείς
δεν αιθεροβατούµε και σταθµίζουµε κάθε λεπτοµέρεια σε ένα
µέλλον το οποίο µπορεί να κρύβει αβεβαιότητες και απρόοπτα.
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο έχουν προβλεφθεί τρία διαφορετικά
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σενάρια ως ποσοστιαίες αποκλίσεις από το βασικό µας σενάριο. 
Κοµβικής σηµασίας για την πλήρη και δυναµική επανεκκίνηση

της οικονοµίας µας θα αποτελέσει το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0». Οι συνολικοί πόροι του σχε-
δίου ανέρχονται σε 30,5 δισεκατοµµύρια ευρώ έως το 2026, εκ
των οποίων 17,8 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι επιχορηγήσεις και
12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ δάνεια. Είναι µια µοναδική ευκαιρία
για την επιτάχυνση της οικονοµικής ανάκαµψης της χώρας µας,
µε στόχο οι συνολικοί επενδυτικοί πόροι που θα ενεργοποιηθούν
να ανέλθουν σε περίπου 59 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή δι-
πλάσιοι από το µέγεθος του ίδιου του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας.

Η ανάπτυξη θα εστιάσει σε τέσσερις πυλώνες: Την πράσινη
µετάβαση, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, την αύξηση της απα-
σχόλησης, τις επενδύσεις και τον θεσµικό µετασχηµατισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία διήλθε
µέσα από συµπληγάδες πέτρες και κατόρθωσε να µην καταρ-
ρεύσει και να παραµείνει όρθια σε πρωτόγνωρες συνθήκες.
Ήταν η συνετή οικονοµική πολιτική, χωρίς ανέξοδους λαϊκισµούς
και ο ορθός καταµερισµός πόρων που εφάρµοσε η ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία έδωσε σε µια δισεπίλυτη εξί-
σωση τη σωστή και γρήγορη λύση. Θέτουµε ήδη τις βάσεις, για
να κάνουµε το άλµα πιο γρήγορα από τη φθορά. Με αισιόδοξο
βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, µε ρεαλισµό και φρόνηση στις
αποφάσεις του παρόντος, αφήνουµε πίσω τις ζοφερές και αβέ-
βαιες µέρες του παρελθόντος. Κερδίζουµε το στοίχηµα της ανά-
καµψης και βάζουµε την Ελλάδα στον παγκόσµιο αναπτυξιακό
σχεδιασµό της επόµενης µέρας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας το πω, πριν να µοιραστώ µε

τους συναδέλφους µας, µε τον λαό µας, µε τους πολίτες µας κά-
ποιες σκέψεις µου, χαράς στο κουράγιο σας! Ειλικρινά σας το
λέω, το να έχετε τέτοιους παιάνες και διθυράµβους, να φέρνετε
εδώ το Μεσοπρόθεσµο µέσα σε τέτοιες συνθήκες που είναι δια-
µορφωµένες στην ελληνική κοινωνία, στην οποία και εσείς ζείτε
και εµείς ζούµε και δεν θεωρώ ότι είµαστε σε ένα παράλληλο
σύµπαν, πραγµατικά όταν λέτε όλα αυτά τα πράγµατα µε τέτοια
σιγουριά και αισιοδοξία, δεν ξέρω τι να πω. 

Συναντιέστε, βέβαια, σήµερα -σκεφτόµουν πριν- στο σταυρο-
δρόµι της ιστορίας και της µοίρας. Την ιστορική µοίρα εγώ την
πιστεύω πολύ. Όσο διαβάζω ιστορία, τόσο περισσότερο, ξέρετε,
την πιστεύω. Είστε την ίδια ηµέρα σήµερα, έξι χρόνια µετά, που
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Τσίπρας, έβ-
γαινε µε διάγγελµα στον ελληνικό λαό να του ζητήσει να ψηφίσει
«όχι» στο δηµοψήφισµα. Και το «όχι» ήταν µία προτροπή για µία
ισχυρή οικονοµία και για µία ισχυρή δηµοκρατία και για µία
ισχυρή Ελλάδα και όλοι γνωρίζουµε τι ακριβώς απέγινε το επι-
χείρηµα, το εγχείρηµα και µαζί και η ιστορία τι έγραψε γι’ αυτό
το πολιτικό όνειδος.

Ταυτίζεστε µε αυτό, λοιπόν, έρχεστε στο σταυροδρόµι. Θέ-
λετε, δεν θέλετε, το επιλέξατε και εσείς µαζί. Έρχεστε εδώ να
µας δώσετε ένα success story και µάλιστα χωρίς να µας λέτε µε
ποιο σχεδιασµό συγκεκριµένο σε αυτές τις συνθήκες που διανύει
η χώρα εσείς αυτό θα το καταφέρετε. Κυνηγάµε την κανονικό-
τητα, που για εσάς µάλλον είναι κάτι δεδοµένο, όταν χαρτζιλικώ-
νετε τους νέους ανθρώπους για να έρθουν να εµβολιαστούν και
ξέρετε ότι το τείχος ανοσίας αυτή τη στιγµή δεν είναι όχι τείχος
σινικό, αλλά ούτε από τα παλιά εκείνα τείχη µε τα τούβλα, τα
προπολεµικά. Παρ’ ότι βάζετε να λιβανίζει το κάθε µέσο ενηµέ-
ρωσης που έχετε εξαρτήσει από την περιβόητη λίστα Πέτσα, το
λιβάνι δεν είναι τόσο ισχυρό για να καλύψει τη ναφθαλίνη µιας
πολιτικής παλιάς που έρχεστε να εφαρµόσετε και σήµερα.

Το οικονοµικό success story δεν µπορεί να περάσει έτσι, κύριε
Υπουργέ. Δεν µπορεί να αλλάξει την αίσθηση, τη γενική πεποί-
θηση, το πανθοµολογούµενο ζοφερό τοπίο οικονοµικό κλίµα και
αποτέλεσµα δύο απανωτών χειµώνων, που αν θέλετε να κάνουµε

τον λογαριασµό και να βρούµε το άθροισµα τελικά έχουµε αύ-
ξηση των ντελίβερι µαζί και των ψυχικών νόσων βεβαίως και
ισχνή, ισχνότατη τουριστική δραστηριότητα. Αυτό συνδέεται µε
το δικό σας αφήγηµα.

Όµως σας θυµίζω ότι το αφήγηµα του success story υπήρχε
και στο παρελθόν, όπως και στα έτη 2013, 2014, ακολούθησαν
εκλογές και ένα τρίτο µνηµόνιο από αυτούς που έλεγαν ότι θα
σκίσουν µε έναν νόµο και ένα άρθρο και βεβαίως το πρότερο
success story του κ. Σαµαρά ήταν µάλλον το µη success story
και αυτό µας έφερε τα άλλα. Τα όµορφα, λοιπόν, success story
όµορφα καίγονται, λέει η ιστορία, δεν το λέω εγώ, την οποία φαν-
τάζοµαι ότι και εσείς διαβάζετε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον ως
οφείλετε.

Σε ψυχολογικό επίπεδο καλώς είστε και καλώς κάνετε στην Κυ-
βέρνηση που µας λέτε χτυπώντας τον ώµο «όλα θα πάνε καλά».
Φτάνει όµως αυτό; «It's the economy, stupid» είχε πει ένας υπο-
ψήφιος Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών και η οικονοµία διέ-
πεται από τις δικές της λογικές που πολύ απέχουν από το ότι
επειδή θέλω να πείσω τους πολίτες σηµαίνει ότι αυτό και θα γίνει.
Μπορούν αλήθεια τα αφηγήµατα τύπου «ανάπτυξη ελατήριο» για
τα επόµενα χρόνια να πείσουν τους επιχειρηµατίες, τους επιχει-
ρηµατίες του τουρισµού ειδικά και της εστίασης, τους αγρότες,
τους υπαλλήλους του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, εν γένει
όλους τους οικονοµικά ενεργούς πολίτες ότι τα πράγµατα πηγαί-
νουν προς το παρόν καλά ή έστω ότι θα βελτιωθούν στο άµεσο
µέλλον; Χωρίς σχεδιασµό, κύριε Υπουργέ, πώς θα γίνουν αυτά;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Δεν βλέπουν, λοιπόν, νοµίζετε και δεν νιώθουν κυρίως οι µικροί
και οι µεγάλοι επιχειρηµατίες ότι σιγά σιγά χτυπάει την πόρτα
του λογιστηρίου τους αυτή τη στιγµή η µικρή ή η µεγαλύτερη
συµφορά, επιστρεπτέα όπως το λέει και το όνοµά της; Είναι έτοι-
µοι λοιπόν; Πιστεύετε ότι έχουν µαζέψει τους τελευταίους δύο
µήνες, που έχει µισο-ανοίξει το πράγµα; Πιστεύετε ότι έχουν το
ικανό κοµπόδεµα για να ανταποκριθούν τώρα στις ανάγκες της
καθηµερινότητας και τις ανάγκες που είναι σκληρές και πάγιες
και δεν τους αφήνει περιθώριο να αναπνεύσουν επιχειρηµατικά;
Ή πιστεύετε πως ο κόσµος της οικονοµίας και οι επιχειρηµατίες,
όπως και εµείς βέβαια δεν ακούσαµε τον Υπουργό Ανάπτυξης,
Αντιπρόεδρο του κόµµατός σας, να µιλάει και να λέει ότι θέλετε
τον χειµώνα να ξανακλείσουµε και ουσιαστικά να χρεοκοπή-
σουµε, γιατί δεν υπάρχει µία; Αυτό ουσιαστικά είπε.

Αλλά τι χρείαν έχοµεν µαρτύρων, όταν το Γραφείο Προϋπολο-
γισµού της ίδιας της Βουλής αποφαίνεται ότι είναι αβέβαιο το
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα; Αυτοί το λένε, δεν το λέµε εµείς. Και
διαπιστώνει πως όλα εξαρτώνται από την πορεία της πανδηµίας,
της οποίας οι µεταλλάξεις είναι κυριολεκτικά απρόβλεπτες και
εµείς το τείχος που λέγαµε πριν, από ντουβάρι και όχι Σινικό, δεν
έχει γίνει ακόµα. Οικονοµικό έδαφος, λοιπόν, πλήρους αβεβαι-
ότητας. Κανείς δεν µπορεί να εκφράσει κανενός είδους αισιοδο-
ξία για την εξέλιξη της οικονοµίας την επόµενη πενταετία.

Γι’ αυτό και σας έλεγα στην αρχή ότι χαρά στο κουράγιο σας
πως προσπαθείτε πραγµατικά να κάνετε ψυχολογικές ενέσεις
στον ελληνικό λαό, αλλά πρέπει να το πείτε, γιατί ο κάθε θερα-
πευτής πρέπει να το λέει ξέρετε στον θεραπευόµενο, ότι αυτό
το κάνω για ψυχολογικούς λόγους και όχι ότι αυτό πραγµατικά
ακουµπάει στην αληθινή ζωή.

Κύριε Υπουργέ, εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, σας έχουµε προει-
δοποιήσει ακόµη πριν τα Χριστούγεννα τόσο για τα µακροοικο-
νοµικά, όσο και για τα δηµοσιονοµικά µεγέθη. Όταν το Γραφείο
παρατηρεί πως το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν του 2021 αναµέ-
νεται να παρουσιάσει αύξηση αρκετά µικρότερη 3,6% από την
χριστουγεννιάτικη άσκηση αισιοδοξίας –γι’ αυτό µιλάω για το ψυ-
χολογικό- τότε λοιπόν που το ονοµάσατε «προϋπολογισµό» και
προέβλεπε υποτίθεται αύξηση του ΑΕΠ 4,8%. Όταν τότε τα λέ-
γατε αυτά, λίγους µήνες δηλαδή πριν και τώρα µας λέτε αυτά,
όπως καταλαβαίνετε υπάρχει µια σηµαντική δυσπιστία. Όλα αυτά
τα δυσµενή στοιχεία λοιπόν φτιάχνουν µια εικόνα, µια εικόνα για
τα νοικοκυριά, µια εικόνα για τις επιχειρήσεις, µια εικόνα για κάθε
άνθρωπο που θέλει να πορεύεται στη ζωή µε αισιοδοξία αλλά και
σχέδιο.
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Με την ιδιότητά µου ως τοµεάρχης εσωτερικών του Κινήµατος
Αλλαγής θέλω να κάνω µια επισήµανση σε εσάς. Ανησυχώ και
προβληµατίζοµαι, γιατί πραγµατικά δεν βλέπετε σε αυτό το σχέ-
διο, που έστω λέτε ότι έχετε, να υπάρχει ευδιάκριτος ρόλος των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού. Ριγµένοι
είναι πάλι, κύριε Υπουργέ, έναντι της κεντρικής διοίκησης. Δυ-
στυχώς οι αναγκαίες προσλήψεις στην πενταετία προβλέπονται
ότι ενισχύονται µε µόλις δυόµιση χιλιάδες καθαρές προσλήψεις
έναντι των αρκετών δεκάδων χιλιάδων που προγραµµατίζεται
στην κεντρική διοίκηση. Πώς θα το φτιάξετε το κράτος µε τα επι-
τελεία, τους επιτελικούς και τους επιτελάρχες που ακόµη δεν
έχουµε καταλάβει τι επιτέλους αυτοί οι άνθρωποι επιτελούν; Δυ-
στυχώς, λοιπόν, όπως καταλαβαίνετε δεν µπορούµε να είµαστε
αισιόδοξοι.

Και ολοκληρώνοντας, θέλω να πω κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι ότι µπορούν κάποιοι να χειροκροτούν, µπορούν κάποιοι να
λένε ότι βάζουν περισσότερη πλάτη από κάποιους άλλους. Εµείς
έχουµε αποδείξει, κύριε Υπουργέ, αν βάζουµε πλάτη ή όχι. Και
να σας πω και κάτι; Εµείς θέλουµε να πετύχει το σχέδιο. Δεν εί-
µαστε από αυτούς τους αρνητές πάσης φύσεως που θέλουµε να
υποσκάψουµε το έργο της Κυβέρνησης. Όµως δεν µπορούµε να
χειροκροτούµε το πολιτικό σας υπερεγώ ούτε µπορούµε να χαϊ-
δεύουµε τον οικονοµικό ναρκισσισµό σας ούτε µπορούµε να κά-
νουµε ότι πιστεύουµε τις ψευδαισθήσεις. Έχετε άλλους εσείς γι’
αυτή τη δουλεία. Εµείς έχουµε δουλειά και όχι δουλεία. Η δου-
λειά µας είναι να υπενθυµίζουµε κάθε φορά τα δεδοµένα και να
επαναφέρουµε στην πραγµατικότητα και τις πολιτικές δυνάµεις,
αλλά και τον ελληνικό λαό που πρέπει να γνωρίζει.

Το σχέδιο «Ελλάδα 2.0» θα ακολουθήσει 3, 4, 5 και διάφορες
βερσιόν στο µέλλον. Το θέµα ξέρετε ποιο είναι; Μακάρι να µε-
τράµε µόνο αριθµούς σχεδίων. Το ζήτηµα είναι να µη µετράµε
αριθµούς χαµένων ζωών και υπονοµευµένων ανθρώπων. Γιατί
όπως βλέπετε, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα δεν πάνε καλά, ούτε
µέσα ούτε έξω. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει
να παραδεχτείτε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Λιακούλη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ.
Η κυρία συνάδελφος είναι το δέκατο πέµπτο µέλος της Αντι-

πολίτευσης που παίρνει τον λόγο και ενώ έχω καταθέσει έναν πί-
νακα, δεν έχει τοποθετηθεί. Άκουσα να λέει για ναρκισσισµούς,
για ψευδαισθήσεις, για αισιόδοξες προβλέψεις και ότι αποτυπώ-
νουν τα δεδοµένα ίδια και όχι εµείς.

Προκαλώ τους επόµενους οµιλητές. Έχω καταθέσει έναν πί-
νακα. Λέµε ότι θα έχουµε ανάπτυξη εµείς 3,6% φέτος. Οι πάντες
σε όλο τον κόσµο λένε ότι η ανάπτυξη θα είναι από 5% µέχρι 6%
φέτος. Θέλω να µου σχολιάσετε τις εκτιµήσεις όλων των άλλων,
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ΟΟΣΑ, τραπεζών, οίκων αξιολόγησης
που είναι πιο αισιόδοξοι από την ελληνική Κυβέρνηση. Δεκαπέντε
συνάδελφοι δεν έχει τοποθετηθεί κανένας, ούτε φυσικά οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι όλης της Αντιπολίτευσης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει η κ. Άννα Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τοποθέτησή µου για το υπό

ψήφιση Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
2022 - 2025 θα βασιστεί σε τρεις άξονες: Ο πρώτος τι σηµατο-
δοτεί για την οικονοµική προοπτική της χώρας, ο δεύτερος αν
είναι βάσιµη η κριτική της Αντιπολίτευσης και ο τρίτος µέσα στο
πλαίσιο που διαµορφώνει το Μεσοπρόθεσµο, αν προβάλλει πε-
ρισσότερο αναγκαία εξειδίκευση κάποιων µέτρων είτε ανά κατη-
γορία, είτε στοχευµένα σε συγκεκριµένες κοινωνικές οµάδες σε
πιο άµεσο χρόνο.

Ως προς τον πρώτο άξονα, στο Μεσοπρόθεσµο καταγράφον-
ται τα εξής δηµοσιονοµικά στοιχεία: Τα επόµενα χρόνια η Ελ-

λάδα θα τρέχει µε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Είναι µάλιστα
οι συντηρητικές εκτιµήσεις, όπως αποτύπωσε ο Υπουργός που
κατέθεσε στα Πρακτικά, για τον οποίο δεν ακούσαµε από την Αν-
τιπολίτευση κάποια αντίκρουση. Δεύτερον, από το 2023 θα επα-
νέλθουµε σε πρωτογενή πλεονάσµατα σταδιακά αυξανόµενα.
Τρίτον, το ποσοστό της ανεργίας αναµένεται να µειωθεί. Τέταρ-
τον, κινητήρια δύναµη της εγχώριας ζήτησης αναµένεται να απο-
τελέσουν οι επενδύσεις, φτάνοντας τη συµµετοχή τους στο ΑΕΠ
στο 16,7% το 2025. Πέµπτον, ο όγκος της ιδιωτικής κατανάλω-
σης αναµένεται να επανέλθει το 2022 στο επίπεδο του 2019, ανα-
κτώντας το σύνολο των απωλειών της υγειονοµικής κρίσης.

Όλα τα παραπάνω αποτυπώνονται σχηµατικά στον πίνακα 2
του Μεσοπρόθεσµου. Καθοριστική συµβολή στην εξέλιξη αυτή
θα έχει το Εθνικό Σχέδιο Ανάπτυξης, Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας «Ελλάδα 2.0» το οποίο µέσα από φιλόδοξες µεταρρυθµί-
σεις επιχειρεί να οδηγήσει σε ένα πιο εξωστρεφές, πιο ανταγωνι-
στικό, πιο φιλικό στο περιβάλλον οικονοµικό µοντέλο µε ένα φο-
ρολογικό καθεστώς θελκτικό στις επενδύσεις και ένα αποτελε-
σµατικό δίχτυ κοινωνικής προστασίας.

Μάλιστα θα έχει καθοριστική συµβολή στη µείωση του επεν-
δυτικού κενού της Ελλάδας όπως σχηµατικά αποτυπώνεται στο
διάγραµµα µε αριθµό 7. Ποιες είναι όµως οι επικρίσεις της Αντι-
πολίτευσης; Της µείζονος Αντιπολίτευσης, όπως εκφράστηκαν
διά της εισηγήτριάς της, κ. Παπανάτσιου, επικεντρώνονται αφ’
ενός στο ότι το παρόν Μεσοπρόθεσµο είναι ένα κενό σχέδιο και
ευχολόγιο και αφ’ ετέρου στο ότι δεν υπάρχει διαµορφωµένη
στάση της ελληνικής Κυβέρνησης στις συζητήσεις για το µέλλον
µετά την πανδηµία σε επίπεδο ευρωπαϊκών θεσµών στη βάση του
συµφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης. Κατ’ αρχάς, θα πρέπει
να ληφθεί υπ’ όψιν ότι το συγκεκριµένο Μεσοπρόθεσµο συζητεί-
ται και ψηφίζεται υπό καθεστώς πολύ µεγάλης αβεβαιότητας που
συνεπάγεται η πανδηµία, οι µεταλλάξεις της πανδηµίας, το πώς
θα πάνε οι εµβολιασµοί διεθνώς, στη χώρα µας. 

Επίσης, εφαρµόζεται η γενική ρήτρα διαφυγής και επεκτείνε-
ται και για το 2022. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι δεν επιτρέπεται να λαµ-
βάνουµε µόνιµα µέτρα πέραν του 0,1% του ΑΕΠ. Επιπρόσθετα
είναι πολύ σηµαντικό ότι δεν υφίσταται γνώση των δηµοσιονοµι-
κών στόχων για µετά το 2023. Όταν, λοιπόν, η Ευρώπη δεν έχει
προγραµµατίσει τη δική της οικονοµική πολιτική η οποία προφα-
νώς τελεί σε γνώση ότι υπάρχουν και αστάθµητοι παράγοντες,
όπως ο κίνδυνος της αύξησης των τιµών των πρώτων υλών, όπως
ο κίνδυνος των επιτοκίων της Αµερικής, πως είναι εφικτό και ρε-
αλιστικό αυτό να αποτυπωθεί στο παρόν Μεσοπρόθεσµο από τη
στιγµή που δεν ξέρουµε τους στόχους που υπάρχουν µπροστά;
Εποµένως είναι πρόωρο και επισφαλές να κάνουµε τέτοιες προ-
βλέψεις. 

Εκτός όµως από τα παραπάνω, οι επικρίσεις της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης επικεντρώνονται και στο ότι δεν υπάρχουν οι λέ-
ξεις εργασία, κοινωνία, εργαζόµενοι, υγεία. Για το 2021 οι αµοι-
βές εξαρτηµένης εργασίας αναµένεται να επανέλθουν σχεδόν
εξολοκλήρου στο επίπεδο πριν την πανδηµία χάρη στην αύξηση
της απασχόλησης κατά 0,7% ενώ ο ονοµαστικός µέσος µισθός
αναµένεται να παραµείνει στα επίπεδα του 2019. Ως προς τις πιο
µεσοπρόθεσµες προοπτικές, το επίπεδο της απασχόλησης και
του ονοµαστικού µέσου µισθού αναµένεται να ξεπεράσει το επί-
πεδο του 2019 κατά 1,6% και 1,1% αντίστοιχα. 

Στο κοµµάτι των κοινωνικών παροχών η συνταξιοδοτική δα-
πάνη καταγράφει µέχρι και το 2025 σταδιακή µικρή αύξηση. Η
δαπάνη του ΟΠΕΚΑ για κοινωνικές παροχές εµφανίζει σχετική
σταθερότητα για τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο αναφοράς.
Οι δαπάνες του ΟΑΕΔ διαµορφώνονται από τις ενεργητικές πο-
λιτικές απασχόλησης και τη µείωση της ανεργίας και τη σχετικά
σταθερή δαπάνη για την καταβολή των επιδοµάτων ανεργίας.
Μάλιστα, έχουµε ακούσει ιδιαίτερες επικρίσεις για τη µείωση
κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών,
ωστόσο δεν φαίνεται καµµία µείωση των δαπανών, όπως αποτυ-
πώνονται για τον ΟΑΕΔ. 

Άρα αυτές οι επικρίσεις προφανώς ήταν αβάσιµες. Όλα τα πα-
ραπάνω αποτυπώνονται στον πίνακα 8, στις µεταβιβάσεις τακτι-
κού προϋπολογισµού σε φορείς εκτός και εντός κυβέρνησης,
αλλά και στον πίνακα 11 όπου αναλύεται ο κοινωνικός προϋπο-
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λογισµός. Μάλιστα προβλέπεται ότι από το Ταµείο Ανάκαµψης
από τις δαπάνες των επιχορηγήσεων, 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ
θα είναι δαπάνες κοινωνικού χαρακτήρα.

Το Μεσοπρόθεσµο πέρα από όλα τα παραπάνω είναι και ένα
αµιγώς τεχνοκρατικό κείµενο. Όµως, πιστεύω ότι πολιτικά εµπε-
ριέχει και ένα όραµα για τη χάραξη πολιτικής. Στο πλαίσιο, λοι-
πόν, που χαράζει το υπό ψήφιση Μεσοπρόθεσµο εκτιµώ ότι,
εφόσον το επιτρέψει ο δηµοσιονοµικός χώρος και καθοριστούν
οι δηµοσιονοµικοί στόχοι και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει
να γίνει στόχευση σε δύο κατευθύνσεις. 

Η πρώτη για την περαιτέρω µείωση των φορολογικών συντε-
λεστών για φυσικά και νοµικά πρόσωπα κάτι άλλωστε που είναι
και στην κουλτούρα της Νέας Δηµοκρατίας και είναι και προ-
εκλογική µας δέσµευση αλλά και προς τη µονιµοποίηση κάποιων
µέτρων, όπως η διατήρηση µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών
κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες αλλά και η µη καταβολή της ει-
σφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τοµέα. 

Είναι σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, ότι σήµερα εδώ µας εξηγή-
σατε ότι η διαφορά που θα προκύψει από τις προβλέψεις στα
πρωτογενή πλεονάσµατα και σε σχέση µε τους στόχους που θα
τεθούν, που θα είναι χαµηλότερη, όπως εκτιµάτε, θα κατευθυνθεί
στην κοινωνική πολιτική. Πιστεύω όµως ότι θα ήταν επωφελές να
κατευθυνθεί και σε µία άλλη πλευρά. Επειδή φύσει και θέσει βρί-
σκοµαι κοντά στη νέα γενιά και εκπροσωπώ αυθεντικά τη γενιά
της µνηµονιακής κρίσης και του brain drain, εκτιµώ ότι θα πρέπει
στο παραπάνω πλαίσιο να µπουν στόχοι µε εξάντληση των δη-
µοσιονοµικών δυνατοτήτων όχι µόνο για τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας, αλλά για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας οι
οποίες δεν θα φέρουν εργασιακή επισφάλεια αλλά εργασιακή
εξασφάλιση και µάλιστα µε πλήρη απορρόφηση και αξιολόγηση
όλων εκείνων των δεξιοτήτων που θα προσλάβουν οι νέοι µετά
από τα προγράµµατα κατάρτισης και επανακατάρτισης που προ-
βλέπονται µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και φυσικά επιπρό-
σθετα οι θέσεις αυτές εργασίας θα πρέπει να είναι καλοπληρω-
µένες. Γι’ αυτό, όταν θα το επιτρέψουν οι συνθήκες, εκτιµώ ότι
είναι πρώτιστης σηµασίας να τεθεί το ζήτηµα της αύξησης του
κατώτατου µισθού. 

Καταλήγοντας, πολύ δε σηµαντικό είναι ότι τα µηνύµατα που
εισπράττω από την κοινωνία της Θεσσαλονίκης και τους παρα-
γωγικούς φορείς είναι ότι δεν υφίστανται εξειδικευµένες δράσεις
στο Ταµείο Ανάκαµψης για την πόλη. Εκτιµώ, λοιπόν, ότι τόσο η
πολιτεία όσο και η τοπική αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού πρέπει
να ενσκήψει στο θέµα αυτό για να δούµε τι παραπάνω µπορούµε
να διεκδικήσουµε για τη Θεσσαλονίκη. Το αίτηµα αυτό καθίστα-
ται ακόµα πιο επίκαιρο δεδοµένου ότι χθες καθαρογράφηκε η
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας για το µετρό. Ο αρ-
µόδιος Υπουργός δήλωσε «Δεν χάνουµε άλλο χρόνο. Προχω-
ράµε µπροστά» και επειδή ασχολούµαι µε το µετρό Θεσσαλονί-
κης διαχρονικά, από τότε που ήµουνα δηµοτική σύµβουλος, σε
όλες του τις διαστάσεις, υπερθεµατίζω ότι το έργο αυτό πρέπει
να τρέξει γρήγορα και οι Θεσσαλονικείς να έχουν µετρό στους
προβλεπόµενους χρόνους. Είναι αυτονόητο εξάλλου ότι το ίδιο
πρέπει να γίνει και µε όλα τα εν εξελίξει έργα στην πόλη. Με
αυτές τις σκέψεις υπερψηφίζω το Μεσοπρόθεσµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα η

κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Εκλέ-
γεται στον Β’ Νότιο Τοµέα Αθηνών. Τηρεί πάντα το επτάλεπτο.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τα καλά σας

λόγια. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρουσιάζετε

σήµερα κατά την άποψή µας ένα ανεφάρµοστο, µη ρεαλιστικό
µεσοπρόθεσµο σχέδιο, που το ψηφίζετε και µόνοι σας, όπου την
τελευταία τριετία 2023 – 2024 - 2025 θεωρείτε ότι θα έχετε ανά-
πτυξη ανάλογη του 2004, των Ολυµπιακών Αγώνων. Όµως για να
συµβεί αυτό τα δύο πρώτα χρόνια, 2021 και 2022, µε βάση τη
δική σας έκθεση κι όπως λέει και το Γραφείο Προϋπολογισµού
της Βουλής, καταργείτε όλα τα ανεπαρκή µέτρα στήριξης και φο-
ροελάφρυνσης που πήρατε για την πανδηµία, δηλαδή εξήντα
πέντε µέτρα συνολικά. 

Θα µου απαντήσετε, κύριε Υπουργέ; Το έχω διαβάσει πολύ
αναλυτικά. Δηλώνετε ότι θα εισπράξετε 3,9 δισεκατοµµύρια φό-
ρους το 2022. Ελπίζω. Δηλαδή, επιχειρήσεις και νοικοκυριά θα
χάσουν 7,6 δισεκατοµµύρια από ενισχύσεις του κράτους που θα
σταµατήσουν και θα πληρώσουν κιόλας 3,9 δισεκατοµµύρια φό-
ρους. Αυτό είναι τόσο ανεδαφικό κατά την άποψή µας όσο και η
πρόβλεψη ότι η ανάπτυξη θα έρθει από την εκρηκτική αύξηση
των επενδύσεων κατά 30% όταν στην Ευρώπη εκείνη την πε-
ρίοδο θα έχει 5%. Αυτό ούτε ο ίδιος ο Μωυσής δεν θα το κατά-
φερνε. Ποιες επιχειρήσεις, εργαζόµενοι, άνεργοι και νοικοκυριά
θα πληρώσουν όλους αυτούς τους φόρους; Αυτοί που θα ρηµα-
χτούν από το αντιεργατικό και οι οποίοι θα έχουν και τον πτω-
χευτικό νόµο από δίπλα; 

Ας προχωρήσουµε όµως, τη συζήτηση, κύριε Υπουργέ. Δεν θα
σταθώ σε αυτό. Να δούµε τι επιφυλάσσει το Μεσοπρόθεσµο για
την πρόνοια. 

Εγώ θα κάνω την παραδοχή ότι έστω οι δικές σας εκτιµήσεις
θα επιβεβαιωθούν, για να αποδείξω ότι στον τοµέα της κοινωνι-
κής πρόνοιας µας γυρίζετε στις νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις και
στα ποσά του 2015 αναλογικά. Θα εξηγηθώ.

Πρώτον, όπως ξέρετε, κύριε Υπουργέ, καθώς το έχετε µελε-
τήσει, δεν υπήρχε η πρόνοια της Ελλάδος. Στον ευρωπαϊκό χάρ-
τη, είχε δαπάνες 0,04% του ΑΕΠ, όταν ο µέσος όρος της Ευρώ-
πης ήταν το 4,1% του ΑΕΠ και εξακολουθεί να είναι 4,1%. Την
παραλάβαµε λοιπόν, από τη Νέα Δηµοκρατία στα 780 εκατοµµύ-
ρια, σχεδόν την υπερπενταπλασιάσαµε και τη φτάσαµε στα 3,450
δισεκατοµµύρια το 2019 -εκεί σας την έχουµε παραδώσει-, δη-
λαδή περίπου 2% του ΑΕΠ. Η ερώτηση που σας κάνει συνεχώς
ο κ. Τσακαλώτος είναι αν επιτέλους έχετε κάποιον στόχο, αν θα
συγκλίνετε µε αυτά που λέτε στην υγεία, στην παιδεία. 

Εγώ σας ερωτώ: θα συγκλίνετε µε αυτά που λέτε στο 4,1% του
ευρωπαϊκού µέσου όρου για την πρόνοια; Εµείς προϋπολογίζαµε
ότι θα την διπλασιάσουµε, δηλαδή θα την φτάναµε στα 7 δισε-
κατοµµύρια µέσα στην επόµενη τετραετία, από το 2019. Δεν
βλέπω βέβαια τέτοιο πράγµα. 

Τι λέει το Μεσοπρόθεσµο το δικό σας; Ότι τα χρόνια της µε-
γάλης ανάπτυξης, 2023, 2024, 2025 η πρόνοια θα µείνει στα 3,5
δισεκατοµµύρια. Το διαβάζω λάθος; Είναι 76 εκατοµµύρια ίσα-
ίσα παραπάνω. Δηλαδή είναι αστείο να το συζητάµε. Αυτό είναι
η πρόνοια στη µεγάλη ανάπτυξη;

Γιατί το κάνετε αυτό; Πρώτον, γιατί πιστεύετε ότι τα χρήµατα
που πάνε στην πρόνοια είναι αντιαναπτυξιακά. Αυτή η αντίληψη
κατέρρευσε κατά την άποψή µου, τον Δεκέµβριο του 2019, όταν
κόψατε 700 εκατοµµύρια µέρισµα, που έπεσε η αγορά στα γό-
νατα και άρχισε και η ύφεση, την οποία καταγράψατε στο τέλος
του 2019, προ πανδηµίας. Απεδείχθη ότι τα επιδόµατα πέφτουν
στην εγχώρια ζήτηση, αυξάνουν την κατανάλωση, δεν πάνε σε
offshore και αποταµιεύσεις και εποµένως, πάνε στη ζήτηση, στο
λιανεµπόριο, ενισχύουν δηλαδή τη µικροµεσαία επιχειρηµατικό-
τητα, εκείνη την περιβόητη µεσαία τάξη, τα µεσαία στρώµατα και
δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας. Το ξέρουν αυτό οι σκανδι-
ναβικές χώρες, γι’ αυτό και όλοι οι µελετητές τους λένε ότι κάθε
ευρώ που δίνουν στην πρόνοια, επιστρέφει στην ανάπτυξη της
χώρας και στο ΑΕΠ, πολλαπλασιασµένο κατά 1,03%-1,6% ανά-
λογα µε το που πάει, δηλαδή σε υπηρεσίες ή επιδόµατα κ.λπ..

Δεύτερον, εµφανίζετε ότι η πρόνοια, το σχέδιο ταµείο ανάκαµ-
ψης φέρνει µηδέν επενδύσεις. Φυσικά και ξέρετε ότι υπάρχει τε-
ράστιος επενδυτικός και αναπτυξιακός κύκλος που δηµιουργεί-
ται από τις υπηρεσίες φροντίδας στον δηµόσιο και ιδιωτικό
τοµέα, καθώς βέβαια και µέσα στην οικογένεια. Όµως, θέλετε
αυτόν τον κύκλο να τον έχετε στα χέρια της ιδιωτικής πρωτοβου-
λίας ανεξέλεγκτα, µε οποιοδήποτε τίµηµα. Και το είδαµε στα
ιδιωτικά γηροκοµεία, όπου εκεί πέθαιναν οι άνθρωποι. Συγχρό-
νως, όµως, θέλετε αυτές τις υπηρεσίες φροντίδας να τις πληρώ-
νει ο οικογενειακός προϋπολογισµός και κυρίως, οι γυναίκες µε
την αόρατη εργασία τους µέσα στο σπίτι. Γι’ αυτό τα µηνιαία ει-
σοδήµατα εξαντλούνται σε είκοσι µε είκοσι τέσσερις µέρες για
την πλειονότητα των πολιτών, που πληρώνει 39% αυτές τις δα-
πάνες, τα νοικοκυριά, ενώ ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι 21%. 

Και βέβαια, ξέρουµε πολύ καλά ότι µέσα στην πανδηµία οι γυ-
ναίκες ανέλαβαν όλη αυτή τη φροντίδα µέσα στα σπίτια τους και
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η ανεργία τους διπλασιάστηκε. Δείτε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ.
Και για να µην ξεχνιόµαστε, οι υπηρεσίες φροντίδας είναι οι βρε-
φονηπιακοί και τα ΚΔΑΠ και δεν καταφέρατε να βγάλετε ούτε
την πρόσκληση ακόµα. 

Και τα επόµενα χρόνια όπως δείχνει το Μεσοπρόθεσµο δεν θα
αυξήσετε το σχετικό ποσό, εννοώντας τα voucher, κύριε Υπουρ-
γέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τα επόµενα χρόνια, λοιπόν, όπως δείχνει το Μεσοπρόθεσµο

δεν θα αυξήσετε το σχετικό ποσό που εµείς είχαµε διπλασιάσει,
τα voucher, σε τέσσερα χρόνια. Εσείς ούτε ένα ευρώ. Και δεν ξε-
χνάµε ότι πέρυσι αφήσατε εξήντα πέντε χιλιάδες παιδιά εκτός.

Τρίτον, πιστεύετε ότι οι προνοιακές δαπάνες είναι µόνο για την
ακραία φτώχεια. Αν υπάρξει ανάπτυξη, λέτε, δεν χρειάζονται επι-
πλέον χρήµατα. Όµως εµείς αποδείξαµε ότι η φτώχεια δεν πέ-
φτει µε την ανάπτυξη. Το 2015 µας παραδώσατε την παιδική
φτώχεια στο 26,4% και το 2019 την παραδώσαµε στο 21,1%.
Αυτό δεν είναι µόνο το επίτευγµα του ΣΥΡΙΖΑ. Το επίτευγµα είναι
ότι την παραδώσαµε µία µονάδα πιο χαµηλή από την περίοδο
της ανάπτυξης του 2004. Το ίδιο κάναµε και για τα ποσοστά του
κινδύνου φτώχειας. Το 2005 ο κίνδυνος φτώχειας ήταν 19,6%.
Το 2015 µας την παραδώσατε 22,1%, την φτάσαµε στο 17,9% το
2019. 

Τι λένε τα νούµερα; Ποιο είναι το ηθικό δίδαγµα, κύριε Υπουρ-
γέ, που είσαστε οικονοµολόγος; Ότι η φτώχεια δεν πέφτει µε την
ανάπτυξη, αλλά µε τις προνοιακές πολιτικές που εφάρµοσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Τέταρτον, ούτε και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα δεν αυ-
ξάνεται στο Μεσοπρόθεσµο. Το είπε και η Βουλευτής σας προ-
ηγουµένως. Είναι περηφάνιά σας ότι το αφήνετε στο «έως 200
ευρώ»; Έλεγε πριν ο κ. Βρούτσης ότι βάλατε στο Σύνταγµα το
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα µε 200 ευρώ το µήνα και πως
εσείς εξασφαλίζετε για την αξιοπρεπή διαβίωση «έως 200 ευρώ»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχα-
ριστώ.

Αυτά είναι ντροπή. Προτείνουµε το εισόδηµα έκτακτης ανάγ-
κης για όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως εισοδηµάτων, 400
ευρώ το πρώτο µέλος, 200 ευρώ το δεύτερο, 100 ευρώ το κάθε
παιδί όταν απειλείται η αξιοπρεπής διαβίωση του, όχι µόνο από
φτώχεια και έλλειψη στέγης, αλλά από την αναπηρία εκ γενετής
ή επίκτητη ή µόνιµη ή πρόσκαιρη ή από τα γηρατειά, αλλά και
από ένα ευτυχές γεγονός, δηλαδή την έλευση ενός ή περισσό-
τερων παιδιών.

Και λέµε γι’ αυτό εµείς δεν χωρίζουµε τους πολίτες σε ευάλω-
τους και µη. Θεωρούµε ότι κάθε πολίτης µπορεί να το πάθει αυτό
στη ζωή του. Άρα διπλασιασµός των δαπανών για την πρόνοια,
εξυπηρετεί το τρίπτυχο που εµείς θα δώσουµε ασφάλεια στους
πολίτες, για τον καθένα µας και θα µειώσουµε τα οικογενειακά
µηνιαία έξοδα.

Πρώτον, εισόδηµα έκτακτης ανάγκης. Δεύτερον, δωρεάν δη-
µόσιες υπηρεσίες φροντίδας στους δήµους και στις περιφέρειες.
Τρίτον, προσλήψεις νέων και γυναικών. Τέταρτον, γενναιόδωρες
παροχές και επιδόµατα για το παιδί και τον ανάπηρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Παροχές για τα επιδόµατα και το Μεσοπρό-

θεσµο τα παγώνετε εκεί που σας τα δώσαµε. Όλα τα επιδόµατα
και τις παροχές. Τόση ανάπτυξη και τόσο η πρόνοια υποβαθµι-
σµένη.

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ και περιµένω την απάντησή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο λογα-
ριασµός δεν µας είπατε πόσο είναι.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα σας πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Δεν

χρειάζεται.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αφήνετε τον λογαριασµό 3,5 δισεκατοµµύ-

ρια.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πόσα
ήταν;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να πάει στα 7 δι-
σεκατοµµύρια. Τόσο το είχαµε προϋπολογίσει ώστε να φθάσει
στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Δεν θα φθάσει στο 4,1%, αλλά θα το
πλησιάσει. Γι’ αυτό σας είπα ότι εσείς τα παγώνετε όπως σας τα
δώσαµε. Είναι ντροπή σε καιρούς µεγάλης ανάπτυξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα ο
Εµµανουήλ Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρατία και τα όµορφα
Δωδεκάνησα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σέβοµαι απόλυτα

τη φωνή της Αντιπολίτευσης, όµως, υπάρχουν τοποθετήσεις που
διαψεύδουν το ένδοξο παρελθόν της διακυβέρνησης της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η οποία έχει και το δικό της
παρελθόν που συνδυάστηκε από τη διάψευση και τη συντριβή
προσδοκιών και εύκολων λύσεων µπροστά στην πραγµατικό-
τητα.

Δεν θεωρώ ότι η κ. Φωτίου ανήκει σε αυτή τη συνοµοταξία των
συναδέλφων. Όµως, πρέπει να δούµε την πραγµατικότητα µε
σφαιρική µατιά και όχι υπό µια πρισµατική γωνία. Αυτά τα ποσά
που είπατε, κυρία Φωτίου, πολύ εύκολα ο κύριος Υπουργός Οι-
κονοµικών έκανε µια αναφορά για να καταλάβει ο κάθε πολίτης
τι συµβαίνει σε αυτή τη συζήτηση.

Η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, για το Μεσοπρόθεσµο της δηµο-
σιονοµικής στρατηγικής δεν προσφέρεται για αφορισµούς, δεν
προσφέρεται για ισοπεδωτική λογική και κυρίως δεν προσφέρε-
ται για πλειοδοσία εύκολων υποσχέσεων και λύσεων. Η Κυβέρ-
νηση παρουσιάζει έναν οδικό χάρτη που έχει ως προορισµό τη
βιώσιµη και ισχυρή ανάπτυξη.

Στην τοποθέτησή του ο εισηγητής µας κ. Καράογλου ήταν
ακριβής στον προσδιορισµό αυτής της κατεύθυνσης και είναι ξε-
κάθαρο. Ο στόχος αυτός κυριαρχεί στο Μεσοπρόθεσµο. Είναι το
κλειδί για την πορεία της χώρας. Συνδέεται µε όλους τους οικο-
νοµικούς δείκτες και κυρίως µε τους δηµοσιονοµικούς στόχους.
Αυτό δεν το προσπερνάµε. Ειλικρινά πιστεύω πλέον ότι δεν
υπάρχουν αυταπάτες. Είναι καλό να το δούµε όλοι µε άλλη µατιά,
όπως είπα και στην εισαγωγή µου. Οι αυταπάτες άλλωστε πλη-
ρώθηκαν πολύ ακριβά. Δεν υπάρχουν αυταπάτες στην ίδια την
κοινωνία η οποία πλέον έχει κατακτήσει ένα υψηλό επίπεδο ωρι-
µότητας.

Όλοι αντιλαµβάνονται ότι η ανάπτυξη έρχεται µέσα από τη δη-
µιουργία κλίµατος εµπιστοσύνης. Ξέρετε πολύ καλά ότι η οικο-
νοµία είναι κλίµα εµπιστοσύνης. Το γνωρίζουµε όλοι όσοι είµαστε
σε περιοχές που ο πλούτος της χώρας παράγεται µε την παρα-
γωγική δραστηριότητα του τουρισµού.

Ο κ. Βρούτσης, εγώ στα Δωδεκάνησα και πολλοί από εσάς το
γνωρίζετε και τεκµηριώνετε αναφορικά µε τα δικά σας βιώµατα.
Πρόκειται για ένα κλίµα λοιπόν που προσελκύει επενδύσεις, αξιο-
ποιεί παραγωγικά και όχι παρασιτικά τους ευρωπαϊκούς πόρους
και δηµιουργεί συνθήκες διευκόλυνσης της οικονοµικής δραστη-
ριότητας.

Στο Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής γί-
νεται προβολή των επιλογών και της πολιτικής της Κυβέρνησης
να προτάξει τον στόχο της ανάπτυξης. Το ξεκαθάρισε ο κ. Βού-
τσης στην τοποθέτησή του, το ξεκαθάρισε ο κύριος Υπουργός
µε κάθε δηµόσια παρέµβασή του, αλλά και µέσα από το εισαγω-
γικό σηµείωµα αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας που συζη-
τάµε σήµερα.

Η χώρα, ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει στόχο
να επιστρέψει στην κανονικότητα όπως την ξέραµε. Ο στόχος
είναι να δηµιουργήσουµε νέες συνθήκες και µια νέα κανονικό-
τητα στην οποία θα κυριαρχούν ο υψηλός ρυθµός ανάπτυξης, οι
νέες και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, η αλλαγή του ανα-
πτυξιακού και παραγωγικού προτύπου, ο ψηφιακός µετασχηµα-
τισµός αλλά και η ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.

Παράλληλα µε τους στόχους, δηλαδή στις προβλέψεις του
Μεσοπρόθεσµου, εντάσσονται η παραγωγή- αξιοποίηση 70 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ και
τους ευρωπαϊκούς πόρους, η κινητοποίηση 100 δισεκατοµµυ-
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ρίων ευρώ από τα ιδιωτικά κεφάλαια, οι υψηλοί ρυθµοί ανάπτυ-
ξης που υπολογίζονται σε 6,2% για το 2022, 4,1% για το 2023,
4,4% για το 2024 και 3,3% για το 2025. Μια σταθερή πορεία ανά-
πτυξης, αυτός είναι ο σχεδιασµός. Άλλο στοιχείο που αφορά τις
προβλέψεις του Μεσοπρόθεσµου είναι η αύξηση των επενδύ-
σεων κατά 30% για το 2022, κατά 12,3% για το 2023, κατά 10,8%
το 2024 και κατά 7,4% το 2025.

Διαβάζω αυτολεξεί τους ακριβείς αριθµούς των προβλέψεων
για να δούµε πόσο µεγεθύνεται και τι δυναµική παίρνει αυτή η
δυνατότητα προσέλκυσης επενδύσεων από το εξωτερικό, αλλά
και από το εσωτερικό. Υπάρχει επίσης πρόβλεψη, η οποία εντάσ-
σεται σε αυτή τη φιλοσοφία που προανέφερα, τη δηµιουργία δια-
κοσίων χιλιάδων θέσεων εργασίας που θα οδηγήσει σε µείωση
της ανεργίας στο 11,1% το 2025.

Επίσης, κάτι άλλο –γιατί καθηµερινά όλοι µας γινόµαστε κοι-
νωνοί των προβληµάτων- είναι η µείωση των κόκκινων δανείων
σε µονοψήφιο ποσοστό από το 2022. Η αύξηση της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης µε µέσο ρυθµό της τάξης του 2,4% την περίοδο
2022-2025 είναι µια πολύ σηµαντική πρόβλεψη που την έχει
ανάγκη ο καθένας δυνητικός επενδυτής, ο κάθε ένας νέος επι-
χειρηµατίας που θέλει να επιχειρήσει τα επόµενα χρόνια. Είναι
πολύ σηµαντική αναφορά. Να πούµε ότι η δηµιουργία δηµοσιο-
νοµικού χώρου, που θα οδηγήσει σε νέες µειώσεις φόρων και
ασφαλιστικών επιβαρύνσεων, είναι µια προτροπή για παραγω-
γική δραστηριότητα αλλά και µια πρόβλεψη πολύ σηµαντική.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση ήδη -ακόµα και
µέσα στην πανδηµία, το έχετε διαπιστώσει αυτό, κανείς δεν µπο-
ρεί να το προσπεράσει- έχει µειώσει τους φόρους που αποτε-
λούν µια από τις κεντρικές επιλογές απέναντι στους πολίτες.
Πρόκειται για µειώσεις φόρων όπως, πρώτον, η µείωση του συν-
τελεστή φορολόγησης των επιχειρήσεων από το 26% πρώτα στο
24% και στη συνέχεια στο 22% και, δεύτερον, η µείωση της προ-
καταβολής φόρου για τις επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες.

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντική την πρόβλεψη που
περιέχεται στο Μεσοπρόθεσµο σύµφωνα µε την οποία προβλέ-
πεται η µόνιµη βάση, η διατήρηση της µείωσης του ποσοστού
της προκαταβολής φόρου που προκύπτει από επιχειρηµατική
δραστηριότητα κατά 55% για τα φυσικά πρόσωπα και κατά 80%
για τις επιχειρήσεις.

Πρόσθετα, κύριε Υπουργέ, προχωρήσατε στην αναστολή της
ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τοµέα και στη µεί-
ωση κατά τρεις µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών. Είναι πολύ
σηµαντική αυτή η δυνατότητα που δίνουµε στους ανθρώπους
της αγοράς και κυρίως η δηµιουργία νέου δηµοσιονοµικού
χώρου. Θα πρέπει να δούµε και µε άλλη µατιά ότι θα µπορούσε
να αξιοποιηθεί στην κατεύθυνση και νέων φορολογικών ελα-
φρύνσεων, µε προτεραιότητα την κατάργηση του συµπληρωµα-
τικού φόρου στον ΕΝΦΙΑ, τη µείωση του ΦΠΑ στο τουριστικό
πακέτο, αλλά και στις µεταφορές για να ενισχυθεί η ανταγωνι-
στικότητα στον τουρισµό µας. Γνωρίζουµε γι’ αυτή την παράµε-
τρο τι συµβαίνει σε άλλες χώρες όπως η Πορτογαλία, η Ισπανία
και η Ιταλία. 

Επίσης, επανεκκίνηση της οικονοµίας µέσα από την επανεξέ-
ταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις νησιωτικές περιοχές
κάτω από το πρίσµα µιας νέας πολιτικής περιφερειακής οικονο-
µικής ανάπτυξης.

Από εκεί και πέρα θα συµφωνήσω ότι είναι επιβεβληµένη η αλ-
λαγή των κανόνων του Συµφώνου Σταθερότητας. Είναι µια άπο-
ψη που έχω καταθέσει από την πρώτη µέρα της πανδηµίας. Η
συζήτηση όµως για τις αλλαγές πρέπει να γίνει µε ορθολογικούς
και ρεαλιστικούς όρους προκειµένου να υπάρξει συµφωνία σε
ευρωπαϊκό πλαίσιο. Η πανδηµία δηµιούργησε νέα δεδοµένα και
οδήγησε κράτη-µέλη στο να πραγµατοποιήσουν δαπάνες για να
στηρίξουν την οικονοµία. Η προσωρινή ρήτρα διαφυγής από
τους κανόνες του Συµφώνου Σταθερότητας ήταν αναπόφευκτη.

Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει πρόσθετα να δούµε και το ενδεχό-
µενο άλλων αλλαγών. Για παράδειγµα οι δαπάνες για την ενί-
σχυση των υποδοµών δηµόσιας υγείας που έγιναν την περίοδο
της πανδηµίας θα µπορούσαν να µη συνυπολογιστούν στο έλ-
λειµµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προσπάθησε και

η Αξιωµατική Αντιπολίτευση καταθέτει προτάσεις και το σεβόµα-
στε. Το γεγονός όµως ότι όλα αυτά δηµιουργούν ένα κεφάλαιο
εµπιστοσύνης στον Έλληνα πολίτη δύο χρόνια µετά από τις
εκλογές και ο Πρωθυπουργός έχει απόλυτη αποδοχή από αυ-
τούς, δείχνει τον δρόµο, ότι σε αυτό το πλαίσιο που συζητάµε
πρέπει να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο.

Είναι µια ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, να κάνουµε πράξη τη δέσµευσή µας, την αξιοπιστία
στους πολίτες για την επόµενη ηµέρα. Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κόνσολα.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από τον

ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, ο οποίος εκλέγεται στον Β1’ Βό-
ρειο Τοµέα Αθηνών. Θα ακολουθήσει ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα
Δηµοκρατία, ο κ. Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία και µετά ο κ. Μπούγας.

Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να στείλω ξανά από αυτό το Βήµα το µήνυµα: «Εµβολια-

στείτε, είναι πράξη ευθύνης, είναι πράξη αλληλεγγύης, είναι
πράξη ατοµικής και κοινωνικής υπευθυνότητας».

Kαι βεβαίως για την Κυβέρνηση, προετοιµαστείτε. Προετοιµα-
στείτε για το φθινόπωρο από τώρα. Το φθινόπωρο δεν αργεί. Σε
ενενήντα µέρες θα έχουµε Οκτώβρη. Πώς θα ανοίξουν τα σχο-
λεία τον Σεπτέµβρη του 2021; Όπως τον Σεπτέµβρη του 2019;
Με τη µετάλλαξη «Δέλτα» να καλπάζει; Υπάρχει σχέδιο από την
Κυβέρνηση; Τι θα γίνει µε τα νοσοκοµεία; Ετοιµάζεστε για τυχόν
αναταράξεις ή θα αιφνιδιαστείτε ξανά, όπως έγινε και στο δεύ-
τερο και στο τρίτο κύµα; Τι γίνεται µε τους µη COVID ασθενείς
που ταλαιπωρούνται εδώ και ενάµιση χρόνο να βγάλουν άκρη
µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα; Τι θα γίνει µε τα µέσα µα-
ζικής µεταφοράς; Εδώ πήγανε και πήρανε λεωφορεία χωρίς air-
condition. Δεν είχαν υπολογίσει ότι θα έχει καλοκαίρι; Κάθε
χρόνο καλοκαίρι έχει, δεν το ξέρανε ότι θα έχει και φέτος; 

Εµβολιασµός ατόµων µε αναπηρία και ηλικιωµένων που δεν
µπορούν να µετακινηθούν. Μία συζήτηση η οποία ξεκίνησε τον
Γενάρη, µετά πήγε για τον Μάρτη και µετά πήγε για τον Μάιο και
τώρα, λέει, θα ξεκινήσει αρχές προς µέσα Ιουλίου. Μεγάλη επι-
τυχία και αυτό, µπράβο! Είµαστε σε µια χώρα που εδώ και δύο
χρόνια η Κυβέρνηση πάει από success story σε success story και
όµως η χώρα είναι στάσιµη και βουλιάζει. Πώς γίνεται αυτό το
πράγµα; Μα, µε την επικοινωνία, δεν υπάρχει άλλος τρόπος. 

Στην οικονοµία, κύριε Σταϊκούρα, εσείς λέγατε πτώση και ανά-
καµψη «τύπου V». Το 2020 µεγάλη πτώση, 2021 µεγάλη ανά-
καµψη. Τι έγινε; Τρίτοι από το τέλος το 2020, µείον 8,2. Και τώρα
πρόβλεψη για ανάκαµψη 3,6 το 2021. Αυτό δεν είναι ακριβώς το
«V». Και εσείς ήσασταν αυτός που φέρατε την πρόβλεψη για
4,9% ύφεση τον Δεκέµβρη του 2020 και λέτε τώρα για τον πί-
νακα. Μας ζητάτε και τα ρέστα ότι εσείς λέτε 1,5% λιγότερο από
αυτό που εσείς φέρατε τον Δεκέµβρη, οι άλλοι λένε καλύτερα
και φταίµε εµείς. Τι φταίµε εµείς, κύριε Σταϊκούρα; Αποφασίστε
τι θέλετε να εισηγηθείτε τον Δεκέµβρη, τι εισηγείστε τον Ιούλιο,
πού βρίσκεται η χώρα και πού θα πάει, γιατί µονίµως πάτε από
αστοχία σε αστοχία. Τώρα λέτε για το 2021 6,1% εκατό ανά-
πτυξη. Πού το στηρίζετε; Στην επέλαση της µετάλλαξης «Δέλτα»;
Στις δηλώσεις Γεωργιάδη «αν έρθει η πανδηµία τον χειµώνα τε-
λειώσαµε οικονοµικά, δεν υπάρχουν άλλα λεφτά»; 

Εσείς, κύριε Σταϊκούρα, δηλώσατε στο Υπουργικό Συµβούλιο
ότι η ανεργία θα πέσει πέντε µονάδες, εκπληκτική αύξηση θα κα-
ταγραφεί σε επενδύσεις, ενώ θα τελειώσει οριστικά η ύφεση. Τι
πραγµατικά ισχύει; Μπορεί να µας πείσει η Κυβέρνηση; Πετάει η
οικονοµία ή δεν υπάρχουν λεφτά; Τελειώνει η ύφεση ή µπαίνουµε
σε κρίση; Μειώνεται η ανεργία ή µπαίνουν τα λουκέτα στις επι-
χειρήσεις και οι εµπορικοί δρόµοι της χώρας γεµίζουν ξανά µε
«ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ» και «ΠΩΛΕΙΤΑΙ»; 

Πάµε τώρα και στο Μεσοπρόθεσµο του νοικοκυριού. Εφηµε-
ρίδα «ΤΑ ΝΕΑ», Τρίτη 29 Ιουνίου του 2021, στο πλάι: «Αυξήσεις
3% έως 15% στο ρεύµα». Επιπλέον αυξήσεις, κύριε Υπουργέ,
από αυτές που είχαµε τον Ιούλιο και τον Αύγουστο του 2019 που
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ήταν 10% µεσοσταθµικά. Αρχιτέκτονας αυτής της µεγάλης επι-
τυχίας; Ο κ. Χατζηδάκης, ο σούπερµαν της Κυβέρνησης. Έλεγε
στις 16 Σεπτεµβρίου του 2020 σε συνέδριο του «ECONOMIST»
«πάµε σε πλήρη απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας για να πέ-
σουν οι τιµές». Και τι έγινε; Αυξήσεις έγιναν, κύριε Σταϊκούρα.
Μπράβο στον σούπερµαν, τον κ. Χατζηδάκη! Μπράβο στον επι-
τελικό κ. Μητσοτάκη! 

Αν είχαµε σοβαρή συζήτηση στο Κοινοβούλιο και στον δηµό-
σιο λόγο στη χώρα, όλες οι εφηµερίδες αύριο και όλα τα κανάλια
ως super από κάτω έπρεπε να είχαν µία λεζάντα: «Χατζηδάκης ο
αναξιόπιστος». Αυτό πληρώνουµε, την ιδεοληψία του κ. Χατζη-
δάκη, 20% αύξηση στο ρεύµα µέσα σε ενάµιση χρόνο, εσείς που
αγαπάτε τη µεσαία τάξη, κύριε Σταϊκούρα. Και γι’ αυτό κουβέντα.
Όλο λέτε «διάβασα την τάδε έκθεση». Τι πληρώνει ο άλλος κάθε
µήνα στο νοικοκυριό του; Την έκθεση της «CITYGROUP»; Την έκ-
θεση της Alpha Bank; Την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής;
Την έκθεση τη δική σας; 

Να σας φέρω εκατό εκθέσεις και επί των ηµερών σας και των
ηµερών µας που έπεσαν έξω; Ο άλλος πληρώνει το ρεύµα της
ΔΕΗ και το πληρώνει 20% παραπάνω µε ευθύνη του αναξιόπι-
στου κ. Χατζηδάκη και του αναξιόπιστου κ. Μητσοτάκη. Μέλος
της Κυβέρνησης είστε και εσείς. Και φέρνετε και την ιδιωτικοποί-
ηση του εξωτερικού δικτύου της ΕΥΔΑΠ για να µην πληρώνει
µόνο ακριβότερο το ρεύµα, να πληρώνει και το νερό.

Τι θα γίνει όµως, κύριε Σταϊκούρα, αν µε τις ίδιες επιτυχηµένες
προβλέψεις ο κ. Χατζηδάκης κάνει τα ίδια και στο ασφαλιστικό;
Είδα λίγα πρωτοσέλιδα σήµερα, διάβασα τη «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ».
Λέει: «Το κόστος µετάβασης που θα κληθεί να πληρώσει η γενιά
µου είναι 78 δισεκατοµµύρια ευρώ». Και ποιος σας δίνει εσάς το
δικαίωµα να επιβαρύνετε το δηµόσιο χρέος µε 78 δισεκατοµµύ-
ρια για τα επόµενα χρόνια; Αυτά τα 78 δισεκατοµµύρια είναι
µέτρα, είναι δηµοσιονοµική προσαρµογή, είναι χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού. Τα έχετε συζητήσει αυτά τα πράγµατα µε τους θε-
σµούς, µε την τρόικα; Τα έχουν εγκρίνει; Συµφωνούν σε µια τέ-
τοια επιβάρυνση; 

Βεβαίως για τους διαχειριστές υπάρχει το ακαταδίωκτο. Στο
παρελθόν είχαµε τα δοµηµένα οµόλογα και την «Ασπίς Πρόνοια»
που απασχόλησαν τη δικαιοσύνη. Τώρα από πριν φέρνετε το
ακαταδίωκτο, τελειώσαµε. Για να ξέρουν τι σχεδιάζετε οι νέοι
των δεκαοκτώ, των είκοσι πέντε και των τριάντα ετών που πάτε
να τους δώσετε 150 ευρώ, ότι θα πληρώνει και τον προσωπικό
κουµπαρά, αν έχει επαρκές εισόδηµα και δεν είναι άνεργος, και
τα 78 δισεκατοµµύρια µέσω των φόρων του. Και πού θα πάνε
αυτά τα χρήµατα; Φυσικά σε ξένους επενδυτικούς οµίλους, κύριε
Σταϊκούρα.

Μέτρα στην Ελλάδα, φόροι στην Ελλάδα, ρευστότητα σε ξένες
επιχειρήσεις. Ποιοι κερδίζουν; Οι µεσάζοντες. Από πού; Από την
προµήθεια. Γι’ αυτούς γίνονται όλα, κύριε Σταϊκούρα. Γι’ αυτούς
είναι η παραγγελιά. Έκανε το προηγούµενο νοµοσχέδιο ο κ. Χα-
τζηδάκης µε τα απλήρωτα δεκάωρα, παραγγελιά σε άλλα συµ-
φέροντα, παραγγελιά σε αυτούς τώρα. Και βέβαια ασυλία. Και
λέτε «για να πάρουν οι επόµενες γενιές σύνταξη». 

Εσείς, κύριε Βρούτση, δεν ήρθατε στη Βουλή και µας δώσατε
έκθεση για τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού συστήµατος το
2020; Εσείς δεν καταθέσατε αναλογιστική µελέτη; Θυµάστε
ποιος την υπέγραφε αυτή την αναλογιστική µελέτη; Το Οικονο-
µικό Πανεπιστήµιο Αθηνών, η ΑΣΟΕ. Ποιος την υπέγραφε; Ο κ.
Τσακλόγλου, ο σηµερινός Υπουργός την υπέγραφε, ότι υπάρχει
επάρκεια των επικουρικών συντάξεων. Και τώρα έρχεστε και αλ-
λάζετε όλο το ασφαλιστικό και επιβαρύνετε τον προϋπολογισµό
µε 78 δισεκατοµµύρια. Αν αυτό δεν είναι πολιτική απάτη, αν αυτό
υπονόµευση των συµφερόντων της µεσαίας τάξης και του κό-
σµου της εργασίας, τότε τι είναι; 

Και µιας και µπαίνουµε και στη συζήτηση για τα ευρωπαϊκά και
τα διεθνή, κύριε Υπουργέ, ο υποψήφιος CDU, της γερµανικής
Δεξιάς για την Καγκελαρία, ο κ. Λάσετ, δήλωσε στους «FINAN-
CIAL TIMES» ότι µετά την πανδηµία θα υπάρξει επιστροφή στη
δηµοσιονοµική ορθοδοξία και ποτέ ξανά αµοιβαιοποίηση του
χρέους. Δάκρυσε από τη χαρά του ο Βόλφγκανγκ Σόιµπλε. Δεν
άκουσα κάποια ρητή δήλωση αποδοκιµασίας από τον Έλληνα
Πρωθυπουργό, από τον Υπουργό των Οικονοµικών, από τον Έλ-

ληνα Επίτροπο. Άφαντοι όλοι αυτοί. Λέµε ότι θα πάµε σε µνηµό-
νια την επόµενη µέρα, δεν µιλάει κανένας. Ποιος µίλησε; Μίλησε
µόνο ο Ιταλός Πρωθυπουργός, ο κ. Ντράγκι, πρώην Διοικητής
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Δήλωσε: «Είµαι βέβαιος
ότι η επιτυχής υλοποίηση του Ευρωπαϊκού Ταµείου Ανάκαµψης
θα έχει ως αποτέλεσµα να µονιµοποιηθούν ως δοµικά ορισµένα
στοιχεία της αµοιβαιοποίησης του χρέους».

Έχετε θέση, κύριε Σταϊκούρα; Θα κάνετε συµµαχίες; Θα πείτε
πράγµατα στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα που χαίρονται που πή-
ρατε 40% στις τελευταίες εκλογές -39,5%- και σας έχουν και σαν
πρότυπο; Θα µιλήσετε ή θα ταλανιστεί και η Ευρώπη και ο Νότος
και η χώρα από κρίση χρέους, κρίση τραπεζών, κρίση ιδιωτικού
χρέους, κρίση κοινωνική τα επόµενα χρόνια; Αυτά είναι µείζονα
ζητήµατα που πρέπει να βγάλουµε συµπεράσµατα. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κύριος

συνάδελφος είπε πολλά. Μίλησε για απάτες. Έχει µπερδέψει τις
απάτες µε τις αυταπάτες. Ειδικότητά του, άλλωστε, οι αυταπά-
τες. 

Μίλησε για µνηµόνια την επόµενη µέρα. Ειδικεύονται στα µνη-
µόνια ξαφνικά µες στο καλοκαίρι, αλλά είπε και τρία-τέσσερα συ-
γκεκριµένα θέµατα. Είπε ότι πέσαµε έξω στην ύφεση στο 2020.
Να θυµίσω –και το έχουµε καταθέσει στα Πρακτικά- ότι ο αρχη-
γός της Κοινοβουλευτικής του Οµάδος πριν το δεύτερο lock-
down µιλούσε για 12% ύφεση το 2020. Ποιος έπεσε έξω; 

Μιλούσε για ανάκαµψη «τύπου V», όταν έχω καταθέσει στα
Πρακτικά τη δήλωση του Επιτρόπου Τζεντιλόνι ότι όλη η Ευρώπη
έπεσε έξω στο «V» λόγω του δεύτερου lockdown. Μίλησε για τις
εκτιµήσεις της χώρας µας για το 2022, όταν η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή υποστηρίζει ότι το 2022 θα έχουµε 6%. Υποθέτω ότι συ-
ναναστρέφεστε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Και κάτι ακόµα. Είπε ότι τελικά µιλάµε για το τι θα δει στην
τσέπη του ο πολίτης. Ε, στα δύο χρόνια έχει δει σαφέστατη βελ-
τίωση του διαθέσιµου εισοδήµατός του ο πολίτης και η µεσαία
τάξη από αυτή την Κυβέρνηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Για τη ΔΕΗ είπα. Με ακού-
σατε, κύριε Υπουργέ, και κρατήσατε και σηµειώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν σας

διέκοψα.
Ο ΕΝΦΙΑ που πληρώνει ο πολίτης τα δύο τελευταία χρόνια

είναι µειωµένος κατά 22%. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Για τη ΔΕΗ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο φόρος

εισοδήµατος που πληρώνει ο πολίτης, τα χαµηλότερα εισοδηµα-
τικά στρώµατα, είναι από το 22% στο 9%. Ο πολίτης που ασκεί
επιχειρηµατική δραστηριότητα, η µικρή επιχείρηση στο Περι-
στέρι, έχει φόρο στις επιχειρήσεις στα κέρδη του στο 22% από
28%. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Για τη ΔΕΗ είπα, κύριε Υ-
πουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Η προκα-
ταβολή φόρου για τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα από το 100% είναι στο 55% µόνιµα. Η προ-
καταβολή φόρου για τη µικρή επιχείρηση είναι από το 100% στο
80%. Οι ασφαλιστικές εισφορές είναι µειωµένες, οπότε ο εργα-
ζόµενος, η µεσαία τάξη, βρίσκει αύξηση των απολαβών του σε
µηνιαία βάση. Η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης το 2021
και το 2022 είναι διαθέσιµοι πόροι στο πορτοφόλι του κάθε πο-
λίτη. 

Άρα να µιλάτε µε στοιχεία και να µην αερολογείτε!  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία. Εκλέγεται στο Β2’
Δυτικό Τοµέα Αθηνών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε. 
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Έλεγα προχτές στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας ότι η
πανδηµία δεν προσφέρεται για αντιπολίτευση. Υπάρχουν θέµατα
στα οποία µπορούµε να ξεδιπλώσουµε τις διαφορετικές µας ιδε-
ολογικοπολιτικές µας αντιλήψεις κι ένα από αυτά είναι το σηµε-
ρινό θέµα για το νοµοσχέδιο που συζητάµε. Άλλες απόψεις έ-
χουµε εµείς για το πώς πρέπει να πάµε οικονοµικά, άλλες από-
ψεις έχει η Αντιπολίτευση και είναι απόλυτα θεµιτό. 

Χαίροµαι πάντως που διαδέχοµαι στο Βήµα τον κ. Ζαχαριάδη,
γιατί ο κ. Ζαχαριάδης κάλεσε όλους τους Έλληνες να εµβολια-
στούν. Μακάρι, κύριε Ζαχαριάδη, να ακούσουν την έκκλησή σας
όλοι οι Έλληνες και όλοι οι οπαδοί του κόµµατός σας και όλα τα
στελέχη του κόµµατος σας και να συµφωνήσουν µε τη δική σας
άποψη, γιατί φοβάµαι ότι δεν είναι η ίδια, ενιαία σε όλον τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δυστυχώς.

Στα οικονοµικά, βέβαια, που είπε ο κ. Ζαχαριάδης υπάρχουν
πολλές διαφορές. Είπε, για παράδειγµα, για το κόστος της ενέρ-
γειας. Εδώ θέλω να απαντήσω επειδή δεν είναι παρών ο κ. Χα-
τζηδάκης και γιατί του επετέθη και νοµίζω πολύ σκληρά και να
του πω ότι τον αδικεί. Ο κ. Χατζηδάκης τα είχε πει αυτά προτού
ξεσπάσει η πανδηµία. Ξεχνάµε ότι έχουν περάσει είκοσι µήνες
σε µια πολύ σκληρή πανδηµία που έχει κοστίσει πάρα πολύ στην
παγκόσµια οικονοµία. Η παγκόσµια οικονοµία, για πρώτη φορά
µετά από πολλά χρόνια, είναι σε ύφεση παγκοσµίως επί είκοσι
µήνες. Μην το ξεχνάµε αυτό. Και µην ξεχνάµε ότι έχουν αυξηθεί
πάρα πολύ τα κόστη στις µεταφορές και σε όλα τα αγαθά. Άρα
δεν µπορεί να συγκρίνεις πορτοκάλια µε ντοµάτες. Πριν από την
πανδηµία, ναι, θα µειωνόταν το κόστος της ενέργειας. Όταν συµ-
βαίνει, όµως, το ενεργειακό κόστος πώς θα µειωθεί η τιµή του
ρεύµατος; Θα γίνει αυτό όταν επιστρέψουµε στην κανονικότητα
και όταν πράγµατι θα επανέλθουµε σε µια πραγµατική κατά-
σταση στην οικονοµία. 

Το ίδιο ισχύει και για το ερώτηµα που θέσατε, κύριε Ζαχαριά-
δη, σχετικά µε το τι θα γίνει από εδώ και πέρα. Είπατε ότι δήθεν
υπάρχει διαφωνία µεταξύ του Άδωνι Γεωργιάδη και του Χρήστου
Σταϊκούρα ή της Κυβέρνησης στο αν θα υπάρχει ανάπτυξη ή όχι.
Ο κ. Γεωργιάδης τι είπε; Είπε το αυτονόητο. Εάν έρθει µια κατα-
στροφή, φυσικά δεν µπορούµε να συντηρήσουµε άλλο πια lock-
down και άλλο πια κλειστή οικονοµία. Η κλειστή οικονοµία έχει
κοστίσει 41 δισεκατοµµύρια είκοσι µήνες τώρα. Είναι τεράστιο
το ποσό, αλλά γιατί υπήρχε πανδηµία.

Εάν έρθει µια καταστροφή νωρίτερα -που όλοι την απευχόµα-
στε και γι’ αυτό και καλούµε να εµβολιαστούν όλοι οι Έλληνες-
όντως κανείς δεν ξέρει τι θα γίνει, όχι µόνο στην Ελλάδα, παγκο-
σµίως. Εάν, όµως, τα πράγµατα επιστρέψουν όπως εµείς εκτι-
µούµε µε το τέλος της πανδηµίας σε µια κανονικότητα, τότε, ναι,
η χώρα θα µπει σε ισχυρή ανάκαµψη και σε ισχυρή ανάπτυξη.
Ίσως πολλοί δεν γνωρίζουν τα οικονοµικά. Πάντα εγώ πιστεύω
ότι µαρξιστές και οικονοµία είναι αντίθετες έννοιες, αλλά τέλος
πάντων, καθένας έχει την αντίληψη του, τη δοκιµάζει ο ελληνικός
λαός και αποφασίζει.

Προηγουµένως είπε ο κ. Καραθανασόπουλος, ο αγαπητός συ-
νάδελφος από το ΚΚΕ: «Για ποιον είναι αυτό το µεσοπρόθεσµο
πρόγραµµα. Είναι για τον λαό, για τους εργαζόµενους ή για τα
επιχειρηµατικά συµφέροντα;» Η ανάπτυξη είναι για όλους τους
Έλληνες. Αυτή είναι η βασική µας διαφωνία µε την Αριστερά. Η
κ. Φωτίου θέλει οικονοµία µε επιδόµατα. Εµείς θέλουµε οικονο-
µία µε ανάπτυξη και θέσεις απασχόλησης. Είναι µια διαφορετική
αντίληψη. Προφανώς, είναι µία διαφορετική αντίληψη της οικο-
νοµίας και του πώς προσεγγίζουµε την πραγµατικότητα. Εµείς
πιστεύουµε ότι ο άνεργος σήµερα στο Περιστέρι, µιας και το ανέ-
φερε προηγουµένως ο κ. Σταϊκούρας και είναι η εκλογική µου
περιφέρεια, θέλει δουλειά. Δεν θέλει να το µάθουµε σε άλλα επι-
δόµατα. 

Εγώ προσωπικά δεν σας κρύβω ότι είµαι πολύ ενοχληµένος,
όπως κάθε άνθρωπος, ότι επί είκοσι µήνες η ιδιωτική οικονοµία
κατά βάση ζει από το δηµόσιο. Δεν είναι φυσιολογικό αυτό. Ήταν
µια έκτακτη κατάσταση λόγω της πανδηµίας. Δεν µπορούσαν να
κάνουν διαφορετικά. Το ίδιο έκαναν όλες οι χώρες του κόσµου,
ακόµα και η πρωτοπόρος του καπιταλισµού οι Ηνωµένες Πολι-
τείες. Αυτό, όµως, θα σταµατήσει. Όταν θα σταµατήσει, θα γυ-
ρίσουµε στην κανονικότητα. Και η κανονικότητα τι σηµαίνει; Ση-

µαίνει δουλειές, ανάπτυξη, σηµαίνει να πάµε µπροστά.
Είπε και κάτι ακόµα ο κ. Ζαχαριάδης. Είπε ότι είχαµε µεγάλη

ύφεση την περίοδο της πανδηµίας. Ναι, είχαµε ύφεση την πε-
ρίοδο της πανδηµίας. Και θα ήταν ακόµα µεγαλύτερη λογικά.
Σκεφθείτε τι επλήγη περισσότερο στην περίοδο αυτή των είκοσι
µηνών. Επλήγη ο τουρισµός και η εστίαση, δηλαδή η κατ’ εξοχήν
-καλώς ή κακώς αυτή είναι- ιδιωτική οικονοµία στην Ελλάδα. Και
επλήγησαν δυσανάλογα. Γι’ αυτό δεν είναι δυνατόν να έχουµε
την ίδια ύφεση που έχει µια µεγάλη βιοµηχανική χώρα. Είναι
κοινή λογική, την οποία φοβάµαι ότι δεν την χρησιµοποιείτε. 

Αυτό προσπαθούµε να αλλάξουµε σαν Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Προσπαθούµε να αλ-
λάξουµε τη δοµή της οικονοµίας, να κάνουµε µεταρρυθµίσεις
ώστε να γίνει µια σύγχρονη ευρωπαϊκή οικονοµία και η ελληνική.
Και, βέβαια, όταν περάσουµε την πανδηµία -και ελπίζω πολύ σύν-
τοµα- τότε, ναι, θα µπούµε σε τροχιά µεγάλης ανάπτυξης. Μπο-
ρεί να αποδειχθεί ότι και οι προβλέψεις του Μεσοπρόθεσµου
είναι πολύ µικρές. Μπορεί να αποδειχθεί ότι θα έχουµε και ακόµα
µεγαλύτερους ρυθµούς ανάπτυξης. Είµαστε ακόµα διστακτικοί
γιατί δεν µπορεί να είσαι 100% σίγουρος σε ένα αβέβαιο περι-
βάλλον. 

Όταν, όµως, περάσουν οι µεταρρυθµίσεις, όταν γίνουν οι αλ-
λαγές, όταν δώσουµε τα κίνητρα εκείνα µε τις φορολογικές ελα-
φρύνσεις, τις ασφαλιστικές µειώσεις που θα επιτρέψουν στον
εργαζόµενο και κυρίως στον επιχειρηµατία να δηµιουργήσει, να
λειτουργήσει, τότε είµαι βέβαιος και είµαστε όλοι βέβαιοι στη
Νέα Δηµοκρατία ότι η οικονοµία θα εκτιναχθεί και αυτό θα γίνει
µέχρι το 2025 που περιλαµβάνει το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα
και ακόµα και µετά. Γιατί ξεπεράσαµε το παρελθόν. Τώρα είµα-
στε στο παρόν και στο µέλλον. Το µέλλον προδιαγράφεται θετικό
και αυτό αποτυπώνεται στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. 

Το παρελθόν ελπίζω οριστικά να το αφήσαµε πίσω και να µην
επανέλθει, όπως και να µην επανέλθουν λογικές τύπου Αριστε-
ράς και ΣΥΡΙΖΑ, όπου ο κρατισµός επί χρόνια κράτησε εγκλωβι-
σµένη την ελληνική οικονοµία στο παρελθόν, στην καχεξία και
στη µιζέρια. Αυτό τελείωσε για µας κι από κει και πέρα τι θα βγει
θα το κρίνει και αυτό ελληνικός λαός το 2023 που θα γίνουν ξανά
εκλογές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Λοβέρδο, και για την τήρηση του χρόνου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρόεδρε, µιας και αναφερθήκατε στην πατρίδα µου, θα µου επι-
τρέψετε να κάνω ένα σχόλιο για τους σεισµοπαθείς. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουν περάσει τρεισήµισι µήνες και έχουν
λάβει περίπου 70 λεπτά του ευρώ. Τόσο αντιστοιχούν τα 600
ευρώ µε τις ηµέρες που πέρασαν από 3 Μαρτίου έως και σή-
µερα: Εβδοµήντα λεπτά του ευρώ. Αυτό είναι το κράτος δικαίου,
αυτό είναι το κράτος πρόνοιας και οι µεγαλόστοµες εξαγγελίες
της Κυβέρνησης και των Υπουργών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ατοµική ευθύνη περά-
σαµε στην ευθύνη του µαγαζάτορα, περάσαµε στην ευθύνη του
επιχειρηµατία της εστίασης. Αβεβαιότητα και ανασφάλεια είναι
τα αισθήµατα, τα οποία διακατέχουν τους συµπολίτες µας, αι-
σθήµατα τα οποία επιτείνονται και διογκώνονται από την κυβερ-
νητική πολιτική. Τη µία µέρα ένας Υπουργός βγαίνει και απειλεί
«εµβόλιο ή χρεοκοπία», την άλλη ο άλλος ο Υπουργός τον δια-
ψεύδει και την τρίτη άλλος Υπουργός λέει µια µέση λύση, όπως
σήµερα ο κ. Σκυλακάκης, ο οποίος είπε ότι εφόσον υπάρχει το
εµβόλιο, δεν υπάρχει λόγος για καραντίνα. 

Επιτέλους, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σοβαρευτείτε
και µη ρίχνετε το µπαλάκι στην Αντιπολίτευση. Η σκέψη καλλιερ-
γείται, δεν εξαγοράζεται. Να το ξεκαθαρίσουµε. Είµαστε ανα-
φανδόν υπέρ εννοείται και στην πράξη του εµβολιασµού του
πληθυσµού, αλλά, από εκεί και πέρα, η λέξη η οποία χρειάζεται
και δεν την έχετε στο λεξιλόγιό σας είναι η πειθώ.

Όσον αφορά το Μεσοπρόθεσµο, γιατί δεν ψηφίζουµε το Με-
σοπρόθεσµο; Είναι ωραίες και χρήσιµες οι οικονοµικές θεωρίες,
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αλλά ο κόσµος έχει την απαίτηση, κατά την άποψή µου, για πιο
συγκεκριµένα πράγµατα, πιο χειροπιαστά. Γιατί συνεπώς δεν ψη-
φίζουµε το Μεσοπρόθεσµο; Διότι απουσιάζουν δύο βασικά στοι-
χεία όχι µόνο από το Μεσοπρόθεσµο, αλλά και από την όλη
οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, τα οποία είναι κρίσιµα για
την επόµενη µέρα µετά την πανδηµία. 

Στη χώρα µας, η οποία είναι η τρίτη υπερχρεωµένη χώρα και
πρώτη στην Ευρώπη, απουσιάζει η λέξη «αντιµετώπιση της ρευ-
στότητας» και, δεύτερον, απουσιάζουν οι λέξεις «αντιµετώπιση
των χρεών της πανδηµίας».

Ανέφερε ο κ. Σταϊκούρας, κύριε Υπουργέ, κάποιες ρυθµίσεις
φοροελαφρύνσεις. Κανείς δεν αµφισβητεί ότι αυτές οι φοροελα-
φρύνσεις δεν είναι σε θετική κατεύθυνση. Να το ξεκαθαρίσουµε.
Όµως, προϋποθέτει -και κάνω µια λογική σκέψη- για να γλιτώσει
φόρο κάποιος σηµαίνει ότι είχε και κέρδη. Όταν οι επιχειρήσεις
ήταν κλειστές, για τι κέρδη µιλάµε;

Συνεπώς πρέπει η πολιτική να σχεδιαστεί για την επόµενη
µέρα για να κρατηθούν στα πόδια τους οι επιχειρήσεις. Θα χρη-
σιµοποιήσω λέξεις και εκφράσεις εκπροσώπων των επιµελητη-
ρίων, όπως του κ. Μίχαλου, του κ. Καββαθά.

Έχουµε οκτακόσιες σαράντα χιλιάδες επιχειρήσεις και από
αυτές τις οκτακόσιες σαράντα χιλιάδες, -µε επιφύλαξη το λέω,
διορθώστε µε, κύριε Υπουργέ- πρόσβαση στον δανεισµό έχουν
µόνο δεκαπέντε µε είκοσι πέντε χιλιάδες µεγάλες. Πρόσβαση
στον δανεισµό - επιδότηση - επιχορήγηση µε την κρατική εγ-
γύηση έχουν εκατό χιλιάδες. Άρα ένα µεγάλο ποσοστό πολύ µε-
γάλο ποσοστό µένει απ’ έξω. Το 60% των επιχειρηµατικών δα-
νείων στη χώρα µας απορρίπτεται. 

Στη σύσκεψη που είχε ο κ. Σταϊκούρας -δεν είναι εδώ- προχθές
µε τους εκπροσώπους των τραπεζών αυτό επιβεβαιώθηκε. Άρα
έχουµε ένα θέµα ρευστότητας; Ναι. Είναι σηµαντικό; Πολύ ση-
µαντικό. Το λύνει το Μεσοπρόθεσµο; Όχι. 

Σε αυτό πρέπει εσείς ως Κυβέρνηση να τοποθετηθείτε και να
πείτε ότι οι τράπεζες πρέπει να γίνουν µέρος της λύσης και όχι
να αναφέρουν ότι υπάρχουν εµπόδια. 

Πρέπει να καταλάβουν οι τράπεζες, κύριε Υπουργέ, ότι η µα-
κροπρόθεσµη επιβίωσή τους και η κερδοφορία τους εξαρτάται
από την επένδυση των κεφαλαίων για την ανασύνταξη της ελλη-
νικής οικονοµίας. 

Συνεπώς για τη ρευστότητα όχι µόνο το µακροπρόθεσµο, το
οποίο είναι ένα κείµενο εκτιµήσεων και αορίστων προβλέψεων,
αλλά ούτε η γενικότερη οικονοµική πολιτική σας κάνει κάτι συγ-
κεκριµένο. Ένας βασικός λόγος, συνεπώς, για το οποίον δεν τον
ψηφίζουµε και ειλικρινά θα περιµένω να ακούσω έναν αντίλογο
ότι «ναι, στη ρευστότητα οδηγούµαστε και εφαρµόζουµε διαφο-
ρετικές παρεµβάσεις». 

Η δεύτερη έννοια που λείπει από το Μεσοπρόθεσµο είναι η ευ-
νοϊκή διευθέτηση των χρεών µε την πανδηµία. Μια βόλτα στη γει-
τονιά µας ο καθένας µας να κάνει θα διαπιστώσει είτε µιλήσει µε
ιδιοκτήτη ταβέρνας είτε µε µανάβικο είτε µε κουρείο ότι οι πε-
ρισσότεροι δεν ξέρουν αν θα είναι ανοιχτοί τους επόµενους
µήνες. Εγώ τουλάχιστον αυτό εισπράττω. Αυτοί οι οποίοι µας
βλέπουν και µας ακούνε θα µε επιβεβαιώσουν ή όχι. 

Συνεπώς χρειάζεται ένα ολιστικό σχέδιο στήριξης της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας, το οποίο σχέδιο, όµως, δεν υπάρ-
χει, κύριε Υπουργέ.

Και τελειώνω µε τον πρωτογενή τοµέα. Αναφέρεται ότι είναι
ανθεκτικός ο πρωτογενής τοµέας, ότι άντεξε. Άρα, αφού άντεξε,
δεν υπάρχει λόγος να τον στηρίξουµε. 

Σε όλη την Ελλάδα και ειδικά και στη Λάρισα και στη Θεσσαλία
φωνάζουν, δικαίως διαµαρτύρονται οι αγρότες για αποζηµιώσεις
από τον παγετό. Πού είναι η επιπλέον στήριξη µε το ταµείο de
minimis. 

Προχωρήστε στην καθιέρωση του αγροτικού πετρελαίου,
κύριε Υπουργέ. Το ξέρετε πολύ καλά. Ήρθε η στιγµή. Είπατε ότι
έχετε κάνει φοροελαφρύνσεις. Η πιο σηµαντική ελάφρυνση για
τον παραγωγό είτε είναι αγρότης είτε κτηνοτρόφος είτε αλιέας
είναι η καθιέρωση του αγροτικού πετρελαίου. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, κύριε

Κόκκαλη.
Πάµε σε άλλο κάµπο τώρα, των Σερρών, στον κ. Κωνσταντίνο

Μπούµπα.
Η Λάρισα είναι ζεστή γιατί είναι πιο κοντά στον ήλιο, κύριε

Σκουρλέτη. Να το ξέρετε. Και όταν κοιτάζετε τον ήλιο, χάνονται
ο σκιές.

Κάποια στιγµή θα µιλήσει και ο Υφυπουργός, ο εορτάζων χθες
κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος και ίσως πάρει απάντηση ο κ. Κόκ-
καλης.

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε, και εδώ τους κυρίους της Κυβέρνησης από το Υπουργείο
και τους συναδέλφους.

Ναι, σίγουρα, αλλά τώρα από τον κάµπο των Σερρών για να
περάσεις στη θάλασσα κατάφερε ο κ. Μητσοτάκης µε όλα αυτά
να κάνει την Ελλάδα περίεργα καντόνια, φέουδα, όπως έχουµε
τη Ρηνανία, τη Βεστφαλία. Άρα από τις Σέρρες και τον κάµπο για
να πάει η νεολαία τώρα στην Τούζλα, στην Κάριανη, στο Οφρύνιο
που ανήκει στον Νοµό Καβάλας, «πλερώ», που λέει και ο λαός,
το πιστοποιητικό εµβολιαστικών φρονηµάτων. Παλιά είχαµε κάτι
πιστοποιητικά κοινωνικών φρονηµάτων. Τώρα θα έχουµε το εµ-
βολιαστικό φρόνηµα. Για να πάει από τις Σέρρες στις Κυκλάδες
ένα ζευγάρι µε το λεωφορείο το φθηνότερο rapid test είναι 20
ευρώ. 20 και 20 κάνουν 40. Θα µπει και στο καράβι και θα πλη-
ρώσει άλλα 40 για να πάει στις Κυκλάδες και 40 κάνουν 80 και
άλλα 80 πίσω 160. Το βγάλαµε το µεροκάµατο της νεολαίας, µιας
και µιλάµε για Μεσοπρόθεσµο. θα επιστρέψουµε σε αυτό.

Τώρα ωραίο στα λόγια, «Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονο-
µικής Στρατηγικής 2022 - 2025». Τι είναι; Είναι ένας οικονοµικός
όρος που προσπαθεί η εκάστοτε κυβέρνηση σε βάθος τριετίας
να δει µε βάση τα έξοδά της καταρτίζοντας έναν προϋπολογισµό
το τι δαπάνες θα κάνει, τι αναπτυξιακή τροχιά θα έχει, πώς θα
διαχειριστεί το ΑΕΠ, πώς θα διαχειριστεί τον πληθωρισµό, πώς
θα διαχειριστεί τα ελλείµµατα και πώς θα διαχειριστεί την ανερ-
γία και την αγοραστική δύναµη που θα έχει το κοινό. 

Ακούστε λίγο. Και εγώ έχω µπερδευτεί µε νούµερα. Όπου ευη-
µερούν οι αριθµοί, υποφέρουν οι άνθρωποι. Οι αριθµοί έχουν τη
µαγεία τους. Έλεγε ο Δηµόκριτος: «Φειδώ τοι χρήστη εν καιρώ
δε και δαπάνη». Είναι καλή, είναι ωφέλιµη η φειδώ, αλλά χρει-
άζεται και η δαπάνη. Ο ελληνικός λαός πρέπει να ξέρει σήµερα
πού θα δαπανήσει η Κυβέρνηση. Θα δαπανήσει σε νέες µορφές
εργασίας που θα του δίνουν ένα ικανοποιητικό µεροκάµατο; Πώς
θα το κάνει αυτό; Με το νέο εργασιακό κατά παράβαση του άρ-
θρου 59, το άρθρο 65, που από εργατολόγους και νοµικούς
είπαν ότι είναι αυθαίρετη η συµφωνία καθώς ο εργαζόµενος είναι
από την θέση του αδύνατου; Με το ελαστικό ωράριο θα βρει ο
κόσµος το καλό µεροκάµατο; Με την κατάργηση του οκταώρου
που είναι ο κάµατος, ο ιδρώτας και το αίµα πάνω από ένα αιώνα;

Τι επενδύσεις δηλαδή θα έχουµε; Θα έχουµε επενδύσεις
τύπου «ΛΑΡΚΟ» που ναι µεν κλείνουµε τον λιγνίτη αλλά αφή-
νουµε τα µεταλλεία στα Σέρβια και στην Κοζάνη γιατί µας βο-
λεύει µήπως τα πάρει η FENI στην πόλη η Καβάδαρτση των
Σκοπίων γιατί το κοβάλτιο είναι πρώτη ύλη για την ηλεκτροκί-
νηση, που πολλές φορές έχει αναφερθεί ο Πρόεδρός µας Κυριά-
κος Βελόπουλος επ’ αυτού; Εκεί δεν µολύνουν το περιβάλλον τα
µεταλλεία «ΛΑΡΚΟ» στο καλό κοµµάτι τους και στη «FENI» την
εταιρεία ή την ολλανδική, την «UNICO», γιατί εµπλέκεται πίσω
από αυτή την ιστορία; Εκεί τι µεροκάµατα θα έχουν αυτοί που
δουλεύουν στα σαράντα χιλιόµετρα; Θα είναι 300 ευρώ τον µήνα. 

Λοιπόν ποια ΔΕΗ; Η ΔΕΗ όταν έγινε το 1950 τετρακόσιες εται-
ρείες διάσπαρτες είχαµε στην Ελλάδα µε απώτερο σκοπό να τις
πάρει η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού για να µην πληρώνουν
το ρεύµα οι καταναλωτές. Γιατί τότε το πληρώναµε τρεις φορές
πάνω από τα νούµερα της Ευρώπης. Και σήµερα Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης παρουσίασε ότι γίνεται ακριβότερο το ηλε-
κτρικό ρεύµα. Ξέρετε το λογοπαίγνιο, είναι: «ΔΕΗ = δεν έχουµε
ηλεκτρικό και ΟΤΕ = ούτε τηλέφωνο έχουµε!». Έχουµε όµως
τουρισµό! Κάνω το λογοπαίγνιο για να δείτε ότι το ρεύµα θα το
πληρώνουµε ακριβά. 

Αυτό ήταν απώτερος σκοπός της ΔΕΗ που από το 1886 ήρθαν
οι ιδιωτικές εταιρείες και µετά -αν θυµάµαι καλά- έµεινε µια ιδιω-
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τική στην Πάτρα. Για αυτό έγινε η ΔΕΗ.
Και ποια είναι η επένδυση σήµερα; Η «ΕΛΝΤΟΡΑΝΤΟ» που

είναι πίσω η «ALAMOS GOLD»; Θα δώσει θέσεις εργασίας η
«ΕΛΝΤΟΡΑΝΤΟ»; Για ρωτήστε τον Δήµο Τσανάκκαλε στην Τουρ-
κία. Για ρωτήστε στη Ρουµανία τι καταστροφή έφερε στην Μπά-
για Μάρε, που είναι ακόµη στα δικαστήρια Ρουµάνοι, γιατί κάνει
«στρίβειν διά του αρραβώνος» µε τη θυγατρική την «GABRIEL»
και την «ALAMOS GOLD». 

Αυτές είναι οι επενδύσεις ή να πάµε σε αυτό που σας λέει η
Ελληνική Λύση στο Ελληνικό, που στην πρόσκληση ενδιαφέρον-
τος ποιοι ήταν πίσω από τη «LAMDA»; Μήπως ήταν η κινεζική
εταιρεία που εµπλέκεται στο σκάνδαλο της «FOLLI FOLLIE» και
έχει 17% ή η αραβική «AL MABAR» που έκανε ουρανοξύστη στην
Λιβύη και στα µέσα του 2013 το παράτησε και έφυγε; Αυτές είναι
οι επενδύσεις για να οραµατιστεί η νεολαία να επιστρέψει στη
χώρα;

Διότι εδώ τώρα προσπαθώ να παίξουµε µε νούµερα και βλέπω
ότι δεν βγαίνουν τα νούµερα µε βάση τα στοιχεία που έχω πάρει
από τον «Οικονοµικό Ταχυδρόµο». Για τα φυσικά πρόσωπα
φέτος προσδοκά η Κυβέρνηση να βάλει 9, 558 δισ. τα οποία το
2025 θα εκτιναχθούν στα 12,627 δισ.. Από 13,023 δισ. τα νοικο-
κυριά, το 2025 οι φόροι εισοδήµατος θα πάνε στα 19,6 δισ. ευρώ.
Εκτός αν αµφισβητείτε τα στοιχεία των οικονοµολόγων. Αυτά τι
είναι, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε Σταϊκούρα, που είστε και
καθηγητής χρηµατοοικονοµικής; Δεν είναι φορολογία; Αυτό να
πούµε σήµερα στους Έλληνες στα µάτια, «θα σας φορολογή-
σουµε».

Θυµάµαι ότι ο Ρήγκαν έλεγε: «Ό,τι κινείται το φορολογούµε.
Ότι συνεχίζει να κινείται, το νοµοθετούµε σε ένα νοµοθετικό
πλαίσιο και ό,τι σταµατάει να κινείται, το επιδοτούµε». Αυτό πάµε
να κάνουµε. Είναι αυτό που λέει ένας άλλος µεγάλος οικονοµο-
λόγος ο Κέινς ότι για να αναβαθµίσουµε την οικονοµία µιας χώ-
ρας, το κράτος πρέπει να προσλάβει δύο εργάτες, ο ένας να
ανοίγει τρύπες και ο άλλος να τις κλείνει. Κάνουµε µια τρύπα στο
νερό σήµερα. Ανοίγουµε τρύπα, κλείνουµε τρύπα. 

Ποιες είναι οι επενδύσεις στην Ελλάδα; Η ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΗ; Είναι η «FRAPORT»; Είναι η «ΛΑΡΚΟ» που την ξεπουλάµε
για το κοβάλτιο ή το ελληνικό µε τους ουρανοξύστες και δεν
ξέρω ποιες εταιρείες κρύβονται; Έτσι θα δώσουµε θέσεις εργα-
σίας; Στο θέµα της παιδείας, της υγείας, στις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, έχετε βγάλει ένα πλάνο για να πείτε ξεκάθαρα αν θα
επιδοτηθούν αυτές για να µπορέσουν να ορθοποδήσουν; Τώρα
τι να µιλάµε για το ΕΣΠΑ;

Το εθνικό στρατηγικό πλαίσιο ανάπτυξης µιλάει για αγροδια-
τροφή. Φωνάζουµε µέσα από το πρόγραµµά µας: Εκµεταλλευ-
τείτε τον πρωτογενή τοµέα στα αρωµατικά θεραπευτικά φυτά!
Ο κ. Καχριµάνης ήδη προχώρησε στο λουλούδι του Δαρβίνου,
ακούγοντας τον Κυριάκο Βελόπουλο και την Ελληνική Λύση -και
µπράβο!- και δοκιµαστικά από το Μέτσοβο το έφερε στην κοι-
λάδα των Ιωαννίνων.

Γιατί το λέω αυτό; Το ΕΣΠΑ κύριοι µε χρονικό ορίζοντα το πρό-
γραµµα «Horizon Europe» επιδοτεί στην αγροδιατροφή. Έχουµε
κάνει ένα σχέδιο δράσης για το ΕΣΠΑ µια και το ΕΣΠΑ διαχειρί-
ζεται µέσα από το Μεσοπρόθεσµο; Δεν κάναµε κάτι. Η οδοποιία
ό,τι πήραµε, πήραµε. Έκλεισε η οδοποιία. Πάλι οι µελέτες θα
είναι ώριµες για να µπορέσουµε να πάµε στην οργάνωση, στον
πρωτογενή τοµέα, στην αγροδιατροφή για να απορροφήσουµε
τα χρήµατα;

Τώρα για τα φωτοβολταϊκά, θυµάστε το 2013, κύριοι, και τότε
που ήσασταν κυβέρνηση που λέγατε στους νέους αγρότες να
κάνουν φωτοβολταϊκά πάρκα γιατί θα επιδοτείται µε 45 λεπτά η
κιλοβατώρα από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης; Και ήρθαν οι µε-
γάλες εταιρείες και έκαναν τα µεγάλα φωτοβολταϊκά πάρκα,
πήραν τα δάνεια οι νέοι αγρότες µέχρι και πέντε χιλιάρικα περί-
που ο καθένας κατά µέσο όρο, αλλά το δίκτυο της ΔΕΗ γέµισε
και δεν µπορούσε να εντάξει µετά τους αγρότες τους µικρούς
για να γίνουν επιχειρηµατίες φωτοβολταϊκών πάρκων. Ή που κα-
ταστρέφουµε την αρχιτεκτονική τοπίου που ο άλλος έρχεται να
βγάλει ένα ηλιοβασίλεµα φωτογραφία -γιατί αυτός είναι τουρι-
σµός, αυτή είναι η χαρά του τουρισµού- και θα βλέπει ανεµογεν-
νήτριες παντού; 

Αν θεωρείτε ότι αυτό είναι επένδυση απέναντι στον λιγνίτη που
θα δηµιουργήσει ανέργους, τι να πω; Δεν λέω θα πάµε σταδιακά.
Η Πολωνία σήµερα ή η Γερµανία έχουν παραγωγή λιγνίτη; Ή που
µας έλεγε ο κ. Χατζηδάκης ότι παράνοµα χρηµατοδοτήσαµε τη
«ΛΑΡΚΟ» όταν υπάρχει -και το επαναλαµβάνω για µια ακόµη
φορά- η διακήρυξη της Βιέννης του 2015 που µας δίνει τη δυνα-
τότητα να χρηµατοδοτήσουµε τη «ΛΑΡΚΟ» και την κάθε «ΛΑΡ-
ΚΟ», που βγάζει µετάλλευµα που είναι περιζήτητο στην Ευρώπη;
Αυτά πρέπει να τα λέµε στους Έλληνες να τους προβληµατί-
ζουµε. Εγώ κατεβάζω στοιχεία και η Ελληνική Λύση τεκµαίρεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Πόσα απίδια έχει ο σάκος;
Αυτό θέλω να δούµε. Μη φοβάστε εσείς που υπεραµύνεστε και
λέτε για πιστοποιητικό εµβολιασµού. Φέρτε το όλοι και οι τρια-
κόσιοι του Λεωνίδα, που λέµε, και δείξτε το ότι εγώ κύριοι έχω
κάνει το εµβόλιο γιατί το πιστεύω. Δείτε και την εταιρεία, γιατί
πιστεύω στο εµβόλιο, όχι άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Να λέµε
κάντε το εµβόλιο και να µην το έχουµε κάνει, γιατί δήθεν φοβό-
µαστε, έχουµε αλλεργίες όπως έλεγε ο Μπουρλά. «Άσε να το κά-
νουν οι άλλοι, εγώ θα το κάνω µετά, το έχουν ανάγκη οι νέοι»
έλεγε ο εκπρόσωπος της «PFIZER». 

Σήµερα βάζουµε από τον προϋπολογισµό και το χαρτζιλίκι των
παιδιών να τους δελεάσουµε µε 150 ευρώ και να µοιράσουµε τη
χώρα σε καντόνια. Για να περάσεις από τον έναν νοµό στον
άλλον νοµό θα επιδεικνύεις πιστοποιητικό κοινωνικών εµβολια-
στικών φρονηµάτων. Αυτό είναι που χτίζουµε στη νεολαία µε τα
150 ευρώ ως δωροδοκία, για να τους πούµε πάρτε 150 ευρώ για
να κάνετε εµβόλιο, για να µην κινδυνέψουµε εµείς οι µεγαλύτεροι
που σήµερα ευθυνόµαστε για τα χάλια της νεολαίας; Πρέπει να
αναλογιστούµε τις ευθύνες µας, τι γενιά παραδίδουµε.

Και σήµερα θέλει να ξέρει ο ελληνικός λαός, θα τον φορολο-
γήσετε, για να βγουν τα νούµερα ή όχι; Να του πείτε την αλήθεια.
Γιατί έρχονται φόροι. Έλεγε ένας µεγάλος φιλόσοφος πως όταν
κουρεύεις τα πρόβατα και όταν βάζεις φόρους πρόσεξε για να
µην ξεπετσώσεις, να µη φας το πετσί. Έτσι πρέπει να κάνουµε.
Με φορολογία δεν επιλύεται το ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μπούµπα.

Πριν έρθει στο Βήµα ο κ. Σπανάκης, θα προηγηθούν δύο κυ-
ρίες, η κ. Μαρία Απατζίδη από το ΜέΡΑ25 η οποία καλείται στο
Βήµα και στη συνέχεια η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και µετά τον κ. Σπανάκη θα είναι ο κ.
Σκουρλέτης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι έχετε µεί-

νει, δηλαδή σε αυτή την Αίθουσα, θα ήταν κατ’ αρχάς χρήσιµο
για τη συζήτηση να είµαστε ειλικρινείς και να πούµε ακριβώς τι
σηµαίνει «µεσοπρόθεσµο». 

Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής της
τετραετίας 2022 - 2025 αποτελεί ουσιαστικά έναν οδικό χάρτη
υλοποίησης των απαιτήσεων των δανειστών. Πρέπει, λοιπόν, να
προσποιούµαστε ότι το χρέος είναι βιώσιµο και να το υπηρε-
τούµε µέσα από τα πρωτογενή πλεονάσµατα, τα οποία σηµαί-
νουν ότι θα διαιωνίζεται ο φαύλος κύκλος ανάµεσα στην ύφεση
και τη λιτότητα. Και είναι εντελώς άτοπο να πανηγυρίζει κανείς,
όπως πανηγυρίζει η Κυβέρνηση, για πράγµατα που οφείλονται
στην περίσταση της πανδηµίας του κορωνοϊού, γιατί καµµία υπο-
χρέωσή µας δεν καταλύθηκε στ’ αλήθεια. Μια προσωρινή ανα-
στολή βλέπουµε. Ούτε καν µια µακροπρόθεσµη χαλάρωση. 

Για να λειτουργήσει, όµως, το παραµύθι της νέας αισιοδοξίας
χρειάζονται δύο πράγµατα: αφ’ ενός µαγείρεµα για το παρελθόν
και αφ’ ετέρου ευχολόγια για το µέλλον. 

Ας δούµε κατ’ αρχάς το µαγείρεµα του παρελθόντος. Η παν-
δηµία έχει χρησιµεύσει ως το τελευταίο άλλοθι για να δικαιολο-
γηθεί κάθε αποτυχία και κάθε παθογένεια της Κυβέρνησης.
Προβάλλεται, δηλαδή, ένα αφήγηµα ότι η ελληνική οικονοµία
ετοιµαζόταν να εκτιναχθεί το 2020, αλλά αυτό δεν κατέστη δυ-
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νατόν λόγω του κορωνοϊού. Μόνο που τα δεδοµένα δεν επιβε-
βαιώνουν αυτόν τον ευσεβή πόθο. Το ΑΕΠ, δηλαδή, της Ελλάδας
κατά το τέταρτο τρίµηνο του 2019 παρουσίασε µείωση κατά
0,7% έναντι του τρίτου τριµήνου του 2019 σύµφωνα µε την ΕΛ-
ΣΤΑΤ. Η φθίνουσα πορεία έχει αρχίσει ήδη από το τέλος του
2019 που ανέλαβε τη διακυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία. Στην
πραγµατικότητα η ελληνική οικονοµία έχει εισέλθει σε στασιµό-
τητα ήδη από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και σε ύφεση από το 2019,
τουλάχιστον µισό χρόνο πριν από το πρώτο lockdown. Oπότε τα
αίτια για την οικονοµική κακοδαιµονία πρέπει να αναζητηθούν
αλλού και όχι στην τόσο βολική για την Kυβέρνηση πανδηµία του
κορωνοϊού. 

Βεβαίως όσο και να µακιγιαριστεί η πραγµατικότητα κάποια
στοιχεία απλά δεν κρύβονται. Η έκθεση του Μεσοπρόθεσµου δεν
µπορεί παρά να παραδεχθεί την καταβαράθρωση της Ελλάδας
το 2020 και ότι ο λόγος δηµοσίου χρέους προς ΑΕΠ εκτοξεύ-
τηκε. Η Κυβέρνηση µετά καµαρώνει για το ότι η Ελλάδα δανείζε-
ται µε χαµηλά επιτόκια από τις διεθνείς αγορές. Όµως αυτό δεν
οφείλεται στο ότι κάποιος εµπιστεύεται ξαφνικά την ελληνική οι-
κονοµία. Η αιτία είναι η συγκυρία του κορωνοϊού που οδήγησε
στην ευρύτερη πολιτική επαναγοράς οµολόγων της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας. Αυτή, όµως, η πολιτική µακροπρόθεσµα
σηµατοδοτεί ένα περιβάλλον αποπληθωρισµού και µεγάλης ύφε-
σης, δηλαδή σκληρής λιτότητας, για το οποίο κανείς δεν πρέπει
να πανηγυρίζει, πόσω µάλλον όταν είσαι Κυβέρνηση. 

Εκτός, όµως, από το µαγείρεµα έχουµε και το ευχολόγιο. Γί-
νεται, δηλαδή, πρόβλεψη για αύξηση του ΑΕΠ κατά 3,6%. Αυτός
ο ευσεβής πόθος βασίζεται στον υπολογισµό ότι θα έρθουν 15
εκατοµµύρια τουρίστες. Έλα µου όµως που ο Σύνδεσµος Ελλη-
νικών Τουριστικών Επιχειρήσεων και το Ξενοδοχειακό Επιµελη-
τήριο το διαψεύδουν! Έχουµε αυτή τη µετάλλαξη «Δέλτα», όπως
λέγεται, που προκαλεί ανησυχία για το µέλλον και ρευστό σκη-
νικό και το επίπεδο εµβολιασµού είναι µόλις 35% περίπου, δη-
λαδή το µισό από το 70% που είναι απαραίτητο για να έχουµε το
τείχος ανοσίας για να σωθεί ο ελληνικός τουρισµός. Αυτή η διά-
ψευση προσδοκιών που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε καλλιερ-
γήσει τον Φεβρουάριο του 2020 είναι καταστροφική. Για να
σωθεί αυτό το καλοκαίρι για τον ελληνικό τουρισµό έπρεπε να
έχουµε φτάσει στο 70% στους εµβολιασµούς τον Ιούνιο. Οι κυ-
βερνώντες το ήξεραν, αλλά δεν τα κατάφεραν. Τώρα δυστυχώς
είναι πολύ αργά.

Και βεβαίως τώρα έχουν επιτραπεί τα πρωτογενή ελλείµµατα
λόγω του κορωνοϊού όπως το -7,1% για το 2021. Η υπέρογκη
όµως απαίτηση για πρωτογενή πλεονάσµατα µόνο για λίγο καιρό
ξαποσταίνει και ξανά προς τη δόξα τραβά! Για το 2025 προβλέ-
πεται 3,7% πρωτογενές πλεόνασµα, χειρότερο και από το 3,5%
του ΣΥΡΙΖΑ. Η πολιτική αυτή συνάδει µε ένα πρωτοφανές ξεπού-
ληµα δηµόσιας περιουσίας και δηµόσιων αγαθών. Υπολογίζεται
ότι θα εκτοξευτούν οι ιδιωτικοποιήσεις το 2022 µε διαγωνισµούς
που έχουν ήδη αρχίσει ή αναµένεται να διεξαχθούν σύµφωνα µε
τα προγράµµατα του ΤΑΙΠΕΔ, λόγου χάριν Εγνατία Οδός, Αττική
Οδός, Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών, ΕΛΠΕ, µαρίνες, ΔΕΠΑ Εµ-
πορίας, ΔΕΠΑ Υποδοµών, ΔΕΗ, ΕΥΑΘ, ΕΥΔΑΠ, υπόγεια αποθήκη
νότιας Καβάλας. 

Τι σηµαίνει πρακτικά η υπέρογκη απαίτηση για πρωτογενή πλε-
ονάσµατα; Πρέπει πάντα να θυµόµαστε ότι πρωτογενές πλεόνα-
σµα του δηµοσίου σηµαίνει έλλειµµα του ιδιωτικού τοµέα,
δηλαδή σηµαίνει δυσβάσταχτη φορολογία, περικοπές για τους
εργαζόµενους, αδυναµία του κράτους να ανταποκριθεί στα στοι-
χειώδη καθήκοντά του, όπως, λόγου χάριν, η συντήρηση των νο-
σοκοµείων. Σηµαίνει ότι δεν θα µπορούν πλέον να γίνουν προσ-
λήψεις για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αλλά θα υπάρχει
ένα διαρκές κλίµα αβεβαιότητας όπου το κράτος θα παρακαλάει
πάλι τη φιλανθρωπία του κ. Νιάρχου, του κ. Λάτση κ.λπ., προκει-
µένου να ανταποκριθεί στις συνταγµατικές υποχρεώσεις του. Ση-
µαίνει ότι θα θυσιάζονται όλα για έναν Μινώταυρο, δηλαδή την
εξυπηρέτηση ενός µη βιώσιµου χρέους, που θα καθηλώνει για
πάντα τη χώρα µας σε ύφεση και στασιµότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε και για τον χρόνο, κυρία Απατζίδη. Η κ. Απατζίδη εκλέγεται
στον Α’ Ανατολικό Τοµέα Αττικής µε το ΜέΡΑ25.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Εκλέγεται στον Β’ Νότιο Τοµέα Αθηνών.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε. 
Η κατάθεση του µεσοπρόθεσµου δηµοσιονοµικού σχεδιασµού

είναι µια διαδικασία που αφορά όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και θα έπρεπε να αποτελεί αφορµή για µία ουσιαστική
συζήτηση για την επόµενη µέρα της ελληνικής οικονοµίας. Αντί,
όµως, για την παρουσίαση µιας στρατηγικής από πλευράς της
Κυβέρνησης για τα επόµενα χρόνια, κατατίθεται εδώ στη Βουλή
ένα έωλο ευχολόγιο στηριγµένο σε εντελώς αβάσιµες προβλέ-
ψεις. 

Δεν νιώθουµε βέβαια έκπληξη από την προχειρότητα αυτή,
έχουµε δει πάρα πολλά δείγµατα γραφής τα δύο χρόνια που δυ-
στυχώς κυβερνάτε τη χώρα. Η δήθεν επιτελικότητά σας εξαντ-
λείται σε επικοινωνιακές ανακοινώσεις χωρίς αντίλογο στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης και σε παλινωδίες στο Κοινοβούλιο, όπου
κάθε δύο µήνες φέρνετε νέους νόµους, νέα µέτρα για να διορ-
θώσετε κάπως τις συνέπειες από τα προηγούµενα νοµοσχέδια.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα ο οικονοµικός προϋπολογισµός του
2021 τον οποίο αναθεώρησε ο Υπουργός προτού στεγνώσει το
µελάνι. 

Παρ’ όλα αυτά οι βασικές σας ιδεοληψίες αποτυπώνονται
ακόµα και σε αυτό το κακέκτυπο σχεδιασµού. Αποτυπώνονται
πρώτα-πρώτα διά των όσων απουσιάζουν. Τι απουσιάζει; Απου-
σιάζουν οι εργαζόµενοι, αλλά και η κάποτε πολύ αγαπηµένη σας
µεσαία τάξη, απουσιάζει κάθε µέτρο στήριξης προς τη µικρή επι-
χειρηµατικότητα. Η συνεργατική, η αλληλέγγυα οικονοµία, που
στο εξωτερικό αποτελεί πυλώνα των εθνικών οικονοµιών, για
εσάς είναι άγνωστος πλανήτης. Το κοινωνικό κράτος το αντιµε-
τωπίζετε µόνο ως έξοδο και δεν αντιλαµβάνεστε τον σηµαντικό-
τατο υποστηρικτικό ρόλο που έχει στην ανάπτυξη. Παιδεία,
πολιτισµός, υγεία: Αν µπορούσατε να τα ξεπουλήσετε όλα, αύριο
κιόλας θα το κάνατε. Προς το παρόν προβλέπετε στο Μεσοπρό-
θεσµο έσοδα από πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων τα οποία
σχεδιάζετε να ξεπεράσουν το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ τα επό-
µενα τρία χρόνια. Το τι εννοείτε µε αυτό φάνηκε από τα προεόρ-
τια στη Βουλή µε την τροπολογία που φέρατε κρυφά πριν λίγες
µέρες για το νερό. 

Δεν αντιλαµβάνεστε το τοπίο που έχει δηµιουργηθεί στην ελ-
ληνική οικονοµία µετά την πανδηµία. Από ανικανότητα, από αφέ-
λεια, από εµµονές; Πάντως σίγουρα φαίνεται ότι δεν το αντιλαµ-
βάνεστε. Σχεδιάζετε -υποτίθεται δηλαδή ότι σχεδιάζετε- παίρνον-
τας ως δεδοµένο ότι η πανδηµία έχει λήξει. Οι ειδικοί όµως προ-
ειδοποιούν πως οι περιορισµοί θα πρέπει να συνεχιστούν για
κάποιο διάστηµα ακόµα, αλλά εσείς µε αδικαιολόγητη υπεραι-
σιοδοξία προβλέπετε ότι οι πολίτες θα έχουν χρήµατα και θα τρέ-
ξουν κιόλας και να καταναλώσουν συνεισφέροντας µέσω των
έµµεσων φόρων στο δηµόσιο ταµείο.

Τους εργαζόµενους, µε το νοµοσχέδιο που ψηφίσατε πριν από
λίγες µέρες εδώ στη Βουλή, τους έχετε πετάξει υποπληρωµέ-
νους και ανυπεράσπιστους στην εργοδοτική αυθαιρεσία. Οι ερ-
γαζόµενοι χωρίς συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Στην Ελλάδα
µόνο το 16% των συµβάσεων είναι συλλογικές, όταν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση το ποσοστό των συλλογικών συµβάσεων ξεπερνά
το 60%. Στην Ευρώπη, που δηλώνετε ότι ανήκετε ως κόµµα. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι θα καταναλώσουν και θα αυξήσουν τα
έσοδα του δηµόσιου ταµείου µε τον ΦΠΑ τους; Μήπως τα δηµό-
σια ταµεία γεµίζουν µε ρεπό; Γιατί µόνο ρεπό τους υποσχεθή-
κατε. Βέβαια, ούτε ρεπό θα πάρουν, ούτε δύναµη θα έχουν να
καταναλώσουν µετά τη δεκάωρη εργασία και την απλήρωτη υπε-
ρωρία. Και όλα αυτά, φυσικά, ενώ ανεβαίνουν όλες οι τιµές των
βασικών αγαθών. 

Πάµε τώρα και στους µικροµεσαίους. Φαίνεται να αγνοείτε ή
κάνετε πως αγνοείτε ότι οι µικρές επιχειρήσεις βγαίνουν από την
κρίση της πανδηµίας τραυµατισµένες εξαιτίας της ελλιπούς στή-
ριξης από εµπροσθοβαρή µέτρα. Όλη την προηγούµενη περίοδο
δίνετε εξευτελιστικά χαρτζιλίκια στους νέους και στη νεολαία,
αλλά κανένα κίνητρο στήριξης της µικροµεσαίας επιχειρηµατι-
κότητας για να αντιµετωπιστεί η ανεργία. 
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Η Αντιπολίτευση, που συστηµατικά αγνοείτε, και η αγορά, στην
οποία υποτίθεται ότι ορκίζεστε, σας ζητούν επί µήνες µέτρα,
αλλά εσείς στο Μεσοπρόθεσµο κόβετε µαχαίρι κάθε στήριξη και
δεν σας ενδιαφέρει µε τι χρέη, µε τι έλλειψη ρευστότητας βγαί-
νουν στη δήθεν κανονικότητα οι άνθρωποι που µε νύχια και µε
δόντια προσπαθούν όλο αυτό το διάστηµα να κρατήσουν τα µα-
γαζιά τους ανοιχτά. 

Δηλώνετε ότι η αγορά θα αυτορυθµιστεί. Μάλιστα. Μία αυτορ-
ρύθµιση που παντού, όπου κι αν έχει δοκιµαστεί, έχει λειτουργή-
σει µόνο υπέρ των ισχυρότερων. Και αυτό το παραδέχονται ακό-
µα και οι πιο συντηρητικοί οικονοµολόγοι, αλλά τα συµφέροντα
όµως που υπηρετείτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν
σας αφήνουν να το ακούσετε αυτό το πράγµα. Ούτε εκείνους
δεν ακούτε. Έτσι, δεν έχετε καµµία πρόνοια για το τι θα γίνει µε
το συσσωρευµένο χρέος, µε τις δυσκολίες της ρευστότητας για
τα νοικοκυριά, για τις επιχειρήσεις. Τίποτα, κανένα σχέδιο. Κα-
νένα σχέδιο για την επανεκκίνηση της οικονοµίας, µόνο ευχολό-
για. Αντίθετα, ετοιµάζεστε να διαλύσετε και το ασφαλιστικό,
παραδίδοντάς το σε ιδιωτικές εταιρείες που θα τζογάρουν καρ-
πούµενες µε κέρδη και φορτώνοντας στις πλάτες της κοινωνίας
τις ζηµιές. 

Είναι, βέβαια, απαράδεκτο στο Μεσοπρόθεσµο να µην υπάρχει
καµµία αναφορά, µα καµµία αναφορά, στο ασφαλιστικό κόστος
και καµµία απολύτως πρόβλεψη για το κόστος µετάβασης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ -γιατί πολλές φορές
µας µιλάτε εδώ µέσα για το παρελθόν- και ο Αλέξης Τσίπρας,
χωρίς Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά σε µεγάλο καθεστώς τεράστιων
εκβιασµών, που τους ξέρετε, τους γνωρίζετε πολύ καλά, από
τους ξένους, µε µεγάλες θυσίες της ελληνικής κοινωνίας, έσωσε
τη χώρα από τη χρεοκοπία, µοίρασε κοινωνικό µέρισµα, αύξησε
τον κατώτατο µισθό, κατήργησε το αίσχος του υποκατώτατου µι-
σθού. Υπερασπίστηκε µε όλες του τις δυνάµεις τα εργασιακά δι-
καιώµατα. Σας άφησε ένα µαξιλάρι δηµοσιονοµικής ασφάλειας
37 δισεκατοµµυρίων ευρώ για πρώτη φορά στην ελληνική ιστο-
ρία. Πέτυχε έντεκα συνεχόµενα τρίµηνα ανάπτυξης µετά από
πολλά χρόνια ύφεσης. Μείωσε την ανεργία. Δεν τα υποσχέθηκε
απλά όλα αυτά, τα έκανε.

Στο πρόγραµµά µας δεσµευόµαστε για τον κατώτατο µισθό
και για αύξηση στα 800 ευρώ, για σταδιακή καθιέρωση τριαντα-
πεντάωρου χωρίς µείωση αποδοχών, προκειµένου να ανοίξουν
νέες θέσεις εργασίας. 

Εσείς τι κάνετε; Επαναφέρετε το αποτυχηµένο µοντέλο, που
πριν το 2015 ήταν αυτό που έφερε την οικονοµική κρίση σ’ αυτή
τη χώρα. Επιµένετε στον τουρισµό, όταν αποδείχθηκε πόσο επι-
σφαλής είναι µία τέτοια µονοδιάστατη ανάπτυξη. Λέτε ότι θα
υπάρξει αλµατώδης αύξηση στις επενδύσεις κατά 30%, όταν
στην Ευρωπαϊκή Ένωση προβλέπεται ρυθµός αύξησης των επεν-
δύσεων 5%. Ισχυρίζεστε ότι η Ελλάδα βρίσκεται ανάµεσα στα
κράτη-µέλη µε τις υψηλότερες επιδόσεις στην αξιοποίηση των
ευρωπαϊκών πόρων. Στην πραγµατικότητα η πλειοψηφία των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων δεν έχει λάβει έως σήµερα ενίσχυση
από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα, ενώ πολλές µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις έµειναν εκτός ακόµα και από τις επιτρεπτές προκα-
ταβολές.

Kαι τι παραµένετε; Παραµένετε η πιο παλιά Δεξιά, αυτή που
ανέκαθεν στήριζε µόνο την κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα.
Αυτή η Δεξιά που δεν αλλάζει ποτέ, µόνο τους φίλους της κοιτά-
ζει, όλοι οι άλλοι στην απέξω. 

Αυτά είναι τα αληθινά στοιχεία που προσεκτικά αποσιωπώνται
στο Μεσοπρόθεσµο. Αντίθετα, εµφανίζεστε µε µια αδικαιολόγητη
και επίπλαστη αισιοδοξία ότι όλα θα πάνε καλά. Γιατί τόσο µε-
γάλη αγωνία, ώστε να εµφανίζετε ένα δηµοσιονοµικό σχεδιασµό
τόσο εξωφρενικά παραφουσκωµένο; Μήπως επειδή οι δηµοσκο-
πήσεις προειδοποιούν για την αυξανόµενη κοινωνική δυσαρέ-
σκεια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή.
Δεν θα τα καταφέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ούτε

µε πίνακες ούτε µε αριθµούς να κοροϊδέψετε πολλούς ακόµα.
Απλώς, µεγαλώνετε την οργή και θα διαπιστώσετε πάρα πολύ

γρήγορα ότι λήγει η περίοδος χάριτος που είχαν εξασφαλίσει
όλα σας τα ψέµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Χρηστίδου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης από τη
Νέα Δηµοκρατία. Εκλέγεται στον Β3’ Νότιο Τοµέα Αθηνών. 

Απ’ ό,τι γνωρίζω, στο Βασίλης γιορτάζετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Και στα δύο. Κάθε εξά-

µηνο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και στα δύο; Γλυκό

δεν είδαµε, µε άδεια χέρια ήρθατε! Χρόνια πολλά για προχθές. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση έχει

στόχο την έγκριση του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµι-
κής Στρατηγικής για την επόµενη τετραετία, για το διάστηµα δη-
λαδή 2022 - 2025.

Μετά από µία σκληρή οικονοµική κρίση, ήρθε το καταστροφικό
εξάµηνο της «πρώτης φοράς Αριστερά», της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, διότι τέτοιες µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2015
ο τότε Υπουργός Οικονοµικών και σήµερα Αρχηγός κόµµατος
του σηµερινού Κοινοβουλίου, µαζί µε τον Πρωθυπουργό τότε
Αλέξη Τσίπρα, έβαλαν τη χώρα σε µία τεράστια καταστροφική
περιπέτεια, µια ανόητη περιπέτεια που έφερε τη χώρα ελάχιστα
πριν το Grexit.

Ποιος θα ξεχάσει τις ουρές στα ΑΤΜ το βράδυ της 26ης Ιουνίου
του 2015, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Μέσα σε ένα Σαββατο-
κύριακο έφυγαν από τις τράπεζες καταθέσεις ενός δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ! Και φυσικά, ποιος µπορεί να ξεχάσει τα τέσσερα
χρόνια των capital control;

Και ερχόµαστε στο σήµερα, σε µια διαφορετική και σοβαρό-
τερη κρίση. Την ώρα που η χώρα έβαζε τις βάσεις για ουσιαστική
ανάκαµψη, ξέσπασε µια πρωτοφανής παγκόσµια πανδηµία. Σε
αυτές τις ουσιαστικά δύσκολες συνθήκες, η κοινωνία, η οικονο-
µία, οι πολίτες είχαν έναν σύµµαχο, την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη.

Όλο αυτό το διάστηµα δεν έµεινε κανείς χωρίς στήριξη. Θε-
σπίσαµε ουσιαστικά, εύστοχα µέτρα στήριξης για όλους και θε-
σπίσαµε µέτρα µε το βλέµµα στην επόµενη µέρα, ώστε η επι-
στροφή στην κανονικότητα να βρει τις επιχειρήσεις ανοιχτές,
τους εργαζόµενους στις θέσεις τους. Και αυτό αποτυπώνεται
στην πράξη. Δίδονται 250 εκατοµµύρια ευρώ επιδότηση παγίων
δαπανών για τις επιχειρήσεις, 330 εκατοµµύρια ευρώ επιδότηση
κεφαλαίου κίνησης για τον κλάδο της εστίασης, 420 εκατοµµύρια
ευρώ επιδότηση κεφαλαίου κίνησης για τις επιχειρήσεις στον
κλάδο του τουρισµού. Μείωση της προκαταβολής φόρου για το
2021 στο 70% από το 100%, απαλλαγή από την καταβολή της ει-
δικής εισφοράς αλληλεγγύης στον ιδιωτικό τοµέα για το 2021
και το 2022. Πεντακόσιες χιλιάδες δικαιούχοι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι και µικρές επιχειρήσεις παίρ-
νουν τις αποζηµιώσεις ειδικού σκοπού. Αναφέρω ελάχιστα µόνο
από τα µέτρα στήριξης που λάβαµε.

Φυσικά, δεν αντιµετωπίσαµε µόνο το οικονοµικό σκέλος, αλλά
αντιµετωπίσαµε και το υγειονοµικό σκέλος µε παραδειγµατική
επιτυχία.

Η επιτυχηµένη πορεία της χώρας εν µέσω περιβάλλοντος αβε-
βαιότητας που προκάλεσε η πανδηµία αποτυπώνεται και στην
εµπιστοσύνη που απολαµβάνει η Ελλάδα τόσο από τους πολίτες
όσο και από τους εταίρους και τους πιστωτές της. Τα επιτόκια
των ελληνικών οµολόγων βρίσκονται σε ιστορικά χαµηλά επί-
πεδα. Τα ελληνικά οµόλογα είναι τα πιο δηµοφιλή στην Ευρώπη,
έγραφε το «BLOOMBERG» πριν από λίγες εβδοµάδες. Τα 30 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης αποτελούν την έκτη
µεγαλύτερη κατανοµή µεταξύ των είκοσι επτά µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Και ερχόµαστε στους αριθµούς που, όπως αποτυπώνονται στο
Μεσοπρόθεσµο, όπου µετά τη δικαιολογηµένη κάµψη που είχαµε
το 2020 είναι ξεκάθαρη πλέον η ανοδική πορεία της χώρας και
ξεκινάµε, από φέτος κιόλας, που και πάλι ήταν µια δύσκολη χρο-
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νιά. Έχουµε 3,6% αύξηση του ΑΕΠ για το 2021, 6,2% για το 2022
και 4,4% για το 2024. Οι εξαγωγές -προσέξτε- το 2021 θα έχουν
αύξηση κατά 10,4% και θα ακολουθήσει το 2022 µε αύξηση της
τάξεως του 13,8%. Η ιδιωτική κατανάλωση 2,6% αύξηση φέτος,
2,9% την επόµενη χρονιά. Τα συνολικά έσοδα από τις αποκρατι-
κοποιήσεις εκτιµώνται για το 2021 σε 541 εκατοµµύρια ευρώ,
ενώ η πρόβλεψη για τα επόµενα έτη είναι στο 1,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ για το 2022 για να αγγίξουν το 2024 το 1,14 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ.

Έσοδα από τον φόρο εισοδήµατος, το 2025 προβλέπεται ση-
µαντική αύξηση καθώς αναµένεται να εισπραχθούν 6,57 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ παραπάνω σε σχέση µε το 2021, δηλαδή από τα
13 δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι η εκτίµηση για φέτος προβλέ-
πεται να ανέλθουν το 2022 στα 14,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και το
2025 στα 19,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι επενδύσεις που αποτε-
λούν και τον βασικό πυλώνα στην ατζέντα της Κυβέρνησής µας
για την ανάπτυξη της χώρας εκτιµάται ότι θα φτάσουν το 2025
στο 16,7% του ΑΕΠ έναντι του 11,1% που ήταν το 2020. Συνολικά
το πρωτογενές αποτέλεσµα εκτιµάται ότι για φέτος θα διαµορ-
φωθεί µε έλλειµµα στο 7,1% του ΑΕΠ για το 2022 σε έλλειµµα
0,5%, ενώ από το 2023 εισερχόµαστε σε πρωτογενές πλεόνασµα
που εκτιµώνται στο 2%, στο 2,8% και στο 3,7% του ΑΕΠ για τα
τρία επόµενα έτη αντίστοιχα. Αξίζει να σηµειωθεί πως εντός του
2022 η Ελλάδα βγαίνει από το καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως µαρτυρούν και τα στοι-
χεία, η ελληνική οικονοµία άντεξε, άντεξε σε πολλούς τοµείς και
ήταν σε καλύτερη κατάσταση από πολλές ευρωπαϊκές χώρες.
Ενδεικτικά βλέπουµε πως η ύφεση για την Ελλάδα το 2020 ήταν
στο 8,2% όταν αντίστοιχα για άλλες χώρες µε υψηλό τουρισµό
η πρώτη εκτίµηση είναι για την Ισπανία στο 10,8%, για την Ιταλία
στο 8,9%, για την Πορτογαλία στο 7,6%.

Στην καλή κατάσταση της χώρας σε πολλούς τοµείς συνέβαλε
καθοριστικά η στήριξη που παρείχε η Κυβέρνηση προς όλους.
Τα µέτρα για τη στήριξη των επιχειρήσεων, των εργαζοµένων του
τουρισµού, των νοικοκυριών, των µαθητών λειτούργησαν από-
λυτα. Χαρακτηριστικοί είναι οι δείκτες ανεργίας που παρουσιά-
ζουν βελτίωση το 2020 κατά µία µονάδα έναντι του 2019 και αυτό
είναι αποτέλεσµα της στοχευµένης πολιτικής της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Η ρήτρα µη απόλυσης ως προϋπόθεση
για την οικονοµική ενίσχυση των επιχειρήσεων, η κάλυψη των
ασφαλιστικών εισφορών των εργαζοµένων από το κράτος, το
πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», οι αποζηµιώσεις ειδικού σκοπού για
τις συµβάσεις εργασίας που ήταν σε αναστολή, όλα αυτά τα
µέτρα ήταν καθοριστικά για να µη χαθούν θέσεις εργασίας.

Ακόµη και στις πιο απρόβλεπτες και δύσκολες συνθήκες απο-
δείξαµε ότι η Ελλάδα µπορεί, ακολουθώντας σωστές πολιτικές,
εύστοχες πολιτικές και αντέχει η Ελλάδα, αλλά όχι µόνο αντέχει,
αλλά πάει µπροστά η Ελλάδα, µεγαλώνει, εξελίσσεται, εκσυγ-
χρονίζεται, γιατί στο τιµόνι της χώρας είναι ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης και Κυβέρνηση είναι της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Σπανάκη.

Καλείτε στο Βήµα ο κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και θα ακολουθήσουν ο κ. Βαρτζό-
πουλος, ο κ. Μουλκιώτης και ο κ. Αµανατίδης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Ένα ερώτηµα πλανιέται πάνω από την Αίθουσα µετά την πα-
ρέµβαση του κ. Σπανάκη. Πώς µπορεί κάποιος να θέτει ερωτή-
µατα για την κατάσταση της οικονοµίας που παρέδωσε η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ όταν είναι γνωστό τι παρέλαβε από την
κυβέρνηση Σαµαρά; Αυτό, δηλαδή, πλέον θέλει µεγάλο θράσος
για να το ισχυρίζεται κανείς, διότι όλοι θυµούνται τα άδεια τα-
µεία, τις συντάξεις που δεν µπορούσαν να πληρωθούν, την αξιο-
λόγηση που δεν είχε κλείσει και την πλήρη αποτυχία των τότε
προγραµµάτων. Αυτή, λοιπόν, είναι µια συζήτηση η οποία έχει
γίνει και ο καθένας έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του.

Γνωρίζουν όλοι ότι αν σήµερα, κύριοι της Κυβέρνησης, µπο-
ρείτε και ασκείτε µια πολιτική, το οφείλετε σε πάρα πολύ µεγάλο

βαθµό στον δρόµο που άνοιξε η επί τεσσεράµισι χρόνια η διακυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Το θέµα µας, όµως, δεν είναι ο κ. Σπανάκης
και αυτά που είπε.

Το ζήτηµα είναι ότι οι απαιτήσεις που δηµιούργησε η πανδη-
µία, τα προβλήµατα που έφερε στην επιφάνεια, προβλήµατα
συσσωρευµένα, προβλήµατα καινούργια απαιτούν µια διαφορε-
τική µατιά για να τα αντιµετωπίσουµε. Θέτουν µετ’ επιτάσεως το
ζήτηµα της αλλαγής των κυρίαρχων στρατηγικών, τουλάχιστον
στον ευρωπαϊκό χώρο και όχι µόνο. Και βλέποντας κανείς αυτό
που µας παρουσίασε εδώ η Κυβέρνηση ως Μεσοπρόθεσµο, αλλά
και ό,τι έχει κάνει προηγουµένως και ο τρόπος ακόµα που δια-
µόρφωσε το σχέδιο για το Ταµείο Ανάκαµψης φαντάζεται κανείς
ότι είχε γραφτεί εδώ και καιρό, ότι δεν έχει υπάρξει πανδηµία.

Εσείς τι ενσωµατώσατε στη λογική σας από αυτά τα οποία
έζησε η Ελλάδα, η ανθρωπότητα, η Ευρώπη µε δραµατικό τρόπο
και είναι σε εξέλιξη; Κανείς δεν µπορεί να προδικάσει τι πρόκειται
να συµβεί. Κανείς δεν ξέρει τι θα γίνει µε τη µετάλλαξη «Δέλτα».

Όλα αυτά, λοιπόν, ως επιπτώσεις στην οικονοµία έχουν ενσω-
µατωθεί; Υπάρχει ένα δεύτερο, ένα τρίτο σενάριο πιο αρνητικό;
Υπάρχουν πολιτικές στοχευµένες που να δουν τις νέες επιπτώ-
σεις, να απαντήσουν ποιες κοινωνικές κατηγορίες χρειάζονται
στήριξη, πώς το δηµόσιο σύστηµα υγείας; Τι λέω! «Δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας». Είναι απαγορευµένο για εσάς. Φάνηκε πολύ γρή-
γορα, πριν τελειώσει η πανδηµία. Βγήκατε ξανά και θυµηθήκαµε
τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα.

Είστε, λοιπόν, νοµίζω κύριοι συνάδελφοι απελπιστικά προβλέ-
ψιµοι, απελπιστικά δογµατικοί, συντηρητικοί, παλιοµοδίτες και
κοινωνικά µεροληπτικοί υπέρ των λίγων και κατά των πολλών.

Λείπει ένα σχέδιο επανεκκίνησης για την οικονοµία και αυτά
τα λίγα που κάνατε την περίοδο της πανδηµίας, που δεν αρκού-
σαν σε καµµία περίπτωση, βιάζεστε να τα τελειώσετε, να τα τερ-
µατίσετε, εν µέσω µάλιστα απειλών. Από ποιον; Από τον Υπουργό
Ανάπτυξης. Αυτό, δηλαδή, είναι αδιανόητο, ο Υπουργός Ανάπτυ-
ξης να λέει «θα χρεοκοπήσουµε, είµαστε στα πρόθυρα της χρε-
οκοπίας, αν δεν εµβολιαστείτε». Μπερδέψαµε τη Λάρισα µε τις
χαρτοπετσέτες. Δεν έχει καµµία σχέση, διότι περί αυτού πρόκει-
ται.

Χώρια ότι διαπαιδαγωγείτε λάθος τον κόσµο, όσον αφορά το
κρίσιµο θέµα του εµβολιασµού, του απαραίτητου εµβολιασµού,
αντί να δώσετε τη µάχη της πειθούς µε επιχειρήµατα, µε συνετή
πολιτική, χωρίς αντιφάσεις, χωρίς επικοινωνιακές πατάτες, χωρίς
προσπάθεια εκµαυλισµού κοινωνικών κατηγοριών, χωρίς να δια-
παιδαγωγείτε τη νεολαία στο εκατοπενηντάρι και ότι πρέπει να
το πράξει, θα πιουν πολλές µπίρες στην υγειά σας, αλλά ειλι-
κρινά αυτό το µάθηµα θα γραφτεί στην ιστορία ως το πιο αρνη-
τικό µήνυµα που έδωσε ποτέ επίσηµα εκλεγµένη κυβέρνηση
γύρω από το θέµα της αλληλεγγύης, γύρω από το θέµα της δη-
µόσιας υγείας. Δεν την υπηρετείτε µε τέτοιες πρακτικές. Άλλου
είδους προφανώς πράγµατα έχετε κατά νου.

Η Ευρώπη, λοιπόν, έχει ανάγκη σήµερα από διαφορετικές
στρατηγικές, όταν το ίδιο το µήνυµα από τις Ηνωµένες Πολιτείες
έρχεται να υπερκεράσει τις πολιτικές της Ευρώπης που κάτω
από την πίεση της πραγµατικότητας αναγκάζεται να θέσει σε
αναστολή το Σύµφωνο Σταθερότητας, να υιοθετήσει έστω πρό-
σκαιρα µια διαφορετική λογική για το Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν
µπορεί αυτά να αποτελούν µια παρένθεση, µια εξαίρεση στον νε-
οφιλελεύθερο κανόνα.

Χρειάζεται, λοιπόν, αλλαγή των στρατηγικών αλλά για να γίνει
αυτό χρειάζονται συµµαχίες. Αυτή τη συζήτηση πρέπει να την
κάνουµε. Και απευθύνοµαι στις δυνάµεις της αριστερής και προ-
οδευτικής Αντιπολίτευσης στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Γίνεται
στην Ευρώπη. Έχει ανοίξει αυτός ο διάλογος. Εδώ φαίνονται κα-
τώτερες ορισµένες δυνάµεις αρκούµενοι σε µια αυτάρεσκη κρι-
τική των πραγµάτων αλλά µη δοκιµάζοντας τις προτάσεις τους
και τη στρατηγική τους µέσα στην πραγµατικότητα, µέσα στο
κοινωνικό γίγνεσθαι, αρνούµενοι να δούµε τα πράγµατα πως
έχουν και τι πρέπει να γίνει για να αλλάξουν οι συσχετισµοί για
να ηττηθεί ο νεοφιλελεύθερος δογµατισµός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να φέρετε εδώ ένα Μεσο-
πρόθεσµο ενταγµένο σε έναν συνολικότερο σχεδιασµό, να έχετε
φτιάξει µια οµπρέλα κάτω από την οποία να βρίσκεται το ΕΣΠΑ,
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το Ταµείο Ανάκαµψης, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
ακολουθείτε µια λογική συρραφής αιτηµάτων ή αναφοράς και
επαναφοράς πολιτικών που ήδη έχουν δοκιµαστεί εδώ και χρό-
νια, όπως για παράδειγµα η εµµονή σας στο πρόγραµµα ιδιωτι-
κοποιήσεων. Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο ακούµε τις τελευ-
ταίες δεκαετίες. Ίσως εκεί πάνω στηρίζετε αυτή την υπέρογκη
αύξηση των επενδύσεων, το επενδυτικό «µπουµ» που αναφέ-
ρατε. 

Μόνο που µου κάνει εντύπωση πώς είναι δυνατόν να προβλέ-
πονται τόσο υψηλοί ρυθµοί επενδύσεων και αυτό να αντικρίζεται
σε δύο περίπου µονάδες µείωσης της ανεργίας. Τι είδους επεν-
δύσεις είναι αυτές µε τόσο υψηλά ποσοστά που αφήνουν ανέ-
παφη, ανεπηρέαστη την πορεία της απασχόλησης και της ανερ-
γίας; Άρα αυτό το οποίο εννοείτε είναι να πουλήσετε αυτό το
οποίο έχει ενδιαφέρον σήµερα στην Ελλάδα, τα µονοπωλιακά δί-
κτυα ενέργειας, του νερού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Περιµένετε λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
Ενώ, λοιπόν, υλοποιείτε αυτή την πεπαλαιωµένη στρατηγική,

έχετε ενσωµατώσει στις εκτιµήσεις σας αυτό που συµβαίνει κι
έχει τινάξει συνολικά την αγορά στον αέρα, την αύξηση του κό-
στους ενέργειας του ρεύµατος. Δεν υπάρχει προηγούµενο. Φτά-
σαµε σε ένα ιστορικό υψηλό για την Ελλάδα στην τιµή του
ρεύµατος. 

Φαντάζοµαι, κύριε συνάδελφε, εσείς που είστε και από τη δυ-
τική Μακεδονία να το καταλαβαίνετε αυτό. Τι έχετε να πείτε γι’
αυτό; Η εφαρµογή target model και του χρηµατιστηρίου ενέρ-
γειας τελικά εκεί θα οδηγούσε; Πού είναι αυτοί όλοι οι λόγοι ότι
η απελευθέρωση και ο ανταγωνισµός θα µείωνε τις τιµές ρεύµα-
τος; Ή έχουν επικρατήσει συγκεκριµένες µορφές χειραγώγησης
της αγοράς; Ή για σας πρέπει το ρεύµα να αντιµετωπίζεται ως
οποιοσδήποτε άλλο χρηµατιστηριακό προϊόν και θα έπρεπε να
έχουν προβλεφθεί συγκεκριµένα όρια και εποπτικοί µηχανισµοί;
Το δεύτερο θα έπρεπε να έχει γίνει, όπως ήταν ο δικός µας σχε-
διασµός. Αλλά εσείς εξυπηρετείτε συγκεκριµένα επιχειρηµατικά
συµφέροντα. Ο νοών νοείτω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αυτοδιοίκηση πού είναι σε
αυτή τη συζήτηση; Η αυτοδιοίκηση πόσο συµµετείχε στις επιλο-
γές που έχουν γίνει στο πρόγραµµα για το Ταµείο Ανάκαµψης;
Πήρατε 700 εκατοµµύρια έργα, τα απεντάξατε από το πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και απλά τα µεταφέρατε και τα εντάξατε
στο Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτός είναι ο µοναδικός σχεδιασµός. 

Αφορούν έργα ύδρευσης και αποχέτευσης σε µικρότερες κοι-
νότητες που δεν µπορούν να χρηµατοδοτηθούν από το ΕΣΠΑ. Η
περιφερειακότητα πού είναι; Ποια είναι η συµβολή; Πώς θα απαν-
τήσετε στις εσωτερικές αντιθέσεις που υπάρχουν; Δεν απαντάτε
όµως. Δεν απαντάτε σε καµµία περίπτωση σε αυτά τα ζητήµατα. 

Αναφερθήκατε στα κόκκινα δάνεια και µας είπατε ότι µειώνον-
ται. Τα κόκκινα δάνεια, κύριε Υπουργέ, από τη στιγµή που φεύ-
γουν από τα βιβλία των τραπεζών και πηγαίνουν στα funds και
στους διαχειριστές των κόκκινων δανείων δεν σηµαίνει ότι αίρον-
ται και ως βάρος στην πραγµατική οικονοµία. 

Άρα, λοιπόν, καλοί είναι οι αριθµοί, αλλά καµµιά φορά είναι ο
φερετζές της δραµατικής πραγµατικότητας, της δύσκολης πραγ-
µατικότητας, µιας πραγµατικότητας που την κάνετε ακόµα πιο
δύσκολη ιδιαίτερα για τον κόσµο της εργασίας. 

Τα αποτελέσµατα του νόµου Χατζηδάκη τα βλέπουµε να εξε-
λίσσονται αυτές τις µέρες. Είχαµε προχθές απολύσεις από την
Τράπεζα Αττικής. Δεκάδες καταστήµατα της Εθνικής Τράπεζας
και της Τράπεζας Πειραιώς θα κλείσουν. Γιατί; Για ποιον λόγο;
Η ψηφιακή πραγµατικότητα, οι νέες τεχνολογίες δεν αυξάνουν
την παραγωγικότητα; Δεν θα έπρεπε να τις αξιοποιήσουµε για
νέες θέσεις εργασίας χωρίς µείωση µισθών για λιγότερο χρόνο
εργασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Σκουρλέτη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ): Γιατί στον τοµέα των
τραπεζών ακολουθείτε αυτό το σύστηµα; Γιατί θέλετε να συµπιέ-
σετε αφόρητα την εργασία. Έτσι πιστεύετε ότι βοηθάτε τη µεί-
ωση των ανισοτήτων; Πιστεύετε ότι έτσι µέσα από την πραγµα-

τική τελικά µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος τονώνετε την
αγορά; Γιατί αυτός είναι ο µηχανισµός Χατζηδάκη που έχει µπει
σε εφαρµογή αυτή τη στιγµή. Όχι. Θα κλείσουν απλώς κάποιες
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κάποιοι, λοιπόν, θα υποκαταστήσουν
κάποιες αγορές. Άλλοι θα τις κόψουν τελείως, θα τις κάνουν από
το διαδίκτυο πιο φθηνά, εισαγόµενα ίσως προϊόντα φθηνότερα. 

Την ίδια στιγµή, δεν φτάνει που αυτοί οι µηχανισµοί οδηγούν
σε µια αναδιάρθρωση υπέρ των λίγων, κάνετε κινήσεις υιοθετών-
τας άναρχα νέα mall. Ένα παράδειγµα θα αναφέρω για τον συ-
νάδελφο κ. Τσακαλώτο, που είναι κοντά στη γειτονιά του. Δύο
καινούργια mall ετοιµάζονται να γίνουν εκεί που ήδη υπάρχουν
στον άξονα της Κηφισίας. Ένα είναι αυτό που θα κατέβει από την
Πάρνηθα και το άλλο στο ύψος της Μεταµόρφωσης, στον Κη-
φισό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Πέντε mall σε από-
σταση µερικών χιλιοµέτρων. Δεν υπάρχει καµµία άλλη ευρωπαϊ-
κή αγορά. Άντε, λοιπόν, να µας πείσετε ότι υπηρετείτε τα µεσαία
εισοδήµατα τη µεσαία τάξη ή και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ειλικρινώς. Άκουσα τον κ. Παπαδη-
µητρίου το πρωί που έλεγε ότι τώρα πλέον έχουµε ένα Μεσο-
πρόθεσµο που έχουµε την ιδιοκτησία του. Νοµίζω ότι την ιδιο-
κτησία του πράγµατι µπορεί να µην την είχαµε όσον αφορούσε
τα µεσοπρόθεσµα εν µέσω µνηµονίων, εσείς όµως επικοινωνού-
σατε τελείως. Είχατε µια ιδεολογική και πολιτική συγγένεια. Οι
µνηµονιακές πολιτικές ήταν η ακραία έκφραση µιας στρατηγικής
αναδιάρθρωσης του νεοφιλελευθερισµού. Είναι η δικιά σας πο-
λιτική και αυτή η πολιτική γίνεται ολοένα και περισσότερο κατα-
νοητή από τον κόσµο. 

Όσον αφορά όλα τα υπόλοιπα που κάνετε, κάρτες των 150
ευρώ, από εδώ µέτρα κ.λπ., µπας και πηγαίνετε για εκλογές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπατε ότι τελειώνετε
ειλικρινώς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τελειώνω. 
Μπας και τρέµετε αυτό το οποίο έρχεται που δεν µπορείτε να

διαχειριστείτε κάτω από το βάρος και των δικών σας αδιέξοδων
επιλογών; Θα µας το απαντήσετε, φαντάζοµαι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µήτριος Βαρτζόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος εκλέ-
γεται στη Β’ Θεσσαλονίκης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, νυν και τέως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ για το 2019, για εισοδήµατα του 2018 δείχνουν
ότι το 19% του πληθυσµού απειλείται από φτώχεια και το 30%
του συνόλου του πληθυσµού απειλείται από φτώχεια και κοινω-
νικό αποκλεισµό. 

Υπάρχουν εν προκειµένω και ορισµένα άλλα πολύ ενδιαφέ-
ροντα στοιχεία. Το 73% των φτωχών και το 42% των µη φτωχών,
δηλαδή κοντά στο 50% του πληθυσµού, δεν είναι σε θέση να αν-
τιµετωπίσουν έκτακτες ακόµη και αναγκαίες ανάγκες της τάξεως
των 400 ευρώ. Προσέξτε. Το 38% των φτωχών νοικοκυριών δεν
έχουν τη δυνατότητα να έχουν κάθε δεύτερη µέρα κρέας, κοτό-
πουλο, ψάρι ή λαχανικά ισόποσης θερµιδικής αξίας. Το 35% των
φτωχών και το 17% των µη φτωχών δεν έχουν επαρκή θέρµανση
το χειµώνα. Το 55% των φτωχών και το 27% των µη φτωχών δεν
µπορούν να πάνε τακτικά στον κινηµατογράφο ή να παρακολου-
θήσουν άλλες εκδηλώσεις αναψυχής. Το 45% του συνόλου του
πληθυσµού δεν µπορεί να αντιµετωπίσει µε επάρκεια τις δόσεις
παλαιών καταναλωτικών δανείων. Κι όλα αυτά πριν από την παν-
δηµία. 

Πώς αντιµετωπίζονται τώρα αυτές οι δραµατικές καταστάσεις,
πώς ανατάσσονται αυτά τα δραµατικά µεγέθη; Η απάντηση είναι
πολύ απλή. Είναι µία: η ανάπτυξη. Την ανάπτυξη υπηρετεί η κυ-
βερνητική πολιτική που καταγράφεται µε ενάργεια σε αυτό το
µεσοπρόθεσµο σχέδιο. 

Ποια είναι τα βασικά της στοιχεία, τα βασικά της εργαλεία; Η
φιλελεύθερη καινοτοµία, οι φιλελεύθερες διαρθρωτικές αλλα-
γές, η µείωση των φορολογικών συντελεστών, οι αποκρατικοποι-

16030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ήσεις, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, η συνετή δηµοσιο-
νοµική διαχείριση, η µείωση των επιτοκίων του εξωτερικού δα-
νεισµού, η καλύτερη εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους, η
αύξηση των ταµειακών αποθεµάτων, η επίτευξη της επενδυτικής
βαθµίδας, η οποία θα οδηγήσει σε καλύτερη χρηµατοδότηση του
τραπεζικού τοµέα, ο οποίος µάλιστα µετά τη µείωση των κόκκι-
νων δανείων και την κεφαλαιακή εξυγίανση θα µπορέσει να στη-
ρίξει καλύτερα την πραγµατική οικονοµία. Αυτό θα µας δώσει τη
δυνατότητα να επιτύχουµε όχι µόνο το 3,6% φέτος, αλλά και το
6% ανάπτυξη το 2022, το 4% το 2023-2024 και το σταθερό 3%
από το 2025 και µετά. Και κυρίως να µειώσουµε την ανεργία που
όλοι ξέρουµε, δυστυχώς, ότι κυµαίνεται στο διπλάσιο περίπου
του ευρωπαϊκού µέσου όρου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια πολύ ενδιαφέ-
ρουσα µελέτη της Τράπεζας της Ελλάδος, η οποία λέει ότι ο κα-
λύτερος τρόπος να διασφαλίσει κανείς µόνιµα συνεχή αύξηση
της παραγωγικής βάσεως της οικονοµίας είναι οι διαρθρωτικές
αλλαγές, οι οποίες µάλιστα µπορεί να ευθύνονται και για το 40%
της ετήσιας αύξησης του ΑΕΠ. Πρώτες µεταξύ αυτών θεωρούν-
ται ότι είναι αυτές που διευκολύνουν την ελεύθερη πρόσβαση
του πληθυσµού στην αγορά εργασίας. Ακολουθούν αυτές που
βοηθούν την αύξηση παραγωγικότητας µέσω οικονοµιών κλίµα-
κας και την αύξηση της ανταγωνιστικότητας µέσω µείωσης των
διοικητικών βαρών στο επιχειρείν. 

Το ζήτηµα είναι όµως, ότι πρέπει να συνειδητοποιήσουµε, κυ-
ρίες και κύριοι, ότι ο καλύτερος τρόπος µέσα σε µια φιλελεύθερη
φυσικά, οικονοµία της αγοράς να επιτύχουµε αειφόρο και αει-
θαλή ανάπτυξη, είναι η δηµιουργία ενός κοινωνικού κράτους, το
οποίο θα διασφαλίσει την αγοραστική ισχύ των οικογενειών, θα
διασφαλίσει την πρόσβασή τους στην αγορά εργασίας, ακριβώς
επειδή θα προνοεί: πρώτον, για την ουσιαστική στήριξη των ευά-
λωτων και αδύναµων, όπως παραδείγµατος χάριν µέσω µιας
νέας ενιαίας κοινωνικής υπηρεσίας, στην οποία ήδη κατ’ αρχάς
έχουµε νοµοθετήσει, µε βάση τον ΟΠΕΚΑ και βραχίονες στου
δήµους και η οποία θα αντικαταστήσει την φιλανθρωπική αλλη-
λεγγύη των κοινωνικών παροχών σε είδος, τα κοινωνικά τιµολό-
για, τα κοινωνικά συσσίτια, τα κοινωνικά παντοπωλεία, φαρµα-
κεία, ιατρεία κ.ο.κ., µε µία εξατοµικευµένη εγγύηση αξιοπρεπούς
διαβίωσης που θα βασίζεται έστω σε µια στοιχειώδη αγοραστική
ισχύ, που θα διατίθεται όµως αυτοβούλως στην υποστηριζόµενη
στέγαση, στην ιατροφαρµακευτική κάλυψη, στην προνοιακή
φροντίδα και στην επανεκπαίδευση για την επανεισαγωγή στην
αγορά εργασίας. 

Δεύτερον, θα προνοεί το κοινωνικό κράτος για την υποστήριξη
των ανθρώπων µε αναπηρία και των χρόνιων πασχόντων µε τη
δηµιουργία ενός εθνικού συστήµατος πρόνοιας για πρώτη φορά
στη χώρα, το οποίο χωρίς ιδιαίτερη ιδιωτική επιβάρυνση θα κα-
λύπτει όλες τις ανάγκες των ΑΜΕΑ, έτσι ώστε να µπορέσουν οι
οικογενειακοί φροντιστές να επιστρέψουν στις θέσεις εργασίας
και να αποτραπεί η δαπάνη του οικογενειακού εισοδήµατος σε
άδηλες σοβαρές πληρωµές, στις γνωστές οικιακές βοηθούς. 

Και, τρίτον, θα προνοεί αυτό το κοινωνικό κράτος για την
πλήρη ιατροφαρµακευτική κάλυψη του συνόλου του πληθυσµού
χωρίς ιδιαίτερη ιδιωτική επιβάρυνση, µέσω της δηµιουργίας του
νέου Εθνικού Συστήµατος Υγείας, το οποίο και αυτό θα αποτρέ-
ψει τη διάδοση του οικογενειακού εισοδήµατος από τις ιδιωτικές
δαπάνες υγείας, από το σηµερινό δυσθεώρητο 7% στο µέσο ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο του 1%-2%.

Όλοι οι στόχοι αυτοί, µιας απολύτως αναγκαίας επιθετικής κοι-
νωνικής πολιτικής, είναι απολύτως εφαρµόσιµοι και καλυµµένοι
δηµοσιονοµικά από το Μεσοπρόθεσµο που συζητούµε σήµερα.
Εδώ οφείλονται έπαινοι στο οικονοµικό επιτελείο. Δεν είναι µόνο
η αύξηση των δαπανών του Υπουργείου Υγείας στα 4,5 δισεκα-
τοµµύρια σε σταθερή βάση, δηλαδή κατά 500 - 600 εκατοµµύρια
ετησίως, είναι και η πολύ στοχευµένη αύξηση των προνοιακών
παροχών του ΟΠΕΚΑ κατά 500 εκατοµµύρια ετησίως και τον ορ-
γανισµό κοινωνικής ασφάλειας, του ΕΦΚΑ δηλαδή, κατά 200 εκα-
τοµµύρια ετησίως. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πλαίσια φυσικά µιας φιλε-
λεύθερης οικονοµίας, η οικοδόµηση ενός κοινωνικού κράτους
κατά τα βέλτιστα ευρωπαϊκά πρότυπα για πρώτη φορά στην ιστο-

ρία µας, είναι εκείνη η οποία θα δώσει τη δυνατότητα στα ελλη-
νικά νοικοκυριά να έχουν αγοραστική ισχύ τέτοια που στο διάβα
του χρόνου, έστω και ύστερα από µια γενιά, θα µας επιτρέψουν
και εµάς να έχουµε ένα κατά κεφαλήν εισόδηµα και µια ποιότητα
ζωής απολύτως εφάµιλλη της Ευρωζώνης. Τούτο είναι το διακύ-
βευµα των επόµενων ετών και ελπίζω να συµφωνούµε όλοι σε
αυτό ότι είναι το ουσιαστικότερο όλων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε κι

εµείς και για τη τήρηση του χρόνου, όπως πάντα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλα-

γής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Μίλαν Κούντερα έλεγε ότι η

αισιοδοξία είναι το όπιο του λαού, παραφράζοντας τη µαρξιστική
ρήση ότι η θρησκεία είναι το όπιο του λαού. Αν µη τι άλλο κανείς
δεν µπορεί να κατηγορήσει αυτή την Κυβέρνηση για έλλειψη αι-
σιοδοξίας, ιδίως σε ό,τι αφορά την επόµενη µέρα της ελληνικής
οικονοµίας. 

Με το Μεσοπρόθεσµο 2022 - 2025 η Κυβέρνηση φαίνεται να
αισιοδοξεί σε όλα τα επίπεδα. Προβλέπει το ΑΕΠ να επιστρέψει
στα 217 δισεκατοµµύρια µέχρι το τέλος του 2025. Πρωτογενή
πλεονάσµατα από το 2023 σε 2,8%, το 2025 σε ακόµα 3,7%.
Έκρηξη ιδιωτικών επενδύσεων, ανοδική πορεία των εξαγωγικών
αγαθών, αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, µείωση της ανερ-
γίας, το ποσοστό της οποίας θα διαµορφωθεί από το 16,3% το
2020 στο 11,1% το 2025. Και όλα αυτά σε επίπεδο αφηγήµατος. 

Όµως, κυρίες και κύριοι, που και που η πραγµατικότητα απο-
τελεί αντίβαρο στην αισιοδοξία, διότι µπορεί η οικονοµία του
2021 να έχει περάσει σε θετικό ρυθµό ανάπτυξης, όµως δεν
αρκεί για να καλύψει τις µεγάλες απώλειες της ύφεσης το 2020,
που προκάλεσε η πανδηµία. 

Και το κρίσιµο ερώτηµα στην άσκηση της οικονοµικής πολιτι-
κής δεν είναι πότε θα αναπληρωθεί το χαµένο έδαφος. Κρίσιµο
όµως είναι αν η κρίση της πανδηµίας θα έχει µακροχρόνιες επι-
πτώσεις στην οικονοµία και ιδιαίτερα αν θα έχει µεσοπρόθεσµες
αρνητικές συνέπειες στην αγορά εργασίας. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η ανεργία δεν
αποκλιµακώθηκε επειδή αυξήθηκε η απασχόληση. Μειώθηκε
όµως, επειδή αυξάνεται ο πληθυσµός εκτός εργατικού δυναµι-
κού. 

Σύµφωνα µε τα εποχικά διορθωµένα στοιχεία της έρευνας ερ-
γατικού δυναµικού της ΕΛΣΤΑΤ, οι άνεργοι µειώθηκαν από τον
περασµένο Μάρτιο κατά τριάντα δύο χιλιάδες, αλλά και οι απα-
σχολούµενοι µειώθηκαν κατά διακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες τε-
τρακόσιους, επιστρέφοντας στα επίπεδα στο τέλος του 2016,
ενώ οι οικονοµικά µη ενεργοί αυξήθηκαν κατά διακόσιες δεκαεν-
νέα χιλιάδες τετρακόσιους, επιστρέφοντας στα επίπεδα στα
µέσα του 2008. Και φυσικά σε αυτή την αγορά εργασίας, η Κυ-
βέρνηση επέλεξε να δείξει το πραγµατικό θατσερικό της πρό-
σωπο, θεσµοθετώντας ιδιαίτερα το δεκάωρο, την εξίσωση των
υπερωριών σε όλους τους κλάδους, τη διεύρυνση των δραστη-
ριοτήτων που λειτουργούν τις Κυριακές. Αποφάσισε η Κυβέρ-
νηση ότι η ανάπτυξη επιτυγχάνεται µε την υπεραπασχόληση
όλων αυτών που παραµένουν στην αγορά εργασίας και όχι µε
την απασχόληση περισσότερων συµπολιτών µας. 

Υπενθυµίζω εδώ ότι ο επικεφαλής του Γραφείου Προϋπολογι-
σµού της Βουλής στην τριµηνιαία έκθεση για το πρώτο τρίµηνο
του έτους 2021, προειδοποιεί να µην υπερτιµηθεί η καλή πορεία
µετά τα αποτελέσµατα του ΑΕΠ, καθώς όπως λέει οι οικονοµικές
προκλήσεις και οι αβεβαιότητες θα διατηρηθούν και µετά το
τέλος της πανδηµίας. Χτυπά ιδιαιτέρως το καµπανάκι για τον κίν-
δυνο ανάπτυξης κοινωνικών ανισοτήτων, µεσοπρόθεσµα, καθώς
κάποιες επιχειρήσεις και νοικοκυριά δεν θα µπορέσουν να στα-
θούν στα πόδια τους µετά τη διακοπή των µέτρων στήριξης. 

Η Κυβέρνηση έριξε αρκετά χαµηλά αντανακλαστικά, αυτό να
το πούµε, στον τρόπο αντιµετώπισης των οικονοµικών επιπτώ-
σεων της πανδηµίας. Άφησε συνειδητά εκτός πλαισίου προστα-
σίας εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις και επαγγελµατίες, αλλά
και τετρακόσιες χιλιάδες µακροχρόνια ανέργους. Αυτούς τους
αγνόησε πλήρως.
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Συνειδητά αφήνει εκτός πλαισίου προστασίας µέλη επαγγελ-
µατικών οµάδων όπως είναι οι εργαζόµενοι στον επισιτισµό και
τον τουρισµό. Συνειδητά παγώνει τον κατώτατο µισθό αδιαφο-
ρώντας για το ότι αυτό επηρεάζει αρνητικά την ανάπτυξη. Το κρί-
σιµο ερώτηµα, εποµένως, για την επόµενη µέρα, όταν λήξουν τα
µέτρα προστασίας που έλαβε η Κυβέρνηση, είναι τι θα συµβεί
στο µέτωπο της απασχόλησης.

Και για να φτάσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο µέσο
ευρωπαϊκό ποσοστό απασχόλησης πριν την πανδηµία θα πρέπει
στα επόµενα χρόνια να δηµιουργηθούν πάνω από οκτακόσιες πε-
νήντα θέσεις εργασίας. Πέρα από εκείνες που θα χαθούν, δη-
λαδή, να έχουµε νέες θέσεις εργασίας. Αυτό όµως δεν αρκεί από
µόνο του για να βελτιωθεί το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων. Προ-
ϋπόθεση για ουσιαστική βελτίωση στη ζωή των πολιτών είναι οι
νέες θέσεις εργασίας που δηµιουργούνται να είναι πιο παραγω-
γικές και ποιοτικές, ώστε να οδηγούν σε καλούς µισθούς και
καλές συνθήκες εργασίας.

Αντ’ αυτού η Κυβέρνηση εναποθέτει όλες τις ελπίδες της στο
σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας, που όµως αυτό δεν απο-
τελεί ολοκληρωµένη πρόταση ανάκαµψης της ελληνικής οικονο-
µίας. Επενδύει σ’ ένα σχέδιο το οποίο στην πραγµατικότητα
λείπει ο στόχος αλλαγής του οικονοµικού µοντέλου και αναβάθ-
µισης των παραγωγικών δυνατοτήτων της χώρας. Επενδύει σε
ένα σχέδιο όπου τα έργα που προβλέπονται δεν συνοδεύονται
µε δείκτες απόδοσης για το περιβάλλον, για την ανάπτυξη και
κυρίως για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας. Επενδύει σε ένα
σχέδιο που λείπει η ρήτρα κοινωνικού µερίσµατος σε όλα τα χρη-
µατοδοτούµενα έργα µε υποχρέωση ένταξης στην απασχόληση
αυτών και των ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού. Επενδύει σε
ένα σχέδιο όπου δεν υπάρχει πρόβλεψη για την ενίσχυση της εγ-
χώριας παραγωγής, για τη στήριξη της ελληνικής βιοµηχανίας
και βιοτεχνίας. Επενδύει σε ένα σχέδιο από το οποίο απουσιάζει
κάθε αναφορά για τη στήριξη της ελληνικής µικροµεσαίας επι-
χείρησης. Υπάρχει έλλειµα για τη βιώσιµη στροφή του αγροδια-
τροφικού τοµέα, ενώ είναι πολύ µικρές οι επενδύσεις για την
έρευνα, την καινοτοµία και την εξωστρέφεια. Και το κάνει αυτό
διότι η Νέα Δηµοκρατία, αν µη τι άλλο, δεν υφίσταται για αυτή
την Κυβέρνηση ανάπτυξη µε κοινωνική προστασία. Δεν υπάρχει
διάθεση για αντιµετώπιση των ανισοτήτων και ούτε υπάρχει διά-
θεση για µια οικονοµία που να διασφαλίζει την ποιοτική εργασία.

Ήδη, κύριοι Υπουργοί, τα µηνύµατα από τον πρωτογενή τοµέα
σε σχέση µε τον θερισµό των σιτηρών είναι εξόχως αρνητικά. Η
απόδοση αγγίζει σε κατώτατο επίπεδο και τα ογδόντα κιλά ανά
στρέµµα στο πεδίο, ενώ ο µέσος όρος φαίνεται να µην υπερβαί-
νει ούτε τα διακόσια πενήντα κιλά. Αυτά συµβαίνουν σε πολλές
περιοχές της χώρας δυστυχώς για τον θερισµό των σιτηρών. Δυ-
στυχώς υπάρχει πρόβληµα µεγάλο και επείγει η άµεση ανάγκη
λήψης µέτρων για τους παραγωγούς οι οποίοι πλήττονται πολ-
λαπλώς πλέον από την πανδηµία αλλά και από τα ακραία καιρικά
φαινόµενα.

Και σίγουρα, κύριοι Υπουργοί, µε αυτές τις περιπτώσεις και τις
αποδόσεις σε σχέση µε τα σιτηρά θα αντιµετωπιστεί και ζήτηµα
επάρκειας όσον αφορά τον αγροδιατροφικό τοµέα.

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η ευκαιρία για ένα
νέο µοντέλο βιώσιµης ανάπτυξης µε κοινωνική δικαιοσύνη απο-
τελεί στοίχηµα ζωής για την Ελλάδα και αυτό το µοντέλο δεν
πρέπει να χαθεί. Το διακύβευµα είναι υψηλό και πρέπει όλοι να
αναλάβουµε τις ευθύνες µας για να µη σπαταληθούν οι πολύ-
χρονες αλλά και οι πολύτιµες θυσίες των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς, κύριε Μουλκιώτη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Αµανατίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα

προβώ σε εξαντλητική παρουσίαση των αριθµητικών δεδοµένων
και των στατιστικών στοιχείων. Αυτά έγιναν στις τέσσερις προ-
ηγούµενες συνεδριάσεις στην επιτροπή και τα ανέλυσε µε επάρ-
κεια ο εισηγητής µας. Θα επιχειρήσω όµως να σκιαγραφήσω τη

γενική εικόνα σε επίπεδο οικονοµίας και ανάπτυξης και κυρίως
να καταδείξω ότι η ευηµερία των αριθµών, ας µου επιτραπεί αυ-
τός ο όρος, δεν είναι τυχαίο, δεν είναι ένα συγκυριακό γεγονός,
αλλά το αποτέλεσµα µιας σκληρής δουλειάς στοχευµένης και
µιας συντονισµένης προσπάθειας της Κυβέρνησης.

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα το οποίο σήµερα συζητούµε,
σηµατοδοτεί την ασφαλή µετάβαση της ελληνικής οικονοµίας
από την αρχική ανάκαµψη, τη µετάβαση στην καταιγίδα της παν-
δηµίας και στην ολική επαναφορά για την οποία γίνεται προσπά-
θεια στο τελευταίο διάστηµα.

Η αναθεώρηση του 2021 κατά το δυσµενέστερο σε ό,τι αφορά
τα νούµερα και τους αριθµούς, ήταν ένα γεγονός επιβεβληµένο,
καθ’ όσον οφείλεται στην παράταση της πανδηµίας για το έτος
2021 που αυτό καθιστά αναγκαία τη διατήρηση έκτακτων δηµο-
σιονοµικών µέτρων και την επιβάρυνση του κρατικού προϋπολο-
γισµού.

Για το 2021, παρ’ όλα αυτά, ακούστηκε και νωρίτερα από τους
εισηγητές, προβλέπεται ανάπτυξη 3,6%. Και όπως είπε και ο κύ-
ριος Υπουργός είναι από τις πιο συντηρητικές, θα έλεγα, προ-
βλέψεις, ενώ για το 2022 η ανάπτυξη είναι στο 6,2%. Αυτό
συνεπάγεται ότι θα έχουµε σωρευτική αύξηση τόσο των επενδύ-
σεων, όσο και των εξαγωγών. Ευελπιστούµε ότι η µείωση της
ανεργίας θα είναι κατά πέντε ποσοστιαίες µονάδες και µετά από
δέκα χρόνια όπου είχαµε πτώση του Ακαθάριστου Εθνικού Προ-
ϊόντος, πτώση ξανά κατά την περίοδο της πανδηµίας. ευελπι-
στούµε ότι το ελληνικό ΑΕΠ θα µεγεθυνθεί τη διετία 2021 - 2022
περισσότερο, έτσι προβλέπεται, από κάθε άλλη χώρα της Ευρω-
ζώνης.

Σχετικά µε την υπόλοιπη περίοδο του Μεσοπρόθεσµου Πλαι-
σίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής αναµένουµε κατά µέσο όρο
ανάπτυξη της τάξης του 4%. Ειδικότερα, προβλέπεται βελτίωση
σε όλους τους δείκτες, στις επενδύσεις, στη σταδιακή µείωση
του χρέους της γενικής κυβέρνησης ως ποσοστό του ΑΕΠ, άρα
επειδή θα αυξάνεται το ΑΕΠ, αύξηση της ιδιωτικής κατανάλω-
σης, αποκλιµάκωση της ανεργίας, αύξηση των εσόδων από τις
ιδιωτικοποιήσεις.

Έχει, βέβαια, ιδιαίτερη σηµασία να τονιστεί ότι το 2022 η χώρα
θα πάψει, όπως ειπώθηκε και νωρίτερα, να βρίσκεται υπό καθε-
στώς ενισχυµένης εποπτείας και ότι το 2023, θα επιστρέψει σε
πρωτογενή πλεονάσµατα. Άρα, τι σηµαίνει αυτό; Ότι θα έχει τη
δυνατότητα να επενδύσει σε πόρους προς όφελος της κοινω-
νίας, των κοινωνικών παροχών, της ποιότητας ζωής, να ελαφρύ-
νουµε νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Άλλωστε, από την κατανοµή των πόρων, όπως προβλέπεται
στο Μεσοπρόθεσµο, σε κανέναν τοµέα της οικονοµίας και της
κοινωνίας δεν προβλέπεται µείωση δαπανών που να επηρεάζουν
τις παρεχόµενες υπηρεσίες τόσο ποσοτικά όσο και ποιοτικά.
Όπου εµφανίζονται µικρότερα νούµερα, αυτό σηµαίνει ότι το ίδιο
αποτέλεσµα µπορεί να επιτευχθεί µε επένδυση λιγότερων πόρων
καθ’ όσον η χώρα προχωράει µε ταχείς ρυθµούς στα θέµατα της
ψηφιακής διακυβέρνησης και αυτή είναι η προστιθέµενη αξία
από τις ενέργειες αυτές.

Τελικά, θα µπορούσε να ρωτήσει κανείς, είναι αναπτυξιακός ο
σχεδιασµός που προβλέπει το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα; Φρο-
νώ πως ναι, γιατί, όπως είπα και στην επιτροπή, όλες οι ενέργειες
οι οποίες προβλέπονται αποσκοπούν τελικά στη βελτιστοποίηση
δύο σηµαντικών πραγµάτων:

Πρώτον, του περιβάλλοντος λειτουργίας της δηµόσιας διοίκη-
σης, συµπεριλαµβανοµένης ασφαλώς της υγείας και της πρό-
νοιας και όλων των παροχών οι οποίες ήδη ανακοινώθηκαν από
τον κύριο Υπουργό.

Και δεύτερον, υπάρχει µια σαφής κινητροδότηση, µια κινητο-
ποίηση του παραγωγικού δυναµικού της ελληνικής οικονοµίας.
Πρόκειται για δύο ταυτόχρονες ενέργειες που η µία στηρίζει ή
στηρίζεται από την άλλη.

Ευελπιστούµε, λοιπόν, ότι αυτός ο συνδυασµός θα τονώσει
την απασχόληση στον ιδιωτικό τοµέα και εποµένως θα µειωθεί η
ανεργία.

Επιτρέψτε µου όµως στο σηµείο αυτό να κάνω δύο επισηµάν-
σεις. Πρώτη, σε ό,τι αφορά στον εθνικό κανόνα των προσλήψεων
«ένα προς ένα». Εκτιµώ ότι σε τοµείς που θα διαπιστώσουµε ότι
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υπάρχει προοπτική και θα πρέπει να δώσουµε έµφαση, όπως
είναι η υγεία, ο τεχνολογικός εκσυγχρονισµός, η εξαίρεση από
τον κανόνα θα πρέπει να εξεταστεί. Και δεύτερον, σε ό,τι αφορά
τις προβλεπόµενες αποχωρήσεις και προσλήψεις θα ήθελα να
στηριχθούν περισσότερο οι αποκεντρωµένοι φορείς στη χώρα
καθ’ όσον δεν µπορεί να υπάρξει περιφερειακή ή τοπική ανά-
πτυξη χωρίς ισχυρούς και αποκεντρωµένες φορείς. Όµως, τι
προηγήθηκε για να φτάσουµε στο σηµείο αυτό;

Είναι τυχαία η πρόβλεψη βελτίωσης όλων των µακροοικονοµι-
κών δεικτών; Ασφαλώς όχι. Δεν είναι αυτό που ειπώθηκε στην
επιτροπή ότι βάζουµε τον στόχο και προσπαθούµε να βρούµε τα
µέτρα για να τον πετύχουµε. Εδώ είναι µια διαδικασία από κάτω
προς τα πάνω. Βάζουµε επιµέρους στόχους, παρεµβαίνουµε στη
δηµόσια διοίκηση, στον τεχνολογικό εκσυγχρονισµό, στη βελ-
τίωση των διαδικασιών στην υγεία, στην παιδεία, στη δικαιοσύνη,
στην αγροτική ανάπτυξη. Αυτές είναι οι συνιστώσες µιας προ-
σπάθειας και τελικά καταλήγουµε στη συνισταµένη των επιµέ-
ρους στόχων, δηλαδή σε τοµείς που θα βελτιώσουν την απόδοση
της κρατικής µηχανής, θα ενδυναµώσουν και θα κάνουν πιο αν-
ταγωνιστική την επιχειρηµατικότητα και θα προσδώσουν αναπτυ-
ξιακή στρατηγική. 

Εποµένως, το πρόγραµµα το Μεσοπρόθεσµο δεν αφορά
µόνον αριθµούς. Οι αριθµοί είναι προϊόν στρατηγικής στην οποία
θα πρέπει να επενδύσουµε µε πόρους, µε γνώση και µε µεταρ-
ρυθµιστικές πρωτοβουλίες. Σαν τέτοιες µπορεί κανείς να πει το,
πραγµατικά, πρωτοποριακά σχεδιασµένο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0».

Η Ελλάδα επίσης να πούµε και να τονίσουµε ότι κατατάσσεται
στη δεύτερη θέση στην αξιοποίηση του τρέχοντος ΕΣΠΑ και στην
πρώτη θέση σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση των πόρων του Ευ-
ρωπαϊκού Ταµείου Περιφερειακής Ανάπτυξης και του Ευρωπαϊ-
κού Κοινωνικού Ταµείου. Η Ελλάδα δανείζεται…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε λίγο, Πρόεδρε. Με συγχωρείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Η Ελλάδα δανείζεται µε φθηνό επι-

τόκιο και η προσφορά είναι πολύ µεγαλύτερη από τις εκδηλω-
θείσες ανάγκες. Βελτιώνεται η κατάταξη της χώρας στους δεί-
κτες της ανταγωνιστικότητας, µονιµοποιείται η µείωση του ΦΠΑ
σε κάποιες περιοχές, στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου. Μει-
ώνονται, όπως είπε και ο Υπουργός, οι φόροι, οι παρακρατήσεις
και οι προκαταβολές φόρων στο 80% ή 55%, ανάλογα αν πρό-
κειται για επιχειρήσεις ή για ατοµικές επιχειρήσεις. Μειώνονται
τα κόκκινα δάνεια. Το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» πάει πολύ καλά
και γι’ αυτό δίνεται παράταση δεκαοκτώ µήνες. Ξεκινάει η εφαρ-
µογή του Πτωχευτικού Κώδικα και από την προσέλευση των εν-
διαφεροµένων φαίνεται η επιτυχία αυτού του εγχειρήµατος.
Απλουστεύονται οι διαδικασίες στην παραγωγή των δηµόσιων
έργων. Αλλάζει ο νόµος των προσλήψεων και πρόσφατα µε τον
νέο νόµο βελτιώνεται η προστασία της εργασίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλα τα προηγούµενα που είπα αποτυ-
πώνουν ότι ο σχεδιασµός ο οποίος συντελείται στο πλαίσιο και
του µεσοπρόθεσµου πλαισίου είναι ολιστικός. Είναι ένας σχεδια-
σµός όπου κάποιοι τοµείς στηρίζουν τη βελτίωση της αποτελε-
σµατικότητας κάποιων άλλων τοµέων. Έτσι προέκυψαν τα
νούµερα και το επαναλαµβάνω γιατί είναι πολύ σηµαντικό.

Τώρα, έχουν παρέλθει σχεδόν δύο χρόνια από τις εκλογές του
2019. Η Κυβέρνηση ενίσχυσε, δικαίωσε την εµπιστοσύνη και τις
προσδοκίες των Ελλήνων πολιτών. Μέσα σε ένα ζοφερό περι-
βάλλον, σε ένα περιβάλλον αβεβαιότητας η Κυβέρνηση υπό την
καθοδήγηση του Πρωθυπουργού, πιστή στις προεκλογικές δε-
σµεύσεις, κατόρθωσε -γιατί, πράγµατι, περί κατορθώµατος πρό-
κειται- να σταθεί όρθια και να αντιµετωπίσει τις δυσβάστακτες
συνέπειες της κρίσης. 

Παράλληλα εφαρµόζει το πρόγραµµά της, ένα φιλόδοξο µε-
ταρρυθµιστικό έργο σε όλους σχεδόν τους τοµείς. Η Ελλάδα
ανακάµπτει και το Μεσοπρόθεσµο είναι η επιβεβαίωση αυτού του
γεγονότος µε αριθµούς. Υπάρχει, λοιπόν, στρατηγική. Σας καλώ,
λοιπόν, να το υπερψηφίσουµε, γιατί πρόκειται για ένα πρώτον,
αξιόπιστο και δεύτερον, αναπτυξιακό πλαίσιο για το µέλλον της

χώρας µας.
Όµως, επειδή τελείωσα, επιτρέψτε µου να κάνω µία αναφορά

σε αυτά που ο κ. Σκουρλέτης είπε νωρίτερα δείχνοντας εµένα.
Θέλω να του θυµίσω να µας πει τι δεν έχει κάνει, προκειµένου η
ΔΕΗ να φτάσει στα πρόθυρα της χρεοκοπίας. Και θα ήθελα επί-
σης να τονίσω ότι πλέον δεν µπορούµε να χρησιµοποιούµε φρα-
σεολόγιο του παρελθόντος, για να τονίσουµε πώς πρέπει να
πάµε στο µέλλον. Νοµίζω ότι όλοι πρέπει να βελτιωνόµαστε και
απευθύνω αυτήν την προτροπή προς όλους µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Αµανατίδη. Όταν για πρώτη φορά ζητάτε δύο-τρία λεπ-
τά, το κάνω µέσα από την καρδιά µου. Ο κ. Αµανατίδης δεν έχει
ξαναζητήσει, κύριε Φάµελλε. 

Όσοι το έχουν σύστηµα µε στενοχωρούν, κύριε Φάµελλε.
Τώρα θα µας δείξει ο κ. Φάµελλος πώς εφαρµόζουν το επτάλε-
πτο, περιµένετε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μαζί µε τις ερωτήσεις του κ. Αµανα-
τίδη εννιάλεπτο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Α, να τα! Άρχισε τις
συµφωνίες! Δεν δέχοµαι µεσοπρόθεσµο! 

Τον λόγο έχει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Εκλέγεται στη Β’ Θεσσαλονίκης. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, το Μεσοπρό-

θεσµο είναι πρακτικά ο προϋπολογισµός µας µέχρι το 2025. Απει-
κονίζει όχι µόνο τα δηµοσιονοµικά, βέβαια, αλλά και όλο το
πλαίσιο αναπτυξιακής λειτουργίας, τη λειτουργία της αγοράς,
αλλά και το κοινωνικό κράτος. Είναι, λοιπόν, µια πολύ σοβαρή
συζήτηση για να γίνεται -επιτρέψτε µου να πω- χωρίς διαβού-
λευση, χωρίς διαπραγµάτευση µε τους θεσµούς, σχεδόν σαν να
ήθελε να το κάνει κρυφά και στα γρήγορα η Κυβέρνηση, µάλιστα
χωρίς να έχει διατύπωση στρατηγικής και χωρίς να αξιολογήσει
τις µακροοικονοµικές και αναπτυξιακές παραµέτρους που πρέπει
να λαµβάνονται υπ’ όψιν. 

Θα έκανα µια κριτική ότι είναι πολύ πρόχειρη η σύνταξη του
µακροπρόθεσµου και ότι αφήνει πολλά για τις επόµενες µέρες,
ακόµα και τη συζήτηση µε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς, αλλά δεν
είναι λάθος. Δεν είναι ανικανότητα, κύριοι Υπουργοί. Είναι επι-
λογή σας να είναι πρόχειρο. 

Τι είναι ξεκάθαρο από την πρόταση της Κυβέρνησης; Πρώτα
απ’ όλα, επαναλαµβάνει τα λάθη που έκανε στον προϋπολογισµό
και εκτεθήκατε µε αυτά τα λάθη. Δεν βάλατε, παραδείγµατος
χάριν, λεφτά για τη στήριξη της οικονοµίας το 2021 και βλέπουµε
πόσο πολύ χρειάστηκε. Δεν βάζετε πάλι εσείς πόρους για το
2022. Κάνετε φανταστικές προβλέψεις για τις επενδύσεις, για τα
έσοδα, για την ανεργία για τέσσερα χρόνια και µάλιστα µας δε-
σµεύετε τις δηµοσιονοµικές παραµέτρους για το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα. 

Είναι πολύ επικίνδυνο όµως να κάνετε δηµιουργική λογιστική
µε αβεβαιότητες και από την άλλη να µας δεσµεύετε µε βεβαι-
ότητες. Από τη µεριά καταργείτε όλες οι ελαφρύνσεις που έχει
η αγορά λόγω COVID, στον ΦΠΑ, στην εισφορά αλληλεγγύης,
στις ασφαλιστικές εισφορές, στην προκαταβολή φόρου, στα δη-
µοτικά τέλη. Από την άλλη, προβλέπετε την αύξηση εσόδων από
φόρους. Συγκεκριµένα, τα έσοδα φόρων εισοδήµατος φυσικών
προσώπων αυξάνονται 46%. Τα έσοδα φόρου εισοδήµατος επι-
χειρήσεων αυξάνονται 145%. Ποιος πληρώνει, λοιπόν, τα βάρη;
Τα µεταφέρετε όλα στην µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, στην
ελληνική αγορά και στην εργασία. Από την άλλη, οι δαπάνες µι-
σθών και λειτουργιών του δηµοσίου δεν αυξάνονται µε βάση τα
αυξηµένα έσοδα. Παραµένουν σταθερά και µάλιστα µε την υπο-
απορρόφηση και τον αποπληθωρισµό µειώνονται. 

Μας ζητάτε να µην είµαστε επιφυλακτικοί για τις προβλέψεις
σας. Μα, εσείς οι ίδιοι µας υποχρεώνετε. Εσείς δεν πέσατε έξω
στον υπολογισµό του ΑΕΠ και το 2020 και το 2021, στα δηµόσια
έσοδα, στις δαπάνες, στα αποτελέσµατα των ΟΤΑ; Όλα στον
προϋπολογισµό έχουν διαψευσθεί. Ας το πούµε απλά. Μας θυ-
µίζετε τη δηµιουργική λογιστική των πρώτων χρόνων των µνηµο-
νίων, τη διαδροµή προς τη λιτότητα και τα περιοριστικά µέτρα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 16033



των υψηλών πλεονασµάτων. Πρακτικά, εκπροσωπείτε τη δια-
δροµή για ένα χρεοκοπηµένο κράτος, παρ’ ότι παραλάβατε πλε-
ονάσµατα, το οποίο όµως κράτος ταυτόχρονα µπορεί να παίρνει
καλή αξιολόγηση από τους οίκους και από τις τράπεζες, όµως
αποδείχθηκε ανεπαρκές. Εσείς το χρεοκοπήσατε και ξανά ακο-
λουθείτε το ίδιο δροµολόγιο, µε πολλά µεγάλα βάρη προς την
αγορά και προς την εργασία, γιατί είστε ανεπαρκείς και ως
κόµµα. Δεν έχετε πάρει µηνύµατα από την πανδηµία; Δεν έχετε
καταλάβει ότι η πανδηµία µάς είπε ότι χρειαζόµαστε ισχυρό κρά-
τος; Εσείς αντί να ενισχύετε την Ελλάδα, την αποδυναµώνετε και
ταυτόχρονα την ξεπουλάτε. 

Έχουµε ένα µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα χωρίς στρατηγική.
Έχετε ένα σχέδιο, βέβαια, αυτό της τακτοποίησης των ρουσφε-
τιών του κ. Μητσοτάκη, των κολλητών, αυτών που παλιά λέγατε
«νταβατζήδες». Εσείς τώρα τους εξυπηρετείτε. Δεν έχουµε όµως
ως χώρα ένα σχέδιο που να συνδέει το Ταµείο Ανάκαµψης, να
συνδέει το ΕΣΠΑ, το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, τις δη-
µόσιες επενδύσεις µε την αναγκαία προσαρµογή στην «πράσινη»
συµφωνία. Ακόµα και τα θέµατα αυτά και του κοινωνικού κρά-
τους αλλά και του κλιµατικού νόµου δεν συνδυάζονται µε το Με-
σοπρόθεσµο. Έχετε ένα ξερό, πρόχειρο, επιφανειακό Μεσοπρό-
θεσµο. Είστε πολύ καλοί για παραστάσεις επικοινωνίας, αλλά
όλα αυτά δεν τα περιέχετε στον σχεδιασµό µέχρι το 2025. Επι-
λέγετε τον δύσκολο δρόµο, τον επικίνδυνο µάλλον, της δηµιουρ-
γικής λογιστικής και οφείλουµε να επαναφέρουµε τη συζήτηση
στην πραγµατικότητα. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα, λοιπόν; Δύο πράγµατα θα πω.
Πρώτον, η αγορά ζει ένα απίστευτο ράλι τιµών στις πρώτες ύλες,
στις µεταφορές, στα καταναλωτικά προϊόντα, στις κατασκευα-
στικές ύλες. Προχθές µου λέγανε παραγωγοί στη Θεσσαλονίκη
ότι η λαµαρίνα έχει ανέβει 70%. Είστε εσείς υπεύθυνοι, διότι δεν
µπορείτε διαχειριστείτε αυτές τις τιµές και να σας πω γιατί. Εί-
µαστε πρώτοι στην Ευρώπη σε κόστος ενέργειας. Αυτή είναι η
πολιτική σας για τη ΔΕΗ. Είµαστε πρώτοι σε κόστος ενέργειας.
Κάναµε high score την προηγούµενη βδοµάδα µε αύξηση 25%
σε µία µέρα και σήµερα είµαστε πρώτοι µε 105 στη χονδρική,
όταν η Βουλγαρία που είµαστε διασυνδεδεµένοι είναι στα 83
ευρώ. Αυτή είναι η πολιτική που κάνετε εσείς για την ενέργεια; 

Επηρεάζετε αρνητικά µε την πολιτική της ενέργειας και το κό-
στος διαβίωσης και το κόστος παραγωγής και τη βιωσιµότητα
επιχειρήσεων. Τι έχετε καταφέρει µέσα σε δύο χρόνια; Πρώτον,
ολιγοπώλια στην ενέργεια, χειραγώγηση τιµών που καταγγέλλει
η µεγάλη βιοµηχανία. Μην το παίζετε ότι είστε φίλοι της βιοµη-
χανίας και της επιχειρηµατικότητας. Οι επιχειρήσεις το καταγ-
γέλλουν αυτό. Μόνο κέρδη στο ταµπλό για να παίρνουν µπόνους
τα «γαλάζια παιδιά».

Κύριε Αµανατίδη, ξέρετε ότι έχετε εξαπλασιάσει ως Κυβέρ-
νηση την αµοιβή του Προέδρου της ΔΕΗ; Είστε περήφανοι γι’
αυτό. Είστε περήφανοι απέναντι στη δυτική Μακεδονία που έχει
δυόµισι χιλιάδες ανέργους για να παίρνει ο Πρόεδρος τη ΔΕΗ
εξαπλάσια αµοιβή, να παίρνει µπόνους επειδή γράφει κέρδη στο
ταµπλό του Χρηµατιστηρίου, ενώ πληρώνει όλη η αγορά φοβερή
αισχροκέρδεια στην τιµή ενέργειας κι ένα καρτέλ που η ολιγαρ-
χία µαζί µε τη ΔΕΗ διαµορφώνει τις τιµές της αγοράς εις βάρος
και της κοινωνίας και των εργαζοµένων της ΔΕΗ και της δυτικής
Μακεδονίας και της Μεγαλόπολης; Είστε ευχαριστηµένοι από
αυτό; Εσείς το έχετε επιλέξει, όµως, και να µην «ξύνεστε στην
γκλίτσα του τσοπάνη», κύριε Αµανατίδη.

Και µέσα σε όλα αυτά, έχουµε ένα φιάσκο στην αγορά εξισορ-
ρόπησης εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, έχουµε χαράτσι στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, έχουµε χαράτσι στο πετρέλαιο
κίνησης. Και τι άλλο µας επιφυλάσσετε; Ξεχάσατε τις δεσµεύσεις
του κ. Χατζηδάκη που έλεγε ότι ο ανταγωνισµός θα ρίξει τις τιµές
και ότι δεν ανέχεται παιχνίδια αισχροκέρδειας στην αγορά; Τώρα
τι έχετε να πείτε που σήµερα είµαστε η πιο ακριβή χώρα στη χον-
δρεµπορική τιµή ενέργειας στην Ευρώπη; Ποια είναι η απάντησή
σας προς την κοινωνία; 

Αφήστε, λοιπόν, τα µεγάλα λόγια για να µιλήσουµε πραγµατικά
για την αγορά και για την οικονοµία. Ξέρετε, όµως, γιατί δεν µπο-
ρείτε; Γιατί δεν έχετε σχέση µε την αγορά. Έχετε σχέση µε µια
κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα που θέλει µόνο να «αρµέγει»

από τη µητέρα-πατρίδα και ταυτόχρονα µε τα στελέχη τα γαλά-
ζια της ΔΑΠ που έρχονται στα γραφεία σας για να τα κάνετε
golden boys. Εµείς, όµως, δεν έχουµε σχέση µε αυτή την αγορά.
Έχουµε σχέση µε όλη την κοινωνία.

Ας δούµε λίγο και τα ψιλά γράµµατα του Μεσοπρόθεσµου,
κύριε Πρόεδρε. Αποκρατικοποιήσεις. Τι λέει; Από το 2022 και
µετά τα έσοδα θα προέλθουν από διαγωνισµούς για τα ΕΛΠΕ, τη
ΔΕΠΑ Εµπορίας, τη ΔΕΠΑ Υποδοµών, την ΕΥΑΘ, την ΕΥΔΑΠ και
τη ΔΕΗ, κύριε Αµανατίδη. Στο δικό σας µεσοπρόθεσµο το γρά-
φει. Άρα, θα αφήσετε την Ελλάδα χωρίς εργαλεία διακυβέρνη-
σης στην ενέργεια. Βλέπουµε τα αποτελέσµατα των παιχνιδιών
που γίνονται όταν έχουµε λίγους, αν θέλετε, παίκτες στην αγορά.

Και τώρα επιλέγετε να δώσετε µέσα στην πανδηµία όλο το δί-
κτυο φυσικού αερίου της Ελλάδας σε έναν ιδιώτη; Και πώς µετά
θα ελέγχεται αυτή η αγορά; Αυτό δεν είναι, όπως καταλαβαίνετε,
ελεύθερος ανταγωνισµός. Παραχωρείτε σε έναν ιδιώτη ένα φυ-
σικό µονοπώλιο και το βάζετε στο Μεσοπρόθεσµο και θέλετε να
πάρετε έσοδα από αυτό παραχωρώντας την ενεργειακή διοίκηση
της χώρας σε έναν ιδιώτη. Αυτά είναι απαράδεκτα!

Και, µάλιστα, είναι απαράδεκτο το ότι βάλατε ρυθµίσεις για
την ιδιωτικοποίηση και του νερού και της ΔΕΠΑ Υποδοµών στα
τελευταία νοµοσχέδια µε τροπολογία. Το ίδιο κάνετε και στο δί-
κτυο µέσης τάσης, δίνοντας προίκα δισεκατοµµυρίων σε έναν
ιδιώτη για να πάρει τον ΔΕΔΔΗΕ -και αυτό υπάρχει µέσα στο Τα-
µείο Ανάκαµψης- και τελικά θύµα είναι η κοινωνία και η οικονοµία
ταυτόχρονα, γιατί πληρώνουν όλοι υψηλό κόστος και τα νοικο-
κυριά και οι επιχειρήσεις. Περιέχετε µέσα στους πίνακες και τα
«ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ» -δεν φτάνει που παραχωρήσατε τη δι-
οίκηση δωρεάν στον όµιλο Λάτση- αλλά περιλαµβάνετε και την
ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ παρά τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας για την τήρηση της πλειοψηφίας του δηµοσίου
στους φορείς του νερού.

Δεν περιορίζεστε, όµως, σε αυτά. Έχετε µέσα στο Ταµείο Ανά-
καµψης πρόταση για να υπάρχει Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων, γιατί
έχετε βάλει στο µάτι να ιδιωτικοποιήσετε και τις ΔΕΥΑ, Ρυθµι-
στική Αρχή Αποβλήτων γιατί επιδιώκετε την ιδιωτικοποίηση και
στα απόβλητα και προχωράτε για ΣΔΙΤ στην άρδευση και στην
Πολιτική Προστασία. Ακούστε, ΣΔΙΤ στην άρδευση και στην Πο-
λιτική Προστασία!  

Μόνο στόχο έχετε να εξυπηρετήσετε τους κολλητούς σας
µέσα από τις αναθέσεις των έργων ΣΔΙΤ, µε συµβόλαια µοιρα-
σµένα και µε µεταφορά του κόστους στο δηµόσιο και µάλιστα µε
προβλέψεις δηµοσιονοµικές στους µελλοντικούς προϋπολογι-
σµούς, άρα και µε δηµοσιονοµικά βάρη. Αυτό που κάνετε είναι
καταστροφικό για τη χώρα, καταστροφικό για τους επόµενους
προϋπολογισµούς.

Δεν µπορώ να µην κλείσω την τοποθέτησή µου, κύριε Πρόεδρε
-και ευχαριστώ πολύ- διότι µέσα σε αυτόν τον προϋπολογισµό,
µέσα στο Μεσοπρόθεσµο προβλέπεται η µείωση πρακτικά του
δηµοσίου, η συρρίκνωσή του µε χαµηλό Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, χωρίς στελέχωση, χωρίς επενδύσεις σε εξοπλισµό,
µε ιδιωτικοποίηση πολλών λειτουργιών, όπως παραδείγµατος
χάριν την ιδιωτικοποίηση των ελέγχων περιβάλλοντος. Το απο-
τέλεσµα θα είναι η χώρα να µην έχει έλεγχο στις µεγάλες κατα-
στροφές, πρόληψη των πυρκαγιών, όπως δεν έχει τώρα, πρό-
ληψη των κινδύνων πληµµύρας. Επιδιώκετε να έχουµε µια χώρα
ευάλωτη, µε έλλειψη και απουσία έργων ανθεκτικότητας. Αυτό
είναι το όραµά σας. 

Γι’ αυτό η Ελλάδα χρειάζεται µία προοδευτική κυβέρνηση. Και
βλέποντας µια φωτογραφία σηµερινή να έχει πάρει τη σκούπα ο
κ. Χατζηδάκης, οφείλω να σας πω ότι δεν αργεί η ώρα που θα
πάρει τη σκούπα ο ελληνικός λαός και πολιτικά και εκλογικά θα
σκουπίσει την Κυβέρνησή σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Φάµελλε.  

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Βασίλη Βασιλειάδη από τη Νέα Δη-
µοκρατία και την Πέλλα και θα ακολουθήσουν η κ. Γκαρά, ο κ.
Βίτσας και η κ. Αλεξοπούλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
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εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το σχέ-

διο νόµου που συζητούµε σήµερα, αποτελεί προϊόν συστηµατι-
κής και µεθοδικής επεξεργασίας των ποσοτικών στοιχείων της
ελληνικής οικονοµίας. 

Αρχικά, θα ήθελα να αναφερθώ στην ποιότητα του τελικού κει-
µένου, καθώς έχουµε µπροστά µας µία άρτια εφαρµογή της εν-
δεδειγµένης µεθοδολογίας και ένα εν γένει ποιοτικό αποτέλεσ-
µα. Πρόκειται για την πλέον αξιόπιστη προβολή της ελληνικής
οικονοµίας στο µέλλον σε βάθος τετραετίας. Το επισπεύδων
Υπουργείο Οικονοµικών αλλά και η Κυβέρνηση εν συνόλω, θέ-
τουν τους µεσοπρόθεσµους στόχους και προβλέπουν τις δηµο-
σιονοµικές εξελίξεις µέχρι το 2025. 

Δεν επιθυµώ να κουράσω το Σώµα επαναλαµβάνοντας στοι-
χεία που αναφέρονται στις σελίδες του σχεδίου νόµου. Αντ’
αυτού, θα ήθελα να σταθώ στα συµπεράσµατα που µπορούµε
να αντλήσουµε µελετώντας το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο και µάλι-
στα τοποθετώντας το στην τρέχουσα χρονική συγκυρία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Ιούλιο του 2019 ο ελληνικός
λαός εµπιστεύτηκε τη Νέα Δηµοκρατία µεταξύ άλλων και λόγω
του συγκεκριµένου και αναλυτικού προγράµµατος της, µε σαφές
µεταρρυθµιστικό χαρακτήρα, αλλά και λεπτοµερώς κοστολογη-
µένο. Το µόνο που δεν προέβλεπε το πρόγραµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας -και πως θα µπορούσε άλλωστε- ήταν η πανδηµία, τη
σοβαρότερη παγκόσµια υγειονοµική κρίση των τελευταίων εκατό
ετών, η οποία έδειξε από το ξέσπασµά της ακόµα πως ακολου-
θείται από έντονες οικονοµικές και κοινωνικές επιπτώσεις. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που είχα στο µυαλό µου όσο διάβαζα το
µεσοπρόθεσµο πλαίσιο ήταν το εξής: Σε τι βαθµό επηρέασε η
πανδηµία τους στόχους που είχε θέσει προεκλογικά η Νέα Δη-
µοκρατία για τη δηµοσιονοµική στρατηγική της χώρας. Το βασι-
κότερο συµπέρασµα στο οποίο µπορεί κανείς να οδηγηθεί είναι
ότι, σε γενικές γραµµές και παρά τις σηµαντικότατες επιπτώσεις
της πανδηµίας, η ελληνική οικονοµία βρίσκεται εντός της τροχιάς
που είχαµε θέσει τον Ιούλιο του 2019. 

Βέβαια, δεν πρόκειται για ένα ως διά µαγείας αποτέλεσµα. Η
Κυβέρνηση, µε το Υπουργείο Οικονοµικών εν προκειµένω στην
πρώτη γραµµή, επέδειξε τη σοβαρότητα, την κατάρτιση και την
υπευθυνότητα που επέβαλε η συγκυρία. Οι καλά µελετηµένες
και συντονισµένες παρεµβάσεις στην ελληνική οικονοµία, µε τις
ενέσεις ρευστότητας στους κλάδους εκείνους που είχαν πραγ-
µατική ανάγκη, µε τη προσωποποιηµένη χρηµατοδότηση, µε την
έµφαση στη διατήρηση των θέσεων εργασίας και µε µία διαπραγ-
µάτευση για το Ταµείο Ανάκαµψης που εξασφάλισε τα απαραί-
τητα κονδύλια για την επόµενη µέρα, κράτησαν τη χώρα όρθια
και επιτρέπουν τώρα την επιστροφή στους στόχους πριν την παν-
δηµία. 

Επιπλέον, ο µεταρρυθµιστικός χαρακτήρας της διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει στο επίκεντρο. Όλα αυτά
είχαν ως αποτέλεσµα, όπως πολύ σωστά είπε και ο Υπουργός, ο
κ. Σκυλακάκης στη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής, να µην
υπάρχει σήµερα δευτερογενής κρίση. Αντ’ αυτής, λοιπόν, έχουµε
µπροστά µας προβλέψεις για αύξηση του ελληνικού ΑΕΠ άνω
του παγκοσµίου µέσου όρου και µάλιστα τη µεγαλύτερη εντός
της Ευρωζώνης για τη διετία 2021 - 2022. Η τάση αυτή συνεχίζε-
ται µέχρι και το 2025. Για όλη αυτή την περίοδο, λοιπόν, προβλέ-
πεται σωρευτική αύξηση 88,4% για τις επενδύσεις, 43,1% για τις
εξαγωγές, µείωση της ανεργίας κατά πέντε µονάδες και µείωση
των κόκκινων δανείων κάτω του 10%.

Περαιτέρω, η ολοένα αυξανόµενη αξιοπιστία της Κυβέρνησης
στο εξωτερικό, σε συνδυασµό µε τις επενδυτικές ευκαιρίες που
προσφέρει η χώρα µας, µας επιτρέπουν να θέσουµε και ως στό-
χο την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας µέχρι το πρώτο εξά-
µηνο του 2023. Οι προβλέψεις είναι ευοίωνες. Το πρωτογενές
πλεόνασµα, η αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, η προσέλ-
κυση επενδύσεων και η αποκλιµάκωση της ανεργίας είναι στόχοι
άµεσα εφικτοί µετά το τέλος της υγειονοµικής κρίσης. 

Τώρα, λοιπόν, είναι η ώρα της ευθύνης της πολιτείας πρωτί-
στως αλλά και του κάθε πολίτη µεµονωµένα. Δεν πρέπει να αφή-
σουµε κανένα όπλο ανεκµετάλλευτο στη µάχη ενάντια στην
πανδηµία της νόσου COVID-19. 

Η τήρηση των µέτρων και των κανόνων υγιεινής πρέπει να µας
γίνει βίωµα όχι µε το φόβο κάποιου προστίµου ή άλλης ποινής,
αλλά συνειδητά για να τελειώνουµε µε τον εφιάλτη. Και, βεβαίως,
ο εµβολιασµός πρέπει να προχωρήσει τάχιστα, ώστε να χτίσουµε
σταδιακά το τείχος προστασίας. 

Δεν θα µακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε. Ωστόσο, πριν κλείσω
την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να αναφερθώ στη στάση της Αν-
τιπολίτευσης. Δυστυχώς, οι παρατάξεις της µειοψηφίας του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου δεν επιδεικνύουν τη σοβαρότητα που
απαιτείται ούτε αντιµετωπίζουν µε υπευθυνότητα το ζήτηµα της
επόµενης µέρας. Σε παγκόσµιο επίπεδο η επέλαση της πανδη-
µίας επέφερε συνταρακτικές αλλαγές στη λειτουργία της οικο-
νοµίας, της εφοδιαστικής αλυσίδας, της εργασίας, στην προστα-
σία του περιβάλλοντος και αλλού. Θέτει κρίσιµα διλήµµατα για
το µέλλον, στα οποία ο ποιοτικός κοινοβουλευτικός διάλογος θα
είναι παραπάνω από χρήσιµος. 

Ωστόσο, τι βλέπουµε; Την επιστροφή σε λογικές αύξησης µι-
σθών και µείωσης ωραρίου µε έναν νόµο και ένα άρθρο. Νοµίζω
πως δεν αξίζει στον ελληνικό λαό η στάση αυτή. Αυτό που αξί-
ζουν οι πολίτες της χώρας µας είναι η ποιότητα του Εθνικού Σχε-
δίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» και η µεθο-
δικότητα στην εφαρµογή του από την Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ και καλώ το Σώµα να υπερψηφίσει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Βασιλειάδη.

Συνεχίζουµε βόρεια Ελλάδα, πάµε πιο πάνω στην Εβρίτισσα,
την κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, καταθέσατε

µε αθόρυβες και συνοπτικές διαδικασίες προς ψήφιση στη Βου-
λή το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής για
τα έτη 2022 - 2025, ένα πλαίσιο το οποίο θα έπρεπε να συζητηθεί
σε ευρείες διαδικασίες, διότι αφορά την οικονοµική στρατηγική
για τα επόµενα έτη και, µάλιστα, διανύοντας µια πανδηµική και
µια οικονοµική και κοινωνική κρίση, ένα µεσοπρόθεσµο πλαίσιο
το οποίο, βέβαια, καθρεφτίζει, έτσι όπως το έχετε καταθέσει, µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο την καταστροφική σας πολιτική
αλλά και το πολιτικό ήθος το οποίο σας συνοδεύει: Ύφεση, λι-
τότητα, µείωση του κοινωνικού κράτους, αύξηση ανισοτήτων, ξε-
πούληµα δηµόσιας περιουσίας, βαρύγδουπες υποσχέσεις, κο-
ροϊδία και ψέµατα προς τον ελληνικό λαό. 

Υποσχεθήκατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανάπτυξη. Φέ-
ρατε ύφεση από τους πρώτους µήνες της διακυβέρνησής σας
πριν την πανδηµία και αυτό αποτυπώνεται στο µεσοπρόθεσµο
πλαίσιο. Υποσχεθήκατε καλοπληρωµένες δουλειές. Φέρνετε µεί-
ωση εισοδηµάτων, αφαίµαξη των πολιτών, αύξηση των φόρων
σε πρόσωπα και επιχειρήσεις. Υποσχεθήκατε ανάπτυξη και φέρ-
νετε αόριστα, ανεφάρµοστα νούµερα και προβλέψεις που δεν
πατάνε σε καµµία πραγµατικότητα, δεν συµβαδίζουν καν µε τους
ευρωπαϊκούς όρους και τις προβλέψεις ανάπτυξης. 

Και το πιο τρανταχτό, το πιο τραγικό δείγµα της υποκρισίας
και του εµπαιγµού σας είναι ότι υποσχεθήκατε φοροελαφρύνσεις
και στήριξη της µεσαίας τάξης και στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο,
το οποίο διαβάζουµε, αναφέρεται ρητά ότι καταργούνται από το
2022 όλες µα όλες οι φοροελαφρύνσεις, για τις οποίες λέγατε,
µάλιστα, ότι θα είναι και µόνιµες. 

Ψέµατα, λοιπόν. Αυτό είναι κύριο χαρακτηριστικό της δικής
σας πολιτικής. Δεν φτάνει που εν µέσω πανδηµίας δεν στηρίξατε
την πραγµατική οικονοµία, τους εργαζόµενους και τις µικρές επι-
χειρήσεις, δεν φτάνει που διαφηµίζετε ότι δαπανήσατε εκατοµ-
µύρια ευρώ, τα οποία ποτέ δεν έχουν φτάσει στο µεγαλύτερο
µέρος των πολιτών και των επιχειρήσεων -ακόµη τα περιµένουν-
δεν φτάνει που δεν πήρατε µέτρα προστασίας είτε της υγείας
είτε της κοινωνίας, τώρα καταργείτε και τα ελάχιστα µέτρα, τις
ελάχιστες φοροελαφρύνσεις εν µέσω κρίσης. 

Και αυτό το κάνετε στη Βουλή, διότι παράλληλα δίνετε διαρ-
ροές χθες και προχθές στα φιλικά σας ΜΜΕ ότι θα προχωρήσετε
σε νέα µέτρα ελαφρύνσεων. Παλιά σας τέχνη κόσκινο και οι ψεύ-
τικες διαρροές και τα ίδια τα ψέµατα. Άλλα λέτε στα µέσα µαζι-
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κής ενηµέρωσης, άλλα νοµοθετείτε µέσα στη Βουλή και ισχύουν
για τους πολίτες. 

Για πόσο, όµως, νοµίζετε ότι θα σας πιστεύουν οι πολίτες, όταν
η ίδια η πραγµατικότητα η οποία βιώνουν είναι τραγική και εσείς,
τελικά, παρουσιάζετε µια επίπλαστη εικόνα, η οποία εξυπηρετεί
το επικοινωνιακό σας αφήγηµα και µόνο;

Παρεµπιπτόντως, κύριοι Υπουργοί, ενώ µας φλοµώσατε στο
ψέµα για την ανάπτυξη που φέρατε και την ορθή διαχείριση που
κάνετε εδώ και πάρα πολλούς µήνες, ο κ. Γεωργιάδης χθες µόλις
µας ενηµέρωσε ότι τα λεφτά από το κράτος τελειώσανε. 

Αναρωτιούνται οι πολίτες και µας ρωτάνε και εµάς από χθες:
Πού πήγαν τα λεφτά; Πού πήγε το «µαξιλάρι» των 37 δισεκατοµ-
µυρίων που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ και εσείς οι ίδιοι παραδεχτήκατε ότι
υπάρχει; Πού πήγε η ορθή και άριστη επιτελική σας διαχείριση
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Πού πήγαν τα έσοδα
από το boom των επενδύσεων που έγιναν από την πρώτη µέρα
που εσείς αναλάβετε τη διακυβέρνηση; Μήπως πήγαν στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, στα «golden boys» της ΔΕΗ, στα διευθυν-
τικά στελέχη των ΔΕΚΟ, σε συγγενείς και φίλους, σε απ’ ευθείας
αναθέσεις; Στους πολίτες πάντως δεν κατευθύνθηκαν αυτά τα
λεφτά ούτε στην οικονοµία ούτε στο σύστηµα υγείας ούτε στα
σχολεία ούτε στο κοινωνικό κράτος. 

Και για να είµαστε ειλικρινείς, κυρίες και κύριοι, το µόνο που
δεν γράφεται ρητά στο Μεσοπρόθεσµο είναι τα ρουσφέτια, η
σπατάλη και τα δωράκια, στοιχεία που συνοδεύουν διαχρονικά
την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το κείµενο στρατηγικής, λοιπόν, που καταθέσατε αποδεικνύει
ότι η χώρα µας σηµείωσε το 2020 την τρίτη χειρότερη οικονοµική
επίδοση στην Ευρωζώνη, κάτι που ο ΣΥΡΙΖΑ επεσήµαινε εδώ και
καιρό και σας ζητούσαµε καταθέτοντας συγκεκριµένες προτά-
σεις να παρέµβετε έγκαιρα µε εµπροσθοβαρή µέτρα για την τό-
νωση και τη στήριξη της πραγµατικής οικονοµίας και της κοινω-
νίας, κάτι που εσείς, βέβαια, συνειδητά, ιδεοληπτικά, αποφεύ-
γατε, µε αποτέλεσµα να αφήνετε τη χώρα να βυθίζεται σε ένα
συνεχές σπιράλ ύφεσης. 

Λάβατε ελάχιστα µέτρα στήριξης της πραγµατικής οικονοµίας,
των επιχειρήσεων, των εργαζοµένων, των µικροµεσαίων, τα
οποία αποδείχθηκαν τελικά αναποτελεσµατικά και ελλιπή, µέτρα-
«ασπιρίνες» θα λέγαµε, τα οποία, όµως, και αυτά καταργείτε
άµεσα. Καταργείτε τα µέτρα ενίσχυσης, καταργείτε τη µείωση
της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, καταργείτε τη µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών, τις µειώσεις ΦΠΑ σε συγκεκριµένες
υπηρεσίες, τις αποζηµιώσεις ειδικού σκοπού και πολλά άλλα
µέτρα, τα οποία εγγράφονται στο δηµοσιονοµικό πλαίσιο, το
οποίο έχετε καταθέσει.

Παραδεχτείτε, επιτέλους, ότι έχετε πει ψέµατα στον ελληνικό
λαό, ότι κοροϊδέψατε συνειδητά τους πολίτες, ότι χρησιµοποι-
ήσατε ψηφοθηρικά τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις µόνο και
µόνο για να ανέλθετε στην Κυβέρνηση και έκτοτε, από την πρώτη
µέρα διακυβέρνησής σας, να τους γυρίσετε την πλάτη. 

Διαβάζουµε στο Μεσοπρόθεσµο πρόβλεψη πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος 2% για το 2023, ενώ σήµερα έχουµε ύφεση 7%. Και
αναρωτιόµαστε: Το κενό των 16 δισεκατοµµυρίων πώς θα καλυ-
φθεί µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα; Από την αφαίµαξη των
πολιτών, από τη φοροεπιδροµή, καθώς προβλέπεται και αύξηση
28% των εσόδων από φόρους, από την εκποίηση της περιουσίας
ακόµη και της πρώτης κατοικίας, όπως προβλέπει ο πτωχευτικός
νόµος, από την αύξηση της ανεργίας και τη µείωση της κατανά-
λωσης, από τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά που βλέπουν τις τιµές
στα σούπερ-µάρκετ, στο ρεύµα, στα καύσιµα, στο κόστος της
καθηµερινότητας να αυξάνουν ραγδαία;

Θα λάβετε, αλήθεια, κανένα µέτρο για τον περιορισµό της
ακρίβειας ή µήπως την επιδιώκετε την ακρίβεια, προκειµένου να
υπηρετήσετε την πιο ακραία µορφή νεοφιλελευθερισµού που
θέλει τη διάλυση της µικρής και µεσαίας τάξης, τη φτωχοποίηση
του λαού, προκειµένου να µεγεθύνουν τα πλούτη τους οι λίγοι
και συνήθως και φίλοι σας;

Και ενώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την πλει-
ονότητα των πολιτών οι σελίδες και οι προβλέψεις είναι µαύρες,
µε περηφάνια εσείς παρουσιάζετε το όραµά σας για την ανά-
πτυξη. Και ποιο είναι αυτό; Το ξεπούληµα της δηµόσιας περιου-

σίας και η ιδιωτικοποίηση ακόµη και κρίσιµων παραγωγικών ή
κοινωνικών τοµέων, όπως ΔΕΠΑ, ΔΕΗ, ΕΥΑΘ, ΕΥΔΑΠ, ΕΛΠΕ, λι-
µάνια, υποδοµές, µεταφορές και πολλά ακόµη τα πετάτε στον
κουβά των αποκρατικοποιήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Το ξεπούληµα, µάλιστα, το ονοµάζετε «επενδύσεις», επιχει-

ρώντας να δικαιολογήσετε την πρόβλεψη της εκτόξευσης επεν-
δύσεων του 30%, όπως αναφέρεται, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος
όρος εκτιµάται στο 5%. Πόσα ακόµη ψέµατα, αλήθεια, θα πείτε
για να υπηρετήσετε αυτό το δήθεν αναπτυξιακό φιλοεπενδυτικό
σας προφίλ;

Τέλος και σηµαντικότερο είναι ότι στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο
που καταθέσατε δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το κοινωνικό
κράτος. 

Απουσιάζουν οι λέξεις κοινωνία, εργασία, υγεία, κράτος πρό-
νοιας. Καµµία αναφορά για πολιτικές µετάβασης και πράσινης
ανάπτυξης. Καµµία αναφορά για το µέλλον, για το σύγχρονο µέλ-
λον. Καµµία αναφορά για τη νέα γενιά, καµµία αναφορά για να
βρούµε διέξοδο. Καµµία αναφορά στην αξιοποίηση χρηµατοδο-
τικών εργαλείων προς όφελος όµως των πολλών, προς όφελος
της κοινωνίας, όπως το Ταµείο Ανάκαµψης ή το ΕΣΠΑ ή το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, καµµία αναπτυξιακή οραµατική
πολιτική που θα µας δίνει διέξοδο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε, και ευχαριστώ- καθρεφτίζει την ιδεοληπτική, υφεσιακή, αν-
τικοινωνική, καταστροφική και επικίνδυνη για τους πολίτες πο-
λιτική σας. Δεν δίνετε καµµία προοπτική, καµµία ανάσα, κανένα
εχέγγυο ανάπτυξης και ευηµερίας. Όσα ψέµατα, λοιπόν, και επι-
κοινωνιακά τερτίπια και αν χρησιµοποιήσετε, η πραγµατικότητα
σάς διαψεύδει. Αντί, λοιπόν, να αφουγκραστείτε την κοινωνία
που στενάζει, σφίγγετε περισσότερο τη θηλιά µε βλέµµα, δυστυ-
χώς, αλαζονείας και υπεροψίας ως άλλοι Λουδοβίκοι. Και αυτό
η κοινωνία δεν το συγχωρεί και δεν το ανέχεται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Βίτσας, Δ’ Αντιπρόεδρος, εκλέ-
γεται στον Β2’ Δυτικό Τοµέα Αθηνών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αγαπη-
τοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, συνήθως –όπως ξέρετε µάλ-
λον- δεν σηκώνω τους τόνους όταν µιλάω. 

Αλλά πώς να χαρακτηρίσω οµιλίες από Βουλευτές της Συµπο-
λίτευσης ευτυχώς όχι τους περισσότερους, αλλά ακόµα και από
Βουλευτίνα της Αντιπολίτευσης σχετικά µε το 2015; Σηκώνουν
και το δάχτυλό, αυτό µου αρέσει! Η σηµερινή συζήτηση και οι
προβλέψεις του οικονοµικού επιτελείου θα ήταν αδιανόητες, αν
δεν είχε αναδειχθεί κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, αν δεν είχε βγάλει τη
χώρα από τα µνηµόνια µε την κοινωνία όρθια και την οικονοµία
σε πορεία ανάπτυξης, όπως είναι εµφανές στον πίνακα 2, σελίδα
30, µε τα βασικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας,.

Εκτός αν θα τους άρεσε το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας να ήταν στο Λουξεµβούργο, για να µιλήσουµε για το δη-
µοψήφισµα του 2015 και τα αποτέλεσµά του. Εκτός αν τους
άρεσε να υπήρχαν εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που να µην
είχαν πρόσβαση στη δηµόσια υγεία. Εγώ δεν το πιστεύω ότι θα
τους άρεσε. Αλλά τέτοιο πράγµα, τέτοια τακτική της Κυβέρνησης
να µην υπερασπίζεται το έργο που κάνει η ίδια, αλλά να κάνει αν-
τιπολίτευση στην Αντιπολίτευση; 

Για να µη θεωρήσετε ότι είµαστε κουτοί, γνωρίζουµε ότι οι επι-
κοινωνιακοί σας σύµβουλοι σας το έχουν πει να το κάνετε αυτό.
Γιατί δεν έχετε να παρουσιάσετε κάποιο σοβαρό έργο. Λοιπόν,
η αυθάδεια τέλος, γιατί πρόκειται περί αυθάδειας αυτά που έγι-
ναν εδώ πέρα σήµερα και ορισµένες οµιλίες.

Και πώς είναι καταδίκη του ΣΥΡΙΖΑ το 32% στις εκλογές του
Ιούλη του 2019, αλλά δεν είναι καταδίκη αλλά περήφανη νίκη, το
18,85% έως το –για να µην τα αναφέρω όλα και χάνω χρόνο-
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28,1% της Νέας Δηµοκρατίας από τον κ. Σαµαρά ως τον κ. Μεϊ-
µαράκη; Για αυτό ας απολογηθείτε µόνοι σας.

Συνήθως λένε, κύριε Σκυλακάκη, ότι το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα είναι µια άσκηση επί χάρτου και σας κατηγορούν για
αυτό. Εγώ δεν σας κατηγορώ για αυτό. Φυσικά είναι µία άσκηση
επί χάρτου µια και µιλάµε για µελλούµενα πράγµατα. Εκείνο που
µας ενδιαφέρει είναι η µεθοδολογία. Στη µεθοδολογία και στους
βασικούς στόχους έχουµε διαφωνία. Άλλωστε γνωρίζετε ότι γι’
αυτό τον λόγο δεν θα το ψηφίσουµε. 

Όµως και εσείς κρατάτε µία πισινή και για αυτή θα ήθελα να
µιλήσουµε. Στη σελίδα 83 στο κεφάλαιο «Πηγές κινδύνου για τις
δηµοσιονοµικές προβλέψεις» λέτε επί λέξει: «Ωστόσο η αβεβαι-
ότητα αναφορικά µε την εξέλιξη της πανδηµίας παραµένει ακόµα
υψηλή, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν στις εκτιµήσεις πηγές τόσο
θετικών όσο και αρνητικών αποκλίσεων ειδικά το τρέχον έτος».
Και έτσι φτιάχνετε και άλλα δύο σενάρια, τα οποία αποτυπώνετε
σε πίνακα µε ονοµασία «Αποτελέσµατα της ανάλυσης ευαισθη-
σίας, ποσοστό αποκλίσεων από το σενάριο βάσης». Αυτό, λοιπόν,
είναι µία πιθανότητα που εσείς βάζετε.

Η δεύτερη πιθανότητα είναι η ενδεχόµενη αύξηση των επιτο-
κίων. Μέσα από µία ανάλυση δική σας –ξέρετε στη δική µου ανά-
λυση βγήκανε παραπάνω από εκατό µονάδες βάσης αλλά αυτό
είναι διαφωνία, δεν είναι τίποτα το τροµακτικό- λέτε ότι όπως θα
συνεχιστεί µπορεί να έχουµε µια πολύ µεγάλη διαφορά, µια αύ-
ξηση των επιτοκίων. Άλλωστε η Γερµανία ελέγχει το παιχνίδι και
οι διεθνείς χρηµαταγορές αυτό το πράγµα. Πρέπει να το σκε-
φτούµε. 

Υπάρχει ένα τρίτο σηµείο όµως, το οποίο δεν αναφέρεται στην
ανάλυση της ευαισθησίας. Τι θα γίνει σε σχέση µε το Σύµφωνο
Σταθερότητας από το 2023; Θα παραµείνει το ίδιο ή κάτι παρό-
µοιο, όπως ήδη λένε επιφανείς πολιτικοί και οικονοµικοί παρά-
γοντες της Γερµανίας; Και τι σηµαίνει αν παραµείνει το ίδιο για
τις ευαισθησίες της ευρωπαϊκής και της ελληνικής οικονοµίας; 

Γιατί τα λέω αυτά; Γιατί µπαίνει µπροστά ένα καθήκον για τη
χώρα µας, που κατά τη γνώµη µου το περιέγραψε πάρα πολύ
γλαφυρά ο Αλέξης Τσίπρας στην πρόσφατη οµιλία του στην Ευ-
ρώπη. Εµείς έχουµε καθήκον ως Ελλάδα να ανοίξουµε έγκαιρα
τη συζήτηση για τη µετατροπή του Συµφώνου Σταθερότητας σε
Σύµφωνο Σύγκλισης και Βιώσιµης Ανάπτυξης. Να στηρίξουµε
ενεργά την Πράσινη Συµφωνία µε όρους δίκαιης µετάβασης
όπως και το συµπεριληπτικό, ψηφιακό µετασχηµατισµό. Να αγω-
νιστούµε για τη θεσµοθέτηση του Ταµείου Ανάκαµψης ενός µό-
νιµου αναπτυξιακού µηχανισµού και να επιµείνουµε να αξιοποιη-
θεί παραγωγικά στις χώρες όλης της Ευρώπης. Να υποστηρί-
ξουµε το ελάχιστο εγγυηµένο εταιρικό φόρο για τη χρηµατοδό-
τηση της ανάπτυξης, της οικονοµικής σύγκλισης και του
κοινωνικού κράτους. Να υποστηρίξουµε τον ευρωπαϊκό πυλώνα
κοινωνικών δικαιωµάτων που συζητήθηκε στο Πόρτο. Να πρωτο-
στατήσουµε, αφού µια ανασφάλεια προέρχεται από την πανδη-
µία, για την άρση των περιορισµών στις πατέντες µε στόχο τον
ταχύτερο εµβολιασµό στην Ευρώπη αλλά και στον αναπτυσσό-
µενο κόσµο. Αυτές θεωρούµε και θεωρώ ότι είναι οι ελάχιστες
προϋποθέσεις για να προχωρήσει το αναγκαίο εγχείρηµα αν θέ-
λετε να σωθούν οι κοινωνίες της Ευρώπης.

Και τελειώνω, γιατί βλέπω ότι έχω περάσει το χρόνο. Με βάση
δικές σας προβλέψεις τα φορολογικά έσοδα που το 2019 ήταν
το 46,5% του ΑΕΠ, το 2025 θα είναι 44,9% του ΑΕΠ. Αυτό, αν
όλες οι προβλέψεις σας βγουν. Ελπίζω, βέβαια, ότι αυτές οι προ-
βλέψεις σας δεν θα είναι σαν τις περσινές, δηλαδή, από θετικά
σε 0%, σε ελάχιστα αρνητικά και 5% έως 10% στο τέλος για να
µπούµε µέσα. Εσείς καθηγητής είστε και ο κ. Βεσυρόπουλος
γνωστός οικονοµολόγος, το 5% έως 10% δεν είναι και πρόβλεψη.
Θα µπορούσα να πω και εγώ από 5% έως 55%, µέσα θα ήµουν.
Αλλά αν αποτύχει ο στόχος φέτος για έλλειµµα 7,1%, τότε αυτό
συνεπάγεται µεγαλύτερη δηµοσιονοµική προσαρµογή. Και µε
απλά οικονοµικά τι θα κάνουµε αν δεν πετύχουµε αυτά; Ξέρετε
τι προβλέπεται µε βάση και τη νοµοθεσία την τελική, την τωρινή;
Μείωση των δαπανών. Και τα εύκολα για µείωση των δαπανών
είναι κοινωνικά επιδόµατα, επενδύσεις στην υγεία και υγειονοµι-
κές δαπάνες γενικά, αύξηση των φόρων, παιχνίδια µε τις ασφα-
λιστικές εισφορές, παιχνίδια µε τις συντάξεις.  

Και ένα τελευταίο. Μίλησε ο κ. Σταϊκούρας -φαντάζοµαι ότι τη
γνωρίζετε την οµιλία του- για δεκαεπτά σηµεία. Δεν θα τα πιάσω
ένα ένα, αλλά θα πάω σε αυτό που µου έκανε µεγάλη εντύπωση,
το δέκατο. Αναφέρει προηγουµένως ορισµένα πράγµατα και
λέει: «Υλοποιούνται αποκρατικοποιήσεις, όπως είναι σε µαρίνες
και περιφερειακά λιµάνια, αξιοποιείται η δηµόσια περιουσία
όπως έγινε στην επένδυση στο Ελληνικό». Δεν κατάλαβα. Ο κ.
Γεωργιάδης έλεγε ότι ευτυχώς που υπήρχε η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και προχώρησε την επένδυση. Τέλος πάντων δεν µε πειρά-
ζει αυτό. 

Συνεχίζει: «Αναδιοργανώνονται εταιρείες του δηµοσίου που
κόστισαν πολύ στους Έλληνες φορολογούµενους, όπως είναι τα
Ναυπηγεία Σκαραµαγκά». Έχει γίνει κάτι που δεν το ξέρω; Εγώ
ξέρω ότι έγιναν δύο διαγωνισµοί στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά και
οι δύο ήταν άκαρποι και τώρα συνεχίζετε να θέλετε να κάνετε
δύο, ενώ όλος ο λαός της δυτικής Αθήνας, µε πρώτο τον Δήµο
Χαϊδαρίου, λέει ότι ο χώρος του προβλήτα 4 να δοθεί και να µπει
στον διαγωνισµό το υπόλοιπο, αλλά µε εξασφάλιση των εργαζο-
µένων. Πρώτη φορά εγώ βλέπω διαγωνισµό που όλοι οι εργαζό-
µενοι και τα χρέη προς τους…

Τα 180 εκατοµµύρια τα έχετε βάλει στον προϋπολογισµό ως
δαπάνες του κράτους; Αν πάρει κάποιος τα ναυπηγεία Σκαρα-
µαγκά θα είναι απελευθερωµένος από τα 180 εκατοµµύρια. 

Δεύτερον, η ΕΑΒ. Την Τρίτη ήµουν στην ΕΑΒ µαζί µε τον σύν-
τροφο τον Δρίτσα, τη συντρόφισσα την Πούλου, τον σύντροφο
τον Σαρακιώτη. Δεν µας είπε η διοίκηση της ΕΑΒ τίποτα για ανα-
διάρθρωση. Αντίθετα όταν τους είπαµε αν υπάρχει περίπτωση
αναδιάρθρωσης της ΕΑΒ και ιδιωτικοποίησης ή µισο-ιδιωτικοποί-
ησης, το αρνήθηκαν πλήρως. Άρα, είτε δεν συνεννοείστε µε τις
εταιρείες τις οποίες ελέγχετε και διοικείτε ή ο καθένας πια κάνει
του κεφαλιού του.

Κοιτάξτε να δείτε, το µόνο καλό µε αυτό το Μεσοπρόθεσµο
όπως το υπολογίζετε είναι ότι είναι µέχρι το 2025, οπότε είναι
αµφίβολο αν θα είστε τότε εσείς κυβέρνηση και είναι και πολύ
µεγάλο ερωτηµατικό αν έχετε το δικαίωµα να δεσµεύετε τη χώρα
µέχρι το 2025.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκυλα-

κάκη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Δεν θα κάνω τοποθέτηση. Δύο µικρά σηµεία θα πω. 
Το ένα είναι ότι δεν είµαι καθηγητής, ουδέποτε υπήρξα και δεν

έχω και τέτοια φιλοδοξία πλέον στην ηλικία που βρίσκοµαι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Γνω-

στός οικονοµολόγος. Σας ανέβασα!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Επί της ουσίας το Σύµφωνο Σταθερότητας, οι δηµο-
σιονοµικοί κανόνες δηλαδή στην Ευρώπη, είναι κάτι που µπορεί
να αλλάξει µόνον µε οµοφωνία. Συνεπώς η αλλαγή θα είναι µια
πολύ σύνθετη διαπραγµάτευση κατά την οποία δεν θα έχουµε
µόνο εµείς απόψεις και οι άλλοι του Νότου, θα έχουν όλοι από-
ψεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εγώ
ερωτώ ποια είναι η άποψή σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Και η αλλαγή των κανόνων η οποία θα υπάρξει, είναι
σίγουρο ότι θα είναι επί τα βελτίω, αλλά η εφαρµογή τους θα
πρέπει να ισχύει και θα ισχύει και για µας. Δεν θα υπάρχει κάποια
εξαίρεση στους κανόνες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Σκυλακάκη, ποια είναι η άποψη της Κυβέρνησης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Βίτσα. Δεν σας διέκοψε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
διαµαρτύροµαι γιατί µε διέκοψε. Την άποψή του θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καταλαβαίνω τι λέτε.
Μη στενοχωριέστε.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Η διαπραγµάτευση αυτή δεν θα γίνει µε ευχολόγια,
πώς θα θέλαµε να είναι ο πλανήτης. Θα πρέπει να βρούµε έναν
κοινό τόπο µε τους άλλους Ευρωπαίους για πολύ πρακτικά πράγ-
µατα όπως, για παράδειγµα, πόσο γρήγορα θα πρέπει να µειώνε-
ται το χρέος για να προσεγγίζει τη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Αυτή
τη στιγµή έχουµε έναν κανόνα που λέει το 1/20 της απόστασης,
ο όποιος είναι κακός κανόνας για µας. Αυτός ισχύει. Θα πρέπει
να πάµε σε καλύτερους κανόνες. Είναι πολύ πιο πρακτικά και
πολύ πιο ζωτικά αυτά που θα κριθούν σε αυτή τη διαπραγµά-
τευση.

Σε ό,τι αφορά τέλος την περιφανή νίκη που πέτυχε ο ΣΥΡΙΖΑ
το 2019, µε οκτώ µονάδες πίσω, νοµίζω ότι µπορείτε να προσβλέ-
πετε και σε άλλες τέτοιες περιφανείς νίκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Βεσυ-
ρόπουλε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Μεσοπρόθεσµο Σχέδιο Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής που έρχεται προς ψήφιση στο Κοινο-
βούλιο, αποτυπώνει την ξεκάθαρη αναπτυξιακή στόχευση αυτής
της Κυβέρνησης, τον διαρκή προσανατολισµό της στη µείωση
των φορολογικών επιβαρύνσεων, αλλά και στα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά που οφείλει να έχει η αναπτυξιακή διαδικασία, χαρα-
κτηριστικά που συνδέονται τόσο µε την αύξηση των επενδύσεων
και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, όσο και µε τη µείωση
της ανεργίας.

Από την αρχή της πανδηµίας, στις αρχές του 2020, η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση επένδυσε στην καταστροφολογία, ανακάλυψε
νέα µνηµόνια, προχώρησε σε δυσοίωνες εκτιµήσεις, που διαψεύ-
στηκαν στο σύνολό τους. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, σχεδίασε και υλοποιεί
ένα ευρύ πλέγµα παρεµβάσεων στήριξης των κοινωνικών οµά-
δων που επλήγησαν από την πανδηµία οι οποίες αγγίζουν τα 41
δισεκατοµµύρια ευρώ. Ενδεικτικά αναφέρω: Ωφελήθηκαν περισ-
σότερες από εξακόσιες χιλιάδες ατοµικές επιχειρήσεις, ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες και νοµικά πρόσωπα που άντλησαν 8,2
δισεκατοµµύρια ευρώ συνολικά από τους επτά κύκλους της επι-
στρεπτέας προκαταβολής. Τα ποσά που χορηγήθηκαν µέσω του
τέταρτου κύκλου, όπως και αυτά που χορηγήθηκαν µέσω των
επόµενων κύκλων της επιστρεπτέας προκαταβολής, είναι µη επι-
στρεπτέα κατά 50% και το υπόλοιπο 50% αποπληρώνεται σε
εξήντα δόσεις, µε πρώτη δόση τον Ιανουάριο του 2022, ενώ δί-
νεται η δυνατότητα εφάπαξ επιστροφής του ποσού µε έκπτωση
15% επί του επιστρεπτέου ποσού. Ωφελήθηκαν περισσότερα
από 1,3 εκατοµµύριο εργαζόµενοι που οι συµβάσεις τους τέθη-
καν σε αναστολή οι οποίοι έλαβαν αποζηµίωση ειδικού σκοπού
µε το συνολικό ποσό να υπερβαίνει τα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Περισσότερες από πεντακόσιες χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες και µικρές επιχειρήσεις έλαβαν αποζηµίωση ειδικού σκοπού
και αυξηµένη αποζηµίωση ειδικού σκοπού, ενώ περισσότερες
από τριακόσιες χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινήτων έλαβαν αποζηµιώ-
σεις το 2021 για µειωµένα ενοίκια, εκτιµώµενου ύψους 670 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Σε όλα αυτά πρέπει να προσθέσουµε το πρό-
γραµµα επιδότησης παγίων δαπανών επιχειρήσεων συνολικού
ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ, την επιδότηση κεφαλαίου κίνη-
σης µέσω του ΕΣΠΑ για τις επιχειρήσεις στην εστίαση, τον του-
ρισµό, τα γυµναστήρια και τους παιδότοπους, συνολικού ύψους
766 εκατοµµυρίων ευρώ, την επιδότηση των δανείων φυσικών
προσώπων µέσω του προγράµµατος «ΓΕΦΥΡΑ» και νοµικών προ-
σώπων µέσω του «ΓΕΦΥΡΑ Ι» µε εκτιµώµενο κόστος 400 εκατοµ-
µύρια ευρώ το δεύτερο εξάµηνο του 2021 και πολλά άλλα µέτρα. 

Σε όλο αυτό το διάστηµα η Κυβέρνηση, παρά τις δύσκολες και
αντίξοες συνθήκες, παρέµεινε σταθερά δεσµευµένη στην πολι-
τική µείωσης των φορολογικών επιβαρύνσεων. Υπενθυµίζω επι-
γραµµατικά: Τη µείωση του φορολογικού συντελεστή για τις
επιχειρήσεις από το 28% στο 22%, την καθιέρωση του εισαγωγι-

κού φορολογικού συντελεστή για µισθωτούς, συνταξιούχους,
αγρότες και ελεύθερους επαγγελµατίες και για εισοδήµατα
µέχρι 10.000 ευρώ από το 22% στο 9%. Τη µείωση της προκατα-
βολής φόρου για τα νοµικά πρόσωπα και τις νοµικές οντότητες
από το 100% στο 80% από το φορολογικό έτος 2021 σε µόνιµη
βάση. Ειδικά για το φορολογικό έτος 2020, λόγω των ιδιαίτερων
συνθηκών που επικρατούν, µεριµνήσαµε η προκαταβολή φόρου
να µειωθεί ακόµη περισσότερο, στο 70%.

Μεριµνήσαµε για την επαναφορά στο 55% από το 100% της
προκαταβολής φόρου εισοδήµατος από επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα για τα φυσικά πρόσωπα, σε µόνιµη βάση από το φορο-
λογικό έτος 2020. Προχωρήσαµε στη µεσοσταθµική µείωση 22%
του ΕΝΦΙΑ για τα φυσικά πρόσωπα, στην αναστολή της εισφο-
ράς αλληλεγγύης και για το φορολογικό έτος 2021 για όλα τα ει-
σοδήµατα των φυσικών προσώπων, µε εξαίρεση τα εισοδήµατα
από µισθωτή εργασία στο δηµόσιο τοµέα και τις συντάξεις. 

Αντιλαµβάνονται, συνεπώς, όλοι τη διαφορά και τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά στο σχεδιασµό και στην υλοποίηση της δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής σε σχέση µε το παρελθόν. Η προηγούµενη κυ-
βέρνηση είχε επιλέξει το δρόµο της επίτευξης των δηµοσιονο-
µικών στόχων µέσω της υπερφορολόγησης. Υπάρχει όµως και
άλλος δρόµος για την επίτευξη αυτών των στόχων. Τα φορολο-
γικά έσοδα µπορούν να αυξηθούν, χωρίς να επιβληθούν νέοι
φόροι. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη το αποδεικνύει
έµπρακτα, καθώς δεν έχει επιβάλει κανένα νέο φόρο. Αντίθετα,
προχώρησε σε µείωση των φόρων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να πετυχαίνουµε
τους στόχους για τα πρωτογενή πλεονάσµατα χωρίς πρόσθε-
τους φόρους, µέσα από την ανάπτυξη και τις επενδύσεις, µέσα
από την αύξηση των εισοδηµάτων. Το Μεσοπρόθεσµο Σχέδιο Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής προβλέπει την ανάκαµψη των φορο-
λογικών εσόδων από το 2022 και µετά -µετά τη σηµαντική µείωση
των ετών 2020, 2021, λόγω του περιορισµού της οικονοµικής
δραστηριότητας- και µέτρα στήριξης νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων. 

Από την άλλη πλευρά, προβλέπεται µία ακόµη πιο εντυπω-
σιακή άνοδος των φορολογικών εσόδων από το φόρο εισοδήµα-
τος, χωρίς να επιβληθεί κανένας πρόσθετος φόρος. Άλλωστε,
στο Μεσοπρόθεσµο δεν υπάρχει καµµία τέτοια ένδειξη ή ανα-
φορά. 

Σε ό,τι αφορά στη δική µας Κυβέρνηση, είναι ξεκάθαρη η πο-
λιτική µας και στο ζήτηµα των πρωτογενών πλεονασµάτων. Δεν
θα τα υπερβούµε, γιατί η υπέρβασή τους στερεί πολύτιµους πό-
ρους από την ελληνική οικονοµία. Να υπενθυµίσω ότι η υπέρ-
βαση των πρωτογενών πλεονασµάτων από την προηγούµενη
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, στέρησε από την οικονοµία σηµαν-
τικά κεφάλαια και αποτέλεσε βαρίδι και αξεπέραστο εµπόδιο για
την ανάπτυξη. Γιατί η ανάπτυξη είναι αυτή που µειώνει την ανερ-
γία, αυξάνει τα εισοδήµατα, καθιστά πιο εύκολη την επίτευξη των
στόχων και, κυρίως, δηµιουργεί δηµοσιονοµικό χώρο, για να υλο-
ποιήσουµε µια νέα δέσµη µείωσης φορολογικών επιβαρύνσεων. 

Η πρόβλεψη της Κυβέρνησης για αύξηση του ΑΕΠ κατά 3,6%
για το 2021 θα έλεγα ότι είναι µετριοπαθής, από τη στιγµή που η
Κοµισιόν εκτιµά δυναµική ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας
κατά 4,1% το 2021, χάρις κυρίως στη σηµαντική συνεισφορά των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Τα επόµενα χρόνια, όπως αποτυπώνεται και στο µεσοπρόθε-
σµο, η ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη θα είναι η αιχµή του δόρα-
τος για την οικονοµία µας. Προβλέπονται οι εξής ρυθµοί αύξη-
σης του ΑΕΠ: 6,2% το 2022, 4,1% το 2023, 4,4% το 2024 και 3,3%
το 2025. Οι υψηλοί αυτοί ρυθµοί ανάπτυξης θα στηριχθούν στην
αύξηση των επενδύσεων, οι οποίες θα συµµετέχουν στο ΑΕΠ
κατά 16,7% το 2025 από το 11,1% που ήταν το 2020. Θα στηριχ-
θούν, επίσης, στη σηµαντική αύξηση των δηµοσίων επενδύσεων
µέσα στην επόµενη πενταετία, στην αύξηση της ιδιωτικής κατα-
νάλωσης στο 2,9% του 2022 και 2,5% κατά µέσο όρο τα επόµενα
χρόνια, στην αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης,
του νέου ΕΣΠΑ και στις επενδύσεις ιδιωτικών κεφαλαίων, συνο-
λικού εκτιµώµενου ύψους 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
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Ειδικά για το Ταµείο Ανάκαµψης, οφείλω να επισηµάνω ότι το
σύνολο των διαθέσιµων πόρων ανέρχεται σε 30,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ έως το 2026, ενώ, λαµβάνοντας υπόψη και πρόσθετους
επενδυτικούς πόρους από την ιδιωτική πρωτοβουλία, αναµένεται
να ενεργοποιηθούν συνολικά επενδυτικοί πόροι ύψους 59 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα
Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής για τα έτη 2022 έως 2025 επιβεβαι-
ώνει το σταθερό προσανατολισµό αυτής της Κυβέρνησης στους
στόχους που είχε αρχικά θέσει, στη διαµόρφωση ενός ελκυστι-
κού περιβάλλοντος για την προσέλκυση επενδύσεων, στην ενί-
σχυση της αναπτυξιακής και οικονοµικής δραστηριότητας και
στη µείωση των φορολογικών επιβαρύνσεων. 

Εδώ και δύο χρόνια οι πολίτες βλέπουν για πρώτη φορά µει-
ώσεις φόρων. Βιώνουν ουσιαστικές αλλαγές και µεταρρυθµίσεις.
Η πραγµατική οικονοµία και οι επιχειρήσεις απελευθερώνονται
από τα βαρίδια του παρελθόντος, από όλους εκείνους τους πα-
ράγοντες που λειτουργούσαν ανασχετικά ως προς την ανάπτυξη.
Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης ενισχύει καθηµερινά
τη σχέση εµπιστοσύνης που έχει µε τους πολίτες, ενισχύει την
αξιοπιστία της χώρας. Θέτει τις βάσεις για µια νέα δηµιουργική
Ελλάδα, που θα παράγει πλούτο και θα δηµιουργεί ίσες ευκαι-
ρίες για όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε τον Υπουργό, τον κ. Βεσυρόπουλο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά, αλλά δεν ξέρω για ποιον λόγο ζητήσατε να παρέµ-
βετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είναι ενδιαφέρον το ότι σας έχουµε σή-

µερα. Ξεκινήσατε την τοποθέτησή σας, λέγοντας ότι η Αντιπολί-
τευση χρησιµοποιεί µόνο δυσοίωνα σενάρια ή κινδυνολογία. Δεν
ακούσαµε όµως τίποτα στην τοποθέτησή σας για το πραγµατικό
και όχι δυσοίωνο σενάριο, του ότι η Ελλάδα σήµερα είναι η πιο
ακριβή χώρα στη χονδρική τιµή ενέργειας. Πρέπει να σας πω,
κύριε Υφυπουργέ, ότι τον Απρίλιο του 2020 είχαµε 28 ευρώ χον-
δρική τιµή ενέργειας τη 1MWh και σήµερα, την προηγούµενη
εβδοµάδα, η χώρα µας την είχε 128 ευρώ. Υπάρχει, λοιπόν, ένας
πενταπλασιασµός της τιµής ενέργειας, που δεν ανταποκρίνεται
στις προβλέψεις σας και έχει µετακυλιστεί σε όλα τα καταναλω-
τικά προϊόντα. 

Το δεύτερο για το οποίο δεν ακούσαµε να λέτε τίποτα, είναι
σχετικά µε την ιδιωτικοποίηση. Σκοπεύετε, πράγµατι, στο Μεσο-
πρόθεσµο να ιδιωτικοποιήσετε τις υπηρεσίες ύδατος στην Αθήνα
και τη Θεσσαλονίκη, δηλαδή την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ, και να δη-
µιουργήσετε ένα µονοπώλιο φυσικού αερίου σε έναν ιδιώτη για
όλη την Ελλάδα;

Όσον αφορά τα ζητήµατα της επιχειρηµατικότητας, νοµίζω ότι
δεν µας είπατε τίποτα σχετικά µε την επιστρεπτέα. Οι παραγω-
γικοί φορείς και εµείς προτείνουµε να µην επιστραφεί η επιστρε-
πτέα, να παραµείνει στην επιχειρηµατικότητα, για να την τροφο-
δοτήσει. Δεν έχετε πει τίποτα γι’ αυτό και πραγµατικά η αγορά
περιµένει. Διότι από τα προγράµµατα της εστίασης και του του-
ρισµού τα οποία έχετε ξεκινήσει, δυστυχώς η επιλεξιµότητα και
η ένταξη κυµαίνονται σε συντελεστές πολύ χαµηλούς, κάτω από
το 20% και πολύ καθυστερηµένα έχουν ενεργοποιηθεί τα προ-
γράµµατα, όπως το πρόγραµµα επιδότησης των παγίων δαπα-
νών που είπατε. Δεν είναι δυνατόν ακόµα να είναι στη διαδικασία
προκήρυξης και να περιµένουν το φθινόπωρο οι επιχειρήσεις,
για να πάρουν την επιδότηση παγίων!

Όλα τα µέτρα τα οποία αναφέρατε, είναι αυτά τα οποία καταρ-
γούνται το 2021 και δεν θα ισχύουν το 2022. Άρα, περηφανεύε-
στε για αυτά που δεν θα έχετε το 2022, για να στηριχθεί η οικο-
νοµία;

Και επειδή µιλάτε για µείωση φόρων, θέλω, κύριε Υφυπουργέ,
να µας λύσετε ένα παράδοξο. Με το ρυθµό ανάπτυξης που προ-
βλέπετε -δεν τον σχολιάζω- έχετε µέσα ταυτόχρονα αύξηση εσό-

δων από φορολογία επιχειρήσεων 145%. Εφόσον ο ρυθµός ανά-
πτυξης δεν είναι τόσος, πώς µπορεί χωρίς νέους φόρους να αυ-
ξήσετε τα φορολογικά έσοδα από επιχειρήσεις 145% και από
φυσικά πρόσωπα 46%; Και µη µου πείτε άλλα νούµερα από τους
ρυθµούς ανάπτυξης που έχετε πει, γιατί θα σας θυµίσω ότι η Ελ-
λάδα ήταν η τρίτη χειρότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσον
αφορά την ύφεση την οποία παρουσίασε και αυτό είναι δική σας
ευθύνη, δεν είναι ευθύνη της πανδηµίας.

Άρα, λοιπόν, παρακαλώ, προσγειωθείτε στην πραγµατικότητα
και δώστε µας πραγµατικά δεδοµένα. Όχι άλλη προπαγάνδα, πα-
ρακαλώ πολύ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βεσυρόπουλε,

έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είπατε ότι δεν έχω πει τίποτα για την επι-

στρεπτέα προκαταβολή και σας ανέλυσα ότι και από τους επτά
κύκλους της επιστρεπτέας προκαταβολής ωφελήθηκαν εξακό-
σιες χιλιάδες ατοµικές επιχειρήσεις, ελεύθεροι επαγγελµατίες
και νοµικά πρόσωπα, που άντλησαν 8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Απ’
αυτά, στον τέταρτο κύκλο, στον πέµπτο, στον έκτο και στον
έβδοµο, το 50% αυτής θα είναι µη επιτρεπτέα, για τη ρευστότητα
αυτή που είπατε προηγουµένως, και το άλλο 50% θα αποπληρώ-
νεται σε εξήντα δόσεις µε πρώτη δόση από τον Ιανουάριο του
2022, ενώ δίνεται η δυνατότητα εφάπαξ επιστροφής του επιστρε-
πτέου ποσού, του 50%, µε 15% έκπτωση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για µη επιστροφή, σας είπα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Θα µε ακούσετε, κύριε συνάδελφε. Εγώ δεν σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, ακου-

στήκατε.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Δεν είπατε τίποτα, κύριε συνάδελφε, για τις µειώσεις των φόρων
που ανέφερα προηγουµένως, για το πρόγραµµα φορολογικής
πολιτικής που εφάρµοσε η χώρα από την αρχή της διακυβέρνη-
σής µας µέχρι σήµερα. Δεν είπατε για τη µείωση του φορολογι-
κού συντελεστή από το 28% στο 22%, για την καθιέρωση νέου
αρχικού εισαγωγικού συντελεστή 9% που αφορά µισθωτούς,
συνταξιούχους, αγρότες, ελεύθερους επαγγελµατίες και ατοµι-
κές επιχειρήσεις από 22% στο 9% µέχρι τις πρώτες 10.000 ευρώ.

Δεν είπατε για τη µεσοσταθµική µείωση 22% του ΕΝΦΙΑ για τα
φυσικά πρόσωπα, έναν νόµο που θα τον καταργούσατε από την
πρώτη µέρα της διακυβέρνησής σας. Θυµάστε πάρα πολύ καλά.
Μεσοσταθµικά µειωµένος κατά 22%, για περιουσία µέχρι 60.000
ευρώ 30%, για περιουσία αξίας µέχρι 70.000 ευρώ 27%, για µέχρι
80.000 ευρώ 25%, για µέχρι 1 εκατοµµύριο 20% και πάνω από 1
εκατοµµύριο 10%. Και επαναλαµβάνω έναν φόρο που θα τον κα-
ταργούσατε από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησης σας και
αντί να τον καταργήσετε, ήρθατε και υπερτριπλασιάσατε τους
φορολογικούς συντελεστές του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ και κα-
τεβάσατε το όριο του αφορολογήτου από τα τριακόσια στα δια-
κόσια πενήντα χιλιάρικα.

Δεν είπατε τίποτα για την εισφορά αλληλεγγύης που αναστεί-
λαµε για δύο χρόνια συνεχόµενα στον ιδιωτικό τοµέα, έναν φόρο
που καταργούνταν το 2016 31 Δεκεµβρίου, τον µονιµοποιήσατε
και υπερτριπλασιάσατε τους φορολογικούς συντελεστές από
0,7% για τα 12.000 µέχρι 20.000 ευρώ εισοδήµατα στο 2,2%, από
τα 20.000 µέχρι τα 30.000 ευρώ -ήταν η κ. Παπανάτσιου η προ-
ηγούµενη Υπουργός- µπορεί να σας ενηµερώσει ότι είναι ακρι-
βώς τα νούµερα αυτά που λέω- από το 1,4% στο 5% κ. ο .κ..
Υπάρχει υπερτριπλασιασµός του φόρου αυτού που µονιµοποι-
ήσατε. 

Δεν είπατε τίποτα για την προκαταβολή φόρου που από το
55% το πήγατε στο 100% και το επαναφέρουµε τώρα από φέτος
σε µόνιµη βάση. Δεν είπατε τίποτα για την προκαταβολή φόρου
-η προηγούµενη ήταν για τα φυσικά πρόσωπα- για τα νοµικά πρό-
σωπα, που από το 80% την πήγατε στο 100%.

Δεν έχετε να πείτε τίποτα για τη φορολογική σας πολιτική,
γιατί ήρθατε και φορολογήσατε τους πάντες και τα πάντα.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ.

Χριστίνα Αλεξοπούλου για επτά λεπτά. Θα παρακαλέσω θερµά
την τήρηση του χρόνου για όλους, γιατί θα πάµε πολύ αργά. Οι
υπόλοιποι που αναµένεται να µιλήσουν ας προσαρµόσουν τον
χρόνο. Ξέρουµε όλοι, δεν είναι πρώτη φορά που µιλάει ο καθέ-
νας, ότι ο χρόνος είναι επτά λεπτά. Παράκληση θερµή.

Κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Βίτσας

έφυγε, αλλά ήθελα να κάνω ένα σχόλιο µετά από αυτό που είπε.
Και εµένα δεν µου αρέσει να σχολιάζω τις οµιλίες συναδέλφων
από όποια παράταξη και αν βρίσκονται, αλλά επειδή µίλησε για
αυθάδεια, νοµίζω καλύτερα θα έπρεπε να ακούσει την οµιλία της
κ. Γκαρά που µας έκανε να χαµογελάσουµε εδώ µέσα, όταν τόλ-
µησε ακόµα και να πει ότι ήρθαµε στην εξουσία µε ψέµατα.
Ποιος; Η κ. Γκαρά και η παρέα της που θα καταργούσαν, όπως
πολύ σωστά είπατε, κύριε Υπουργέ, τον ΕΝΦΙΑ, µε έναν νόµο και
ένα άρθρο, θα έσκιζαν τα µνηµόνια, οι αγορές θα χόρευαν πεν-
τοζάλη και διάφορα τέτοια. Τόλµησε, λοιπόν, να πει ο κ. Βίτσας
ότι µιλάµε εµείς µε αυθάδεια. Μάλλον δεν έχει ακούσει τους συ-
ναδέλφους του ή δεν ζούµε στην ίδια χώρα. Τι να πω!

Η πολυπόθητη, λοιπόν, επόµενη µέρα είναι µε κάποιον τρόπο
εδώ, όχι απλά η επόµενη µέρα µετά την πανδηµία, γιατί έχουµε
και λίγο δρόµο ακόµα να διανύσουµε, αλλά η επόµενη µέρα µιας
νέας Ελλάδας, όχι µόνο η επιστροφή στην κανονικότητα που θα
παλέψουµε λίγο ακόµα επίσης γι’ αυτή, αλλά η επιστροφή στην
ανάπτυξη. Κι αυτό δεν ήταν αυτονόητο. Δεν γίνεται αυτόµατα
επειδή απλώς ξεπερνάµε την κρίση.

Γίνεται επειδή µια εργατική, µια νοικοκυρεµένη Κυβέρνηση
από την πρώτη µέρα της ανάληψης της εξουσίας δεν σταµάτησε
να εργάζεται προς αυτόν τον στόχο, δεν σταµάτησε ούτε στιγµή
το µεταρρυθµιστικό της έργο, ακόµα και εν µέσω της µεγαλύτε-
ρης υγειονοµικής κρίσης του αιώνα. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη εκλέχτηκε για να αλλάξει την Ελλάδα και αυτό πράτ-
τει.

Σήµερα, στο Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρα-
τηγικής της περιόδου 2022 - 2025 διαβάζουµε το µέλλον της, ένα
µέλλον ευοίωνο και αισιόδοξο. Ας δούµε, λοιπόν, πώς φτάσαµε
εδώ, αποµακρύνοντας τη χώρα από το χείλος του γκρεµού, στον
οποίον ακροβατούσαµε µε εκείνους τους περίεργους πειραµα-
τισµούς του ΣΥΡΙΖΑ, πώς από τις κλειστές τράπεζες, τον κίνδυνο
χρεοκοπίας, την έξοδο από το ευρώ και τον ρόλο του παρία στον
οποίο µας είχαν φέρει τότε -εκείνη η παρέα-, φτάσαµε να αποτε-
λέσουµε παράδειγµα προς µίµηση και ισότιµος συνοµιλητής στη
διεθνή οικογένεια. Πριν και πάνω από όλα κρατήσαµε το σύ-
στηµα υγείας δυνατό και τους Έλληνες ασφαλείς και υγιείς.

Η Ελλάδα πέτυχε εκεί που µεγάλες προηγµένες χώρες δεν τα
κατάφεραν τόσο καλά. Αντιµετωπίσαµε τον πρώτο καιρό της
πανδηµίας µε άµεσες, θαρραλέες αποφάσεις, που τότε µάλιστα
λοιδορήθηκαν ως υπερβολικές. Εν τέλει δοκιµάστηκαν διεθνώς
για την αποτελεσµατικότητά τους στο πρώτο κύµα της πανδη-
µίας και αποτέλεσαν παράδειγµα για πολλές ακόµα χώρες. Κρα-
τήσαµε µε αυτόν τον τρόπο την Ελλάδα ανοιχτή το καλοκαίρι του
2020, στηρίζοντας παράλληλα επιχειρήσεις και νοικοκυριά.

Υλοποιούµε το γιγαντιαίο πρόγραµµα της εθνικής εκστρατείας
εµβολιασµού µε απόλυτη επιτυχία, για να βγούµε όσο το δυνατόν
ταχύτερα από τους περιορισµούς και να ανοίξουµε την επιχειρη-
µατική δραστηριότητα. Ενάντια στη γνωστή καταστροφολογία
ΣΥΡΙΖΑ οι Έλληνες εµβολιαζόµαστε µαζικά και µε ταχύτατους
ρυθµούς και έτσι το ισχυρό τείχος ανοσίας χτίζεται και η επιχει-
ρηµατικότητα ανακάµπτει. Ο δρόµος είναι µακρύς, αλλά θα τα
καταφέρουµε.

Και ενώ θωρακιζόµαστε στο υγειονοµικό πεδίο, κύριο µέληµά
µας αποτελεί και η θωράκιση της αγοράς και η προστασία των
θέσεων εργασίας. Με οικονοµικές ενέσεις που ξεπερνούν τα 41
δισεκατοµµύρια ευρώ, στοχευµένες και µελετηµένες, δεν αφή-
σαµε την κρίση να βαθύνει, δεν αφήσαµε την οικονοµική δραστη-
ριότητα να νοσήσει βαριά. Με παρεµβάσεις -διότι η κ. Γκαρά µας

είπε νωρίτερα ότι της λέει ο κόσµος, οι Έλληνες πολίτες, πού
πήγαν τα λεφτά- πήγαν στην επιστρεπτέα και µη επιστρεπτέα
προκαταβολή, στη στήριξη των υπαλλήλων σε αναστολή. Η µεί-
ωση των µισθωµάτων, το πάγωµα των ασφαλιστικών εισφορών,
η επιδότηση κεφαλαίου κίνησης, η επιδότηση δανείων είναι κά-
ποια από αυτά τα λεφτά και τόσα άλλα. Πράξαµε, πράγµατι, ό,τι
ήταν ανθρωπίνως δυνατό. Κρατήσαµε την κοινωνία και την οικο-
νοµία όρθιες, ώστε να καταστεί ευκολότερη η επαναφορά µας
στην κανονικότητα µετά τη µεγάλη αυτή δοκιµασία.

Παράλληλα, όµως, µε την αντιµετώπιση της πανδηµίας και των
συνεπειών της, δεν χάσαµε στιγµή την προσήλωσή µας στις µε-
ταρρυθµίσεις και το νοµοθετικό µας έργο. Με σηµαντικά νοµο-
θετήµατα και παρεµβάσεις σε πολλούς καίριους τοµείς διαµορ-
φώσαµε το πλαίσιο εκείνο µέσα στο οποίο η επιχειρηµατικότητα
και η χώρα θα µπορέσουν να πατήσουν γερά στα πόδια τους, να
ανακάµψουν και να προχωρήσουν µπροστά.

Αναµορφώσαµε το πλαίσιο δηµοσίων συµβάσεων, προµηθειών
και υπηρεσιών. Προωθήσαµε και ενισχύσαµε το επενδυτικό προ-
φίλ της χώρας. Ήδη παγκόσµιοι επιχειρηµατικοί κολοσσοί, όπως
η «VOLKSWAGEN», η «MICROSOFT», η «AMAZON» βρίσκονται
στη χώρα, δείχνοντας την εµπιστοσύνη τους για τη µελλοντική
της αναπτυξιακή προοπτική. Αυτό ενισχύει περαιτέρω τη διεθνή
εικόνα της Ελλάδας ως ενός ασφαλούς επενδυτικού προορι-
σµού, ανοίγοντας τον δρόµο για ακόµα µεγαλύτερη εξωστρέ-
φεια.

Ψηφιοποιούµε το κράτος. Κεντρική στρατηγική επιλογή µας
αυτό αποτελεί ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της χώρας και του
δηµοσίου, για να µειώσουµε το κόστος και να επιτύχουµε τις δια-
δικασίες του. Ήδη περισσότερες από χίλιες εκατό συναλλαγές
µε το δηµόσιο γίνονται ψηφιακά µέσω του gov.gr, διαµορφώνον-
τας µια νέα, σύγχρονη σχέση πολιτείας και πολίτη και εξοικονο-
µώντας δεκάδες χιλιάδες εργατοώρες και σκεφτείτε ότι είµαστε
ακόµα στην αρχή.

Εξασφαλίσαµε τεράστιες χρηµατοδοτήσεις. Το «Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0» και το νέο ΕΣΠΑ σε
συνδυασµό µε τα ιδιωτικά κεφάλαια που θα κινητοποιήσουν εξα-
σφαλίζουν στη χώρα περισσότερα από 100 εκατοµµύρια ευρώ
για το επόµενο διάστηµα, κονδύλια που οφείλουµε να απορρο-
φήσουµε ορθολογικά αλλά και γρήγορα και να µην αφήσουµε
αυτήν τη χρυσή ευκαιρία να χαθεί.

Τέλος, ακόµα και σε αυτό το κλίµα παγκόσµιας αβεβαιότητας
των τελευταίων µηνών, η Κυβέρνηση αυτή κατάφερε να προχω-
ρήσει και σε φοροελαφρύνσεις για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, στηρίζοντας την επιστροφή τους στην οικονοµική δραστη-
ριότητα και καλλιεργώντας µια αίσθηση ασφάλειας για τα επό-
µενα χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλα τα παραπάνω και πολλά
ακόµα, αυτή η Κυβέρνηση έκανε στα δύο πρώτα χρόνια της δια-
κυβέρνησής της όλα αυτά ώστε να έχουµε στα χέρια µας αυτό
το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής της πε-
ριόδου 2022-2025 και να µιλάµε µε ασφάλεια για θετικούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης, επενδύσεις, µείωση της ανεργίας, εξαγωγές
και πρωτογενή πλεονάσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Να µιλάµε για το µέλλον και όχι στείρα για το παρελθόν. Με-

θοδικά, σταθερά αναστρέφουµε την οικονοµία µε έργα και όχι
µε εξαγγελίες, στηριζόµενοι σε εξασφαλισµένους πόρους και όχι
σε θεωρητικές προβλέψεις. Οι µεγάλες χρηµατοδοτήσεις που
σας προανέφερα, τα ιδιωτικά κονδύλια από επενδύσεις, η αύ-
ξηση του τουρισµού αλλά και η ελάττωση των δαπανών που
οφείλονται στον κορωνοϊό δηµιουργούν ένα σταθερό αποθεµα-
τικό για την ανάκαµψη. Γι’ αυτό και οι προβλέψεις του πλαισίου
για µείωση του χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ κατά 50% περίπου,
ρυθµούς ανάπτυξης έως και 6,2%, ραγδαία αύξηση των επενδύ-
σεων και κατά συνέπεια και των εσόδων, σηµαντική αποκλιµά-
κωση της ανεργίας κατά 5%, δεν αποτελούν ευχολόγια. Είναι το
αποτέλεσµα της δουλειάς και ο κόπος των Ελλήνων και σηµατο-
δοτούν την οριστική αλλαγή µοντέλου ανάπτυξης της χώρας και
την κατάταξή της εκεί που της αξίζει. 
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Και επειδή πίσω από τους αριθµούς υπάρχουν πάντα οι άν-
θρωποι, όλα τα παραπάνω σηµατοδοτούν τελικά και µια νέα αν-
τιµετώπιση του κράτους προς τον πολίτη µε σύγχρονες παροχές
και υπηρεσίες, µε έναν νέο σεβασµό και µε τη δυνατότητα πε-
ραιτέρω µείωσης της φορολογίας, έτσι ώστε να επιστρέψουµε
στους Έλληνες το εισόδηµα που τους στέρησε η υπερδεκαετής
κρίση. Μια νέα Ελλάδα αποκαλύπτεται σήµερα µέσα από τους
αριθµούς του Μεσοπρόθεσµου. Είναι αυτή η Ελλάδα που επιζη-
τούµε και για την οποία συνεχίζουµε να εργαζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-

ποιηθεί το Βήµα προκειµένου να πάρει τον λόγο ο Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού,
για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό

ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν πορεύεται βάσει δι-
αυγών πολιτικών όταν απευθύνεται στους πολίτες. Πορεύεται
βάσει των προεκλογικών της υποσχέσεων που δεν υλοποιούνται,
ψευδών και ενός προπαγανδιστικού µηχανισµού που αποσιωπά,
αποκρύπτει, συσκοτίζει, διαστρεβλώνει και εν τέλει παραπλανά. 

Ακόµα και τα επίσηµα κυβερνητικά κείµενα βρίθουν ανακρι-
βειών, ωραιοποιηµένων εικόνων και βέβαια ανέφικτων προβλέ-
ψεων όπως το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατη-
γικής 2022-2025. Σε αυτό δεν αποτυπώνονται µε ειλικρίνεια και
ρεαλισµό οι προθέσεις της Κυβέρνησης για την οικονοµική πο-
λιτική που θα ακολουθήσει. Πάντως δεν αποτελεί ένα σχέδιο
επανεκκίνησης της οικονοµίας που έχει ανάγκη η χώρα. 

Το κενό αυτό δεν είναι τυχαίο. Η έλλειψη ή η αποσιώπηση της
βασικής στρατηγικής για την οικονοµία βοηθά την κυβέρνηση να
παρουσιάζει ένα άλλο, ένα περιοριστικό σχέδιο στο εξωτερικό
και τα ευρωπαϊκά όργανα και ένα πιο γενναιόδωρο στο εσωτε-
ρικό, στο ακροατήριο των ψηφοφόρων της, κυρίως µε τη διατή-
ρηση δήθεν των προεκλογικών υποσχέσεων που, επαναλαµβά-
νω, δεν υλοποιούνται. 

Έτσι, στο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δεν υπάρχει αναφορά στην
αναστολή του συµφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης, αλλά
ούτε και στις προβλέψεις για την παγκόσµια και ευρωπαϊκή οι-
κονοµία και κυρίως τις εξ αυτών επιπτώσεις στην ελληνική οικο-
νοµία. Επιπλέον, όσον αφορά τις αναφορές στην ελληνική
οικονοµία, δεν συνυπολογίζονται σοβαρά οι δυσοίωνες προβλέ-
ψεις για την πορεία του τουρισµού αλλά και η πορεία των κόκκι-
νων δανείων. 

Αυτό που αποτυπώνεται µε σαφήνεια είναι η κατάργηση των
µέτρων στήριξης και των περιορισµένων φοροελαφρύνσεων που
εφαρµόστηκαν στη διάρκεια της πανδηµίας, δηλαδή τους περα-
σµένους µήνες. Καταργούνται όλα τα µέτρα που έλαβε η Κυβέρ-
νηση λόγω της υγειονοµικής κρίσης η οποία βέβαια δεν έχει
τελειώσει. Κοµβικό σηµείο για το ποια οικονοµική πολιτική θα
ακολουθήσει η Κυβέρνηση είναι η πρόβλεψη ότι από το πρωτο-
γενές έλλειµµα άνω του 7% φέτος θα υπάρξει πρωτογενές πλε-
όνασµα 2% το 2023. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να καλυφθεί µία
διαφορά 16 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Για να γίνει αυτό, εκτός από τις περικοπές των µέτρων, προ-
βλέπεται αύξηση των εσόδων από τους φόρους κατά 28%. Προ-
βλέπεται, επίσης, µία αλµατώδης αύξηση των επενδύσεων κατά
30%, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο ρυθµός αύξησης των επεν-
δύσεων εκτιµάται σε ποσοστό 5%. Ανέφικτα πράγµατα. Εκτός
αυτού είναι προφανές ότι και αυτές οι επενδύσεις αφορούν
στους ολίγους και τους ισχυρούς, αφού η υποτίµηση της εργα-
σίας και η µείωση των µισθών στρώνουν το έδαφος για αυτούς. 

Με αυτές τις πολιτικές που εφαρµόζει η Κυβέρνηση, η χώρα
κινδυνεύει να αντιµετωπίσει και πάλι οικονοµικό δηµοσιονοµικό
πρόβληµα. Και αυτό παρ’ ότι παρέλαβε από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ µία θετική δηµοσιονοµική και οικονοµική κατάσταση µε
έντεκα συνεχόµενα τρίµηνα ανάπτυξης και µε το γνωστό και µη
αµφισβητούµενο µαξιλάρι δηµοσιονοµικής ασφάλειας ύψους 37
δισεκατοµµυρίων. Πού πήγαν αυτά τα χρήµατα δεν µας το έχουν
πει οι κυβερνώντες, ούτε εσείς, κύριε Υπουργέ. Σε αυτά θα πρέ-
πει να προστεθούν η άρση των δηµοσιονοµικών περιορισµών και

οι πόροι του Ταµείου Ανάπτυξης, ώστε η αποφυγή της κρίσης να
είναι εφικτή. 

Όµως το σχέδιο της Κυβέρνησης έχει ως µοναδική προοπτική
ένα σκληρό νεοφιλελεύθερο µοντέλο: Ανάπτυξη, που σηµαίνει
για τη συντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας ότι µειώνεται το ει-
σόδηµα και το επίπεδο των παρεχόµενων κοινωνικών υπηρεσιών.
Πρόσφατα ψηφίστηκε ο νόµος για περαιτέρω απορρύθµιση των
εργασιακών σχέσεων και µείωση του µισθολογικού κόστους, ενώ
παράλληλα προγραµµατίζεται να κατευθυνθούν τα κονδύλια από
το Ταµείο Ανάκαµψης στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους
και στην ιδιωτικοποίηση δηµόσιων επιχειρήσεων σε υποδοµές
και ενέργεια. Ακόµη και για το νερό, αυτό το κοινωνικό αγαθό και
παρά την αντίθετη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
προωθείται ιδιωτικοποίηση. Επιλέγεται να ανατεθούν σε ΣΔΙΤ τα
έργα υποδοµής. Προωθούνται η µερική ιδιωτικοποίηση του
ασφαλιστικού συστήµατος, ακόµα και υπό συνθήκες πανδηµίας
η ιδιωτικοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε τα γνωστά
αποτελέσµατα και επιλεκτικά η ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευσης. 

Στο οικονοµικό επίπεδο προωθούνται πολιτικές επιβλαβείς έως
καταστροφικές για τις µικρές και µεσαίες ιδιοκτησίες, τη µικρή
και µεσαία επιχειρηµατικότητα που στήριξαν και στηρίζουν την
οικονοµική και κοινωνική συνοχή της χώρας. Η φορολογική µε-
ταρρύθµιση αποβλέπει εξάλλου στην αναδιανοµή πόρων υπέρ
των πλουσιότερων οµάδων και στη συσσώρευση κεφαλαίου
προς όφελος των πολύ µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Στον αντίποδα αυτών των πολιτικών επιδιώξεων µε την προ-
οδευτική πρόταση του κόµµατός µας προκρίνεται µία στρατηγική
για την οικονοµική ανάπτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη µε επεξερ-
γασµένες προτάσεις και εξειδικευµένες θέσεις µε έµφαση στην
ανάδειξη των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων και στην ενίσχυση
των εγχώριων παραγωγικών δυνάµεων στο πλαίσιο της αλλαγής
του παραγωγικού υποδείγµατος. Το παραγωγικό υπόδειγµα απο-
καθιστά την ασφάλεια, τη σταθερότητα και την κοινωνική συνοχή
µέσω της ενίσχυσης της εργασίας, της ρύθµισης του ιδιωτικού
χρέους που δηµιουργήθηκε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και
των πολιτικών προστασίας του περιβάλλοντος. 

Ειδικά η κατάργηση του νέου πτωχευτικού κώδικα και η διευ-
θέτηση του ιδιωτικού χρέους είναι ουσιαστικής σηµασίας για την
επανεκκίνηση της οικονοµίας µετά την πανδηµία. Μόνο κατά την
πανδηµία δηµιουργήθηκαν νέα χρέη ύψους 17 δισεκατοµµυρίων
προς το δηµόσιο και τις τράπεζες τα οποία συνεχίζουν να σω-
ρεύονται. 

Προτείνεται, λοιπόν, η πλήρης διαγραφή τόκων και προσαυ-
ξήσεων για τα χρέη προς το δηµόσιο και η διαγραφή µέρους της
ονοµαστικής οφειλής µε αποπληρωµή της υπόλοιπης σε εκατόν
είκοσι δόσεις. Παράλληλα προτείνονται µέτρα ενίσχυσης της
ρευστότητας των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Δεν µπορεί να
υπάρξει οικονοµική ανάπτυξη µε απορρύθµιση της αγοράς ερ-
γασίας και µειώσεις µισθών. 

Με το προοδευτικό σχέδιο προωθείται η ρύθµιση της αγοράς
εργασίας µε συλλογικές συµβάσεις εργασίας και αύξηση των µι-
σθών, αλλά και µε µία συνολική πολύπλευρη στήριξη των εργα-
ζοµένων, καθώς επίσης και µε τη διοχέτευση της χρηµατοδότη-
σης σε παραγωγικές και τεχνολογικές επενδύσεις, όπως πρέπει
να αναδειχθεί ο αγροτοδιατροφικός τοµέας, συνδυαστικά δη-
λαδή η παραγωγή και η µεταποίηση αγροτικών προϊόντων, που
αποτελούν όλα αυτά απαραίτητους όρους για τη δίκαιη ανά-
καµψη µε µείωση των ανισοτήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Η τοπική και περιφερειακή ανάπτυξη
µπορεί να συµβάλει ουσιαστικά στην οικονοµική ανάπτυξη ολό-
κληρης της χώρας. 

Άλλωστε, στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την αξιοποίηση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης, δίδεται ιδιαίτερο βάρος στην το-
πική και περιφερειακή αναπτυξιακή στρατηγική, στην αναζωογό-
νηση και στη συµµετοχή των τοπικών κοινωνιών στο σχεδιασµό
για την αξιοποίηση των αναπτυξιακών κονδυλίων. Πρόκειται δη-
λαδή για µία πολιτική περιφερειακής και κοινωνικής συνοχής η
οποία αποσκοπεί στη βιωσιµότητα της ελληνικής οικονοµίας, µε
πραγµατική προοπτική, χωρίς αποκλεισµούς, ανισότητες και
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ανασφάλεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά αποτελούν άγνωστη

χώρα, terra incognita, για το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιο-
νοµικής Στρατηγικής, που προτείνει η Κυβέρνηση του επιτελικού
κράτους, των αρίστων, του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ.
Κωνσταντίνα Αδάµου από το ΜέΡΑ25, για επτά λεπτά.

Σας παρακαλώ θερµά. Δεν µπορούµε να έχουµε υπέρβαση
στους χρόνους. Θερµή παράκληση. Στα επτά λεπτά θα προειδο-
ποιώ να κλείνετε µε τη φράση που αναπτύσσετε και την πρόταση
που ολοκληρώνετε.

Ορίστε, κυρία Αδάµου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εµµένετε

στην πάγια τακτική σας να προσπαθείτε να ωραιοποιείτε την
πραγµατικότητα. Μία πραγµατικότητα η οποία παρά τους εξω-
ραϊσµούς σας χρήζει ή τουλάχιστον θα έπρεπε να χρήζει σοβα-
ρής και υπεύθυνης αντιµετώπισης, κάτι το οποίο δυστυχώς για
ακόµη µία φορά δεν βλέπουµε στο νοµοσχέδιό σας για το Με-
σοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής. Πώς είναι
δυνατόν µάλιστα, να µιλάτε για µια Ελλάδα της ευηµερίας και
για ανάκαµψη, τη στιγµή που λαµβάνετε συνεχώς µέτρα κατά
του µέσου Έλληνα πολίτη, τη στιγµή που τελειώνουν τα όποια
έκτακτα µέτρα στήριξης υπήρχαν και στη θέση τους φέρνετε φό-
ρους που θα πλήξουν ακόµη περισσότερο τα λαϊκά εισοδήµατα
και τα ελληνικά νοικοκυριά. Και µάλιστα, τη χρονική στιγµή που
τα πραγµατικά στοιχεία δείχνουν ακριβώς το αντίθετο. 

Σας ερωτώ λοιπόν, όταν αυξάνετε τον φόρο εισοδήµατος κατά
32% και τους έµµεσους φόρους κατά 22%, πλήττοντας ακόµη
βαθύτερα τα οικονοµικά ασθενέστερα στρώµατα, πώς πιστεύετε
πως θα επέλθει η ανάκαµψη; Πώς µπορεί να επέλθει η οποιαδή-
ποτε ανάκαµψη όταν το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής που αφορά στη χρονική περίοδο 2022-2025 ουσια-
στικά αποτελεί τον οδικό χάρτη υλοποίησης των επιταγών των
δανειστών, που στην πράξη φέρνει περικοπές στην υγεία, περι-
κοπές στην παιδεία, περικοπές στην πρόνοια και περικοπές στο
ασφαλιστικό; Πού είναι η στήριξη της πλειοψηφίας της κοινω-
νίας; Πού είναι η ενίσχυση του κοινωνικού κράτους; Πού είναι η
ενίσχυση της υγείας, της εργασίας, της µεσαίας τάξης; Ας µην
ξεχνάµε το πρόσφατο αντεργατικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εργασίας που ψηφίσατε, το οποίο µας µεταφέρει δεκαετίες
πίσω. 

Η µόνη στρατηγική που φαίνεται να υπάρχει στο νοµοσχέδιό
σας είναι η πάγια τακτική σας προς τις ιδιωτικοποιήσεις, προς
την ενίσχυση των µεγάλων οµίλων και τη µεταφορά των χρηµά-
των προς την τρόικα. Η όποια χρηµατοοικονοµική στήριξη έχει
λάβει η Ελλάδα από την Ευρωπαϊκή Ένωση είτε αυτό λέγεται
πρόγραµµα «SURE», είτε λέγεται έκτακτα µέτρα στήριξης για την
πανδηµία, είτε ταµείο ανάκαµψης, είτε µνηµόνια, όλα αυτά απο-
τελούν δάνεια τα οποία θα κληθεί να αποπληρώσει ο Έλληνας
φορολογούµενος. 

Με απλά λόγια φορτώνετε βουνά χρέους στις πλάτες των Ελ-
λήνων και αυτό το βαφτίζετε ανάκαµψη. Μιλάτε για πρωτογενή
πλεονάσµατα της τάξης του 3,7%. Πώς θα επιτευχθούν αυτά;
Ουσιαστικά µιλάτε για νέα µέτρα λιτότητας σε βάρος του ελλη-
νικού λαού. Μας φέρνετε επίσηµα πλέον στο πέµπτο µνηµόνιο
και µας λέτε ότι αυτό είναι ευηµερία. Ευηµερία για ποιους, θα
διερωτηθεί κάποιος. Ευηµερία προφανώς για τους λίγους και όχι
για τους πολλούς. 

Όπως και µε τον προϋπολογισµό, έτσι και µε το Μεσοπρόθε-
σµο πρώτον, ξεκινάτε µε λάθος ανάλυση, δεύτερον, προχωράτε
σε λανθασµένες προβλέψεις και τρίτον, καταλήγετε σε πολιτικές
από τις οποίες η πλειοψηφία των πολιτών θα υποφέρει. 

Κύριε Σταϊκούρα, εγώ δεν είµαι οικονοµολόγος. Είµαι ιστορι-
κός, αλλά γνωρίζω πολύ καλά, όπως και εσείς εξάλλου, ότι µε
δάνεια και µε αυξηµένη φορολογία δεν δύναται, δεν µπορεί να
επιτευχθεί καµµία οικονοµική ανάπτυξη. 

Ο κ. Βαρουφάκης σας το έλεγε ήδη από πέρυσι, κάτι το οποίο
πλέον επιβεβαιώνει και το ΔΝΤ και τα πραγµατικά στοιχεία, ότι

έρχεται ύφεση και µάλιστα πολύ µεγαλύτερη από ότι ελπίζατε
στη Νέα Δηµοκρατία. Τον Δεκέµβρη του 2020 µόλις δηµοσιοποι-
ήθηκαν τα στοιχεία του ΑΕΠ του τρίτου τριµήνου και επιβεβαι-
ώθηκε ότι η ύφεση θα ήταν τόσο µεγάλη όσο είχε προβλέψει ο
κ. Βαρουφάκης και το ΜέΡΑ25, οκτώ µήνες νωρίτερα πήγατε και
αλλάξατε τα στοιχεία της ελληνικής στατιστικής αρχής. Χρησι-
µοποιήσατε επιλεκτικά τροποποιηµένα στοιχεία και όχι τις τρέ-
χουσες τιµές που αντιστοιχούν στα χρήµατα που πραγµατικά
υπάρχουν στις τσέπες των ανθρώπων, των συµπολιτών µας. Συµ-
περιλάβατε τον αποπληθωρισµό, δηλαδή τον αρνητικό πληθωρι-
σµό, κάτι το οποίο δεν αφορά την πλειοψηφία των πολιτών οι
οποίοι είδαν να αυξάνονται οι τιµές στα είδη πρώτης ανάγκης.
Είδαν στις τσέπες τους να µειώνονται τα χρήµατά τους. Αλλά
εσείς µε ταχυδακτυλουργικά κόλπα, θα λέγαµε, αλλάξετε τα νού-
µερα από το 2010 έως το 2019, µε σκοπό να εµφανιστεί µικρό-
τερη κατά 4 δισεκατοµµύρια η απώλεια του ΑΕΠ για το 2020, για
να βολέψει έτσι σε αυτό το αναληθές αφήγηµα σας, περί δήθεν
αντοχής της ελληνικής οικονοµίας. 

Με λίγα λόγια, κόψατε και ράψατε κατά το δοκούν, έτσι ώστε
να τα εµφανίσετε όπως σας βολεύει. Έτσι βγάλετε ότι η ύφεση
είναι 8,2% και µάλιστα καυχιέστε γι’ αυτό, ενώ την πραγµατικό-
τητα µε αληθινά στοιχεία, χωρίς µαγειρέµατα, η ύφεση ξεπερνάει
το 10%. Είναι βαθύτερη δηλαδή από ό,τι ήταν το 2011, που ήταν
η χειρότερη χρονιά της κρίσης και τότε είχε φτάσει στο 8,9%. 

Όποιος όµως λέει ψέµατα για το παρελθόν δεν µπορεί να πει
αλήθεια και για το µέλλον.

Τώρα λοιπόν, φέρνετε ένα Μεσοπρόθεσµο βασισµένο πάλι σε
ελπίδες και επενδύσεις τύπου «FRAPORT» και Ελληνικού, χωρίς
να ενισχύετε τον πρωτογενή τοµέα, χωρίς πλάνο πραγµατικής
αγροτικής ανάπτυξης και χωρίς να στηρίζετε στους µικροµεσαί-
ους, χωρίς λοιπόν ουσιαστική πράσινη ανάπτυξη. Έχετε δηµι-
ουργήσει µια οικονοµία εξαρτώµενη από πολύ λίγους µεγάλους
οµίλους και στηριζόµενη στην µονοκαλλιέργεια του τουρισµού.
Έτσι λοιπόν, είναι δεδοµένο πως αυτό που έρχεται είναι περαι-
τέρω λουκέτα και ανεργία, όχι ανάκαµψη.

Η έκθεση του Υπουργείου Οικονοµικών σε µεγάλο βαθµό βα-
σίζεται σε ένα ψευδές αφήγηµα, ότι δηλαδή η ελληνική οικονοµία
ήταν έτοιµη να απογειωθεί το 2020, χάρη βέβαια στις φοβερές
πολιτικές της Κυβέρνησης, αλλά δυστυχώς προέκυψε η πανδη-
µία. Βεβαίως, η ΕΛΣΤΑΤ παρά την παραποίηση των στοιχείων
που προανέφερα, διαψεύδει αυτόν το µύθο, αφού όχι µόνο η αύ-
ξηση του ΑΕΠ της χώρας για το 2019 ήταν εξαιρετικά αναιµική,
δηλαδή αυξήθηκε µόλις 1,9% σε σχέση µε το 2018, αλλά έπειτα
ακολούθησε και φθίνουσα πορεία. 

Συγκεκριµένα το ΑΕΠ της χώρας κατά το τέταρτο τρίµηνο του
2019 παρουσίασε µείωση κατά 0,7% έναντι του τρίτου τριµήνου
του 2019 και τουλάχιστον έξι µήνες πριν από το πρώτο lockdown
βρίσκονταν ήδη σε ύφεση. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η πραγµατικότητα είναι ότι
το ΑΕΠ καταποντίζεται. Το 2020 χάθηκαν 15 δισεκατοµµύρια. Η
πραγµατική µείωση του ξεπερνάει το 10%, ενώ το δηµόσιο χρέος
εκτοξεύεται στα 205,6% του ΑΕΠ και οι νέοι µας εξακολουθούν
να φεύγουν από τη χώρα µας. Το εργατικό δυναµικό της χώρας
αποδυναµώνεται συνεχώς. Σύµφωνα µε το ΔΝΤ η Ελλάδα κατα-
γράφει τη δεύτερη µεγαλύτερη αύξηση χρέους σε ολόκληρο τον
κόσµο. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο υπολογίζει ότι το ελλη-
νικό χρέος δεν πρόκειται να πέσει κάτω από το 200% πριν το
2023. Αξίζει να σηµειωθεί ότι όταν ξέσπασε η κρίση στην Ελλάδα
το χρέος δεν ξεπερνούσε το 126,7%.

Αντί λοιπόν, να προτείνετε σοβαρές λύσεις ή τουλάχιστον να
ακούτε τις σοβαρές λύσεις που σας προτείνονται, αρκείστε σε
προσδοκίες και επικοινωνιακά σόου τα οποία επί της ουσίας δεν
βασίζονται πουθενά. 

Ακούσαµε σήµερα µεγαλοστοµίες, µεγαλόστοµες εξαγγελίες
και διαβεβαιώσεις για τον ερχοµό επενδύσεων ανάπτυξης και
ευηµερίας. Όµως όσα τεχνάσµατα κι αν επινοήσετε, η πραγµα-
τικότητα είναι ότι υπάρχει ένα τεράστιο έλλειµµα στον κρατικό
προϋπολογισµό και διαιωνίζετε την ύφεση φέρνοντας κενό σχε-
διασµό που ακολουθείται από νέα µέτρα λιτότητας. Γιατί µόνο
µε σκληρή λιτότητα και αφαίµαξη των πολιτών, θα µπορέσετε να
πετύχετε τα εξωπραγµατικά πλεονάσµατα για τα οποία έχετε δε-
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σµευτεί προς τους δανειστές. 
Δηµιουργείτε, λοιπόν, αυταπάτες και µυθεύµατα τα οποία προ-

σβάλουν τους ελευθέρους επαγγελµατίες, το σύνολο των εργα-
ζοµένων, τους συνταξιούχους, τους ανέργους και ολόκληρο το
φάσµα της ελληνικής κοινωνίας.

Δυστυχώς, το Μεσοπρόθεσµο που φέρνετε προς ψήφιση θα
το πληρώσει πολύ ακριβά ακόµη µια φορά ο Έλληνας φορολο-
γούµενος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διο-

νύσιο Σταµενίτη ο οποίος έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα προτού ξεκινήσω, να κάνω µια ερώτηση στους συ-

ναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ γιατί άκουσα πολλούς να κατακρίνουν τα
ΣΔΙΤ. Προφανώς τώρα που είναι αντιπολίτευση, γιατί όταν ήταν
στην κυβέρνηση χρησιµοποίησαν αυτήν τη µέθοδο. Εκτός αν δεν
έχουν τίποτα να πουν γιατί πρόκειται να γίνουν έργα µέσω ΣΔΙΤ.
Δηλαδή δεν µπορούν να πουν κάτι για το ότι θα κατασκευαστεί
ο δρόµος Θεσσαλονίκη – Χαλκηδόνα – Γιαννιτσά - Έδεσσα ή θα
κατασκευαστεί το Φράγµα της Καλής ή θα κατασκευαστούν τα
δικαστικά µέγαρα και βρίσκουν να πουν ότι είναι ένα φιλελεύ-
θερο µέτρο. Είναι περίεργο.

Διανύοντας, όπως όλοι ευχόµαστε, το τελευταίο µέρος της µε-
γαλύτερης υγειονοµικής κρίσης των τελευταίων εκατό χρόνων,
η οποία έφερε µια σειρά από πολυεπίπεδες αρνητικές συνέπειες
και δοκίµασε σε παγκόσµια κλίµακα τις αντοχές των οικονοµιών
και των κοινωνιών, διαπιστώνουµε ότι η ελληνική οικονοµία βάσει
όλων των στοιχείων παρουσιάζει µια εξαιρετικά, τονίζω και πάλι,
δεδοµένων των συνθηκών, ενθαρρυντική εικόνα. Η οικονοµική
κατάσταση διαµορφώνεται πολύ καλύτερα από ότι προέβλεπαν
οι πιο αισιόδοξες εκτιµήσεις. Το είδαµε αυτό να συµβαίνει στην
πράξη και µε την ύφεση του 2020 η οποία συγκρατήθηκε στο
8,2% όταν όλες οι προβλέψεις µιλούσαν για πάνω από 10%. Για
να µην πούµε τι έλεγε η αντιπολίτευση για την ύφεση. Ας το αφή-
σουµε καλύτερα.

Αποδείχτηκε λοιπόν ότι η ελληνική οικονοµία διαθέτει µεγαλύ-
τερες αντοχές και η κυβερνητική πολιτική αποδίδει πολύ καλύ-
τερα από ότι θέλουν να παρουσιάσουν οι επικριτές της. Σε ένα
ιδιαίτερα ασταθές οικονοµικό περιβάλλον, όπως αυτό έχει δια-
µορφωθεί τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες, είναι ξεκάθαρο ότι
η χώρα µας τα καταφέρνει.

Υποστηρίζουµε λοιπόν ότι η ελληνική οικονοµία παρουσιάζει
καλύτερες επιδόσεις από τις αναµενόµενες όχι γιατί απλώς επι-
χειρηµατολογούµε υπέρ του µίγµατος πολιτικής που ακολουθεί
η Κυβέρνηση και το οικονοµικό επιτελείο, αλλά πολύ απλά επειδή
διαβάζουµε τα στοιχεία και αναλύουµε τα δεδοµένα, τα οποία τι
δείχνουν; Τα είπαµε και στην επιτροπή.

Πρώτον ό,τι αφορά το πρώτο τρίµηνο του έτους η Ελλάδα δια-
θέτει την τρίτη καλύτερη ευρωπαϊκή επίδοση σε όρους ΑΕΠ.
Δεύτερον, τα επιτόκια στα έντοκα γραµµάτια του δηµοσίου είναι
αρνητικά, ενώ στα πενταετή και δεκαετή οµόλογα καταγράφουν
ιστορικά χαµηλά. Τρίτον, δείχνουν ότι ο δείκτης οικονοµικού κλί-
µατος βρίσκεται σχεδόν στα επίπεδα που βρίσκονταν πριν από
την πανδηµία. Τέταρτον, η βιοµηχανική παραγωγή διαγράφει
ανοδική πορεία, ενώ ενισχύεται ο τοµέας της µεταποίησης. Και
τέλος, οι ιδιωτικές καταθέσεις κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής
κρίσης αυξήθηκαν κατά 23 δισεκατοµµύρια.

Σε αυτό το πλαίσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε
το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-
2025 στο οποίο περιλαµβάνονται οι µεσοπρόθεσµοι στόχοι, οι
δηµοσιονοµικές εξελίξεις αλλά και το πλαίσιο των δαπανών για
τον κρατικό προϋπολογισµό. Πρόκειται για ένα σχέδιο που περι-
γράφει τη µετάβαση της ελληνικής οικονοµίας σε ταχείς ρυθ-
µούς ανάπτυξης, δίνοντας προοπτικές που βασίζονται σε στέρεα
θεµέλια.

Όπως ανέλυσε και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, για το
2021 εκτιµάται ότι ο ρυθµός ανάπτυξης θα είναι γύρω στο 3,6%
και για το 2022 προβλέπεται στο 6,2%, για τα επόµενα του 2022
χρόνια προβλέπεται ανάπτυξη στο 4% κατά µέσο όρο, κάτι που
συνεπάγεται αύξηση των επενδύσεων και των εξαγωγών, καθώς

επίσης και µείωση της ανεργίας αλλά και των κόκκινων δανείων.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο προβλέπει ότι
έως το 2025 οι επενδύσεις θα αυξηθούν κατά 30%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες συζητείται
το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο. Ακούσαµε αρκετή κριτική σχετικά µε
το πού στηρίζουµε τις προβλέψεις, ότι τίποτα από αυτά που λέµε
δεν θα επιβεβαιωθεί στην πράξη, ότι απλώς παρουσιάζουµε µια
πλασµατική αισιόδοξη εικόνα. Γι’ αυτό είναι σηµαντικό να ανα-
φέρουµε ότι τόσο η επέκταση της ισχύος της γενικής ρήτρας
διαφυγής για το 2022, όσο και η εφαρµογή του Σχεδίου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0», µαζί παράλληλα µε τη µε-
γάλη πρόοδο που έχει επιτευχθεί τα δύο τελευταία χρόνια στην
προώθηση των µεταρρυθµίσεων µάς επιτρέπουν σήµερα να συ-
ζητάµε σε αυτήν τη βάση, να προγραµµατίζουµε και να θέτουµε
στόχους τους οποίους εκτιµούµε ότι θα πετύχουµε. Δεν λέµε τί-
ποτα στον αέρα. Βασιζόµαστε στα δεδοµένα.

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να σταθώ ιδιαίτερα στους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης και στον κοµβικό τους ρόλο. Είναι γε-
γονός, όπως είχαµε αναφέρει και κατά την παρουσίαση του σχε-
δίου «Ελλάδα 2.0» στην κοινή συνεδρίαση των επιτροπών στη
Βουλή, ότι οι επιλογές για τη διαχείριση και την επένδυση των
πόρων που θα αντλήσει η χώρα µας θα καθορίσουν την πορεία
της όχι µόνο για τη µετά του κορωνοϊού εποχή αλλά και στη νέα
δεκαετία του 21ου αιώνα.

Η ελληνική Κυβέρνηση απέδειξε ότι είναι αποφασισµένη και
έτοιµη να µη χάσει το µεγάλο στοίχηµα και να αδράξει την ιστο-
ρική ευκαιρία που λέγεται Ταµείο Ανάκαµψης. Και αυτό το µαρ-
τυρά το ολοκληρωµένο, συνεκτικό, αναπτυξιακό και ρεαλιστικό
σχέδιο που κατήρτισε µε σκοπό να οδηγήσει τη χώρα στη νέα
εποχή θεραπεύονται τις χρόνιες πληγές της ελληνικής οικονο-
µίας, επιλύοντας και ξεπερνώντας διαρθρωτικά προβλήµατα του
κράτους και του δηµόσιου τοµέα και µεταλλάσσοντας την παρα-
γωγική βάση της χώρας.

Πιστεύω ότι δύσκολα η αντιπολίτευση, όσο και αν προσπαθή-
σει, µπορεί να αµφισβητήσει την ικανότητα της χώρας µας και
της ελληνικής Κυβέρνησης να αξιοποιήσουν τους διαθέσιµους
πόρους, µιας και τα περιθώρια αµφισβήτησης που αφήνουν οι
εκτιµήσεις για το ελληνικό σχέδιο, όχι οι δικές µας εκτιµήσεις
αλλά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι εξαιρετικά περιορισµένες.

Αφήστε που δεν έχουµε ακούσει κάτι συγκεκριµένο για τον
τρόπο που θεωρούν στην αντιπολίτευση ότι πρέπει να διανεµη-
θούν οι πόροι, αλλά µόνο µια υπεράσπιση της προηγούµενης κυ-
βέρνησης, ξεχνώντας το κλείσιµο των τραπεζών, την αύξηση των
φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών, το µνηµόνιο των 15 δι-
σεκατοµµυρίων και φυσικά την επιστροφή στην ύφεση γιατί το
2014 είχαµε ανάπτυξη στη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους τελευταίους δεκαεπτά
µήνες κάθε οικονοµικός σχεδιασµός, όπως και το Μεσοπρόθε-
σµο που συζητάµε σήµερα, γίνεται υπό το πρίσµα των δυσκολιών
που γέννησε η υγειονοµική κρίση, αλλά µε την επιφύλαξη της
αβεβαιότητας που επικρατεί όσον αφορά την πορεία της πανδη-
µίας. 

Με αυτά τα δεδοµένα, η χώρα µας έχει καταφέρει να µπορεί
να προσαρµόζεται, να ανταπεξέρχεται, να αντιµετωπίζει τις δυ-
σκολίες και να προχωρά µε σταθερά βήµατα. Παράλληλα οφεί-
λουµε να πούµε ότι πρωταγωνιστεί στις εξελίξεις, βρίσκεται στο
κέντρο κοµβικών και ιστορικών αποφάσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε παράδειγµα την απόφαση για το Ταµείο Ανάκαµψης,
ενώ οι ελληνικές προτάσεις υιοθετούνται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπως η πρόταση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη για το Ευρωπαϊκό Ψηφιακό Πιστοποιητικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την τοποθέτησή µου
θα ήθελα να τονίσω ότι τα αποτελέσµατα που έχουµε σήµερα
είναι ένα προϊόν σωστού σχεδιασµού και οργανωµένης προσπά-
θειας. Η δουλειά που έγινε το πρώτο εξάµηνο µετά από τις εκλο-
γές του 2019, η δουλειά που γίνεται από την εµφάνιση της
πανδηµίας και έπειτα, η πιστή εφαρµογή του προγράµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας για το οποίο εκλεγήκαµε και η ταχύτητα στην
υλοποίησή του δηµιούργησαν ισχυρές βάσεις ώστε η Ελλάδα να
αντέξει αυτή τη δύσκολη περιπέτεια και να προβλέπεται ότι µπο-
ρεί να τρέξει σε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης την εποµένη της
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πανδηµίας.
Αυτήν την προοπτική της γρήγορης ανάκαµψης και της ασφα-

λούς µετάβασης σε µια νέα εποχή παρουσιάζει το Μεσοπρόθε-
σµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής που καλούµαστε
σήµερα να υπερψηφίσουµε. Το υπερψηφίζω κι εγώ και σας καλώ
να κάνετε το ίδιο κι εσείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς και για την προσέγγιση στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ελευθέριος Αβραµάκης για επτά λεπτά. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συζητάµε σήµερα το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής 2022-2025. Η εικόνα που αποκοµίζω και αποκοµί-
ζουµε συνολικά είναι µάλλον ότι η Κυβέρνηση και τα κυβερνητικά
στελέχη βρίσκονται σε σύγχυση. Άκουσα σήµερα µε προσοχή
τους Υπουργούς, τον κ. Σκυλακάκη, τον κ. Σταϊκούρα, τον κ. Βε-
συρόπουλο, και µας έδωσαν µια εικόνα µιας χώρας που βρίσκε-
ται σε success story, σε ανάπτυξη, σε αντίθεση µε τις δηλώσεις
χθες του κ. Γεωργιάδη, ο οποίος µας είπε ότι σε ένα ενδεχόµενο
τέταρτο κύµα της πανδηµίας και ένα νέο lockdown η χώρα κιν-
δυνεύει µε πτώχευση και χρεοκοπία. Τελικά για την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας από το success story µέχρι τη χρεοκοπία
ένα τσιγάρο δρόµος. 

Για µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρ-
νει ένα νοµοσχέδιο το οποίο αγνοεί προκλητικά την πραγµατικό-
τητα. Η Κυβέρνηση αντί να βλέπει τα οικονοµικά στοιχεία, αντί
να αναλύει την οικονοµική συγκυρία και τις επιπτώσεις της παν-
δηµίας στην οικονοµία και την κοινωνία, επιδίδεται στην κατά-
θεση ενός πλαισίου ευχών. Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιο-
νοµικής Στρατηγικής που κατέθεσε η Κυβέρνηση για τα επόµενα
τρία χρόνια, όπως ακριβώς και ο προϋπολογισµός που κατέθεσε
πριν λίγους µήνες, φαίνεται να αφορούν µια άλλη πραγµατικό-
τητα. Κατατίθενται απλώς για να εξυπηρετήσουν το επικοινω-
νιακό αφήγηµα της Κυβέρνησης και αναθεωρούνται πριν καν
στεγνώσει το µελάνι του Εθνικού Τυπογραφείου. 

Η Κυβέρνηση µε αυτό το Μεσοπρόθεσµο που καταθέτει κη-
ρύσσει το τέλος της πανδηµίας για το 2021 τη στιγµή που όλοι
προβλέπουν ότι η πανδηµία και οι κίνδυνοι που αυτή δηµιουργεί
θα εξακολουθήσουν να υφίστανται τουλάχιστον για τους πρώ-
τους µήνες του 2022 ανεξάρτητα από την εξέλιξη των εµβολια-
σµών. Οι υγειονοµικές ανάγκες της χώρας µπορεί να µην είναι
τόσο πιεστικές εφόσον εµβολιαστεί ένα µεγάλο µέρος του πλη-
θυσµού, δεν θα εκλείψουν όµως µαγικά οι ανάγκες της οικονο-
µίας και οι ανάγκες της κοινωνίας προκειµένου να ξεπεραστούν
οι συνέπειες της πανδηµίας. Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση προ-
βλέπει πρακτικά την κατάργηση οποιουδήποτε µέτρου στήριξης
της οικονοµίας, των φοροαπαλλαγών, των µέτρων κοινωνικής
υποστήριξης. 

Το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης προβλέπει ότι µε κά-
ποιον µαγικό τρόπο οι χιλιάδες φορολογούµενοι που δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν σήµερα στις υποχρεώσεις τους θα
ανακάµψουν µέσα στο 2021 και θα µπορέσουν να πληρώσουν
τόσο τις υποχρεώσεις τους από το 2020 µέχρι σήµερα όσο και
τις νέες υποχρεώσεις τους που αθροίζονται καθηµερινά. Προ-
βλέπει τον τερµατισµό των προγραµµάτων γέφυρα για τους δα-
νειολήπτες και ταυτόχρονα προβλέπει υπέρογκες αυξήσεις είσ-
πραξης άµεσων και έµµεσων φόρων. Πώς θα έρθουν αυτά τα
έσοδα µετά από τις µειώσεις µισθών που επέβαλε πρόσφατα η
Κυβέρνηση µε το νέο εργασιακό στον ιδιωτικό τοµέα και από τη
στασιµότητα που προβλέπει σε µισθούς δηµοσίων υπαλλήλων
και συντάξεις; 

Η Κυβέρνηση προβλέπει αύξηση των φόρων εισοδήµατος
κατά 45,73% από το 2021 ως το 2025. Προβλέπει ότι οι φόροι ει-
σοδήµατος φυσικών προσώπων θα αυξηθούν µέσα σε µια τριετία
κατά 31,73% µε παγωµένες συντάξεις και τους µισθούς δηµο-
σίων υπαλλήλων και µε µειώσεις µισθών για τους εργαζόµενους
του ιδιωτικού τοµέα που θα χάνουν εισοδήµατα από απλήρωτες
υπερωρίες και θα χάνουν και τη δυνατότητα δεύτερης απασχό-
λησης, ενώ θα αµείβονται για ένα µέρος της εργασίας τους µε

ρεπό. Ταυτόχρονα προβλέπει αύξηση 145,21% των φόρων των
εταιρειών και των λοιπών νοµικών προσώπων. Με εκατοντάδες
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις να απειλούνται σήµερα µε λου-
κέτο, η Κυβέρνηση προβλέπει µια εξωπραγµατική αύξηση των
φορολογικών εσόδων από εταιρείες. Η Κυβέρνηση προβλέπει
επίσης την αύξηση των εσόδων από έµµεσους φόρους κατά
22,4% µέσα σε µια τριετία, αδιαφορώντας για το γεγονός ότι το
διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών µειώνεται καθηµερινά εξαιτίας
της κυβερνητικής πολιτικής που βιώνουµε και µιας ακραίας ύφε-
σης που πλήττει πρώτα απ’ όλα την κατανάλωση. 

Τα ευχολόγια της Κυβέρνησης συνεχίζονται µε τις προβλέψεις
της όσον αφορά το ονοµαστικό ΑΕΠ το οποίο, λέει, θα αυξηθεί
κατά 26,1%. Όλη αυτή η εντυπωσιακή αύξηση του ΑΕΠ θα προ-
έλθει δήθεν από την ιδιωτική οικονοµία, αφού συντάξεις και µι-
σθοί του δηµοσίου παραµένουν, σύµφωνα µε τις προβλέψεις
της, στα ίδια επίπεδα µε σήµερα. Προβλέπεται επίσης αύξηση
των επενδύσεων κατά 30,3% µόνο για το 2022. Ποιες είναι αυτές
οι επενδύσεις, αλήθεια, και αυτοί οι επενδυτές που περιµένουν
το 2022 να ρίξουν τόσα χρήµατα στην ελληνική αγορά και στην
ελληνική οικονοµία; Δεν µας το αποκαλύπτει η Κυβέρνηση. Μή-
πως θα µπουν οι µπουλντόζες στο Ελληνικό;

Ακόµα όµως και µε αυτά τα στοιχεία και τις προβλέψεις, που
είναι προφανές ότι στηρίζονται τα ευχολόγια του οικονοµικού
επιτελείου, αποκαλύπτεται η βαθιά απέχθεια της Νέας Δηµοκρα-
τίας για το κοινωνικό κράτος. Παρά την ιλιγγιώδη ανάπτυξη που
προβλέπει η Κυβέρνηση, τα έξοδα του κράτους στην υγεία, στην
παιδεία, στις κοινωνικές µεταβιβάσεις µειώνονται εντυπωσιακά
ως προς το ΑΕΠ, αλλά µειώνονται και σε απόλυτους αριθµούς,
παρ’ ότι προβλέπεται τροµακτική αύξηση των εσόδων του κρά-
τους. 

Συγκεκριµένα, τα ανώτατα όρια δαπανών του Υπουργείου
Υγείας µειώνονται  κατά 106 εκατοµµύρια ευρώ από το 2022 έως
το 2025, παρά το ότι σε όλο τον κόσµο αναγνωρίζουν την ανάγκη
ενίσχυσης των δηµόσιων συστηµάτων υγείας, ενώ από το 2021
έως το 2022 η Κυβέρνηση προβλέπει τη µείωση των δαπανών
κατά άλλα 100 εκατοµµύρια ευρώ. Στην παιδεία µε τα τεράστια
ελλείµµατα και τα κενά στην εκπαίδευση η Κυβέρνηση προβλέπει
τη µείωση των δαπανών κατά 350 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θέλω να τονίσω τα εξής: Πρώτον, είναι σαφές ότι αυτές οι
προβλέψεις δεν ευσταθούν. Δεν ανταποκρίνονται στα δεδοµένα
και θα αναθεωρηθούν τουλάχιστον πριν ολοκληρωθεί το 2021.
Δεύτερον, είναι πλέον αυταπόδεικτο ότι η Νέα Δηµοκρατία, ό-
ποια ανάπτυξη και αν επιτευχθεί µετά την πανδηµία, δεν έχει
σκοπό να κάνει οποιαδήποτε παρέµβαση ώστε το αποτέλεσµα
αυτής της ανάπτυξης να διανεµηθεί µε δίκαιο τρόπο στην κοινω-
νία. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, πιστή στα δόγµατα που
µας οδήγησαν στη χρεοκοπία, φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο και
υπογραµµίζει ότι τα κέρδη θα αφορούν για πολλοστή φορά τους
λίγους, ενώ αντίθετα τις ζηµιές της όποιας κρίσης θα κληθεί πάλι
να τις πληρώσει ο λαός και η µεγάλη πλειοψηφία του κόσµου. Οι
πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης αφορούν στη συντριπτική τους
πλειοψηφία ελάχιστες µεγάλες επιχειρήσεις που θα έχουν τη δυ-
νατότητα πρόσβασης στον δανεισµό, σε αντίθεση βέβαια µε την
συντριπτική πλειοψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων που
αποκλείονται, για λόγους ευνόητους, από τον τραπεζικό δανει-
σµό. 

Η αναµενόµενη ανάπτυξη µετά την πανδηµία, που σίγουρα δεν
µπορεί να πιάσει τους εξωφρενικούς ρυθµούς που προβλέπει το
οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης, αφορά πραγµατικά ελά-
χιστους, δεδοµένου ότι η Κυβέρνηση θέλει να κρατήσει παγωµέ-
νους και τους ονοµαστικούς µισθούς του ιδιωτικού τοµέα, ενώ
µε τις διευκολύνσεις και τις διευθετήσεις που προσφέρει στο κε-
φάλαιο µειώνει το σύνολο των αποδοχών των εργαζοµένων και
αυξάνει την κερδοφορία κυρίως των µεγάλων επιχειρήσεων. 

Ο ελληνικός λαός µπορεί πλέον να δει καθαρά τις µεγάλες δια-
φορές ανάµεσα στα δύο µοντέλα διακυβέρνησης. Εµείς ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία προτείνουµε ένα κυβερνητικό
πρόγραµµα βιώσιµης επανεκκίνησης της ελληνικής οικονοµίας,
στήριξης του κοινωνικού κράτους, προστασίας της εργασίας,
κοινωνικής δικαιοσύνης που θα φροντίζει για να έχουν όλοι µε-
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ρίδιο στην ανάπτυξη όπως ακριβώς είχαν και στις διαδοχικές οι-
κονοµικές κρίσεις. Εµείς διεκδικούµε µαζί µε τους εργαζόµενους,
τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες, τους αγρότες, τους
κτηνοτρόφους, τους δηµόσιους υπαλλήλους νέες θέσεις εργα-
σίας, καλύτερους µισθούς και συντάξεις, µείωση του κόστους
ζωής και αύξηση της κατανάλωσης των προϊόντων της ελληνικής
παραγωγής.

Η Νέα Δηµοκρατία επιδιώκει οι πλούσιοι να γίνουν πλουσιότε-
ροι και οι φτωχοί φτωχότεροι και περισσότεροι. Εµείς αγωνιζό-
µαστε ώστε συνολικά η κοινωνία να ζει µε αξιοπρέπεια, να
µπορούν οι Έλληνες να διατηρήσουν τις περιουσίες τους και να
τις αυξήσουν, να ανοίξουµε νέους καλύτερους δρόµους και προ-
οπτικές για τη νεολαία µας. Η Νέα Δηµοκρατία σχεδιάζει τη συγ-
κέντρωση των πλουτοπαραγωγικών πηγών της χώρας στα χέρια
λίγων, σχεδιάζει το κλείσιµο των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων και τη συγκέντρωση όλων των δραστηριοτήτων στα χέρια
λίγων, την απώλεια ακόµα και της πρώτης και µοναδικής κατοι-
κίας για χιλιάδες ελληνικά νοικοκυριά. Η Νέα Δηµοκρατία δεν κα-
τάλαβε τίποτα ούτε από την χρεοκοπία της χώρας, ούτε από τα
µνηµόνια, ούτε από τη νέα οικονοµική και κοινωνική κρίση που
προκάλεσε η πανδηµία. Υπόσχεται µια νέα, ακόµα πιο βίαιη µε-
ταβίβαση του πλούτου στα χέρια λίγων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία υπόσχεται µια δίκαιη οικο-
νοµική και κοινωνική ανασυγκρότηση που θα αφορά το σύνολο
της χώρας και την ελληνική περιφέρεια. Δεσµευόµαστε για µια
ουσιαστική µετάβαση σε µια λειτουργική, δίκαιη και βιώσιµη Ελ-
λάδα που θα συγκλίνει µε τις αναπτυγµένες ευρωπαϊκές χώρες
µε σταθερότητα, θα παράγει ποιοτικά προϊόντα και υπηρεσίες
και θα στηρίζεται στην αξία και τις ικανότητες του ανθρώπινου
δυναµικού της χώρας µας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια µικρή αναφορά σε αυτήν
πραγµατικά την επαίσχυντη προσπάθεια εκµαυλισµού, εξαγοράς
και δωροδοκίας στην ουσία της συνείδησης της νεολαίας µας.
Εκτιµώ και πιστεύω ότι η πρόταση όπως κατατέθηκε από τον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη όσον αφορά τη νεολαία προ-
σβάλλει συνολικά το πολιτικό σύστηµα και τους πολίτες µας.
Άλλο να προσπαθήσω να πείσω την κοινωνία να εµβολιαστεί για
να χτίσω το αναγκαίο τείχος ανοσίας και άλλο να µπαίνω σε τέ-
τοιες λογικές και πρακτικές που πραγµατικά καµία θέση δεν
έχουν στη δηµοκρατία. Αυτό χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση και
προσωπικά τον ίδιο όσο αφορά το πώς βλέπει τη δηµοκρατία και
την ελευθερία στην πράξη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φίλιππος Φόρτωµας για
επτά λεπτά. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε πολ-

λά από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ακούσαµε και τα τυ-
χάρπαστα αυτά λόγια από τον προηγούµενο οµιλητή. Υπάρχει
διγλωσσία στην Αντιπολίτευση και κυρίως στην Αξιωµατική. Και
φυσικά, έχουµε φαινόµενα τύπου Πολάκη. Μιας και εσείς οι ίδιοι
δεν τα έχετε λύσει, νοµίζω ότι καλό είναι να τα λύσετε και να
έχετε µια κοινή συνισταµένη και για τους εµβολιασµούς και για
όλα αυτά και να µην έχετε διγλωσσία ακόµα σε ένα µείζον θέµα
όπως αυτό για την υγεία και για την Ελλάδα και για τη χώρα. 

Τώρα πάµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Βρισκόµαστε προς το
τέλος της πανδηµίας, αλλά και στο τέλος µιας πολυετούς οικο-
νοµικής κρίσης. Η χώρα µας, λοιπόν, στα χρόνια αυτά δοκιµά-
στηκε, αγωνίστηκε, πληγώθηκε, πάλεψε, αλλά δεν το έβαλε κάτω
και πλέον είµαστε πιο δυνατοί, πιο συνειδητοποιηµένοι και πιο
αποφασισµένοι. 

Με τις διατάξεις, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου εγκρίνε-
ται το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής για
τα έτη 2022-2025 και στις σελίδες του αναφέρονται οι µακρο-
πρόθεσµοι στόχοι, το πλαίσιο δαπανών και σε γενικές γραµµές
η δηµοσιονοµική πορεία της χώρας για τα επόµενα χρόνια. Είναι
πολύ σηµαντικό αυτό για να ακούγονται τέτοιες φωνές µέσα στο
Κοινοβούλιο. 

Στις παρούσες, λοιπόν, διατάξεις διαφαίνεται όλος ο προγραµ-

µατισµός, αλλά και οι στόχοι που έχει θέσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, για την ουσια-
στική ανάκαµψη, αλλά και την ολική επαναφορά της χώρας σε
ρυθµούς ανάπτυξης. Από την αρχή, λοιπόν, ως Κυβέρνηση θέ-
σαµε κάποιους βασικούς στόχους που ήταν η ανάκαµψη της
χώρας, η αύξηση των επενδύσεων, αλλά και των εσόδων, µείωση
της ανεργίας, αλλά και του χρέους, βελτίωση των δεικτών της
οικονοµίας και φυσικά µεταρρυθµίσεις για την βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής, αλλά και της καθηµερινότητας των συµπολιτών
µας. 

Πολλοί από τους στόχους αυτούς έχουν ήδη επιτευχθεί, αλλά
θα ολοκληρωθούν και τα επόµενα χρόνια, µε το ρυθµό ανάπτυ-
ξης να προβλέπεται διπλάσιος για το 2022, από το 3,6% που είναι
σήµερα στο 6,2%, µε τη µείωση της ανεργίας κατά πέντε µονά-
δες, µε την αύξηση των εξαγωγών, αλλά και των επενδύσεων -
µιας και ακούσαµε πριν διάφορα και θα επανέλθω σε αυτό- µε
τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας στον δηµόσιο αλλά και
στον ιδιωτικό τοµέα, κάτι το οποίο έχετε δαιµονοποιήσει. Τα επό-
µενα τέσσερα έτη θα κλείσουν µε θετικό πρόσηµο για τη χώρα
µας και αυτό είναι αποτέλεσµα πολύ σκληρής δουλειάς και προ-
σπάθειας, τόσο από την πλευρά της Κυβέρνησης µας, όσο φυ-
σικά και από την ίδια την κοινωνία. 

Είναι, όµως, λυπηρό ότι σύσσωµη η Αντιπολίτευση σήµερα
πρόκειται να καταψηφίσει επί της αρχής το εν λόγω νοµοσχέδιο.
Αυτό, βέβαια, δεν µας προκαλεί καµµία έκπληξη, ειδικά για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αφού την έχουµε συνηθίσει να αντι-
τίθεται σε κάθε µεταρρύθµιση, σε κάθε προσπάθεια ανάπτυξης
και ανάκαµψης της χώρας. 

Δεν φοβόµαστε να τολµήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ο ελληνικός λαός µας έδωσε την εντολή να υλοποιήσουµε τις
προεκλογικές µας δεσµεύσεις. Και αυτό ακριβώς κάνουµε σή-
µερα. Τα αποτελέσµατα αυτής της προσπάθειας βρίσκονται και
στις σελίδες του παρόντος νοµοσχεδίου. Βρίσκονται στην κατα-
κόρυφη αύξηση των επενδύσεων κατά 30,3%. Βρίσκονται στη
µείωση του χρέους. Βρίσκονται στην αύξηση της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης. Βρίσκονται στη µείωση της ανεργίας. Βρίσκονται,
επίσης, στην αύξηση εσόδων από τις ιδιωτικοποιήσεις λόγω της
µεγάλης αύξησης των επενδύσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε περήφανοι διότι παρά
τις δυσκολίες τις οποίες κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε λόγω
της πανδηµίας, παρά τη δεκαετή οικονοµική κρίση, η οποία τα-
λαιπώρησε τη χώρα µας, εµείς αντισταθήκαµε και ενδυναµώ-
σαµε την οικονοµία µας και τώρα µπορούµε να µιλάµε για αύξη-
ση του ΑΕΠ περισσότερο σχεδόν από κάθε άλλη χώρα µέσα
στην Ευρωζώνη, αλλά και περισσότερο από το µέσο όρο της
παγκόσµιας οικονοµίας την διετία 2021-2022. 

Σε αυτό το σηµείο να πούµε ότι µεγάλο µέρος της αναπτυξια-
κής ώθησης θα προέλθει και από το ΠΔΕ και φυσικά από τους
κοινοτικούς πόρους, δηλαδή από το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά
και το πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο 2021-2027. Όλο αυτό
εδράζεται στην απορροφητικότητα, κάτι το οποίο είναι πολύ ση-
µαντικό και ήταν και το διαχρονικό πρόβληµα για την ελληνική
πολιτεία και αποτελεί στοίχηµα και για την παρούσα Κυβέρνηση. 

Η ανάπτυξη και η σταθερή αναπτυξιακή πορεία της χώρας και
της οικονοµίας, θα επαναφέρει το χρέος σε σταθερή τροχιά απο-
κλιµάκωσης. Εµείς µπορούµε να είµαστε σίγουροι ότι το 2023 θα
επιστρέψουµε σε πρωτογενές πλεόνασµα και θα µπορέσουµε να
υποστηρίξουµε ακόµα περισσότερο τα νοικοκυριά, αλλά και τις
επιχειρήσεις µε µείωση φόρων, αλλά και εισφορών που θα συµ-
βάλλει στην εξέλιξη των επιχειρήσεων και θα δώσει µεγάλη οι-
κονοµική ανάσα σε κάθε συµπολίτη µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα δύο αυτά χρόνια διακυβέρ-
νησής µας έχουµε αποδείξει ότι έχουµε όραµα για τη χώρα και
θέλουµε και τη θέση που της αρµόζει και καταβάλλουµε κάθε δυ-
νατή προσπάθεια γι’ αυτό, εν αντιθέσει µε εσάς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Μείζονος Αντιπολίτευσης, όπου το µόνο το
οποίο κάνετε είναι να αναπτύσσετε µία ρητορική ενάντια στην
εξέλιξη, ενάντια στην πρόοδο, ενάντια στην ανάπτυξη και φυσικά
ενάντια στις επενδύσεις. 

Άλλωστε, εσείς και το δικό σας πολιτικό στρατόπεδο έβαλε θα
έλεγα φρένο στις παραγωγικές δυνάµεις αυτού του τόπου εδώ
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και τριάντα χρόνια, εµποδίζοντας κάθε καινούργια επένδυση,
επειδή λέτε ότι τάχα γίνεται για τα κέρδη του κεφαλαίου. Πότε
µε διάφορα περιβαλλοντικά προσχήµατα, πότε µε αρχαιολογικά,
πότε µε αντικαπιταλιστικά όπως ισχυρίζεται και το ΚΚΕ ή µε διά-
φορα γραφειοκρατικά τεχνάσµατα, εµποδίζατε όλα αυτά τα χρό-
νια τις παραγωγικές δυνάµεις του τόπου και καταστρέφατε την
παραγωγική βάση της χώρας. 

Εµάς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός
µας έδωσε εντολή για να επαναφέρουµε την χώρα σε τροχιά
ανάπτυξης να εξορθολογίσουµε τις δοµές και να ενισχύσουµε
την οικονοµία, να προωθήσουµε τις επενδύσεις και να προβούµε
σε καινοτόµες µεταρρυθµίσεις. Αυτό, λοιπόν, το στοίχηµα κερ-
δίζουµε µέρα µε την ηµέρα και µε αυτούς τους στόχους θα συ-
νεχίσουµε τη διακυβέρνησή µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα προκειµένου να πάρει το
λόγο ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειος Κεγκέ-
ρογλου για επτά λεπτά. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε το λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την το-

ποθέτησή µου µε ένα καθαρό µήνυµα προς τους πολίτες, προς
όλους όσους µέχρι τώρα δεν έχουν πειστεί ότι πρέπει να εµβο-
λιαστούν. Ας µιλήσουν µε τον γιατρό τους, ας ακούσουν τους
επιστήµονες, ας διαβάσουν έγκυρα κείµενα και απόψεις. Θα πρέ-
πει να εµβολιαστούν. Δεν υπάρχει καµµία σοβαρή τεκµηρίωση
από καµµία πλευρά που να λέει το αντίθετο. Είναι για τους ίδιους
και όχι για τους εµβολιασµένους. Είναι για τους ίδιους και τις οι-
κογένειές τους, για τα παιδιά. 

Ας µην αφήσουµε, λοιπόν, να δηµιουργούνται προβλήµατα, να
περνά ο χρόνος χωρίς να φέρνουµε αποτελέσµατα, διότι και
λάθη πολλά γίνονται και έγιναν και παραλείψεις, αλλά αυτό δεν
είναι άλλοθι για κανέναν. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να προχωρήσουµε και απευθύνοµαι και ιδι-
αίτερα στους συµπατριώτες µου στην Κρήτη, που πραγµατικά
θα µας δώσει και µια παραπάνω δυνατότητα για να µιλήσουµε
για µια ασφαλή Κρήτη σε µια περίοδο τουρισµού που αν υπάρ-
ξουν και άλλες προϋποθέσεις, µπορεί να ενισχυθεί και από αυτό
το στοιχείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε µια αντιπαράθεση και
σήµερα. Είδαµε  την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αναφέρεται
σε πράγµατα που δεν κάνει η Κυβέρνηση και την Κυβέρνηση να
ανταπαντά: «Μα και εσείς δεν τα κάνατε τα προηγούµενα τεσσε-
ράµισι χρόνια που κυβερνήσατε». Δεν υπάρχει άλλοθι ούτε για
τη µια πλευρά ούτε για την άλλη. 

Αυτό που χρειάζεται είναι να δούµε πώς µπορούµε να αξιοποι-
ήσουµε µε τον καλύτερο τρόπο τις τεράστιες δυνατότητες που
έχει σήµερα η χώρα σε σχέση µε αυτά τα οποία υπήρχαν το
2009. Υπάρχουν τεράστιες δυνατότητες γιατί έχει τις προϋποθέ-
σεις και τη στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εκατό εκατοµµύ-
ρια περίπου έχει στη διάθεσή της το επόµενο διάστηµα µέχρι τα
επτά χρόνια. Δεν είναι µόνο το Ταµείο Ανάκαµψης, είναι το τρέ-
χον ΕΣΠΑ, το νέο ΕΣΠΑ, οι ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες, το Εθνικό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης είναι 94 δισεκατοµµύρια µαζί µε την
Κοινή Αγροτική Πολιτική. Αυτό, βεβαίως, είναι µια πολύ σηµαν-
τική προϋπόθεση για να µιλήσουµε για αισιόδοξα σενάρια. 

Και, βέβαια, ο πολιτικός µετασχηµατισµός εκτιµήσεων, διαπι-
στώσεων, αλλά και οικονοµικών δυνατοτήτων σε πρόγραµµα
εφαρµογής είναι µια πολύ σοβαρή δουλειά που πιστεύω δεν έχει
γίνει. Δεν έχει γίνει. Αλλιώς δεν θα είχαµε το φαινόµενο ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης να µιλάει για χρεοκοπία από αυτό εδώ το Βήµα
και την ίδια ώρα η Κυβέρνηση να µιλά για ανάπτυξη 3,6%. Πι-
στεύω ότι οι δυνατότητες της χώρας είναι πολύ περισσότερες
και από το 3,6% µε ένα διαφορετικό σενάριο, µε µια διαφορετική
πολιτική, µε ένα διαφορετικό αναπτυξιακό πλαίσιο. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση, όπως έκανε και µε το Ταµείο Ανά-
καµψης, προχώρησε στο Μεσοπρόθεσµο χωρίς να έχει διατυπώ-

σει µετά από διαβούλευση το όραµά της, τον ολοκληρωµένο σχε-
διασµό που χρειάζεται. 

Και εδώ θέλω να επισηµάνω ότι ο θεσµός του Μεσοπρόθε-
σµου έχει δηµιουργηθεί για να µπορούν να προγραµµατίσουν οι
χώρες, η Ελλάδα από το 2011 και µετά µε µεσοπρόθεσµο προ-
γραµµατισµό και, βέβαια, στο πλαίσιο των µακροπρόθεσµων στό-
χων, να µπορούµε µε το κυλιόµενο αυτό σύστηµα να πετύχουµε
έναν διαρκή τετραετή προγραµµατισµό που θα αναπροσαρµό-
ζεται µε τον χρόνο και θα διασφαλίζει τη συνέχεια, την αλληλου-
χία και την αλληλεπίδραση των ετήσιων προϋπολογισµών. 

Δυστυχώς απαξιώθηκε. Το 2018 και 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κατέ-
θεσε µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, αφού δεν ήθελε να αποτυπω-
θεί προφανώς η κατάσταση των εποµένων ετών λόγω της προεκ-
λογικής περιόδου. Το 2019 το ίδιο συνέβη. Η Νέα Δηµοκρατία
µετά τις εκλογές δεν ήθελε να επαναδιαπραγµατευτεί τους απα-
ράδεκτους όρους και δεσµεύσεις του ΣΥΡΙΖΑ, όπως το πρωτο-
γενές πλεόνασµα 3,5%, την υποθήκευση της δηµόσιας περιου-
σίας στο υπερταµείο για ενενήντα εννιά χρόνια. Δεν ήθελε να
επαναδιαπραγµατευθεί την επαναφορά της προστασίας της
πρώτης κατοικίας και δεν κατέθεσε µεσοπρόθεσµο, διότι αυτή
ήταν η διαπραγµάτευση. Το ίδιο συνέβη και το 2020. 

Κρυφτήκατε πίσω από την πανδηµία, κύριε Υπουργέ, και δεν
παρουσιάσατε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τη χώρα. Γιατί, λοι-
πόν, να έχετε ελαφρυντικά και ο ΣΥΡΙΖΑ και εσείς για τη µη κα-
τάθεση του µεσοπρόθεσµου που οφείλατε να κάνετε;

Αντιδράσαµε στις 18 Νοεµβρίου 2020. Με επίκαιρη ερώτηση
ζητήσαµε να καταρτιστεί ένα µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, που σε
συνδυασµό µε το εθνικό σχέδιο και το Ταµείο Ανάκαµψης θα αν-
ταποκρινόταν στις ανάγκες της εποχής και της κοινωνίας. 

Σήµερα αντιµετωπίζουµε αβεβαιότητα -είναι σίγουρο- λόγω
της έλλειψης ενός στιβαρού και µετά από διαβούλευση ολοκλη-
ρωµένου σχεδιασµού. Ενώ υπάρχουν στη διάθεσή µας αυτά τα
πολύ µεγάλα ποσά από την Ευρωπαϊκή Ένωση και από ιδίους
πόρους, ταυτόχρονα υπάρχει αβεβαιότητα. Αυτό είναι ζήτηµα
πολιτικό. Δεν µπορεί αυτή η αβεβαιότητα να µεταβληθεί, να αν-
τιµετωπιστεί µόνο µε επικοινωνιακές πολιτικές. Χρειάζεται ένας
διαφορετικός τρόπος που θα έχει και ανταπόκριση. Χρειάζεται
ένα πρόγραµµα που θα έχει στόχους στη βάση ενός νέου παρα-
γωγικού µοντέλου. 

Το Κίνηµα Αλλαγής έκανε διαβούλευση µε αφορµή το Ταµείο
Ανάκαµψης σε όλη τη χώρα µέσα από τις δύσκολες συνθήκες
της πανδηµίας και προχωρήσαµε στην επεξεργασία ενός νέου
αναπτυξιακού και παραγωγικού µοντέλου µε βασικούς πυλώνες
τη βιώσιµη ανάπτυξη, την κοινωνική δικαιοσύνη, το Πράσινο Κοι-
νωνικό Συµβόλαιο που έχει στο επίκεντρο το περιβάλλον, τον άν-
θρωπο και εργαλείο την ψηφιακή µετάβαση, τον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό, για να µπορέσουµε όχι απλά να ανεβάσουµε µε κά-
ποιους στόχους αριθµητικούς τον ρυθµό ανάπτυξης στο 1%, στο
2%, στο 3% ή έστω και στο 5%, αλλά για να απογειώσουµε τη
χώρα. Και µπορούµε να το κάνουµε µε την επανεκκίνηση και µετά
την κρίση, διότι αυτές οι προϋποθέσεις δεν υπήρξαν ξανά. Και
θα είναι πραγµατικά µεγάλη αποτυχία εάν υπάρχουν τέτοιοι χα-
µηλοί ρυθµοί. Καλά, δεν συζητάµε για τις απειλές του κ. Γεωρ-
γιάδη ότι θα έχουµε χρεοκοπία. 

Τα δείγµατα, όµως, δεν είναι καλά και έπρεπε να έχετε ανησυ-
χήσει. Έχετε δαπανήσει 41 δισεκατοµµύρια µέχρι τώρα για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας και των επιπτώσεών της στην οικο-
νοµία και την κοινωνία, ένα από τα υψηλότερα ποσοστά στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ως ποσοστό του ΑΕΠ και την ίδια ώρα τα
αποτελέσµατα είναι πενιχρά. Είναι 32% πάνω από τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η ύφεση στη χώρα µας το 2020. 

Η φτώχεια διευρύνεται, η ακραία φτώχεια παίρνει εκρηκτικές
διαστάσεις -και µιλάµε για ανθρώπους που έχουν εισόδηµα κάτω
από 180 ευρώ της ακραίας φτώχειας-, οι κοινωνικές ανισότητες
πραγµατικά οξύνονται, πολλές κοινωνικές οµάδες έµειναν εκτός
στήριξης. Υπάρχουν τετρακόσιες χιλιάδες µακροχρονίως άνερ-
γοι. Δεν στηρίχθηκαν. Υπάρχουν συνταξιούχοι χωρίς σύνταξη.
Δεν υπήρξε κανένα ενδιαφέρον. Όµως και επιχειρήσεις, επαγ-
γελµατίες, παραγωγικές µονάδες, άνθρωποι που µόχθησαν όλο
αυτό το διάστηµα δεν είχαν την ανάλογη στήριξη οι εργαζόµενοι.
Η ανεργία –λέει- µειώθηκε. Δεν αποτυπώνεται η πραγµατική κα-
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τάσταση στην ανεργία αφ’ ενός γιατί οι εργαζόµενοι σε ανα-
στολή και καταστολή δεν καταγράφονται στην ανεργία και αφ’
ετέρου γιατί η δραµατική αύξηση των µη οικονοµικά ενεργών σε
σχέση µε τους απασχολούµενους δείχνει εικονική µείωση. 

Είναι, λοιπόν, στοιχεία που θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας.
Λάθη στον σχεδιασµό και αδράνειες δεν δικαιολογούνται. Είναι
η ώρα να ολοκληρωθεί αυτός ο συνεκτικός σχεδιασµός για να
φέρουµε τα αποτελέσµατα που θέλουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και κλείνω λέγοντας µια κου-
βέντα για το κοινωνικό κράτος στο ΕΣΥ. Με δραµατικό τρόπο η
πανδηµία µας µίλησε για την αναγέννηση του ΕΣΥ και ευρύτερα
για πολιτικές που πρέπει να έχουν στο επίκεντρο τον άνθρωπο
και έχετε αφήσει τελευταίο στις προτεραιότητες το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. Ανακυκλώνετε τους συµβασιούχους και τους επι-
κουρικούς, όπως έκανε και η προηγούµενη κυβέρνηση, και δεν
προχωράτε µέσα από τους διαθέσιµους πόρους, παρ’ ότι η Ευ-
ρώπη το έχει σε προτεραιότητα στο Ταµείο Ανάκαµψης. Όµως,
έχετε αφήσει τελευταίο να δώσετε µια προτεραιότητα για την
αναγέννηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας ως επένδυση για
το µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κεγκέρογλου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Γιάννης Μπουρνούς για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιονοµικό Πλαίσιο έχει τη χρησιµό-

τητα ότι δίνει µια συνολική εικόνα για να καταλάβεις καλύτερα
τους σχεδιασµούς και τις προθέσεις µιας κυβέρνησης. Βγάζει
στο φως όσα η δική σας Κυβέρνηση κρύβει πίσω από τον ορυ-
µαγδό της προπαγάνδας. Συµφωνούµε πλέον ότι η Ελλάδα το
2020 είχε την τρίτη µεγαλύτερη ύφεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
8,2%. Ευτυχώς που όπως παραδέχεστε έµµεσα, η οικονοµία που
άφησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε περισσότερες αντιστάσεις
στο φάσµα της χρεοκοπίας σε σχέση µε την οικονοµία πριν τα
µνηµόνια. 

Δεν αξιοποιήσατε όµως αυτήν την ανθεκτικότητα και την εξαι-
ρετικά ευνοϊκή πρόσβαση στις αγορές που εξασφάλισε η ρύθ-
µιση του χρέους που έκανε η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα. Δεν
την αξιοποιήσατε για να στηρίξετε όσο έπρεπε την οικονοµία και
να αποφύγετε την καταβαράθρωση. Και αυτό το δείχνουν τα
πολύ φτωχά µεγέθη παροχής πραγµατικής ρευστότητας, 8 δισε-
κατοµµύρια το 2020 και 11 δισεκατοµµύρια για το 2021, αλλά και
η εµπειρία πάρα πολλών επιχειρήσεων και επαγγελµατιών που
εξαιρέθηκαν από πολλές ενισχύσεις, για να µην πιάσουµε τους
τετρακόσιους χιλιάδες µακροχρόνια ανέργους που αφέθηκαν
στη µαύρη τύχη τους. Και τολµάτε να µιλάτε για µείωση της
ανεργίας όταν απλώς βγήκαν εκατοντάδες χιλιάδες εκτός αγο-
ράς εργασίας εξαιτίας της πανδηµίας. Διακόσιες χιλιάδες λιγό-
τερους απασχολούµενους έχουµε. Επιστρέψαµε στο 2016. 

Σε αυτές µάλιστα συνθήκες επιλέξατε -για να µην ξεχνιόµα-
στε- να αποθαρρύνετε τις προσλήψεις και να ενθαρρύνετε πε-
ρισσότερες απλήρωτες και φθηνότερες υπερωρίες. 

Σας αφήσαµε και πρωτοφανές ταµειακό απόθεµα και πρωτο-
φανή χαµηλά επιτόκια δανεισµού για να φτάσουµε να ακούµε
ξανά και ξανά µέσα στην πανδηµία τον Άδωνι Γεωργιάδη να λέει
µε ιταµό ύφος πως δεν έχουµε λεφτά, θα χρεοκοπήσετε. Λεφτά
βέβαια για να πετάξουµε σε κανάλια και φερέφωνα, σε απευ-
θείας αναθέσεις, σε µισθούς ηµετέρων και golden boys υπήρχαν
άφθονα. Θα µπορούσε να το διατυπώσει µε περισσότερη ειλικρί-
νεια ο κύριος Υπουργός: «Δεν έχει λεφτά για σας, εσείς θα χρε-
οκοπήσετε»! 

Τώρα ακριβώς που οι ιδέες σας διεθνώς φαίνονται όχι απλώς
λάθος αλλά όλο και πιο παρωχηµένες, θα έπρεπε τουλάχιστον
να προγραµµατίζετε µια άµεση στήριξη της οικονοµίας για πραγ-
µατική επανεκκίνηση, την άµεση επανεκκίνηση και όχι τη µεσο-

πρόθεσµη ανάκαµψη που ελπίζετε να γίνει µε τα κεφάλαια του
Ταµείου Ανάκαµψης, εκείνα δηλαδή που θα διανείµετε στους δια-
χρονικά ιδίους ολιγάρχες και τις µεγάλες επιχειρήσεις µε του
CEO που συντρώγει ο Πρωθυπουργός, εξαπατώντας µας ότι θα
στάξει προς τα κάτω η ευηµερία των από πάνω. 

Μόλις το 5% των ελληνικών επιχειρήσεων είναι αξιόχρεες λένε
οι τράπεζες. Καταλαβαίνουµε όλοι τι θα συµβεί τα επόµενα χρό-
νια ιδίως µε τα κονδύλια του ταµείου που θα περάσουν όλα από
τις τράπεζες. 

Στην αρχή περιµένατε ανάπτυξη 7% φέτος. Μετά αναθεωρή-
σετε στο 4,8%, τώρα στο 3,6% και σπρώχνετε την αναπτυξιακή
έκρηξη για την επόµενη χρονιά. Δεν είναι εύκολες οι προβλέψεις.
Θα ήταν καλύτερα όµως να µην προβλέπετε στην τύχη ό,τι σας
λείπει από την εξίσωση. Γιατί πρώτα φτιάχνετε τους δηµοσιονο-
µικούς στόχους και µετά ψάχνετε τι ανάπτυξη πρέπει να έχετε
για να βγει το νούµερο.

Για όσους θα περιµένουν να στάξει ανάπτυξη και ευηµερία,
βλέπουµε στο Μεσοπρόθεσµο τι τους περιµένει: Επαναφορά του
Συµφώνου Σταθερότητας µε γερµανικούς όρους, άµεση επανα-
φορά της λιτότητας και τεράστιων πλεονασµάτων, 2% το 2023
και 2,8% το 2024. Θα αποδεχτείτε έτσι χωρίς αντίδραση την επα-
ναφορά των δρακόντειων όρων του Συµφώνου Σταθερότητας
που θα σηµάνουν νέο µνηµόνιο. 

Μας λέτε ότι από ένα έλλειµµα 7,1% φέτος θα πάµε στο +2%
σε δύο χρόνια. Με άλλα λόγια επιπλέον 16 δισεκατοµµύρια θα
βγουν από µια στεγνωµένη οικονοµία και θα µπουν στα ταµεία
του κράτους. Επιδιώκετε αύξηση 28% των εσόδων από φόρους,
όταν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις θα προσπαθούν να ξεπλη-
ρώσουν υποχρεώσεις που συσσωρεύτηκαν µέσα στην πανδηµία
για να σταθούν στα πόδια τους. Και αυτά θα µπορούσε κανείς
κάπως να ελπίζει ότι θα βρεθούν, αν όµως φροντίζετε για άµεση
δυναµική επανεκκίνηση και σας ευνοούσε και η συγκυρία ώστε
να πετύχουµε µεγάλη αύξηση κατανάλωσης, τουρισµού, εξαγω-
γών και ούτω καθεξής. 

Δεν υπάρχει τίποτα από όλα αυτά. Υπάρχουν µόνο ιδεοληψίες
για να ξηλώσετε κάθε ρύθµιση προστασίας των πιο αδύναµων
που ενοχλεί τους φίλους σας. Βρήκατε ευκαιρία σε µια τέτοια
καταθλιπτική συγκυρία να χειροτερέψετε τη ζωή των µισθωτών
και να περάσετε την άµεση ρευστοποίηση των πτωχευµένων.
Βρήκατε ευκαιρία και για να κοροϊδέψετε ψηφοφόρους υποσχό-
µενοι φοροελαφρύνσεις. Διατυµπανίζετε εσείς και τα τηλεοπτικά
σας φερέφωνα µόνιµες µειώσεις φόρων όταν µέσα στο Μεσο-
πρόθεσµο καταργείτε όλες τις φοροελαφρύνσεις και τις ενισχύ-
σεις εκτός από µία, τη µείωση της φορολογίας των επιχειρή-
σεων. 

Ήδη από το 2022 και µέχρι το 2023 καταργείτε ΦΠΑ, µειώσεις
εισφορών, µείωση ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, συνολικά 65
µέτρα στήριξης. Επενδύετε κάθε ελπίδα στην έκρηξη των επεν-
δύσεων κατά 30% όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση που επίσης θα
βγαίνει από βαθιά ύφεση και διψάει για επενδύσεις, προβλέπουν
ρυθµό αύξησης 5%! Και εδώ πορεύεστε µε τις φαντασιώσεις των
οικονοµικών του trickle down, ότι αν διαλύσετε αρκετά την αγορά
εργασίας και τις περιουσίες των νοικοκυριών θα τρέξουν οι επεν-
δυτές! Τα κοράκια θα τρέξουν και η παρασιτική επιχειρηµατικό-
τητα.

Το δόγµα µε το οποίο κινείστε είναι η αυτορρύθµιση και  η
απορρύθµιση. Είναι η µαγική σκέψη των νεοφιλελεύθερων ότι τε-
λικά άµα φροντίσουν όλοι για την πάρτη τους και άµα φροντίσετε
εσείς για τους πιο πλούσιους, θα έχουµε ανάπτυξη. Καλεί σε ωρι-
µότητα ο κ. Γεωργιάδης χλευάζοντας χρεοκοπηµένους εστιάτο-
ρες που δανείζονται για να ξανανοίξουν τα µαγαζιά τους και
έχουν την Κυβέρνηση να τους κατηγορεί για τεµπέληδες και κα-
κούς επαγγελµατίες.

Ονειρεύεστε οικονοµική ανάκαµψη µέσω αποσύνθεσης της
κοινωνίας, αλλά η κοινωνία θα σας απαντήσει όταν έρθει ώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπουρνούς και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα. Οι Υπουργοί Οι-

κονοµικών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Επικρατείας και οι Ανα-
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πληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερικών καθώς και ο
Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν την 1η Ιουλίου 2021
σχέδιο νόµου: «α) Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία ορι-
σµένων άρθρων των Οδηγιών (ΕΕ) 2017/2455, (ΕΕ) 2019/1995
και (ΕΕ) 2018/1910 όσον αφορά υποχρεώσεις που απορρέουν
από τον φόρο προστιθέµενης αξίας για παροχές υπηρεσιών και
πωλήσεις αγαθών εξ αποστάσεως και σχετικές ρυθµίσεις» - β)
Τροποποιήσεις του ν.4649/2019 «Πρόγραµµα παροχής εγγύησης
σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών ιδρυµάτων» (Α’ 206), βάσει της
C(2021) 2545/09.04.2021 (2021/N) εγκριτικής απόφασης της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για παράταση του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» - γ) Διατάξεις για τη ρύθµιση οφειλών και την παροχή
δεύτερης ευκαιρίας - Τροποποιήσεις ν.4738/2020 και λοιπές δια-
τάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία κ. Γιάννης Γκιόλας για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Στη χώρα µας σύµφωνα µε τη ρήση πα-

λαιού έµπειρου πολιτικού, διαχρονικά µάλιστα λέγεται έκτοτε,
ότι όταν οι αριθµοί ευηµερούν, δυστυχούν οι άνθρωποι. 

Στην παρούσα χρονική στιγµή, επειδή εµφανίζεται µια δυστο-
κία µε τους αριθµούς, οι υπεύθυνοι για τον σχεδιασµό της οικο-
νοµίας ανακάλυψαν τους δείκτες οικονοµικής συγκυρίας, δείκτες
οικονοµικού κλίµατος, δείκτες επιχειρηµατικών προσδοκιών σε
διάφορους τοµείς της οικονοµίας και δείκτες εµπιστοσύνης του
καταναλωτή. Κάτι σαν µαντεία δηλαδή. Στην πραγµατικότητα
πρόκειται για αµφίβολης αξίας βραχυχρόνια και αορίστως αξιο-
λογηµένα δεδοµένα, που περισσότερο υποκειµενικές εκτιµήσεις
απηχούν και αντίστοιχες προθέσεις προδίδουν.

Στο τελικό κείµενο του Μεσοπρόθεσµου µε πυξίδα παράγον-
τες σαν τους ανωτέρω υιοθετείται ένα σενάριο σύµφωνα µε το
οποίο η χώρα µπαίνει σε γραµµή παραγωγής πλεονασµάτων από
το 2023, µε τον πήχη να τοποθετείται αυθαιρέτως και µε τη βού-
λησή σας, την επιθυµία σας, σε ένα 2% του ΑΕΠ, που σταδιακά
ανέρχεται στο 2,8% για το 2024, 3,7% το 2025, ποσοστό που ξε-
περνά ακόµα και τις δεσµεύσεις προς τους Θεσµούς που προ-
βλέπουν πλεόνασµα 2,2% του ΑΕΠ. 

Είναι γνωστό ότι για το τρέχον και το επόµενο έτος ισχύει η
γενική ρήτρα διαφυγής, που επιτρέπει την απόκλιση από τους
αυστηρούς δηµοσιονοµικούς κανόνες. Από το 2023 όµως µπαί-
νουν ξανά τα κεφάλια µέσα και µε βαρύτερους αυτή τη φορά
όρους, αλλά και επαχθέστερους φόρους, δεδοµένου ότι το ύψος
της προσαρµογής αγγίζει τα 16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Συγχω-
ρήστε µε αλλά αυτά πιστεύω ότι είναι σχέδια επί χάρτου και εγ-
κεφαλικές κατασκευές που δεν στηρίζονται καθόλου σε ασφαλή
δεδοµένα, αλλά υπηρετούν το αφήγηµά σας ότι η Ελλάδα επι-
στρέφει ταχέως στην κανονικότητα. Έτσι, καθορίσατε αυθαιρέ-
τως ένα πρωτογενές πλεόνασµα 2% για το 2023 και σας
προέκυψε προοπτικά ανάπτυξη της τάξης του 3,5% έως 4,7%,
µε το καθόλου όµως ευχάριστο επακόλουθο να εκτινάσσονται οι
φόροι από 24,46 δισεκατοµµύρια το 2020 σε 28,60 δισεκατοµ-
µύρια το 2022 και στη συνέχεια µε ετήσια άνοδο κατά 2 περίπου
δισεκατοµµύρια στα επόµενα έτη µέχρι και το 2025, τελευταίο
έτος του χρονικού διαστήµατος που αφορά το παρόν µεσοπρό-
θεσµο πλαίσιο. 

Θα προχωρήσω σε µια ακόµα εισαγωγική παρατήρηση. Παίρ-
νω αφορµή από την αναφορά σας στην εµπιστοσύνη που απο-
λαµβάνει η χώρα, τόσο στις αγορές, όσο και µεταξύ των εταίρων
και πιστωτών της, όπως αυτή αντανακλάται στα επιτόκια των ελ-
ληνικών οµολόγων που βρίσκονται σήµερα σε ιστορικά χαµηλά
όπως επαίρεστε. Συχνά µάλιστα στον δηµόσιο λόγο πολιτικών
στελεχών σας γίνεται µια αδόκιµη σύγκριση µε τα ποσοστά του
3% περίπου της πρώτης προσπάθειας εξόδου της χώρας µας
αµέσως µετά την έξοδο από τα µνηµόνια και του χαµηλότερου
ποσοστού των πρόσφατων δεκαετών οµολόγων που άγγιξε το
1% περίπου. 

Οφείλουµε, εποµένως, στην αυτάρεσκη και αυτοεπαινετική λο-
γική σας να απαντήσουµε τα εξής: Πρώτον, υπήρχε το αποθε-
µατικό των 37 δισεκατοµµυρίων που εξασφαλίσαµε για να µπο-
ρούµε να βγαίνουµε στις αγορές άνευ πιέσεων και εκβιασµών.
Δεν το αµφισβητεί πλέον κανείς. Μεγάλο µέρος του αποθεµατι-

κού αυτού µάλιστα χρησιµοποιήθηκε για να αποτρέψει τα υπέ-
ρογκα δεινά της πανδηµίας. Δεύτερον, διατέθηκε εύκολο και
προσιτό χρήµα, τακτική που ορθώς επελέγη από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα, αφού άλλως θα οδηγούµασταν σε κατρακύλα
των αδύνατων οικονοµικά χωρών. Και τρίτον, όπως επί λέξει ανα-
φέρεται και στο κεφάλαιο των µακροοικονοµικών εξελίξεων, ιδι-
αίτερα σηµαντικό ήταν και το πρόγραµµα PEP -Pandemic Emer-
gency Purchase Programme- διότι η επεκτατική νοµισµατική πο-
λιτική, όπως συγκεκριµένα αναφέρεται, συγκράτησε τις αποδό-
σεις των κρατικών τίτλων σε χαµηλά επίπεδα και παρείχε φθηνή
χρηµατοδότηση σε όλες ανεξαιρέτως τις χώρες - µέλη της ζώνης
του ευρώ, συµβάλλοντας αποτελεσµατικά στον περιορισµό των
επιπτώσεων της πανδηµίας. Δεν καταφέρατε και κανέναν άθλο.

Θα προχωρήσω στη συνέχεια σε ορισµένες καίριες κατά τη
γνώµη µου επισηµάνσεις που αφορούν σε µείζονα θέµατα που
απασχολούν την ελληνική οικονοµία. 

Πρώτον, η ύφεση διαµορφώθηκε για το 2020 στη χώρα µας
στο 8,2%. Είναι ένα από τα υψηλότερα ποσοστά της ευρωζώνης,
κατά τι χαµηλότερο από την Ισπανία του 10,85% και την Ιταλία
του 8,9% και ελαφρώς υψηλότερο από το 7,6% της Πορτογα-
λίας, σαφώς όµως υπερβάλλον του µέσου όρου της ευρωζώνης,
που κυµάνθηκε στο 6,6%. 

Δεύτερον, η περίπτωση της µείωσης των αµοιβών εξαρτηµέ-
νης εργασίας και του µέσου µισθού, που κατ’ εσάς υποχώρησαν
οριακά κατά 0,9% έναντι του αντίστοιχου ποσοστού του 2019.
Είναι µια ακόµη περίπτωση που επιχειρείτε να κάνετε το µαύρο
άσπρο. Την πικρή αλήθεια της φτωχοποίησης βίωσαν οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι και οι άλλες κατηγορίες απασχολουµένων µε τις ει-
δικές αποζηµιώσεις πείνας των 534 ευρώ και των αντίστοιχων πε-
ρικοπών των δώρων Πάσχα και Χριστουγέννων.

Τρίτον, υπερτονίστηκε εκ µέρους σας η αύξηση των τραπεζι-
κών καταθέσεων των µη χρηµατοοικονοµικών εταιρειών κατά 9,1
δισεκατοµµύρια και βάσει αυτού συµπεραίνετε ότι υπήρξε ρευ-
στότητα που διοχετεύτηκε από τα κυβερνητικά µέτρα στήριξης.
Η αλήθεια, όµως, κύριοι συνάδελφοι, και νοµίζω ότι το γνωρίζετε,
όλες οι οικονοµικές σελίδες το αναφέρουν, είναι ότι µόλις 15.000
έως 25.000 µεγάλες επιχειρήσεις στην Ελλάδα επί συνόλου άνω
των 840.000 επιχειρήσεων έχουν πρόσβαση στην τραπεζική χρη-
µατοδότηση. Την επισήµανση αυτή έκανε µόλις προχθές ο Πρό-
εδρος του ΕΒΕΑ ο κ. Κωνσταντίνος Μίχαλος, που δεν είναι, φα-
ντάζοµαι, ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ανέφερε ότι χιλιάδες µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις έχουν άµεση και µεγάλη ανάγκη από ρευ-
στότητα. 

Και δεν είναι τυχαίο και ευχάριστο για µας που ο κύριος
Υπουργός, ο κ . Σταϊκούρας έκανε προσπάθεια να πείσει τις τρά-
πεζες να διαθέσουν από τον πακτωλό των 12 δισεκατοµµυρίων
του Ταµείου Ανάπτυξης, αλλά δυστυχώς δεν είχαµε αποτέλεσµα.
Επανέρχεται για τις 15 Ιουλίου. Παρ’ όλα αυτά οι τράπεζες ισχυ-
ρίζονται ότι το 60% των επιχειρήσεων δεν πληρούν τα κριτήρια
δανειοδότησης και ένα 15% επιπλέον δεν έχουν εγγυήσεις επαρ-
κείς. Άρα ποιος θα πάρει τα δάνεια, κύριοι συνάδελφοι;

Τέταρτον, ειρωνική έως θρασύτατη οµοιάζει η διαπίστωσή σας
ότι, τόσο στο πρώτο, όσο και στο δεύτερο lockdown, τα άµεσα
βραχυπρόθεσµα µέτρα κάλυψαν κατά το µέγιστο δυνατόν το σύ-
νολο των πληττοµένων φορέων της οικονοµικής ζωής: µισθω-
τούς, ελεύθερους επαγγελµατίες, ανέργους, επιχειρήσεις, αγρό-
τες δανειολήπτες. Τη θέση αυτή του κουτσουρεµένου επιδόµα-
τος απαντούν οι επαγγελµατίες που χόρτασαν από «Σκόιλ Ελικί-
κου», οι άνεργοι που τους γυρίσατε την πλάτη, οι αγρότες που
έθαψαν τη σοδειά τους και οι µικροεπιχειρηµατίες που τους
έκλεισαν οι τράπεζες την πόρτα και ως εκ τούτου την θεωρούν
πρόκληση και προσβολή. Δεν είµαστε εµείς αυτοί που καταστρο-
φολογούµε, τα κοινωνικά στρώµατα, η ίδια η κοινωνία. 

Πέµπτον, το δηµόσιο χρέος ανήλθε στο 206% περίπου. Τι άλλο
να πω; Χωρίς σχόλια. Ίσως είµαστε η τρίτη χώρα στον πλανήτη. 

Έκτον, οι προβλέψεις σας περί του ότι οι τουριστικές εισπρά-
ξεις από το εξωτερικό θα είναι µειωµένες κατά 3,7 δισεκατοµµύ-
ρια ή 87,1% έναντι του αντίστοιχου ποσοστού του 2020, µάλλον
µε εµφανή ανησυχία και απαισιοδοξία εισπράττονται από τους
επιχειρηµατίες του κλάδου. Και πάλι κάνατε λάθος στην υποδοχή
των πελατών, τουριστών, φιλοξενούµενων, χωρίς προετοιµασία
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στις εισόδους και τήρηση απολύτων υγειονοµικών όρων. Επανα-
λάβατε τον ίδιο κακό εαυτό σας του 2020. Δεν είναι δυνατόν να
επιχαίρουµε. Οφείλουµε όµως να εκτιµούµε και να αποδίδουµε
τις ευθύνες εκεί που πρέπει. Αυτό άλλωστε θα πράξουν οσο-
νούπω οι επιχειρηµατίες, οι εργαζόµενοι τα φτωχά και λαϊκά
στρώµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Γκιόλα.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στερ-
γιανή Μπίζιου.

ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από µια

δεκαετία σκληρής δηµοσιονοµικής κρίσης η Ελλάδα επιτέλους
το καλοκαίρι του 2019 είχε µπροστά της έναν ορίζοντα αναπτυ-
ξιακής προοπτικής και ευηµερίας µέσα από τον οικονοµικό σχε-
διασµό της Νέας Δηµοκρατίας. Ενέσκηψε, όµως, η πανδηµία του
κορωνοϊού και δηµιούργησε εµπόδια στην πραγµατοποίηση του
µεταρρυθµιστικού και αναπτυξιακού µας προγράµµατος και µας
έφερε αντιµέτωπους µε τεράστιες προκλήσεις σε κοινωνικό και
οικονοµικό επίπεδο.

Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον παγκόσµιας αβεβαιότητας και
αστάθειας, η Ελλάδα όχι µόνο δεν υποχώρησε, αλλά ενίσχυσε
την εικόνα της και τη δυναµική της.

Από την πρώτη στιγµή της υγειονοµικής κρίσης αποτέλεσε για
εµάς, για την Κυβέρνησή µας, ζωτικής σηµασίας στόχο η προ-
στασία των κρίσιµων τοµέων της οικονοµίας µας, των περιουσια-
κών στοιχείων, της τεχνολογίας και των υποδοµών µας και κυ-
ρίως των θέσεων εργασίας και των εργαζοµένων.

Παρά τις αρνητικές συνθήκες, η Κυβέρνηση δεν επιβράδυνε
το µεταρρυθµιστικό της πρόγραµµα, αλλά συνέχισε να υλοποιεί
καίριες και σηµαντικές διαρθρωτικές αλλαγές. Οι µειώσεις
φόρων, η θέσπιση φορολογικών κινήτρων, οι ρυθµίσεις για το
ιδιωτικό χρέος, οι αποκρατικοποιήσεις, η αξιοποίηση της δηµό-
σιας περιουσίας, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους και
οι ηλεκτρονικές συναλλαγές, οι αλλαγές στην παιδεία, η ενί-
σχυση της υγείας, οι παρεµβάσεις στην αγορά της ενέργειας
είναι µια σειρά µεταρρυθµίσεων που υλοποιήθηκαν εν µέσω παν-
δηµίας και αποτελούν σήµερα τη βάση του αναπτυξιακού σχε-
διασµού της χώρας µας.

Παρά την υγειονοµική κρίση, προχωρήσαµε στην υλοποίηση
θεµελιωδών οικονοµικών και κοινωνικών µεταρρυθµίσεων, προ-
κειµένου να είµαστε έτοιµοι για τη στιγµή της επανεκκίνησης και
δικαιωθήκαµε για αυτή µας την επιλογή. 

Η προσήλωση στο µεταρρυθµιστικό µας πρόγραµµα δικαιώ-
θηκε από την εµπιστοσύνη που δείχνουν στην Ελλάδα οι διεθνείς
αγορές και οι επενδυτές. Η Ελλάδα έχει αντλήσει από τις αγο-
ρές, από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα, συνολικά 27,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 21 δισεκατοµµύρια ευρώ,
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, µε εξαιρετικά ευνοϊκούς όρους
και µε ιστορικά χαµηλά επιτόκια.

Οι διεθνείς αγορές έδειξαν εµπιστοσύνη στην ανάκαµψη και
τις προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας. Την εδραίωση της εµ-
πιστοσύνης προς την ελληνική οικονοµία επιβεβαίωσε και ο οίκος
αξιολόγησης «STANDARD & POOR’S», που εν µέσω πανδηµίας
αναβάθµισε την πιστοληπτική ικανότητα της χώρας µας, η οποία
αναµένεται να επανέλθει στην κατηγορία των επιλέξιµων προς
επένδυση χωρών στο πρώτο εξάµηνο του 2023.

Για πολλά χρόνια το κατά κεφαλήν ΑΕΠ της Ελλάδας υπολεί-
πεται του µέσου όρου της Ευρωζώνης κατά 43% περίπου. Δε
χρειάζεται να είναι κανείς οικονοµολόγος για να καταλάβει τον
λόγο. Ο λόγος της απόκλισης, ο λόγος που υστερούµε απέναντι
στους Ευρωπαίους εταίρους µας είναι η έλλειψη επενδύσεων.
Με επενδύσεις που έφταναν το 10% του ΑΕΠ στην Ελλάδα σε
σύγκριση µε το 21% του µέσου όρου της Ευρωζώνης, δεν είναι
να απορούµε γιατί αντιµετωπίζουµε προβλήµατα ανεργίας, µει-
ωµένου εισοδήµατος και αύξησης του χρέους, ιδιωτικού και δη-
µοσίου. Τα στοιχεία της Παγκόσµιας Τράπεζας δείχνουν ότι η
Ελλάδα σε σύνολο 190 χωρών ήταν στην 79η θέση το 2019, ανα-
φορικά µε την ευκολία στην πραγµατοποίηση επενδύσεων. 

Η υπερφορολόγηση της εργασίας και του κεφαλαίου τα προ-
ηγούµενα χρόνια επιβάρυναν ακόµη περισσότερο το πρόβληµα
και αποτέλεσαν έναν ακόµη αποτρεπτικό παράγοντα που απο-
µάκρυνε τους επίδοξους επενδυτές. 

Η Ελλάδα, όµως, χρειάζεται βιώσιµες επενδύσεις, ανταγωνι-
στικότητα και διεύρυνση της παραγωγικής βάσης, µε παραγωγή
εγχώριας προστιθέµενης αξίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία επαναπροσδιορίζει το αναπτυξιακό µον-
τέλο της χώρας µας, αξιοποιώντας την τεχνολογία και την πλη-
ροφορική, το ανθρώπινο δυναµικό και την τεχνογνωσία, αφήνο-
ντας µια για πάντα πίσω µας τις στρεβλώσεις που µας οδήγησαν
στην κρίση και την βαθιά ύφεση. 

Θέτουµε τις βάσεις για µια οικονοµία παραγωγική και εξαγω-
γική, µε έµφαση στην εξωστρέφεια και την ανταγωνιστικότητα.
Μια οικονοµία ανθεκτική στους κλυδωνισµούς που θα δηµιουρ-
γήσει καλές και σταθερές θέσεις εργασίας.

Όλα αυτά αντανακλώνται στο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής
στρατηγικής που έχουµε στα χέρια µας για την επόµενη τετραε-
τία. Με ρυθµό αύξησης του ΑΕΠ 4% για την τετραετία 2021-
2025, µε αύξηση των επενδύσεων και των εξαγωγών κατά 88%
και 43% αντίστοιχα, µε µείωση φόρων και εισφορών κοινωνικής
ασφάλισης, αλλάζουµε τον αναπτυξιακό προσανατολισµό της
χώρας.

Ένας από τους βασικούς δηµοσιονοµικούς στόχους για την
επόµενη τετραετία αποτελεί η γρήγορη και αποτελεσµατική αξιο-
ποίηση των πόρων που προβλέπονται από τα συγχρηµατοδοτού-
µενα προγράµµατα. 

Η υλοποίηση των έργων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας είναι προτεραιότητα για τη χώρα, αφού το εθνικό σχέδιο
«Ελλάδα 2.0» αποτελεί το όχηµα για τη µετάβαση σε µια οικονο-
µία ανταγωνιστική, εξωστρεφή, πράσινη και τεχνολογικά αναβαθ-
µισµένη. Με άξονες την πράσινη µετάβαση, τον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό του κράτους και των επιχειρήσεων, την προώθηση
της έρευνας και της καινοτοµίας, τη βελτίωση της αποτελεσµα-
τικότητας του συστήµατος δικαιοσύνης, την προώθηση των ιδιω-
τικών επενδύσεων και των εξαγωγών, την αύξηση των θέσεων
εργασίας και τη διεύρυνση της συµµετοχής στην αγορά εργα-
σίας, τον εκσυγχρονισµό της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης, τις κοινωνικές πολιτικές χωρίς αποκλεισµούς, το ελ-
ληνικό Σχέδιο Ανάκαµψης είναι ένα ολιστικό, συνεκτικό σύνολο
µεταρρυθµίσεων και επενδύσεων που δηµιουργεί τις προϋποθέ-
σεις για µια οικονοµία ανθεκτική τόσο στις εξωγενείς όσο και
στις ενδογενείς αναταράξεις, µια οικονοµία που προστατεύει τα
εισοδήµατα και την απασχόληση.

Τα κεφάλαια που θα εκταµιευθούν την επόµενη τετραετία στο
πλαίσιο του Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ξεπερνούν
τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ τα κονδύλια που θα αντληθούν
από τον ιδιωτικό τοµέα αγγίζουν τα 59 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο
σχεδιασµός του προγράµµατος εγγυάται την αποτελεσµατική
και ταχεία απορρόφηση των χρηµάτων αυτών.

Η χώρα δεν έχει το περιθώριο να διολισθήσει στα λάθη του
παρελθόντος που µας οδήγησαν σε αυτή τη βαθιά οικονοµική
και κοινωνική κρίση. Στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε αποφασισµέ-
νοι να µην αφήσουµε το τρένο της ανάπτυξης να µας προσπε-
ράσει. Αξιοποιώντας κάθε διαθέσιµο πόρο και µε τη σύµπραξη
των δυνάµεων από τον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, διασφαλί-
ζουµε τη µετάβαση της χώρας σε ένα αύριο ευηµερίας, µε ανά-
πτυξη βιώσιµη, πράσινη και κοινωνικά δίκαιη, χωρίς αποκλεισ-
µούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µετά κορωνοϊού εποχή είναι
σίγουρα µια εποχή προκλήσεων, αλλά είναι και µια εποχή ευκαι-
ριών. Εµείς πιστεύουµε στην Ελλάδα, πιστεύουµε στην προ-
οπτική της και αντιµετωπίζουµε την πρωτόγνωρη πρόκληση της
υγειονοµικής κρίσης ως ευκαιρία, για να δηµιουργήσουµε ένα
καλύτερο και πιο ελπιδοφόρο µέλλον για τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Μπίζιου και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Συνεχίζουµε µε τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, την κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου, για επτά λεπτά.
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ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ αρχικά σε ένα

θέµα, που είναι βέβαια του Υπουργείου Εργασίας, αλλά για λό-
γους που θα περιγράψω ενδιαφέρει πάρα πολύ το Υπουργείο Οι-
κονοµίας και τον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μόνο µην ζητήσετε
παράταση του χρόνου.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Όχι, θα πω µόνο κάτι. Ο κύβος
ερρίφθη! Σήµερα, λοιπόν, το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας συγ-
κροτήθηκε σε Σώµα για πρώτη φορά και εξέτασε τις πρώτες
οµαδικές απολύσεις. Την πρεµιέρα αυτή έκανε ποιος άλλος; Ο
Λαυρέντης Λαυρεντιάδης. Και ενώ οι υπό απόλυση εκατόν
τριάντα εργαζόµενοι συναντήθηκαν σήµερα µε τον κ. Μητσοτάκη
στη Ξάνθη και ο κ. Μητσοτάκης τους υποσχέθηκε ότι θα ασχο-
ληθεί προσωπικά µε το θέµα τους και θα δώσει λύση, η κ. Στρα-
τινάκη είχε άλλη άποψη. Με τεράστιο θράσος, στα όρια του
παραλογισµού, συνεπικουρούµενη από το ΣΕΒ και από άλλους
εκπροσώπους της εργοδοσίας, ως µέλος του Ανωτάτου Συµβου-
λίου Εργασίας σήµερα έκανε τα πάντα για να διευκολύνει τον κ.
Λαυρεντιάδη στις οµαδικές απολύσεις που σχεδιάζει να κάνει. 

Και ποιον βρήκε απέναντι; Καλά, βρήκε τους εργαζόµενους,
εννοείται, στους οποίους δεν δίνει καµµία σηµασία βέβαια. Βρή-
κε, όµως, την εκπρόσωπο στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας του
Υπουργείου Οικονοµικών. Η κ. Πανδώρα Σύρου -εξαιρετική και
µπράβο της και συγχαρητήρια!- κατέβασε αντίθετη πρόταση,
σύννοµη πρόταση, από την κ. Στρατινάκη. 

Το Υπουργείο Εργασίας απέναντι στο Υπουργείο Οικονοµικών!
Αυτή ήταν η εικόνα, κυρίες και κύριοι, σήµερα στην πρώτη συνέ-
λευση του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας. Αυτή ήταν η εικόνα
και αυτό αποδεικνύει ότι η κ. Στρατινάκη παρανοµεί κατάφωρα
προς όφελος του κ. Λαυρεντιάδη. Παραβιάζει τον νόµο, παρα-
βιάζει τη διαδικασία. Το καταγγέλλω και ζητώ από το Υπουργείο
σας να πάρει πληροφορίες από το µέλος του στο Ανώτατο Συµ-
βούλιο Εργασίας και να διαλευκάνει το τι έχει γίνει. Διότι εδώ
πρόκειται για κατάφωρη παραβίαση του Εργατικού Δικαίου και
του νόµου περί οµαδικών απολύσεων, που το ρίχνετε στο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά τελικά δεν φταίει ο νόµος, φταίνε οι άνθρωποι που
τον ερµηνεύουν και τον εφαρµόζουν λάθος. Και αυτό το κατά-
λαβε σήµερα η δική σας εκπρόσωπος, του Υπουργείου σας, στη
συνεδρίαση του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας. 

Και έρχοµαι στο Μεσοπρόθεσµο που φέρατε προς ψήφιση. 
Πρώτον, το νοµοσχέδιο δεν έχει τεθεί σε διαβούλευση. Το επι-

νοήσατε µόνοι σας, το φανταστήκατε, το καταθέσατε, θα το ψη-
φίσετε µόνοι σας και φυσικά θα το αναδιαµορφώσετε µόνοι σας
και πάλι, όπως και τον προϋπολογισµό του 2021, γιατί είναι ολό-
κληρος ένα ευχολόγιο.

Ευχολόγιο είναι η επιστροφή στα υψηλά πλεονάσµατα χωρίς
να ψηφίσετε, να φέρετε περιορισµούς στην οικονοµία για τα επό-
µενα χρόνια σε ό,τι έχει να κάνει µε τη λήψη θετικών µέτρων για
την οικονοµία. Ευχολόγιο είναι η πρόβλεψη για µονοψήφιο πο-
σοστό των µη εξυπηρετούµενων δανείων, των κόκκινων δανείων
εντός του εποµένου έτους. Ευχολόγιο είναι ότι το ΑΕΠ θα αυξη-
θεί φέτος κατά 3,6% και στη συνέχεια κατά 6,2% το 2020 κ.ο.κ..
Ευχολόγιο είναι ότι οι ιδιωτικές επενδύσεις θα αυξηθούν φέτος
κατά 7% και θα εκτιναχθούν στο 30,3% το 2022, όταν µέσος όρος
της Ευρώπης είναι αύξηση στο 5% και θα συνεχίσουν βέβαια να
αυξάνονται οι επενδύσεις µε κάποιον µαγικό τρόπο. Ευχολόγιο
είναι ότι θα αποκλιµακωθεί η ανεργία την ίδια ώρα που για πάνω
από δώδεκα µήνες οι εγγεγραµµένοι άνεργοι στον ΟΑΕΔ είναι
ένα εκατοµµύριο, την ίδια ώρα που το πρώτο τρίµηνο του 2021
έχει αυξηθεί η ανεργία κατά 0,9% και έχει φτάσει πλέον στο
17,1%. Ευχολόγιο είναι η προβλεπόµενη εκρηκτική αύξηση των
εσόδων από φόρους κατά 28%, λες και τα υπερχρεωµένα νοικο-
κυριά, λες και οι πληττόµενες µικροµεσαίες επιχειρήσεις τόσο
από την οικονοµική όσο και από την υγειονοµική κρίση ξαφνικά
θα κερδίσουν το λαχείο όλες ή ως εκ του θαύµατος θα βρουν
την οικονοµική δυνατότητα και να επιβιώσουν και να πληρώνουν
τα ληξιπρόθεσµα και τρέχοντα φορολογικά τους χρέη.

Η αλήθεια είναι ότι καταργείτε όλα τα ανεπαρκή µέτρα στήρι-
ξης και τις περιορισµένες φοροελαφρύνσεις που λάβατε ως σή-
µερα. Καταργείτε τη µείωση στην ειδική εισφορά αλληλεγγύης,

τις µειώσεις του ΦΠΑ σε συγκεκριµένα είδη. Καταργείτε τις απο-
ζηµιώσεις ειδικού σκοπού και όλα τα άλλα εξήντα πέντε ανε-
παρκή µέτρα, για τα οποία δεν έχω χρόνο να αναλύσω, που
φέρατε τα τελευταία χρόνια.

Φέρνετε επιπλέον φόρους άµεσους και έµµεσους, 12,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, αυξάνετε τον φόρο εισοδήµατος κατά 50,5%
το 2025 συγκριτικά µε το 2021 και φυσικά ενισχύετε τους πλού-
σιους, ενισχύετε τις µεγάλες περιουσίες και ενισχύετε και τις µε-
γάλες επιχειρήσεις.

Η ώρα της αλήθειας, όµως, κυρίες και κύριοι έχει φτάσει. Το
Πτωχευτικό Δίκαιο που θα αρχίσει να εφαρµόζεται, το εργασιακό
έκτρωµα που φέρατε προς ψήφιση πριν µερικές βδοµάδες, το
ασφαλιστικό νοµοσχέδιο µε το οποίο τζογάρετε τις ασφαλιστικές
εισφορές των ασφαλισµένων και µάλιστα ψηφίστηκε το ακατα-
δίωκτο για αυτούς που θα διαχειριστούν από 49 ως 78 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, η αύξηση στην ενέργεια, στα τρόφιµα, στα
καύσιµα έχουν γίνει εφιάλτης για την µικροµεσαία τάξη και τους
µικροµεσαίους επιχειρηµατίες. Ο κόσµος πλέον έχει καταλάβει
ότι τον ταΐζετε αισιοδοξία για να τον χειραγωγήσετε και µόνο και
αυτήν τη φορά δεν θα σας σώσουν ούτε οι εθνικιστικές κορώνες,
ούτε οι απειλές και οι εκβιασµοί του Άδωνη Γεωργιάδη και του
Άκη Σκέρτσου, ούτε φυσικά τα καθρεφτάκια για ιθαγενείς των
150 ευρώ µε τα οποία προσπαθήσατε να εξαγοράσετε τους
νέους µας.

Δεν θα σας σώσει τίποτα. Πολύ σύντοµα ο λαός θα σας δώσει
την απάντηση του σε όλα αυτά που φέρνετε σε ψήφιση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Ελευθεριάδου για τη συνέπεια στον χρόνο.

Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, τον κ. Νεκτάριο Σαντορινιό.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω από τα µέτρα που ανακοινώθηκαν σήµερα για
τη µετακίνηση από και προς τα νησιά, γιατί ουσιαστικά αποτε-
λούν µια πλήρη οµολογία αποτυχίας του υγειονοµικού σας σχε-
δίου για τα νησιά.

Το να πάει κανείς στα νησιά, λοιπόν, πλέον απαιτεί PCR test ή
Rapid test και αυτό δείχνει ότι δηµιουργείται ένα επιπλέον πρό-
βληµα στον εσωτερικό τουρισµό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κατ’ εξοχήν εµβολιασµό απαιτεί.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ναι και PCR test και τα υπόλοιπα.
Δηµιουργείται πρόβληµα, λοιπόν, στον εσωτερικό τουρισµό,

ταυτόχρονα µε το γεγονός ότι τουρισµό απ’ έξω δεν έχουµε
ακόµα. Όµως το χειρότερο ποιο είναι; Ότι για να γυρίσεις από
τα νησιά χρειάζεται µόνο self-test. Ξέρετε γιατί; Γιατί δεν έχετε
φροντίσει να κάνετε δίκτυο το οποίο να κάνει PCR test και rapid
test στα νησιά, ιδιαίτερα στα µικρά νησιά, αλλά ακόµα και στα
µεγάλα νησιά. Και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο κάνετε αυτόν τον
διαχωρισµό. Γιατί ουσιαστικά οµολογείτε ότι έχετε αποτύχει σε
αυτό που σας φωνάζουµε εδώ και µήνες. Κάντε ένα επαρκές δί-
κτυο, διότι θα χρειαστεί και για τους τουρίστες που έρχονται από
το εξωτερικό. Και πείτε µου, αυτούς πώς θα τους στείλετε πίσω,
µε self-test ή θα µείνουν εδώ µέσα;

Τώρα να πάω στο νοµοσχέδιο. Η αιτιολογική έκθεση θα έλεγα
ότι είναι αποκαλυπτική σε σχέση µε ό,τι κάνατε και µε τον τρόπο
που διαχειριστήκατε την πανδηµία το 2020 και το 2021. Είναι
αποκαλυπτικό ότι µας λέτε ψέµατα για τη στήριξη της οικονο-
µίας. Καταφεύγετε σε δηµιουργική λογιστική για να µας πείτε ότι
δώσατε 41 δισεκατοµµύρια ευρώ στην οικονοµία το 2020 και το
2021, 41 δισεκατοµµύρια ευρώ που δεν είδαν οι επιχειρήσεις,
που δεν έχουν δει οι εργαζόµενοι. Ακόµα και σήµερα οι άνθρωποι
της εστίασης περιµένουν να δουν τα χρήµατα της επανεκκίνησης
που έγινε τον Μάιο. Ακόµα δεν τα έχουν δει οι άνθρωποι.

Και ποια είναι η πραγµατικότητα; Η παροχή ρευστότητας που
δώσατε, έφτασε µε το ζόρι τα 8,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2020
και θα αγγίξει πιθανόν τα 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021. Και
γιατί το λέω αυτό; Γιατί αν διαβάσει κανείς προσεκτικά τους πί-
νακες που έχετε δώσει εσείς, τον πίνακα 18, ενώ οι δαπάνες είναι
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13,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, µας λέγατε 24 για το 2020 και 12,2
δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2021, θα δούµε ότι εκεί πέρα περι-
λαµβάνεται η επιστρεπτέα προκαταβολή, η οποία δεν είναι επι-
δότηση, είναι δάνειο. Τελικά τι θα γίνει; Θα την επιστρέψουν οι
άνθρωποι ή δεν θα την επιστρέψουν; Να ξέρουµε τι θα γίνει.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ξέρετε πολύ καλά.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν ξέρουµε. Εσείς να πείτε
στους ανθρώπους τι θα γίνει, γιατί ακόµα δεν έχουν πάρει έσοδα
και σε λίγο θα αρχίσουν να πληρώνουν τις επιστροφές.

Βάζετε ακόµα και την κάλυψη των υγειονοµικών δαπανών
λόγω πανδηµίας εκεί µέσα και λέτε ότι αυτά τα δώσατε στις επι-
χειρήσεις, ενώ έχετε φροντίσει το 2021 να µειώσετε τους προ-
ϋπολογισµούς των νοσοκοµείων. Περιλαµβάνετε το κόστος του
έκτακτου υγειονοµικού προσωπικού, τις προσλήψεις στα µέσα
µεταφοράς. Αυτά τους λέτε ότι δώσατε. Αυτά είναι επιδοτήσεις
και ενίσχυση της οικονοµίας; Ακόµα και τη διαφηµιστική δαπάνη
του ΕΟΤ έχετε βάλει για να φτάσετε σε αυτήν τη δηµιουργική
λογιστική και µέσα συµπεριλαµβάνετε και τις δανειοδοτήσεις του
ΤΕΠΙΧ και τις υπόλοιπες δανειοδοτήσεις των τραπεζών που είναι
δάνεια από τις τράπεζες. Όπως ξέρετε οι επιχειρήσεις δεν είχαν
πρόσβαση, µόνο οι λίγοι και οι εκλεκτοί είχαν πρόσβαση σε
αυτές τις δανειοδοτήσεις. Ακόµα και στα προγράµµατα των πε-
ριφερειών, όπως για παράδειγµα στο νότιο Αιγαίο, το «ΝΗΣΙδΑ»,
ακόµα και εκεί οι µεγάλες επιχειρήσεις πήραν. Οι µικρές επιχει-
ρήσεις έµειναν εκτός.

Θέλω να αναφερθώ και ιδιαίτερα στο κονδύλι που αναφέρεστε
για την ακτοπλοΐα. 53 εκατοµµύρια ευρώ λέτε για το 2020 και 30
εκατοµµύρια ευρώ για το 2021. Τα λεφτά του 2021, κύριε Υ-
πουργέ, οι ακτοπλόοι ακόµα δεν τα έχουν δει. Τους χρωστάτε
70 εκατοµµύρια ευρώ από την έκτακτη ενίσχυση και από τις άγο-
νες γραµµές. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι πολλές ακτοπλοϊκές
εταιρείες, ιδιαίτερα οι µικρές, έχουν έλλειψη ρευστότητας. Σε
λίγο θα έχουµε πρόβληµα στις άγονες γραµµές, τώρα µέσα στο
καλοκαίρι. Δεν θα µπορούν να βάλουν πετρέλαιο οι άνθρωποι.
Θα τους τα δώσετε τα λεφτά;

Όσο για το 2020, ο τρόπος που µοιράστηκαν τα χρήµατα δεν
είναι και ο καλύτερος. Θα σας δώσω ένα απλό παράδειγµα: Επι-
δοτήθηκε γραµµή Θήρα-Ηράκλειο-Θήρα ταχύπλοο Δεκέµβρη
µήνα από αυτά τα 53 δισεκατοµµύρια ευρώ που δώσατε στην οι-
κονοµία. Πείτε µου εσείς, πότε χρειάστηκε τέτοιο δροµολόγιο!
Δεν υπήρξε ποτέ ελεύθερο δροµολόγιο και όµως εσείς το επι-
δοτήσατε και θα σας δώσω και το σχετικό δελτίο τύπου που είχα
βγάλει και µε άλλες γραµµές αντίστοιχες.

Οι εργαζόµενοι, ιδίως οι εποχικοί, που δεν είναι ξενοδοχοϋ-
πάλληλοι, δεν είδαν καµµία επιδότηση αναστολής. Ξέρετε γιατί;
Γιατί οι επιχειρήσεις που δούλευαν δεν κρίθηκαν εποχικές.

Το Μεσοπρόθεσµο είναι αποκαλυπτικό για την πρόθεσή σας
να σταµατήσουν τα µέτρα στήριξης το 2022. Ειπώθηκε και από
προλαλήσαντες. Λες και δεν θα υπάρχει ανάγκη για την οικονο-
µία το 2022. Λες και όλα ξαφνικά θα επανέλθουν στην κανονικό-
τητα. Και το γεγονός ότι από το πρωτογενές έλλειµµα φέτος στο
7% πάµε στο πλεόνασµα του 2% το 2023 δηµιουργεί ένα κενό 16
δισεκατοµµυρίων. Ειπώθηκε και πριν. Πώς θα το καλύψετε; Με
κατάργηση όλων των φοροελαφρύνσεων και µε αύξηση των φο-
ρολογικών εσόδων κατά 28%. Πώς θα τρέξει αυτή η ανάπτυξη;
Έχετε την απάντηση. Θα γίνει ιστορικό ρεκόρ επενδύσεων 30%
όταν ο ρυθµός στην ευρωζώνη είναι 5%. Εκτός, κύριε Υπουργέ
και αν θεωρείτε επένδυση το ξεπούληµα των επιχειρήσεων οι
οποίες δεν θα καταφέρουν να αντέξουν στα κοράκια που θα έρ-
θουν απ’ έξω. Ή το ξεπούληµα των υποδοµών όπως το ξεπού-
ληµα των λιµανιών που ετοιµάζετε για τα περιφερειακά λιµάνια. 

Προβλέπετε µείωση της ανεργίας όταν τα αντεργατικά νοµο-
σχέδια που ψηφίζετε ακριβώς το αντίθετο κάνουν. Δηµιουργούν
µείωση θέσεων εργασίας. Πού είναι αυτή η πρόβλεψη; Είναι µια
νόρµα που βρίσκεται σε όλα τα χρηµατοδοτικά προγράµµατα
που λέει ότι για 100.000 ευρώ δηµιουργείται µια θέση εργασίας.
Κι έτσι, µε λογιστικό τρόπο, δηµιουργήσατε εσείς διακόσιες χι-
λιάδες θέσεις εργασίας. Μπράβο, πολύ ωραία τις δηµιουργείτε. 

Όσο για την ανάπτυξη επειδή µας προκάλεσε ο κ. Σταϊκούρας
είναι ένα ερώτηµα. Άνοιξε ο τουρισµός στις 14 Μαΐου. Σήµερα

οι πληρότητες στις τουριστικές περιοχές που κατά κύριο λόγο
έρχονται οι τουρίστες από το εξωτερικό είναι µικρότερες από το
20%. Η χώρα µας βρίσκεται στο πορτοκαλί της Βρετανίας όταν
ανταγωνίστριες χώρες, όπως για παράδειγµα, οι Βαλεαρίδες
νήσοι και η Μάλτα βρίσκονται στην πράσινη λίστα. Η εµµονή της
Γερµανίας να µπουν σε καραντίνα οι Βρετανοί θα δηµιουργήσει
πολλές συγκρούσεις και πολλά προβλήµατα από τον Ιούλιο. Πώς
βλέπετε πραγµατικά ότι θα στηριχθεί αυτή η ανάπτυξη την οποία
ευαγγελίζεστε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα για πολύ λίγο να αναφερθώ στο Υπουργείο Ναυτι-
λίας, κύριε Πρόεδρε. Ειδικά στο Υπουργείο Ναυτιλίας το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων έχει έναν µεγάλο γρίφο. Ξεκινά
από 140 εκατοµµύρια και καταλήγει το 2025 στα 105 εκατοµµύ-
ρια. Αυτά τα οποία πρέπει να πληρώσει το Υπουργείο Ναυτιλίας
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι: µεταφορικό
ισοδύναµο 157 εκατοµµύρια. Ήδη το ξεπεράσαµε. Άγονες γραµ-
µές, 135 εκατοµµύρια. Υποδοµές στα λιµάνια, τουλάχιστον 4 εκα-
τοµµύρια. Δώδεκα δίναµε εµείς επί ΣΥΡΙΖΑ, τόσο λέτε εσείς
τώρα. Έργα και δράσεις της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου, 5 εκα-
τοµµύρια. Αυτό υπερβαίνει τα 300 εκατοµµύρια. Τα 105 εκατοµ-
µύρια τι θα καλύψουν από όλα αυτά; Τι θα κάνετε; Θα κόψετε το
µεταφορικό ισοδύναµο, θα κόψετε τις άγονες γραµµές; Τι επιτέ-
λους θα κάνετε; Γιατί λέτε τόσα πολλά ψέµατα σε αυτό το Με-
σοπρόθεσµο; 

Έχετε στο πρόγραµµα ανασυγκρότησης, στο σηµείο 1.3, την
πράσινη ναυτιλία. Ο προϋπολογισµός για την πράσινη ναυτιλία
είναι 350 εκατοµµύρια. Ξέρετε πόσα αναφέρετε µέσα στο Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας; 15,9 εκατοµµύρια. Τι θα καλύψετε από αυτό;
Ούτε καν τις υποδοµές για τα λιµάνια. Τουλάχιστον κάντε µια
χάρη. Είχαµε αφήσει µια µελέτη σε δεύτερο στάδιο για την πρά-
σινη ναυτιλία. Αποµένει να γίνει το τρίτο στάδιο της µελέτης. Ένα
εκατοµµύριο έχετε προβλέψει. Τουλάχιστον χρηµατοδοτήστε
αυτή τη µελέτη. Και πιστεύω ότι οι άνθρωποι της ναυτιλίας θα
βρουν τον τρόπο να το κάνουν χωρίς εσάς γιατί από ό,τι φαίνεται
ούτε και σε αυτό δεν είσαστε ικανοί να βοηθήσετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νεκτάριος Σαντορινιός κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Θα ολοκληρώσουµε τις τοποθετήσεις των συναδέλφων µε τον
κ. Ευστάθιο Κωνσταντινίδη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Ολοκληρώνεται, λοιπόν, η συζήτηση για το Μεσοπρόθεσµο

Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής σύµφωνα µε τις επιταγές
και τις προβλέψεις του ν.4270/2014. Η κατάρτισή του κάθε χρόνο
ουσιαστικά αποτελεί µια κυλιόµενη επικαιροποίηση των στοι-
χείων του προηγούµενου µε την προσθήκη µιας νέας χρονιάς,
ώστε ο ετήσιος δηµοσιονοµικός σχεδιασµός να ευθυγραµµίζεται
µε τον µεσοπρόθεσµο. Μπαίνουν έτσι τα όρια των δαπανών για
τους φορείς της κεντρικής διοίκησης και στόχοι για τους λοιπούς
τοµείς της γενικής κυβέρνησης για την περίοδο αναφοράς που
εν προκειµένω είναι τα έτη 2022-2025. Με τον τρόπο αυτό οριο-
θετούνται τα οικονοµικά µεγέθη της χώρας προκειµένου να επι-
τυγχάνεται µια συνετή και ενάρετη διαχείριση. 

Το εξεταζόµενο πλαίσιο 2022-2025 καταρτίστηκε σε συνθήκες
µεγάλης και παρατεταµένης αβεβαιότητας λόγω της πανδηµίας.
Οι απρόβλεπτες περιστάσεις υποχρέωσαν τον Μάρτιο νοµίζω
του 2020 τους Υπουργούς των Οικονοµικών της Ευρωζώνης να
ενεργοποιήσουν τη γενική ρήτρα διαφυγής για τα έτη 2020-2021
και στη συνέχεια 2022. Δηλαδή, το δικαίωµα να λάβουν τα κράτη
κάθε αναγκαίο µέτρο για τη στήριξη της δηµόσιας υγείας, της
ρευστότητας, της απασχόλησης και της κοινωνικής συνοχής,
κατ’ εξαίρεση των περιορισµών του συµφώνου σταθερότητας. 

Ακόµα όµως και σε αυτές τις συνθήκες δηµοσιονοµικής χαλά-
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ρωσης και σε ένα δυσµενέστατο περιβάλλον η Ελλάδα κατάφερε
να σταθεί όρθια, να διατηρήσει και να βελτιώσει ακόµα παρα-
πάνω την πιστοληπτική της εικόνα. Από τη µία, λοιπόν, η εµπι-
στοσύνη των αγορών και από την άλλη η ευρωπαϊκή στήριξη
επέτρεψαν στην κυβέρνηση να ξεδιπλώσει ένα πρωτοφανές πρό-
γραµµα ενισχύσεων που ξεπερνά τα 40 δισεκατοµµύρια. Παράλ-
ληλα δε ένα Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης της οικονοµίας που
αναµένεται να δηµιουργήσει αλµατώδεις όρους ανάπτυξης τα
επόµενα χρόνια. Μέσω αυτού του σχεδίου θα αντληθούν πόροι
30,5 δισεκατοµµυρίων που µάλιστα θα αυξηθούν σηµαντικά από
τη µόχλευση και δηµιουργούν τις προϋποθέσεις για µόνιµη και
βιώσιµη µετάβαση της χώρας σε ένα σύγχρονο και ανταγωνι-
στικό παραγωγικό µοντέλο. Με τον τρόπο αυτό σύντοµα η οικο-
νοµία θα επανέλθει σε πλεονάσµατα όχι όµως ως αποτέλεσµα
ασφυκτικών φορολογικών βαρών αλλά της οικονοµικής µεγέθυν-
σης. 

Το κυρίαρχο στοιχείο του Μεσοπρόθεσµου είναι οι επενδύ-
σεις. Στόχος είναι η επίτευξη υψηλών και διατηρήσιµων ρυθµών
ανάπτυξης ώστε στο τέλος του 2025 το ΑΕΠ της χώρας να φτά-
σει στα 217 δισεκατοµµύρια από τα 165,8 δισεκατοµµύρια όπου
βρέθηκε το 2020. Ειδικότερα προβλέπονται ρυθµοί ανάπτυξης
3,6% για φέτος, 6,2% για το 2022, 4,1% για το 2023, 4,4% για το
2024 και 3,3% για το 2025. Ενώ µε µπαζούκα το Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαµψης, η συµµετοχή των επενδύσεων στο ΑΕΠ αναµένεται
να φτάσει στο 16,7% το 2025 από 11,1% το 2020. Αύξηση προ-
βλέπεται και για τις εξαγωγές κατά 10,4%, 13,8%, 7,5%, 6,2% και
κατά 5,2% για κάθε ένα από τα επόµενα πέντε χρόνια. Ανάλογη
πορεία και για την ιδιωτική κατανάλωση µε αύξηση 2,6% για
φέτος, 2,9% για το 2022, 2,1% για το 2023, 2,8% για το 2024 και
2,2% για το 2025. Αντιστρόφως ανάλογη πορεία για την ανεργία
που θα µειωθεί κατά 30% περίπου στο 11,1% ως το 2025. Βάσει
αυτών των προβλέψεων εξασφαλίζονται πρωτογενή πλεονά-
σµατα πάνω από 2% µετά το 2023, εφόσον απαιτηθούν και στα-
διακή υποχώρηση του δηµοσίου χρέους από το 204,8% του ΑΕΠ
το 2020, στο 156,9 το 2025. 

«Τα νούµερα ευηµερούν. Οι πολίτες όµως;», θα διερωτηθεί κά-
ποιος δήθεν αφελώς. Δεν χρειάζεται βέβαια να είναι κανείς γκου-
ρού των µακροοικονοµικών και µικροοικονοµικών για να κατα-
λάβει ότι η βελτίωση σε αυτό τον βαθµό των δεικτών της ανά-
πτυξης των επενδύσεων, των εξαγωγών, της απασχόλησης, της
κατανάλωσης, όπως καταγράφεται στις προβλέψεις όλων των
διεθνών οργανισµών θα έχει µεγάλη επίδραση στη ζωή όλων των
πολιτών. 

Αυτά θα συµβούν όχι στο µακρινό µέλλον, αλλά άµεσα καθώς
το ισοζύγιο δυσµενών και ευνοϊκών παραγόντων τείνει προς το
θετικότερο κατά τη διάρκεια του έτους παρά τα προβλήµατα στις
διεθνείς τουριστικές µετακινήσεις. Κίνδυνοι και επισφάλειες, βέ-
βαια, δεν υπάρχουν, µε πρώτη την πανδηµία και τις µεταλλάξεις.
Όµως, το παγκόσµιο εµβολιαστικό πρόγραµµα περιορίζει την
απειλή.

Εκτός της πανδηµίας, οι εξωτερικοί κίνδυνοι αφορούν πάντα
σε γεωπολιτικές αστάθειες, στο προσφυγικό-µεταναστευτικό για
τη χώρα µας και στις διεθνείς πληθωριστικές τάσεις ή πιέσεις.
Στις εσωτερικές προκλήσεις περιλαµβάνονται η πρόοδος των µε-
ταρρυθµίσεων, η εξυγίανση του ιδιωτικού χρέους, η στήριξη της
απασχόλησης και των ασφαλιστικών ταµείων, που παρουσίασαν
υστέρηση µεσούσης της πανδηµίας και η απορρόφηση των δια-
τιθέµενων πόρων από τις διάφορες πηγές, όπως το Ταµείο Ανά-
καµψης, το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, ιδίως για τη
δυτική Μακεδονία και την περιφερειακή ενότητα Κοζάνης.

Στον δηµόσιο τοµέα, την περίοδο 2021-2025 προβλέπονται
πάνω από εκατόν εννέα χιλιάδες προσλήψεις και εβδοµήντα τέσ-
σερις χιλιάδες αποχωρήσεις, δεδοµένου ότι µπορεί να υπάρξουν
και δικαστικές αποφάσεις, άρα ο κανόνας ένα προς ένα υποχω-
ρεί σε αυτήν την περίπτωση και εκεί που υπάρχουν ανάγκες, δη-
λαδή στην εκπαίδευση, στην ασφάλεια και στην υγεία θα υπάρ-
ξουν και άλλες προβλέψεις, µεγαλύτερες δηλαδή, αυξηµένες
προβλέψεις. 

Τέλος, υπό την προϋπόθεση ότι ο στόχος για πρωτογενή πλε-
ονάσµατα µετά το 2022 µπορεί να τεθεί στο 2,2% του ΑΕΠ θα
προκύψει τότε δηµοσιονοµικός χώρος για περαιτέρω µείωση

φόρων και παροχές ελαφρύνσεων, εξέλιξη όµως που συναρτάται
απολύτως µε την πορεία της ανάπτυξης. 

Εκτός των προαναφερθέντων, στόχοι αυτού του σχεδιασµού
είναι η έξοδος από την ενισχυµένη εποπτεία το 2022, η απόκτηση
επενδυτικής βαθµίδας το 2023 και η επίτευξη µονοψήφιου ποσο-
στού µη εξυπηρετούµενων δανείων στο 2024. 

Όσοι πιστεύουν στις δυνατότητες της χώρας, εργάζονται για
την υλοποίηση των παραπάνω στόχων, για το καλό όλων των Ελ-
λήνων και όλων των Ελληνίδων. Οι υπόλοιποι επιδίδονται σε σε-
νάρια καταστροφής.

Ο καιρός γαρ εγγύς.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τώρα πάµε στον κύκλο των δευτερολογιών για όποιον εκ των

ειδικών αγορητών και εισηγητών το επιθυµεί.
Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Αρσένη από το ΜέΡΑ25 για τέσσερα

λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναλύσαµε πάρα πολύ -και στις οµιλίες των

Βουλευτών του ΜέΡΑ25- το πόσο αυτό που µας φέρνετε είναι
ένα πακετάρισµα ενός νέου µνηµονίου. Προχωράτε σε ακραίες
ιδιωτικοποιήσεις, ακόµα και αυτή του νερού της Θεσσαλονίκης
και της Αθήνας που δύο φορές το Συµβούλιο της Επικρατείας
έκρινε ότι δεν είναι προς πώληση, προχωράτε σε ακραίες αυξή-
σεις της φορολογίας προς τα ασθενέστερα στρώµατα, 10 δισε-
κατοµµύρια, 16% και πλέον αύξηση των φορολογικών εσόδων
για το διάστηµα 2019-2025, όταν η ανάπτυξη µεσοσταθµικά είναι
κάτω του 4% µε τη βάση τους δικούς σας υπολογισµούς. Άρα,
δεν προκύπτει από την ανάπτυξη. Προκύπτει από την αύξηση της
φορολογίας στα ασθενέστερα στρώµατα, γιατί µιλάµε για αύ-
ξηση φορολογίας, παρά το 20% των έµµεσων φόρων και άνω του
30% των φόρων των φυσικών προσώπων, κι αυτό όχι βέβαια για
τις εταιρείες. 

Την ίδια στιγµή που αυξάνετε τη φορολογία, προχωράτε και
στο στραγγαλισµό της ιδιωτικής οικονοµίας. Από εκεί που είχατε
δεσµευτεί ότι θα κάνετε διαπραγµάτευση, για να τελειώνουν κά-
ποια στιγµή αυτά τα αιµατηρά -όπως είχατε πει εσείς, η Κυβέρ-
νησή σας και ο κ. Μητσοτάκης- πλεονάσµατα. Τώρα µε το Με-
σοπρόθεσµο τα αυξάνετε. Αντί για 2,2% πλεόνασµα φθάνετε στο
3,7% για το 2025. Τα πλεονάσµατα είναι ελλείµµατα από τον ιδιω-
τικό τοµέα, είναι χρήµατα που θα πάρετε µε τη φορολογία από
τους πολίτες, από τις µικρές επιχειρήσεις και δεν θα το αποδώ-
σετε στην κοινωνία. Αυτά είναι τα πλεονάσµατα. Αν αυτός ο συν-
δυασµός ασφυξίας για τη µικρή επιχειρηµατικότητα και τα
νοικοκυριά, ακόµα µεγαλύτερης υπερφορολόγησης, αλλά και
ακραίων ιδιωτικοποιήσεων δεν είναι µνηµόνιο, τότε να προσθέ-
σουµε τον εργασιακό και τον πτωχευτικό σας νόµο µαζί και είναι. 

Έχετε δεσµευτεί για να κάνετε µια δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή, δηλαδή τα ελλείµµατα πολλών δισεκατοµµυρίων, να τα µε-
τατρέψετε σε πρωτογενή πλεονάσµατα, µεγαλύτερα από ό,τι
έχουν κάνει οι κυβερνήσεις σας στα προηγούµενα µνηµόνια.
Αυτό που έρχεται είναι δραµατικό. 

Και βέβαια, συνεχίζετε να βασίζετε κατά τα άλλα τους υπολο-
γισµούς σας σε ανυπόστατες παραδοχές, έχοντας προβλέψει
για φέτος ανάπτυξη 3,6% µε βάση ότι θα έχετε τον τουρισµό στα
15 εκατοµµύρια αφίξεις, 50% δηλαδή πτώση σε σχέση µε το
2019, µεγάλη αύξηση σε σχέση µε το 2020, όταν κανένας, µα κα-
νένας επιχειρηµατίας, κανένας στον τουριστικό κλάδο δεν µοι-
ράζεται αυτήν την αισιοδοξία. Κανείς στον κόσµο δεν την
µοιράζεται, πόσω µάλλον τώρα που υπάρχει και η νέα µετάλλαξη
του κορωνοϊού, που όµως υπήρχε πριν την κατάθεση του Μεσο-
πρόθεσµου στη Βουλή. 

Σας καλούµε να επανέλθετε στην πραγµατικότητα και να στα-
µατήσετε τη στρατηγική σας για το κλείσιµο και τη χρεοκοπία
των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων και των οικογενειών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, κ. Διαµάντω Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τόσο ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας

όσο και ο Αναπληρωτής Υπουργός µας παρουσίασαν ότι µεσο-
πρόθεσµα µέχρι το 2025 µας περιµένει ο παράδεισος. Υψηλή
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ανάπτυξη, µείωση ανεργίας, µείωση φόρων, αξιοποίηση δηµό-
σιας περιουσίας κ.λπ.. Όµως, παραδέχεστε ότι υπάρχουν αβε-
βαιότητες. Με τον ίδιο τρόπο εκφράστηκε, για τις αβεβαιότητες,
και το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή. Και
βέβαια, συνέχισε ότι για το τρέχον έτος προβλέπεται µια σαφής
επιδείνωση σε σχέση µε τις προβλέψεις του προϋπολογισµού
τόσο για τα µακροοικονοµικά όσο και για τα δηµοσιονοµικά µε-
γέθη. Και αναλύουν τους κινδύνους που παραµένουν ενεργοί. 

Αλλά και η µείωση των φόρων, ποιους αφορά κυρίως, αφού
για τα φυσικά πρόσωπα οι φόροι αυξάνονται; Συνεπώς για τους
επιχειρηµατικούς οµίλους µειώνονται οι φόροι, αυτοί είναι οι
ωφεληµένοι, αυτοί είναι που χαίρονται και το απολαµβάνουν. Για
τα λαϊκά στρώµατα έρχεται φοροληστεία.

Γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα εφαρµόζει
επεκτατική πολιτική αν και είναι ενάντια στην ιδεολογία της η
κρατική στήριξη; Γιατί τώρα έγινε βασική επιλογή σηµαντικών
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι µόνο. Επίσης, η
εγγενής αυτή αβεβαιότητα και οι οικονοµικές και δηµοσιονοµικές
συνέπειες οδήγησαν ευρωπαϊκά θεσµικά όργανα στην απόφαση
να ισχύσει για πρώτη φορά, από το 2011 που θεσπίστηκε, στα
δηµοσιονοµικά των χωρών µελών της Ευρωζώνης η γενική ρήτρα
διαφυγής.

Δηλαδή να µην υπάρχει δέσµευση για πλεονάσµατα το 2020
και το 2021 και αποφασίστηκε και για το 2022. Αυτό τι σηµαίνει;
Ότι η χώρα το 2023 θα είναι υπό ενισχυµένη εποπτεία για παρα-
γωγή πλεονασµάτων. Συνεπώς, ο αντιλαϊκός και απάνθρωπος χα-
ρακτήρας των µνηµονίων συνεχίζεται εντονότερα και ας έχουν
τυπικά ολοκληρωθεί. Εξάλλου, οι απαιτήσεις του Ταµείου Ανά-
πτυξης και οι έλεγχοι για το πώς αυτές υλοποιούνται δεν έχουν
διαφορές από τα µνηµόνια της καπιταλιστικής κρίσης του 2010-
2018.

Αναφερθήκατε και στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας,
που δεν είναι τίποτα άλλο από ιδιωτικοποίηση, όπως στο Ελλη-
νικό, την οποία ψηφίσατε όλοι µαζί βέβαια και ο ΣΥΡΙΖΑ διεκδικεί
και δεν το κρύβει το µερίδιο της επιτυχίας στις ιδιωτικοποιήσεις,
που, αν θέλετε, δείχνει και τη στρατηγική σύµπλευση. Ωστόσο,
ο όµιλος «ΛΑΜΔΑ» µόνο από το καζίνο θα ξεπληρώσει το τίµηµα.
Δηλαδή τελικά κάνουµε δώρα µε τη σέσουλα στο κεφάλαιο.

Και βέβαια ακολουθούν οι ιδιωτικοποιήσεις στην ΕΥΔΑΠ. Ήδη
µε τροπολογία ουσιαστικά κάνετε ένα βήµα στην ιδιωτικοποίηση
αναθέτοντας τη συντήρηση και λειτουργία της ΕΥΔΑΠ σε ιδιώτη.
Είναι απαράδεκτο γιατί το νερό είναι αγαθό και δεν είναι εµπό-
ρευµα και τελικά θα πούµε το νερό νεράκι, µάλιστα, και µε τις
καταστροφές που κάνετε στα βουνά για να κερδοφορήσουν οι
όµιλοι των πάρκων των ΑΠΕ.

Σε ό,τι αφορά τις δαπάνες για την υγεία και την κοινωνική σας
πολιτική θα ήθελα να πω τα εξής. Το ανέλυσε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπός µας. Παραµένουν οι δαπάνες ως απόλυτα νού-
µερα στα ίδια επίπεδα αλλά ως ποσοστό του ΑΕΠ µειώνεται όταν
η πανδηµία είναι εδώ και φυσικά αναδείχθηκαν οι µεγάλες ανάγ-
κες στα νοσοκοµεία και την πρωτοβάθµια υγεία.

Και µε την ευκαιρία σχετικά µε την κυβερνητική πολιτική στον
εµβολιασµό το µόνο σίγουρο είναι ότι ο µαζικός εµβολιασµός δεν
εξασφαλίζεται µε εκβιασµούς ούτε µε δήθεν ανταλλάγµατα. Η
ουσιαστική ενηµέρωση του λαού είναι ευθύνη του κράτους,
όπως και η λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων προστασίας και η
ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας ώστε να εµπεδώνεται
και η ατοµική ευθύνη.

Τι κάνετε εσείς και είναι ντροπιαστικό; Τολµάτε το µοναδικό
νοσοκοµείο της δυτικής Αττικής, το «Αττικό», να θέλετε να το µε-
τατρέψετε σε αυτόνοµη επιχειρηµατική µονάδα, να απολέσει και
τον όποιο δηµόσιο χαρακτήρα του µε ασθενείς-πελάτες και φθη-
νούς στην αµοιβή υγειονοµικούς. Είναι ντροπή.

Και σχετικά µε την ανεργία, διαφηµίζετε τη δηµιουργία διακο-
σίων χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας. Αυτές αποτελούν ένα
µικρό µόνο µέρος της αυξανόµενης ανεργίας, ενώ οι όροι και οι
σχέσεις εργασίας τους θα καθορίζονται από το πολυπλόκαµο νο-
µοθετικό οπλοστάσιο που διαχρονικά έχει χτιστεί σε όφελος δια-
σφάλισης φτηνής εργατικής δύναµης για το κεφάλαιο.

Και φυσικά ο λαός στο σύνολό του θα πληρώσει τον λογαρια-
σµό µε τις περίπου εξήντα µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες και

προγράµµατα. Συνεπώς, το µαύρο δεν γίνεται άσπρο, όσο και να
προσπαθείτε, απλά µε το δυνάµωµα της οργάνωσης της κοινω-
νικής συµµαχίας των εργαζοµένων και της ενίσχυση της πάλης
ανατρέπεται για να έρθουν καλύτερες µέρες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Αν θέλετε, κύριε Κεγκέρογλου, εκ µέρους του Κινήµατος Αλ-

λαγής, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προσπάθησα στην τοποθέτησή µου να τεκµηριώσω γιατί

υπάρχουν προϋποθέσεις για µια πραγµατική ανάπτυξη που θα
έχει στόχο ταυτόχρονα και την κοινωνική ανάπτυξη. Μίλησα για
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που πραγµατικά έπρεπε να έχει επε-
ξεργαστεί η Κυβέρνηση το προηγούµενο διάστηµα για την αξιο-
ποίηση του συνόλου των πόρων που έχει στη διάθεσή της.

Αντ’ αυτού είδαµε αποσπασµατικές συζητήσεις, χωριστούς κα-
ταλόγους έργων και δράσεων και µάλιστα χωρίς την ουσιαστική
διαβούλευση µε τους αναπτυξιακούς και κοινωνικούς φορείς. Και
στη Βουλή ήρθε µετά από απαίτηση που εκφράσαµε, αλλά η συ-
ζήτηση περιορίστηκε σε συγκεκριµένα πλαίσια, χωρίς να λάβει
ουσιαστικό χαρακτήρα.

Τα λέω αυτά γιατί πραγµατικά δεν πρέπει να περάσει η εντύ-
πωση ότι δεν έχουµε πόρους, δεν έχουµε δυνατότητες και τι να
κάνουµε αυτά διαχειριζόµαστε. Είναι ακριβώς το αντίθετο. Δεν
καταφέρνουµε να αξιοποιήσουµε µε τη µέγιστη δυνατή αποτε-
λεσµατικότητα αυτά που έχουµε στη διάθεσή µας.

Και κάνω µια απλή σύγκριση µε το 2009. Το 2009 η Ευρώπη
αδιαφορούσε. Μας είπαν: «Εσείς τα φάγατε, εσείς βρείτε τα». Το
2009-2010-2011 η Ελλάδα ήταν µοιρασµένη και η Βουλή το ίδιο.
Ήταν αυτοί που πάλευαν για την αντιµετώπιση της κρίσης και
αυτοί που τους αντιπάλευαν.

Σήµερα µπορεί να υπάρχουν διαφωνίες και αντεγκλήσεις, αλ-
λά υπάρχει τεράστια ανοχή και όχι µόνο, υπάρχουν και δηµιουρ-
γικές προτάσεις και υπεύθυνες προτάσεις από την πλευρά µας
για το πώς θα προχωρήσουµε.

Άρα, έχουµε και την ευρωπαϊκή στήριξη και καλύτερο πολιτικό
κλίµα και έναν κόσµο που περιµένει και δεν αντιδρά σε θετικές
προτάσεις. Υπάρχουν λοιπόν όλες οι προϋποθέσεις. Ας µη µι-
λάµε για χρεοκοπίες και κυρίως για χρεοκοπίες οι οποίες αφο-
ρούν διαχειριστικές ανεπάρκειες είτε Υπουργών, είτε οργανισ-
µών, είτε του συστήµατος συνολικά.

Θέλω να επικεντρωθώ στα δύο µηνύµατα της πανδηµίας. Το
πρώτο είναι να επανέλθει ο άνθρωπος και το περιβάλλον στο επί-
πεδο των πολιτικών. Το δεύτερο που «πέτυχε» στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η πανδηµία ήταν να κατανοήσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση και να αποδεχθεί ότι η χαλάρωση των σφιχτών
υψηλών στόχων, πλεονασµάτων και άλλων ή των πολύ χαµηλών
ελλειµµάτων αντίστροφα είναι προϋπόθεση για να αντιµετωπι-
στεί η κρίση και να υπάρξει επανεκκίνηση και ανάταξη της οικο-
νοµίας. Αυτό όχι µόνο το αποδέχτηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά
το έκανε και πράξη. Χαλάρωσε και τα κριτήρια για την αξιοποί-
ηση των πόρων του τρέχοντος ΕΣΠΑ, αλλά και µια σειρά άλλα
πράγµατα, συµπεριλαµβανοµένων των υψηλών πλεονασµάτων
που είχε συµφωνήσει η προηγούµενη κυβέρνηση.

Τι οφείλει να κάνει η Ελλάδα και η ελληνική Κυβέρνηση το επό-
µενο διάστηµα; Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Οφείλει να
συνταχθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο µε εκείνες τις πολιτικές δυνά-
µεις, τις κυβερνήσεις πρωτίστως, που θέτουν το ζήτηµα της αλ-
λαγής των σφιχτών στόχων. Αυτό θα είναι µια πρόοδος για την
Ευρώπη προκειµένου µέσα από δηµόσιες επενδύσεις, µέσα από
κοινωνική πολιτική, µέσα από πολιτική για το περιβάλλον, µέσα
από πολιτικές παραγωγής νέου πλούτου και όχι απλά κατανάλω-
σης να µπορέσει η Ευρώπη να ενισχύσει την ανταγωνιστικότητά
της έναντι των αναδυόµενων, και όχι απλά αναδυόµενων πλέον,
ισχυρών οικονοµιών του κόσµου και η Ελλάδα για διπλό λόγο
γιατί πρέπει ασφαλώς να χαλαρώσει το πρόγραµµα της επιτή-
ρησης το οποίο υπάρχει και να δοθεί και για εµάς η ευκαιρία να
µπορέσουµε να αναπτύξουµε τις πολιτικές µας στη βάση των σω-
στών προτεραιοτήτων που το Ταµείο Ανάκαµψης έθεσε: Περι-
βάλλον, ψηφιακός µετασχηµατισµός, κοινωνικές υποδοµές και
υπηρεσίες. Να δούµε αυτή την πρόοδο να γίνεται πράξη για να
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βελτιωθεί το επίπεδο των πολιτών.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει τώρα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Συζητάµε πάνω από δεκατρείς

ώρες σήµερα και δύο µέρες στην επιτροπή. Η Κυβέρνηση συνει-
δητά υπεκφεύγει να απαντήσει σε βασικά ερωτήµατα τόσο για
τα µεγέθη της οικονοµίας όσο και για τις κατευθύνσεις των πο-
λιτικών της. Για την ύφεση µας είπε ο κύριος Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών ξανά να µην ανησυχούµε γιατί υπάρχουν
και χειρότερα. Συγκρίνετε την επίδοση της ελληνικής οικονοµίας
µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Ωραία, πείτε µας σε ποια θέση
βρέθηκε τότε. Πείτε το όπως το λέτε στο Μεσοπρόθεσµο. Είχαµε
την τρίτη χειρότερη επίδοση. 

Ποια πολιτική θα ακολουθήσετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Σας
το ρωτάµε τόσες µέρες. Τι θα κάνετε µε τα µέτρα τα οποία παίρ-
νετε πίσω; Επιστρεπτέα προκαταβολή. Σας ρώτησε και ο κ. Φά-
µελλος και άλλοι Βουλευτές µας. Το 2022 θα έχουµε ληξιπρό-
θεσµα, θα έχουµε τις αναστολές που θα έχουν λήξει, θα έχουµε
τις υποχρεώσεις της χρονιάς, θα έχουµε τις ασφαλιστικές υπο-
χρεώσεις, θα έχουµε χίλια δυο. Τι θα κάνουµε µε όλα αυτά;
Υπάρχει σχέδιο; Θα αναγκάσουµε τις επιχειρήσεις, τα νοικοκυριά
να πάνε µέσα στο 2022 να πληρώσουν όλα αυτά; Έχουν τη δυ-
νατότητα; Δεν µας λέτε τι θα γίνει µε όλα αυτά. 

Εµείς σας λέµε: Η επιστρεπτέα προκαταβολή να µην είναι επι-
στρεπτέα. Να µείνει στις επιχειρήσεις, να µπορέσουν να ανακάµ-
ψουν, να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν την επόµενη µέρα.
Ταµείο Ανάκαµψης. Μας λέγατε ότι δεν σας λέµε νούµερα. Είναι
µια υπεκφυγή και η αποφυγή της κριτικής που σας κάνουµε για
το Ταµείο Ανάκαµψης. Θα συζητήσουµε σοβαρά σε αυτήν την
Αίθουσα ή θα κοροϊδευόµαστε; Για τη στόχευση θα µιλήσουµε;
Για την περιφερειακή ανάπτυξη θα µιλήσουµε; Τι νούµερα να σας
πούµε; Δεν είναι δεδοµένα τα ποσά; Το ζήτηµα δεν είναι τα ποσά,
αλλά πού και πώς θα κατευθυνθούν. Αυτές είναι οι διαφορές µας
που έχουµε. Ξέρουµε ποιο είναι το ποσό. Συγκεκριµένο είναι. Κα-
θορίζεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως, διαφορετικά στο-
χεύετε εσείς στην κατεύθυνση των συγκεκριµένων ποσών και
διαφορετικά εµείς. Εδώ είναι η διαφορά µας. 

Από την άλλη, στα δύο χρόνια σάς καταθέσαµε και προγράµ-
µατα που είχαµε για κοστολόγηση και ήταν και τεκµηριωµένα και
δεν συζητήσαµε τίποτα από όλα αυτά. Γιατί δεν συζητήσαµε από
κοινού για την πανδηµία και τις επιπτώσεις; Είχαµε καταθέσει
προτάσεις για την υγεία, προτάσεις για την εργασία, για την επα-
νεκκίνηση της οικονοµίας, πολύ συγκεκριµένες προτάσεις και
πολύ τεκµηριωµένες. Δεν σας ενδιαφέρει όµως γιατί δεν έχετε
µάθει να συζητάτε. Ξαναλέω πάλι ότι τα ποσά του Ταµείου από
την άλλη είναι συγκεκριµένα, η στόχευση διαφέρει. Ποια είναι η
κατεύθυνση των δικών σας µέτρων και ποια των δικών µας; Ποι-
ους αφορούν; Σε τι ερωτήµατα απαντάνε; 

Αναφορικά µε κάποια ζητήµατα που ακούστηκαν σήµερα, κά-
νετε αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση. Πραγµατικά ήταν η
γραµµή σας τέτοια για να κάνετε αντιπολίτευση την Αντιπολί-
τευση. Φόρος ακίνητης περιουσίας, γιατί θα πρέπει να θυµη-
θούµε κάποια πράγµατα και να δούµε τι ακριβώς γίνεται. Το
2011-2014 ποιος ήταν κυβέρνηση; Μήπως ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί;
Όλα ξεκινάνε από το 2015; Ήταν 7,1 δισεκατοµµύρια ο φόρος
ακίνητης περιουσίας το 2011-2014. Στα δύο πρώτα µνηµόνια
ποιος ήταν κυβέρνηση; Τριάντα δισεκατοµµύρια φόρους. 

Ας πάµε λοιπόν και σε αυτά που νοµοθετήσατε τώρα στα δύο
τελευταία χρόνια. Είπε ο κύριος Υφυπουργός Οικονοµικών ότι ο
ΕΝΦΙΑ µέχρι 60.000 το 30% που ήταν για τις µικρές περιουσίες
το νοµοθετήσατε εσείς. Όχι, δεν το νοµοθετήσατε εσείς αυτό.
Αυτό το νοµοθετήσαµε εµείς. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το νοµο-
θέτησε. Εσείς ναι, νοµοθετήσατε για τον φόρο ακίνητης περιου-
σίας. Νοµοθετήσατε αυτό που είναι για τις πάνω από 500.000
περιουσίας, για τις περιουσίες 1 εκατοµµύριο. 

Να δούµε λίγο και τον φόρο εισοδήµατος για τα νοµικά πρό-
σωπα; Στα συγκριτικά στοιχεία του 2018 και 2019 από τις φορο-
λογικές δηλώσεις τα έσοδα που µειωθήκανε από τα νοµικά

πρόσωπα ήταν 1,5 δισεκατοµµύρια. Πού πήγαν αυτά; Στις µικρές
επιχειρήσεις του Περιστερίου; Αν έχει πάρει ενάµισι δισεκατοµ-
µύριο το Περιστέρι για τις µικρές επιχειρήσεις του, τότε εντάξει,
θα δούµε µια µεγάλη ανάπτυξη στο Περιστέρι. Κανένας όµως
δεν το πιστεύει αυτό. Ενάµισι δισεκατοµµύριο. Φυσικά πρόσωπα;
Εκατόν σαράντα εκατοµµύρια λιγότερα. 

Λοιπόν πού είναι η φορολογική πολιτική σας; Κάνετε σίγουρα,
εκτός από φοροελαφρύνσεις, φοροαπαλλαγές σε πολύ συγκε-
κριµένους, 635 ευρώ µείωση στα µερίσµατα. Ας τα θυµόµαστε
λίγο όλα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Παπανάτσιου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για το συγκεκριµένο ζήτηµα τώρα για το Μεσοπρόθεσµο, βα-

σίζεται σε παραδοχές που δεν στηρίζονται σε κάποια πραγµατικά
στοιχεία παρά µόνο σε υποθέσεις. Οι υποθέσεις αυτές δεν φαί-
νεται να επαληθεύονται από κάπου. Οι πολιτικές που ήδη εφαρ-
µόζει η Κυβέρνηση αφήνουν ανυπεράσπιστη την κοινωνία. 

Δεν µας απαντάτε σε βασικά ζητήµατα της κριτικής µας τόσο
για τα µεγέθη της οικονοµίας όσο και για τα πλεονάσµατα που
τώρα είναι απλά δηµοσιονοµικό περιθώριο και όχι αποστράγγιση
της οικονοµίας που µας λέγατε όλα αυτά τα χρόνια. 

Τι θα συµβεί µε τα µέτρα που καταργούνται; Το ξαναλέω. Τι
θα συµβεί ακόµη και µε αυτά που είπαµε πως έχουν µόνιµο χα-
ρακτήρα; Την προκαταβολή φόρου τι θα την κάνετε; Τι θα συµβεί
µε τους υγειονοµικούς, µε τις µόνιµες προσλήψεις στην υγεία;
Τι αφορούν τα νούµερα που βλέπουµε στο σχέδιο; Αυτά είναι θέ-
µατα που δεν µας απαντήσατε. Δηλαδή το σχέδιό σας µπορείτε
να το βγάζετε επικοινωνιακά στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
αλλά εδώ ούτε αναφορά ούτε ενηµέρωση. Δεν γίνεται να συζη-
τάµε σε αυτήν τη βάση. Ο τρόπος που χειρίζεστε τη συζήτηση
στη Βουλή δείχνει ότι ήρθατε να βγάλετε µια υποχρέωση, αλλά
δεν είναι τυπική διαδικασία όταν η Αντιπολίτευση σας ρωτά τι θα
κάνετε µε το ασφαλιστικό. Καµµία πρόβλεψη για το κόστος µε-
τάβασης. Δεν θα έπρεπε να είναι στο Μεσοπρόθεσµο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Παπα-
νάτσιου. Έχετε υπερβεί τον χρόνο κατά πολύ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Πώς µας ζητάτε να τοποθετη-
θούµε σε κενό χαρτί; Οι δαπάνες που επικαλείστε δεν αντιστοι-
χούν στην πραγµατικότητα που ζει και καταλαβαίνει ο κόσµος
στην κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, ολο-
κληρώστε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Διαφωνούµε και καταψηφί-
ζουµε εσάς, το Μεσοπρόθεσµο και τις πολιτικές που εισηγείστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε

τις παρεµβάσεις των ειδικών αγορητών και των εισηγητών για τη
δευτερολογία τους µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας και
εισηγητή, τον κ. Θεόδωρο Καράογλου. 

Ορίστε, κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

για περίπου δεκατέσσερις ώρες άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή
και σεβασµό όλες τις απόψεις των συναδέλφων για το Μεσοπρό-
θεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής της περιόδου 2022-
2025. 

Οµολογώ ότι από κάποιους συναδέλφους και ειδικότερα -το
ξεκαθαρίζω- συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
άκουσα κάποιες υπερβολές που στην κυριολεξία µε παραξένεψε.
Φαίνεται ότι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ –σ’ αυτούς αναφέροµαι-
θεωρούν ότι ο ελληνικός λαός έχει ξεχάσει τόσο γρήγορα την
τραγική διακυβέρνηση της χώρας για τεσσεράµισι χρόνια από
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Φαίνεται ότι πιστεύουν ότι ο ελ-
ληνικός λαός πάσχει ξαφνικά από αλτσχάιµερ. Και βεβαίως
άκουσα µε πολύ µεγάλη περιέργεια να γίνεται αναφορά σε ψέ-
µατα που δήθεν λέει η Κυβέρνηση, από ποιους; Από το κόµµα
των ψεµάτων. Όπως λέει η παροιµία, ο σοφός ελληνικός λαός,
«στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί».

Εν πάση περιπτώσει, ας έρθουµε στην πραγµατικότητα. Η
πραγµατικότητα είναι ότι χάρη στις προσπάθειες της ελληνικής
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Κυβέρνησης και ιδιαιτέρως προσωπικώς του Πρωθυπουργού
µας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, που έχει βεβαίως την ενεργό
συµπαράσταση και συµπαράταξη του ελληνικού λαού και αυτό
είναι κάτι που είναι αντικειµενικό είναι και διαπιστώνεται σε όλες
τις δηµοσκοπήσεις, η Ελλάδα µέρα µε τη µέρα ξαναχτίζει την εµ-
πιστοσύνη της µε τους Έλληνες πολίτες αλλά και µε τους ευρω-
παίους εταίρους της. Η Ελλάδα έχει µπει σε µια σταθερή τροχιά
ανάπτυξης, προόδου, εξωστρέφειας. 

Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής, λοι-
πόν, αποτελεί τη γέφυρα για την επόµενη πιο αισιόδοξη µέρα της
ελληνικής οικονοµίας και κατ’ επέκταση της ελληνικής κοινωνίας.
Είναι ο µόνος τρόπος να προωθήσουµε το αναγκαίο πλέγµα αλ-
λαγών και µεταρρυθµίσεων που απαιτούνται, έτσι ώστε να οικο-
δοµήσουµε την ισχυρή και υπερήφανη Ελλάδα του αύριο, την
Ελλάδα που ελπίζω και πιστεύω ότι όλοι µας θέλουµε. 

Υπενθυµίζω ότι για την επόµενη τετραετία προβλέπεται έκρηξη
επενδύσεων, επιστροφή στα πρωτογενή πλεονάσµατα, έξοδος
της Ελλάδας από το καθεστώς εποπτείας µέσα στο 2022 και βε-
βαίως, µείωση της ανεργίας κατά 5 περίπου µονάδες, η οποία
εκτιµάται ότι το 2025 θα βρίσκεται περίπου στο 11%. 

Επίσης, προβλέπεται περαιτέρω µείωση της φορολογίας φυ-
σικών και νοµικών προσώπων, ενώ παράλληλα προωθείται η δια-
τήρηση της κατάργησης της εισφοράς αλληλεγγύης για µισθω-
τούς του ιδιωτικού τοµέα, αλλά και για ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. 

Όσον αφορά στην επιστροφή στην ανάκαµψη, αυτή θα ξεκι-
νήσει από φέτος µε αύξηση του ΑΕΠ κατά περίπου 3,6%, κάτι
που σηµαίνει ότι το ΑΕΠ θα διαµορφωθεί από 165,8 δισεκατοµ-
µύρια, στα 172,1 δισεκατοµµύρια, ενώ πολύ ισχυρή ανάκαµψη
προβλέπεται για όλη την περίοδο από το 2023 έως και το 2025,
µε το ΑΕΠ να κερδίζει περισσότερο από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
σε ετήσια βάση. 

Δύο κουβέντες για τα περίφηµα 150 ευρώ στους νέους 18-25
ετών που εµβολιάζονται, που τόσο πολύ έχουν ενοχλήσει την Αν-
τιπολίτευση. Κατά τον ΣΥΡΙΖΑ τα 150 ευρώ στους νέους είναι µια
προσπάθεια εξαγοράς ψήφων για τις εκλογές, που ειρήσθω εν
παρόδω θα γίνουν µετά από δύο χρόνια, ενώ το δώρο Χριστου-
γέννων πέντε µήνες πριν τις εκλογές του Ιουλίου του 2019 δεν
ήταν προσπάθεια εξαγοράς ψήφων. «Ουαί υµίν, γραµµατείς και
Φαρισαίοι υποκριτές». Τα 150 ευρώ, όπως είπε ο Πρωθυπουρ-
γός, δεν είναι προνόµιο, αλλά είναι απλώς µια οφειλή προς τη
νεολαία, ένα ευχαριστώ για την επιµονή και την υποµονή τους
για τη συµβολή τους στη συλλογική προσπάθεια µε στόχο την
ελευθερία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι ως Κυβέρ-
νηση σπάµε τα δεσµά της ακινησίας που κρατούσαν τη χώρα εγ-
κλωβισµένη στο χθες. Ερχόµαστε σε σύγκρουση µε στρεβλές
νοοτροπίες του παρελθόντος. Τολµούµε υπερβάσεις που έχει
ανάγκη η πατρίδα µας περισσότερο από ποτέ. 

Την ίδια στιγµή -δεν γίνεται να µην το στηλιτεύσω- η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση εξακολουθεί να συµπεριφέρεται ως ο «µεγά-
λος ασθενής», µε το στείρο «όχι» σε όλα, προίκα µικροκοµµα-
τικών και µικροπολιτικών αντιλήψεων, θέλει να παραµείνουµε
αδρανείς ως χώρα. Βολεύεται µε τη στασιµότητα, κραυγάζοντας
τα κλασικά µαρξιστικά τσιτάτα περί επέλασης του νεοφιλελευ-
θερισµού. Δεν περιµέναµε, κυρίες και κύριοι, κάτι διαφορετικό
από ένα κόµµα το οποίο βασίζει την πολιτική του ύπαρξη σε
όρους λογικές και πρακτικές που δεν βρίσκουν καµµία απήχηση
στο απαιτητικό σήµερα. 

Όµως, η αλήθεια, η ουσία είναι µία, ότι η Ελλάδα µέρα µε τη
µέρα αλλάζει. Το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρα-
τηγικής της περιόδου 2022-2025 είναι ένα ακόµη αναπτυξιακό
εργαλείο το οποίο αξιοποιούµε για να πετύχουµε το big bang της
ελληνικής οικονοµίας. 

Δεν έχω ψευδαισθήσεις, αλλά παρ’ όλα αυτά οφείλω, έστω και
την τελευταία στιγµή, να προτρέψω τους συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης να ακολουθήσουν τον δρόµο της λογικής και να
υπερψηφίσουν το νοµοσχέδιο που αφορά το µέλλον της Ελλά-
δας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Καράογλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο προκειµένου να κλείσετε την

επί δεκατέσσερις ώρες, όπως είπαν όλοι οι συνάδελφοι, συνε-
δρίαση και να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι περασµένη η ώρα. Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Δεν µπορώ να απαντήσω σε µερικά λεπτά δεκατέσσερις ώρες
και είναι και µερικά πράγµατα που από τη φύση τους θα µείνουν
αναπάντητα. Για παράδειγµα η σύνδεση αυτή ανεµογεννητριών
και ελλείψεων στο νερό που θα υπάρξουν εξαιτίας των ανεµο-
γεννητριών που άκουσα προηγουµένως, νοµίζω ότι θα µείνει ανα-
πάντητη. Δεν δύναµαι να απαντήσω. 

Να ξεκινήσω από µερικά που άκουσα από την κ. Παπανάτσιου
στο τέλος που ίσως συνοψίζουν τη συζήτηση. Όσον αφορά την
ύφεση. Η Ελλάδα είχε, όπως ξέρετε, µία οικονοµία που ήταν κατ’
εξοχήν ευάλωτη σε ένα φαινόµενο όπως η πανδηµία. Εξού και
όταν ξεκίνησε η πανδηµία οι διεθνείς οργανισµοί προέβλεπαν ότι
θα είµαστε από αυτούς που θα επλήττοντο δυσανάλογα από
αυτήν την ύφεση. Κι εµείς προβλέπαµε ότι θα έχουµε πολύ υψη-
λή ύφεση από την ώρα που ήδη από το πρώτο lockdown και
χωρίς να ξέρουµε αν θα έχουµε δεύτερο, βλέπαµε ότι θα πηγαί-
ναµε µόνο µε το πρώτο lockdown στο δυσµενές σενάριο του
7,9%. 

Στην πράξη η ύφεση το 2020 ήταν µικρότερη απ’ ό,τι περιµέ-
ναµε. Κατέληξε στο 8,2%, µε µέσο όρο της ευρωζώνης στο 6,6%.
Αντιλαµβάνεστε ότι η διαφορά είναι µικρή, αν δούµε το πόσο
επλήγη ο τουρισµός, και ήδη αυτή η διαφορά ανετράπη το πρώ-
το τρίµηνο του 2021 όταν είχαµε µία ύφεση εµείς -1,3%, έναντι
µέσου όρου της Ευρωζώνης στο -3%. Η Αντιπολίτευση προ-
έβλεπε εδώ στη Βουλή, χωρίς δεύτερο lockdown, 12% ο κ. Τσί-
πρας και 15% ο κ. Βαρουφάκης. Συνεπώς, αυτά που είχαµε πει
για την ύφεση βγήκαν καλύτερα του αναµενοµένου. 

Πράγµατι, δαπανήσαµε πολύ σηµαντικά ποσά. Είχαµε τον κίν-
δυνο της µεγαλύτερης ύφεσης και δαπανήσαµε τις περισσότε-
ρες δαπάνες στην Ευρώπη, όχι όµως εκτός ορίων, εξού και
κρατήσαµε τα οµόλογα εκεί πέρα που είναι σήµερα. Και τα κά-
ναµε αυτά µε τη σύµφωνη γνώµη των θεσµών. Δεν µπορεί, όµως,
να το έχουµε κάνει αυτό και να µας κατηγορείτε για ανεπαρκή
µέτρα και ταυτόχρονα την ώρα που µας κατηγορείτε για ανε-
παρκή µέτρα, να έρχεστε και να λέτε ότι έχουµε υπερβολικό
χρέος, όταν ζητούσατε περισσότερα µέτρα. Δεν έχει λογική
αυτό. 

Επίσης, δεν έχει λογική να µας λέτε ότι σταµατούν προώρως
τα µέτρα στήριξης, όταν από την αρχή λέγατε ότι θέλετε να είναι
σούπερ εµπροσθοβαρή, να ξοδέψουµε όλα τα λεφτά που είχαµε
στην αρχή της πανδηµίας, στο πρώτο lockdown και για το τι θα
γίνει µετά δεν µας ενδιέφερε. Και ήρθε και δεύτερο και τρίτο
lockdown και µας λέτε τώρα ότι τα σταµατάµε προώρως; Εσείς
δεν φωνάζατε εµπροσθοβαρώς; Εµείς τα κάναµε οπισθοβαρώς
και µας λέτε ότι είναι πρόωρα. Κι αυτό είναι παράλογο.

Παράλογο, επίσης, είναι να µας λέτε ότι στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης µας κάνετε τη συγκεκριµένη πρόταση και να µην υπάρχουν
τα νούµερα για το πού και πώς θα κατευθυνθούν, σε τι έργα.
Διότι, καλώς ή κακώς, οι επιλογές σε ένα πρόγραµµα ανάκαµψης
όπως είναι αυτό βρίσκονται στο πού θα βάλεις τα λεφτά. Το τι
άποψη έχεις για τον πλανήτη δεν ενδιαφέρει. Το πού θα βάλεις
τα λεφτά έχει. Κι αυτό δεν µας το λέτε διότι δεν έχετε συγκεκρι-
µένα νούµερα για το πώς θα το χωρίζατε εσείς. 

Και ξέρετε γιατί δεν έχετε συγκεκριµένα νούµερα; Θέλει και
αρκετή εργασία, σας διαβεβαιώ, το να καταλήξεις σε συγκεκρι-
µένα νούµερα -εµείς κάναµε αρκετή εργασία και αυτό αποδείχ-
θηκε από τον τρόπο που το αντιµετώπισε η Ευρώπη- αλλά
κυρίως δεν το κάνετε διότι θέλετε να έχετε την πολυτέλεια να
ισχυρίζεστε σε όλες τις περιπτώσεις ότι θα δίνατε παραπάνω.
Όταν βάλεις σε συγκεκριµένα νούµερα, είναι συγκεκριµένα. Δεν
µπορείς να πεις µετά ότι θα έδινα εγώ τόσα παραπάνω εδώ, τόσα
παραπάνω εκεί, τόσα παραπάνω εκεί. 

Επειδή στην πράξη θέλετε να ισχυρίζεστε ότι θα δίνατε εκατό
φορές περισσότερα από ότι έχει το Ταµείο Ανάκαµψης και αυτό
υποκρύπτει ο πολιτικός σας λόγος, δεν βάζετε νούµερα για να
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µην έχετε δεσµεύσεις και να µη µπορούµε να σας πούµε τι θα
κάνετε. 

Αυτά λίγο αφορούν το παρελθόν. Πάµε λίγο στο παρόν και στο
µέλλον προπαντός. Μας κατηγορείτε ότι θα βάλουµε –λέει- πρό-
σθετους φόρους, όταν ρητά λέµε ότι δε θα βάλουµε πρόσθετους
φόρους. Μας κατηγορείτε ότι θα προβλέπουµε περισσότερα φο-
ρολογικά έσοδα. Μα, προβλέπουµε περισσότερη ανάπτυξη και
προφανώς θα έχουµε περισσότερα φορολογικά έσοδα. Κάποιοι
οι οποίοι είναι µάλλον όχι πολύ σχετικοί µε το σπορ των δηµο-
σιονοµικών λένε: «Και γιατί δεν είναι ανάλογα τα φορολογικά
έσοδα µε την ανάπτυξη;» Διότι τα φορολογικά έσοδα επειδή
έχουν µέσα και τον φόρο επί των κερδών και περιλαµβάνει το
2021 και διάφορες µειώσεις και αφορολόγητα τα οποία βάλαµε
και διότι περιλαµβάνει το 2021 και όλες τις ενισχύσεις που δώ-
σαµε το 2020, που είναι επίσης αφορολόγητες, οι οποίες όµως
ήταν πραγµατικό εισόδηµα, δεν έχουν αυτόν τον τρόπο για να
συγκριθούν. Είναι απλά µαθηµατικά. Για µερικούς είναι σύνθετα
µαθηµατικά. 

Φεύγω από εκεί για να µην σας παίρνω πολύ τον χρόνο. Θα τε-
λειώσω νωρίτερα. Νοµίζω θα είµαι από αυτούς τους λίγους που
τελείωσαν νωρίτερα. Να πω έναν λόγο για αυτό το θέµα του µέ-
τρου των 150 ευρώ που άκουσα να λοιδορείται µε απίστευτες
εκφράσεις εδώ. Θα βάλουµε λίγο την κοινή λογική. 

Ποιοι επλήγησαν περισσότερο από τον κορωνοϊό στην αγορά
εργασίας; Οι νέοι. Γιατί επλήγησαν οι νέοι; Διότι οι νέοι, καταρ-
χήν, δεν µπορούσαν να µπουν στην αγορά εργασίας για έναν
χρόνο διότι ήταν σχεδόν κλειστή -αυτό είναι το ένα- και αυτοί
είναι κατ’ εξοχήν εκτός γιατί έχουν µεγαλύτερη ανεργία. Αυτά τα
κληρονοµήσαµε, όπως ξέρετε. Και οι νέοι έχουν και τις θέσεις
εργασίας που είναι οι πιο ευάλωτες σε µια περίοδο κρίσης, τις
πιο προσωρινές. Παραδείγµατος χάριν, στον τουρισµό πάρα
πολλοί νέοι δουλεύουν στον τουρισµό, γιατί οι θέσεις εκεί είναι
πολλές φορές προσωρινές. Αυτοί, λοιπόν, που επλήγησαν περισ-
σότερο και οι οποίοι από τη φύση του πράγµατος, γιατί ασθενούν
πολύ λιγότερο από τον κορωνοϊό και πολύ ελαφρότερα και απει-
λούνται και λιγότερο, τους δίνουµε και µια αποζηµίωση -αν θέ-
λετε- για το γεγονός του πρόσθετου πλήγµατος που είχαν -ειδικά
οι πολύ νέοι- και ένα κίνητρο παραπάνω για να εµβολιαστούν.
Βεβαίως, δίνουµε ένα κίνητρο παραπάνω. Θα µου πείτε ότι είναι
κοινωνική ευθύνη. Μα, όσοι το κάνουν για λόγους κοινωνικής ευ-
θύνης το κάνουν. Μπορούµε να πείσουµε και παραπάνω; Προ-
σπαθούµε να πείσουµε και παραπάνω. Μπορεί να λειτουργήσει
και ένα κίνητρο; Ασφαλώς και µπορεί να λειτουργήσει και θα λει-
τουργήσει και ένα κίνητρο. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι θα σω-
θούν ζωές. Αυτό σηµαίνει. Σηµαίνει ότι θα σωθούν ζωές όχι των
νέων, αλλά κάποιων άλλων περισσότερο ηλικιωµένων που έµει-
ναν ανεµβολίαστοι. 

Τι σας πειράζει που θα σωθούν ζωές, θα βοηθηθεί ο τουρισµός
και ο πολιτισµός, που κατ’ εξοχήν επλήγησαν και οι νέοι που κατ’
εξοχήν επλήγησαν; Γιατί όλο αυτό το µένος και το πάθος εναν-
τίον αυτού του µέτρου; Ο µόνος λόγος που µπορώ να σκεφτώ
είναι ότι είναι µια κατηγορία του πληθυσµού που πολιτικά θεω-
ρείται ότι είναι πιο ευνοϊκή για εσάς. Όµως, δεν νοµίζω ότι τώρα
αυτό είναι το αντικείµενο µε το οποίο πρέπει να κρίνουµε τα
πράγµατα. Έχουµε καιρό µέχρι τις εκλογές, πολύ καιρό. Ακόµη
είµαστε µερικές µέρες κάτω από τα µέσα της τετραετίας. 

Μια διευκρίνιση για τα καύσιµα θέλω να κάνω, γιατί άκουσα
ξανά και ξανά για τις τιµές ενέργειας και τα λοιπά. Κοιτάξτε. Είδα
λίγο τις ανακοινώσεις του Υπουργείου Ενέργειας πριν κάνω
αυτήν την τοποθέτηση. Στην Ευρώπη έχουµε αυτή τη στιγµή 86
µε 108 ευρώ χονδρική τιµή. Γιατί συµβαίνει αυτό; Για τους εξής
απλούς λόγους: Πρώτον, διότι έχει ανέβει το φυσικό αέριο, που
είναι ένα από τα κρίσιµα καύσιµα στη χονδρική τιµή. Είναι στις
µεγαλύτερες τιµές από το 2013. Δεύτερον, έχουν ανέβει οι τιµές
των ρύπων. Είναι 55 ευρώ όταν ήµασταν µεταξύ 20 και 30 πριν
από έναν-ενάµιση χρόνο. Τρίτον, οι τιµές του πετρελαίου που
αυτές επηρεάζουν κυρίως τις τιµές του αερίου. Και έχουµε, ταυ-
τόχρονα, καύσωνα και άπνοια, διότι όταν έχεις καύσωνα συνή-
θως έχεις και άπνοια. Αυτό πρακτικά ωθεί τις τιµές πάρα πολύ
ψηλά, όχι σε µας, παντού. 

Τι χρειαζόµαστε; Έρχεται εδώ το Ταµείο Ανάκαµψης. Χρειαζό-

µαστε αποθήκευση, έτσι ώστε οι ανανεώσιµες πηγές σε αυτές
τις περιόδους που έχουµε καύσωνα και άπνοια να διαθέτουµε
ενεργειακούς πόρους από την αποθήκευση για να µην ανεβαί-
νουµε πάρα πολύ ψηλά στις τιµές και, βεβαίως, χρειαζόµαστε
απολιγνιτοποίηση. Και εδώ δικαιώνεται ακριβώς η πολιτική της
Κυβέρνησης και του Κυριάκου Μητσοτάκη που προχωρεί πολύ
πιο γρήγορα στην απολιγνιτοποίηση, διότι ο λιγνίτης βγαίνει τε-
λείως έξω ως αποτελεσµατικό καύσιµο, όταν έχεις 55 ευρώ τους
ρύπους. Είναι πάνω από 100 ευρώ µονίµως ο λιγνίτης σε αυτήν
την περίπτωση. Κάπως θα πρέπει να το καταλάβει κανείς, κυρίως
αυτοί που αγαπούν ακόµη τα ρυπογόνα καύσιµα σήµερα στην
Ελληνική Λύση, ότι δεν είναι µόνο ρυπογόνα τα καύσιµα αυτά,
αλλά είναι και εξαιρετικά ακριβά.

Και να τελειώσω µε ένα σηµείο. Μας λέτε: Γιατί δεν έχετε βάλει
µέτρα πολιτικής και το ένα και το άλλο και το παράλλο και τα
λοιπά στο Μεσοπρόθεσµο; Για έναν πάρα πολύ απλό λόγο: Διότι
το Μεσοπρόθεσµο γίνεται στη βάση της ρήτρας γενικής διαφυ-
γής. Δεν µπορούµε να νοµοθετήσουµε µόνιµα µέτρα. Συνεπώς,
δεν µπορούµε να πούµε τι θα συµβεί µετά το 2023, γιατί δεν µπο-
ρούµε να το νοµοθετήσουµε και δεν µπορούµε να το πούµε και
για έναν ακόµη πάρα πολύ ισχυρό και λογικό λόγο: Δεν ξέρουµε
τη βάση του υπολογισµού. Καλώς η κακώς πρέπει να βγουν οι
κανόνες οι ευρωπαϊκοί και µετά θα µπορούµε να πούµε πόσο
χώρο δηµοσιονοµικό θα έχουµε. 

Καταγράφουµε τις δυνατότητες του δηµοσιονοµικού χώρου
και γράψαµε ρητώς -το λέω για κάποιους που έκαναν το κολπάκι
να κάνουν ότι δεν διάβασαν αυτό που γράψαµε- ότι θα υπάρχει
αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος και θα χρησιµοποιηθεί το σύνολο
του χώρου που θα έχουµε διαθέσιµο πέραν των στόχων που θα
είναι υποχρεωτικοί από πλευράς ευρωπαϊκών κανόνων. 

Για να τελειώσω την τοποθέτησή µου, το Μεσοπρόθεσµο εδώ
καταγράφει το σενάριο βάσης και αυτό µπορούσε να καταγρά-
ψει. Δεν µπορούσε να κάνει κάτι παραπάνω. Και το σενάριο
βάσης είναι ένα καλό σενάριο µε δεδοµένο ότι βγαίνουµε από τη
µεγαλύτερη κρίση µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, υγειονοµική
και οικονοµική. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Πώς θα το αξιοποιήσουµε; Είπα κάτι και θέλω να το επανα-
λάβω εδώ κλείνοντας: Πόρους θα έχουµε µόνο στον βαθµό που
θα κάνουµε µεταρρυθµίσεις, σοβαρές επενδύσεις και θα είµαστε
αποτελεσµατικοί και θα κρατάµε την καλή εικόνα των δηµοσιο-
νοµικών της χώρας που έχουµε σήµερα. Σε αυτήν την περίπτωση
θα δηµιουργούνται πόροι. Πόροι που θα έρθουν από τον ουρανό
δεν υπήρχαν ποτέ, δεν θα υπάρχουν και στο µέλλον. 

Το µέλλον είναι στα χέρια µας και ο δικός µας ρόλος ως Κυ-
βέρνηση είναι να αποδώσει όλη αυτή η προσπάθεια για τον ελ-
ληνικό λαό, να αποδώσει σε ανάπτυξη, σε θέσεις εργασίας, σε
καλύτερους µισθούς, σε καλύτερο κοινωνικό κράτος. Όµως, για
να συµβεί αυτό χρειάζονται επενδύσεις, µεταρρυθµίσεις, σοβα-
ρότητα, τεχνοκρατική αρτιότητα και αποτελεσµατικότητα, νοικο-
κυριό, όλα αυτά που χάθηκαν την περασµένη δεκαετία και
παλαιότερα ενδεχοµένως ή µάλλον µετά βεβαιότητας σε παλαι-
ότερες φάσεις που η Ελλάδα δεν µπόρεσε να τα κάνει. 

Είναι µοναδική ευκαιρία, πράγµατι, να αλλάξουµε πορεία και
αυτή τη µοναδική ευκαιρία η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη δεν πρόκειται να τη σπαταλήσει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των
άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Με-
σοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το
σύνολο του νοµοσχεδίου. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου.
Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφο-
ρίας. 

16056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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ΜΕΣΟΠΡΟΘΕΣΜΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗΣ 
ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗΣ 2022-2025

Επί της αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

16058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο
Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
2022-2025

Άρθρο 1
Έγκριση Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου 

Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2022-2025

Εγκρίνεται το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρα-
τηγικής (ΜΠΔΣ) 2022-2025, το οποίο επισυνάπτεται ως Παράρ-
τηµα Α, αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του νόµου αυτού και στο
οποίο περιλαµβάνονται για το τρέχον έτος και τα τέσσερα (4)
επόµενα έτη, ιδίως, τα εξής:

1. Η περιγραφή και αξιολόγηση των µακροοικονοµικών και δη-
µοσιονοµικών εξελίξεων και προβλέψεων για τη Γενική Κυβέρ-
νηση και τους υποτοµείς της, για τα δύο (2) προηγούµενα έτη,
το τρέχον έτος, και τα επόµενα τέσσερα (4) έτη.

2. Οι δαπάνες και τα έσοδα της Γενικής Κυβέρνησης σε ενο-
ποιηµένη βάση, καθώς και των επιµέρους υποτοµέων για τα αν-
τίστοιχα έτη.

3. Τα ανώτατα όρια δαπανών της Κεντρικής Διοίκησης ανά
Υπουργείο για την υπό εξέταση περίοδο, µε διακριτή αναφορά
στις ΑΔΑ και εκτίµηση της κατανοµής των πόρων του Ταµείου

Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.
4. Οι οροφές της φαρµακευτικής δαπάνης του Εθνικού Οργα-

νισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) και των νοσοκο-
µείων και οι οροφές των υπηρεσιών υγείας του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για
την υπό εξέταση περίοδο.

5. Δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις, που σχετίζονται κυρίως µε
την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας.

6. H εξέλιξη του χρέους και των ενοποιηµένων τόκων της Γε-
νικής Κυβέρνησης.

7. Οι πηγές κινδύνων για τις µεσοπρόθεσµες δηµοσιονοµικές
προβλέψεις.

Στο πλαίσιο της ενεργοποίησης της γενικής ρήτρας διαφυγής
του Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης για τα έτη 2020-
2022, που επιτρέπει την προσωρινή απόκλιση από την πορεία
προσαρµογής προς τον Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιονοµικό Στόχο,
ανεστάλη και η υποχρέωση για επίτευξη πρωτογενών πλεονα-
σµάτων, σύµφωνα µε τους όρους της ενισχυµένης εποπτείας.

Δεδοµένου ότι στο ΜΠΔΣ 2022-2025 δεν προβλέπονται δηµο-
σιονοµικές παρεµβάσεις, που δεν έχουν ήδη θεσµοθετηθεί ή
εξαγγελθεί, το «βασικό» και το «µετά µέτρων» σενάριο συµπί-
πτουν.

Άρθρο 2
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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16060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Αθήνα,                                                          2021

1. Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ 2. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 00.14’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Παρασκευή 2 Ιουλίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

16084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


